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SESIÓN ORDINARIA DO 

EXCELENTÍSIMO CONCELLO 

PLENO DE DATA TRES DE 

OUTUBRO DE DOUS MIL 

DEZANOVE 

 

 

Salón de Sesións da Casa do Concello 

da cidade da Coruña, a 3 de outubro de 

2019. Baixo a Presidencia da Excma. 

señora alcaldesa-presidenta D.ª Inés 

Rey García e coa asistencia das e dos 

edís D. José Manuel Lage Tuñas, D.ª 

Eudoxia María Neira Fernández, D. 

Juan Manuel Díaz Villoslada, D.ª Eva 

Martínez Acón, D. Jesús Javier Celemín 

Santos, D.ª María Esther Dolores 

Fontán Prado, D. Juan Ignacio Borrego 

Vázquez, D.ª Diana María Sobral 

Cabanas, D.ª Beatriz Mato Otero, D.ª 

Rosa María Gallego Neira, D. Roberto 

Rodríguez Martínez, D.ª Esperanza 

Peñalosa López-Pin, D. Antonio Deus 

Álvarez, Roberto García Fernández, D.ª 

María Teresa Gutiérrez Roselló, D.ª 

María Nazaret Cendán Gayoso, D. 

Roberto Luis Coira Andrade, D.ª María 

García Gómez, D. Xiao Varela Gómez, 

D.ª Silvia Cameán Calvete , D. Alberto 

Lema Suárez, D.ª Claudia Delso 

Carreira, D. Iago Martínez Durán, D. 

Francisco Xesús Jorquera Caselas, D.ª 

Avia Veira González e D.ª Mónica 

Martínez Lema reuniuse, previa 

convocatoria regulamentariamente 

circulada, o Excelentísimo Concello 

Pleno, co obxecto de celebrar sesión 

ordinaria. 

 

Dá fe do acto o infraescrito secretario 

xeral do Pleno, don Manuel José Díaz 

Sánchez, atopándose ademais presente 

o interventor xeral don Ángel David 

Murado Codesal. 

 

Ás dez horas e cinco minutos a 

Presidencia declara aberta a sesión, 

 SESIÓN ORDINARIA DEL 

EXCELENTÍSIMO AYUNTAMIENTO 

PLENO DE FECHA TRES DE 

OCTUBRE DE DOS MIL 

DIECINUEVE 

 

 

En el Salón de Sesiones de las Casas 

Consistoriales de la ciudad de A Coruña, 

a 3 de octubre de 2019. Bajo la 

Presidencia de la Excma. señora 

alcaldesa-presidenta D.ª Inés Rey García 

y con la asistencia de las y los ediles D. 

José Manuel Lage Tuñas, D.ª Eudoxia 

María Neira Fernández, D. Juan Manuel 

Díaz Villoslada, D.ª Eva Martínez Acón, 

D. Jesús Javier Celemín Santos, D.ª 

María Esther Dolores Fontán Prado, D. 

Juan Ignacio Borrego Vázquez, D.ª 

Diana María Sobral Cabanas, D.ª 

Beatriz Mato Otero, D.ª Rosa María 

Gallego Neira, D. Roberto Rodríguez 

Martínez, D.ª Esperanza Peñalosa López-

Pin, D. Antonio Deus Álvarez, D. 

Roberto García Fernández, D.ª María 

Teresa Gutiérrez Roselló, D.ª María 

Nazaret Cendán Gayoso, D. Roberto Luis 

Coira Andrade, D.ª María García 

Gómez, D. Xiao Varela Gómez, D.ª Silvia 

Cameán Calvete, D. Alberto Lema 

Suárez, D.ª Claudia Delso Carreira, D. 

Iago Martínez Durán, D. Francisco 

Xesús Jorquera Caselas, D.ª Avia Veira 

González y D.ª Mónica Martínez Lema se 

reunió, previa convocatoria 

reglamentariamente circulada, el 

Excelentísimo Ayuntamiento Pleno, al 

objeto de celebrar sesión ordinaria. 

 

Da fe del acto el infrascrito secretario 

general del Pleno, don Manuel José Díaz 

Sánchez, hallándose además presente el 

interventor general don Ángel David 

Murado Codesal.  

 

A las diez horas y cinco minutos la 

Presidencia declara abierta la sesión, 
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pasándose a tratar os seguintes asuntos 

incluídos na orde do día. 

 

I – PARTE RESOLUTIVA 

 

Intervencións 

 

Presidencia 

 

Bo día a todos e a todas, saudamos a 

tódolos membros da Corporación, 

persoal municipal, ós xornalistas e 

tamén ás persoas que nos acompañan na 

tribuna de invitados, así como a toda a 

xente que nos sigue a través da sinal das 

redes municipais. Damos comezo a esta 

sesión do Pleno Ordinario alterando a 

orde do día. 

 

 

COMUNICACIÓNS DA ALCALDÍA 

 

 

116.- Comunicado da Alcaldía sobre 

un minuto de silencio pola memoria 

de Pilar Valiño Pérez 

 

En primeiro lugar imos gardar un 

minuto de silencio pola memoria de 

Pilar Valiño Pérez, quen foi concelleira 

nesta Corporación do ano 1979 ao ano 

2007, unha loitadora socialista 

precursora da defensa da igualdade dos 

dereitos das mulleres e dos 

traballadores, que foi concelleira en 

tódalas áreas de goberno, a excepción 

de Facenda e Persoal porque, como ela 

dicía, “sendo sindicalista non podo 

defender á empresa”. 

 

Quero agradecer en nome de todo o 

Partido Socialista as agarimosas 

mostras de cariño e de pésame remitidas 

no día de onte e de hoxe por tódolos 

grupos municipais, por tódolos 

concelleiros e concelleiras, moitas 

grazas, de corazón, a todos e como 

alcaldesa desta Corporación, no meu 

nome, no nome da Corporación, 

pasándose a tratar los siguientes asuntos 

incluidos en el orden del día. 

 

I – PARTE RESOLUTIVA 

 

Intervenciones 

 

Presidencia 

 

Buenos día a todos y a todas, saludamos 

a todos los miembros de la Corporación, 

personal municipal, a los periodistas y 

también a las personas que nos 

acompañan en la tribuna de invitados, 

así como a toda la gente que nos sigue a 

través de la señal de las redes 

municipales. Damos comienzo a esta 

sesión del Pleno Ordinario alterando el 

orden del día. 

 

COMUNICACIONES DE LA 

ALCALDÍA 

 

116.- Comunicado de la Alcaldía sobre 

un minuto de silencio por la memoria de 

Pilar Valiño Pérez 

 

En primer lugar vamos a guardar un 

minuto de silencio por la memoria de 

Pilar Valiño Pérez, quien fue concejala 

en esta Corporación del año 1979 al año 

2007, una luchadora socialista 

precursora de la defensa de la igualdad 

de los derechos de las mujeres y de los 

trabajadores, que fue concejal en todas 

las áreas de gobierno, a excepción de 

Hacienda y Personal porque, como ella 

decía, “siendo sindicalista no puedo 

defender a la empresa”. 

 

Quiero agradecer en nombre de todo el 

Partido Socialista las cariñosas muestras 

de cariño y de pésame remitidas en el día 

de ayer y de hoy por todos los grupos 

municipales, por todos los concejales y 

concejalas, muchas gracias, de corazón, 

a todos y como alcaldesa de esta 

Corporación, en mi nombre, en el 

nombre de la Corporación, trasladar 
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trasladar o noso máis sentido pésame á 

familia de Pilar, á súa familia de sangue 

e á súa familia política, que hoxe nos 

sentimos un pouco máis orfos pero que 

sempre seguiremos e levaremos o seu 

legado, as súas ensinanzas e o seu 

exemplo no noso traballo diario. Se 

hoxe, nesta Corporación, nos sentamos 

máis mulleres que homes é grazas a 

mulleres como Pilar, que hai moitos 

anos non romperon teitos de cristal 

senón daquela eran teitos de formigón.  

 

Grazas, Pilar, descansa en paz. 

 

Presidencia 

 

Por decisión da Presidencia imos variar 

a orde do día comezando polo Asunto 3 

de Alcaldía, Comunicacións de 

Alcaldía. 

 

117.- Comunicado da Alcaldía sobre 

a violencia machista 

 

No Pleno do pasado 14 de outubro 2015 

aprobouse por unanimidade unha 

moción conxunta sobre a violencia de 

xénero, e o interese común en avanzar 

na Coruña cara unha realidade sen 

violencias machistas. 

 

Dentro dos compromisos adquiridos, o 

punto 1, parágrafo terceiro insta o 

Goberno local a “Iniciar cada Pleno 

ordinario agardando tantos minutos de 

silencio como persoas fosen asasinadas 

polo machismo desde o anterior Pleno”. 

 

 

Con base no informe asinado pola xefa 

do Servizo de Igualdade e Diversidade, 

se comunica que no vindeiro Pleno 

Ordinario do día 03.10.2019, 

gardaranse 5 minutos de silencio 

correspondentes ao total das 5 vítimas 

que a continuación se relacionan. 

Infórmase así mesmo que no total do 

ano 2019 ata a data do Pleno do 3 de 

nuestro más sentido pésame a la familia 

de Pilar, a su familia de sangre y a su 

familia política, que hoy nos sentimos un 

poco más huérfanos pero que siempre 

seguiremos y llevaremos su legado, sus 

enseñanzas y su ejemplo en nuestro 

trabajo diario. Si hoy, en esta 

Corporación, nos sentamos más mujeres 

que hombres es gracias a mujeres como 

Pilar, que hace muchos años no 

rompieron techos de cristal sino que en 

aquel momento eran techos de hormigón.  

 

Gracias, Pilar, descansa en paz. 

 

Presidencia 

 

Por decisión de la Presidencia vamos a 

variar el orden del día comenzando por 

el Asunto 3 de Alcaldía, Comunicaciones 

de Alcaldía.  

 

117.- Comunicado de la Alcaldía sobre 

la violencia machista 

 

En el Pleno del pasado 14 de octubre 

2015 se aprobó por unanimidad una 

moción conjunta sobre la violencia de 

género, y el interés común en avanzar en 

A Coruña cara una realidad sin 

violencias machistas. 

 

Dentro de los compromisos adquiridos, 

el punto 1, párrafo tercero insta al 

Gobierno local a “Iniciar cada Pleno 

ordinario esperando tantos minutos de 

silencio como personas fueran 

asesinadas por el machismo desde el 

anterior Pleno”. 

 

Con base en el informe firmado por la 

jefa del Servicio de Igualdad y 

Diversidad, se comunica que en el 

próximo Pleno ordinario del día 

03.10.2019, se guardarán 5 minutos de 

silencio correspondientes al total de las 5 

víctimas que a continuación se 

relacionan. Se informa asimismo que en 

el total del año 2019 hasta la fecha del 
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outubro as cifras oficiais son de 46 

asasinatos de mulleres que deixan 34 

menores en situación de orfandade. 

 

 

CIFRAS OFICIAIS DE ASASINATOS 

MACHISTAS DESDE O PLENO DO 

12/09/2019 AO 03/10/2019 

 

1.- 16/09/2019. Sandra Boquete 

Jamardo, 39 anos. Valga (Pontevedra). 

Deixa orfos dous nenos de 4 e 8 anos. 

 

O triplo asasinato cometido por José 

Luis Abet, inclúe tamén o da irmá Alba 

(27 anos) e o da nai María Elena (59 

años) da ex-parella asasinada. 

 

 

2.- 17/09/2019. Adaliz Villagra, 31 

anos. Cidade Lineal (Madrid). Deixa 

orfas dúas nenas de 10 e 8 anos.  

 

3.- 22/09/2019. Veronika (Ika) 

Hoffmann, 59 años. Ses Selines 

(Maiorca, Illas Baleares). 

 

Polo tanto poñémonos en pé e gardamos 

cinco minutos de silencio. 

 

118.- Declaración Institucional da 

Coruña por unha mobilidade máis 

sostible 

 

O obxectivo fundamental da presente 

declaración é a implicación de todos os 

axentes e sectores, públicos e privados, 

da cidade en favor dunha política de 

mobilidade sostible coordinada cun 

modelo de crecemento urbano que 

aposte pola compactidade fronte á 

dispersión. Ambos os conceptos, 

mobilidade e compactidade urbana, xa 

están postos en relación nos 

documentos de traballo da Axenda 

Urbana Española, na que A Coruña está 

a asumir un compromiso avanzado coa 

elaboración da “Axenda Urbana Coruña 

Próxima 2030” e a súa implementación.  

Pleno de 3 de octubre las cifras oficiales 

son de 46 asesinatos de mujeres que 

dejan 34 menores en situación de 

orfandad. 

 

CIFRAS OFICIALES DE ASESINATOS 

MACHISTAS DESDE EL PLENO DEL 

12/09/2019 Al 03/10/2019 

 

1.- 16/09/2019. Sandra Boquete 

Jamardo, 39 años. Valga (Pontevedra). 

Deja huérfanos dos niños de 4 y 8 años. 

 

El triple asesinato cometido por José 

Luis Abet, incluye también el de la 

hermana Alba (27 años) y el de la madre 

María Elena (59 años) de la ex-pareja 

asesinada. 

 

2.- 17/09/2019. Adaliz Villagra, 31 años. 

Ciudad Lineal (Madrid). Deja huérfanas 

dos niñas de 10 y 8 años.  

 

3.- 22/09/2019. Veronika (Ika) Hoffmann, 

59 años. Ses Selines (Mallorca, Islas 

Baleares). 

 

Por lo tanto nos ponemos en pie y 

guardamos cinco minutos de silencio. 

 

118.- Declaración Institucional de A 

Coruña por una movilidad más 

sostenible 

 

El objetivo fundamental de la presente 

declaración es la implicación de todos 

los agentes y sectores, públicos y 

privados, de la ciudad en favor de una 

política de movilidad sostenible 

coordinada con un modelo de 

crecimiento urbano que apueste por la 

compacidad frente a la dispersión. 

Ambos conceptos, movilidad y 

compacidad urbana, ya están puestos en 

relación en los documentos de trabajo de 

la Agenda Urbana Española, en la que A 

Coruña está asumiendo un compromiso 

avanzado con la elaboración de la 

“Agenda Urbana Coruña Próxima 2030” 
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A Coruña foi pioneira en Galicia como 

asinante da “Carta das Cidades 

Europeas cara a Sostibilidade”, tamén 

coñecida como “Carta de Aalborg”, en 

maio de 1994 e debe continuar 

liderando as políticas públicas e 

privadas en materia de mobilidade e 

crecemento sostible. Aquel reto fora 

adoptado por unanimidade na sesión do 

Pleno municipal do 14 de abril de 2000. 

Nas súas pautas de mobilidade urbana 

sostible, a “Carta de Aalborg” 

establecía literalmente: nós, as cidades, 

témonos que esforzar en mellorar a 

accesibilidade, en manter o benestar e 

os estilos de vida urbana, reducindo o 

transporte. Sabemos que para que unha 

cidade sexa sostible é indispensable 

reducir a mobilidade forzada e deixar de 

fomentar o uso innecesario de vehículos 

motorizados. Daremos preferencia aos 

medios de transporte respectuosos co 

medio ambiente, en particular os 

desprazamentos a pé, en bicicleta ou en 

transporte público e situaremos no 

centro dos nosos esforzos de 

planificación, unha combinación destes 

medios. Os diversos medios de 

transporte urbano motorizados han de 

ter a función subsidiaria de facilitar o 

acceso aos servizos locais e de manter a 

actividade económica das cidades. 

 

 

 

Este compromiso asumido pola nosa 

cidade no ano 2000 recolleuse 

novamente na exposición de motivos da 

moción sobre a mellora da mobilidade 

ciclista e peonil aprobada por 

unanimidade no Pleno en 2018. No ano 

2017 o Concello da Coruña organizou 

un foro pola mobilidade no que 

participaron por primeira vez todos os 

partidos políticos, os técnicos e a 

cidadanía. En decembro dese mesmo 

ano, a Federación de Asociacións de 

y su implementación.  

 

A Coruña fue pionera en Galicia como 

firmante de la “Carta de las Ciudades 

Europeas hacia la Sostenibilidad”, 

también conocida como “Carta de 

Aalborg”, en mayo de 1994 y debe 

continuar liderando las políticas públicas 

y privadas en materia de movilidad y 

crecimiento sostenible. Aquel reto había 

sido adoptado por unanimidad en la 

sesión del Pleno municipal de 14 de abril 

de 2000. En sus pautas de movilidad 

urbana sostenible, la “Carta de 

Aalborg” establecía literalmente: 

nosotras, las ciudades, nos tenemos que 

esforzar en mejorar la accesibilidad, en 

mantener el bienestar y los estilos de vida 

urbana, reduciendo el transporte. 

Sabemos que para que una ciudad sea 

sostenible es indispensable reducir la 

movilidad forzada y dejar de fomentar el 

uso innecesario de vehículos 

motorizados. Daremos preferencia a los 

medios de transporte respetuosos con el 

medio ambiente, en particular los 

desplazamientos a pie, en bicicleta o en 

transporte público y situaremos en el 

centro de nuestros esfuerzos de 

planificación, una combinación de estos 

medios. Los diversos medios de 

transporte urbano motorizados han de 

tener la función subsidiaria de facilitar el 

acceso a los servicios locales y de 

mantener la actividad económica de las 

ciudades. 

 

Este compromiso asumido por nuestra 

ciudad en el año 2000 se recogió 

nuevamente en la exposición de motivos 

de la moción sobre la mejora de la 

movilidad ciclista y peatonal aprobada 

por unanimidad en el Pleno en 2018. En 

el año 2017 el Ayuntamiento de A 

Coruña organizó un foro por la 

movilidad en el que participaron por 

primera vez todos los partidos políticos, 

los técnicos y la ciudadanía. En 

diciembre de ese mismo año, la 
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Veciños organizou unha xornada 

pública sobre mobilidade sostible na 

que participaron políticos e técnicos. 

Ambos os dous eventos son a antesala 

da Mesa pola Mobilidade constituída en 

marzo de 2018, na que participan, entre 

outras entidades, os sindicatos, a 

Universidade da Coruña, as entidades 

veciñais, as asociacións de 

comerciantes, representantes dos 

polígonos industriais, as asociacións de 

transportistas ou as que traballan pola 

accesibilidade universal. Este espazo de 

traballo colexiado é o marco no que se 

debería avanzar na elaboración de 

consensos para continuar dando pasos 

na mobilidade sostible na Coruña, como 

demostran outras cidades cunha 

traxectoria máis desenvolvida na 

cuestión da mobilidade sostible, este 

modelo participado pola cidadanía e as 

organizacións de referencia no eido é a 

única maneira de dar pasos firmes que 

sexan interiorizados polo conxunto da 

cidadanía. 

 

 

Pola súa parte, o “Plan Galicia 

Saudable” sinala que as enfermidades 

crónicas non transmisibles constitúen o 

principal problema de saúde da 

poboación galega, polo que a 

promoción dunha vida activa é un dos 

piares sobre os que deben asentarse as 

estratexias e accións dirixidas á 

prevención e ao control destas 

enfermidades. A crise climática actual 

impón compromisos claros na 

descarbonización dos nosos modos de 

produción e de relación, especialmente 

nas contornas urbanas, así a nosa saúde, 

o noso medio ambiente e a busca de 

modos de vida urbana de maior 

cohesión social son retos que esixen 

unha aposta clara pola mobilidade 

sostible. Debemos asumir de xeito 

decidido un compromiso activo. Por iso 

A Coruña asume os seguintes 

compromisos: 

Federación de Asociaciones de Vecinos 

organizó una jornada pública sobre 

movilidad sostenible en la que 

participaron políticos y técnicos. Ambos 

eventos son la antesala de la Mesa por la 

Movilidad constituida en marzo de 2018, 

en la que participan, entre otras 

entidades, los sindicatos, la Universidad 

de A Coruña, las entidades vecinales, las 

asociaciones de comerciantes, 

representantes de los polígonos 

industriales, las asociaciones de 

transportistas o las que trabajan por la 

accesibilidad universal. Este espacio de 

trabajo colegiado es el marco en el que 

se debería avanzar en la elaboración de 

consensos para continuar dando pasos en 

la movilidad sostenible en A Coruña, 

como demuestran otras ciudades con una 

trayectoria más desarrollada en la 

cuestión de la movilidad sostenible, este 

modelo participado por la ciudadanía y 

las organizaciones de referencia en el 

ámbito es la única manera de dar pasos 

firmes que sean interiorizados por el 

conjunto de la ciudadanía. 

 

Por su parte, el “Plan Galicia 

Saludable” señala que las enfermedades 

crónicas no transmisibles constituyen el 

principal problema de salud de la 

población gallega, por lo que la 

promoción de una vida activa es uno de 

los pilares sobre los que deben asentarse 

las estrategias y acciones dirigidas a la 

prevención y al control de estas 

enfermedades. La crisis climática actual 

impone compromisos claros en la 

descarbonización de nuestros modos de 

producción y de relación, especialmente 

en los entornos urbanos, así nuestra 

salud, nuestro medio ambiente y la 

búsqueda de modos de vida urbana de 

mayor cohesión social son retos que 

exigen una apuesta clara por la 

movilidad sostenible. Debemos asumir de 

manera decidida un compromiso activo. 

Por eso A Coruña asume los siguientes 

compromisos: 
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1.- O fomento dun modelo de cidade 

compacta e sostible, diverso no que 

respecta a usos e actividades que reduza 

distancias nas viaxes dentro da cidade, 

promovendo a conectividade urbana e a 

accesibilidade universal, con patróns de 

proximidade entre a residencia e o 

traballo, para limitar as esixencias de 

mobilidade. 

 

2.- A establecer nos instrumentos de 

ordenación, un reparto equilibrado do 

espazo urbano destinado á mobilidade 

motorizada e non motorizada, acorde 

coas políticas de desenvolvemento 

sostible das cidades, priorizando, na 

medida do posible, a cidade para o 

peón, favorecendo os itinerarios 

continuos, seguros e responsables e 

propiciando unha forma de vida máis 

saudable e activa, con perspectiva de 

xénero. 

 

3.- A buscar a eficacia e a calidade dos 

modos de transporte máis económicos e 

ao alcance de todos os grupos de idade: 

transporte público, bicicleta e a pé, así 

como as cadeas metropolitanas ou 

supramunicipais de transporte público e 

promover a súa intermodalidade, 

desenvolvendo redes peonís e ciclistas, 

incluíndo os novos desenvolvementos 

urbanos, garantindo os desprazamentos 

non motorizados seguros e nunha 

contorna amigable. 

 

4.- A establecer plataformas loxísticas 

de distribución en cada barrio e 

xestionar a distribución de mercadorías 

nas zonas urbanas, maximizando os 

centros de consolidación, ruptura de 

cargas, evitando a distribución con 

baixo nivel de carga de furgonetas e 

camións, promovendo e apoiando a 

utilización de ciclos para o reparo de 

última milla. 

 

5.- A unha oferta axeitada de transporte 

 

1.- El fomento de un modelo de ciudad 

compacta y sostenible, diverso en lo que 

respecta a usos y actividades que reduzca 

distancias en los viajes dentro de la 

ciudad, promoviendo la conectividad 

urbana y la accesibilidad universal, con 

patrones de cercanías entre la residencia 

y el trabajo, para limitar las exigencias 

de movilidad. 

 

2.- A establecer en los instrumentos de 

ordenación, un reparto equilibrado del 

espacio urbano destinado a la movilidad 

motorizada y no motorizada, acorde con 

las políticas de desarrollo sostenible de 

las ciudades, priorizando, en la medida 

de lo posible, la ciudad para el peatón, 

favoreciendo los itinerarios continuos, 

seguros y responsables y propiciando 

una forma de vida más saludable y 

activa, con perspectiva de género. 

 

 

3.- A buscar la eficacia y la calidad de 

los modos de transporte más económicos 

y al alcance de todos los grupos de edad: 

transporte público, bicicleta y a pie, así 

como las cadenas metropolitanas o 

supramunicipales de transporte público y 

promover su intermodalidad, 

desarrollando redes peatonales y 

ciclistas, incluyendo los nuevos 

desarrollos urbanos, garantizando el 

desplazamientos no motorizados seguros 

y en un entorno amistoso. 

 

4.- A establecer plataformas logísticas de 

distribución en cada barrio y gestionar la 

distribución de mercancías en las zonas 

urbanas, maximizando los centros de 

consolidación, ruptura de cargas, 

evitando la distribución con bajo nivel de 

carga de furgonetas y camiones, 

promoviendo y apoyando la utilización 

de ciclos para el reparo de última milla. 

 

 

5.- A una oferta idónea de transporte 
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público a escala urbana e metropolitana, 

así como a construír redes integradas 

que interconecten os distintos modos, 

deseñando intercambiadores de 

transporte que actúen como nodos de 

transferencia entre viaxes interurbanos e 

urbanos. A finalidade das medidas será 

reducir as viaxes en transporte privado, 

fomentar os sistemas de transporte 

público eficientes e mellorar a calidade 

dos desprazamentos peonís. A 

finalidade será fomentar a organización 

do transporte baixo unha visión 

metropolitana na que participen tanto o 

Concello da Coruña como a Xunta de 

Galicia. 

 

6.- Se promova en coordinación coas 

comunidades autónomas a conversión 

dentro do sector do transporte público, 

as enerxías alternativas máis sostibles e 

adecuadas ás necesidades do servizo. O 

Goberno local promoverá plans 

estratéxicos que potencien os 

obxectivos estratéxicos da Axenda 

Urbana Española. 

 

7.- A potenciar a mobilidade ciclista 

mediante o deseño de vías exclusivas, 

así como impulsando o calmado do 

tráfico nas rúas da cidade, 

implementando Zonas 20 e 30, 

adaptando a calzada para a correcta 

convivencia de vehículos a motor e 

bicicletas. Ampliarase o número de 

aparcadoiros para bicicletas e 

impulsaranse as iniciativas de oferta de 

bicicleta compartida. 

 

8.- A integración das redes peonís e 

ciclistas coas zonas libres, mediante a 

execución dos corredores verdes do 

Plan Xeral, facilitando a creación de 

itinerarios de mobilidade brandos e 

aumentando a calidade do espazo 

público e segregando, por cuestións de 

seguridade, o tráfico de ciclos de 

vehículos a motor. Ademais, facilitarase 

e fomentarase un uso seguro dos 

público a escala urbana y metropolitana, 

así como a construir redes integradas 

que interconecten los distintos modos, 

diseñando intercambiadores de 

transporte que actúen como nodos de 

transferencia entre viajes interurbanos y 

urbanos. La finalidad de las medidas 

será reducir los viajes en transporte 

privado, fomentar los sistemas de 

transporte público eficientes y mejorar la 

calidad de los desplazamientos 

peatonales. La finalidad será fomentar la 

organización del transporte bajo una 

visión metropolitana en la que participen 

tanto el Ayuntamiento de A Coruña como 

la Xunta de Galicia. 

 

6.- Se promueva en coordinación con las 

comunidades autónomas la conversión 

dentro del sector del transporte público, 

las energías alternativas más sostenibles 

y adecuadas a las necesidades del 

servicio. El Gobierno local promoverá 

planes estratégicos que potencien los 

objetivos estratégicos de la Agenda 

Urbana Española. 

 

7.- A potenciar la movilidad ciclista 

mediante el diseño de vías exclusivas, así 

como impulsando el calmado del tráfico 

en las calles de la ciudad, implementando 

Zonas 20 y 30, adaptando la calzada 

para la correcta convivencia de vehículos 

a motor y bicicletas. Se ampliará el 

número de aparcamientos para bicicletas 

y se impulsarán las iniciativas de oferta 

de bicicleta compartida. 

 

 

8.- La integración de las redes 

peatonales y ciclistas con las zonas 

libres, mediante la ejecución de los 

corredores verdes del Plan General, 

facilitando la creación de itinerarios de 

movilidad blandos y aumentando la 

calidad del espacio público y 

segregando, por cuestiones de seguridad, 

el tráfico de ciclos de vehículos a motor. 

Además, se facilitará y se fomentará un 
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vehículos de mobilidade persoal, así 

como dos vehículos de uso compartido, 

mediante a redución das trabas 

burocráticas, asegurando, por outra 

parte, que se regule de forma adecuada 

a súa mobilidade no ámbito 

metropolitano. 

 

9.- A garantir a accesibilidade universal 

en todos os sistemas de transporte no 

espazo público da cidade, entendendo 

que a mobilidade inclúe a capacidade da 

cidadanía para acceder a puntos 

concretos ou para desprazarse ao longo 

do territorio sen atopar obstáculos 

físicos que o impidan ou dificulten, 

creando itinerarios accesibles e seguros, 

pensando nas persoas máis vulnerables. 

 

 

10.- A corresponsabilizar a todos os 

axentes públicos e privados, 

asociacións, empresas, partidos e 

sindicatos, a toda a cidadanía, mediante 

a constitución dunha Mesa pola 

Mobilidade Sostible da Coruña, 

obxectivo común a compartir nun Pacto 

polo Medio Ambiente a saúde pública e 

a necesaria cohesión social. 

 

SECRETARÍA XERAL 

 

119.- Toma de coñecemento da 

delegación das presidencias das 

Comisións Informativas e a súa 

constitución 

 

Asunto: Tomar coñecemento dos 

Decretos da Alcaldía de datas nove e 

dezaseis de setembro de dous mil 

dezanove, relativos á delegación da 

Presidencia das seguintes Comisións 

Informativas, así como da constitución 

das mesmas: 

 

- Comisión Informativa de 

Participación e Calidade Democrática 

(9-09-2019) 

 

uso seguro de los vehículos de movilidad 

personal, así como de los vehículos de 

uso compartido, mediante la reducción 

de las trabas burocráticas, asegurando, 

por otra parte, que se regule de forma 

adecuada su movilidad en el ámbito 

metropolitano. 

 

9.- A garantizar la accesibilidad 

universal en todos los sistemas de 

transporte en el espacio público de la 

ciudad, entendiendo que la movilidad 

incluye la capacidad de la ciudadanía 

para acceder a puntos concretos o para 

desplazarse a lo largo del territorio sin 

encontrar obstáculos físicos que lo 

impidan o dificulten, creando itinerarios 

accesibles y seguros, pensando en las 

personas más vulnerables. 

 

10.- A corresponsabilizar a todos los 

agentes públicos y privados, 

asociaciones, empresas, partidos y 

sindicatos, a toda la ciudadanía, 

mediante la constitución de una Mesa 

por la Movilidad Sostenible de A Coruña, 

objetivo común a compartir en un Pacto 

por el Medio Ambiente la salud pública y 

la necesaria cohesión social. 

 

SECRETARÍA GENERAL.  

 

119.- Toma de conocimiento de la 

delegación de las presidencias de las 

Comisiones Informativas y su 

constitución 

 

Asunto: Tomar conocimiento de los 

Decretos de la Alcaldía de fechas nueve y 

dieciséis de septiembre de dos mil 

diecinueve, relativos a la delegación de 

la Presidencia de las siguientes 

Comisiones Informativas, así como de la 

constitución de las mismas: 

 

- Comisión Informativa de Participación 

y Calidad Democrática (9-09-2019). 
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- Comisión Informativa de Mobilidade 

e Infraestruturas (9-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Medio 

Ambiente e Sustentabilidade (9-09-

2019) 

 

- Comisión Informativa de Emprego, 

Industria e Consumo (9-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Educación e 

Cultura (9-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Benestar 

Social, Igualdade e Diversidade (9-09-

2019) 

 

- Comisión Informativa de Deportes 

(16-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Promoción 

Económica, Comercio e Turismo (16-

09-2019) 

 

- Comisión Informativa de 

Transparencia, Contratación Pública e 

Publicidade Institucional (16-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Seguridade 

(16-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Suxestións e 

Reclamacións (16-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Honras e 

Distincións (16-09-2019) 

 

- Comisión Especial do Bordo Litoral 

(16-092019) 

 

- Comisión Especial da área 

Metropolitana (16-09-2019) 

 

- Comisión Especial Cidade das TIC 

(16-09-2019) 

 

120.- Toma de coñecemento do 

decreto polo que se modifica a hora 

de celebración das sesións ordinarias 

- Comisión Informativa de Movilidad e 

Infraestructuras (9-09-2019). 

 

- Comisión Informativa de Medio 

Ambiente y Sostenibilidad (9-09-2019). 

 

 

- Comisión Informativa de Empleo, 

Industria y Consumo (9-09-2019). 

 

- Comisión Informativa de Educación y 

Cultura (9-09-2019). 

 

- Comisión Informativa de Bienestar 

Social, Igualdad y Diversidad (9-09-

2019) 

 

- Comisión Informativa de Deportes (16-

09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Promoción 

Económica, Comercio y Turismo (16-09-

2019) 

 

- Comisión Informativa de 

Transparencia, Contratación Pública y 

Publicidad Institucional (16-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Seguridad 

(16-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Sugerencias y 

Reclamaciones (16-09-2019) 

 

- Comisión Informativa de Honores y 

Distinciones (16-09-2019) 

 

- Comisión Especial del Borde Litoral 

(16-092019) 

 

- Comisión Especial del área 

Metropolitana (16-09-2019) 

 

- Comisión Especial Ciudad de las TIC 

(16-09-2019) 

 

120.- Toma de conocimiento del decreto 

por el que se modifica la hora de 

celebración de las sesiones ordinarias de 
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da Xunta de Goberno Local 
 

Tomar coñecemento do Decreto número 

5288/2019 de data 16 de setembro de 

2019 polo que se modifica a hora de 

celebración das sesións ordinarias da 

Xunta de Goberno Local. 

 

121.- Acordo de inicio para a 

creación da Área Metropolitana da 

Coruña 

 

Asunto: Acordo de iniciativa para a 

creación da Área Metropolitana da 

Coruña. 

 

Este asunto foi ditaminado pola 

Comisión especial da Área 

Metropolitana de 27 de setembro de 

2019, co voto a favor do Grupo 

Socialista, de Marea Atlántica, do 

BNG, e Mixto (Cidadáns–Partido da 

Cidadanía), e a abstención do Grupo 

Municipal de Partido Popular, 

propoñendo ó Pleno, como ditame da 

Comisión, a adopción do acordo 

seguinte: 

 

1.- Ratificar a “Declaración de María 

Pita”, asinada o 20 de outubro de 2016. 

 

2.- Acordar a iniciación formal do 

procedemento de iniciativa de creación 

da Área Metropolitana da Coruña, de 

conformidade co sinalado no artigo 122 

da Lei 5/1997, de Administración Local 

de Galicia. 

 

3.- Encomendar á Comisión Especial da  

área metropolitana a elaboración da 

correspondente proposta de 

anteproxecto de lei para o seu traslado á 

Xunta de Galicia e ao Parlamento de 

Galicia no primeiro semestre de 2020. 

 

4.- Dar traslado do presente acordo á 

Xunta de Galicia e ás alcaldías da área 

urbana da Coruña. 

 

la Junta de Gobierno Local 

 

Tomar conocimiento del Decreto número 

5288/2019 de fecha 16 de septiembre de 

2019 por el que se modifica la hora de 

celebración de las sesiones ordinarias de 

la Junta de Gobierno Local. 

 

121.- Acuerdo de inicio para la creación 

del Área Metropolitana de A Coruña 

 

 

Asunto: Acuerdo de iniciativa para la 

creación del Área Metropolitana de A 

Coruña. 

 

Este asunto fue dictaminado por la 

Comisión especial del Área 

Metropolitana de 27 de septiembre de 

2019, con el voto a favor del Grupo 

Socialista, de Marea Atlántica, del BNG, 

y Mixto (Ciudadanos–Partido de la 

Ciudadanía), y la abstención del Grupo 

Municipal de Partido Popular, 

proponiendo al Pleno, como dictamen 

de la Comisión, la adopción del acuerdo 

siguiente: 

 

1.- Ratificar la “Declaración de María 

Pita”, firmada el 20 de octubre de 2016. 

 

2.- Acordar la iniciación formal del 

procedimiento de iniciativa de creación 

del Área Metropolitana de A Coruña, de 

conformidad con lo señalado en el 

artículo 122 de la Ley 5/1997, de 

Administración Local de Galicia. 

 

3.- Encomendar a la Comisión Especial 

del área metropolitana la elaboración de 

la correspondiente propuesta de 

anteproyecto de ley para su traslado a la 

Xunta de Galicia y al Parlamento de 

Galicia en el primero semestre de 2020. 

 

4.- Dar traslado del presente acuerdo a 

la Xunta de Galicia y a las alcaldías del 

área urbana de A Coruña. 
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Presidencia 

 

No asunto 4, acordo de iniciativa para a 

creación da  área metropolitana, como 

xa teñen a documentación que se lles 

remitiu do Pleno, e sen ánimo de 

estenderme moito na exposición inicial, 

traemos ao Pleno a proposta para a 

conformación da  área metropolitana da 

Coruña, con base aos principios que 

veñen recollidos na proposta da 

Alcaldía que se trae a este Pleno e que 

non vou ler para resumir, xa que se abre 

a quenda dos distintos grupos políticos. 

O que si paso a ler é a proposta que se 

trae a este Pleno, os catro puntos a 

aprobar. 

 

Primeiro, ratificar a Declaración de 

María Pita, asinada o 20 de outubro de 

2016.  

 

En segundo lugar, acordar a iniciación 

formal do procedemento de iniciativa 

de creación da  área metropolitana da 

Coruña, de conformidade co sinalado 

no artigo 122 da Lei 5/1997, de 

Administración Local de Galicia. 

 

Punto tres, encomendar á Comisión 

Especial da  área metropolitana a 

elaboración da correspondente proposta 

de anteproxecto de lei para o seu 

traslado á Xunta de Galicia e ao 

Parlamento de Galicia no primeiro 

semestre de 2020. 

 

E o punto catro é dar traslado do 

presente acordo á Xunta de Galicia e ás 

alcaldías da área urbana da Coruña. 

 

 

Tal e como se estableceu na Comisión 

de Voceiros, neste punto terán unha 

quenda de 5 minutos e unha segunda 

quenda de 3 minutos.  

 

Comeza polo Grupo Mixto Cidadáns, a 

señora Martínez Lema. 

Presidencia 

 

En el asunto 4, acuerdo de iniciativa 

para la creación del  área metropolitana, 

como ya tienen la documentación que se 

les remitió del Pleno, y sin ánimo de 

extenderme mucho en la exposición 

inicial, traemos al Pleno la propuesta 

para la conformación del  área 

metropolitana de A Coruña, con base a 

los principios que vienen recogidos en la 

propuesta de Alcaldía que se trae a este 

Pleno y que no voy a leer para resumir, 

ya que se abre el turno de los distintos 

grupos políticos. El que sí paso a leer es 

la propuesta que se trae a este Pleno, los 

cuatro puntos a aprobar. 

 

Primero, ratificar la Declaración de 

María Pita, firmada el 20 de octubre de 

2016.  

 

En segundo lugar, acordar la iniciación 

formal del procedimiento de iniciativa de 

creación del  área metropolitana de A 

Coruña, de conformidad con lo señalado 

en el artículo 122 de la Ley 5/1997, de 

Administración Local de Galicia. 

 

Punto tres, encomendar a la Comisión 

Especial del  área metropolitana la 

elaboración de la correspondiente 

propuesta de anteproyecto de ley para su 

traslado a la Xunta de Galicia y al 

Parlamento de Galicia en el primer 

semestre de 2020. 

 

Y el punto cuatro es dar traslado del 

presente acuerdo a la Xunta de Galicia y 

a las alcaldías del área urbana de A 

Coruña. 

 

Tal y como se estableció en la Comisión 

de Portavoces, en este punto tendrán un 

turno de 5 minutos y un segundo turno de 

3 minutos.  

 

Comienza por el Grupo Mixto 

Ciudadanos, la señora Martínez Lema. 
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Señora Martínez Lema 

 

Bos días a todos.  

 

Primeiro de todo, dende este Grupo 

municipal, queremos dalas grazas 

porque por fin se poña en marcha este 

ansiado proxecto. Somos conscientes de 

que o proceso de creación da área 

metropolitana non é sinxelo, levará o 

seu tempo, por iso é tan importante 

empezar canto antes. Á complexidade 

dunha área territorial únese a non 

menos complexa institucional, unidade 

institucional. Moitos intentos anteriores 

diluíronse por egos políticos que 

esperemos que desta volta non 

entorpezan. As vinculacións 

económicas e sociais de todos os 

municipios implicados fan preciso unha 

planificación conxunta e organizada 

para atender de xeito coordinado aos 

veciños e moitos dos servicios e obras 

que se lles prestan. Entendemos a 

Declaración de María Pita como un 

acordo formal de iniciación do 

procedemento polo órgano competente, 

con todas as consecuencias. Os 

pequenos e medianos municipios teñen 

problemas para xerar actividade 

económica, o que fai que os mozos 

marchen para as cidades. Ata o de agora 

os municipios pequenos podían 

competir, pero agora a industria xera 

menos emprego, dáse unha substitución 

por empresas dos servizos e estas 

empresas e mais as multinacionais, 

buscan sen dúbida áreas metropolitanas 

por teren unha maior economía e máis 

abundancia de man de obra. 

 

Xa non basta con ofrecer ao tecido 

empresarial, este ou outro municipio, o 

gran boom das empresas de servizo 

están buscando áreas metropolitanas 

potentes e nos podémolo ser. Temos 

que ser ese área metropolitana potente. 

 

 

Señora Martínez Lema 

 

Buenos días a todos.  

 

Primero de todo, desde este Grupo 

municipal, queremos dar las gracias 

porque por fin se ponga en marcha este 

ansiado proyecto. Somos conscientes de 

que el proceso de creación del  área 

metropolitana no es sencillo, llevará su 

tiempo, por eso es tan importante 

empezar lo antes posible. A la 

complejidad de un área territorial se une 

la no menos compleja institucional, 

unidad institucional. Muchos intentos 

anteriores se diluyeron por egos políticos 

que esperemos que en esta ocasión no 

entorpezcan. Las vinculaciones 

económicas y sociales de todos los 

municipios implicados hacen preciso una 

planificación conjunta y organizada para 

atender de manera coordinada a los 

vecinos y muchos de los servicios y obras 

que se les prestan. Entendemos la 

Declaración de María Pita como un 

acuerdo formal de iniciación del 

procedimiento por el órgano competente, 

con todas las consecuencias. Los 

pequeños y medianos municipios tienen 

problemas para generar actividad 

económica, lo que hace que los jóvenes 

marchen para las ciudades. Hasta ahora 

los municipios pequeños podían 

competir, pero ahora la industria genera 

menos empleo, se da una sustitución por 

empresas de los servicios y estas 

empresas y las multinacionales, buscan 

sin duda áreas metropolitanas por tener 

una mayor economía y más abundancia 

de mano de obra. 

 

Ya no basta con ofrecer al tejido 

empresarial, este u otro municipio, el 

gran bum de las empresas de servicio 

están buscando áreas metropolitanas 

potentes y nosotros lo podemos ser. 

Tenemos que ser esa área metropolitana 

potente. 
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Nas grades cidades fálase moito desta 

nova situación, porque, por exemplo, 

Madrid está absorbendo na súa 

metrópole, non só a chegada de novos 

habitantes de municipios pequenos, 

como estaba pasando ata o de agora, 

senón que agora, incluso os habitantes 

de importantes cidades do resto do país 

ven a Madrid como un novo xigante, a 

súa metrópole. 

 

Non hai progreso se non hai 

infraestruturas, non veñen as empresas. 

Hai que facer obras, inversións para que 

veñan as empresas. Hai que lograr que 

os concellos teñamos propostas 

unificadas para traer inversións á 

comarca.  

 

O concello é moi importante para 

enfoca-lo futuro dunha cidade, pero a 

responsabilidade non é exclusivamente 

súa. Para lograr resultados necesita un 

entorno receptivo que aproveite as 

oportunidades. No momento actual é de 

vital importancia este esforzo 

metropolitano.  

 

Dende Ciudadanos sempre pensamos 

que debemos liderar dende o Concello a 

apertura da cidade á ría, coa integración 

do porto e o desenvolvemento do 

litoral. Para iso é necesario contar con 

Culleredo, con Cambre e con Oleiros. E 

desa cidade da ría se iría cara á cidade 

das rías, un proxecto que leva anos nun 

caixón polas trabas da Xunta e 

personalidades de alcaldes como foron 

Paco Vázquez, Ángel García Seoane ou 

Julio Sacristán. Que como dicía ao 

comezo, esperemos que eses egos 

persoais non volvan a aparecer nesta 

ocasión.  

 

 

O futuro da área pasa necesariamente 

por unha mirada ampla e unha 

planificación integrada, pensamos nós 

 

En las grandes ciudades se habla mucho 

de esta nueva situación, porque, por 

ejemplo, Madrid está absorbiendo en su 

metrópoli, no solo la llegada de nuevos 

habitantes de municipios pequeños, como 

estaba pasando hasta ahora, sino que 

ahora, incluso los habitantes de 

importantes ciudades del resto del país 

ven a Madrid como un nuevo gigante, su 

metrópoli. 

 

No hay progreso si no hay 

infraestructuras, no vienen las empresas. 

Hay que hacer obras, inversiones para 

que vengan las empresas. Hay que lograr 

que los ayuntamientos tengamos 

propuestas unificadas para traer 

inversiones a la comarca. 

 

El ayuntamiento es muy importante para 

enfocar el futuro de una ciudad, pero la 

responsabilidad no es exclusivamente 

suya. Para lograr resultados necesita un 

entorno receptivo que aproveche las 

oportunidades. En el momento actual es 

de vital importancia este esfuerzo 

metropolitano. 

 

Desde Ciudadanos siempre pensamos 

que debemos liderar desde el 

Ayuntamiento la apertura de la ciudad a 

la ría, con la integración del puerto y el 

desarrollo del litoral. Para eso es 

necesario contar con Culleredo, con 

Cambre y con Oleiros. Y de esa ciudad 

de la ría se iría hacia la ciudad de las 

rías, un proyecto que lleva años en un 

cajón por las trabas de la Xunta y 

personalidades de alcaldes como fueron 

Paco Vázquez, Ángel García Seoane o 

Julio Sacristán. Que como decía al 

inicio, esperemos que esos egos 

personales no vuelvan a aparecer en esta 

ocasión. 

 

El futuro del área pasa necesariamente 

por una mirada amplia y una 

planificación integrada, pensamos 
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que desde Arteixo, coa súa zona 

industrial e o porto exterior, ata o polo 

Ferrol-Narón, unha área urbana 

conectada e planificada de forma 

harmónica que concentraría unha 

poboación de arredor de 600.000 

habitantes e que, sen dúbida, lideraría 

de xeito claro o crecemento económico 

de Galicia. 

 

En calquera caso, apoiamos a iniciativa 

para a creación da  área metropolitana 

proposta. O que está claro é que temos 

que ser ese referente en Galicia. Por 

unha vez, esteamos á vangarda dos 

tempos e das necesidades do mercado. 

 

 

A reunión mantida a pasada semana 

entre os alcaldes da comarca deixou 

claro que os servizos compartidos de 

transporte, auga e residuos serán os 

asuntos prioritarios para o ente, como 

así o destaca un informe elaborado pola 

Universidade da Coruña, encargado 

polo anterior Goberno e que detalla as 

competencias que debería asumir o ente 

e os seus órganos de goberno: 

mobilidade, ordenación do territorio, 

urbanismo, vivenda, auga, residuos, 

servicios sociais, extinción de 

incendios, protección civil, promoción 

económica e emprego, turismo e 

cultura, eran as áreas de xestión 

propostas. 

 

Temos xa un servicio 

metropolitanizado, como é a xestión da 

auga, un campo no que a área dispón xa 

de amplas competencias, sen dúbida un 

primeiro paso para seguir ampliando 

servizos compartidos. 

 

Todos estamos de acordo, ou a lo 

menos así o expoñemos nos diversos 

debates aos que asistimos, que quizais a 

competencia mais urxente na que 

debemos pensar como área 

metropolitana, é a mobilidade. Os 

nosotros que desde Arteixo, con su zona 

industrial y el puerto exterior, hasta el 

polo Ferrol-Narón, una área urbana 

conectada y planificada de forma 

armónica que concentraría una 

población de alrededor de 600.000 

habitantes y que, sin duda, lideraría a 

ojos vistas el crecimiento económico de 

Galicia. 

 

En cualquier caso, apoyamos la 

iniciativa para la creación del  área 

metropolitana propuesta. Lo que está 

claro es que tenemos que ser ese 

referente en Galicia. Por una vez, 

estemos a la vanguardia de los tiempos y 

de las necesidades del mercado. 

 

La reunión mantenida la pasada semana 

entre los alcaldes de la comarca dejó 

claro que los servicios compartidos de 

transporte, agua y residuos serán los 

asuntos prioritarios para el ente, como 

así lo destaca un informe elaborado por 

la Universidad de A Coruña, encargado 

por el anterior Gobierno y que detalla las 

competencias que debería asumir el ente 

y sus órganos de gobierno: movilidad, 

ordenación del territorio, urbanismo, 

vivienda, agua, residuos, servicios 

sociales, extinción de incendios, 

protección civil, promoción económica y 

empleo, turismo y cultura, eran las áreas 

de gestión propuestas. 

 

 

Tenemos ya un servicio 

metropolitanizado, como es la gestión del 

agua, un campo en el que el área dispone 

ya de amplias competencias, sin duda un 

primer paso para seguir ampliando 

servicios compartidos. 

 

Todos estamos de acuerdo, o por lo 

menos así lo exponemos en los diversos 

debates a los que asistimos, que quizás la 

competencia más urgente en la que 

debemos pensar como área 

metropolitana, es la movilidad. Los 
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expertos que asinan ese informe do que 

antes falaba, mesmo plantexan a 

creación dunha autoridade única de 

transporte, que coordine a política sobre 

esta materia nos municipios integrados 

e a redacción dun plan de mobilidade 

metropolitana sostible. Certo é que a 

necesidade da mellora da mobilidade é 

demasiado urxente como para esperar o 

que pode ser un longo proceso ata a 

creación da área metropolitana. Proceso 

que agardamos non se demore e 

podamos axiña empezar a traballar en 

comisións para ver posicións técnicas e 

políticas, para crear esa grande área 

económica e social, e sobre todo 

aprender de precedentes fallidos como 

foi o caso de Vigo, para que non nos 

pase aquí e poidamos avanzar. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Martínez.  

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, señor 

Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Grazas señora alcaldesa, antes de entrar 

en materia, quero nesta primeira 

intervención saudar ós membros da 

corporación, ó persoal do concello que 

está prestando o servizo de asistencia 

neste pleno, ó público presente, ás 

persoas que están seguindo esta sesión 

por streaming, e que quero aproveitar 

tamén para expresar o apoio, a 

solidariedade do BNG cos traballadores 

de Isowat. Están loitando xa no tempo 

de desconto para evitar o peche desta 

empresa. Estamos convencidos de que 

se hai vontade política por parte da 

Xunta de Galicia, por parte do Goberno 

Central, este peche aínda se pode evitar, 

e A Coruña non pode permitirse o luxo 

de que segan caendo pezas e esta cidade 

expertos que firman ese informe del que 

antes hablaba, incluso plantean la 

creación de una autoridad única de 

transporte, que coordine la política sobre 

esta materia en los municipios integrados 

y la redacción de un plan de movilidad 

metropolitana sostenible. Cierto es que la 

necesidad de la mejora de la movilidad 

es demasiado urgente como para esperar 

lo que puede ser un largo proceso hasta 

la creación del área metropolitana. 

Proceso que esperamos no se demore y 

podamos enseguida empezar a trabajar 

en comisiones para ver posiciones 

técnicas y políticas, para crear esa gran 

área económica y social, y sobre todo 

aprender de precedentes fallidos como 

fue el caso de Vigo, para que no nos pase 

aquí y podamos avanzar. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez.  

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Gracias señora alcaldesa, antes de 

entrar en materia, quiero en esta primera 

intervención saludar a los miembros de 

la corporación, al personal del 

ayuntamiento que está prestando el 

servicio de asistencia en este pleno, al 

público presente, a las personas que 

están siguiendo esta sesión en directo, y 

que quiero aprovechar también para 

expresar el apoyo, la solidaridad del 

BNG con los trabajadores de Isowat. 

Están luchando ya en el tiempo de 

descuento para evitar el cierre de esta 

empresa. Estamos convencidos de que si 

hay voluntad política por parte de la 

Xunta de Galicia, por parte del Gobierno 

Central, este cierre aún se puede evitar, y 

A Coruña no puede permitirse el lujo de 
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pouco a pouco vaia converténdose nun 

deserto industrial.  

 

 

Pero entrando xa en materia, quero 

lembrar que non foi dende logo o BNG 

quen quixo facer da Coruña unha 

cidade-estado. Dende o noso punto de 

vista, A Coruña non pode construírse de 

costas a Galiza, e moito menos, de 

costas á comarca na que está inserida. 

Que A Coruña non remata na Ponte da 

Pasaxe nin no monte da Zapateira, é 

unha vivencia que todos os días 

podemos constatar. Vivimos nunha 

cidade na que o porto exterior está 

situado en Arteixo, como están situados 

boa parte dos polígonos industriais, o 

aeroporto en Culleredo, a auga que 

bebemos procede do encoro de Cecebre 

e trátase na Telva, tamén no concello de 

Cambre, milleiros de persoas viven en 

Oleiros e traballan na Coruña, ou viven 

na Coruña e traballan en Arteixo. Se 

algunha comarca en Galiza ten 

características metropolitanas, esa 

comarca sen dúbida é a comarca da 

Coruña, por tanto é imprescindíbel 

articular políticas que atendan esa 

realidade.  

 

 

Por iso imos dar apoio a esta iniciativa, 

como xa fixemos no mandato anterior. 

Ímolo facer con total e absoluta 

convicción, pero facémolo tamén con 

algunha acotación, ou con algunha 

anotación se vostedes o prefiren. 

 

 

En primeiro lugar, hai un principio 

científico que di que a función é a que 

crea o órgano, e non o órgano quen crea 

a función. ¿Que queremos dicir con 

isto? Que a concertación de políticas a 

escala comarcal non pode agardar a que 

a área metropolitana estea constituída. 

A creación da área metropolitana é un 

proceso longo e complexo, require do 

que sigan cayendo piezas y esta ciudad 

poco a poco vaya convirtiéndose en un 

desierto industrial.  

 

Pero entrando ya en materia, quiero 

recordar que no fue desde luego el BNG 

quien quiso hacer de A Coruña una 

ciudad-estado. Desde nuestro punto de 

vista, A Coruña no puede construirse de 

espaldas a Galicia, y mucho menos, de 

espaldas a la comarca en la que está 

insertada. Que A Coruña no finaliza en el 

Puente del Pasaje ni en el monte de la 

Zapateira, es una vivencia que todos los 

días podemos constatar. Vivimos en una 

ciudad en la que el puerto exterior está 

situado en Arteixo, como están situados 

buena parte de los polígonos 

industriales, el aeropuerto en Culleredo, 

el agua que bebemos procede del 

embalse de Cecebre y se trata en la 

Telva, también en el ayuntamiento de 

Cambre, millares de personas viven en 

Oleiros y trabajan en A Coruña, o viven 

en A Coruña y trabajan en Arteixo. Si 

alguna comarca en Galicia tiene 

características metropolitanas, esa 

comarca sin duda es la comarca de A 

Coruña, por tanto es imprescindible 

articular políticas que atiendan esa 

realidad.  

 

Por eso vamos a dar apoyo a esta 

iniciativa, como ya hicimos en el 

mandato anterior. Lo vamos a hacer con 

total y absoluta convicción, pero lo 

hacemos también con alguna acotación, 

o con alguna anotación si ustedes lo 

prefieren. 

 

En primer lugar, hay un principio 

científico que dice que la función es la 

que crea el órgano, y no el órgano quien 

crea la función ¿Qué queremos decir con 

esto? Que la concertación de políticas a 

escala comarcal no puede esperar a que 

el área metropolitana esté constituida. La 

creación del área metropolitana es un 

proceso largo y complejo, requiere del 
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acordo entre distintas administracións, 

da delegación de competencias e 

medios económicos para as poder 

asumir, e en última instancia 

corresponde ao Parlamento Galego 

aprobar a súa creación. E mentres tanto, 

hai necesidades que hai que atender. 

Creemos que hai que seguir avanzando 

na prestación de servizos compartidos e 

na coordinación de políticas, en 

particular en eidos como a recollida e 

tratamento de lixo, a xestión integral do 

ciclo da auga, a planificación 

urbanística e a ordenación do territorio 

e mesmo a planificación e promoción 

turística. Pero en particular, creemos 

que é imprescindíbel avanzar na 

planificación integral do transporte e da 

mobilidade a escala comarcal. 

 

Segunda acotación. A realidade da área 

metropolitana da Coruña non se esgota 

na comarca das Mariñas. O eixo A 

Coruña-Carballo é un eixo de crecente 

importancia económica, no que se están 

localizando boa parte das industrias e 

empresas da nosa área. Polo tanto hai 

que atender esta realidade, como hai 

que atender unha realidade máis ampla, 

o Golfo Ártabro, unha rexión urbana, 

nucleada en torno ó eixo A Coruña-

Ferrol. 

 

Terceira anotación. A creación da área 

metropolitana non pode crear máis 

complexidade político-administrativa. 

O BNG considera que hai que avanzar 

cara á outro modelo de articulación , de 

vertebración do noso país. Apostamos 

pola comarcalización, y nese proceso de 

comarcalización hai que atender feitos 

singulares como é o caso das comarcas 

metropolitanas. Por iso, consideramos 

que é imprescindíbel delimitar ben as 

competencias das distintas 

administracións, as competencias que 

asumiría a área metropolitana e nese 

sentido consideramos que, mentres 

existan, é imprescindíbel restar 

acuerdo entre distintas administraciones, 

de la delegación de competencias y 

medios económicos para poderlas 

asumir, y en última instancia 

corresponde al Parlamento Gallego 

aprobar su creación. Y mientras tanto, 

hay necesidades que hay que atender. 

Creemos que hay que seguir avanzando 

en la prestación de servicios compartidos 

y en la coordinación de políticas, en 

particular en ámbitos como la recogida y 

tratamiento de basura, la gestión integral 

del ciclo del agua, la planificación 

urbanística y la ordenación del territorio 

e incluso la planificación y promoción 

turística. Pero en particular, creemos que 

es imprescindible avanzar en la 

planificación integral del transporte y de 

la movilidad a escala comarcal. 

 

Segunda acotación. La realidad del área 

metropolitana de A Coruña no se agota 

en la comarca de las Mariñas. El eje A 

Coruña-Carballo es un eje de creciente 

importancia económica, en el que se 

están localizando buena parte de las 

industrias y empresas de nuestra área. 

Por lo tanto hay que atender esta 

realidad, como hay que atender una 

realidad más amplia, el Golfo Ártabro, 

una región urbana, nucleada en torno al 

eje A Coruña-Ferrol. 

 

Tercera anotación. La creación del área 

metropolitana no puede crear más 

complejidad político-administrativa. El 

BNG considera que hay que avanzar 

hacia otro modelo de articulación, de 

vertebración de nuestro país. Apostamos 

por la comarcalización, y en ese proceso 

de comarcalización hay que atender 

hechos singulares como es el caso de las 

comarcas metropolitanas. Por eso, 

consideramos que es imprescindible 

delimitar bien las competencias de las 

distintas administraciones, las 

competencias que asumiría el área 

metropolitana y en ese sentido 

consideramos que, mientras existan, es 
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competencias a as deputacións. 

 

 

E cuarta e última acotación. Se nunca 

quixemos facer da Coruña unha cidade-

estado, como manifestamos ó principio 

desta intervención, tampouco o 

pretendemos estendendo os seus límites 

coa creación da área metropolitana. 

Aspiramos a unha Galiza ben 

articulada, ben vertebrada. Como 

dicíamos ó principio, A Coruña non 

pode construírse de costas a Galiza, ó 

mesmo tempo que non pode entenderse 

o noso país prescindido do papel tan 

importante que ten que ter A Coruña, 

por iso a área metropolitana da Coruña 

debe de ter vocación de estar ben 

inserida, ben vertebrada no noso país, e 

de ser un motor de Galiza. 

 

Insisto, apoiamos esta iniciativa con 

total y absoluta convicción.  

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Jorquera. 

 

Pola Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Grazas señora Rey, moi bo día a todos e 

a todas, membros da Corporación, 

traballadores e traballadoras municipais, 

profesionais dos medios de 

comunicación, veciños e veciñas que 

nos seguen a través de internet ou na 

tribuna e, me van permitir un saúdo 

afectuoso ós deputados Antón Sánchez 

e Xan Xove, e ó alcalde Xulio Ferreiro 

que nos acompañan hoxe. 

 

 

Nos últimos tempos, nos últimos anos, 

fixo fortuna unha expresión, unha 

construción, que hai quen lla atribúe ó 

imprescindible restar competencias a las 

diputaciones. 

 

Y cuarta y última acotación. Si nunca 

quisimos hacer de A Coruña una ciudad-

estado, como manifestamos al principio 

de esta intervención, tampoco lo 

pretendemos extendiendo sus límites con 

la creación del área metropolitana. 

Aspiramos a una Galicia bien articulada, 

bien vertebrada. Como decíamos al 

principio, A Coruña no puede construirse 

de espaldas a Galicia, al mismo tiempo 

que no puede entenderse nuestro país 

prescindiendo del papel tan importante 

que tiene que tener A Coruña, por eso el 

área metropolitana de A Coruña debe de 

tener vocación de estar bien insertada, 

bien vertebrada en nuestro país, y de ser 

un motor de Galicia. 

 

Insisto, apoyamos esta iniciativa con 

total y absoluta convicción. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Jorquera. 

 

Pola Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Gracias señora Rey, muy buen día a 

todos y a todas, miembros de la 

Corporación, trabajadores y 

trabajadoras municipales, profesionales 

de los medios de comunicación, vecinos y 

vecinas que nos siguen a través de 

internet o en la tribuna y, me van a 

permitir un saludo afectuoso a los 

diputados Antón Sánchez y Xan Xove, y 

al alcalde Xulio Ferreiro que nos 

acompañan hoy. 

 

En los últimos tiempos, en los últimos 

años, hizo fortuna una expresión, una 

construcción, que hay quien se la 
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alcalde de Londres e hai quen lla 

atribúe a un alcalde dunha cidade media 

norteamericana, que alude que fronte ó 

século dos imperios e o século dos 

estados nación, este é o século das 

cidades. Eu comparto a filosofía dese 

case refrán ou case lugar común en 

moitos discursos de responsables 

políticos municipais, pero case me 

parece máis acaído o que utiliza a 

OCDE , que lle chama ó século que 

vivimos o século metropolitano. ¿Por 

que me parece máis acaído? Porque as 

cidades non son xa o que algunha vez 

foron, asentamentos cun perímetro 

definido e coincidente co seu termo 

municipal, senón realidades moito mais 

complexas con fortes relacións de 

interdependencia, policéntricas, e que 

en case ningún caso coinciden cos 

límites do seu termo municipal e por 

tanto coa Administración local que 

teñen atribuída.  

 

A cidade difusa na que nos vivimos, 

produto de 50 ou 60 anos de impolíticas 

de territorio, de impolíticas de 

mobilidade, de impolíticas de vivenda, 

é a cidade complexa na que viven os 

nosos veciños e as nosas veciñas. Sobre 

isto hai toneladas de literatura 

académica, pero non é necesario, 

porque calquera coruñés, calquera 

coruñesa, vive isto todas as mañás, 

cando trata de acceder á cidade a través 

de Alfonso Molina ou a través das 

Xubias, cando busca vivenda ou cando 

busca traballo. Isto que os nosos 

veciños e as nosas veciñas saben 

perfectamente, deberíamos sabelo nós 

tamén e deberían sabelo os responsables 

políticos porque, ademais de que os 

nosos problemas e os nosos desafíos 

son metropolitanos, as nosas respostas a 

eses desafíos deben tamén ser 

metropolitanos, sexa no ámbito da 

xestión integral do ciclo da auga, na 

xestión dos residuos, na mobilidade, na 

vivenda, no combate contra a 

atribuye al alcalde de Londres y hay 

quien se la atribuye a un alcalde de una 

ciudad media norteamericana, que alude 

a que frente al siglo de los imperios y el 

siglo de los estados nación, este es el 

siglo de las ciudades. Yo comparto la 

filosofía de ese casi refrán o casi lugar 

común en muchos discursos de 

responsables políticos municipales, pero 

casi me parece más adecuado el que 

utiliza la OCDE, que le llama al siglo 

que vivimos el siglo metropolitano ¿Por 

qué me parece más adecuado? Porque 

las ciudades no son ya lo que alguna vez 

fueron, asentamientos con un perímetro 

definido y coincidente con su término 

municipal, sino realidades mucho más 

complejas con fuertes relaciones de 

interdependencia, policéntricas, y que en 

casi ningún caso coinciden con los 

límites de su término municipal y por 

tanto con la Administración local que 

tienen atribuida. 

 

La ciudad difusa en la que nosotros 

vivimos, producto de 50 o 60 años de 

impolíticas de territorio, de impolíticas 

de movilidad, de impolíticas de vivienda, 

es la ciudad compleja en la que viven 

nuestros vecinos y nuestras vecinas. 

Sobre esto hay toneladas de literatura 

académica, pero no es necesario, porque 

cualquier coruñés, cualquier coruñesa, 

vive esto todas las mañanas, cuando trata 

de acceder a la ciudad a través de 

Alfonso Molina o a través de As Xubias, 

cuando busca vivienda o cuando busca 

trabajo. Esto que nuestros vecinos y 

nuestras vecinas saben perfectamente, 

deberíamos de saberlo nosotros también 

y deberían saberlo los responsables 

políticos porque, además de que nuestros 

problemas y nuestros desafíos son 

metropolitanos, nuestras respuestas a 

esos desafíos deben también ser 

metropolitanos, sea en el ámbito de la 

gestión integral del ciclo del agua, en la 

gestión de los residuos, en la movilidad, 

en la vivienda, en el combate contra la 
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desigualdade ou na loita contra o 

cambio climático. 

 

E alguén dirá, eu supoño que 

escoitaremos esta idea hoxe no debate, 

que a área metropolitana, esa figura que 

prevé o ordenamento xurídico español e 

a Lei de Administración Local de 

Galicia, non é a única resposta 

metropolitana a eses problemas, e é 

certo, hai varias, algunhas xa ensaiadas 

na historia da Coruña, as asociacións 

voluntarias, como as mancomunidades, 

os consorcios en torno a un, dous, tres 

servizos concretos; pero o certo é que a 

maioría dos expertos e das expertas 

neste ámbito coinciden en que o 

goberno metropolitano, cando está ben 

financiado e ten as competencias 

adecuadas, é o mellor instrumento para 

afrontar todos estes desafíos. Así o 

demostra que esa sexa a fórmula 

escollida nun terzo das áreas 

metropolitanas de Europa, ou, por 

exemplo as reformas da administración 

local de Italia e Francia, de 2014, que 

apostan claramente por multiplicar e 

perfeccionar as súas áreas 

metropolitanas. 

 

 

Coñecedores de todo isto e coñecedores 

tamén dos antecedentes, os 

antecedentes de fracaso e os 

antecedentes de impulso ou de 

conviccións nesta cidade, no pasado 

mandato, xa desde o mes de decembro 

de 2015, o Goberno da Marea Atlántica 

apostou por relanzar este proceso. 

Celebráronse unha serie de reunións, 

recordarao boa parte da Corporación, 

nos primeiros meses de 2016 e en 

outubro, o 20 de outubro de 2016, seis, 

sete alcaldes e alcaldesas da área 

metropolitana asinaron a “Declaración 

de María Pita” que hoxe ratificamos 

neste pleno e cuxa lectura creo que é 

interesante. É un texto que segue 

vixente e que será útil seguramente nos 

desigualdad o en la lucha contra lo 

cambio climático. 

 

Y alguien dirá, yo supongo que 

escucharemos esta idea hoy en el debate, 

que el área metropolitana, esa figura que 

prevé el ordenamiento jurídico español y 

la Ley de Administración Local de 

Galicia, no es la única respuesta 

metropolitana a esos problemas, y es 

cierto, hay varias, algunas ya ensayadas 

en la historia de A Coruña, las 

asociaciones voluntarias, como las 

mancomunidades, los consorcios en 

torno a uno, dos, tres servicios 

concretos; pero lo cierto es que la 

mayoría de los expertos y de las expertas 

en este ámbito coinciden en que el 

gobierno metropolitano, cuando está bien 

financiado y tiene las competencias 

adecuadas, es el mejor instrumento para 

afrontar todos estos desafíos. Así lo 

demuestra que esa sea la fórmula 

escogida en un tercio de las áreas 

metropolitanas de Europa, o, por ejemplo 

las reformas de la administración local 

de Italia y Francia, de 2014, que 

apuestan claramente por multiplicar y 

perfeccionar sus áreas metropolitanas. 

 

 

Conocedores de todo esto y conocedores 

también de los antecedentes, los 

antecedentes de fracaso y los 

antecedentes de impulso o de 

convicciones en esta ciudad, en el pasado 

mandato, ya desde el mes de diciembre 

de 2015, el Gobierno de la Marea 

Atlántica apostó por relanzar este 

proceso. Se celebraron una serie de 

reuniones, lo recordará buena parte de la 

Corporación, en los primeros meses de 

2016 y en octubre, el 20 de octubre de 

2016, seis, siete alcaldes y alcaldesas del 

área metropolitana firmaron la 

“Declaración de María Pita” que hoy 

ratificamos en este Pleno y cuya lectura 

creo que es interesante. Es un texto que 

sigue vigente y que será útil seguramente 
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próximos meses. E nesa “Declaración 

de María Pita”, eses alcaldes e esa 

alcaldesa, basicamente acordaban 

impulsar de mutuo acordo a 

constitución da área metropolitana ó 

abeiro do artigo 122, como facemos 

hoxe, e poñerse a preparar unha 

proposta de anteproxecto de lei para 

levala ó Parlamento de Galicia. 20 de 

outubro de 2016. Hai tres anos que sete 

alcaldes, seis alcaldes e unha alcaldesa, 

manifestaron por escrito e coa súa 

sinatura esta vontade. Como lle 

explicamos á cidadanía?, e isto non é 

unha pregunta retórica, senón unha 

pregunta que dirixo ó conxunto da 

Corporación, como lle explicamos á 

cidadanía que pasasen tres anos e, a 

pesar desa vontade manifesta, non 

avanzásemos? Eu creo que non queda 

mais remedio que dicirlle a verdade, de 

dicir que hai veces que os intereses de 

parte, as miserias da competencia 

electoral e política, prevalecen sobre o 

interese xeral, e cando lle digamos iso, 

imaxino que alguén nos preguntará que 

é o que cambiou?, por que hoxe 

votamos e aprobamos seguramente por 

maioría absoluta exactamente o mesmo 

que intentamos aprobar o 7 de 

novembro de 2016?. Creo que haberá 

que dicirlle tamén a verdade e é que non 

todos somos iguais e non todos 

poñemos os intereses de parte por 

enriba do interese xeral. 

 

Sexa como sexa, é unha boa noticia que 

hoxe cheguemos a este acordo e que 

cumpramos, ademais, un dos acordos 

asinados en xullo entre o Partido 

Socialista e a Marea Atlántica, que 

impulsemos o proceso e que nos 

poñamos xa a través da Comisión 

Especial constituída hai poucos días, a 

traballar nese anteproxecto de lei. 

 

Non quero estenderme, que xa estou 

fora de tempo, só quería deixar unha 

última reflexión, e é que eu creo que 

en los próximos meses. Y en esa 

“Declaración de María Pita”, esos 

alcaldes y esa alcaldesa, básicamente 

acordaban impulsar de mutuo acuerdo la 

constitución del área metropolitana al 

amparo del artículo 122, como hacemos 

hoy, y ponerse a preparar una propuesta 

de anteproyecto de ley para llevarla al 

Parlamento de Galicia. 20 de octubre de 

2016. Hace tres años que siete alcaldes, 

seis alcaldes y una alcaldesa, 

manifestaron por escrito y con su firma 

esta voluntad ¿Cómo le explicamos a la 

ciudadanía?, y esto no es una pregunta 

retórica, sino una pregunta que dirijo al 

conjunto de la Corporación, ¿cómo le 

explicamos a la ciudadanía que pasaran 

tres años y, a pesar de esa voluntad 

manifiesta, no avanzáramos? Yo creo que 

no queda más remedio que decirle la 

verdad, de decir que hay veces que los 

intereses de parte, las miserias de la 

competencia electoral y política, 

prevalecen sobre el interés general, y 

cuando le digamos eso, imagino que 

alguien nos preguntase ¿qué es lo que 

cambió?, ¿por qué hoy votamos y 

aprobamos, seguramente por mayoría 

absoluta, exactamente lo mismo que 

intentamos aprobar el 7 de noviembre de 

2016? Creo que habrá que decirle 

también la verdad y es que no todos 

somos iguales y no todos ponemos los 

intereses de parte por encima del interés 

general. 

 

Sea como sea, es una buena noticia que 

hoy lleguemos a este acuerdo y que 

cumplamos, además, uno de los acuerdos 

firmados en julio entre el Partido 

Socialista y la Marea Atlántica, que 

impulsemos el proceso y que nos 

pongamos ya a través de la Comisión 

Especial constituida hace pocos días, a 

trabajar en ese anteproyecto de ley. 

 

No quiero extenderme, que ya estoy fuera 

de tiempo, solo quería dejar una última 

reflexión, y es que yo creo que nada de lo 
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nada do que afecte ou do que teña que 

ver coa cidade da Coruña, cabeceira da 

área urbana máis dinámica de Galicia, 

pode considerarse un asunto local. Creo 

que nada do que teña que ver coa 

gobernanza metropolitana dunha área 

urbana de case medio millón de 

habitantes debe considerarse un asunto 

local, senón un asunto de 

transcendencia, como apuntaba tamén o 

voceiro do Bloque Nacionalista Galego, 

para o conxunto do país. Eu creo que, 

Feijoo sábeo, e por iso o Partido 

Popular boicoteou sistematicamente 

este proceso durante o pasado mandato. 

Eu o que agardo é que as forzas 

progresistas, saibamos tamén e sexamos 

conscientes disto e que non o 

esquezamos nos próximos oito meses, 

mentres traballamos na elaboración 

dese anteproxecto de lei.  

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas.  

 

Polo Partido Popular, señora Mato. 

 

Señora Mato Otero 

 

Moi bo día a todos. A verdade é que é 

curioso ter a oportunidade de intervir 

xusto despois do señor Martínez, cando 

parece ser que os que se abstiveron nos 

anos pasados para a constitución da área 

metropolitana agora van a ter a culpa de 

que non se constituíra naquel momento. 

 

 

Este é un claro exemplo, e polo menos a 

min mo parece, de unha causa que, 

efectivamente poderíamos dicir, eu 

podo afirmar, creo, con rotundidade, 

onde os obxectivos os compartimos 

todos os grupos políticos. Todos 

estamos convencidos que a realidade da 

área metropolitana nos supera a todos 

que afecte o de lo que tenga que ver con 

la ciudad de A Coruña, cabecera del 

área urbana más dinámica de Galicia, 

puede considerarse un asunto local. Creo 

que nada de lo que tenga que ver con la 

gobernanza metropolitana de un área 

urbana de casi medio millón de 

habitantes debe considerarse un asunto 

local, sino un asunto de trascendencia, 

como apuntaba también el portavoz del 

Bloque Nacionalista Galego, para el 

conjunto del país. Yo creo que, Feijoo lo 

sabe, y por eso el Partido Popular 

boicoteó sistemáticamente este proceso 

durante el pasado mandato. Yo lo que 

espero es que las fuerzas progresistas, 

sepamos también y seamos conscientes 

de esto y que no lo olvidemos en los 

próximos ocho meses, mientras 

trabajamos en la elaboración de este 

anteproyecto de ley.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Por el Partido Popular, señora Mato. 

 

Señora Mato Otero 

 

Muy buen día a todos. La verdad es que 

es curioso tener la oportunidad de 

intervenir justo después del señor 

Martínez, cuando parece ser que los que 

se abstuvieron en los años pasados para 

la constitución del área metropolitana 

ahora van a tener la culpa de que no se 

hubiera constituido en aquel momento. 

 

Este es un claro ejemplo, y por lo menos 

a mí me lo parece, de una causa que, 

efectivamente podríamos decir, yo puedo 

afirmar, creo, con rotundidad, donde los 

objetivos los compartimos todos los 

grupos políticos. Todos estamos 

convencidos que la realidad del área 

metropolitana nos supera a todos 
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nós, e que, efectivamente, queremos e 

debemos ademais, como representantes 

políticos que somos, sumar e engadir 

máis e mellores servicios para a 

cidadanía, os coruñeses e todos os 

veciños da área.  

 

O que si que é verdade e que no que 

discrepamos, e de feito todas as 

oportunidades que tivemos de 

presentalo foi no procedemento, é dicir, 

no camiño elixido polas distintas 

formacións políticas para chegar a ese 

obxectivo común que non debe de ser 

outro que non crear unha lei, non crear 

un chiringuito máis, senón dar máis e 

mellores servicios, sen custe, a ser 

posible, para os veciños desta cidade e 

da comarca. 

 

E efectivamente, —tamén o 

mencionaba o señor Martínez na súa 

intervención— é que hai tres anos 

estábamos na circunstancia parecida, 

semellante a esta. Daquela a proposta a 

defendía a Marea Atlántica e non saíu 

adiante, efectivamente, pero tamén 

porque non recolleu o apoio do Partido 

Socialista. Dos oito concellos que foron 

os asinantes desa “Declaración de 

María Pita”, A Coruña foi o único que 

non foi quen, sequera, de reunir os 

apoios necesarios aquí, neste Pleno, 

para saír adiante. Mesmo incluso aquela 

proposta, que de algunha maneira foi, 

eu creo que non só precipitada, senón 

que contaba co respaldo xurídico dun 

informe que foi feito ad hoc, asinado 

por tres profesores universitarios, —un 

por certo en nómina agora neste 

Goberno— agochaba en realidade unha 

fuxida cara adiante daquel Goberno que 

non foi capaz de xestionar nin o máis 

básico que é un acordo neste Pleno. 

Daquel Partido Socialista, no que todos 

os seus concelleiros se abstiveron agás 

de un, agás de un, que foi o portavoz, 

que votara a favor, apenas queda un 

nebuloso recordo.  

nosotros, y que, efectivamente, queremos 

y debemos además, como representantes 

políticos que somos, sumar y añadir más 

y mejores servicios para la ciudadanía, 

los coruñeses y todos los vecinos del 

área. 

 

Lo que sí que es verdad es que en lo que 

discrepamos, y de hecho todas las 

oportunidades que tuvimos de 

presentarlo fue en el procedimiento, es 

decir, en el camino elegido por las 

distintas formaciones políticas para 

llegar a ese objetivo común que no debe 

de ser otro que no crear una ley, no crear 

un chiringuito más, sino dar más y 

mejores servicios, sin coste, a ser posible, 

para los vecinos de esta ciudad y de la 

comarca. 

 

Y efectivamente, —también lo 

mencionaba el señor Martínez en su 

intervención— es que hace tres años 

estábamos en una circunstancia 

parecida, semejante a esta. En aquel 

momento la propuesta la defendía la 

Marea Atlántica y no salió adelante, 

efectivamente, pero también porque no 

recogió el apoyo del Partido Socialista. 

De los ocho ayuntamientos que fueron 

los firmantes de esa “Declaración de 

María Pita”, A Coruña fue el único que 

no fue capaz, siquiera, de reunir los 

apoyos necesarios aquí, en este Pleno, 

para salir adelante. Incluso aquella 

propuesta, que de alguna manera fue, yo 

creo que no solo precipitada, sino que 

contaba con el respaldo jurídico de un 

informe que fue hecho “ad hoc”, firmado 

por tres profesores universitarios, —uno 

por cierto en nómina ahora en este 

Gobierno— escondía en realidad una 

huida hacia delante de aquel Gobierno 

que no fue capaz de gestionar ni lo más 

básico que es un acuerdo en este Pleno. 

De aquel Partido Socialista, en el que 

todos sus concejales se abstuvieron 

excepto uno, excepto uno, que fue el 

portavoz, que había votado a favor, 
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Hoxe a  área metropolitana volve unha 

vez máis, e despois de tres anos, 

practicamente a levarnos ao mesmo 

punto no que estábamos hai tres anos. E 

é verdade, eu escoitaba ó señor 

Martínez con moitísima atención, 

porque el se preguntaba o mesmo que 

nos preguntamos nós: que ten mudado 

dende entón? que ten mudado nese 

texto de declaración? se é que ten 

mudado algo. Que ten mudado da 

intención de facer lei? hai algunha 

variante, engadeuse algo? Y, 

evidentemente, a resposta —se o señor 

Martínez non a quere dicir a digo eu— 

é nada. O único que ten mudado é o 

PSOE, que coma sempre non ten rubor 

nin se ruboriza incluso para utilizar os 

mesmos argumentos para falar a favor 

ou en contra de unha iniciativa. O que 

non valía hai tres anos para o Partido 

Socialista, vale agora. Será que o PSOE 

agora, neste mesmo momento, opina 

que é necesario ter un chiringuito máis? 

Será que o PSOE agora, neste mesmo 

momento, cre que unha lei vai resolver 

todos os problemas dos veciños da 

Coruña ou mesmo da área 

metropolitana? Será que tal e como 

miramos nos últimos cen días o PSOE 

está unha vez mais ó mando da Marea? 

Eu lle pediría o PSOE, que aínda está a 

tempo e quedan todavía case catro anos 

por diante, que non se converta nun 

goberno marioneta da Marea.  

 

 

Hoxe —igual que daquela e cuspidiño á 

doutrina da Marea— o PSOE trae este 

punto coa intención —evidentemente 

para nós, precipitada e atropelada— de 

levar adiante este proxecto. A diferencia 

daquel intento, que foi errado no ano 

2016, o único que ten cambiado e que 

ten mudado son os sillóns, nada máis. 

Pero a realidade é que tanto monta, 

monta tanto. Daquela, no ano 2016, o 

apenas queda un nebuloso recuerdo. 

 

Hoy el  área metropolitana vuelve una 

vez más, y después de tres años, 

prácticamente a llevarnos al mismo 

punto en el que estábamos hace tres 

años. Y es verdad, yo escuchaba al señor 

Martínez con muchísima atención, 

porque él se preguntaba lo mismo que 

nos preguntamos nosotros: ¿qué ha 

cambiado desde entonces? ¿qué ha 

cambiado en ese texto de declaración? si 

es que ha cambiado algo ¿Qué ha 

cambiado de la intención de hacer ley? 

¿hay alguna variante? ¿se añadió algo? 

Y, evidentemente, la respuesta —si el 

señor Martínez no la quiere decir la digo 

yo— es nada. Lo único que ha cambiado 

es el PSOE, que como siempre no tiene 

rubor ni se ruboriza incluso para utilizar 

los mismos argumentos para hablar a 

favor o en contra de una iniciativa. Lo 

que no valía hace tres años para el 

Partido Socialista, vale ahora ¿Será que 

el PSOE ahora, en este mismo momento, 

opina que es necesario tener un 

chiringuito más? ¿Será que el PSOE 

ahora, en este mismo momento, cree que 

una ley va a resolver todos los problemas 

de los vecinos de A Coruña o incluso del 

área metropolitana? ¿Será que tal y 

como miramos nos últimos cien días el 

PSOE está una vez más al mando de la 

Marea? Yo le pediría al PSOE, que aún 

está a tiempo y quedan todavía casi 

cuatro años por delante, que no se 

convierta en un gobierno marioneta de la 

Marea. 

 

Hoy —igual que entonces e igualito a la 

doctrina de la Marea— el PSOE trae este 

punto con la intención —evidentemente 

para nosotros, precipitada y 

atropellada— de llevar adelante este 

proyecto. A diferencia de aquel intento, 

que fue equivocado en el año 2016, lo 

único que ha cambiado y que ha mudado 

son los sillones, nada más. Pero la 

realidad es que tanto monta, monta tanto. 
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PSOE comparecía, parecía, semellaba 

que con certa liberdade, pero agora 

parece que non é, todo o contrario, 

senón que é refén. 

 

 

A Marea está a marcar o ritmo dende o 

minuto cero e vostedes, os socialistas, 

están dispostos a todo o que sexa con tal 

de non molestarlle e de non espertar á 

xente da Marea. Vostedes non creen —

permítanme que o afirme— na área 

metropolitana por lei. Si creen na área 

metropolitana, pero non creen na área 

metropolitana por lei. Estou 

convencida, escoiteino incluso. 

Vostedes están bastante ocupados agora 

nos seus despachos para tentar, bueno, 

pois saír cada día cunha foto, cun 

anuncio, cun “vou facer”, cun “vou 

facer” como para que agora lles toque 

ademais levar adiante esta imposición 

da Marea. 

 

Polo menos non é que non enganen á 

cidadanía, senón que non se deixen 

enganar. Non necesitamos un novo 

chiringuito con cincuenta e tantos 

cargos, outros tantos asesores a 

contratar, máis estruturas 

administrativas inútiles e eternas 

discusións que non van chegar a nada, 

porque ese modelo xa está demostrado 

—e non moi lonxe de aquí— que non 

funciona. De feito non se están a 

aprobar novas áreas metropolitanas en 

ningún lugar de Europa, e volvo a 

repetir por si acaso, porque alguén 

dicía: as hai; claro que as hai, 

efectivamente algunhas delas se 

constituíron, pode que por lei, pero 

novas áreas metropolitanas como tal 

non se están a levar adiante. Acordos 

intermunicipais, si, e moitos ademais.  

 

O que os nove concellos do cinto 

urbano precisan da nosa cidade da 

Coruña é que teña un liderado forte e 

que, efectivamente, se presten máis e 

En aquel momento, en el año 2016, el 

PSOE comparecía, parecía, parecía que 

con cierta libertad, pero ahora parece 

que no es, todo lo contrario, sino que es 

rehén. 

 

La Marea está marcando el ritmo desde 

el minuto cero y ustedes, los socialistas, 

están dispuestos a todo lo que sea con tal 

de no molestarle y de no despertar a la 

gente de la Marea. Ustedes no creen —

permítanme que lo afirme— en el área 

metropolitana por ley. Sí creen en el área 

metropolitana, pero no creen en el área 

metropolitana por ley. Estoy convencida, 

lo escuché incluso. Ustedes están 

bastante ocupados ahora en sus 

despachos para intentar, bueno, pues 

salir cada día con una foto, con un 

anuncio, con un “voy a hacer”, con un 

“voy a hacer” como para que ahora les 

toque además llevar adelante esta 

imposición de la Marea. 

 

Por lo menos no es que no engañen a la 

ciudadanía, sino que no se dejen 

engañar. No necesitamos un nuevo 

chiringuito con cincuenta y tantos 

cargos, otros tantos asesores a contratar, 

más estructuras administrativas inútiles y 

eternas discusiones que no van a llegar a 

nada, porque ese modelo ya está 

demostrado —y no muy lejos de aquí— 

que no funciona. De hecho no se están 

aprobando nuevas áreas metropolitanas 

en ningún lugar de Europa. Y vuelvo a 

repetir por si acaso, porque alguien 

decía: las hay; claro que las hay, 

efectivamente algunas de ellas se 

constituyeron, puede que por ley, pero 

nuevas áreas metropolitanas como tal no 

se están llevando adelante. Acuerdos 

intermunicipales, sí, y muchos además. 

 

 

Lo que los nueve ayuntamientos del 

cinturón urbano precisan de nuestra 

ciudad de A Coruña es que tenga un 

liderazgo fuerte y que, efectivamente, se 
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mellores servizos como o transporte, a 

recollida de lixo, distribución e 

tratamento do ciclo da auga, pero tamén 

outros moitos máis como a ordenación 

do territorio, a vivenda, servicios 

sociais, extinción de incendios, 

promoción económica... Teño clarísimo 

que todas estas tarefas pendentes non 

van a atopar a solución única e 

exclusivamente porque fagamos un 

chiringuito máis ou porque fagamos 

unha lei, con toda honestidade non vexo 

ningún motivo para elo.  

 

Son unha municipalista convencida, 

convencida. Creo firmemente na 

autonomía e na capacidade dos 

gobernos municipais. Non creo que 

ningún alcalde ni alcaldesa precise de 

mamá Xunta ou de papá Estado para ser 

quen de entenderse cos seus concellos 

veciños. Concordo en que o camiño 

iniciado a pasada semana, con esa foto 

con todos os alcaldes, pode ser o 

axeitado. Efectivamente, pode ser o 

axeitado, pero non vexo ó alcalde de 

Oleiros que dispoña de mais liñas de 

bus porque o diga unha lei, nin sequera 

o alcalde de Culleredo que poda ter 

unha mellor rede de auga tamén porque 

o vaia dicir unha lei. Recordo que a área 

de Vigo foi un fracaso, no xulgado a día 

de hoxe. A área de Barcelona, lonxe de 

garantir a prestación de servicios, tense 

convertido nunha cacharela de 

vaidades, onde a metade dos concellos 

temen acabar perdendo a súa 

identidade.  

 

Se temos que copiar, se temos que mirar 

para algún sitio, por que non miramos 

para Bilbao? ou por que non miramos 

para Málaga? ou mesmo tamén para 

Oporto ou outras cidades de Europa? A 

gran Coruña debe construírse... 

 

 

Presidencia 

 

presten más y mejores servicios como el 

transporte, la recogida de basura, 

distribución y tratamiento del ciclo del 

agua, pero también otros muchos más 

como la ordenación del territorio, la 

vivienda, servicios sociales, extinción de 

incendios, promoción económica... Tengo 

clarísimo que todas estas tareas 

pendientes no van a encontrar la 

solución única y exclusivamente porque 

hagamos un chiringuito más o porque 

hagamos una ley, con toda honestidad no 

veo ningún motivo para ello. 

 

Soy una municipalista convencida, 

convencida. Creo firmemente en la 

autonomía y en la capacidad de los 

gobiernos municipales. No creo que 

ningún alcalde ni alcaldesa necesite de 

mamá Junta o de papá Estado para ser 

capaz de entenderse con sus 

ayuntamientos vecinos. Concuerdo en 

que el camino iniciado la pasada 

semana, con esa foto con todos los 

alcaldes, puede ser el idóneo. 

Efectivamente, puede ser el idóneo, pero 

no veo al alcalde de Oleiros que 

disponga de más líneas de bus porque lo 

diga una ley, ni siquiera el alcalde de 

Culleredo que pueda tener una mejor red 

de agua también porque lo vaya a decir 

una ley. Recuerdo que el área de Vigo fue 

un fracaso, en el juzgado a día de hoy. El 

área de Barcelona, lejos de garantizar la 

prestación de servicios, se ha convertido 

en una hoguera de vanidades, donde la 

mitad de los ayuntamientos temen acabar 

perdiendo su identidad.  

 

Si tenemos que copiar, si tenemos que 

mirar para algún sitio ¿por qué no 

miramos para Bilbao? ¿o por qué no 

miramos para Málaga? ¿o incluso 

también para Oporto u otras ciudades de 

Europa? La gran Coruña debe 

construirse… 

 

Presidencia 

 



28 

 
 

 

Remate xa, señora Mato. 

 

Señora Mato Otero 

 

Remato xa. E debémola construír nós, 

nós, nós. Non o Goberno galego, nin o 

Parlamento, nin a Xunta. A debemos 

construír nós.  

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas.  

 

Polo Partido Socialista, señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Grazas señora alcaldesa. Estamos hoxe 

aquí acordando o inicio dunha 

tramitación, que é unha tramitación 

formal, un procedemento polo cal se fai 

uso dun artigo que contempla unha lei, 

a Lei da Administración Local de 

Galicia. 

 

Pois si necesitamos, por moi 

municipalistas que sexamos, —aínda 

que en algúns casos poda ser algo de 

novo cuño— pois si que precisamos do 

entramado institucional e do Estado, e 

do Parlamento de Galicia, e da Xunta. É 

dicir, a cooperación institucional si é 

precisa, claro que o é. 

 

 Eu entendo ao señor Jorquera cando 

falaba da cidade–estado, pero ninguén 

dixo que non se puidesen ampliar os 

límites desa cidade-estado. Polo tanto, 

tampouco ten que ser un problema en si 

mesmo. Esta cidade tivo, 

evidentemente, moitísimas más luces, 

aínda que habería, seguramente, 

algunha sombra, ó longo dun período 

bastante frutífero para a historia que 

ademais agora estamos desfrutando, e 

polo tanto, ese selo socialista nesta 

cidade, desde logo, sendo cidade-estado 

Finalice ya, señora Mato. 

 

Señora Mato Otero 

 

Finalizo ya. Y la debemos de construir 

nosotros, nosotros, nosotros. No el 

Gobierno gallego, ni el Parlamento ni la 

Xunta. La debemos construir nosotros.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Por el Partido Socialista, señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Gracias señora alcaldesa. Estamos hoy 

aquí acordando el inicio de una 

tramitación, que es una tramitación 

formal, un procedimiento por el cual se 

hace uso de un artículo que contempla 

una ley, la Ley de la Administración 

Local de Galicia.  

 

Pues sí necesitamos, por muy 

municipalistas que seamos, —aunque en 

algunos casos pueda ser algo de nuevo 

cuño— pues sí que precisamos del 

entramado institucional y del Estado, y 

del Parlamento de Galicia, y de la Xunta. 

Es decir, la cooperación institucional sí 

es precisa, claro que lo es.  

 

Yo entiendo al señor Jorquera cuando 

hablaba de la ciudad–estado, pero nadie 

dijo que no se pudieran ampliar los 

límites de esa ciudad-estado. Por lo 

tanto, tampoco tiene que ser un problema 

en sí mismo. Esta ciudad tuvo, 

evidentemente, muchísimas más luces, 

aunque habría, seguramente, alguna 

sombra, a lo largo de un período 

bastante fructífero para la historia que 

además ahora estamos disfrutando, y por 

lo tanto, ese sello socialista en esta 

ciudad, desde luego, siendo ciudad-
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ou non séndoa, é un selo moi positivo 

para o benestar dos coruñeses e das 

coruñesas.  

 

En calquera caso, estamos hoxe aquí 

tamén, porque hai un goberno que 

cumpre cos seus compromisos, os 

compromisos é aqueles acordos aos que 

se chega. E, efectivamente, señora 

Mato, este goberno acordou impulsar a 

área metropolitana da Coruña. Non sei, 

supoño que lle era moito mais fácil vir a 

este Pleno e dicir que non se cumprían 

os acordos. E onde se asinou que no 

mes de outubro deste ano se tramitaría, 

e polo tanto se aprobaría o inicio desa 

tramitación formal, a través do artigo 

122, se fixo.  

 

Por certo, teñen que poñerse de acordo 

entre vostede e a señora Gallego, 

porque unha está co branqueo, persigue, 

fálame continuamente de que eu estou 

branqueando á Marea. Vostede xa deu 

un paso mais, di que eu dirixo á Marea 

agora, porque xa vin este tipo de... xa o 

outro día volveu co mesmo. E non 

temos precisamente ningún tipo de 

aspiración no sentido de dirixir nada, xa 

con que nos coordinemos entre nós 

temos unha tarefa importante. Polo 

tanto, fíxese, non temos ningún tipo de 

interese nese sentido. 

 

Estamos diante dun asunto realmente 

relevante. É innegable que a vida das 

coruñesas e dos coruñeses cambiou 

substancialmente nos últimos cincuenta 

anos. O traballo, o ocio, a educación, a 

mobilidade, a planificación... mudou a 

forma de vida. E a resposta das 

administracións ten que estar acorde ás 

necesidades do presente e do futuro. Por 

iso, apostamos sempre por consorciar 

servizos, e pasando do abstracto ó 

concreto. Por iso falamos sempre de 

apostar polo transporte metropolitano, 

pola xestión dos residuos, unha xestión 

compartida, por desenvolver 

estado o no siéndola, es un sello muy 

positivo para el bienestar de los 

coruñeses y de las coruñesas. 

 

En cualquier caso, estamos hoy aquí 

también, porque hay un gobierno que 

cumple con sus compromisos, los 

compromisos y aquellos acuerdos a los 

que se llega. Y, efectivamente, señora 

Mato, este Gobierno acordó impulsar el 

área metropolitana de A Coruña. No sé, 

supongo que le era mucho más fácil venir 

a este Pleno y decir que no se cumplían 

los acuerdos. Y donde se firmó que en el 

mes de octubre de este año se tramitaría, 

y por lo tanto se aprobaría el inicio de 

esa tramitación formal, a través del 

artículo 122, se hizo.  

 

Por cierto, tienen que ponerse de 

acuerdo entre usted y la señora Gallego, 

porque una está con el blanqueo, 

persigue, me habla continuamente de que 

yo estoy blanqueando a la Marea. Usted 

ya dio un paso más, dice que yo dirijo a 

la Marea ahora, porque ya vi este tipo 

de... ya el otro día volvió con lo mismo. Y 

no tenemos precisamente ningún tipo de 

aspiración en el sentido de dirigir nada, 

ya con que nos coordinemos entre 

nosotros tenemos una tarea importante. 

Por lo tanto, fíjese, no tenemos ningún 

tipo de interés en ese sentido. 

 

Estamos ante un asunto realmente 

relevante. Es innegable que la vida de las 

coruñesas y de los coruñeses cambió 

sustancialmente en los últimos cincuenta 

años. El trabajo, el ocio, la educación, la 

movilidad, la planificación... cambió la 

forma de vida. Y la respuesta de las 

administraciones tiene que estar acorde a 

las necesidades del presente y del futuro. 

Por eso, apostamos siempre por 

consorciar servicios, y pasando del 

abstracto a lo concreto. Por eso 

hablamos siempre de apostar por el 

transporte metropolitano, por la gestión 

de los residuos, una gestión compartida, 
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equipamentos e infraestruturas que 

poidan servir ao conxunto da rexión 

urbana que ten a nosa cidade. Ó final, a 

nosa cidade forma parte dunha rexión 

urbana no que a cidade é o faro e polo 

tanto temos a responsabilidade de 

liderar —como xa ten dito a nosa 

alcaldesa— compartindo e cooperando 

co conxunto dos concellos limítrofes.  

 

 

Penso que cando falamos dun asunto de 

tanta relevancia, non podemos obviar as 

posicións políticas. A posición política 

que temos mantido os socialistas non é 

novidosa, por moito que se intente 

singularizar unha posición conxuntural 

que se puidese ter dado nun momento 

determinado. O conxunto dos 

socialistas na comarca e na área 

metropolitana apostamos decididamente 

por esta figura. Pero non está escrito o 

como ten que ser, nin como 

desenvolverse.  

 

A min o que me chama a atención é que 

un partido que tivo e aínda ten 

responsabilidades de goberno nalgunhas 

administracións, como é o Partido 

Popular, non diga cal é o seu modelo, 

nin cal é a súa posición. Vostede, 

señora Mato, fala aquí do alcalde de 

Oleiros, do de Culleredo, eu o que lle 

preguntaría é si tamén fala do de 

Abegondo, que é do Partido Popular. 

Porque apostar por consorciar, apostar 

por acordar e impulsar a área 

metropolitana se fixo con alcaldes 

socialistas, con alcaldes do Partido 

Popular, con alcaldes doutras forzas 

políticas, e en calquera caso o que fai a 

nosa cidade é liderar un proceso. 

Alguén se pode opoñer ó fenómeno 

metropolitano? Non parece.  

 

E remato, señora alcaldesa, creo que é 

un proceso que requirirá de tempo, que 

pasará por diferentes fases de 

maduración, pero ninguén pode negar 

por desarrollar equipamientos e 

infraestructuras que puedan servir al 

conjunto de la región urbana que tiene 

nuestra ciudad. Al final, nuestra ciudad 

forma parte de una región urbana en el 

que la ciudad es el faro y por lo tanto 

tenemos la responsabilidad de liderar —

como ya ha dicho nuestra alcaldesa— 

compartiendo y cooperando con el 

conjunto de los ayuntamientos limítrofes.  

 

Pienso que cuando hablamos de un 

asunto de tanta relevancia, no podemos 

obviar las posiciones políticas. La 

posición política que hemos mantenido 

los socialistas no es novedosa, por mucho 

que se intente singularizar una posición 

coyuntural que se pudiera haber dado en 

un momento determinado. El conjunto de 

los socialistas en la comarca y en el área 

metropolitana apostamos decididamente 

por esta figura. Pero no está escrito el 

cómo tiene que ser, ni como 

desarrollarse. 

 

A mí lo que me llama la atención es que 

un partido que tuvo y aún tiene 

responsabilidades de gobierno en 

algunas administraciones, como es el 

Partido Popular, no diga cuál es su 

modelo, ni cuál es su posición. Usted, 

señora Mato, habla aquí del alcalde de 

Oleiros, del de Culleredo, yo lo que le 

preguntaría es si también habla del de 

Abegondo, que es del Partido Popular. 

Porque apostar por consorciar, apostar 

por acordar e impulsar el área 

metropolitana se hizo con alcaldes 

socialistas, con alcaldes del Partido 

Popular, con alcaldes de otras fuerzas 

políticas, y en cualquier caso lo que hace 

nuestra ciudad es liderar un proceso 

¿Alguien se puede oponer al fenómeno 

metropolitano? No parece.  

 

Y finalizo, señora alcaldesa, creo que es 

un proceso que requerirá de tiempo, que 

pasará por diferentes fases de 

maduración, pero nadie puede negar una 
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unha realidade. É un debate onde se 

debe de falar do marco competencial, 

do financiamento, de que tipo de 

estrutura institucional se pode propor, e 

desde logo, de cara ó futuro, pensar que 

novos entes deben encaixar tanto na 

realidade institucional como na 

realidade social. Polo tanto, aquí o que 

se formula é un paso, unha vontade dun 

fenómeno metropolitano, que podemos 

estar dispostos a liderar ou non. E o que 

estamos facendo hoxe é que A Coruña 

sexa ese faro, esa guía que lidere o 

conxunto do entorno metropolitano. 

Poñer os piares e ser capaces de 

construílo entre todas e entre todos. O 

que non se pode é ter unha actitude, 

digamos, pouco cooperativa. Demos os 

pasos que teñamos que dar e lideremos 

ese entorno metropolitano. Como? 

Primeiro pasando do abstracto á 

realidade, consorciando servicios, e 

vexamos cales son as mellores 

fórmulas.  

 

Nada máis. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Lage.  

 

Segunda e última quenda de 3 minutos.  

 

Señora Martínez Lema; renuncia ao 

turno.  

 

Señor Jorquera Caselas. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Ben, moitas grazas.  

 

En primeiro lugar teño que facer unha 

confesión, e lamento utilizar esta 

expresión tan relixiosa, porque non son 

practicante, pero eu gusto dos 

chiringuitos. Pero gosto dos 

chiringuitos cando vou á praia, e o 

tempo de praia xa pasou. Pero hoxe non 

realidad. Es un debate donde se debe de 

hablar del marco competencial, de la 

financiación, de qué tipo de estructura 

institucional se puede proponer, y desde 

luego, de cara al futuro, pensar qué 

nuevos entes deben encajar tanto en la 

realidad institucional como en la 

realidad social. Por lo tanto, aquí lo que 

se formula es un paso, una voluntad de 

un fenómeno metropolitano, que podemos 

estar dispuestos a liderar o no. Y lo que 

estamos haciendo hoy es que A Coruña 

sea ese faro, esa guía que lidere el 

conjunto del entorno metropolitano. 

Poner los pilares y ser capaces de 

construirlo entre todas y entre todos. Lo 

que no se puede es tener una actitud, 

digamos, poco cooperativa. Demos los 

pasos que tengamos que dar y lideremos 

ese entorno metropolitano ¿Cómo? 

Primero pasando de lo abstracto a la 

realidad, consorciando servicios, y 

veamos cuáles son las mejores fórmulas.  

 

 

Nada más. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Lage.  

 

Segunda y último turno de 3 minutos.  

 

Señora Martínez Lema; renuncia al 

turno.  

 

Señor Jorquera Caselas. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Bien, muchas gracias.  

 

En primer lugar tengo que hacer una 

confesión, y lamento utilizar esta 

expresión tan religiosa, porque no soy 

practicante, pero a mí me gustan los 

chiringuitos. Pero me gustan los 

chiringuitos cuando voy a la playa, y el 

tiempo de playa ya pasó. Pero hoy no 
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estamos falando diso, señora Mato. Eu 

faríame unha pregunta, existe a área 

metropolitana da Coruña como 

realidade socio-xeográfica, como 

realidade económica? Estou convencido 

de que todas e todos os aquí presentes 

diríamos que si. Pois esa realidade crea 

unha serie de necesidades de conxunto. 

Pode haber unha planificación 

urbanística racional nesta área que non 

teña en conta esa realidade?, pode haber 

unha planificación do transporte e do 

modelo de mobilidade que non teña en 

conta esa realidade? mesmo poden 

atenderse os problemas de vivenda sen 

atender esa realidade?. Pois o que 

estamo falando é de dotarnos de 

ferramentas que atendan esas 

necesidades. E por suposto, mentres esa 

ferramenta non estea creada, articular 

outros mecanismos que permitan 

atender esas necesidades. Estamos 

falando de algo tan simple como iso, 

non de crear un novo chiringuito, 

porque para chiringuitos xa temos os de 

praia.  

 

En calquera caso, cal é a preocupación 

do BNG?, estando total e absolutamente 

de acordo con impulsar a área 

metropolitana e por iso comezábamos a 

nosa primeira intervención enfatizando 

que nós nunca defendemos facer da 

Coruña unha cidade-estado. Creemos 

que non se pode confrontar unha idea 

de cidade cunha idea de nación. Cando 

falamos dunha Galiza articulada, ó que 

nos referimos é a non afondar na 

dicotomía entre cidade e medio rural, 

non afondar na dicotomía entre costa e 

interior, non afondar na dicotomía entre 

norte e sur. Os vellos galeguistas, por 

exemplo, reflexionaban sobre unha eiva 

de Galiza como país, que non tiña unha 

gran cidade que exercese un papel 

motor como ten Cataluña con 

Barcelona, como ten Euskadi con 

Bilbao, e a conclusión que tiraban é que 

esa gran cidade tiña que ser Galiza. 

estamos hablando de eso, señora Mato. 

Yo me haría una pregunta ¿existe el área 

metropolitano de A Coruña como 

realidad socio-geográfica, como realidad 

económica? Estoy convencido de que 

todas y todos los aquí presentes diríamos 

que sí. Pues esa realidad crea una serie 

de necesidades de conjunto ¿Puede haber 

una planificación urbanística racional en 

esta área que no tenga en cuenta esa 

realidad? ¿puede haber una 

planificación del transporte y del modelo 

de movilidad que no tenga en cuenta esa 

realidad?, ¿pueden atenderse los 

problemas de vivienda sin atender esa 

realidad?. Pues lo que estamos hablando 

es de dotarnos de herramientas que 

atiendan esas necesidades. Y por 

supuesto, mientras esa herramienta no 

esté creada, articular otros mecanismos 

que permitan atender esas necesidades. 

Estamos hablando de algo tan simple 

como eso, no de crear un nuevo 

chiringuito, porque para chiringuitos ya 

tenemos los de playa. 

 

 

En cualquier caso, ¿cuál es la 

preocupación del BNG?, estando total y 

absolutamente de acuerdo con impulsar 

el área metropolitana y por eso 

comenzábamos nuestra primera 

intervención enfatizando que nosotros 

nunca defendemos hacer de A Coruña 

una ciudad-estado. Creemos que no se 

puede comparar una idea de ciudad con 

una idea de nación. Cuando hablamos de 

una Galicia articulada, a lo que nos 

referimos es a no ahondar en la 

dicotomía entre ciudad y medio rural, no 

ahondar en la dicotomía entre costa e 

interior, no ahondar en la dicotomía 

entre norte y sur. Los viejos galleguistas, 

por ejemplo, reflexionaban sobre un 

defecto de Galicia como país, que no 

tenía una gran ciudad que ejerciera un 

papel motor como tiene Cataluña con 

Barcelona, como tiene Euskadi con 

Bilbao, y la conclusión que lanzaban es 
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Unha Galiza concibida como unha 

grande cidade xardín, policéntrica, cos 

distintos núcleos intercomunicados 

entre si, unha Galiza, en definitiva, ben 

vertebrada. E para nós, a área 

metropolitana da Coruña ten que 

contribuír tamén a iso, non pode 

contrapesarse a esa idea de país. 

 

 

 

Pero en calquera caso estamos ante o 

inicio dun proceso. Neste proceso, pois 

teremos oportunidade de debater moitas 

cuestións e de perfilar ben moitas 

cuestións, pero sobre todo, o que 

estamos falando é de dotarnos dunha 

ferramenta que atenda a unha realidade 

que existe e ás necesidades que do 

mesmo se derivan. Por iso o BNG, 

insisto, votará decididamente a favor. 

 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas.  

 

Pola Marea Atlántica, segunda quenda, 

señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Grazas señora Rey. 

 

Escoitar ao Partido Popular falar de 

chiringuitos non debería sorprendernos, 

porque en realidade poderían dar unha 

auténtica clase maxistral sobre 

chiringuitos en base á súa experiencia. 

Do que non fala o Partido Popular... si 

que fala dos tres anos perdidos dende a 

“Declaración de María Pita” ate hoxe, e 

niso estamos de acordo, pero non fala 

de que as Directrices de Ordenación do 

Territorio están a piques de cumprir dez 

anos e que nesas directrices se 

contempla a existencia de áreas e 

rexións urbanas, e a elaboración de 

plans territoriais integrados, e a Xunta 

que esa gran ciudad tenía que ser 

Galicia. Una Galicia concebida como 

una grande ciudad jardín, policéntrica, 

con los distintos núcleos 

intercomunicados entre sí, una Galicia, 

en definitiva, bien vertebrada. Y para 

nosotros, el área metropolitana de A 

Coruña tiene que contribuir también a 

eso, no puede contrapesarse a esa idea 

de país. 

 

Pero en cualquier caso estamos ante el 

inicio de un proceso. En este proceso, 

pues tendremos oportunidad de debatir 

muchas cuestiones y de perfilar bien 

muchas cuestiones, pero sobre todo, de lo 

que estamos hablando es de dotarnos de 

una herramienta que atienda a una 

realidad que existe y de las necesidades 

que del mismo se derivan. Por eso el 

BNG, insisto, votará decididamente a 

favor. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Por la Marea Atlántica, segundo turno, 

señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Gracias señora Rey. 

 

Escuchar al Partido Popular hablar de 

chiringuitos no debería sorprendernos, 

porque en realidad podrían dar una 

auténtica clase magistral sobre 

chiringuitos en base a su experiencia. De 

lo que no habla el Partido Popular… sí 

que habla de los tres años perdidos desde 

la “Declaración de María Pita” hasta 

hoy, y en eso estamos de acuerdo, pero 

no habla de que las Directrices de 

Ordenación del Territorio están a punto 

de cumplir diez años y que en esas 

directrices se contempla la existencia de 

áreas y regiones urbanas, y la 

elaboración de planes territoriales 
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de Galicia non moveu un papel en dez 

anos. E para iso só se necesita a si 

mesma. Así que a responsabilidade será 

da Xunta de Galicia que neste tempo, 

por certo, estivo gobernada unicamente 

polo Partido Popular.  

 

 

Eu creo que hai que dicir a verdade, hai 

que mirar atrás, sobre todo para non 

repetir os erros e haberá que mirar 

tamén cara adiante e poñerse a traballar. 

Eu creo que o proceso que iniciamos 

hoxe debe, efectivamente, acompañarse 

de avances concretos na prestación 

conxunta de determinados servizos, e, 

nese sentido, o Goberno Municipal 

contará co noso apoio e conta tamén 

con algo de traballo avanzado. Tanto no 

caso da planta de Nostián como 

singularmente no ámbito da mobilidade, 

deixamos algún traballo feito sobre a 

creación dunha eventual autoridade 

única de transporte. Fixemos unha 

exhaustiva enquisa orixe-destino en 

toda a área metropolitana para detectar 

a demanda potencial que poderiamos 

atender cun sistema integrado e incluso 

iniciamos conversas coa Xunta de 

Galicia, e particularmente con esa 

consellería na que a porta sempre está 

pechada, que é a Consellería de 

Infraestruturas e Mobilidade. 

 

 

Para rematar, posto que este foi un 

proceso que na Marea Atlántica 

vivimos en primeira persoa e 

intensamente, e co ánimo de mirar cara 

adiante, de non repetir erros, quería 

celebrar o cambio de posición do 

Partido Socialista da Coruña, que 

permite desbloquear esta cuestión. Sei 

perfectamente que a posición de 

bloqueo non era unánime e celebro que 

as posicións de quen daquela xa 

defendía —non publicamente— o 

impulso á área metropolitana, pois hoxe 

se poidan traducir nun voto inequívoco 

integrados, y la Xunta de Galicia no 

movió un papel en diez años. Y para eso 

solo se necesita a sí misma. Así que la 

responsabilidad será de la Xunta de 

Galicia que en este tiempo, por cierto, 

estuvo gobernada únicamente por el 

Partido Popular. 

 

Yo creo que hay que decir la verdad, hay 

que mirar atrás, sobre todo para no 

repetir los errores y habrá que mirar 

también hacia delante y ponerse a 

trabajar. Yo creo que el proceso que 

iniciamos hoy debe, efectivamente, 

acompañarse de avances concretos en la 

prestación conjunta de determinados 

servicios, y, en ese sentido, el Gobierno 

municipal contará con nuestro apoyo y 

cuenta también con algo de trabajo 

avanzado. Tanto en el caso de la planta 

de Nostián como singularmente en el 

ámbito de la movilidad, dejamos algún 

trabajo hecho sobre la creación de una 

eventual autoridad única de transporte. 

Hicimos una exhaustiva encuesta origen-

destino en toda el área metropolitana 

para detectar la demanda potencial que 

podríamos atender con un sistema 

integrado e incluso iniciamos 

conversaciones con la Xunta de Galicia, 

y particularmente con esa consellería en 

la que la puerta siempre está cerrada, 

que es la Consellería de Infraestructuras 

y Movilidad. 

 

Para finalizar, puesto que este fue un 

proceso que en la Marea Atlántica 

vivimos en primera persona e 

intensamente, y con el ánimo de mirar 

hacia adelante, de no repetir errores, 

quería celebrar el cambio de posición del 

Partido Socialista de A Coruña, que 

permite desbloquear esta cuestión. Sé 

perfectamente que la posición de bloqueo 

no era unánime y celebro que las 

posiciones de quien en aquel momento ya 

defendía —no públicamente— el impulso 

al área metropolitana, pues hoy se 

puedan traducir en un voto inequívoco a 
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a favor de este procedemento.  

 

Pero mais alá de feridas e rancores e de 

atribucións de responsabilidades, si que 

quería sinalar e agradecer o 

comportamento inverso, que é o das 

persoas e as organizacións que 

mantiveron as mesmas posicións, e que 

axudaron a que este proceso fose 

adiante. Quero agradecer ó Bloque 

Nacionalista Galego a súa posición. 

Creo que hoxe defende neste Pleno o 

mesmo que defendeu no Pleno do 7 de 

novembro de 2016 e iso é de agradecer. 

Quero tamén lembrar e agradecer a 

aposta firme de moitos alcaldes e 

alcaldesas da área, que mesmo contra a 

posición do seu partido defenderon este 

proceso, e quero acordarme deles e 

delas con nomes e apelidos. Refírome a 

Benito Portela, alcalde de Sada, 

Alejandra Pérez, alcaldesa de 

Bergondo, Ángel García Seoane, 

alcalde de Oleiros, Óscar García Patiño, 

alcalde de Cambre, José Ramón García, 

exalcalde de Betanzos, Julio Sacristán, 

exalcalde de Culleredo, o seu sucesor, 

José Ramón Rioboo e José Antonio 

Santiso Miramontes, alcalde de 

Abegondo.  

 

E en terceiro lugar, pois tamén 

agradecer ó alcalde Xulio Ferreiro —

que hoxe nos acompaña—  que tivo 

desde o primeiro día do seu mandato a 

convicción de que o futuro da súa 

cidade pasaba por tender a man, por 

asumir a responsabilidade de construír a 

gobernanza metropolitana do século 

XXI, e por poñerse á cabeza do proceso 

custase o que custase. 

 

E para rematar, quería dicir que hoxe 

me sinto outra vez orgulloso de formar 

parte da Marea Atlántica. Comparto, 

teño a honra de compartir grupo 

municipal con cinco persoas que hoxe 

tamén van votar o mesmo que votaron 

en novembro do 16, e non todo o 

favor de este procedimiento.  

 

Pero más allá de heridas y rencores y de 

atribución de responsabilidades, sí que 

quería señalar y agradecer el 

comportamiento inverso, que es el de las 

personas y las organizaciones que 

mantuvieron las mismas posiciones, y 

que ayudaron a que este proceso fuera 

adelante. Quiero agradecer al Bloque 

Nacionalista Galego su posición. Creo 

que hoy defiende en este Pleno lo mismo 

que defendió en el Pleno de 7 de 

noviembre de 2016 y eso es de 

agradecer. Quiero también recordar y 

agradecer la apuesta firme de muchos 

alcaldes y alcaldesas del área, que 

incluso contra la posición de su partido 

defendieron este proceso, y quiero 

acordarme de ellos y de ellas con 

nombres y apellidos. Me refiero a Benito 

Portela, alcalde de Sada, Alejandra 

Pérez, alcaldesa de Bergondo, Ángel 

García Seoane, alcalde de Oleiros, Óscar 

García Patiño, alcalde de Cambre, José 

Ramón García, exalcalde de Betanzos, 

Julio Sacristán, exalcalde de Culleredo, 

su sucesor, José Ramón Rioboo y José 

Antonio Santiso Miramontes, alcalde de 

Abegondo. 

 

Y en tercer lugar, pues también 

agradecer al alcalde Xulio Ferreiro —

que hoy nos acompaña—  que tuvo desde 

el primer día de su mandato la 

convicción de que el futuro de su ciudad 

pasaba por tender la mano, por asumir la 

responsabilidad de construir la 

gobernanza metropolitana del siglo XXI, 

y por ponerse a la cabeza del proceso 

costara lo que costara. 

 

Y para finalizar, quería decir que hoy me 

siento otra vez orgulloso de formar parte 

de la Marea Atlántica. Comparto, tengo 

el honor de compartir grupo municipal 

con cinco personas que hoy también van 

a votar lo mismo que votaron en 

noviembre del 16, y no todo el mundo en 
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mundo nesta Corporación pode dicir o 

mesmo. 

 

Grazas. 

 

Presidencia 

 

Grazas señor, Martínez.  

 

Señora Mato, polo Partido Popular, tres 

minutos. 

 

Señora Mato Otero 

 

Moitas grazas alcaldesa pola súa 

xenerosidade no tempo, porque 

evidentemente é un tempo importante 

este debate.  

 

Dicía o señor Jorquera que, 

efectivamente, nós necesitábamos unha 

ferramenta, e eu creo que estou 

convencida que é verdade. A única 

diferencia da súa postura e a nosa e que 

aínda temos que traballar moito nesa 

comisión feita ad hoc para falar deste 

tema, para saber se a ferramenta que se 

precisa é unha lei ou non. E por iso nós 

dicimos que a lei en si mesma, agora 

mesmo, non a vemos. Nin cremos que 

sexa necesario, nin cremos que sexa 

exemplo de nada. Si que é verdade que 

traballaremos do xeito que entendemos 

que debemos de traballar, 

construtivamente, para tentar chegar á 

acordo de saber ata onde estamos a 

falar, de que área e que concellos 

forman parte da área, que servizos son 

os prioritarios e cales non. Polo tanto, 

instrumento si, pero instrumento non 

ten por que ser lei. 

 

E logo dicía tamén o señor Martínez na 

súa intervención... pois efectivamente, 

polo de agora o único grupo político 

que ten, efectivamente, potestade para 

falar de chiringuitos é o Partido 

Popular. Si, señor Martínez, ten toda a 

razón, porque foi o Partido Popular no 

esta Corporación puede decir lo mismo. 

 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Gracias señor, Martínez.  

 

Señora Mato, por el Partido Popular, 

tres minutos 

 

Señora Mato Otero 

 

Muchas gracias alcaldesa por su 

generosidad en el tiempo, porque 

evidentemente es un tiempo importante 

este debate.  

 

Decía el señor Jorquera que, 

efectivamente, nosotros necesitábamos 

una herramienta, y yo creo que estoy 

convencida que es verdad. La única 

diferencia de su postura y la nuestra y 

que aún tenemos que trabajar mucho en 

esa comisión hecha “ad hoc” para 

hablar de este tema, para saber si la 

herramienta que se precisa es una ley o 

no. Y por eso nosotros decimos que la ley 

en sí misma, ahora mismo, no la vemos. 

Ni creemos que sea necesario, ni creemos 

que sea ejemplo de nada. Sí que es 

verdad que trabajaremos de la manera 

que entendemos que debemos de 

trabajar, constructivamente, para 

intentar llegar al acuerdo de saber hasta 

dónde estamos hablando, de qué área y 

qué ayuntamientos forman parte del 

área, qué servicios son los prioritarios y 

cuáles no. Por lo tanto, instrumento sí, 

pero instrumento no tiene por qué ser ley. 

 

Y luego decía también el señor Martínez 

en su intervención… pues efectivamente, 

por ahora el único grupo político que 

tiene, efectivamente, potestad para 

hablar de chiringuitos es el Partido 

Popular. Sí, señor Martínez, tiene toda la 

razón, porque fue el Partido Popular en 
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ano 2009, cando chegou ó goberno da 

Xunta de Galicia, o que reduciu 

practicamente nun 40%, toda a 

administración paralela e mais dun 50% 

dos altos cargos. Polo tanto si, o Partido 

Popular pode falar de chiringuitos e 

sobre todo dos que xa non están en 

funcionamento. 

 

E logo, señor Lage, eu xa sei que 

vostede manda, seino ben. En moitos 

sitios, máis incluso fora deste concello. 

Pero neste caso en concreto xa lle 

estaba dicindo que non, que era xusto ó 

revés, que estábanse a converter no 

goberno marioneta da Marea. Vostede 

escoitou agora mesmo ao señor 

Martínez?, escoitou atentamente a súa 

intervención? Dando as grazas a todo o 

mundo pola iniciativa, por non cambiar 

posturas, e grazas ao alcalde de Oleiros, 

e grazas ao alcalde de Abegondo e 

grazas a Xulio Ferreiro que hoxe nos 

acompaña, e grazas, e grazas, como si 

fora goberno. Non sei se o escoitou 

vostede ben, a súa intervención. Por 

certo, señor Martínez, déasnos as grazas 

tamén a nós. Nós non cambiamos de 

postura, mantemos a mesma, a mesma 

coherencia. Nos abstivemos entón e nos 

imos abster agora. Polo tanto, eu creo 

que polo menos ese recoñecemento, 

inda que sexa fora da porta o podemos 

ter. 

 

Pero falando xa totalmente en serio, eu 

creo que, efectivamente, temos que 

dialogar, señora alcaldesa e señores do 

Partido Socialista. Iso que levan a gala 

que é o diálogo. Falen con nós tamén 

antes de falar cos concellos de fóra, que 

tamén é necesario. Si realmente queren 

levar adiante unha operación titánica 

como isto, non fagan as cousas que fai a 

Marea ou que fixo a Marea, non 

chamen primeiro ós de fora e logo xa 

falaremos cos de dentro. Home, que 

queremos, que chegamos dunha 

maneira de verdade construtiva para 

el año 2009, cuando llegó al Gobierno de 

la Xunta de Galicia, el que redujo 

prácticamente en un 40%, toda la 

administración paralela y más de un 50% 

de los altos cargos. Por lo tanto sí, el 

Partido Popular puede hablar de 

chiringuitos y sobre todo de los que ya no 

están en funcionamiento. 

 

Y luego, señor Lage, yo ya sé que usted 

manda, lo sé bien. En muchos sitios, más 

incluso fuera de este ayuntamiento. Pero 

en este caso en concreto ya le estaba 

diciendo que no, que era justo al revés, 

que se estaban convirtiendo en el 

gobierno marioneta de la Marea ¿Usted 

escuchó ahora mismo al señor Martínez? 

¿escuchó atentamente su intervención? 

Dando las gracias a todo el mundo por la 

iniciativa, por no cambiar posturas, y 

gracias al alcalde de Oleiros, y gracias 

al alcalde de Abegondo y gracias a Xulio 

Ferreiro que hoy nos acompaña, y 

gracias, y gracias, como si fuera 

gobierno. No sé si lo escuchó usted bien, 

su intervención. Por cierto, señor 

Martínez, denos las gracias también a 

nosotros. Nosotros no cambiamos de 

postura, mantenemos la misma, la misma 

coherencia. Nos abstuvimos entonces y 

nos vamos a abstener ahora. Por lo 

tanto, yo creo que por lo menos ese 

reconocimiento, aunque sea fuera de la 

puerta lo podemos tener. 

 

Pero hablando ya totalmente en serio, yo 

creo que, efectivamente, tenemos que 

dialogar, señora alcaldesa y señores del 

Partido Socialista. Eso que llevan a gala 

que es el diálogo. Hablen con nosotros 

también antes de hablar con los 

ayuntamientos de fuera, que también es 

necesario. Si realmente quieren llevar 

adelante una operación titánica como 

esto, no hagan las cosas que hace la 

Marea o que hizo la Marea, no llamen 

primero a los de fuera y luego ya 

hablaremos con los de dentro. Hombre, 

que queremos, que llegamos de una 



38 

 
 

 

facer as cousas ben, polo menos 

intenten falar primeiro con nós. E, 

efectivamente, eu creo que temos 

moitísimos exemplos dos que podemos 

tomar nota, e remato xa, para levar 

adiante isto. Como dicía, a nosa postura 

vai a ser a mesma, ímonos abster, pero 

insisto, esperamos con bastante 

ansiedade, se cabe, o desenvolvemento 

desta comisión porque creo que 

debemos de falar do importante e logo 

xa veremos cal é o instrumento.  

 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Mato.  

 

Polo Goberno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Bueno, está... grazas señora alcaldesa, 

está ben que cada quen arrime a ascua á 

súa sardiña, pero, por ir por partes, eu 

desde logo —que antes non o fixen— 

quero agradecer a visión construtiva e a 

aportación que fixo a voceira do grupo 

de Cidadáns, entre outras cousas porque 

creo que é unha forma, aínda dentro da 

discrepancia política que poida existir, 

unha forma de buscar a cooperación con 

esa crítica construtiva.  

 

Penso que cando estamos a iniciar un 

trámite cada quen pode intentar facer o 

seu xogo, e é respectable. En calquera 

caso, quen pon en marcha este 

procedemento, como non pode ser 

doutro xeito, é o Goberno, é o Goberno 

local.  

 

Señora Mato, eu escoitei o que vostede 

dixo. Xa lle aclaro: eu, mandar, non 

mando ningún sitio. Por non mandar, 

non mando na miña casa, con iso xa lle 

digo todo. Co cal, quédese tranquila, 

manera de verdad constructiva para 

hacer las cosas bien, por lo menos 

intenten hablar primero con nosotros. Y, 

efectivamente, yo creo que tenemos 

muchísimos ejemplos de los que podemos 

tomar nota, y finalizo ya, para llevar 

adelante esto. Como decía, nuestra 

postura va a ser la misma, nos vamos a 

abstener, pero insisto, esperamos con 

bastante ansiedad, si cabe, el desarrollo 

de esta comisión porque creo que 

debemos de hablar de lo importante y 

luego ya veremos cuál es el instrumento.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Mato.  

 

Por el Gobierno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Bueno, está… gracias señora alcaldesa, 

está bien que cada quien arrime el ascua 

a su sardina, pero, por ir por partes, yo 

desde luego —que antes no lo hice— 

quiero agradecer la visión constructiva y 

la aportación que hizo la portavoz del 

Grupo de Ciudadanos, entre otras cosas 

porque creo que es una forma, aun 

dentro de la discrepancia política que 

pueda existir, una forma de buscar la 

cooperación con esa crítica constructiva.  

 

Pienso que cuando estamos iniciando un 

trámite cada quien puede intentar hacer 

su juego, y es respetable. En cualquier 

caso, quien pone en marcha este 

procedimiento, como no puede ser de 

otro modo, es el Gobierno, es el 

Gobierno local. 

 

Señora Mato, yo escuché lo que usted 

dijo. Ya le aclaro: yo, mandar, no mando 

en ningún sitio. Por no mandar, no 

mando en mi casa, con eso ya le digo 

todo. Con lo cual, quédese tranquila, que 
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que eu de mandar máis ben pouco. 

Agora ben, nós aquí temos unha 

responsabilidade, e temos unha 

responsabilidade e a min non me 

quedou claro se vostede cando se refire 

aos de fóra e ós de dentro se refire aos 

alcaldes e alcaldesas da área 

metropolitana. Porque o que fixo este 

goberno e o que fixo a alcaldesa da nosa 

cidade, foi nin mais nin menos que 

poñer en marcha un proceso de 

entendemento, de cooperación, para 

impulsar unha área metropolitana que 

xa existe, que xa é real. O que non 

podemos é vivir alleos a unha realidade. 

Se lle pode dar as grazas a quen se 

queira. O Partido Socialista ten por 

escrito posto a súa posición favorable a 

consorciar servizos, a impulsar as áreas 

metropolitanas, que non teñen un 

formato exclusivo, que non teñen unha 

única posibilidade de lei. Pero o que hai 

é unha realidade escrita antes de que 

existiran moitas forzas políticas que 

existen hoxe. Porque aquí se falou —e 

ten razón o señor Martínez— das 

Directrices da Ordenación do Territorio, 

é certo. E se pode falar incluso dos 

traballos que se fixeron durante o 

goberno de Emilio Pérez Touriño para 

impulsar as rexións urbanas en Galicia, 

evidentemente. É dicir, o selo 

inconfundible do Partido Socialista á 

hora de impulsar os procesos de 

concertación está aí. Dígollo sempre ao 

señor Martínez e nunca me fai moito 

caso, que a roda xa estaba inventada, 

señor Martínez, non viñeron vostedes a 

inventala. Vostedes gobernaron e non 

tiveron, pois seguramente, a 

oportunidade, non vou a dicir que a 

capacidade, pero si a oportunidade de 

chegar a acordos coas forzas políticas. 

E non lle ten que parecer mal a ninguén. 

Eu claro que agradezo moito a posición 

política que está mantendo a Marea 

Atlántica, porque é coherente có que 

defendían e está moi ben. Igual que 

defendeu o Partido Socialista durante 

yo de mandar más bien poco. Ahora bien, 

nosotros aquí tenemos una 

responsabilidad, y tenemos una 

responsabilidad y a mí no me quedó 

claro si usted cuando se refiere a los de 

fuera y a los de dentro se refiere a los 

alcaldes y alcaldesas del área 

metropolitana. Porque lo que hizo este 

Gobierno y lo que hizo la alcaldesa de 

nuestra ciudad, fue ni más ni menos que 

poner en marcha un proceso de 

entendimiento, de cooperación, para 

impulsar un área metropolitana que ya 

existe, que ya es real. Lo que no podemos 

es vivir ajenos a una realidad. Se le 

puede dar las gracias a quien se quiera. 

El Partido Socialista tiene por escrito 

puesto su posición favorable a consorciar 

servicios, a impulsar las áreas 

metropolitanas, que no tienen un formato 

exclusivo, que no tienen una única 

posibilidad de ley. Pero lo que hay es una 

realidad escrita antes de que existieran 

muchas fuerzas políticas que existen hoy. 

Porque aquí se habló —y tiene razón el 

señor Martínez— de las Directrices de la 

Ordenación del Territorio, es cierto. Y se 

puede hablar incluso de los trabajos que 

se hicieron durante el Gobierno de 

Emilio Pérez Touriño para impulsar las 

regiones urbanas en Galicia, 

evidentemente. Es decir, el sello 

inconfundible del Partido Socialista a la 

hora de impulsar los procesos de 

concertación está ahí. Se lo digo siempre 

al señor Martínez y nunca me hace 

mucho caso, que la rueda ya estaba 

inventada, señor Martínez, no vinieron 

ustedes a inventarla. Ustedes gobernaron 

y no tuvieron, pues seguramente, la 

oportunidad, no voy a decir que la 

capacidad, pero sí la oportunidad de 

llegar a acuerdos con las fuerzas 

políticas. Y no le tiene que parecer mal a 

nadie. Yo claro que agradezco mucho la 

posición política que está manteniendo la 

Marea Atlántica, porque es coherente 

con lo que defendían y está muy bien. 

Igual que defendió el Partido Socialista 
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todos estes anos.  

 

Pensemos que cando falamos da área 

metropolitana hai que facer unha 

tramitación e hai que facer un proceso 

de maduración. Polo tanto o que non é 

entendible é a posición do Partido 

Popular, porque se están de acordo en 

que a vida mudou e temos unha 

realidade metropolitana no traballo, no 

ocio, na mobilidade, por que opoñerse 

por pasiva con esa posición de 

abstención a un proceso que será longo 

e que fundamentalmente ó final vai a 

depender de quen ten a capacidade de 

creala, que é o Parlamento de Galicia? 

Que vostedes veñan a falar aquí de 

chiringuitos... pero quen creou os 

chiringuitos da Administración 

autonómica? creounos un goberno que 

estivo nin catro anos?, ou é que a 

Administración autonómica non leva o 

selo inconfundible do seu partido, que 

foi o que creou o 93% do que vostede 

denomina chiringuitos e que o Consello 

de Contas lle chama Administración 

paralela? Quen creou os chiringuitos 

foron vostedes.  

 

Polo tanto, é dicir, eu non sou partidario 

de crear chiringuitos, e xa o dixen: 

temos unha realidade que hai que 

adaptala á realidade social. Si facer 

unha área metropolitana leva consigo 

construír unha deputación bis, será un 

erro, e xa llo digo agora mesmo. Hai 

que decidir e por iso hai que falar moi 

seriamente de quen cede competencias, 

quen pon a financiación. Agora, o que 

non se pode negar é a realidade 

metropolitana, e vostedes o que están 

facendo é negala. A negan por pasiva, 

porque non queren afrontar os retos que 

temos aquí, e que non son de futuro, 

que son retos reais. E polo tanto haberá 

que buscar solucións, haberá que ser 

imaxinativos e, sobre todo, haberá que 

pensar na cooperación e na 

colaboración. E hai exemplos onde hai 

durante todos estos años. 

 

Pensemos que cuando hablamos del área 

metropolitana hay que hacer una 

tramitación y hay que hacer un proceso 

de maduración. Por lo tanto lo que no es 

entendible es la posición del Partido 

Popular, porque si están de acuerdo en 

que la vida cambió y tenemos una 

realidad metropolitana en el trabajo, en 

el ocio, en la movilidad ¿por qué 

oponerse por pasiva con esa posición de 

abstención a un proceso que será largo y 

que fundamentalmente al final va a 

depender de quien tiene la capacidad de 

crearla, que es el Parlamento de 

Galicia? Que ustedes vengan a hablar 

aquí de chiringuitos… ¿pero quién creó 

los chiringuitos de la Administración 

autonómica? ¿los creó un gobierno que 

estuvo ni cuatro años? ¿o es que la 

Administración autonómica no lleva el 

sello inconfundible de su partido, que fue 

el que creó el 93% de lo que usted 

denomina chiringuitos y que el Consello 

de Contas le llama Administración 

paralela? Quienes crearon los 

chiringuitos fueron ustedes. 

 

Por lo tanto, es decir, yo no soy 

partidario de crear chiringuitos, y ya lo 

dije: tenemos una realidad que hay que 

adaptarla a la realidad social. Si hacer 

un área metropolitana lleva consigo 

construir una diputación bis, será un 

error, y ya se lo digo ahora mismo. Hay 

que decidir y por eso hay que hablar muy 

seriamente de quién cede competencias, 

quién pone la financiación. Ahora, lo que 

no se puede negar es la realidad 

metropolitana, y ustedes lo que están 

haciendo es negarla. La niegan por 

pasiva, porque no quieren afrontar los 

retos que tenemos aquí, y que no son de 

futuro, que son retos reales. Y por lo 

tanto habrá que buscar soluciones, habrá 

que ser imaginativos y, sobre todo, habrá 

que pensar en la cooperación y en la 

colaboración. Y hay ejemplos donde hay 
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funcionamentos razoables. Hai 

consorcios metropolitanos que están 

funcionando razoablemente. Alguén se 

pode opoñer a consorciar o transporte? 

alguén se pode opoñer a que os residuos 

urbanos os tratemos e os xestionemos 

conxuntamente, a mellorar a mobilidade 

ou a que equipamentos que son básicos 

de infraestruturas os compartamos con 

outros concellos? Esa posición é unha 

posición desde logo pouco entendible.  

 

 

Señora Mato, non estamos ocupados 

nas fotos. Vostede di que estamos 

ocupados nos despachos. Estamos 

ocupados intentando facer a tarefa para 

a cal este Pleno da Corporación decidiu 

que houbese un goberno progresista 

liderado por Inés Rey, que é a alcaldesa 

desta cidade. E iso é ao que estamos. E 

haberá diálogo, porque o está habendo e 

vostede o sabe. Agora, paréceme un 

pouco, pouco cauteloso pola súa parte 

dicir que non hai que falar cos de fóra. 

Aquí falamos permanentemente. Non 

sei se vostede non quere que se fale cos 

alcaldes e alcaldesas da comarca... 

 

 

Presidencia 

 

Señor Lage vaia rematando. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Se está facendo... remato señora 

alcaldesa, se está facendo e esa é a 

única fórmula. Creo que, desde logo, o 

diálogo é unha ferramenta que este 

goberno está utilizando de xeito 

permanente. E se o Partido Popular na 

Coruña ten algún tipo de proposta que 

facer como fixo en algún sitio, que a 

faga. A man está tendida e vostede terá 

a oportunidade e o seu Grupo de facer 

aportacións. Vamos a comezar coa 

negociación dos Orzamentos nestes 

días, e veremos se a súa actitude é 

funcionamientos razonables. Hay 

consorcios metropolitanos que están 

funcionando razonablemente ¿Alguien se 

puede oponer a consorciar el transporte? 

¿alguien se puede oponer a que los 

residuos urbanos los tratemos y los 

gestionemos conjuntamente, a mejorar la 

movilidad o a que equipamientos que son 

básicos de infraestructuras los 

compartamos con otros ayuntamientos? 

Esa posición es una posición desde luego 

poco entendible. 

 

Señora Mato, no estamos ocupados en 

las fotos. Usted dice que estamos 

ocupados en los despachos. Estamos 

ocupados intentando hacer la tarea para 

la cual este Pleno de la Corporación 

decidió que hubiera un gobierno 

progresista liderado por Inés Rey, que es 

la alcaldesa de esta ciudad. Y eso es a lo 

que estamos. Y habrá diálogo, porque lo 

está habiendo y usted lo sabe. Ahora, me 

parece un poco, poco cauteloso por su 

parte decir que no hay que hablar con los 

de fuera. Aquí hablamos 

permanentemente. No sé si usted no 

quiere que se hable con los alcaldes y 

alcaldesas de la comarca... 

 

Presidencia 

 

Señor Lage vaya finalizando. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Se está haciendo… finalizo señora 

alcaldesa, se está haciendo y esa es la 

única fórmula. Creo que, desde luego, el 

diálogo es una herramienta que este 

Gobierno está utilizando de manera 

permanente. Y si el Partido Popular en A 

Coruña tiene algún tipo de propuesta que 

hacer como hizo en algún sitio, que la 

haga. La mano está tendida y usted 

tendrá la oportunidad y su Grupo de 

hacer aportaciones. Vamos a comenzar 

con la negociación de los Presupuestos 

en estos días, y veremos si su actitud es 
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construtiva. Pola nosa parte, a man está 

tendida. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas señor Lage. 

 

Pasamos xa á votación deste punto. 

Lémbrolles que para a súa aprobación 

se require maioría absoluta legal do 

Pleno.  

 

Votación do asunto número catro 

 

Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación o asunto número 

catro referenciado na orde do día, 

producíndose o seguinte resultado: 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Abstense o Grupo Municipal do Partido 

Popular (PP) (9 abstencións). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Presidencia 

 

Queda aprobado este punto. 

 

Acordo 

 

 

1. Ratificar a “Declaración de María 

Pita”, asinada o 20 de outubro de 2016. 

 

2. Acordar a iniciación formal do 

procedemento de iniciativa de creación 

constructiva. Por nuestra parte, la mano 

está tendida. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias señor Lage. 

 

Pasamos ya a la votación de este punto. 

Les recuerdo que para su aprobación se 

requiere mayoría absoluta legal del 

Pleno.  

 

Votación del asunto número cuatro 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación el asunto número 

cuatro referenciado en el orden del día, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Se abstiene el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 abstenciones). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía  

(Cs) (1 voto). 

 

Presidencia 

 

Queda aprobado este punto. 

 

Acuerdo 

 

 

1. Ratificar la “Declaración de María 

Pita”, firmada el 20 de octubre de 2016. 

 

2. Acordar la iniciación formal del 

procedimiento de iniciativa de creación 
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da área metropolitana da Coruña, de 

conformidade co sinalado no artigo 122 

da Lei 5/1997, de Administración Local 

de Galicia. 

 

3. Encomendar á Comisión Especial da 

Área Metropolitana a elaboración da 

correspondente proposta de 

anteproxecto de lei para o seu traslado á 

Xunta de Galicia e ao Parlamento de 

Galicia no primeiro semestre de 2020. 

 

4. Dar traslado do presente acordo á 

Xunta de Galicia e ás alcaldías da área 

urbana da Coruña. 

 

ECONOMÍA, FACENDA E 

RÉXIME INTERIOR 

 

122.- Aprobación de compromiso de 

dotación orzamentaria para o 

desenvolvemento do Plan Nacional de 

Territorios Intelixentes da Axenda 

Dixital para España (proxecto 

“Conecta Coruña) 

 

Asunto: Aprobación do compromiso de 

dotación orzamentaria das contías 

precisas nos Orzamentos de 2020 e 

2021 destinadas a asumir os 

compromisos municipais fixados no 

convenio entre a entidade pública 

empresarial RED.ES e o Concello da 

Coruña para o desenvolvemento do 

Plan Nacional de Territorios 

Intelixentes da Axenda Dixital para 

España (proxecto piloto “Conecta 

Coruña” do Plan Nacional de Edificios 

Intelixentes). 

 

Este asunto foi ditaminado pola 

Comisión de Economía, Facenda e 

Administración Xeral de 30 de 

setembro de 2019, co voto a favor del 

Grupo Municipal Socialista, e as 

abstencións dos restantes Grupos 

Municipais, propoñendo ó Pleno, 

como ditame da Comisión, a 

adopción do acordo seguinte: 

del área metropolitana de A Coruña, de 

conformidad con lo señalado en el 

artículo 122 de la Ley 5/1997, de 

Administración Local de Galicia. 

 

3. Encomendar a la Comisión Especial 

del Área Metropolitana la elaboración de 

la correspondiente propuesta de 

anteproyecto de ley para su traslado a la 

Xunta de Galicia y al Parlamento de 

Galicia en el primer semestre de 2020. 

 

4. Dar traslado del presente acuerdo a 

la Xunta de Galicia y a las alcaldías del 

área urbana de A Coruña. 

 

ECONOMÍA, HACIENDA Y 

RÉGIMEN INTERIOR 

 

122.- Aprobación de compromiso de 

dotación presupuestaria para el 

desarrollo del Plan Nacional de 

Territorios Inteligentes de la Agenda 

Digital para España (proyecto “Conecta 

Coruña) 

 

Asunto: Aprobación del compromiso de 

dotación presupuestaria de las cuantías 

precisas en los Presupuestos de 2020 y 

2021 destinadas a asumir los 

compromisos municipales fijados en el 

convenio entre la entidad pública 

empresarial RED.ES y el Ayuntamiento 

de A Coruña para el desarrollo del Plan 

Nacional de Territorios Inteligentes de la 

Agenda Digital para España (proyecto 

piloto “Conecta Coruña” del Plan 

Nacional de Edificios Inteligentes). 

 

 

Este asunto fue dictaminado por la 

Comisión de Economía, Hacienda y 

Administración General de 30 de 

septiembre de 2019, con el voto a favor 

del Grupo Municipal Socialista, y las 

abstenciones de los restantes Grupos 

Municipales, proponiendo al Pleno, 

como dictamen de la Comisión, la 

adopción del acuerdo siguiente: 
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1. Aprobar o compromiso de dotación 

orzamentaria das contías precisas nos 

orzamentos municipais das anualidades 

de 2020 e 2021 destinadas a asumir os 

compromisos fixados no convenio entre 

a entidade pública empresarial RED.ES 

e o Concello da Coruña para o 

desenvolvemento do plan nacional de 

territorios intelixentes da axenda dixital 

para España (proxecto piloto “Conecta 

Coruña” do plan nacional de edificios 

intelixentes). 

 

2. Aprobar o Convenio entre a 

Entidade Pública empresarial RED.ES e 

o Concello da Coruña para o 

desenvolvemento do Plan Nacional de 

Territorios Intelixentes da Axenda 

Dixital para España. Proxecto piloto 

“CONECTA CORUÑA” do plan 

Nacional de Edificios Intelixentes, 

documento con CSV nº 565 R 2 L4 F 6 

H0 J 2D2 F 0 T3 F. 

 

3. Corresponde á Alcaldesa, como 

representante legal do Concello e en 

exercicio das competencias que teñen 

atribuídas, a realización de cantas 

xestións e trámites sexan precisos para a 

culminación dos obxectivos adoptados 

de mutuo acordo entre a entidade 

RED.ES e o Concello da Coruña 

referidos no citado Convenio. 

 

 

Presidencia 

 

Moi ben, moitas grazas.  

 

Para este punto teñen unha quenda 

única de tres minutos.  

 

Señora Martínez, polo Grupo Mixto 

Ciudadanos. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Moitas gracias. Estamos de acordo en 

 

1. Aprobar el compromiso de dotación 

presupuestaria de las cuantías precisas 

en los presupuestos municipales de las 

anualidades de 2020 y 2021 destinadas a 

asumir los compromisos fijados en el 

convenio entre la entidad pública 

empresarial Red.es y el Ayuntamiento de 

A Coruña para el desarrollo del plan 

nacional de territorios inteligentes de la 

agenda digital para España (proyecto 

piloto “Conecta Coruña” del plan 

nacional de edificios inteligentes).  

 

2. Aprobar el Convenio entre la Entidad 

Pública Empresarial RED.ES y el 

Ayuntamiento de A Coruña para el 

desarrollo del Plan Nacional de 

Territorios Inteligentes de la Agenda 

Digital para España. Proyecto piloto 

“CONECTA CORUÑA” del Plan 

Nacional de Edificios Inteligentes, 

documento con CSV nº565R 2L4F 6H0J 

2D2F 0T3F. 

 

3. Corresponde a la Alcaldesa, como 

representante legal del Ayuntamiento y 

en ejercicio de las competencias que 

tiene atribuidas, la realización de 

cuantas gestiones y trámites sean 

precisos para la culminación de los 

objetivos adoptados de mutuo acuerdo 

entre la entidad RED.ES y el 

Ayuntamiento de A Coruña referidos en 

el citado Convenio. 

 

Presidencia 

 

Muy bien, muchas gracias.  

 

Para este punto tienen un turno único de 

tres minutos.  

 

Señora Martínez, por el Grupo Mixto 

Ciudadanos. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Muchas gracias. Estamos de acuerdo en 
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que esta dotación orzamentaria é 

necesaria. Son contías para levar a 

cabo o convenio de RED.ES, do 

proxecto piloto “Conecta Coruña” 

para o desenvolvemento de edificios 

intelixentes. Esta convocatoria 

enmárcase no proxecto do programa 

operativo plurirrexional de España 

POPE 2014-2020.  

 

A tecnoloxía avanza a pasos 

axigantados, tanto que, fíxense, estamos 

a falar da convocatoria 2014-2020 e 

parece que queda atrás cando xa 

estamos coa posta en marcha do 

proxecto piloto 5G en Galicia, en fase 

de desenvolvemento, e, por que non 

dicilo, entre os oito casos de uso deste 

proxecto hai un que inclúe a produción 

de eventos deportivos, co Deportivo da 

Coruña e a solución TV 5G, no Estadio 

de Riazor e na Cidade Deportiva de 

Abegondo, para dar cobertura á 

retransmisión profesional e a cidadáns 

vía 5G 

 

Ás once horas e dez e seis minutos sae 

do Salón de Sesións a señora Veira 

González. 

 

No quinto congreso de cidades 

intelixentes que se celebrou este ano en 

xuño, nun só día xuntáronse 

cincocentos relatores entre concellos, 

autonomías, estado, sociedade civil, 

centros de investigación e empresas. É 

necesario estar ao día en proxectos 

novos de cidade e de territorio 

intelixente. Incorporar a tecnoloxía aos 

novos servizos mellora, desde logo, as 

nosas vidas. O avance dixital é o gran 

aliado do progreso social.  

 

Por poñerlles un exemplo, hai un ano 

aquí en Coruña o embaixador de 

Estonia, un país do tamaño de Galicia, 

dicía que a dixitalización dos servizos 

mellorou tanto a calidade de vida dos 

seus cidadáns que eles mesmos piden 

que esta dotación presupuestaria es 

necesaria. Son cuantías para llevar a cabo 

el convenio de RED.ES, del proyecto 

piloto “Conecta Coruña” para el 

desarrollo de edificios inteligentes. Esta 

convocatoria se enmarca en el proyecto 

del programa operativo plurirregional de 

España POPE 2014-2020.  

 

 

La tecnología avanza a pasos 

agigantados, tanto que, fíjense, estamos 

hablando de la convocatoria 2014-2020 y 

parece que queda atrás cuando ya 

estamos con la puesta en marcha del 

proyecto piloto 5 G en Galicia, en fase de 

desarrollo, y, por qué no decirlo, entre los 

ocho casos de uso de este proyecto hay 

uno que incluye la producción de eventos 

deportivos, con el Deportivo de A Coruña 

y la solución TV 5G, en el Estadio de 

Riazor y en la Ciudad Deportiva de 

Abegondo, para dar cobertura a la 

retransmisión profesional y a ciudadanos 

vía 5G 

 

A las once horas y diez y seis minutos 

sale del Salón de Sesiones la señora 

Veira González. 

 

En el quinto congreso de ciudades 

inteligentes que se celebró este año en 

junio, en un solo día se juntaron 

quinientos ponentes entre ayuntamientos, 

autonomías, estado, sociedad civil, 

centros de investigación y empresas. Es 

necesario estar al día en proyectos nuevos 

de ciudad y de territorio inteligente. 

Incorporar la tecnología a los nuevos 

servicios mejora, desde luego, nuestras 

vidas. El avance digital es el gran aliado 

del progreso social. 

 

Por ponerles un ejemplo, hace un año 

aquí en Coruña el embajador de Estonia, 

un país del tamaño de Galicia, decía que 

la digitalización de los servicios mejoró 

tanto la calidad de vida de sus ciudadanos 

que ellos mismos piden pagar más 
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pagar máis impostos, porque saben que 

toda esa dixitalización e a consecuente 

mellora de vida logrouse cos seus 

impostos. Oxalá algún día aquí pois 

pase algo tamén parecido.  

 

A coordinación e a calidade dos datos 

nestes edificios intelixentes melloran os 

servizos públicos, a participación 

cidadá, a innovación social, o deseño 

urbano, a accesibilidade, a mobilidade, 

a eficiencia enerxética, o medio 

ambiente urbano, a seguridade, o 

servizo ás persoas, en definitiva, a 

calidade de vida. Non debemos cesar e 

avanzar en máis proxectos como este. 

Agora veñen as tecnoloxías 

habilitadoras en 5G, a intelixencia 

artificial, novos modelos de negocio e 

emprendemento, así que adiante 

“Conecta Coruña” e a seguir 

avanzando. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Martínez.  

 

Polo BNG, señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Moitas grazas.  

 

Vou procurar ser moi breve. O que se 

somete a debate e aprobación do Pleno 

é a aprobación do convenio entre o 

Concello da Coruña e a entidade 

pública empresarial RED.ES para a 

posta en marcha do proxecto Coruña, e 

tamén o acordo para dotar nos 

Orzamentos dos dous próximos 

exercicios os compromisos económicos 

que se derivan deste convenio, dado que 

ao Concello da Coruña lle corresponde 

aportar o 20%  do proxecto por unha 

contía de preto dun millón de euros, dos 

cales a metade teñen que se transferir ós 

seis meses da sinatura do convenio, e a 

metade restante nos dezaoito meses 

impuestos, porque saben que toda esa 

digitalización y la consecuente mejora de 

vida se logró con sus impuestos. Ojalá 

algún día aquí pues pase algo también 

parecido.  

 

La coordinación y la calidad de los datos 

en estos edificios inteligentes mejoran los 

servicios públicos, la participación 

ciudadana, la innovación social, el diseño 

urbano, la accesibilidad, la movilidad, la 

eficiencia energética, el medio ambiente 

urbano, la seguridad, el servicio a las 

personas, en definitiva, la calidad de vida. 

No debemos cesar y avanzar en más 

proyectos como este. Ahora vienen las 

tecnologías habilitadoras en 5G, la 

inteligencia artificial, nuevos modelos de 

negocio y emprendimiento, así que 

adelante “Conecta Coruña” y a seguir 

avanzando. 

 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez.  

 

Por el BNG, señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Muchas gracias.  

 

Voy a procurar ser muy breve. Lo que se 

somete a debate y aprobación del Pleno 

es la aprobación del convenio entre el 

Ayuntamiento de A Coruña y la entidad 

pública empresarial RED.ES para la 

puesta en marcha del proyecto Coruña, y 

también el acuerdo para dotar en los 

Presupuestos de los dos próximos 

ejercicios los compromisos económicos 

que se derivan de este convenio, dado 

que al Ayuntamiento de A Coruña le 

corresponde aportar el 20% del proyecto 

por una cuantía de cerca de un millón de 

euros, de los cuales la mitad se tienen 

que transferir a los seis meses de la firma 

del convenio, y la mitad restante en los 
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posteriores á sinatura. O propio 

Interventor do Concello advirte no seu 

informe de que a sinatura deste 

convenio conleva un verdadeiro 

compromiso de gasto futuro, que non 

ten reflexo orzamentario algún, polo 

que é necesario un acordo do Pleno do 

Concello para que a asunción deste 

compromiso de gasto teña unhas 

mínimas garantías. 

 

Ben, estamos ante un proxecto 

tramitado polo anterior Goberno 

municipal. Ó BNG parécelle ben 

apostar por dotar a esta cidade de 

edificios públicos intelixentes —aínda 

que este termo a min particularmente 

non me gusta, recoñezo que me causa 

certo reparo atribuírlle intelixencia a un 

edificio— pero en calquera caso 

estamos de acordo coa implantación de 

sistemas que, entre outras, cousas 

contribúan a aumentar a eficiencia 

enerxética, o aforro do consumo, a 

aplicar o sistema de alerta temperá de 

incidentes nos edificios e a 

coordinación entre os distintos nodos de 

transporte. Por iso non imos dificultar 

co noso voto a aprobación do convenio 

e os compromisos de gasto con cargo ós 

orzamentos vindeiros. Pero si que 

cremos indispensábel na súa posta en 

práctica ter presentes as consideracións 

do Interventor. Cito algunhas: ter en 

conta o custo de mantemento das 

infraestruturas propostas, ter en conta 

que ó atribuír as bases ó Concello a 

condición de promotor, calquera 

problema en infraestrutura executada 

por RED.ES terá que ser asumido polo 

Concello, e mesmo a advertencia de que 

os liberamentos de fondos previstos 

para o Concello fanse sen ningún tipo 

de xustificación por parte de RED.ES. 

Razóns todas elas polas cales 

consideramos que ten máis sentido 

aínda ser rigorosos no desenvolvemento 

dos compromisos que se derivan deste 

convenio. 

dieciocho meses posteriores a la firma. 

El propio Interventor del Ayuntamiento 

advierte en su informe de que la firma de 

este convenio conlleva un verdadero 

compromiso de gasto futuro, que no tiene 

reflejo presupuestario alguno, por lo que 

es necesario un acuerdo del Pleno del 

Ayuntamiento para que la asunción de 

este compromiso de gasto tenga unas 

mínimas garantías. 

 

Bien, estamos ante un proyecto tramitado 

por el anterior Gobierno municipal. Al 

BNG le parece bien apostar por dotar a 

esta ciudad de edificios públicos 

inteligentes —aunque este término a mí 

particularmente no me gusta, reconozco 

que me causa cierto reparo atribuirle 

inteligencia a un edificio— pero en 

cualquier caso estamos de acuerdo con 

la implantación de sistemas que, entre 

otras cosas, contribuyan a aumentar la 

eficiencia energética, el ahorro del 

consumo, a aplicar el sistema de alerta 

temprana de incidentes en los edificios y 

la coordinación entre los distintos nodos 

de transporte. Por eso no vamos a 

dificultar con nuestro voto la aprobación 

del convenio y los compromisos de gasto 

con cargo a los presupuestos próximos. 

Pero sí que creemos indispensable en su 

puesta en práctica tener presentes las 

consideraciones del Interventor. Cito 

algunas: tener en cuenta el coste de 

mantenimiento de las infraestructuras 

propuestas, tener en cuenta que al 

atribuir las bases al Ayuntamiento la 

condición de promotor, cualquier 

problema en infraestructura ejecutada 

por RED.ES tendrá que ser asumido por 

el Ayuntamiento, e incluso la advertencia 

de que los libramientos de fondos 

previstos para el Ayuntamiento se hacen 

sin ningún tipo de justificación por parte 

de RED.ES. Razones todas ellas por las 

cuales consideramos que tiene más 

sentido aún ser rigurosos en el desarrollo 

de los compromisos que se derivan de 

este convenio. 
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Pero como consideramos que é unha 

actuación necesaria, útil para a cidade, 

imos dar apoio co noso voto afirmativo 

a esta proposta. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Jorquera.  

 

Pola Marea Atlántica, señora Delso. 

 

Señora Delso 

 

Si, moi bo día a todas os membros da 

Corporación e ós traballadores e 

traballadoras do Concello e dos medios 

de comunicación, ó público que nos 

acompaña e a todas as persoas que nos 

seguen a través do streaming. 

 

Gustaríame aproveitar a proposta de 

acordo que se trae hoxe ao Pleno para 

lembrar os antecedentes de este 

proxecto “Conecta Coruña”, unha das 

tantas herdanzas en positivo que deixa o 

Goberno da Marea Atlántica a esta 

cidade.  

 

Ás once horas e vinte e dous minutos 

entra no Salón de Sesións a señora 

Veira González. 

 

O proxecto Conecta Coruña e os catro 

millóns de euros que supón, tradúcense 

na mellora da eficiencia enerxética de 

213 edificios públicos da nosa cidade e 

da nosa área metropolitana. A propósito 

do que falábamos no punto anterior, da 

necesidade de pensar, e sobre todo 

articular políticas públicas con unha 

visión metropolitana. 

 

 

Isto suporá un aforro significativo do 

consumo, na liña da estratexia contra o 

cambio climático, tan necesaria como 

 

Pero como consideramos que es una 

actuación necesaria, útil para la ciudad, 

vamos a dar apoyo con nuestro voto 

afirmativo a esta propuesta. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Jorquera.  

 

Pola Marea Atlántica, señora Delso. 

 

Señora Delso 

 

Sí, muy buen día a todas los miembros de 

la Corporación y a los trabajadores y 

trabajadoras del Ayuntamiento y de los 

medios de comunicación, al público que 

nos acompaña y a todas las personas que 

nos siguen en directo. 

 

Me gustaría aprovechar la propuesta de 

acuerdo que se trae hoy al Pleno para 

recordar los antecedentes de este 

proyecto “Conecta Coruña”, una de las 

tantas herencias en positivo que deja el 

Gobierno de la Marea Atlántica la esta 

ciudad. 

 

A las once horas y veintidós minutos 

entra en el Salón de Sesiones la señora 

Veira González. 

 

El proyecto Conecta Coruña y los cuatro 

millones de euros que supone, se 

traducen en la mejora de la eficiencia 

energética de 213 edificios públicos de 

nuestra ciudad y de nuestra área 

metropolitana. A propósito de lo que 

hablábamos en el punto anterior, de la 

necesidad de pensar, y sobre todo 

articular políticas públicas con una 

visión metropolitana. 

 

Esto supondrá un ahorro significativo del 

consumo, en la línea de la estrategia 

contra el cambio climático, tan necesaria 
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imprescindible nas cidades hoxe en día. 

Ademais de facilitar —como xa se 

mencionou— unha coordinación 

intermodal fundamentalmente entre 

todos os nodos de transporte, como son 

aeroporto, porto, estación de tren, entre 

outros.  

 

Este proxecto é un bo exemplo do 

traballo cooperativo e 

interadministrativo e de captación de 

fondos realizado polo anterior Goberno 

municipal. Houbo un traballo técnico 

moi intenso, que compre agradecer, e 

un traballo moi importante de contacto 

e de participación de distintas 

administracións e entidades para a 

participación activa neste proxecto, e de 

distintos actores moi relevantes que se 

ve na concreción, no proxecto, na 

participación de distintas 

administracións, dende a 

Administración Xeral do Estado, 

Universidade da Coruña, Xunta de 

Galicia, Deputación, distintos concello 

da  área metropolitana, Deputación, xa 

o dixen, Cruz Vermella e ata un hospital 

da cidade. 

 

Para cada un destes edificios está 

previsto aplicar, polo menos, un dos 

casos de uso desenvolvidos dentro da 

iniciativa, que contou tamén coa 

colaboración do CITIC e de distintos 

colexios profesionais da cidade, así 

como tamén das distintas achegas 

cidadás, dado que este proxecto non só 

está aliñado coa axenda dixital, senón, 

sobre todo, coas necesidades e 

preocupacións directas da veciñanza, 

que entre outras cousas manifestaron a 

necesidade de atender a detección do 

gas radon, cuestións de mobilidade ou 

de eficiencia enerxética. Destaco isto, a 

diferencia doutros proxectos de índole 

tecnolóxica, millonarios, pois que, 

desgraciadamente, non estiveron tan 

cercanos ás necesidades e á realidade da 

veciñanza. 

como imprescindible en las ciudades hoy 

en día. Además de facilitar —como ya se 

mencionó— una coordinación intermodal 

fundamentalmente entre todos los nodos 

de transporte, como son aeropuerto, 

puerto, estación de tren, entre otros.  

 

 

Este proyecto es un buen ejemplo del 

trabajo cooperativo e interadministrativo 

y de captación de fondos realizado por el 

anterior Gobierno municipal. Hubo un 

trabajo técnico muy intenso, que es 

necesario agradecer, y un trabajo muy 

importante de contacto y de participación 

de distintas administraciones y entidades 

para la participación activa en este 

proyecto, y de distintos actores muy 

relevantes que se ve en la concreción, en 

el proyecto, en la participación de 

distintas administraciones, desde la 

Administración General del Estado, 

Universidad de A Coruña, Xunta de 

Galicia, Diputación, distintos 

ayuntamiento del  área metropolitana, 

Diputación, ya lo dije, Cruz Roja y hasta 

un hospital de la ciudad. 

 

 

Para cada uno de estos edificios está 

previsto aplicar, por lo menos, uno de los 

casos de uso desarrollados dentro de la 

iniciativa, que contó también con la 

colaboración del CITIC y de distintos 

colegios profesionales de la ciudad, así 

como también de las distintas 

aportaciones ciudadanas, dado que este 

proyecto no solo está alineado con la 

agenda digital, sino, sobre todo, con las 

necesidades y preocupaciones directas 

del vecindario, que entre otras cosas 

manifestaron la necesidad de atender la 

detección del gas radón, cuestiones de 

movilidad o de eficiencia energética. 

Destaco esto, a diferencia de otros 

proyectos de índole tecnológica, 

millonarios, pues que, desgraciadamente, 

no estuvieron tan cercanos a las 

necesidades y a la realidad del 
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Por certo, tamén me gustaría lembrar 

que este proxecto no que foron 

seleccionados, foron oito os concellos 

seleccionados, e a Coruña 

evidentemente foi un deles, pero 

ademais foi o segundo coa mellor 

puntuación. 

 

E para rematar, gustaríame lembrar 

algúns datos no referido ó que 

comentaba anteriormente, da 

capacidade do anterior Goberno 

Municipal na captación de fondos 

doutras administracións en base a 

proxectos baseados en políticas públicas 

innovadoras. No pasado mandato 

captáronse ao redor de 25 millóns de 

euros que pouco a pouco iremos vendo 

materializarse, ademais dos coñecidos 

15 millóns de euros de fondos europeos 

para o proxecto EDUSI, e hai que 

lembrar tamén eses 4,4 millóns de euros 

do Fondo Social Europeo para o 

proxecto “Coruña suma”, así como a 

participación do Concello da Coruña en 

proxectos en rede compartidos con 

outras entidades, como con outras 

entidades estatais e europeas. E o caso 

doutro proxecto que tamén captamos da 

entidade RED.ES, da plataforma para o 

desenvolvemento dunha plataforma de 

goberno aberto colaborativa e 

interoperable. Un proxecto de 2 millóns 

de euros. Así como tamén os proxectos 

“Connecting nature”, no que A 

Coruña...é un proxecto de 11 millóns de 

euros no que A Coruña pois recibe 

preto de medio millón.  

 

Agardamos pois que o novo goberno 

municipal continúe esta senda, marcada 

polo Goberno da Marea Atlántica, no 

que respecta á captación de fondos 

europeos e de outras administracións e 

ao desenvolvemento de políticas 

innovadoras que contribúan, sobre todo, 

á mellora e avance da nosa cidade.  

vecindario. 

 

Por cierto, también me gustaría recordar 

que este proyecto en el que fueron 

seleccionados, fueron ocho los 

ayuntamientos seleccionados, y A Coruña 

evidentemente fue uno de ellos, pero 

además fue el segundo con la mejor 

puntuación. 

 

Y para finalizar, me gustaría recordar 

algunos datos en lo referido a lo que 

comentaba anteriormente, de la 

capacidad del anterior Gobierno 

municipal en la captación de fondos de 

otras administraciones en base a 

proyectos basados en políticas públicas 

innovadoras. En el pasado mandato se 

captaron alrededor de 25 millones de 

euros que poco a poco iremos viendo 

materializarse, además de los conocidos 

15 millones de euros de fondos europeos 

para el proyecto EDUSI, y hay que 

recordar también esos 4,4 millones de 

euros del Fondo Social Europeo para el 

proyecto “Coruña suma”, así como la 

participación del Ayuntamiento de A 

Coruña en proyectos en red compartidos 

con otras entidades, como con otras 

entidades estatales y europeas. Y el caso 

de otro proyecto que también captamos 

de la entidad RED.ES, de la plataforma 

para el desarrollo de una plataforma de 

gobierno abierto colaborativa e 

interoperable. Un proyecto de 2 millones 

de euros. Así como también los proyectos 

“Connecting nature”, en el que A 

Coruña… es un proyecto de 11 millones 

de euros en el que A Coruña pues recibe 

cerca de medio millón.  

 

Esperamos pues que el nuevo Gobierno 

municipal continúe esta senda, marcada 

por el Gobierno de la Marea Atlántica, 

en lo que respecta a la captación de 

fondos europeos y de otras 

administraciones y al desarrollo de 

políticas innovadoras que contribuyan, 

sobre todo, a la mejora y avance de 
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Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Delso. 

 

Polo Partido Popular, señora Esperanza, 

señora Peñalosa, perdón. 

 

Señora Peñalosa López-Pin 

 

(A señora Peñalosa López-Pin fala 

con micrófono pechado e non se 

entende o que di). 

 

Presidencia 

 

Acenda o micro señora Peñalosa. 

 

Señora Peñalosa López-Pin 

 

Perdón. Bos días, señora alcaldesa. Bos 

días a todos os presentes e aos que nos 

ven a través de internet. 

 

Traen hoxe a Pleno un asunto que foi 

ditaminado na Comisión de Facenda 

deste luns, Comisión que foi convocada 

con carácter de urxencia. Todos os 

asuntos deste Pleno foron ditaminados 

en comisións urxentes, todos. 

Entendemos que esta non é a maneira 

correcta de facer as cousas, pero si que 

parece ser a práctica habitual deste 

Goberno. Di o Interventor no seu 

informe que onde hai que reflectir estas 

partidas é no Orzamento, e propón a 

adopción deste compromiso previo para 

salvar a firma do convenio RED.es.  

 

Respecto do Orzamento, volvemos 

reiterar que non dispoñemos dun só 

folio para este estudo. Ía ser en 

setembro pero xa estamos en outubro e 

non temos nin un só documento. Parece 

xa o “volva vostede mañá”, pero nesta 

ocasión é “esperaremos empezar a 

nuestra ciudad.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Delso. 

 

Por el Partido Popular, señora 

Esperanza, señora Peñalosa, perdón. 

 

Señora Peñalosa López-Pin 

 

(La señora Peñalosa López-Pin habla 

con el micrófono cerrado y no se 

entiende que dice) 

 

Presidencia 

 

Encienda el micro señora Peñalosa. 

 

Señora Peñalosa López- Pin 

 

Perdón. Buenos días, señora alcaldesa. 

Buenos días a todos los presentes y a los 

que nos ven a través de internet. 

 

Traen hoy a Pleno un asunto que fue 

dictaminado en la Comisión de Hacienda 

de este lunes, Comisión que fue 

convocada con carácter de urgencia. 

Todos los asuntos de este Pleno fueron 

dictaminados en comisiones urgentes, 

todos. Entendemos que esta no es la 

manera correcta de hacer las cosas, pero 

sí que parece ser la práctica habitual de 

este Gobierno. Dice el Interventor en su 

informe que donde hay que reflejar estas 

partidas es en el Presupuesto, y propone 

la adopción de este compromiso previo 

para salvar la firma del convenio RED.es.  

 

Al respecto del Presupuesto, volvemos a 

reiterar que no disponemos de un solo 

folio para este estudio. Iba a ser en 

septiembre pero ya estamos en octubre y 

no tenemos ni un solo documento. Parece 

ya el “vuelva usted mañana” pero en esta 

ocasión es “esperaremos empezar la 
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próxima semana”.  

 

Volvendo ao asunto, no informe da 

proposta alégranos ver que fai 

referencia ao proxecto Smart City, que 

executou o Goberno municipal do 

Grupo Popular. Esta plataforma é a 

que van usar neste proxecto de edificios 

intelixentes. Esta plataforma de Smart 

City que dicía a Marea que non valía 

para nada.  

 

Hai unha cousa que temos que ter 

clara: entre Smart, Eidus e FEDER, a 

Marea perdeu máis de 30 millóns de 

euros para a cidade en fondos europeos 

e estatais. Con eles poderíamos 

finalizar o proxecto Smart con áreas 

como anxo, turismo, cultura, 

mobilidade e comercio. Dentro de 

Eidus poderíamos ter desenvolvido o 

transporte metropolitano, e cos fondos 

FEDER conseguir que na Rolda de 

Outeiro e a súa área se desenvolvese un 

proxecto piloto de mobilidade e eficacia 

enerxética. Esperamos que o Goberno 

actual non copie tamén á Marea na súa 

nefasta xestión.  

 

Hai unha pregunta: saben canto se 

executou en todo o mandato da Marea 

do proxecto Eidus? Cero euros, si, 

cero. 

 

Anúnciolles o apoio a este compromiso 

porque para nós a innovación 

tecnolóxica é unha prioridade, como así 

o reflectimos no noso proxecto de 

cidade, no que se incluía promover a 

definición dunha estratexia municipal 

de especialización intelixente RIS3, con 

fondos europeos; desenvolver as 

infraestruturas de telecomunicacións e 

xestión e análise de datos necesarios 

para dar soporte a todas as accións 

relacionadas coa innovación 

tecnolóxica ou promover a creación 

dun parque de innovación que integre 

aos distintos sectores da nova 

próxima semana”.  

 

Volviendo al asunto, en el informe de la 

propuesta nos alegra ver que hace 

referencia al proyecto Smart City, que 

ejecutó el Gobierno municipal del Grupo 

Popular. Esta plataforma es la que van a 

usar en este proyecto de edificios 

inteligentes. Esta plataforma de Smart 

City que decía la Marea que no valía para 

nada.  

 

Hay una cosa que tenemos que tener 

claro: entre Smart, Eidus y Feder, la 

Marea perdió más de 30 millones de 

euros para la ciudad en fondos europeos y 

estatales. Con ellos hubiéramos podido 

finalizar el proyecto Smart. Con áreas 

como ángel, turismo, cultura, movilidad y 

comercio. Dentro de Eidus pudiéramos 

haber desarrollado el transporte 

metropolitano, y con los fondos FEDER 

haber conseguido que en la Ronda de 

Outeiro y su área se desarrollara un 

proyecto piloto de movilidad y eficacia 

energética. Esperamos que el Gobierno 

actual no copie también a la Marea en su 

nefasta gestión.  

 

Hay una pregunta: ¿saben cuánto se ha 

ejecutado en todo el mandato de la Marea 

del proyecto Eidus? Cero euros, sí, cero. 

 

 

Les anuncio el apoyo a este compromiso 

porque para nosotros la innovación 

tecnológica es una prioridad, como así lo 

reflejamos en nuestro proyecto de ciudad, 

en el que se incluía promover la 

definición de una estrategia municipal de 

especialización inteligente RIS3, con 

fondos europeos; desarrollar las 

infraestructuras de telecomunicaciones y 

gestión y análisis de datos necesarios 

para dar soporte a todas las acciones 

relacionadas con la innovación 

tecnológica o promover la creación de un 

parque de innovación que integre a los 

distintos sectores de la nueva economía: 
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economía: a TIC, dixital, biosanitario, 

téxtil e á Universidade, co obxecto de 

incubar e acelerar as ideas e proxectos 

e empresas innovadoras a través do cal 

converter A Coruña nunha cidade 5G. 

 

Por certo, seguimos sen saber nada da 

Cidade das TICS, a pesar de ter unha 

concellería case en exclusiva para este 

asunto. Aspiramos a que a nosa cidade 

sexa un polo de innovación que a 

converta nun nodo de referencia do 

noroeste peninsular. E aí atoparán todo 

o noso apoio. Só lles pedimos, polo ben 

do emprego na cidade, que pidan todo o 

que poidan pedir, pero que logo o 

executen.  

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Peñalosa.  

 

Polo Goberno local, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Gracias, señora alcaldesa.  

 

Estamos diante dun asunto que ten a súa 

complexidade. Como dicía o señor 

Jorquera, hai algunhas advertencias que 

si deben ser tidas en conta. 

Seguramente non sexa o mellor modelo, 

pero tamén hai que poñer en valor 

aquelas cuestións que teñen relevancia 

dentro deste proxecto e son moitas e 

numerosas. Que haxa rigor no control, 

eu creo que é imprescindible. Que a 

execución non se faga directamente por 

parte do Concello, pois pode xerar 

algunhas disfuncións e algúns asuntos 

dos cales se advirte dende tanto a 

Intervención como dende a Oficina 

Presupuestaria. Penso que son 

elementos a ter moi en conta. 

 

Falamos dun proxecto de 5 millóns de 

la TIC, digital, biosanitario, textil y a la 

Universidad, con el objeto de incubar y 

acelerar las ideas y proyectos y empresas 

innovadoras a través del cual convertir La 

Coruña en una ciudad 5G. 

 

Por cierto, seguimos sin saber nada de la 

Ciudad de las TICS, a pesar de tener una 

concejalía casi en exclusiva para este 

asunto. Aspiramos a que nuestra ciudad 

sea un polo de innovación que la 

convierta en un nodo de referencia del 

noroeste peninsular. Y ahí encontrarán 

todo nuestro apoyo. Solo les pedimos, 

por el bien del empleo en la ciudad, que 

pidan todo lo que puedan pedir, pero que 

luego lo ejecuten.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Peñalosa.  

 

Por el Gobierno local, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

Estamos ante un asunto que tiene su 

complejidad. Como decía el señor 

Jorquera, hay algunas advertencias que 

sí deben ser tenidas en cuenta. 

Seguramente no sea el mejor modelo, 

pero también hay que poner en valor 

aquellas cuestiones que tienen relevancia 

dentro de este proyecto y son muchas y 

numerosas. Que haya rigor en el control, 

yo creo que es imprescindible. Que la 

ejecución no se haga directamente por 

parte del Ayuntamiento, pues puede 

generar algunas disfunciones y algunos 

asuntos de los cuales se advierte desde 

tanto la Intervención como desde la 

Oficina Presupuestaria. Pienso que son 

elementos a tener muy en cuenta. 

 

Hablamos de un proyecto de 5 millones 
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euros, no cal o que sometemos hoxe á 

consideración do Pleno é aprobar un 

compromiso para dotar 

orzamentariamente nos anos 2020 e 

2021, con partidas de preto de 500.000 

euros en cada anualidade, un proxecto 

piloto, o proxecto Conecta Coruña que 

está substancialmente cofinanciado polo 

Estado nun 80% a través do que todo o 

mundo coñece xa como RED.ES. E cal 

é o obxectivo concreto dun orzamento e 

dun proxecto desta natureza? Nin mais 

nin menos que desenvolver un plan que 

permita sacarlle partido á tecnoloxía 

nos edificios, nos equipamentos, en 

definitiva, que sexamos capaces de que 

a innovación e o desenvolvemento do 

coñecemento faga unha vida mellor 

para o conxunto da cidadanía.  

 

 

Eu destacaría os ámbitos da seguridade 

que están vinculados á mobilidade, á 

accesibilidade dos edificios, á 

planificación, pero tamén a temas que 

teñen que ver co medio ambiente, co 

control da calidade do aire, co control 

da contaminación, concretamente co 

control de contaminación de CO2 no 

interior dos edificios, pero tamén o 

control dos aforos, da capacidade que 

hai nos diferentes edificios ós cales se 

adica este plan de edificios intelixentes. 

 

 

Fálase de Smart City, —falaba a 

concelleira do Partido Popular— neste 

caso estamos a falar dunha rede 

sensórica que precisamente está 

conectada, a previsión é que estea 

conectada a unha plataforma que é unha 

plataforma ó modo do Smart City, 

pensando fundamentalmente na 

seguridade. Que a innovación estea 

adicada á seguridade e á mellora dos 

equipamentos a través da información 

que se acumula é un dos cambios que se 

teñen introducido nos últimos vinte 

anos á hora de deseñar o que se da en 

de euros, en el cual lo que sometemos 

hoy a la consideración del Pleno es 

aprobar un compromiso para dotar 

presupuestariamente en los años 2020 y 

2021, con partidas de cerca de 500.000 

euros en cada anualidad, un proyecto 

piloto, el proyecto Conecta Coruña que 

está sustancialmente cofinanciado por el 

Estado en un 80% a través de lo que todo 

el mundo conoce ya como RED.ES. ¿Y 

cuál es el objetivo concreto de un 

presupuesto y de un proyecto de esta 

naturaleza? Ni más ni menos que 

desarrollar un plan que permita sacarle 

partido a la tecnología en los edificios, 

en los equipamientos, en definitiva, que 

seamos capaces de que la innovación y el 

desarrollo del conocimiento haga una 

vida mejor para el conjunto de la 

ciudadanía. 

 

Yo destacaría los ámbitos de la 

seguridad que están vinculados a la 

movilidad, a la accesibilidad de los 

edificios, a la planificación, pero también 

a temas que tienen que ver con el medio 

ambiente, con el control de la calidad del 

aire, con el control de la contaminación, 

concretamente con el control de 

contaminación de CO2 en el interior de 

los edificios, pero también el control de 

los aforos, de la capacidad que hay en 

los diferentes edificios a los cuales se 

dedica este plan de edificios inteligentes. 

 

Se habla de Smart City, —hablaba la 

concejala del Partido Popular— en este 

caso estamos hablando de una red 

sensórica que precisamente está 

conectada, la previsión es que esté 

conectada a una plataforma que es una 

plataforma al modo del Smart City, 

pensando fundamentalmente en la 

seguridad. Que la innovación esté 

dedicada a la seguridad y a la mejora de 

los equipamientos a través de la 

información que se acumula es uno de los 

cambios que se han introducido en los 

últimos veinte años a la hora de diseñar 
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denominar como cidades intelixentes, 

que ó final non é nin mais nin menos 

que dispor de toda a información que 

acumulamos de forma ordenada para 

quitarlle un mellor proveito nun uso 

comunitario. 

 

Desde logo, entendemos que o proxecto 

está ben pensado, pero tamén quero 

aproveitar para dicir que falta un 

desenvolvemento do conxunto do que é 

a iniciativa que no seu momento se 

denominou Smart Coruña ou Smart 

City.  

 

As iniciativas tecnolóxicas teñen que ter 

unha translación á cidadanía. E eu aquí 

fago unha advertencia, e a fago para 

min mesmo en primeiro lugar, porque 

todo o que fagamos ten que poder ser 

explicado. A captación de fondos está 

ben. No seu momento se fixo moito 

fincapé no Smart City Coruña, pero se 

lle preguntamos a calquera coruñés ou a 

calquera coruñesa en que consiste, pois 

dificilmente o poderá explicar. E isto 

non é unha crítica, non é unha crítica ó 

Partido Popular, porque seguramente 

houbo boa intención no Goberno do 

señor Negreira neste terreo, pero penso 

que unha boa parte da cidadanía 

descoñece a que se dedicaron unha 

cantidade inmensa de recursos públicos 

en torno a Smart City. Eu creo que 

temos todos o reto, no seu conxunto, de 

facer tamén perceptible as inversións 

que se fan neste terreo. 

 

Estamos a falar dun proxecto que leva 

concedido dende o mes de febreiro. 

Polo tanto, o que vamos a facer é 

reactivar este proxecto a partir de que se 

poida asignar o acordo, despois do 

acordo deste Pleno. Polo tanto estamos 

case, pasan oito meses, temos que 

recuperar o tempo perdido e en ese 

sentido pois o Goberno está 

comprometido a darlle un impulso. 

 

lo que se da en denominar como ciudades 

inteligentes, que al final no es ni más ni 

menos que disponer de toda la 

información que acumulamos de forma 

ordenada para sacarle un mejor 

provecho en un uso comunitario. 

 

Desde luego, entendemos que el proyecto 

está bien pensado, pero también quiero 

aprovechar para decir que falta un 

desarrollo del conjunto de lo que es la 

iniciativa que en su momento se 

denominó Smart Coruña o Smart City.  

 

 

Las iniciativas tecnológicas tienen que 

tener una traslación a la ciudadanía. Y 

yo aquí hago una advertencia, y la hago 

para mí mismo en primer lugar, porque 

todo lo que hagamos tiene que poder ser 

explicado. La captación de fondos está 

bien. En su momento se hizo mucho 

hincapié en el Smart City Coruña, pero si 

le preguntamos a cualquier coruñés o a 

cualquier coruñesa en qué consiste, pues 

difícilmente lo podrá explicar. Y esto no 

es una crítica, no es una crítica al 

Partido Popular, porque seguramente 

hubo buena intención en el Gobierno del 

señor Negreira en este terreno, pero 

pienso que una buena parte de la 

ciudadanía desconoce a qué se dedicaron 

una cantidad inmensa de recursos 

públicos en torno a Smart City. Yo creo 

que tenemos todos el reto, en su conjunto, 

de hacer también perceptible las 

inversiones que se hacen en este terreno. 

 

Estamos hablando de un proyecto que 

lleva concedido desde el mes de febrero. 

Por lo tanto, lo que vamos a hacer es 

reactivar este proyecto a partir de que se 

pueda firmar el acuerdo, después del 

acuerdo de este Pleno. Por lo tanto 

estamos casi, pasan ocho meses, tenemos 

que recuperar el tiempo perdido y en ese 

sentido pues el Gobierno está 

comprometido a darle un impulso. 
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O que está ben feito, o que tivo boa 

intencionalidade, aquelo que se acadou, 

nunca hai ningún problema en 

recoñecelo e eu á señora Delso si quero 

recoñecerlle que nunha concorrencia 

competitiva se acadou a financiación do 

Estado para este proxecto, e parabéns. 

Eu, loxicamente, entendo que quedou aí 

parado polas dificultades que houbese. 

En calquera caso o noso compromiso é 

reactivalo. Entendemos que é o que 

debemos de facer e aproveitalo coas 

salvedades, señor Jorquera, que 

podemos compartir, e que no futuro... 

 

 

Presidencia 

 

Señor Lage, vaia rematando por favor. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Nada mais, solo iso. Grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas.  

 

Fanme sufrir, eh? 

 

Votación do asunto número cinco 

 

Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación o asunto número 

catro referenciado na orde do día, 

producíndose o seguinte resultado: 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

Lo que está bien hecho, lo que tuvo 

buena intencionalidad, aquello que se 

consiguió, nunca hay ningún problema 

en reconocerlo y yo a la señora Delso sí 

quiero reconocerle que en una 

concurrencia competitiva se consiguió la 

financiación del Estado para este 

proyecto, y enhorabuena. Yo, 

lógicamente, entiendo que quedó ahí 

parado por las dificultades que hubiera. 

En cualquier caso nuestro compromiso es 

reactivarlo. Entendemos que es lo que 

debemos de hacer y aprovecharlo con las 

salvedades, señor Jorquera, que podemos 

compartir, y que en el futuro... 

 

Presidencia 

 

Señor Lage, vaya finalizando por favor. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Nada más, solo eso. Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Me hacen sufrir ¿eh? 

 

Votación del asunto número cinco 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación el asunto número 

cuatro referenciado en el orden del día, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 
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votos). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Presidencia 

 

Queda aprobado por unanimidade. 

 

Moitas grazas. 

 

Acordo 

 

1. Aprobar o compromiso de dotación 

orzamentaria das contías precisas nos 

orzamentos municipais das anualidades 

de 2020 e 2021 destinadas a asumir os 

compromisos fixados no convenio entre 

a entidade pública empresarial RED.ES 

e o Concello da Coruña para o 

desenvolvemento do plan nacional de 

territorios intelixentes da axenda dixital 

para España (proxecto piloto “Conecta 

Coruña” do plan nacional de edificios 

intelixentes). 

 

2. Aprobar o Convenio entre a 

Entidade Pública empresarial RED.ES e 

o Concello da Coruña para o 

desenvolvemento do Plan Nacional de 

Territorios Intelixentes da Axenda 

Dixital para España. Proxecto piloto 

“CONECTA CORUÑA” do plan 

Nacional de Edificios Intelixentes, 

documento con CSV nº 565 R 2 L4 F 6 

H0 J 2D2 F 0 T3 F. 

 

3. Corresponde á Alcaldesa, como 

representante legal do Concello e en 

exercicio das competencias que teñen 

atribuídas, a realización de cantas 

xestións e trámites sexan precisos para a 

culminación dos obxectivos adoptados 

de mutuo acordo entre a entidade 

RED.ES e o Concello da Coruña 

referidos no citado Convenio. 

 

 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

(Cs) (1 voto). 

 

Presidencia 

 

Queda aprobado por unanimidad. 

 

Muchas gracias. 

 

Acuerdo 

 

1. Aprobar el compromiso de dotación 

presupuestaria de las cuantías precisas 

en los presupuestos municipales de las 

anualidades de 2020 y 2021 destinadas a 

asumir los compromisos fijados en el 

convenio entre la entidad pública 

empresarial RED.ES y el Ayuntamiento 

de A Coruña para el desarrollo del plan 

nacional de territorios inteligentes de la 

agenda digital para España (proyectos 

piloto “Conecta Coruña” del plan 

nacional de edificios inteligentes). 

 

2. Aprobar el Convenio entre la Entidad 

Pública empresarial RED.ES y el 

Ayuntamiento de A Coruña para el 

desarrollo del Plan Nacional de 

Territorios Inteligentes de la Agenda 

Digital para España. Proyecto piloto 

“CONECTA CORUÑA” del plan 

Nacional de Edificios Inteligentes, 

documento con CSV nº 565R 2L4F 6H0J 

2D2F 0T3F. 

 

3. Corresponde a la Alcaldesa, como 

representante legal del Ayuntamiento y 

en ejercicio de las competencias que 

tienen atribuidas, la realización de 

cuantas gestiones y trámites sean 

precisos para la culminación de los 

objetivos adoptados de mutuo acuerdo 

entre la entidad RED.ES y el 

Ayuntamiento de A Coruña referidos en 

el citado Convenio. 
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123.- Aprobación da adhesión á 

Declaración o XII Pleno da FEMP a 

favor da Axenda 2030 

 

Asunto: Aprobación da adhesión do 

Concello da Coruña á Declaración o XII 

Pleno da FEMP a favor da Axenda 

2030 dos obxectivos de 

desenvolvemento sostible. 

 

Este asunto foi ditaminado pola 

Comisión de Economía, Facenda e 

Administración Xeral de 30 de 

setembro de 2019, co voto a favor do 

Grupo Municipal Socialista, e as 

abstencións dos restantes Grupos 

Municipais, propoñendo ó Pleno, 

como ditame da Comisión, a 

adopción do acordo seguinte: 
 

Acordo de adhesión ao Concello da 

Coruña á declaración ao XII Pleno da 

FEMP a favor da Axenda 2030 dos 

obxectivos de desenvolvemento 

sostible. 

 

Presidencia  

 

Moi ben, moitas grazas.  

 

O día 25 de setembro cumpríronse catro 

anos da aprobación da Axenda 2030 dos 

obxectivos de desenvolvemento 

sustentable por parte da Asemblea 

Xeral das Nacións Unidas.  

 

 

Ás once horas e trinta e nove minutos 

saen do Salón de Sesións a señora 

Delso Carreira e o señor Lema 

Suárez. 

 

A Axenda, que marca a folla de ruta 

para a sustentabilidade da vida das 

persoas desde as perspectivas sociais, 

culturais, económicas e medio 

ambientais, inclúe dezasete retos 

dirixidos a garantir a sustentabilidade 

do planeta en materias diversas para 

123.- Aprobación de la adhesión a la 

Declaración el XII Pleno de la FEMP a 

favor de la Agenda 2030 

 

Asunto: Aprobación de la adhesión del 

Ayuntamiento de A Coruña a la 

Declaración al XII Pleno de la FEMP a 

favor de la Agenda 2030 de los objetivos 

de desarrollo sostenible. 

 

Este asunto fue dictaminado por la 

Comisión de Economía, Hacienda y 

Administración General de 30 de 

septiembre de 2019, con el voto a favor 

del Grupo Municipal Socialista, y las 

abstenciones de los restantes Grupos 

Municipales, proponiendo al Pleno, 

como dictamen de la Comisión, la 

adopción del acuerdo siguiente: 

 

Acuerdo de adhesión al Ayuntamiento de 

A Coruña a la declaración al XII Pleno 

de la FEMP a favor de la Agenda 2030 

de los objetivos de desarrollo sostenible. 

 

 

Presidencia  

 

Muy bien, muchas gracias.  

 

El día 25 de septiembre se cumplieron 

cuatro años de la aprobación de la 

Agenda 2030 de los objetivos de 

desarrollo sostenible por parte de la 

Asamblea General de las Naciones 

Unidas.  

 

A las once horas y treinta y nueve 

minutos salen del Salón de Sesiones la 

señora Delso Carreira y el señor Lema 

Suárez. 

 

La Agenda, que marca la hoja de ruta 

para la sostenibilidad de la vida de las 

personas desde las perspectivas sociales, 

culturales, económicas y medio 

ambientales, incluye diecisiete retos 

dirigidos a garantizar la sostenibilidad 

del planeta en materias diversas para 
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cuxo logro as cidades e os gobernos 

locais son actores fundamentais.  

 

Dende a FEMP, a Federación Española 

de Municipios e Provincias, se ven 

traballando intensamente en foros 

nacionais e internacionais, e neste 

momento, bueno, cando se remitiu esta 

declaración á Alcaldía no mes de 

setembro, eran varios os alcaldes e 

alcaldesas españois que se atopaban en 

Nova York participando no cume do 

clima de 2019. No marco dese 

compromiso o duodécimo pleno da 

FEMP celebrado hai uns días en 

Madrid, no que estiven en 

representación deste concello, deu a súa 

aprobación á declaración a favor da 

Axenda 2030 e remitiuse a tódolos 

concellos para sumarse á mesma.  

 

 

A declaración a teñen, e os 

compromisos que paso a ler. Vou facer 

tradución porque están escritos en 

castelán e pido desculpas se hai algún 

erro. Do que se trata é de rearfirmar o 

compromiso coa Axenda 2030 e 

declarar que: 

 

- Continuaremos traballando no noso 

próximo mandato 2019-2023 no 

fortalecemento institucional, a 

sensibilización e as capacidades dos 

nosos membros para a formulación e 

desenvolvemento de estratexias que 

permitan avanzar no cumprimento 

efectivo dos ODS. 

 

- Ampliaremos os nosos esforzos por 

xerar unha política de cohesión a nivel 

nacional e unha adecuada articulación 

multinivel: central, autonómica e local, 

para a construción e implementación 

conxunta dunha estratexia país da 

Axenda 2030. Con iso consolidaremos 

o papel da FEMP como institución 

clave no impulso da axenda 2030, tanto 

a nivel local como europeo e mundial.  

cuyo logro las ciudades y los gobiernos 

locales son actores fundamentales. 

 

Desde la FEMP, la Federación Española 

de Municipios y Provincias, se viene 

trabajando intensamente en foros 

nacionales e internacionales, y en este 

momento, bueno, cuando se remitió esta 

declaración a la Alcaldía en el mes de 

septiembre, eran varios los alcaldes y 

alcaldesas españoles que se encontraban 

en Nueva York participando en la cumbre 

del clima de 2019. En el marco de ese 

compromiso el duodécimo pleno de la 

FEMP celebrado hace unos días en 

Madrid, en el que estuve en 

representación de este ayuntamiento, dio 

su aprobación a la declaración a favor 

de la Agenda 2030 y se remitió a todos 

los ayuntamientos para sumarse a la 

misma. 

 

La declaración la tienen, y los 

compromisos que paso a leer. Voy a 

hacer traducción porque están escritos 

en castellano y pido disculpas si hay 

algún error. De lo que se trata es de 

reafirmar el compromiso con la Agenda 

2030 y declarar que: 

 

- Continuaremos trabajando en nuestro 

próximo mandato 2019-2023 en el 

fortalecimiento institucional, la 

sensibilización y las capacidades de 

nuestros miembros para el planteamiento 

y desarrollo de estrategias que permitan 

avanzar en el cumplimiento efectivo de 

los ODS. 

 

- Ampliaremos nuestros esfuerzos por 

generar una política de cohesión a nivel 

nacional y una adecuada articulación 

multinivel: central, autonómica y local, 

para la construcción e implementación 

conjunta de una estrategia país de la 

Agenda 2030. Con eso consolidaremos el 

papel de la FEMP como institución clave 

en el impulso de la agenda 2030, tanto a 

nivel local como europeo y mundial.  
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- Convencidos que a acción local é 

indispensable para a exitosa 

implementación da Axenda 2030, para 

acadar a implicación da cidadanía nos 

comprometemos a fortalecer e lexitimar 

o papel estratéxico dos gobernos locais 

na planificación, execución e rendición 

de contas no cumprimento dos 

obxectivos coma axentes aceleradores 

do desenvolvemento da Axenda 2030 

en España. Para tal fin seguiremos 

traballando para outorgarlles un papel 

de liderado no proceso así como 

recursos técnicos e materiais necesarios 

para exercer o seu rol de impulsores do 

cambio nos seus territorios.  

 

 

Ás once horas e corenta minutos 

entra no Salón de Sesións o señor 

Lema Suárez. 

 

- Estableceremos e fortaleceremos 

políticas públicas aceleradoras que son 

parte do traballo diario dos gobernos 

locais, dende a economía circular á 

axenda urbana, políticas de xénero, 

inclusión e loita contra a desigualdade, 

a participación cidadá, a transparencia e 

o goberno aberto, a saúde e a 

educación, a transición ecolóxica, a 

resiliencia e sustentabilidade ambiental, 

o consumo responsable, a xeración de 

emprego, a cooperación descentralizada 

e a cultura entre moitas outras. 

 

 

Por todo, o duodécimo pleno da FEMP 

confía en que os diferentes espazos de 

discusión e decisión internacional sobre 

a Axenda 2030, recoñezan e reforcen o 

papel dos gobernos locais e as súas 

asociacións para acelerar a 

implementación dos obxectivos globais, 

plantexando a adopción de marcos de 

acción que reforcen as capacidades 

locais e mobilicen unha financiación 

adecuada, para o que é necesario 

 

- Convencidos que la acción local es 

indispensable para la exitosa 

implementación de la Agenda 2030, para 

conseguir la implicación de la 

ciudadanía nos comprometemos a 

fortalecer y legitimar el papel estratégico 

de los gobiernos locales en la 

planificación, ejecución y rendición de 

cuentas en el cumplimiento de los 

objetivos como agentes aceleradores del 

desarrollo de la Agenda 2030 en España. 

Para tal fin seguiremos trabajando para 

otorgarles un papel de liderazgo en el 

proceso así como recursos técnicos y 

materiales necesarios para ejercer su rol 

de impulsores del cambio en sus 

territorios. 

 

A las once horas y cuarenta minutos 

entra en el Salón de Sesiones el señor 

Lema Suárez. 

 

- Estableceremos y fortaleceremos 

políticas públicas aceleradoras que son 

parte del trabajo diario de los gobiernos 

locales, desde la economía circular a la 

agenda urbana, políticas de género, 

inclusión y lucha contra la desigualdad, 

la participación ciudadana, la 

transparencia y el gobierno abierto, la 

salud y la educación, la transición 

ecológica, la resiliencia y sostenibilidad 

ambiental, el consumo responsable, la 

generación de empleo, la cooperación 

descentralizada y la cultura entre muchas 

otras. 

 

Por todo, el duodécimo pleno de la 

FEMP confía en que los diferentes 

espacios de discusión y decisión 

internacional sobre la Agenda 2030, 

reconozcan y refuercen el papel de los 

gobiernos locales y sus asociaciones 

para acelerar la implementación de los 

objetivos globales, planteando la 

adopción de marcos de acción que 

refuercen las capacidades locales y 

movilicen una financiación adecuada, 
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consolidar espazos de diálogo entre 

gobernos locais, gobernos nacionais e o 

sistema das Nacións Unidas. 

 

 

Finalmente, animamos aos gobernos 

locais a que no cuarto aniversario da 

Axenda 2030, se sumen a esta 

declaración en favor dos dezasete 

obxectivos de desenvolvemento 

sustentable. 

 

Para debater sobre este punto, esta 

declaración que nos instan a subscribir 

dende a FEMP, terán unha única 

quenda de cinco minutos.  

 

Señora Martínez Lema, polo Grupo 

Mixto Cidadáns. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Apoiamos por suposto o compromiso 

político e ético coa Axenda 2030 como 

prioridade para establecer políticas 

dende a acción municipal que nos leven 

a cumprila, conscientes de que queda 

moito por facer, como así se desprende 

dun informe urbano de finais do ano 

pasado que medía o avance das cidades 

españolas na Axenda 2030.  

 

Na primeira edición dese informe 

titulado “Os obxectivos de 

desenvolvemento sostible en cen 

cidades españolas”, unha ferramenta 

moi válida na que nos debemos de 

basear para medir os avances cara a un 

modelo de desenvolvemento sostible 

que a FEMP quere impulsar con esta 

declaración, de momento ningunha 

cidade aproba os dezasete ODS, pero 

este informe danos pistas de cara onde 

debemos ir. Por exemplo, no caso da 

Coruña temos a peor nota no obxectivo 

fin da pobreza ou na vida de 

ecosistemas terrestres. Bastante mal 

tamén en  fame cero, enerxía 

alcanzable e non contaminante, 

para lo cual es necesario consolidar 

espacios de diálogo entre gobiernos 

locales, gobiernos nacionales y el 

sistema de las Naciones Unidas. 

 

Finalmente, animamos a los gobiernos 

locales a que en el cuarto aniversario de 

la Agenda 2030, se sumen a esta 

declaración en favor de los diecisiete 

objetivos de desarrollo sostenible. 

 

 

Para debatir sobre este punto, esta 

declaración que nos instan a suscribir 

desde la FEMP, tendrán un único turno 

de cinco minutos.  

 

Señora Martínez Lema, por el Grupo 

Mixto Ciudadanos. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Apoyamos por supuesto el compromiso 

político y ético con la Agenda 2030 como 

prioridad para establecer políticas desde 

la acción municipal que nos lleven a 

cumplirla, conscientes de que queda 

mucho por hacer, como así se desprende 

de un informe urbano de finales del año 

pasado que medía el avance de las 

ciudades españolas en la Agenda 2030.  

 

En la primera edición de ese informe 

titulado “Los objetivos de desarrollo 

sostenible en cien ciudades españolas”, 

una herramienta muy válida en la que 

nos debemos de basar para medir los 

avances hacia un modelo de desarrollo 

sostenible que la FEMP quiere impulsar 

con esta declaración, de momento 

ninguna ciudad aprueba los diecisiete 

ODS, pero este informe nos da pistas de 

cara a dónde debemos ir. Por ejemplo, en 

el caso de A Coruña tenemos la peor 

nota en el objetivo fin de la pobreza o en 

la vida de ecosistemas terrestres. 

Bastante mal también en hambre cero, 

energía asequible y no contaminante, 

trabajo decente y enriquecimiento 
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traballo decente e enriquecemento 

económico, redución das 

desigualdades, cidades e comunidades 

sustentables e en acción polo clima. 

 

Temos unha mellor nota  en saúde e 

benestar, educación de calidade, 

igualdade de xénero, auga limpa e 

saneamento, industrias, innovación e 

infraestruturas, produción e consumos 

responsables, vida submarina e alianza 

para lograr os obxectivos. 

 

Temos a mellor nota neste informe, 

estamos nun rango favorable, en paz, 

xustiza e institucións sólidas, que, por 

certo, é o ODS que mais compren todas 

as cidades españolas. 

 

Ás once horas e corenta e catro 

minutos entra no Salón de Sesións a 

señora Delso Carreira. 

 

Estes resultados deixan claro que 

estamos en camiño, pero cun solo ODS 

alcanzado debemos reflexionar. A 

sostenibilidade xógase a escala local 

nos próximos anos, non cabe a menor 

dúbida, polo que son necesarias 

políticas específicas de sostenibilidade 

que debe de ser unha prioridade 

transversal, independentemente das 

forzas políticas que gobernen nos 

concellos e nas demais administracións 

implicadas. Son necesarias políticas 

específicas para reducir a desigualdade, 

para xerar emprego, para diminuír a 

pobreza, especialmente a infantil. 

 

 

Ás once horas e corenta e cinco 

minutos saen do Salón de Sesións a 

señora Cendán Gayoso e o señor 

Varela Gómez. 

 

A persecución do incremento da renda 

das cidades ten que complementarse 

con estratexias que permitan a inclusión 

social da cidadanía desfavorecida. Sen 

económico, reducción de las 

desigualdades, ciudades y comunidades 

sostenibles y en acción por el clima. 

 

 

Tenemos una mejor nota en salud y 

bienestar, educación de calidad, igualdad 

de género, agua limpia y saneamiento, 

industrias, innovación e infraestructuras, 

producción y consumos responsables, 

vida submarina y lianza para lograr los 

objetivos. 

 

Tenemos la mejor nota en este informe, 

estamos en un rango favorable, en paz, 

justicia e instituciones sólidas, que, por 

cierto, es el ODS que más cumplen todas 

las ciudades españolas. 

 

A las once horas y cuarenta y cuatro 

minutos entra en el Salón de Sesiones la 

señora Delso Carreira. 

 

Estos resultados dejan claro que estamos 

en camino, pero con un solo ODS 

alcanzado debemos reflexionar. La 

sostenibilidad se juega a escala local en 

los próximos años, no cabe la menor 

duda, por lo que son necesarias políticas 

específicas de sostenibilidad que debe de 

ser una prioridad transversal, 

independientemente de las fuerzas 

políticas que gobiernen en los 

ayuntamientos y en las demás 

administraciones implicadas. Son 

necesarias políticas específicas para 

reducir la desigualdad, para generar 

empleo, para disminuir la pobreza, 

especialmente la infantil. 

 

A las once horas y cuarenta y cinco 

minutos salen del Salón de Sesiones la 

señora Cendán Gayoso y el señor Varela 

Gómez. 

 

La persecución del incremento de la 

renta de las ciudades tiene que 

complementarse con estrategias que 

permitan la inclusión social de la 
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combater a desigualdade, a riqueza por 

si soa non consigue a sostenibilidade. 

 

 

Entre as medidas de inclusión social 

deben destacarse, entre outras, as que 

faciliten ó acceso á vivenda, tanto en 

propiedade como en aluguer. A 

tradicional estratexia das VPO en 

propiedade demostrou non ser útil por 

pasar con moita velocidade a ser 

vivenda libre. Necesítase unha 

ferramenta de maior permanencia 

temporal. Débense adoptar ferramentas 

que estimulen con eficacia a natalidade 

e xerar economía nas cidades que 

perden poboación para recuperar a 

mesma.  

 

A contaminación atmosférica está 

motivada nunha parte importante polo 

automóbil, pero non é a única causa de 

contaminación atmosférica, e debería 

solucionarse con políticas integradas, 

onde se debe incluír a mobilidade pero 

tamén a política enerxética e a de 

residuos. 

 

As actuacións non poden incluír un só 

municipio senón que debe afectar ás 

areas amplas —como antes 

falábamos— para poder solucionar os 

niveis que afectan directamente á saúde 

da poboación. 

 

Para actuar solidariamente na xestión 

do ruído, a contaminación atmosférica e 

as emisións xeradas de efectos 

invernadoiro, débese impulsar 

decididamente a peonalización urbana e 

o transporte público, incluíndo medidas 

para facilitar ó acceso ao centro, como 

transportes públicos baratos, e medidas 

no entorno das cidades, como parkings 

disuasorios, e moitas outras. 

 

 

Para poder avaliar correctamente a 

sostenibilidade das cidades é 

ciudadanía desfavorecida. Sin combatir 

la desigualdad, la riqueza por sí sola no 

consigue la sostenibilidad. 

 

Entre las medidas de inclusión social 

deben destacarse, entre otras, las que 

faciliten al acceso a la vivienda, tanto en 

propiedad como en alquiler. La 

tradicional estrategia de las VPO en 

propiedad demostró no ser útil por pasar 

con mucha velocidad a ser vivienda libre. 

Se necesita una herramienta de mayor 

permanencia temporal. Se deben adoptar 

herramientas que estimulen con eficacia 

la natalidad y generar economía en las 

ciudades que pierden población para 

recuperar la misma.  

 

 

La contaminación atmosférica está 

motivada en una parte importante por el 

automóvil, pero no es la única causa de 

contaminación atmosférica, y debería 

solucionarse con políticas integradas, 

donde se debe incluir la movilidad pero 

también la política energética y la de 

residuos. 

 

Las actuaciones no pueden incluir un 

solo municipio sino que debe afectar a 

las áreas amplias —como antes 

hablábamos— para poder solucionar los 

niveles que afectan directamente a la 

salud de la población. 

 

Para actuar solidariamente en la gestión 

del ruido, la contaminación atmosférica y 

las emisiones generadas de efectos 

invernadero, se debe impulsar 

decididamente la peatonalización urbana 

y el transporte público, incluyendo 

medidas para facilitar el acceso al 

centro, como transportes públicos 

baratos, y medidas en el entorno de las 

ciudades, como aparcamientos 

disuasorios, y muchas otras. 

 

Para poder evaluar correctamente la 

sostenibilidad de las ciudades es 
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imprescindible mellorar os indicadores 

estatísticos dos que dispomos, 

especialmente os ambientais, como é no 

caso da cuantificación real das emisións 

de gases de efecto invernadoiro, o 

consumo de enerxía per cápita ou o 

consumo de auga.  

 

Son necesarios sistemas de recollida de 

información e estimación, indicadores 

específicos adaptados a escala local co 

fin de detectar a dinámica de cada 

cidade.  

 

Son necesarias tamén enquisas 

detalladas para coñecer a opinión dos 

cidadáns sobre a súa propia cidade que 

permiten avaliar políticas públicas e 

actuacións concretas. Non vale con 

votacións cada catro anos. En moitos 

países e cidades, continuamente se lle 

está preguntado á poboación, así que 

escoitémonos e actuemos.  

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Martínez.  

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, señor 

Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Moitas grazas, señora alcaldesa. 

 

Anuncio que para compensar o 

sufrimento a que os somete o señor 

Lage, eu non vou consumir os cinco 

minutos porque creo que o compromiso 

do BNG cos obxectivos de 

desenvolvemento sustentábel está fora 

de toda dúbida, mais neste caso ó que se 

somete a debate e votación é 

simplemente a adhesión á Declaración 

do XII Pleno da FEMP a favor da 

Axenda 2030. Unha Federación 

Española de Municipios e Provincias, 

imprescindible mejorar los indicadores 

estadísticos de los que disponemos, 

especialmente los ambientales, como es 

en el caso de la cuantificación real de las 

emisiones de gases de efecto 

invernadero, el consumo de energía per 

cápita o el consumo de agua.  

 

Son necesarios sistemas de recogida de 

información y estimación, indicadores 

específicos adaptados a escala local con 

el fin de detectar la dinámica de cada 

ciudad.  

 

Son necesarias también encuestas 

detalladas para conocer la opinión de los 

ciudadanos sobre su propia ciudad que 

permiten evaluar políticas públicas y 

actuaciones concretas. No vale con 

votaciones cada cuatro años. En muchos 

países y ciudades, continuamente se le 

está preguntado a la población, así que 

escuchémonos y actuemos.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez.  

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Muchas gracias, señora alcaldesa. 

 

Anuncio que para compensar el 

sufrimiento a que los somete el señor 

Lage, yo no voy a consumir los cinco 

minutos porque creo que el compromiso 

del BNG con los objetivos de desarrollo 

sostenible está fuera de toda duda, pero 

en este caso lo que se somete a debate y 

votación es simplemente la adhesión a la 

Declaración del XII Pleno de la FEMP a 

favor de la Agenda 2030. Una 

Federación Española de Municipios y 

Provincias, por cierto, presidida por un 
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por certo, presidida por un alcalde que 

fai gala do despilfarro lumínico de 

nadal como grande reclamo para a súa 

cidade, pese a que entre os obxectivos 

do desenvolvemento sustentábel está o 

das cidades e comunidades sustentábeis, 

a acción polo clima ou a enerxía 

asequíbel e non contaminante.  

 

Ben, facemos este comentario porque 

no BNG, mais que en grandes 

declaracións, preferimos centrar 

esforzos en accións concretas que 

permitan acadar os obxectivos. Se nos 

quedamos simplemente no declarativo, 

por citar un exemplo, estou convencido 

de que todos os membros desta 

Corporación diremos compartir os 

obxectivos, entre os que está tamén a 

igualdade de xénero, pero logo hai quen 

lexitima as posicións negacionistas 

cando se fala de violencia machista, de 

violencia de xénero.  

 

Por iso, baixando ó concreto, e como 

temos manifestado noutras ocasións, un 

dos maiores contributos que podemos 

facer dende o ámbito local a crear 

cidades e comunidades sustentábeis é 

apostar por unha cidade feita á medida 

das persoas, como se está facendo en 

Pontevedra, por citar un exemplo, ou 

defender outro modelo de mobilidade 

que poña o centro nos peóns e no 

transporte colectivo, outro modelo de 

mobilidade tamén a escala galega, que 

evite ter que recorrer sistematicamente 

ó vehículo privado para desprazarse 

internamente polo noso país.  

 

 

Neste Pleno, sen ir mais lonxe, vai 

debaterse unha moción sobre os 

camiños de ferro e a situación 

escandalosa das comunicacións por tren 

entre A Coruña e Ferrol e tamén entre A 

Coruña e Lugo.  

 

O maior contributo que podemos facer 

alcalde que hace gala del despilfarro 

lumínico de navidad como gran reclamo 

para su ciudad, pese a que entre los 

objetivos del desarrollo sostenible está el 

de las ciudades y comunidades 

sostenibles, la acción por el clima o la 

energía asequible y no contaminante. 

 

 

Bien, hacemos este comentario porque en 

el BNG, más que en grandes 

declaraciones, preferimos centrar 

esfuerzos en acciones concretas que 

permitan conseguir los objetivos. Si nos 

quedamos simplemente en lo declarativo, 

por citar un ejemplo, estoy convencido de 

que todos los miembros de esta 

Corporación diremos compartir los 

objetivos, entre los que está también la 

igualdad de género, pero luego hay quien 

legitima las posiciones negacionistas 

cuando se habla de violencia machista, 

de violencia de género.  

 

Por eso, bajando a lo concreto, y como 

hemos manifestado en otras ocasiones, 

una de las mayores contribuciones que 

podemos hacer desde el ámbito local a 

crear ciudades y comunidades 

sostenibles es apostar por una ciudad 

hecha a la medida de las personas, como 

se está haciendo en Pontevedra, por citar 

un ejemplo, o defender otro modelo de 

movilidad que ponga el centro en los 

peatones y en el transporte colectivo, 

otro modelo de movilidad también a 

escala gallega, que evite tener que 

recurrir sistemáticamente al vehículo 

privado para desplazarse internamente 

por nuestro país. 

 

En este Pleno, sin ir más lejos, va a 

debatirse una moción sobre las vías 

férreas y la situación escandalosa de las 

comunicaciones por tren entre A Coruña 

y Ferrol y también entre A Coruña y 

Lugo.  

 

La mayor contribución que podemos 
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para acadar os obxectivos en materia de 

educación de calidade, de saúde e 

benestar, é acabar cos recortes, blindar e 

reforzar o sistema sanitario e educativo 

público, en vez de ter utilizado a crise 

como pretexto para degradalos e abrir 

nicho de negocio ó sector privado. 

 

 

E o maior contributo que podemos facer 

para acadar os obxectivos como o fin da 

pobreza —aparte loxicamente de mudar 

a orientación das políticas 

económicas— é, dende o ámbito local, 

reforzar as políticas sociais e de loita 

contra a exclusión. 

 

Mais en calquera caso o BNG vai votar 

tamén a favor desta declaración.  

 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Jorquera, 

quedáronlle dous minutos que en 

ningún caso serán utilizados polo señor 

Lage na súa quenda.  

 

Pola Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Grazas señora Rey, eu non me 

adiantaría á quenda do señor Lage. 

 

Ás once horas e cincuenta minutos 

entra no Salón de Sesións a señora 

Cendán Gayoso. 

 

Por non insistir, porque hoxe temos 

varios asuntos no Pleno que inciden na 

cuestión das cidades, das áreas 

metropolitanas, da gobernanza 

metropolitana e do papel das cidades 

nos desafíos globais, estaremos de 

acordo, estamos de acordo, aí están as 

intervencións en que así é. Eu creo que 

hacer para conseguir los objetivos en 

materia de educación de calidad, de 

salud y bienestar, es acabar con los 

recortes, blindar y reforzar el sistema 

sanitario y educativo público, en vez de 

haber utilizado la crisis como pretexto 

para degradarlos y abrir nicho de 

negocio al sector privado. 

 

Y la mayor contribución que podemos 

hacer para conseguir los objetivos como 

el fin de la pobreza —aparte lógicamente 

de variar la orientación de las políticas 

económicas— es, desde el ámbito local, 

reforzar las políticas sociales y de lucha 

contra la exclusión. 

 

Pero en cualquier caso el BNG va a 

votar también a favor de esta 

declaración.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Jorquera, le 

quedaron dos minutos que en ningún 

caso serán utilizados por el señor Lage 

en su turno.  

 

Pola Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Gracias señora Rey, yo no me 

adelantaría al turno del señor Lage. 

 

A las once horas y cincuenta minutos 

entra en el Salón de Sesiones la señora 

Cendán Gayoso. 

 

Por no insistir, porque hoy tenemos 

varios asuntos en el Pleno que inciden en 

la cuestión de las ciudades, de las áreas 

metropolitanas, de la gobernanza 

metropolitana y del papel de las ciudades 

en los desafíos globales, estaremos de 

acuerdo, estamos de acuerdo, ahí están 

las intervenciones en que así es. Yo creo 
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fronte aos desafíos globais e aos 

deberes que nos pon, que nos poñen os 

Obxectivos de Desenvolvemento 

Sostible, como marco común hai 

basicamente dúas repostas, aquela do 

que Joan Subirats, o profesor Subirats 

chamaba políticas de final de cañería, é 

dicir, a responsabilidade dos concellos á 

hora de xestionar os efectos de 

dinámicas globais, ou outra máis 

proactiva que é incidir tamén nas 

causas, digamos poñer ás cidades á 

fronte da definición de solucións. 

 

Digo isto porque eu creo que a aterraxe 

das axendas urbanas que se aprobaron 

globalmente ó fío dos ODS, son 

importantes dúas cuestións. A primeira 

é ter unha perspectiva crítica. Como 

sabemos, os ODS son o produto dunha 

deliberación longa e con moitos pasos 

intermedios, na que algunhas ideas 

fundamentais quedaron fora, como é a 

do dereito á cidade; e porque ademais 

as cidades, é dicir, aquelas... o rostro 

cotiá do sector público, as 

administracións de proximidade, 

quedaron relegadas, e é importante que 

se recupere ese papel das cidades á hora 

de concretar as respostas concretas a 

eses desafíos globais. 

 

 

Fiando co debate anterior da área 

metropolitana, señora Mato, a Marea 

Atlántica non está no goberno, está na 

oposición, o que pasa é que hai moitas 

maneiras de facer a oposición, e tamén 

hai que valer. É certo que os asuntos do 

Pleno de hoxe teñen todos, digamos, o 

selo da Marea Atlántica, seguramente 

si, pero o importante será se son 

beneficiosos para a cidade e se reúnen a 

maioría suficiente para saír adiante. 

 

 

Ás once horas e cincuenta e un 

minutos entra no Salón de Sesións o 

señor Varela Gómez. 

que frente a los desafíos globales y a los 

deberes que nos pone, que nos ponen los 

Objetivos de Desarrollo Sostenible, como 

marco común hay básicamente dos 

repuestas, aquella del que Joan Subirats, 

el profesor Subirats llamaba políticas de 

final de cañería, es decir, la 

responsabilidad de los ayuntamientos a 

la hora de gestionar los efectos de 

dinámicas globales, u otra más proactiva 

que es incidir también en las causas, 

digamos poner a las ciudades al frente de 

la definición de soluciones. 

 

Digo esto porque yo creo que el 

aterrizaje de las agendas urbanas que se 

aprobaron globalmente al hilo de los 

ODS, son importantes dos cuestiones. La 

primera es tener una perspectiva crítica. 

Como sabemos, los ODS son el producto 

de una deliberación larga y con muchos 

pasos intermedios, en la que algunas 

ideas fundamentales quedaron fuera, 

como es la del derecho a la ciudad; y 

porque además las ciudades, es decir, 

aquellas… el rostro cotidiano del sector 

público, las administraciones de 

proximidad, quedaron relegadas, y es 

importante que se recupere ese papel de 

las ciudades a la hora de concretar las 

respuestas concretas a esos desafíos 

globales. 

 

Al hilo del debate anterior del área 

metropolitana, señora Mato, la Marea 

Atlántica no está en el gobierno, está en 

la oposición, lo que pasa es que hay 

muchas maneras de hacer la oposición, y 

también hay que valer. Es cierto que los 

asuntos del Pleno de hoy tienen todos, 

digamos, el sello de la Marea Atlántica, 

seguramente sí, pero lo importante será 

si son beneficiosos para la ciudad y si 

reúnen la mayoría suficiente para salir 

adelante. 

 

A las once horas y cincuenta y un 

minutos entra en el Salón de Sesiones el 

señor Varela Gómez. 
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Señor Lage, eu escóitoo con atención e 

é inevitable escoitalo con atención 

porque fala —dígollo con cariño— 

moito. Non sei se é que o Regulamento 

Orgánico Municipal establece algunha... 

algún tempo de intervención maior para 

o portavoz do Goberno, pero o certo é 

que fala moito. Eu escóitoo e tamén lle 

fago caso, pero procuro facerlle caso so 

cando ten razón, e non sempre ten 

razón. Seguramente me equivocarei e 

tamén lle farei caso algunha vez cando 

non teña razón. É certo que a Marea 

Atlántica non inventou a roda, pero 

Abel Caballero tampouco. Abel 

Caballero, presidente da Federación 

Española de Municipios e Provincias, 

inventou o “dino-seto” e algunha outra 

cousa máis, pero, que eu saiba, non 

inventou os obxectivos de 

desenvolvemento sostible nin as 

axendas urbanas.  

 

Algúns recordarán que nos últimos 

catro anos se popularizou aquí aquelo 

do adanismo, sempre atribuído, 

evidentemente, á Marea Atlántica. Eu 

non vou ir por aí, non creo que isto sexa 

adanismo, o que creo é que coa 

declaración de hoxe —que é unha 

declaración estándar coa que é difícil 

estar en desacordo, que ven digamos 

dende a FEMP, de feito nin sequera se 

traduce ó galego para traela ó Pleno— 

está moi ben, e nós imos votar a favor. 

Pero é bo non perder o que dicía antes, 

a perspectiva de que os concellos, os 

gobernos locais, teñen que aterrar, e de 

maneira crítica, os deberes que aí se nos 

poñen. E nese sentido, estaba agora 

revisando as respostas ás preguntas 

escritas de este Pleno, e me alegra que o 

Goberno nos confirme que se vai 

continuar co traballo de elaboración da 

Axenda Urbana. Simplemente con 

ánimo construtivo, animar ó Goberno a 

retomar o traballo que se fixo no 

mandato anterior, que non era inventar 

 

Señor Lage, yo lo escucho con atención y 

es inevitable escucharlo con atención 

porque habla —se lo digo con cariño— 

mucho. No sé si es que el Reglamento 

Orgánico Municipal establece alguna… 

algún tiempo de intervención mayor para 

el portavoz del Gobierno, pero lo cierto 

es que habla mucho. Yo le escucho y 

también le hago caso, pero procuro 

hacerle caso solo cuando tiene razón, y 

no siempre tiene razón. Seguramente me 

equivocaré y también le haré caso alguna 

vez cuando no tenga razón. Es cierto que 

la Marea Atlántica no inventó la rueda, 

pero Abel Caballero tampoco. Abel 

Caballero, presidente de la Federación 

Española de Municipios y Provincias, 

inventó el “dino-seto” y alguna otra cosa 

más, pero, que yo sepa, no inventó los 

objetivos de desarrollo sostenible ni las 

agendas urbanas. 

 

 

Algunos recordarán que en los últimos 

cuatro años se popularizó aquí aquello 

del adanismo, siempre atribuido, 

evidentemente, a la Marea Atlántica. Yo 

no voy a ir por ahí, no creo que esto sea 

adanismo, lo que creo es que con la 

declaración de hoy —que es una 

declaración estándar con la que es difícil 

estar en desacuerdo, que viene digamos 

desde la FEMP, de hecho ni siquiera se 

traduce al gallego para traerla al 

Pleno— está muy bien, y nosotros vamos 

a votar a favor. Pero es bueno no perder 

lo que decía antes, la perspectiva de que 

los ayuntamientos, los gobiernos locales, 

tienen que aterrizar, y de manera crítica, 

los deberes que ahí se nos ponen. Y en 

ese sentido, estaba ahora revisando las 

respuestas a las preguntas escritas de 

este Pleno, y me alegra que el Gobierno 

nos confirme que se va a continuar con el 

trabajo de elaboración de la Agenda 

Urbana. Simplemente con ánimo 

constructivo, animar al Gobierno a 

retomar el trabajo que se hizo en el 
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a roda pero eu creo que estaba ben feito. 

Non é mérito exclusivo dun goberno, en 

moitos casos, como case sempre, é 

mérito compartido con traballadores e 

traballadoras municipais, e neste caso 

singularmente con quen aínda é Xefe de 

Servizo da Alcaldía, José Manuel Peña. 

Creo que se adiantou, e un traballo de 

diagnóstico que é fundamental. 

 

 

 

Dicía antes a señora Martínez Lema que 

é fundamental ter indicadores 

específicos. É certo. Precisamente a 

maior debilidade dese informe que 

citaba sobre o cumprimento dos ODS 

nas cidades españolas, é a letra 

pequena. Cando un vai á letra pequena e 

ve indicador por indicador, o informe se 

tambalea porque non hai indicadores 

que permitan, efectivamente, 

indicadores aterrados, concretos, 

interoperables, que permitan acreditar 

de forma homoxénea e adaptada ó 

territorio o cumprimento ou 

incumprimento deses obxectivos.  

 

Asinamos un convenio con ONU 

Habitat durante o pasado mandato para 

avanzar da man e no desenvolvemento 

da Axenda Urbana, e ademais creo que 

tivemos a cautela de planificar só a 

parte de diagnóstico para antes das 

eleccións, coa vontade de que fose o 

novo goberno, fose cal fose o que saíse 

das eleccións, quen a partir dese 

diagnóstico elaborase propiamente a 

axenda urbana da Coruña e o seu plan 

de acción. Así que animar ao Goberno a 

retomar ese traballo e desde aquí, tamén 

ofrecer a nosa colaboración para levalo 

adiante.  

 

 

Nada mais, moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

mandato anterior, que no era inventar la 

rueda pero yo creo que estaba bien 

hecho. No es mérito exclusivo de un 

gobierno, en muchos casos, como casi 

siempre, es mérito compartido con 

trabajadores y trabajadoras municipales, 

y en este caso singularmente con quien 

aún es Jefe de Servicio de la Alcaldía, 

José Manuel Peña. Creo que se adelantó, 

y un trabajo de diagnóstico que es 

fundamental.  

 

Decía antes la señora Martínez Lema que 

es fundamental tener indicadores 

específicos. Es cierto. Precisamente la 

mayor debilidad de ese informe que 

citaba sobre el cumplimiento de los ODS 

en las ciudades españolas, es la letra 

pequeña. Cuando uno va a la letra 

pequeña y ve indicador por indicador, el 

informe se tambalea porque no hay 

indicadores que permitan, efectivamente, 

indicadores concretos, interoperables, 

que permitan acreditar de forma 

homogénea y adaptada al territorio el 

cumplimiento o incumplimiento de esos 

objetivos. 

 

Firmamos un convenio con ONU Habitat 

durante el pasado mandato para avanzar 

de la mano y en el desarrollo de la 

Agenda Urbana, y además creo que 

tuvimos la cautela de planificar solo la 

parte de diagnóstico para antes de las 

elecciones, con la voluntad de que fuera 

el nuevo Gobierno, fuera cual fuera el 

que saliera de las elecciones, quien a 

partir de ese diagnóstico elaborara 

propiamente la agenda urbana de A 

Coruña y su plan de acción. Así que 

animar al Gobierno a retomar ese 

trabajo y desde aquí, también ofrecer 

nuestra colaboración para llevarlo 

adelante.  

 

Nada más, muchas gracias. 

 

Presidencia 
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Moitas grazas, señor Martínez.  

 

Evidentemente non hai ningunha 

prebenda nos tempos do voceiro 

municipal. Tentei aplicar estritamente o 

Regulamento Orgánico no primeiro 

Pleno, o que me provocou algunhas 

críticas e protestas dos concelleiros 

debido á falta de laxitude. Tentei abrir 

un pouco máis a man cos tempos, 

tentarei facelo. O que si lle pido ós 

distintos voceiros é que, bueno, eu son 

flexible pero que esa flexibilidade non 

se confunda con barra libre. Trato de 

deixar algún tempo de mais pero sen 

que este tempo duplique o da propia 

intervención.  

 

Señor Rodríguez Martínez, polo Partido 

Popular. 

 

Señor Rodríguez Martínez 

 

Ben, bo día ós compañeiros de 

Corporación, tamén ós traballadores do 

Concello, traballadores da prensa e 

cidadanía que, ou ben nos sigue aquí, 

ou nos escoita a través das redes. 

 

 

En relación con este asunto o Partido 

Popular ten un compromiso firme coa 

Axenda 2030. Así o demostrou xa 

cando tivo a responsabilidade de 

gobernar, participando moi activamente 

no proceso de elaboración destes ODS, 

con transparencia e a participación de 

todos os sectores da sociedade civil. 

Como exemplo deste compromiso, o 

Goberno do PP en Madrid creou un 

grupo de alto nivel que permitiu, entre 

outras cousas, que na fase de 

elaboración da Axenda no ano 2013, 

España liderara unha das once consultas 

globais (só había once) e liderara tamén 

no ano 14 unha consulta rexional para 

América Latina. Tamén que entre o ano 

2013 e o ano 2014 España fose membro 

do grupo aberto para os ODS e 

Muchas gracias, señor Martínez. 

 

Evidentemente no hay ninguna prebenda 

en los tiempos del portavoz municipal. 

Intenté aplicar estrictamente el 

Reglamento Orgánico en el primer 

Pleno, lo que me provocó algunas 

críticas y protestas de los concejales 

debido a la falta de laxitud. Intenté abrir 

un poco más la mano con los tiempos, 

intentaré hacerlo. Lo que sí le pido a los 

distintos portavoces es que, bueno, yo soy 

flexible pero que esa flexibilidad no se 

confunda con barra libre. Trato de dejar 

algún tiempo de más pero sin que este 

tempo duplique el de la propia 

intervención.  

 

Señor Rodríguez Martínez, por el Partido 

Popular. 

 

Señor Rodríguez Martínez 

 

Bien, buen día a los compañeros de 

Corporación, también a los trabajadores 

del Ayuntamiento, trabajadores de la 

prensa y ciudadanía que, o bien nos 

sigue aquí, o nos escucha a través de las 

redes. 

 

En relación con este asunto el Partido 

Popular tiene un compromiso firme con 

la Agenda 2030. Así lo demostró ya 

cuando tuvo la responsabilidad de 

gobernar, participando muy activamente 

en el proceso de elaboración de estos 

ODS, con transparencia y la 

participación de todos los sectores de la 

sociedad civil. Como ejemplo de este 

compromiso, el Gobierno del PP en 

Madrid creó un grupo de alto nivel que 

permitió, entre otras cosas, que en la fase 

de elaboración de la Agenda en el año 

2013, España liderara una de las once 

consultas globales (solo había once) y 

liderara también en el año 14 una 

consulta regional para América Latina. 

También que entre el año 2013 y el año 

2014 España fuera miembro del grupo 
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posteriormente, no ano 15, tivese un 

papel relevante na conferencia de 

financiamento do desenvolvemento. Ou 

mesmo que a nivel nacional se 

impulsaran os informes académicos, 

grupos de traballo de expertos, 

consultas coa Administración Xeral do 

Estado, as Comunidades Autónomas e o 

Consello de Cooperación para atopar un 

consenso entre todos os actores 

políticos. 

 

No ámbito local este compromiso 

tamén se veu reflectido na etapa do 

Goberno Popular, pois impulsando, por 

exemplo, unha verdadeira estratexia de 

loita contra o cambio climático a nivel 

municipal, ou adheríndose ao pacto dos 

alcaldes polo clima. Porque no Partido 

Popular creemos firmemente no 

protagonismo das cidades no 

cumprimento da Axenda 2030.  

 

Sabemos que é necesario o traballo 

conxunto de todos e sabemos tamén que 

é un gran reto que non se pode abordar 

só con discursos ou declaracións. A 

coherencia entre o conxunto dos ODS é 

complexa e por iso require dunha orde 

de prioridades na consecución dos 

obxectivos. E por iso pensamos que A 

Coruña está a suspender nesta loita. 

Está a suspender porque mesmo esta 

declaración da FEMP —que hoxe imos 

apoiar— pode considerarse xa obsoleta, 

despois de que hai escasamente unha 

semana puideramos ter coñecemento da 

declaración política do foro político de 

alto nivel sobre desenvolvemento 

sostible da Asemblea Xeral das Nacións 

Unidas, que aínda recoñecendo os 

esforzos realizados, o que si ven a esixir 

é unha imprescindible nova aceleración 

para adiantar a consecución destes 

ODS. 

 

 

Como teño dito, a nosa cidade non está 

a altura. E esta realidade non a maquilla 

abierto para los ODS y posteriormente, 

en el año 15, tuviera un papel relevante 

en la conferencia de financiación del 

desarrollo. O incluso que a nivel 

nacional se impulsaran los informes 

académicos, grupos de trabajo de 

expertos, consultas con la Administración 

General del Estado, las Comunidades 

Autónomas y el Consejo de Cooperación 

para encontrar un consenso entre todos 

los actores políticos. 

 

En el ámbito local este compromiso 

también se vio reflejado en la etapa del 

Gobierno Popular, pues impulsando, por 

ejemplo, una verdadera estrategia de 

lucha contra el cambio climático a nivel 

municipal, o adhiriéndose al pacto de los 

alcaldes por el clima. Porque en el 

Partido Popular creemos firmemente en 

el protagonismo de las ciudades en el 

cumplimiento de la Agenda 2030.  

 

Sabemos que es necesario el trabajo 

conjunto de todos y sabemos también que 

es un gran reto que no se puede abordar 

solo con discursos o declaraciones. La 

coherencia entre el conjunto de los ODS 

es compleja y por eso requiere de un 

orden de prioridades en la consecución 

de los objetivos. Y por eso pensamos que 

A Coruña está suspendiendo en esta 

lucha. Está suspendiendo porque incluso 

esta declaración de la FEM —que hoy 

vamos a apoyar— puede considerarse ya 

obsoleta, después de que hace 

escasamente una semana pudiéramos 

tener conocimiento de la declaración 

política del foro político de alto nivel 

sobre desarrollo sostenible de la 

Asamblea General de las Naciones 

Unidas, que aún reconociendo los 

esfuerzos realizados, lo que sí viene a 

exigir es una imprescindible nueva 

aceleración para adelantar la 

consecución de estos ODS. 

 

Como he dicho, nuestra ciudad no está la 

altura. Y esta realidad no la maquilla la 
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a aprobación no pasado mandato dun 

protocolo de colaboración entre a 

Dirección General de Arquitectura, 

Vivienda y Suelo e o Concello de A 

Coruña para a incorporación do Plan de 

Acción da Axenda Urbana Española. A 

día de hoxe isto continúa sen ningún 

tipo de contido porque o fundamental 

das axendas urbanas é a implantación 

dos obxectivos, e por iso é preciso 

asegurar unha senda urbana que estea a 

traballar dende o compromiso con todos 

os sectores.  

 

Señor Martínez, efectivamente, para ser 

oposición hai que valer, e para ser 

goberno tamén. E por iso é certo que 

nesta materia —como ben di o señor 

Lage— vostedes non inventaron a roda, 

pero si que a deixaron pinchada. Por 

que? Porque ese protocolo, como xa 

dixen, non tapa as miserias de catro 

anos perdidos na loita no cumprimento 

destes obxectivos. Xa fixo un repaso, 

pois a señora Martínez, pero en materia 

de inclusión, obxectivos 1 e 10, pois so 

vinte realoxos de familias do poboado 

chabolista da conserveira Celta en todo 

o mandato; en materia de vivenda, 

obxectivo 11, unicamente 14 contratos 

de aluguer de vivendas municipais, nin 

unha soa vivenda municipal construída, 

o fracaso estrepitoso do plan de 

adquisición de vivendas, 6 compras das 

cales 5 tiveron que ser anuladas; en 

dependencia, obxectivo 3, 86.000 horas 

de atención á dependencia sen utilizar, 

que equivale a 313 coruñeses e 

coruñesas sen atender; en mobilidade 

sostible, obxectivo 3, un carril bici a 

tramos, feito sen planificación, mal 

executado, sen diálogo, mal 

sinalizado... certo que baixaron o billete 

de bus, pero está por ver se non 

terminará sendo mais caro, e iso si, 

logrou mover unha parada, para o cal 

gastaron mais de 600.000 euros en 

estudos para non modificar nin unha soa 

liña. En medio ambiente, obxectivos 11, 

aprobación en el pasado mandato de un 

protocolo de colaboración entre la 

Dirección  General de Arquitectura,  

Vivienda  y  Suelo y el Ayuntamiento de A 

Coruña para la incorporación del Plan 

de Acción de la Agenda Urbana 

Española. A día de hoy esto continúa sin 

ningún tipo de contenido porque lo 

fundamental de las agendas urbanas es 

la implantación de los objetivos, y por 

eso es preciso asegurar una senda 

urbana que esté trabajando desde el 

compromiso con todos los sectores. 

 

Señor Martínez, efectivamente, para ser 

oposición hay que valer, y para ser 

gobierno también. Y por eso es cierto que 

en esta materia —como bien dice el señor 

Lage— ustedes no inventaron la rueda, 

pero sí que la dejaron pinchada ¿Por 

qué? Porque ese protocolo, como ya dije, 

no tapa las miserias de cuatro años 

perdidos en la lucha en el cumplimiento 

de estos objetivos. Ya hizo un repaso, 

pues la señora Martínez, pero en materia 

de inclusión, objetivos 1 y 10, pues solo 

veinte realojos de familias del poblado 

chabolista de la conservera Celta en todo 

el mandato; en materia de vivienda, 

objetivo 11, únicamente 14 contratos de 

alquiler de viviendas municipales, ni una 

sola vivienda municipal construida, el 

fracaso estrepitoso del plan de 

adquisición de viviendas, 6 compras de 

las cuales 5 tuvieron que ser anuladas; 

en dependencia, objetivo 3, 86.000 horas 

de atención a la dependencia sin utilizar, 

que equivale a 313 coruñeses y 

coruñesas sin atender; en movilidad 

sostenible, objetivo 3, un carril bici a 

tramos, hecho sin planificación, mal 

ejecutado, sin diálogo, mal señalizado. 

Cierto que bajaron el billete de bus, pero 

está por ver si no terminará siendo más 

caro, y eso sí, logró mover una parada, 

para lo cual gastaron más de 600.000 

euros en estudios para no modificar ni 

una sola línea. En medio ambiente, 

objetivos 11, 12 y 13, estos cuatro años 
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12 e 13, estes catro anos recordaranse 

polo abandono e sucidade da cidade, 

que a seguimos a padecer á espera dun 

plan de choque. Medio mandato o 

pasamos sen adxudicación de 

mantemento en parques e xardíns, sen 

servicio de recollida de basura, e o 

mesmo, sen servicio de limpeza viaria. 

E da xestión de residuos, mellor non 

falar. 

 

En definitiva, que imos apoiar esta 

adhesión, pero esta declaración non 

pode quedar nun brinde ao sol. Tan so 

os feitos traducidos en obxectivos, 

prioridades e medidas demostrarán se a 

nosa é unha cidade comprometida. 

 

Unha boa oportunidade poden ser os 

vindeiros Orzamentos que deberían vir 

desagregados en función dos 

cumprimentos destes ODS, se é que 

chegan, porque isto dos Orzamentos, 

señor Lage, a min empeza a lembrarme 

xa a aquela exquisita ironía de Eduardo 

Galeano no seu libro “Fútbol a sol e 

sombra”, no que facía unha crónica da 

historia do fútbol chea de lembranzas e 

anécdotas, e de humor e ironía. E esta 

exquisita ironía consistía en que 

comezaba o capítulo adicado ó mundial 

de Chile de 1962 dicindo: fontes ben 

informadas de Miami informan da 

inminente caída do réxime de Castro, 

que é cuestión de horas. A exquisita 

ironía consistía en que comezaba cada 

capítulo así, dende o mundial de 1962 

ata o mundial de 2002. Pois ben, a 

vostedes empeza a pasarlles un pouco o 

mesmo, cada semana podería, se 

Galeano vivira e fora cronista 

municipal, dicir aquelo de: fontes ben 

informadas en María Pita anuncian da 

inminente negociación dos orzamentos 

do vindeiro ano que é cuestión de horas. 

Sabemos que non van a tardar corenta 

anos, pero, por favor, vai sendo xa 

tempo. 

 

se recordarán por el abandono y 

suciedad de la ciudad, que la seguimos 

padeciendo a la espera de un plan de 

choque. Medio mandato lo pasamos sin 

adjudicación de mantenimiento en 

parques y jardines, sin servicio de 

recogida de basura, y lo mismo, sin 

servicio de limpieza viaria. Y de la 

gestión de residuos, mejor no hablar. 

 

 

En definitiva, que vamos a apoyar esta 

adhesión, pero esta declaración no puede 

quedar en un brindis al sol. Tan solo los 

hechos traducidos en objetivos, 

prioridades y medidas demostrarán si la 

nuestra es una ciudad comprometida. 

 

Una buena oportunidad pueden ser los 

próximos Presupuestos que deberían 

venir desglosados en función de los 

cumplimientos de estos ODS, si es que 

llegan, porque esto de los Presupuestos, 

señor Lage, a mí empieza a recordarme 

ya a aquella exquisita ironía de Eduardo 

Galeano en su libro “Fútbol a sol y 

sombra”, en el que hacía una crónica de 

la historia del fútbol llena de recuerdos y 

anécdotas, y de humor e ironía. Y esta 

exquisita ironía consistía en que 

comenzaba el capítulo dedicado al 

mundial de Chile de 1962 diciendo: 

fuentes bien informadas de Miami 

informan de la inminente caída del 

régimen de Castro, que es cuestión de 

horas. La exquisita ironía consistía en 

que comenzaba cada capítulo así, desde 

el mundial de 1962 hasta el mundial de 

2002. Pues bien, a ustedes empieza a 

pasarles un poco lo mismo, cada semana 

podría, si Galeano viviera y fuese 

cronista municipal, decir aquello de: 

fuentes bien informadas en María Pita 

anuncian de la inminente negociación de 

los Presupuestos del próximo año, que es 

cuestión de horas. Sabemos que no van a 

tardar cuarenta años, pero, por favor, va 

siendo ya hora. 
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E conclúo, as cidades teñen a 

capacidade de prover algo para cada un 

dos seus habitantes, só porque e só 

cando son creadas por todos, así o 

deixou dito Jane Jacobs. Fagámolo todo 

e fagámolo ben.  

 

Mais nada, moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Rodríguez.  

 

Polo Goberno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Grazas. Xa lle adianto que non vou a 

consumir o tempo. Agardo sexan 

capaces de indultarme polos excesos 

anteriores. 

 

Penso que está case todo dito despois da 

declaración lida por parte da 

Presidencia da Corporación. Penso que 

cando vemos esta declaración e 

formulamos esta adhesión, se fala de 

establecer e de fortalecer políticas 

públicas que sexan capaces, dende logo, 

no traballo diario dos gobernos, de 

afrontar políticas que sexan integrais, de 

economía circular: axenda urbana, as 

políticas de xénero, a inclusión e a loita 

contra a desigualdade, tamén o fomento 

da participación cidadá, a transparencia 

do goberno aberto. 

 

Cando falamos de establecer políticas 

públicas estamos a falar, en definitiva, 

tamén de ser capaces de adecuarnos, de 

ser quen de entender os fenómenos 

novos ós que estamos asistindo. Polo 

tanto, seguramente cando abordamos 

estas políticas e falamos de obxectivos 

de desenvolvemento sostible, ou se fala 

dunha axenda determinada, neste caso a 

Axenda 2030, ou o que se fan son 

consideracións de carácter global que 

serán unha realidade se son 

Y concluyo, las ciudades tienen la 

capacidad de proveer algo para cada 

uno de sus habitantes, solo porque y solo 

cuando son creadas por todos, así lo dejó 

dicho Jane Jacobs. Hagámoslo todo y 

hagámoslo bien.  

 

Nada más, muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Rodríguez.  

 

Por el Gobierno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Gracias. Ya le adelanto que no voy a 

consumir el tiempo. Espero sean capaces 

de indultarme por los excesos anteriores. 

 

 

Pienso que está casi todo dicho después 

de la declaración leída por parte de la 

Presidencia de la Corporación. Pienso 

que cuando vemos esta declaración y 

formulamos esta adhesión, se habla de 

establecer y de fortalecer políticas 

públicas que sean capaces, desde luego, 

en el trabajo diario de los gobiernos, de 

afrontar políticas que sean integrales, de 

economía circular: agenda urbana, las 

políticas de género, la inclusión y la 

lucha contra la desigualdad, también el 

fomento de la participación ciudadana, 

la transparencia del gobierno abierto. 

 

Cuando hablamos de establecer políticas 

públicas estamos hablando, en definitiva, 

también de ser capaces de adecuarnos, 

de ser capaces de entender los fenómenos 

nuevos a los que estamos asistiendo. Por 

lo tanto, seguramente cuando abordamos 

estas políticas y hablamos de objetivos de 

desarrollo sostenible, o se habla de una 

agenda determinada, en este caso la 

Agenda 2030, o lo que se hacen son 

consideraciones de carácter global que 

serán una realidad si son implementadas 
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implementadas e se teñen o recursos 

necesarios e se teñen a vontade 

necesaria expresada a través dos 

representantes públicos e de quen ocupa 

as administracións. 

 

Neste caso hai unha adhesión que non 

se pon en dúbida, que non se pon en 

dúbida, digo, polas manifestacións 

feitas polos diferentes voceiros. Eu 

vexo que aproveitan para facer o minuto 

de publicidade. Alégrame moito que 

lean a Eduardo Galeano, paréceme unha 

lectura moi recomendable, agardo que 

sigan por ese camiño. Desde logo, señor 

Martínez, como vexo que este tipo de 

debates, que ademais pedían que 

houbera un debate sobre isto, aínda que 

despois acaban falando... parece que 

querían converter isto no pleno doutra 

cidade. Non sei porqué vostede intenta 

falar aquí doutro alcalde e doutras 

accións. En calquera caso, estamos no 

Pleno da Corporación da Coruña e 

paréceme un pouco inapropiado ser 

quen de traer aquí este tipo de 

cuestións. E desde logo que non se 

inventou por parte da Federación 

Española de Municipios e Provincias a 

roda, é verdade que non. A Federación 

Española de Municipios e Provincias 

representa a tódolos concellos e 

deputacións de España, tivemos a sorte 

de que fose presidida dúas veces polo 

alcalde desta cidade, por don Francisco 

Vázquez Vázquez, e agora temos tamén 

a outro alcalde galego que tamén a 

preside.  

 

Quédome con iso e quédome coa boa 

disposición e coa boa vontade dos 

grupos a ser quen de pasar da 

declaración e da expresión de vontade 

ós feitos.  

 

Reitero unha vez máis as miñas 

desculpas por ter excedido o tempo con 

anterioridade. 

 

y se tienen los recursos necesarios y se 

tienen la voluntad necesaria expresada a 

través de los representantes públicos y de 

quien ocupa las administraciones. 

 

 

En este caso hay una adhesión que no se 

pone en entredicho, que no se pone en 

duda, digo, por las manifestaciones 

hechas por los diferentes portavoces. Yo 

veo que aprovechan para hacer el minuto 

de publicidad. Me alegra mucho que lean 

a Eduardo Galeano, me parece una 

lectura muy recomendable, espero que 

sigan por ese camino. Desde luego, señor 

Martínez, como veo que este tipo de 

debates, que además pedían que hubiera 

un debate sobre esto, aunque después 

acaban hablando… parece que querían 

convertir esto en el pleno de otra ciudad. 

No sé por qué usted intenta hablar aquí 

de otro alcalde y de otras acciones. En 

cualquier caso, estamos en el Pleno de la 

Corporación de A Coruña y me parece 

un poco inapropiado ser capaz de traer 

aquí este tipo de cuestiones. Y desde 

luego que no se inventó por parte de la 

Federación Española de Municipios y 

Provincias la rueda, es verdad que no. La 

Federación Española de Municipios y 

Provincias representa a todos los 

ayuntamientos y diputaciones de España, 

tuvimos la suerte de que fuera presidida 

dos veces por el alcalde de esta ciudad, 

por don Francisco Vázquez Vázquez, y 

ahora tenemos también a otro alcalde 

gallego que también la preside.  

 

 

Me quedo con eso y me quedo con la 

buena disposición y con la buena 

voluntad de los grupos de ser capaces de 

pasar de la declaración y de la expresión 

de voluntad a los hechos.  

 

Reitero una vez más mis disculpas por 

haber excedido el tiempo con 

anterioridad. 
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Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Lage. Queda 

indultado e pasamos á aprobación da 

declaración. 

 

Votación do asunto número seis 

 

Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación o asunto número 

seis referenciado na orde do día, 

producíndose o seguinte resultado: 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Presidencia 

 

Moi ben, moitas grazas, queda 

aprobado por unanimidade do Pleno. 

 

Acordo 
 

Adopción de acordo de adhesión ao 

Concello da Coruña á declaración ao 

XII Pleno da FEMP a favor da Axenda 

2030 dos obxectivos de 

desenvolvemento sustentable. 

 

124.- Resolución de alegación e 

aprobación da Ordenanza de 

Igualdade na Diversidade 

 

Asunto: Resolución da alegación 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Lage. Queda 

indultado y pasamos a la aprobación de 

la declaración. 

 

Votación del asunto número seis 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación el asunto número seis 

referenciado en la orden del día, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

(Cs) (1 voto). 

 

Presidencia 

 

Muy bien, muchas gracias, queda 

aprobado por unanimidad del Pleno. 

 

Acuerdo 

 

Adopción de acuerdo de adhesión al 

Ayuntamiento de A Coruña a la 

declaración al XII Pleno de la FEMP a 

favor de la Agenda 2030 de los objetivos 

de desarrollo sostenible. 

 

124.- Resolución de alegato y 

aprobación de la Ordenanza de 

Igualdad en la Diversidad 

 

Asunto: Resolución de la alegación 
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presentada e aprobación definitiva da 

Ordenanza Municipal da Coruña de 

Igualdade na Diversidade 

 

Este asunto foi ditaminado pola 

Comisión de Benestar Social, 

Igualdade e Diversidade de 30 de 

setembro de 2019, cos votos a favor 

dos Grupos Municipais Socialista e 

de Marea Atlántica, e a abstención 

dos Grupos Popular, do BNG e Mixto 

(Cidadáns–Partido da Cidadanía), 

propoñendo ó Pleno, como ditame da 

Comisión, a adopción dos acordos 

seguintes: 

 

1.- Desestimar a única alegación 

presentada durante o prazo de 

exposición pública da Ordenanza 

municipal da Coruña para a igualdade 

na diversidade pola Sección Sindical do 

Concello da Coruña da Confederación 

Intersindical Galega (CIG). 

 

 

2.- Aprobar definitivamente a 

Ordenanza municipal da Coruña para a 

Igualdade na diversidade. 

 

3.- Publicar integramente no Boletín 

Oficial da Provincia da Coruña o texto 

da ordenanza, que non varía con 

respecto ao aprobado inicialmente, que 

entrará en vigor cando se produza esta 

publicación e transcorra o prazo 

previsto no artigo 65.2 da Lei 7/85, do 2 

de abril, de bases do Réxime Local. 

 

Presidencia 

 

Moi ben, pois tal e como se acordou na 

comisión de voceiros, haberá dúas 

quendas de tres minutos cada unha 

delas.  

 

Comezando polo Grupo Mixto 

Cidadáns, señora Martínez. 

 

No, perdón, perdón, ten a palabra a 

presentada y aprobación definitiva de la 

Ordenanza Municipal de A Coruña de 

Igualdad en la Diversidad 

 

Este asunto fue dictaminado por la 

Comisión de Bienestar Social, Igualdad 

y Diversidad de 30 de septiembre de 

2019, con los votos a favor de los 

Grupos Municipales Socialista y de 

Marea Atlántica, y la abstención de los 

Grupos Popular, del BNG y Mixto 

(Ciudadanos–Partido de la Ciudadanía), 

proponiendo al Pleno, como dictamen 

de la Comisión, la adopción de los 

acuerdos siguientes: 

 

1.- Desestimar la única alegación 

presentada durante el plazo de 

exposición pública de la Ordenanza 

municipal de A Coruña para la igualdad 

en la diversidad por la Sección Sindical 

del Ayuntamiento de A Coruña de la 

Confederación Intersindical Gallega 

(CIG). 

 

2.- Aprobar definitivamente la 

Ordenanza municipal de A Coruña para 

la Igualdad en la Diversidad. 

 

3.- Publicar íntegramente en el Boletín 

Oficial de la Provincia de A Coruña el 

texto de la ordenanza, que no varía con 

respecto al aprobado inicialmente, que 

entrará en vigor cuando se produzca esta 

publicación y transcurra el plazo previsto 

en el artículo 65.2 de la Ley 7/85, de 2 de 

abril, de Bases de Régimen Local. 

 

Presidencia 

 

Muy bien, pues tal y como se acordó en 

la comisión de portavoces, habrá dos 

turnos de tres minutos cada una de ellas.  

 

 

Comenzando por el Grupo Mixto 

Ciudadanos, señora Martínez. 

 

No, perdón, perdón, tiene la palabra la 
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señora Neira Fernández para expoñer o 

asunto en nome do Goberno e, despois 

si, abrimos esa dobre quenda de tres 

minutos.  

 

Desculpen. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Grazas señora alcaldesa.  

 

Pois, efectivamente, traemos hoxe a 

Pleno a aprobación definitiva do texto 

da Ordenanza de Igualdade.  

 

Como vostedes ben lembrarán, o 

pasado 6 de maio de 2019, no último 

Pleno ordinario da pasada 

Corporación aprobouse por 

unanimidade o texto da Ordenanza de 

Igualdade, cuxo obxecto era promover, 

tal e como se establece na Exposición 

de Motivos, pois a igualdade na 

diversidade e a eliminación de toda 

forma de discriminación e desigualdade 

que incide sobre as mulleres. É un 

documento marco de carácter 

conceptual que trata ademais, 

loxicamente, de axustarse á normativa 

estatal e autonómica neste ámbito. 

 

Ás doce horas e cinco minutos saen 

do Salón de Sesións a señora Mato 

Otero e a señora Gallego Neira. 

 

Coñecerán vostedes o texto. Componse 

de 43 artigos e soamente neste período 

de alegacións preséntase unha 

alegación por parte da Confederación 

Intersindical Galega, da CIG, na que 

establece o seguinte: que se inclúa a 

participación da representación sindical 

como membros de comisión de 

seguimento e avaliación. 

 

Moi ben, ben, o artigo 43 da Ordenanza 

establece, efectivamente, como un 

órgano da mesma, a constitución do 

que é a comisión de seguimento e 

señora Neira Fernández para exponer el 

asunto en nombre del Gobierno y, 

después sí, abrimos ese doble turno de 

tres minutos.  

 

Disculpen. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Gracias señora alcaldesa.  

 

Pues, efectivamente, traemos hoy a Pleno 

la aprobación definitiva del texto de la 

Ordenanza de Igualdad.  

 

Como ustedes bien recordarán, el pasado 

6 de mayo de 2019, en el último Pleno 

ordinario de la pasada Corporación se 

aprobó por unanimidad el texto de la 

Ordenanza de Igualdad, cuyo objeto era 

promover, tal y como se establece en la 

Exposición de Motivos, pues la igualdad 

en la diversidad y la eliminación de toda 

forma de discriminación y desigualdad 

que incide sobre las mujeres. Es un 

documento marco de carácter conceptual 

que trata además, lógicamente, de 

ajustarse a la normativa estatal y 

autonómica en este ámbito. 

 

 

A las doce horas y cinco minutos salen 

del Salón de Sesiones la señora Mato 

Otero y la señora Gallego Neira. 
 

Conocerán ustedes el texto. Se compone 

de 43 artículos y solamente en este 

período de alegaciones se presenta una 

alegación por parte de la Confederación 

Intersindical Galega, da CIG, en la que 

establece lo siguiente: que se incluya la 

participación de la representación 

sindical como miembros de la comisión 

de seguimiento y evaluación. 

 

Muy bien, bueno, el artículo 43 de la 

Ordenanza establece, efectivamente, 

como un órgano de la misma, la 

constitución de lo que es la comisión de 
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avaliación da Ordenanza. Existe un 

informe-proposta emitido polos servizos 

técnicos da Concellería de Benestar 

Social, Igualdade e Participación na 

que se informa de maneira desfavorable 

a esta alegación polos motivos 

seguintes: 

 

Estamos a falar —como dixen 

anteriormente e como se establece na 

exposición de motivos— dun documento 

marco. O artigo 43, que é onde se 

pretende efectuar esta modificación a 

través da alegación que presenta o 

sindicato CIG, alude a unha 

composición básica do que vén ser esta 

comisión, indicando que ten que ser. 

Ten que formar parte o ou a 

responsable política da Concellería de 

Igualdade que en cada momento se 

estableza, os representantes políticos de 

todos os grupos municipais que en cada 

momento teñan representación no 

Pleno con idéntica proporcionalidade á 

que se mantén no Pleno e ademais a 

Secretaría Xeral, a Intervención e 

persoal técnico municipal. 

 

E no apartado segundo establécese a 

necesidade de que se aprobe un 

regulamento de organización da 

comisión. 

 

Polo tanto, a composición definitiva do 

que vería ser esta comisión poderíase 

establecer neste regulamento e 

considérase que o que é no texto da 

Ordenanza é innecesario que se marque 

a presenza sindical, presenza sindical 

que ademais está garantida noutras, 

noutros órganos xa existentes como é o 

consello, ou cuxa presenza foi, 

loxicamente, clara, determinante e 

ademais é de obrigado cumprimento na 

redacción dos plans de igualdade. 

 

Por este motivo traemos hoxe aquí o 

texto aprobación definitiva, texto 

idéntico que na aprobación inicial.  

seguimiento y evaluación de la 

Ordenanza. Existe un informe-propuesta 

emitido por los servicios técnicos de la 

Concejalía de Bienestar Social, Igualdad 

y Participación en la que se informa de 

manera desfavorable a esta alegación por 

los motivos siguientes: 

 

Estamos hablando —como he dicho 

anteriormente y como se establece en la 

exposición de motivos— de un 

documento marco. El artículo 43, que es 

donde se pretende efectuar esta 

modificación a través de la alegación que 

presenta el sindicato CIG, alude a una 

composición básica de lo que viene a ser 

esta comisión, indicando que tiene que 

ser. Tiene que formar parte el o la 

responsable política de la Concejalía de 

Igualdad que en cada momento se 

establezca, los representantes políticos de 

todos los grupos municipales que en cada 

momento tengan representación en el 

Pleno con idéntica proporcionalidad a la 

que se mantiene en el Pleno y además la 

Secretaría General, la Intervención y 

personal técnico municipal. 

 

Y en el apartado segundo se establece la 

necesidad de que se apruebe un 

reglamento de organización de la 

comisión. 

 

Por lo tanto, la composición definitiva de 

lo que vendría a ser esta comisión se 

podría establecer en este reglamento y se 

considera que lo que es en el texto de la 

Ordenanza es innecesario que se marque 

la presencia sindical, presencia sindical 

que además está garantizada en otras, en 

otros órganos ya existentes como es el 

consejo, o cuya presencia ha sido, 

lógicamente, clara, determinante y 

además es de obligado cumplimiento en 

la redacción de los planes de igualdad. 

 

Por este motivo traemos hoy aquí el texto 

aprobación definitiva, texto idéntico que 

en la aprobación inicial.  
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Nada máis, moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Neira. 

 

Agora si, señora Martínez Lema. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Pois visto o informe emitido que 

desestima esa alegación presentada para 

a aprobación final desta Ordenanza, 

mostramos a nosa total conformidade. 

 

O compromiso de Ciudadanos coa 

igualdade é sempre firme, así o temos 

demostrado na nosa acción política nas 

diferentes institucións.  

 

Grazas a Ciudadanos, hoxe os pais 

gozan de tres semanas mais de permisos 

de paternidade, as nais autónomas teñen 

mais axudas e asinouse un pacto de 

Estado contra a violencia machista.  

 

 

Nos Orzamentos Xerais do Estado de 

2018, ademais logramos que todas as 

familias reciban unha axuda anual, 

2.000€ por cada fillo nunha escola 

infantil entre os 0 e os 3 anos. 

 

En Ciudadanos queremos, ademais, coa 

nosa lei contra a precariedade, corrixir a 

dualidade intolerable do noso mercado 

laboral, que hoxe é o mais precario de 

Europa, e asegurar contratos dignos e 

estables para poder formar unha familia 

con seguridade e solvencia. Nada 

prexudica mais ás familias que a 

precariedade e a inestabilidade, por iso 

en Ciudadanos estamos convencidos de 

que a igualdade entre homes e mulleres 

lograrase dunha vez por todas con 

políticas útiles. Toda nova medida que 

veña a sumar, benvida sexa, como é o 

caso desta Ordenanza.  

 

Nada más, muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Neira. 

 

Ahora sí, señora Martínez Lema. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Pues visto el informe emitido que 

desestima esa alegación presentada para 

la aprobación final de esta Ordenanza, 

mostramos nuestra total conformidad. 

 

El compromiso de Ciudadanos con la 

igualdad es siempre firme, así lo hemos 

demostrado en nuestra acción política en 

las diferentes instituciones.  

 

Gracias a Ciudadanos, hoy los padres 

disfrutan de tres semanas más de 

permisos de paternidad, las madres 

autónomas tienen más ayudas y se firmó 

un pacto de Estado contra la violencia 

machista.  

 

En los Presupuestos Generales del 

Estado de 2018, además logramos que 

todas las familias reciban una ayuda 

anual, 2.000€ por cada hijo en una 

escuela infantil entre los 0 y los 3 años. 

 

En Ciudadanos queremos, además, con 

nuestra ley contra la precariedad, 

corregir la dualidad intolerable de 

nuestro mercado laboral, que hoy es el 

más precario de Europa, y asegurar 

contratos dignos y estables para poder 

formar una familia con seguridad y 

solvencia. Nada perjudica más a las 

familias que la precariedad y la 

inestabilidad, por eso en Ciudadanos 

estamos convencidos de que la igualdad 

entre hombres y mujeres se logrará de 

una vez por todas con políticas útiles. 

Toda nueva medida que venga a sumar, 

bienvenida sea, como es el caso de esta 
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Ademais, dende Ciudadanos 

presentamos a proposta máis ambiciosa 

pola conciliación en España, a nosa Lei 

de Conciliación, Igualdade e Apoio ás 

Familias, entre as que se inclúen as 

seguintes medidas concretas: aumento e 

igualación dos permisos de paternidade 

e maternidade, favorecendo e 

premiando a corresponsabilidade; plans 

de igualdade para todas as empresas de 

mais de 100 traballadores; rachar o teito 

de cristal na empresa, sen impoñer, 

senón contando co compromiso das 

propias empresas, e combater a brecha 

salarial con maior transparencia nas 

retribucións das empresas. 

 

A nosa loita pola igualdade ten tres 

patas claras: igualdade efectiva e real 

entre homes e mulleres, que as mulleres 

non teñan que escoller entre ter unha 

familia ou ter unha carreira profesional 

e acabar dunha vez por todas coa lacra 

da violencia machista. 

 

Ás doce horas e dez minutos sae do 

Salón de Sesións o señor Lage Tuñas. 

 

Desde Ciudadanos traballamos tamén 

por unha sociedade aberta, que entenda 

e recoñeza o mérito das mulleres. Non 

facelo sería perder o 50% do talento da 

nosa sociedade e condenarnos ao 

fracaso. 

 

Non creemos que a imposición sexa 

efectiva en este tema, sobre todo porque 

si non existe un compromiso e unha 

vontade real por parte das empresas, de 

pouco servirán as medidas que 

adoptemos. Coma sempre, en 

Ciudadanos apostamos por incentivar, 

non por impor. Os plans de igualdade 

como esta Ordenanza, con obxectivos 

concretos no tempo son os mellores 

obxectivos. 

 

Ordenanza. 

 

Además, desde Ciudadanos presentamos 

la propuesta más ambiciosa por la 

conciliación en España, nuestra Ley de 

Conciliación, Igualdad y Apoyo a las 

Familias, entre las que se incluyen las 

siguientes medidas concretas: aumento e 

igualación de los permisos de paternidad 

y maternidad, favoreciendo y premiando 

la corresponsabilidad; planes de 

igualdad para todas las empresas de más 

de 100 trabajadores; romper el techo de 

cristal en la empresa, sin imponer, sino 

contando con el compromiso de las 

propias empresas, y combatir la brecha 

salarial con mayor transparencia en las 

retribuciones de las empresas. 

 

Nuestra lucha por la igualdad tiene tres 

patas claras: igualdad efectiva y real 

entre hombres y mujeres, que las mujeres 

no tengan que escoger entre tener una 

familia o tener una carrera profesional y 

acabar de una vez por todas con la lacra 

de la violencia machista. 

 

A las doce horas y diez minutos sale del 

Salón de Sesiones el señor Lage Tuñas. 

 

Desde Ciudadanos trabajamos también 

por una sociedad abierta, que entienda y 

reconozca el mérito de las mujeres. No 

hacerlo sería perder el 50% del talento 

de nuestra sociedad y condenarnos al 

fracaso. 

 

No creemos que la imposición sea 

efectiva en este tema, sobre todo porque 

si no existe un compromiso y una 

voluntad real por parte de las empresas, 

de poco servirán las medidas que 

adoptemos. Como siempre, en 

Ciudadanos apostamos por incentivar, no 

por imponer. Los planes de igualdad 

como esta Ordenanza, con objetivos 

concretos en el tiempo son los mejores 

objetivos. 
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Ademais neste caso concreto 

consideramos que os poderes públicos 

deben ser os primeiros en dar exemplo e 

que é aí onde deberían centrarse, en 

primeiro lugar, os esforzos para 

asegurar unha presenza equilibrada 

entre mulleres e homes, algo que aínda 

non sucede. Dende Ciudadanos tivemos 

que esixir que o Congreso iniciara os 

seus trámites para a elaboración dun 

plan de igualdade que non existía.  

 

Por iso imos votar a favor deste asunto 

e, aínda que Ciudadanos non estaba 

aquí para a elaboración desa Ordenanza, 

agradecemos por suposto a todos os 

grupos o traballo realizado. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Martínez.  

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Si, bo día a todos os membros da 

Corporación, ás xornalistas e ós 

xornalistas aquí presentes e ó 

funcionariado que nos acompaña, e por 

suposto ás persoas que nos seguen 

desde o salón de plenos mais tamén 

desde o streaming. 

 

Ben, vivimos unha situación 

insoportábel, de desigualdade real entre 

homes e mulleres, que non se arranxa 

con medidas cosméticas, con 

posicionamentos puntuais nas 

efemérides, ou con xestos 

exclusivamente simbólicos e baleiros de 

contido e compromiso. 

 

As administracións públicas temos unha 

responsabilidade que debe cumprirse: 

corrixir o que non funciona e 

incrementar as actuacións. E para 

mostra un botón: á cidade da Coruña 

Además en este caso concreto 

consideramos que los poderes públicos 

deben ser los primeros en dar ejemplo y 

que es ahí donde deberían centrarse, en 

primer lugar, los esfuerzos para asegurar 

una presencia equilibrada entre mujeres 

y hombres, algo que aún no sucede. 

Desde Ciudadanos tuvimos que exigir 

que el Congreso iniciara sus trámites 

para la elaboración de un plan de 

igualdad que no existía.  

 

Por eso vamos a votar a favor de este 

asunto y, aunque Ciudadanos no estaba 

aquí para la elaboración de esa 

Ordenanza, agradecemos por supuesto a 

todos los grupos el trabajo realizado. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez.  

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Sí, buen día a todos los miembros de la 

Corporación, a las periodistas y a los 

periodistas aquí presentes y al 

funcionariado que nos acompaña, y por 

supuesto a las personas que nos siguen 

desde el salón de plenos pero también en 

directo. 

 

Bien, vivimos una situación insoportable, 

de desigualdad real entre hombres y 

mujeres, que no se arregla con medidas 

cosméticas, con posicionamientos 

puntuales en las efemérides, o con gestos 

exclusivamente simbólicos y vacíos de 

contenido y compromiso. 

 

 

Las administraciones públicas tenemos 

una responsabilidad que debe cumplirse: 

corregir lo que no funciona e 

incrementar las actuaciones. Y para 

muestra un botón: a la ciudad de A 
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tocoulle, no tan nomeado Pacto de 

Estado contra a Violencia Machista, a 

incríbel cantidade de 50.000 €. 50.000 € 

para unha cidade de 245.000 habitantes 

dá de investimento a incríbel cifra de 20 

céntimos por cabeza.  

 

Onte fixemos público un acordo co 

Partido Socialista para encarar o que é o 

vindeiro ano e tamén o que vai ser a 

nosa negociación nos Orzamentos no 

que incluíamos a subida do 

financiamento da Casa de Acollida e de 

Información á Muller. 

 

Cremos que hai que ir mais aló do pacto 

Estado, mais aló das palabras, e hai que 

chegar ós feitos, e para nós, na 

negociación dos Orzamentos de 2020 

vai ser fundamental a loita contra a 

desigualdade, a loita contra a violencia 

machista. E non so é a violencia física 

ou psicolóxica, senón esa violencia, esa 

desigualdade estrutural que tan ben se 

resume coa imaxe do iceberg e como se 

van construíndo as relacións de poder 

na sociedade e por consecuencia nas 

parellas, nas familias, nos centros de 

traballo e nas institucións. 

 

 

 

Ás doce horas e quince minutos sae 

do Salón de Sesións a señora García 

Gómez. 

 

Camiñamos desde síntomas invisíbeis 

ou formas sutís como o 

micromachismo, pasando pola 

anulación, a linguaxe sexista, a 

invisibilización, a publicidade sexista, o 

control, o humor sexista, a 

culpabilización, a chantaxe emocional, 

o desprezo, a ignorancia, a 

desvalorización e así, imos transitando 

cara as formas visíbeis ou explícitas da 

desigualdade e a violencia machista: as 

ameazas, as discriminacións, os 

insultos, os abusos sexuais, as 

Coruña le tocó en el tan renombrado 

Pacto de Estado contra la Violencia 

Machista, la increíble cantidad de 50.000 

€. 50.000 € para una ciudad de 245.000 

habitantes da de inversión la increíble 

cifra de 20 céntimos por cabeza. 

 

Ayer hicimos público un acuerdo con el 

Partido Socialista para encarar lo que es 

el próximo año y también lo que va a ser 

nuestra negociación en los Presupuestos 

en el que incluíamos la subida de la 

financiación de la Casa de Acogida y de 

Información a la Mujer. 

 

Creemos que hay que ir más allá del 

pacto Estado, más allá de las palabras, y 

hay que llegar a los hechos, y para 

nosotros, en la negociación de los 

Presupuestos de 2020 va a ser 

fundamental la lucha contra la 

desigualdad, la lucha contra la violencia 

machista. Y no solo es la violencia física 

o psicológica, sino esa violencia, esa 

desigualdad estructural que tan bien se 

resume con la imagen del iceberg y cómo 

se van construyendo las relaciones de 

poder en la sociedad y como 

consecuencia en las parejas, en las 

familias, en los centros de trabajo y en 

las instituciones. 

 

A las doce horas y quince minutos sale 

del Salón de Sesiones la señora García 

Gómez. 

 

Caminamos desde síntomas invisibles o 

formas sutiles como el micromachismo, 

pasando por la anulación, el lenguaje 

sexista, la invisibilización, la publicidad 

sexista, el control, el humor sexista, la 

culpabilización, el chantaje emocional, el 

desprecio, la ignorancia, la 

desvalorización y así, vamos transitando 

cara a las formas visibles o explícitas de 

la desigualdad y la violencia machista: 

las amenazas, las discriminaciones, los 

insultos, los abusos sexuales, las 

violaciones, las agresiones físicas y, 
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violacións, as agresións físicas e, 

finalmente, os asasinatos.  

 

Todas e cada unha das administracións 

temos a obriga de rematar con isto, de 

promover unha sociedade igual, unha 

sociedade realmente democrática, onde 

unha muller teña na realidade os 

mesmos dereitos que un home, onde 

unha parte da sociedade, a metade da 

poboación, non pode vivir con medo. Se 

a metade da poboación vive con medo, 

entón non estaremos vivindo en 

democracia. 

 

E por se alguén escoita este debate 

dende o Salón de Plenos, e segue 

parecendo que non é preciso seguir 

falando de igualdade ou de feminismo, 

ou se pensa que non é precisa esta 

Ordenanza, van varios datos as seguir 

sobre a situación socio-laboral das 

mulleres en Galiza, porque fronte a 

unha visión estatalista da desigualdade, 

hai que dar solucións e hai que dar 

solucións nos lugares onde estamos 

actuando. E hai que ter en conta os 

datos do noso propio contexto social, 

porque a fenda salarial en Galiza se 

sitúa no 21,5%; porque das 3.688 

persoas que cobran en Galiza 10 veces 

máis o salario mínimo interprofesional, 

so 627 son mulleres e 3.061 son homes; 

porque o 37% das mulleres asalariadas 

acadaron ingresos inferiores ó salario 

mínimo interprofesional; porque o 85% 

das mulleres en Galiza traballan no 

sector servizos; porque o 21,9% das 

mulleres teñen xornadas parciais, 

mentres só o 5% dos homes teñen este 

tipo de xornada; porque en 2018 se 

asinaron 500.000 contratos a nome de 

mulleres e deles o 94%  foron de 

carácter temporal; porque o 48,6% dos 

contratos rexistrados a nome de 

mulleres duraron menos dun mes no 

ano 2018; porque a fenda das pensións 

en Galiza é do 36,6%; e porque o 59% 

das persoas perceptoras da RISGA son 

finalmente, los asesinatos.  

 

 

Todas y cada una de las 

administraciones tenemos el deber de 

finalizar con esto, de promover una 

sociedad igual, una sociedad realmente 

democrática, donde una mujer tenga en 

la realidad los mismos derechos que un 

hombre, donde una parte de la sociedad, 

la mitad de la población, no puede vivir 

con miedo. Si la mitad de la población 

vive con miedo, entonces no estaremos 

viviendo en democracia. 

 

Y por si alguien escucha este debate 

desde el Salón de Plenos, y sigue 

pareciendo que no es preciso seguir 

hablando de igualdad o de feminismo, o 

piensa que no es precisa esta Ordenanza, 

van varios datos las seguir sobre la 

situación socio-laboral de las mujeres en 

Galicia, porque frente a una visión 

estatalista de la desigualdad, hay que dar 

soluciones y hay que dar soluciones en 

los lugares donde estamos actuando. Y 

hay que tener en cuenta los datos de 

nuestro propio contexto social, porque la 

brecha salarial en Galicia se sitúa en el 

21,5%; porque de las 3.688 personas que 

cobran en Galicia 10 veces más el 

salario mínimo interprofesional, solo 627 

son mujeres y 3.061 son hombres; porque 

el 37% de las mujeres asalariadas 

consiguieron ingresos inferiores al 

salario mínimo interprofesional; porque 

el 85% de las mujeres en Galicia 

trabajan en el sector servicios; porque el 

21,9% de las mujeres tienen jornadas 

parciales, mientras solo el 5% de los 

hombres tienen este tipo de jornada; 

porque en 2018 se firmaron 500.000 

contratos a nombre de mujeres y de ellos 

el 94% fueron de carácter temporal; 

porque el 48,6% de los contratos 

registrados a nombre de mujeres duraron 

menos de un mes en el año 2018; porque 

la brecha de las pensiones en Galicia es 

del 36,6%; y porque el 59% de las 
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mulleres, e o 94% das familias 

monoparentais perceptoras da RISGA 

están encabezadas por mulleres.  

 

 

E deixo o resto da miña intervención 

para a segunda parte. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señora Cameán. 

 

Ás dezasete horas e dez e seis minutos 

entra no Salón de Sesións a señora 

Mato Otero e sae o señor Jorquera 

Caselas. 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Si, moitísimas grazas señora Rey. 

 

Moi bo día a todas, e dende aquí 

enviamos tamén un cariñoso saúdo a 

todas as persoas que hoxe nos 

acompañan neste Pleno e que sabemos 

que traballan no seu día a día pola 

defensa da igualdade, así que 

moitísimas grazas por acompañarnos. 

 

Hoxe para nos é unha data sinalada e 

cremos que estamos dando un paso moi 

significativo coa aprobación desta 

Ordenanza. Unha ordenanza que foi 

impulsada xa pola Marea Atlántica e 

que foi incluída tamén neste mandato, 

cos acordos co Partido Socialista, como 

unha das primeiras medidas a levar a 

cabo, cuestión que hoxe xa se trae a este 

Pleno e que, dende logo, tamén 

queremos poñer en valor deste Goberno 

Municipal. 

 

Pero é certo que para chegar aquí e para 

que existan estes avances hai que dar 

moitos pasos e, efectivamente, hai 

persoas que impulsan tamén para que 

eses pasos sexan efectivos. Eu hoxe 

personas perceptoras de la RISGA son 

mujeres, y el 94% de las familias 

monoparentales perceptoras de la RISGA 

están encabezadas por mujeres.  

 

Y dejo el resto de mi intervención para la 

segunda parte. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señora Cameán. 

 

A las diecisiete horas y diez y seis 

minutos entra en el Salón de Sesiones la 

señora Mato Otero y sale el señor 

Jorquera Caselas. 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Sí, muchísimas gracias señora Rey. 

 

Muy buenos días a todas, y desde aquí 

enviamos también un cariñoso saludo a 

todas las personas que hoy nos 

acompañan en este Pleno y que sabemos 

que trabajan en su día a día por la 

defensa de la igualdad, así que 

muchísimas gracias por acompañarnos. 

 

Hoy para nosotras es una fecha señalada 

y creemos que estamos dando un paso 

muy significativo con la aprobación de 

esta Ordenanza. Una ordenanza que fue 

impulsada ya por la Marea Atlántica y 

que fue incluida también en este 

mandato, con los acuerdos con el Partido 

Socialista, como una de las primeras 

medidas a llevar a cabo, cuestión que 

hoy ya se trae a este Pleno y que, desde 

luego, también queremos poner en valor 

de este Gobierno municipal. 

 

Pero es cierto que para llegar aquí y 

para que existan estos avances hay que 

dar muchos pasos y, efectivamente, hay 

personas que impulsan también para que 

esos pasos sean efectivos. Yo hoy aquí 
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aquí quero agradecer publicamente ás 

persoas que foron responsables destes 

avances. Acompáñanos Martín Leña 

que foi exasesor da Concellaría de 

Igualdade. Quero agradecerlle tanto a el 

como a Rocío Fraga todo o traballo, 

todo o esforzo, todo o cariño que 

puxeron para a aprobación desta 

Ordenanza, porque sabemos que se 

deixaron a pel con isto, que se deixaron 

a pel na construción dunha cidade que 

sexa máis igualitaria, que sexa máis 

diversa, que sexa máis libre. Así que 

hoxe, dende aquí, Martín, Rocío, 

moitísimas grazas polo voso traballo. 

 

Ben, dicía inicialmente que hoxe é unha 

data significativa, que é importante, e 

cando afirmamos isto dicímolo por 

unha razón, porque fundamentalmente o 

que estamos aprobando é que hoxe no 

noso Concello a igualdade pase a ser un 

compromiso obrigatorio para todos os 

gobernos municipais que pasen por 

aquí, sexan da cor que sexan. 

 

Ás doce horas e vinte minutos entra 

no Salón de Sesións o señor Lage 

Tuñas. 

 

E nós estamos convencidas que a 

igualdade debe de ter a máxima 

atención e o máximo recoñecemento 

por parte de todas as administracións 

públicas, porque unha sociedade que 

pretenda ser avanzada, dende logo debe 

contemplar obrigatoriamente o 

feminismo. E nós, as mulleres, cando 

falamos de avances sabemos que aínda 

nos falta moito por avanzar. Somos nós, 

as mulleres, as que realizamos unha 

tripe xornada; somos nós, as mulleres, 

as que cobramos menos que os homes; 

somos nós, as mulleres, as que 

volvemos pola noite con medo ás nosas 

casas; somos nós, as mulleres, as que 

somos asasinadas; somos nós, as 

mulleres, as que temos máis difícil 

acceder a altos cargos e a espazos reais 

quiero agradecer públicamente a las 

personas que fueron responsables de 

estos avances. Nos acompañan Martín 

Leña, que fue exasesor de la Concejalía 

de Igualdad. Quiero agradecerle tanto a 

él como a Rocío Fraga todo el trabajo, 

todo el esfuerzo, todo el cariño que 

pusieron para la aprobación de esta 

Ordenanza, porque sabemos que se 

dejaron la piel con esto, que se dejaron 

la piel en la construcción de una ciudad 

que sea más igualitaria, que sea más 

diversa, que sea más libre. Así que hoy, 

desde aquí, Martín, Rocío, muchísimas 

gracias por vuestro trabajo. 

 

Bien, decía inicialmente que hoy es una 

fecha significativa, que es importante, y 

cuando afirmamos esto lo decimos por 

una razón, porque fundamentalmente lo 

que estamos aprobando es que hoy en 

nuestro Ayuntamiento la igualdad pase a 

ser un compromiso obligatorio para 

todos los gobiernos municipales que 

pasen por aquí, sean del color que sean. 

 

A las doce horas y veinte minutos entra 

en el Salón de Sesiones el señor Lage 

Tuñas. 

 

Y nosotras estamos convencidas de que 

la igualdad debe de tener la máxima 

atención y el máximo reconocimiento por 

parte de todas las administraciones 

públicas, porque una sociedad que 

pretenda ser avanzada, desde luego debe 

contemplar obligatoriamente el 

feminismo. Y nosotras, las mujeres, 

cuando hablamos de avances sabemos 

que aún nos falta mucho por avanzar. 

Somos nosotras, las mujeres, las que 

realizamos una tripe jornada; somos 

nosotras, las mujeres, las que cobramos 

menos que los hombres; somos nosotras, 

las mujeres, las que volvemos por la 

noche con miedo a nuestras casas; somos 

nosotras, las mujeres, las que somos 

asesinadas; somos nosotras, las mujeres, 

las que tenemos más difícil acceder a 
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de decisións e dende logo, cando 

falamos destas discriminacións, nós 

cremos que témolo que facer dende 

unha perspectiva interseccional.  

 

 

 

As opresións non son iguais para todas, 

afectan con máis intensidade en función 

da raza, en función da idade, en función 

da diversidade funcional, e dende logo 

creemos que só hai igualdade si se 

recoñecen as diferencias. 

 

Ás doce horas e vinte e un minutos 

entran no Salón de Sesións a señora 

García Gómez e a señora Gallego 

Neira. 

 

Dicía tamén que hoxe se consolidan 

avances e quero nomear só oito, moi 

rapidamente, que se me acaba o tempo: 

articulación de máis medidas contra a 

violencia machista, a elaboración dun 

plano de igualdade, o compromiso da 

igualdade na xestión do persoal 

municipal, o uso non sexista da 

linguaxe, o análise dentro das políticas 

municipais do impacto de xénero, a 

coeducación, a perspectiva de xénero na 

actividade deste Concello, o 

empoderamento das mulleres, a 

corresponsablidade. 

 

Estes son oito avances que foron 

impulsados xa no anterior mandato e 

que hoxe se consolidan na nosa cidade.  

 

Mais nada, grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas.  

 

Polo Partido Popular, señora Gutiérrez. 

 

 

Señora Gutiérrez Roselló 

 

altos cargos y a espacios reales de 

decisiones y desde luego, cuando 

hablamos de estas discriminaciones, 

nosotras creemos que lo tenemos que 

hacer desde una perspectiva 

interseccional.  

 

Las opresiones no son iguales para 

todas, afectan con más intensidad en 

función de la raza, en función de la edad, 

en función de la diversidad funcional, y 

desde luego creemos que solo hay 

igualdad si se reconocen las diferencias. 

 

A las doce horas y veintiún minutos 

entran en el Salón de Sesiones la señora 

García Gómez y la señora Gallego 

Neira. 

 

Decía también que hoy se consolidan 

avances y quiero nombrar solo ocho, muy 

rápidamente, que se me acaba el tiempo: 

articulación de más medidas contra la 

violencia machista, la elaboración de un 

plan de igualdad, el compromiso de la 

igualdad en la gestión del personal 

municipal, el uso no sexista del lenguaje, 

el análisis dentro de las políticas 

municipales del impacto de género, la 

coeducación; la perspectiva de género en 

la actividad de este Ayuntamiento, el 

empoderamiento de las mujeres, la 

corresponsabilidad. 

 

Estos son ocho avances que fueron 

impulsados ya en el anterior mandato y 

que hoy se consolidan en nuestra ciudad.  

 

Nada más, gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Por el Partido Popular, señora 

Gutiérrez. 

 

Señora Gutiérrez Roselló 
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Grazas.  

 

En primeiro lugar bos días a todos os 

presentes no Pleno e a todas as persoas 

que nos seguen a través das redes. 

 

 

Desde o Grupo Municipal Popular 

anunciamos o noso voto favorable a 

esta Ordenanza, como xa o fixemos o 

pasado 6 de maio.  

 

Así o fixemos nese momento e 

volvémolo a facer, porque é este un 

instrumento máis do avance cara a un 

obxectivo, que é a consecución real da 

igualdade entre homes e mulleres. Un 

reto ao que aínda non chegamos como 

sociedade, á vista están as cifras. Pero 

tamén é verdade que non podemos 

negar que se deron moitos pasos 

adiante nesta materia, desde todos os 

ámbitos. Nalgúns casos foron máis 

lentos do que nos gustaría, pero fomos 

derrubando barreiras. Isto é innegable. 

Proba diso témolo por exemplo neste 

Salón, onde hai unha maioría de 

portavoces femininas, só por poñer un 

exemplo. Todo iso grazas á loita 

constante de moitas mulleres e outras 

persoas de todas as cores, porque si, 

moitos destes logros foron do Goberno 

do PP no poder, por máis que a moitas 

persoas doutra ideoloxía lles moleste 

recoñecelo. Por iso lamentamos moito 

que aínda haxa mulleres que utilicen o 

“non bonita, non” para descualificar a 

outras mulleres doutras formacións.  

 

 

Ese non é o camiño. Desde logo que 

non o foi para todos os retos 

conseguidos. Só con unidade e 

entendemento pódense derrubar as 

barreiras. Aí están exemplos como o 

Pacto de Estado contra a Violencia de 

Xénero con 278 medidas e apoiada por 

case todos os grupos excepto Podemos. 

Un pacto no que sen dúbida —e tendo 

Gracias.  

 

En primer lugar buenos días a todos los 

presentes en el Pleno y a todas las 

personas que nos siguen a través de las 

redes. 

 

Desde el Grupo Municipal Popular 

anunciamos nuestro voto favorable a esta 

Ordenanza, como ya lo hicimos el pasado 

6 de mayo.  

 

Así lo hicimos en ese momento y lo 

volvemos a hacer, porque es este un 

instrumento más del avance hacia un 

objetivo, que es la consecución real de la 

igualdad entre hombres y mujeres. Un 

reto al que todavía no hemos llegado 

como sociedad, a la vista están las cifras. 

Pero también es verdad que no podemos 

negar que se han dado muchos pasos 

adelante en esta materia, desde todos los 

ámbitos. En algunos casos han sido más 

lentos de lo que nos gustaría, pero hemos 

ido derribando barreras. Esto es 

innegable. Prueba de ello lo tenemos por 

ejemplo en este Salón, donde hay una 

mayoría de portavoces femeninas, sólo 

por poner un ejemplo. Todo ello gracias a 

la lucha constante de muchas mujeres y 

otras personas de todos los colores, 

porque sí, muchos de estos logros han 

sido del Gobierno del PP en el poder, por 

más que a muchas personas de otra 

ideología les moleste reconocerlo. Por 

eso lamentamos mucho que todavía haya 

mujeres que utilicen el “no bonita, no” 

para descalificar a otras mujeres de otras 

formaciones.  

 

Ese no es el camino. Desde luego que no 

lo ha sido para todos los retos 

conseguidos. Sólo con unidad y 

entendimiento se pueden derribar las 

barreras. Ahí están ejemplos como el 

Pacto de Estado contra la Violencia de 

Género con 278 medidas y apoyada por 

casi todos los grupos excepto Podemos. 

Un pacto en el que sin duda —y teniendo 
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en conta o sucedido ao longo deste 

ano— debemos seguir avanzando para 

mellorar e dar maior cobertura e 

seguridade ás vítimas. 

 

Ás doce horas e vinte e tres minutos 

sae do Salón de Sesións o señor 

Jorquera Caselas. 

 

E sobre todo debemos seguir 

traballando en prevención e en 

educación. As cifras en violencia de 

xénero en menores son cada vez máis 

alarmantes. Non podemos permitir que 

as novas xeracións manteñan vellos 

ideais que tanto nos custou superar. 

Por iso consideramos que esta 

Ordenanza pode axudar —dentro das 

competencias municipais— neste 

camiño. Agora ben, sempre que a 

poñamos en marcha e sexamos áxiles 

en elaborar un plan de igualdade, tal e 

como se recolle nela, que é o que 

permitirá desenvolver as medidas.  

 

Medidas e actuacións que son 

verdadeiramente necesarias: máis 

conciliación, máis concienciación, máis 

servizos, apoio psicolóxico, 

asesoramento, etc.  

 

Desde aquí, por tanto, apoiamos esta 

Ordenanza a pedimento de que se poña 

xa en marcha a elaboración dun plan 

que permita avanzar nestas accións en 

prol da igualdade. 

 

Grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Gutiérrez.  

 

Polo Goberno, señora Neira. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Grazas, señora alcaldesa. 

 

en cuenta lo sucedido a lo largo de este 

año— debemos seguir avanzando para 

mejorar y dar mayor cobertura y 

seguridad a las víctimas.  

 

A las doce horas y veintitrés minutos 

sale del Salón de Sesiones el señor 

Jorquera Caselas. 

 

Y sobre todo debemos seguir trabajando 

en prevención y en educación. Las cifras 

en violencia de género en menores son 

cada vez más alarmantes. No podemos 

permitir que las nuevas generaciones 

mantengan viejos ideales que tanto nos 

ha costado superar. Por eso consideramos 

que esta Ordenanza puede ayudar —

dentro de las competencias 

municipales— en este camino. Ahora 

bien, siempre que la pongamos en marcha 

y seamos ágiles en elaborar un plan de 

igualdad, tal y como se recoge en ella, 

que es lo que permitirá desarrollar las 

medidas.  

 

Medidas y actuaciones que son 

verdaderamente necesarias: más 

conciliación, más concienciación, más 

servicios, apoyo psicológico, 

asesoramiento, etc. 

 

Desde aquí, por tanto, apoyamos esta 

Ordenanza a petición de que se ponga ya 

en marcha la elaboración de un plan que 

permita avanzar en estas acciones en pro 

de la igualdad. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Gutiérrez.  

 

Por el Gobierno, señora Neira. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Gracias, señora alcaldesa. 
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Bo, pois nesta primeira quenda de 

intervención, loxicamente dar as grazas 

aos portavoces, ás portavozas, neste 

caso dos outros grupos municipais polo 

apoio e polo que vai ser unha 

aprobación unánime desta Ordenanza. 

 

E por suposto non quero deixar pasar 

esta primeira quenda de intervención 

para agradecer o traballo que se 

efectuou por parte dos servizos técnicos 

municipais da Área de Igualdade, 

tamén por parte da anterior concelleira 

de Igualdade, por parte de Rocío 

Fraga, por parte de Martín Vázquez e 

por parte dos responsables naquel 

momento dun servizo que, cónstame, o 

traballo e o compromiso que tiveron 

con este texto. Por tanto vaia aquí, 

conste, o meu agradecemento a todos 

eles. 

 

Señora Gutiérrez, eu podería darlle a 

razón seguramente en todo o que é a 

súa intervención, pero tamén é verdade 

que cando un redacta unha 

intervención como esta no Pleno, e 

sendo consciente de que, seguramente, 

todas e todos os concelleiros que 

formamos parte desta Corporación 

Municipal, de maneira individual 

estamos de acordo con todas as 

medidas que van en contra da violencia 

de xénero ou da desigualdade efectiva 

entre homes e mulleres, tamén é 

verdade que todos pertencemos a 

organizacións políticas, e que, 

loxicamente, cada unha das nosas 

organizacións políticas ten no seu 

haber, pois toda unha serie de traballos 

que deron lugar á situación na que nos 

atopamos actualmente. Eu son pouco de 

patrimonializar determinadas 

cuestións, porque ademais creo que 

neste caso as organizacións políticas si 

traballaron de xeito conxunto con eses 

colectivos, cos colectivos feministas, 

que viñan desde hai moitos anos 

solicitando que o tema da igualdade 

Bueno, pues en este primer turno de 

intervención, lógicamente dar las gracias 

a los portavoces, a las portavozas, en este 

caso de los otros grupos municipales por 

el apoyo y por lo que va a ser una 

aprobación unánime de esta Ordenanza. 

 

Y por supuesto no quiero dejar pasar este 

primer turno de intervención para 

agradecer el trabajo que se efectuó por 

parte de los servicios técnicos 

municipales del Área de Igualdad, 

también por parte de la anterior concejala 

de Igualdad, por parte de Rocío Fraga, 

por parte de Martín Vázquez y por parte 

de los responsables en aquel momento de 

un servicio que, me consta, el trabajo y el 

compromiso que tuvieron con este texto. 

Por lo tanto vaya aquí, conste, mi 

agradecimiento a todos ellos. 

 

 

Señora Gutiérrez, yo podría darle la razón 

seguramente en todo lo que es su 

intervención, pero también es verdad que 

cuando uno redacta una intervención 

como esta en el Pleno, y siendo 

consciente de que, seguramente, todas y 

todos los concejales que formamos parte 

de esta Corporación Municipal, de 

manera individual estamos de acuerdo 

con todas las medidas que van en contra 

de la violencia de género o de la 

desigualdad efectiva entre hombres y 

mujeres, también es verdad que todos 

pertenecemos a organizaciones políticas, 

y que, lógicamente, cada una de nuestras 

organizaciones políticas tiene en su 

haber, pues toda una serie de trabajos que 

han dado lugar a la situación en la que 

nos encontramos actualmente. Yo soy 

poco de patrimonializar determinadas 

cuestiones, porque además creo que en 

este caso las organizaciones políticas sí 

han trabajado codo a codo con esos 

colectivos, con los colectivos feministas, 

que venían desde hace muchos años 

solicitando que el tema de la igualdad 

entre hombres y mujeres, y ya no le 
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entre homes e mulleres, e xa non lle 

quero contar, o tema da violencia de 

xénero, deixase de formar parte do 

ámbito privado e se situase como unha 

cuestión de Estado. Por tanto tamén o 

meu agradecemento a quen desde a 

loita da sociedade civil, en moitas 

ocasións van un paso adiante de quen 

estamos sentados ó fronte das 

administracións públicas. Con todo, se 

facemos uso da memoria podemos dicir 

que non foi o Partido Popular senón 

que foi o Partido Socialista o que 

elabora a primeira Lei Integral contra 

a Violencia de Xénero, ou —nese curto 

espazo de tempo no que as forzas da 

esquerda— o Goberno socialista de 

Emilio Pérez Touriño na Xunta de 

Galicia deu lugar a esa Lei de 

Igualdade entre Homes e Mulleres, esa 

lei autonómica que neste caso, xunto 

coas leis estatais, son o marco no que 

se ampara este texto da ordenanza. 

 

Ás doce horas e vinte e nove minutos 

entra no Salón de Sesións o señor 

Jorquera Caselas. 
 

E por suposto, non son eu quen lle diga 

a ningunha muller representante doutro 

partido político o que ten que dicir, nin 

desde logo quen deoste a outras 

mulleres por pertencer a outras 

organizacións políticas, pero si boto de 

menos nalgunhas ocasións esa 

liberdade de pensamento que é tan 

propia da esquerda, esa pouca 

disciplina que en moitas ocasións temos 

as organizacións da esquerda. Porque 

cando os homes do seu partido, homes 

do seu partido, ao longo da historia 

fixeron manifestacións públicas que a 

calquera como muller —con 

independencia das siglas políticas, 

sindicais, de calquera lugar no que 

milite— pódennos denigrar, non houbo 

nunca unha voz pública de ningunha 

muller do Partido Popular afeándolle a 

conduta ao alcalde de Valladolid, 

quiero contar, el tema de la violencia de 

género, dejara de formar parte del ámbito 

privado y se situara como una cuestión de 

Estado. Por lo tanto también mi 

agradecimiento a quienes desde la lucha 

de la sociedad civil, en muchas ocasiones 

van un paso adelante de quienes estamos 

sentados al frente de las administraciones 

públicas. No obstante, si hacemos uso de 

la memoria podemos decir que no fue el 

Partido Popular, sino que fue el Partido 

Socialista el que elabora la primera Ley 

Integral contra la Violencia de Xénero, o 

—en ese corto espacio de tiempo en el 

que las fuerzas de la izquierda— el 

Gobierno socialista de Emilio Pérez 

Touriño en la Xunta de Galicia dio lugar 

a esa Ley de Igualdad entre Hombres y 

Mujeres, esa ley autonómica que en este 

caso, junto con las leyes estatales, son el 

marco en el que se ampara este texto de 

la ordenanza. 

 

 

A las doce horas y veintinueve minutos 

entra en el Salón de Sesiones el señor 

Jorquera Caselas. 

 

Y por supuesto, no soy yo quien le diga a 

ninguna mujer representante de otro 

partido político lo que tiene que decir, ni 

desde luego quien denueste a otras 

mujeres por pertenecer a otras 

organizaciones políticas, pero si echo de 

menos en algunas ocasiones esa libertad 

de pensamiento que es tan propia de la 

izquierda, esa poca disciplina que en 

muchas ocasiones tenemos las 

organizaciones de la izquierda. Porque 

cuando los hombres de su partido, 

hombres de su partido, a lo largo de la 

historia han hecho manifestaciones 

públicas que a cualquiera como mujer —

con independencia de las siglas políticas, 

sindicales, de cualquier lugar en el que 

milite— nos pueden denigrar, no ha 

habido nunca una voz pública de ninguna 

mujer del Partido Popular afeándole la 

conducta al alcalde de Valladolid, cuando 



92 

 
 

 

cando hai anos falaba das tres pes, que 

non vou repetir porque xa constan 

nalgunha acta neste Concello e 

tampouco se lle ten que dar 

publicidade. Ou tampouco escoitei, 

botei de menos tamén, para irnos todo ó 

máis recente, a ningunha representante 

pública do Partido Popular afeando a 

conduta do alcalde de Madrid, que 

aínda que é verdade que lle afeou a 

conduta ao seu socio necesario, o señor 

Ortega Smith, ao final, ao longo desa 

conversación, bo, pois acaba aludindo 

ás cuestións de xénero, á linguaxe de 

xénero, á política de xénero, na que el 

tampouco se atopa de acordo.  

 

E mal que nos pese, é absolutamente 

necesaria mentres existan esas cifras ás 

que aludía a señora Veira, e que están 

aí ao alcance de todos, mentres as que 

morran sexan mulleres, mentres as que 

se atopen nunha situación de 

desigualdade salarial —que ao final é o 

paso cara á liberdade, sexan mulleres— 

e mentres nos sexa máis difícil chegar 

seguramente á mesma situación na que 

se atopan os homes nesta sociedade. 

Por tanto, se facemos un repaso do que 

é a historia política pública de cada 

unha das nosas organizacións, 

seguramente o resultado non sexa o 

mesmo. 

 

Nada máis e moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Neira.  

 

Segunda e última quenda de tres 

minutos.  

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Simplemente reforzar o noso 

compromiso coa igualdade e aludir 

hace años hablaba de las tres pes, que no 

voy a repetir porque ya constan en algún 

acta en este Ayuntamiento y tampoco se 

le tiene que dar publicidad. O tampoco he 

escuchado, he echado de menos también, 

para irnos a lo más reciente, a ninguna 

representante pública del Partido Popular 

afeando la conducta del alcalde de 

Madrid, que si bien es verdad que le afeó 

la conducta a su socio necesario, el señor 

Ortega Smith, al final, a lo largo de esa 

conversación, bueno, pues acaba 

aludiendo a las cuestiones de género, al 

lenguaje de género, a la política de 

género, en la que él tampoco se encuentra 

de acuerdo.  

 

Y mal que nos pese, es absolutamente 

necesaria mientras existan esas cifras a 

las que aludía la señora Veira, y que están 

ahí al alcance de todos, mientras las que 

mueran sean mujeres, mientras las que se 

encuentren en una situación de 

desigualdad salarial —que al final es el 

paso hacia la libertad— sean mujeres, y 

mientras nos sea más difícil llegar 

seguramente a la misma situación en la 

que se encuentran los hombres en esta 

sociedad. Por lo tanto, si hacemos un 

repaso de lo que es la historia política 

pública de cada una de nuestras 

organizaciones, seguramente el resultado 

no sea el mismo. 

 

Nada más y muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Neira.  

 

Segundo y último turno de tres minutos.  

 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Simplemente reforzar nuestro 

compromiso con la igualdad y aludir 
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tamén a esas tremendas cifras ás que 

fixo mención a señora Avia Veira, que 

son unha plena mostra da total 

desigualdade que todavía vivimos e que 

queda moito aínda por romper ese teito 

de cristal, e tamén que cando se di que 

non hai brecha salarial, pois remitirme 

ás cifras dadas pola señora Avia Veira, 

e agradecer unha vez mais o ter feito 

esta ordenanza que é un motivo máis, 

unha suma máis para seguir loitando. 

 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas.  

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

A min gustaríame seguir afondando no 

coñecemento e en que reflexionemos 

sobre o contexto e onde actúa ou onde 

pretende actuar esta ordenanza. Porque 

a Ordenanza de Igualdade, está ben, 

está moi ben, pero hai que construír 

cidade pensando nas mulleres, e iso 

implica maior esforzo en accesibilidade, 

non só porque somos as que en maior 

medida tiramos dos carros dos bebés ou 

das cadeiras de rodas senón tamén, un 

transporte público pensado para nós. 

Tamén porque ten que haber maiores e 

mellores servizos de canguraxe; unha 

dotación axeitada, como dixen ao 

comezo, para o Centro de Atención e 

Información ás mulleres; tamén, 

evidentemente, investimentos en 

educación e igualdade; tamén unhas 

condicións dignas con salarios dignos 

nas empresas que traballan para o 

Concello, cuxos cadros de persoal están 

conformados na súa meirande parte por 

mulleres. Imos pensar quen limpa as 

instalacións municipais, imos pensar 

quen atende nos centros cívicos, quen 

atende, por exemplo, nos museos 

también a esas tremendas cifras a las que 

hizo mención la señora Avia Veira, que 

son una plena muestra de la total 

desigualdad que todavía vivimos y que 

queda mucho aún por romper ese techo 

de cristal, y también que cuando se dice 

que no hay brecha salarial, pues 

remitirme a las cifras dadas por la 

señora Avia Veira, y agradecer una vez 

más el haber hecho esta ordenanza que 

es un motivo más, una suma más para 

seguir luchando. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

A mí me gustaría seguir ahondando en el 

conocimiento y en que reflexionemos 

sobre el contexto y donde actúa o donde 

pretende actuar esta ordenanza. Porque 

la Ordenanza de Igualdad, está bien, está 

muy bien, pero hay que construir ciudad 

pensando en las mujeres, y eso implica 

mayor esfuerzo en accesibilidad, no solo 

porque somos las que en mayor medida 

tiramos de los carros de los bebés o de 

las sillas de ruedas, sino también un 

transporte público pensado para 

nosotras. También porque tiene que 

haber mayores y mejores servicios de 

atención a la infancia a domicilio; una 

dotación idónea, como dije al principio, 

para el Centro de Atención e Información 

a las Mujeres; también, evidentemente, 

inversiones en educación e igualdad; 

también unas condiciones dignas con 

salarios dignos en las empresas que 

trabajan para el Ayuntamiento, cuyas 

plantillas están conformadas en su mayor 

parte por mujeres. Vamos a pensar quién 

limpia las instalaciones municipales, 

vamos a pensar quién atiende en los 

centros cívicos, quién atiende, por 
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científicos, imos pensar quen atende nas 

bibliotecas municipais e na parte que é 

levada por unha empresa. Son mulleres 

na súa meirande parte e temos que 

garantir tamén unhas condicións dignas 

para estas mulleres. 

 

 

Valoramos, efectivamente, 

positivamente esta Ordenanza, pero 

para mellorar en todos estes ámbitos 

sinalados para nós é fundamental que o 

Concello da Coruña afortale e lexitime 

o movemento feminista tamén na nosa 

cidade, especialmente aquel 

autocentrado, e digo o de 

“autocentrado” porque efectivamente 

hai que coñecer a realidade e o ámbito 

no que se traballa. 

 

E vou referirme a unha frase que dixo a 

alcaldesa sobre as mulleres asasinadas 

en Valga: as mulleres asasinadas en 

Valga, grazas á Lei aprobada en 2007 

de Prevención e tratamento integral 

contra a violencia machista, as tres 

mulleres, grazas a esa lei, son 

contabilizadas ou deberan ser 

contabilizadas en Galiza, como vítimas 

da violencia machista, porque o que 

sinala esa lei, sendo absolutamente 

pioneira en todo o Estado, é que vítimas 

de violencia machista son todas aquelas 

que teñen algún lazo de relación co 

home ou co asasino. Polo tanto, tanto a 

exsogra como a excuñada, son tamén 

vítimas oficiais en Galiza. 

 

 

Falo do momento autocentrado porque 

isto hai que telo en conta, esta 

lexislación específica que temos no 

noso país e que, como digo, é pioneira, 

pero tamén porque o movemento 

feminista no noso país sempre foi 

pioneiro. Antes de que Rosa 

Luxemburgo falase de cadeas, xa 

Rosalía de Castro, pois uns cantos anos 

antes, falaba en Lieders das cadeas que 

ejemplo, en los museos científicos, vamos 

a pensar quién atiende en las bibliotecas 

municipales y en la parte que es llevada 

por una empresa. Son mujeres en su 

mayor parte y tenemos que garantizar 

también unas condiciones dignas para 

estas mujeres. 

 

Valoramos, efectivamente, positivamente 

esta Ordenanza, pero para mejorar en 

todos estos ámbitos señalados para 

nosotras es fundamental que el 

Ayuntamiento de A Coruña fortalezca y 

legitime el movimiento feminista también 

en nuestra ciudad, especialmente aquel 

autocentrado, y digo lo de 

“autocentrado” porque efectivamente 

hay que conocer la realidad y el ámbito 

en el que se trabaja. 

 

Y voy a referirme a una frase que dijo la 

alcaldesa sobre las mujeres asesinadas 

en Valga: las mujeres asesinadas en 

Valga, gracias a la Ley aprobada en 

2007 de Prevención y tratamiento 

integral contra la violencia machista, las 

tres mujeres, gracias a esa ley, son 

contabilizadas o debieran ser 

contabilizadas en Galicia como víctimas 

de la violencia machista, porque lo que 

señala esa ley, siendo absolutamente 

pionera en todo el Estado, es que 

víctimas de violencia machista son todas 

aquellas que tienen algún lazo de 

relación con el hombre o con el asesino. 

Por lo tanto, tanto la exsuegra como la 

excuñada son también víctimas oficiales 

en Galicia. 

 

Hablo del momento autocentrado porque 

esto hay que tenerlo en cuenta, esta 

legislación específica que tenemos en 

nuestro país y que, como digo, es 

pionera, pero también porque el 

movimiento feminista en nuestro país 

siempre fue pionero. Antes de que Rosa 

Luxemburgo hablara de cadenas, ya 

Rosalía de Castro, pues unos cuantos 

años antes, hablaba en “Lieders” de las 
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apreixan ás mulleres. Podemos pensar 

que antes do 8 de marzo destes anos, 

que en Galiza foi absolutamente 

histórica, e históricas e masivas as 

mobilizacións, hai 101 anos, en 1918, 

había auténticas revoltas femininas, 

revoltas de mulleres contra a subida dos 

prezos dos alimentos de primeira 

necesidade.  

 

Polo tanto, o movemento feminista en 

Galiza sempre foi líder, sempre foi 

pioneiro, e así se manifesta tamén nesa 

lei de 2007 que desde logo haberá que 

mellorar, haberá que afondar no seu 

cumprimento e por suposto esixirlle á 

Xunta de Galiza que a cumpra. 

 

Valoramos positivamente a aprobación 

desta Ordenanza. Imos, como non pode 

ser doutra maneira, votar a favor, pero 

tamén pedimos que se conte co 

movemento sindical nesa comisión de 

seguimento da ordenanza, porque como 

digo, hai que ter en conta ós máximos 

axentes posíbeis para facer o control e o 

seguimento desta Ordenanza. 

 

 

Nada mais. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Veira.  

 

Señora Cameán. 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Si, ben, dicíamos anteriormente que 

queriamos falar aquí da Coruña, pero 

queda mais que claro que, 

efectivamente, falamos da Coruña 

cando nos interesa e cando no nos 

interesa parece que o deixamos pasar.  

 

Eu hoxe, como dicía inicialmente, creo 

que dende a Marea Atlántica estamos de 

celebración. Celebramos que esta 

cadenas que atan a las mujeres. Podemos 

pensar que antes del 8 de marzo de estos 

años, que en Galicia fue absolutamente 

histórica, e históricas y masivas las 

movilizaciones, hace 101 años, en 1918, 

había auténticas revueltas femeninas, 

revueltas de mujeres contra la subida de 

los precios de los alimentos de primera 

necesidad.  

 

Por lo tanto, el movimiento feminista en 

Galicia siempre fue líder, siempre fue 

pionero, y así se manifiesta también en 

esa ley de 2007 que desde luego habrá 

que mejorar, habrá que ahondar en su 

cumplimiento y por supuesto exigirle a la 

Xunta de Galicia que la cumpla. 

 

Valoramos positivamente la aprobación 

de esta Ordenanza. Vamos, como no 

puede ser de otra manera, a votar a 

favor, pero también pedimos que se 

cuente con el movimiento sindical en esa 

comisión de seguimiento de la 

ordenanza, porque como digo, hay que 

tener en cuenta a los máximos agentes 

posibles para hacer el control y el 

seguimiento de esta Ordenanza. 

 

Nada más. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Veira.  

 

Señora Cameán. 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Sí, bien, decíamos anteriormente que 

queríamos hablar aquí de A Coruña, 

pero queda más que claro que, 

efectivamente, hablamos de A Coruña 

cuando nos interesa y cuando no nos 

interesa parece que lo dejamos pasar.  

 

Yo hoy, como decía inicialmente, creo 

que desde la Marea Atlántica estamos de 

celebración. Celebramos que esta 
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Ordenanza hoxe pase a ser unha 

realidade na nosa cidade, e polo tanto 

tampouco vamos a entrar en 

confrontación co resto dos grupos 

políticos. Si que é certo que ademais xa 

se deron os datos máis relevantes sobre 

os fondos económicos do Pacto de 

Violencia Machista, pois unha cuantía 

claramente insuficiente e ademais 

bastante vergoñenta. Tempo teremos xa 

para falar das consecuencias dos pactos 

á andaluza e como van a ter tamén 

consecuencias moi graves para nos, 

para as mulleres. 

 

Continuando coa reflexión en torno á 

igualdade, e xa máis no concreto aquí, 

na nosa cidade, facendo unha 

radiografía de cal é a situación das 

mulleres, temos os seguintes datos: 

efectivamente, dos máis de 180.000 

contratos a tempo parcial que se 

rexistraron no 2018, foron 112.000 para 

mulleres, é dicir, mais dun 60%. Se nos 

imos ás pensións, o importe medio que 

cobran as mulleres pensionistas na nosa 

cidade é de 900€, fronte ós 1.300€ que 

cobran os homes. O número de persoas 

que é beneficiaria de RISGAS é maior 

no caso das mulleres que no caso dos 

homes. No ano 2018 o 70% das persoas 

que foron solicitantes dunhas axudas de 

emerxencia social foron mulleres. O 

73% das persoas que son usuarias do 

servicio de axuda no fogar son 

mulleres. A renda media das mulleres 

que son beneficiarias deste servizo, do 

servizo de axuda no fogar, tamén é 

inferior á media da renda dos homes 

que son usuarios deste servizo, e a taxa 

de risco de pobreza para as mulleres é 

dous puntos mais elevada. 

 

 

 

É evidente que os datos non menten, e é 

evidente que tamén aquí, na nosa 

cidade, a pobreza ten un rostro, a 

pobreza ten rostro de muller e, dende 

Ordenanza hoy pase a ser una realidad 

en nuestra ciudad, y por lo tanto tampoco 

vamos a entrar en confrontación con el 

resto de los grupos políticos. Sí que es 

cierto que además ya se dieron los datos 

más relevantes sobre los fondos 

económicos del Pacto de Violencia 

Machista, pues una cuantía claramente 

insuficiente y además bastante 

vergonzosa. Tiempo tendremos ya para 

hablar de las consecuencias de los pactos 

a la andaluza y cómo van a tener también 

consecuencias muy graves para nosotras, 

para las mujeres. 

 

Continuando con la reflexión en torno a 

la igualdad, y ya más en lo concreto 

aquí, en nuestra ciudad, haciendo una 

radiografía de cuál es la situación de las 

mujeres, tenemos los siguientes datos: 

efectivamente, de los más de 180.000 

contratos a tiempo parcial que se 

registraron en el 2018, fueron 112.000 

para mujeres, es decir, más de un 60%. 

Si nos vamos a las pensiones, el importe 

medio que cobran las mujeres 

pensionistas en nuestra ciudad es de 

900€, frente a los 1.300€ que cobran los 

hombres. El número de personas que es 

beneficiaria de RISGAS es mayor en el 

caso de las mujeres que en el caso de los 

hombres. En el año 2018 el 70% de las 

personas que fueron solicitantes de unas 

ayudas de emergencia social fueron 

mujeres. El 73% de las personas que son 

usuarias del servicio de ayuda a 

domicilio son mujeres. La renta media de 

las mujeres que son beneficiarias de este 

servicio, del servicio de ayuda a 

domicilio, también es inferior al 

promedio de la renta de los hombres que 

son usuarios de este servicio, y la tasa de 

riesgo de pobreza para las mujeres es 

dos puntos más elevada. 

 

Es evidente que los datos no mienten, y es 

evidente que también aquí, en nuestra 

ciudad, la pobreza tiene un rostro, la 

pobreza tiene rostro de mujer y, desde 
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logo, o que deberíamos reflexionar 

tamén é por que, por que acontece isto, 

por que hai máis mulleres que acoden a 

solicitar máis prestacións para poder ter 

cubertas as súas necesidades básicas 

para a vida, por que acontece aquí 

tamén, na nosa cidade, que haxa máis 

mulleres que teñen traballos máis 

precarios, por que acontece tamén que 

aquí, na nosa cidade, exista esa 

profunda fenda entres as pensión das 

mulleres e as pensións dos homes. 

Dende logo é importante pensar no por 

que, sobre todo para atopar as solucións 

de que non podemos agardar.  

 

E compre tamén reflexionar sobre o 

impacto que tiveron as políticas 

neoliberais, compre tamén lembrar os 

recortes que houbo no gasto social, 

porque é evidente que somos as 

mulleres as que rematamos padecendo o 

custe deses recortes no gasto social. 

 

 

E remato xa. As políticas públicas de 

igualdade creemos que son a solución a 

parte de estes problemas. Creemos que 

ademais proporcionan o mesmo nivel 

de vida para todas as persoas, 

independentemente do seu sexo, por iso 

creo que hoxe damos un gran paso, creo 

que hoxe é un avance para todas as 

mulleres que nos consideramos 

feministas e para todas as persoas que 

creen directamente na igualdade. Así 

que rachemos coas desigualdades e 

esperemos que esta Ordenanza sexa útil 

para a veciñanza.  

 

Grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas.  

 

Polo Partido Popular, señora Gutiérrrez. 

 

 

luego, lo que deberíamos reflexionar 

también es por qué, por qué ocurre esto, 

por qué hay más mujeres que acuden a 

solicitar más prestaciones para poder 

tener cubiertas sus necesidades básicas 

para la vida, por qué ocurre aquí 

también, en nuestra ciudad, que haya 

más mujeres que tienen trabajos más 

precarios, por qué ocurre también que 

aquí, en nuestra ciudad, exista esa 

profunda brecha entre las pensión de las 

mujeres y las pensiones de los hombres. 

Desde luego es importante pensar en el 

por qué, sobre todo para encontrar las 

soluciones de que no podemos esperar. 

 

Y es necesario también reflexionar sobre 

el impacto que tuvieron las políticas 

neoliberales, es necesario también 

recordar los recortes que hubo en el 

gasto social, porque es evidente que 

somos las mujeres las que acabamos 

padeciendo el coste de esos recortes en el 

gasto social. 

 

Y finalizo ya. Las políticas públicas de 

igualdad creemos que son la solución a 

parte de estos problemas. Creemos que 

además proporcionan el mismo nivel de 

vida para todas las personas, 

independientemente de su sexo, por eso 

creo que hoy damos un gran paso, creo 

que hoy es un avance para todas las 

mujeres que nos consideramos feministas 

y para todas las personas que creen 

directamente en la igualdad. Así que 

rompamos con las desigualdades y 

esperemos que esta Ordenanza sea útil 

para el vecindario.  

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Por el Partido Popular, señora 

Gutiérrez. 
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Señora Gutiérrez Roselló 

 

Grazas.  

 

Bo, en materia de igualdade nós non 

imos admitir ningunha lección e non o 

imos a facer porque, desgraciadamente, 

en todos os grupos políticos aparecen 

comentarios desafortunados. E, señora 

Neira, recoñezo que o que vostede me 

trataba de explicar pode ser así, pero 

tampouco temos que esquecer as 

mensaxes do PSOE do representante de 

La Laguna, sobre o que faría cunha 

empregada enchufada, nin a vostede 

afear á súa vicepresidenta cando 

utilizou o “non bonita, non” ou, como 

vostede mesma pode lembrar, porque 

estaba na Corporación, cando o señor 

Ferreiro ría da graza machista nun tuit 

de Rosa saíndo dunha torta, que dixo 

vostede nese momento? Nada. Entón, 

bo, o único que queremos trasladar é 

que non admitimos isto porque isto non 

é unha loita de quen fixo que en cada 

momento. Dalgunha maneira o noso 

obxectivo debe ser común. Eu creo que 

é común e o que temos que facer é 

aplicar todas aquelas cuestións nas que 

esteamos de acordo e só vou lembrar 

unha cousa, que é lembrar todo o que 

ademais do Pacto de Estado contra a 

violencia de xénero fixo o Goberno do 

PP, ampliando o permiso de 

paternidade de dúas a catro semanas; 

un Goberno do PP que puxo en marcha 

o Plan integral contra a trata de 

mulleres e nenos, que por desgraza é un 

problema que afecta a todos os países; 

en materia laboral, o Goberno do PP é 

o que puxo en marcha o complemento 

en función de fillos na pensión 

contributiva para mulleres, isto entrou 

en vigor no 2016, respondendo así a 

unha situación de inxustiza xa que 

moitas delas colleron excedencias por 

coidado de fillos, o que lles levou a 

unha cotización inferior e máis curta; e 

o que son as súas medidas en materia 

Señora Gutiérrez Roselló 

 

Gracias.  

 

Bueno, en materia de igualdad nosotros 

no vamos a admitir ninguna lección y no 

lo vamos a hacer porque, 

desgraciadamente, en todos los grupos 

políticos aparecen comentarios 

desafortunados. Y, señora Neira, 

reconozco que lo que usted me trataba de 

explicar puede ser así, pero tampoco 

tenemos que olvidar los mensajes del 

PSOE del representante de La Laguna, 

sobre lo que haría con una empleada 

enchufada, ni a usted afear a su 

vicepresidenta cuando utilizó el “no 

bonita, no” o, como usted misma puede 

recordar, porque estaba en la 

Corporación, cuando el señor Ferreiro se 

reía de la gracia machista en un tuit de 

Rosa saliendo de una tarta ¿qué dijo usted 

en este momento? Nada. Entonces, 

bueno, lo único que queremos trasladar es 

que no admitimos esto porque esto no es 

una lucha de quién hizo qué en cada 

momento. De alguna manera nuestro 

objetivo debe ser común. Yo creo que es 

común y lo que tenemos que hacer es 

aplicar todas aquellas cuestiones en las 

que estemos de acuerdo y sólo voy a 

recordar una cosa, que es recordar todo lo 

que además del Pacto de Estado contra la 

violencia de género ha hecho el Gobierno 

del PP, ampliando el permiso de 

paternidad de dos a cuatro semanas; un 

Gobierno del PP que puso en marcha el 

Plan integral contra la trata de mujeres y 

niños, que por desgracia es un problema 

que afecta a todos los países; en materia 

laboral, el Gobierno del PP es el que puso 

en marcha el complemento en función de 

hijos en la pensión contributiva para 

mujeres, esto entró en vigor en el 2016, 

respondiendo así a una situación de 

injusticia ya que muchas de ellas 

cogieron excedencias por cuidado de 

hijos, lo que les llevó a una cotización 

inferior y más corta; y lo que son sus 



99 

 
 

 

laboral, que permitiu que desde 2012 á 

súa saída en 2018, se reducisen en 

catro puntos a brecha salarial por 

baixo da media europea, e durante o 

mandato do PP no Estado impulsouse o 

emprendemento feminino de modo que, 

dous de cada tres emprendedores fosen 

mulleres.  

 

No ámbito autonómico a igualdade foi 

un dos eixos prioritarios, para os que, 

como saben, hai unha Secretaría 

específica dedicada exclusivamente a 

este tema. Así, hai en marcha un Plan 

galego de conciliación e 

corresponsabilidade, do 18 ao 21, a 

favor da igualdade entre mulleres e 

homes que logran a conciliación 

corresponsable e plans de actuación en 

centros educativos, porque sen unha 

educación igualitaria, non se pode 

avanzar. En materia de violencia de 

xénero, ademais das axudas ás vítimas 

de violencia que se inclúen no Pacto, 

con máis de cinco millóns para este 

ano, está o programa de atención 

psicolóxica.  

 

Por tanto, cremos que máis que dar 

leccións nesta materia, o que debemos é 

sumar as forzas naquilo que nos une, e 

que neste tema é moito aínda que se 

esforcen en vender outra cousa. Para 

iso que nos une, entendemos que o 

importante é facer pola nosa banda, 

aínda que outros consideren que o 

importante é dicir e saír na foto.  

 

Grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Gutiérrez.  

 

Señora Neira, para pechar a quenda. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Grazas señora alcaldesa. 

medidas en materia laboral, que permitió 

que desde 2012 a su salida en 2018, se 

redujeran en cuatro puntos la brecha 

salarial por debajo de la media europea, y 

durante el mandato del PP en el Estado se 

impulsó el emprendimiento femenino de 

modo que, dos de cada tres 

emprendedores fueran mujeres.  

 

En el ámbito autonómico la igualdad ha 

sido uno de los ejes prioritarios, para los 

que, como saben, hay una Secretaría 

específica dedicada exclusivamente a este 

tema. Así, hay en marcha un Plan gallego 

de conciliación y corresponsabilidad, del 

18 al 21, a favor de la igualdad entre 

mujeres y hombres que logran la 

conciliación corresponsable y planes de 

actuación en centros educativos, porque 

sin una educación igualitaria, no se puede 

avanzar. En materia de violencia de 

género, además de las ayudas a las 

víctimas de violencia que se incluyen en 

el Pacto, con más de cinco millones para 

este año, está el programa de atención 

psicológica.  

 

 

Por tanto, creemos que más que dar 

lecciones en esta materia, lo que debemos 

es sumar las fuerzas en aquello que nos 

une, y que en este tema es mucho aunque 

se esfuercen en vender otra cosa. Para eso 

que nos une, entendemos que lo 

importante es hacer por nuestra parte, 

aunque otros consideren que lo 

importante es decir y salir en la foto.  

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Gutiérrez.  

 

Señora Neira, para cerrar el turno. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Gracias señora alcaldesa. 
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Para comezar polo final, señora 

Gutiérrez, eu non me caracterizo 

precisamente por estar calada e acatar 

sempre aquelas cuestións nas que 

entran en clara contradición co que é a 

miña conciencia, e isto é unha cuestión 

de conciencia. Non vou entrar no 

relatorio de cuestións que vostede fai 

porque non merece a pena nesta 

ocasión, pero sabemos perfectamente o 

que pensamos e como actuamos cada 

un ao longo dos tempos. 

 

E para entrar no ámbito local, que 

sirva este último peche nesta 

aprobación definitiva da Ordenanza de 

Igualdade, dicirlles tanto á señora 

Veira como á señora Cameán, como á 

señora Martínez Lema e á señora 

Gutiérrez, que, loxicamente, o 

compromiso deste Goberno Municipal 

coas políticas de igualdade e de loita 

contra a violencia de xénero e contra as 

desigualdades será clara.  

 

Neses Orzamentos, que esperemos que 

se apoien, vai haber un maior 

compromiso orzamentario, con 

políticas que veñen sendo reclamadas 

desde hai tempo, cos puntos violeta, cos 

espazos do medo, e, efectivamente, tiña 

razón a señora Cameán cando comenta 

que, loxicamente, existe unha brecha 

entre mulleres e homes cando falamos 

sobre todo dos sectores ou dos grupos 

de poboación máis desfavorecidos.  

 

 

Neste momento os servizos sociais 

municipais —dentro dos seus escasos 

recursos para afrontar a inxente 

cantidade de traballo que teñen, cada 

vez maior e con maiores caras de 

problemáticas moi complexas— están a 

facer neste momento un mapa por rúas, 

por zonas, para saber exactamente 

como se está tratando e que tipo de 

poboación estamos a ter cando se 

 

Para comenzar por el final, señora 

Gutiérrez, yo no me caracterizo 

precisamente por estar callada y acatar 

siempre aquellas cuestiones en las que 

entran en clara contradicción con lo que 

es mi conciencia, y esto es una cuestión 

de conciencia. No voy a entrar en el 

relatorio de cuestiones que usted hace 

porque no merece la pena en esta 

ocasión, pero sabemos perfectamente lo 

que pensamos y cómo hemos actuado 

cada uno a lo largo de los tiempos. 

 

Y para entrar en el ámbito local, que sirva 

este último cierre en esta aprobación 

definitiva de la Ordenanza de Igualdad, 

decirles tanto a la señora Veira como a la 

señora Cameán, como a la señora 

Martínez Lema y a la señora Gutiérrez, 

que, lógicamente, el compromiso de este 

Gobierno municipal con las políticas de 

igualdad y de lucha contra la violencia de 

género y contra las desigualdades será 

clara.  

 

En esos Presupuestos, que esperemos que 

se apoyen, va a haber un mayor 

compromiso presupuestario, con políticas 

que vienen siendo reclamadas desde hace 

tiempo, con los puntos violeta, con los 

espacios del miedo, y, efectivamente, 

tenía razón la señora Cameán cuando 

comenta que, lógicamente, existe una 

brecha entre mujeres y hombres cuando 

hablamos sobre todo de los sectores o de 

los grupos de población más 

desfavorecidos.  

 

En este momento los servicios sociales 

municipales —dentro de sus escasos 

recursos para afrontar la ingente cantidad 

de trabajo que tienen, cada vez mayor y 

con mayores caras de problemáticas muy 

complejas— están haciendo en este 

momento un mapa por calles, por zonas, 

para saber exactamente cómo se está 

tratando y qué tipo de población estamos 

teniendo cuando se acude a los servicios 
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acode aos servizos sociais municipais. 

Onde hai maiores, onde hai mulleres 

solas, que mulleres... que mulleres non, 

perdón, que persoas son as que piden a 

renda social municipal, de que tipo de 

perfís estamos a falar cando falamos de 

RISGA, de que tipo de perfís estamos a 

falar cando falamos de coidadores ou 

coidadoras, fundamentalmente 

coidadoras, quen utiliza determinados 

servizos, porque é fundamental ese 

diagnóstico para empezar a falar, bo, 

pois de dar unha resposta eficaz cos 

medios dos que se teñen. 

 

Tamén trataremos de reforzar, na 

medida das nosas posibilidades, 

sabendo que é un tema 

fundamentalmente de persoal e de 

pouca capacidade de resposta, no CIM 

e na CAM. Nós tamén lle pedimos a 

vostedes que insten á Xunta de Galicia 

—porque xa llo pedimos tamén nós de 

maneira directa— para que o COF 

poida ser reforzado con ese xinecólogo, 

e, desde logo, tamén imos poñer en 

marcha o cuarto plan de igualdade, 

tendo en conta que o terceiro, pois 

finalizou xa a súa vixencia. 

 

Tamén quero lembrar, efectivamente, 

que a sociedade está a cambiar, aínda 

que non ao ritmo que todos quixésemos 

e que xa son maior número de mulleres 

as que ocupan neste momento as 

direccións de Area. Tendo en conta, 

ademais, que temos unha alcaldesa 

muller, que somos, bueno, maioría en 

portavocía... bo quitando o meu 

compañeiro, o señor Lage Tuñas, son 

vostedes maioría e por tanto a situación 

cambiou. 

 

E o meu último segundo de intervención 

que sirva en recordo dunha muller que 

foi un referente para todas nós, e cando 

falo de todas, falo das militantes 

socialistas. Unha muller brava, que lle 

tocou lidar coa vida nun momento moi 

sociales municipales. Dónde hay 

mayores, dónde hay mujeres solas, qué 

mujeres… qué mujeres no, perdón, qué 

personas son las que piden la renta social 

municipal, de qué tipo de perfiles 

estamos hablando cuando hablamos de 

RISGA, de qué tipo de perfiles estamos 

hablando cuando hablamos de cuidadores 

o cuidadoras, fundamentalmente 

cuidadoras, quién utiliza determinados 

servicios, porque es fundamental ese 

diagnóstico para empezar a hablar, 

bueno, pues de dar una respuesta eficaz 

con los medios de los que se tienen. 

 

También trataremos de reforzar, en la 

medida de nuestras posibilidades, 

sabiendo que es un tema 

fundamentalmente de personal y de poca 

capacidad de respuesta, en el CIM y en la 

CAM. Nosotros también le pedimos a 

ustedes que insten a la Xunta de Galicia 

—porque ya se lo pedimos también 

nosotros de manera directa— para que el 

COF pueda ser reforzado con ese 

ginecólogo, y, desde luego, también 

vamos a poner en marcha el cuarto plan 

de igualdad, teniendo en cuenta que el 

tercero, pues ha finalizado ya su vigencia. 

 

También quiero recordar, efectivamente, 

que la sociedad está cambiando, aunque 

no al ritmo que todos quisiéramos y que 

ya son, pues mayor número de mujeres 

las que ocupan en este momento las 

direcciones de Área. Teniendo en cuenta, 

además, que tenemos una alcaldesa 

mujer, que somos, bueno, mayoría en 

portavocía, bueno quitando a mi 

compañero, el señor Lage Tuñas, son 

ustedes mayoría y por lo tanto la 

situación ha cambiado. 

 

Y mi último segundo de intervención que 

sirva en recuerdo de una mujer que ha 

sido un referente para todas nosotras, y 

cuando hablo de todas, hablo de las 

militantes socialistas. Una mujer brava, 

que le tocó lidiar con la vida en un 
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complicado e que seguramente nos 

ensinou a moitas de nós cando 

tocabamos as portas dunha agrupación 

para empezar a militar, hai moitos 

anos, ensinounos o que era a loita pola 

xustiza e a loita pola igualdade das 

mulleres, e esa é Pilar Valiño. Por 

tanto, sirva tamén esta homenaxe para 

ela no noso nome. 

 

Presidencia 

 

Moitas gracias, señora Neira.  

 

Pasamos xa, polo tanto, á votación da 

ordenanza. 

 

Votación do asunto número sete 

 

Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación o asunto número 

sete referenciado na orde do día, 

producíndose o seguinte resultado: 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Presidencia 

 

Moi ben, moitas grazas, queda 

aprobado por unanimidade. 

 

Acordo 

 

momento muy complicado y que 

seguramente nos enseñó a muchas de 

nosotras cuando tocábamos las puertas de 

una agrupación para empezar a militar, 

hace muchos años, nos enseñó lo que era 

la lucha por la justicia y la lucha por la 

igualdad de las mujeres, y esa es Pilar 

Valiño. Por lo tanto, sirva también este 

homenaje para ella en nuestro nombre. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Neira.  

 

Pasamos ya, por lo tanto, a la votación 

de la ordenanza. 

 

Votación del asunto número siete 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación el asunto número siete 

referenciado en el orden del día, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

(Cs) (1 voto). 

 

Presidencia 

 

Muy bien, muchas gracias, queda 

aprobado por unanimidad. 

 

Acuerdo 
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1.- Desestimar a única alegación 

presentada durante o prazo de 

exposición pública da Ordenanza 

municipal da Coruña para a igualdade 

na diversidade pola Sección Sindical do 

Concello da Coruña da Confederación 

Intersindical Galega (CIG). 

 

 

2.- Aprobar definitivamente a 

Ordenanza municipal da Coruña para a 

igualdade na diversidade. 

 

3.- Publicar integramente no Boletín 

Oficial da Provincia da Coruña o texto 

da ordenanza, que non varía con 

respecto ao aprobado inicialmente, que 

entrará en vigor cando se produza esta 

publicación e transcorra o prazo 

previsto no artigo 65.2 da Lei 7/85, do 2 

de abril, de bases do Réxime Local. 

 

II–PARTE NON RESOLUTIVA. 

CONTROL E SEGUIMENTO DA 

XESTIÓN: 

 

1º.- Toma de coñecemento de 

resolucións e decretos 

 

125.- Toma de coñecemento: 

 

- Das resolucións da Xunta de Goberno 

Local, desde a número dez mil 

oitocentos un (10.801) de 1 de agosto 

de 2019, á número doce mil seiscentos 

(12.600), de 24 de setembro de 2019. 

 

- E dos decretos da Alcaldía, desde o 

número catro mil oitocentos un (4.801), 

de 14 de agosto de 2019, ata o número 

cinco mil catrocentos (5.400), de 19 de 

setembro de 2019. 

 

 

2º.- Mocións 

 

Ás doce horas e corenta e seis 

minutos saen do Salón de Sesións o 

señor Lema Suárez, o señor Martínez 

1.- Desestimar la única alegación 

presentada durante el plazo de 

exposición pública de la Ordenanza 

municipal de A Coruña para la igualdad 

en la diversidad por la Sección Sindical 

del Ayuntamiento de A Coruña de la 

Confederación Intersindical Galega 

(CIG). 

 

2.- Aprobar definitivamente la 

Ordenanza municipal de A Coruña para 

la igualdad en la diversidad. 

 

3.- Publicar íntegramente en el Boletín 

Oficial de la Provincia de A Coruña el 

texto de la ordenanza, que no varía con 

respecto a lo aprobado inicialmente, que 

entrará en vigor cuando se produzca esta 

publicación y transcurra el plazo previsto 

en el artículo 65.2 de la Ley 7/85, del 2 

de abril, de bases del Régimen Local. 

 

II–PARTE NO RESOLUTIVA. 

CONTROL Y SEGUIMIENTO DE LA 

GESTIÓN: 

 

1º.- Toma de conocimiento de 

resoluciones y decretos 

 

125.- Toma de conocimiento: 
 

- De las resoluciones de la Junta de 

Gobierno Local, desde la número diez 

mil ochocientos uno (10.801) de 1 de 

agosto de 2019, a la número doce mil 

seiscientos (12.600), de 24 de septiembre 

de 2019. 

 

- Y de los decretos de la Alcaldía, desde 

el número cuatro mil ochocientos uno 

(4.801), de 14 de agosto de 2019, hasta el 

número cinco mil cuatrocientos (5.400), 

de 19 de septiembre de 2019. 

 

2º.- Mociones 

 

A las doce horas y cuarenta y seis 

minutos salen del Salón de Sesiones el 

señor Lema Suárez, el señor Martínez 
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Durán e o señor Jorquera Caselas. 

 

Presidencia 

 

Ben, neste punto e antes de comezar a 

moción, consta nesta Presidencia a 

solicitude dun receso breve debido a 

que se presentaron diversas emendas, 

mesmo xa iniciado o Pleno. E para 

poder dinamizar o debate das mocións é 

preferible facer unha parada curta, se 

lles parece ós respectivos Grupos, de 

non máis de 15 minutos, para que falen 

das mocións presentadas e retomamos o 

debate.  

 

Son as doce e corenta e sete minutos. Á 

unha. Bueno, se aproveitan para falar de 

todas, moito mellor. 15 minutos, 

chégalles? Se ven a necesidade de 

ampliar, ampliamos cinco minutos máis 

se con iso conseguimos dinamizar o 

debate posterior. 

 

Moitas grazas. 

 

Ás doce horas e corenta e sete 

minutos a Presidencia resolve facer 

un receso, retomándose a sesión ás 

trece horas e once minutos. 

 

Presidencia 

 

Ben, retomamos a sesión coas mocións 

presentadas polos distintos Grupos, ás 

cales se teñen presentado diferentes 

emendas que, na quenda correspondente 

do resto dos grupos, as poderán 

expoñer. 

 

MOCIÓNS PRESENTADAS POLO 

GRUPO MIXTO CIDADÁNS-

PARTIDO DA CIDADANÍA 

 

Primeira.- Moción para a garantía da 

seguridade e convivencia cidadá 

fronte á okupación ilegal de vivendas. 

 

Os Grupos municipais do Partido 

Durán y el señor Jorquera Caselas. 
 

Presidencia 

 

Bien, en este punto y antes de comenzar 

la moción, consta en esta Presidencia la 

solicitud de un receso breve puesto que 

se presentaron diversas enmiendas, 

incluso ya iniciado el Pleno. Y para 

poder dinamizar el debate de las 

mociones es preferible hacer una parada 

corta, si les parece a los respectivos 

Grupos, de no más de 15 minutos, para 

que hablen de las mociones presentadas 

y retomamos el debate. 

 

Son las doce y cuarenta y siete minutos. 

A la una. Bueno, si aprovechan para 

hablar de todas, mucho mejor. ¿15 

minutos, les llega? Si ven la necesidad de 

ampliar, ampliamos cinco minutos más si 

con eso conseguimos dinamizar el debate 

posterior. 

 

Muchas gracias. 

 

A las doce horas y cuarenta y siete 

minutos a Presidencia resuelve hacer un 

receso, retomándose la sesión a las trece 

horas y once minutos. 

 

Presidencia 

 

Bien, retomamos la sesión con las 

mociones presentadas por los distintos 

Grupos, a las cuales se han presentado 

diferentes enmiendas que, en el turno 

correspondiente del resto de los grupos, 

las podrán exponer. 

 

MOCIONES PRESENTADAS POR El 

GRUPO MIXTO CIUDADANOS-

PARTIDO DE LA CIUDADANÍA 

 

Primera.- Moción para la garantía de la 

seguridad y convivencia ciudadana 

frente a la okupación ilegal de viviendas 

 

Los Grupos municipales del Partido 
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Socialista e do Partido Popular 

presentan unha emenda a esta 

primeira moción do Grupo Mixto 

Cidadáns–Partido da Cidadanía.  

 

Presidencia 

 

A primeira é a moción para a garantía 

da seguridade e convivencia cidadá 

fronte á okupación ilegal de vivendas 

presentada polo Grupo Municipal 

Ciudadanos.  

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Bueno, neste caso, nesta primeira 

moción, houbo dúas emendas, unha do 

PP e unha do PSOE, pero bueno, entre 

todos nos puxemos de acordo xa para os 

acordos, valga a redundancia, que 

pasarei a ler despois.  

 

O que si, aproveitaría para pedir, por 

favor, que xa que fixemos un acordo 

entre todos nós para que as mocións 

estivesen a tempo o luns, antes da unha 

e media, pois que tamén as emendas 

puidesen ter un pouquiño mais de 

axilidade para non atoparnos nesta 

circunstancia así de última hora que, 

bueno, tendo as mocións, en este caso 

esta moción estaba presentada o luns, 

pois iso, aí queda, que por favor, que o 

teñamos en conta para próximos plenos. 

 

 

Entonces paso a contar a exposición dos 

motivos desta moción: os delitos de 

ocupación de edificios e vivendas 

experimentaron un crecemento durante 

os últimos anos na nosa cidade. Ben os 

que utilizan el inmoble ocupado como 

base de operacións para actividades 

criminais, como é o caso de tráfico de 

drogas; o ben, ocupando vellos 

inmobles aínda que non teñan nin auga 

corrente nin outros servizos, 

Socialista y del Partido Popular 

presentan una enmienda a esta primera 

moción del GrupoMixto Ciudadanos–

Partido de la Ciudadanía. 

 

Presidencia 
 

La primera es la moción para la garantía 

de la seguridad y convivencia ciudadana 

frente a la okupación ilegal de viviendas 

presentada por el Grupo Municipal 

Ciudadanos.  

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Bueno, en este caso, en esta primera 

moción, hubo dos enmiendas, una del PP 

y una del PSOE, pero bueno, entre todos 

nos pusimos de acuerdo ya para los 

acuerdos, valga la redundancia, que 

pasaré a leer después.  

 

Lo que sí, aprovecharía para pedir, por 

favor, que ya que hicimos un acuerdo 

entre todos nosotros para que las 

mociones estuvieran a tiempo el lunes, 

antes de la una y media, pues que 

también las enmiendas pudiesen tener un 

poquito más de agilidad para no 

encontrarnos en esta circunstancia así de 

última hora que, bueno, teniendo las 

mociones, en este caso esta moción 

estaba presentada el lunes, pues eso, ahí 

queda, que por favor, que lo tengamos en 

cuenta para próximos plenos. 

 

Entonces paso a contar la exposición de 

los motivos de esta moción: los delitos de 

ocupación de edificios y viviendas han 

experimentado un crecimiento durante 

los últimos años en nuestra ciudad. Bien 

los que utilizan el inmueble ocupado 

como base de operaciones para 

actividades criminales, como es el caso 

de tráfico de drogas; o bien, ocupando 

viejos inmuebles aunque no tengan ni 

agua corriente ni otros servicios, 
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producindo graves molestias ao resto 

de veciños, como cheiros, ruídos, 

enfrontamentos, berros, festas e demais 

comportamentos incívicos.  

 

Este crecemento no caso de ocupacións 

ilegais, ten a súa orixe por unha banda 

nunha carencia de instrumentos legais 

que permitan reaccionar fronte ás 

mesmas unha vez constatadas e 

promover un desaloxo efectivo dos 

inmobles nun prazo de breve tempo; e 

por outro, nunha escaseza de medios 

humanos e materiais para poder levar a 

cabo a detección destas ocupacións e 

executar as correspondentes ordes de 

desaloxo.  

 

A falta de resposta por parte dos 

poderes públicos está a xerar unha 

sensación crecente, tanto de 

desprotección para os lexítimos 

propietarios das vivendas ocupadas, 

como para os veciños que teñen que 

enfrontarse a este tipo de situacións sen 

que se faga nada respecto diso, así 

como de impunidade daqueles que 

realizan este tipo de actividades 

delituosas e incívicas. 

 

Bo, é evidente que temos un problema 

grave nesta cidade e que aumentou 

ultimamente, entón, por iso, bo, paso a 

expoñer os acordos desta moción, 

acordados co Partido Popular e co 

PSOE.  

 

Entón, os acordos serían: 

 

Dado o aumento dos delitos contra o 

patrimonio e o deterioro da 

convivencia, motivados polas 

ocupacións ilegais, o Concello porá en 

marcha un plan de protección da 

convivencia e seguridade Veciñal que 

será elaborado pola Comisión de 

Seguridade do concello, con 

representación de todos os grupos 

políticos. O plan de protección da 

produciendo graves molestias al resto de 

vecinos, como olores, ruidos, 

enfrentamientos, gritos, fiestas y demás 

comportamientos incívicos. 

 

Este crecimiento en el caso de 

ocupaciones ilegales, tiene su origen por 

un lado en una carencia de instrumentos 

legales que permitan reaccionar frente a 

las mismas una vez constatadas y 

promover un desalojo efectivo de los 

inmuebles en un plazo de breve tiempo; y 

por otro, en una escasez de medios 

humanos y materiales para poder llevar a 

cabo la detección de estas ocupaciones y 

ejecutar las correspondientes órdenes de 

desalojo.  

 

La falta de respuesta por parte de los 

poderes públicos está generando una 

sensación creciente, tanto de 

desprotección para los legítimos 

propietarios de las viviendas ocupadas, 

como para los vecinos que tienen que 

enfrentarse a este tipo de situaciones sin 

que se haga nada al respecto, así como de 

impunidad de aquellos que realizan este 

tipo de actividades delictivas e incívicas. 

 

 

Bueno, es evidente que tenemos un 

problema grave en esta ciudad y que ha 

aumentado últimamente, entonces, por 

eso, bueno, paso a exponer los acuerdos 

de esta moción, consensuados con el 

Partido Popular y con el PSOE.  

 

Entonces, los acuerdos serían: 

 

Dado el aumento de los delitos contra el 

patrimonio y el deterioro de la 

convivencia, motivados por las 

ocupaciones ilegales, el Ayuntamiento 

pondrá en marcha un plan de protección 

de la convivencia y seguridad vecinal que 

será elaborado por la Comisión de 

Seguridad del Ayuntamiento, con 

representación de todos los grupos 

políticos. El plan de protección de la 
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convivencia e seguridade veciñal terá 

que elaborarse antes de que finalice o 

primeiro semestre do ano 2020, e terá 

en conta a opinión dos profesionais do 

Concello e de expertos en materia de 

seguidores. 

 

 

O punto tres, instar ao Goberno 

Municipal e Delegación do Goberno a 

reforzar as actuacións para garantir a 

seguridade e a convivencia cidadás 

fronte as ocupacións ilegais de vivendas 

ante a alarma social existente na cidade 

pola presenza de grupos de delincuencia 

organizada que detectan pisos baleiros e 

os ocupan ilegalmente. 

 

O catro, estudiar, dentro do plan, a 

elaboración dun informe de vivendas 

ocupadas cuantitativo e cualificativo, 

onde se indique o tipo de ocupación, 

diferenciando as ocupacións delictivas e 

das persoas que realizan por razóns de 

necesidade. Todo iso, respectando a 

normativa sobre protección de datos. 

 

 

O punto cinco, instar ao Goberno 

municipal a adoptar as medidas 

necesarias para o cumprimento da 

coñecida como “Lei de deshaucio 

exprés”, ante os casos de ocupación por 

precariedade ou necesidade en materia 

de servicios sociais e acceso á vivenda, 

ben sexa desde unha oficina da defensa 

dos dereitos dos veciños afectados pola 

ocupación, ou redactando unha posible 

ordenanza que garante a convivencia e 

seguridade cidadá en calquera barrio da 

cidade. 

 

E o punto seis, demandar do estado o 

incremento da plantilla correspondente 

a Policía Nacional para reforzar a 

seguridade na nosa cidade. 

 

Presidencia 

 

convivencia y seguridad vecinal tendrá 

que elaborarse antes de que finalice el 

primer semestre del año 2020, y tendrá 

en cuenta la opinión de los profesionales 

del Ayuntamiento y de expertos en 

materia de seguidores. 

 

 

El punto tres, instar al Gobierno 

municipal y Delegación del Gobierno a 

reforzar las actuaciones para garantizar 

la seguridad y la convivencia ciudadanas 

frente las ocupaciones ilegales de 

viviendas ante la alarma social existente 

en la ciudad por la presencia de grupos 

de delincuencia organizada que detectan 

pisos vacíos y los ocupan ilegalmente. 

 

El cuatro, estudiar, dentro del plan, la 

elaboración de un informe de viviendas 

ocupadas cuantitativo y cualificativo, 

donde se indique el tipo de ocupación, 

diferenciando las ocupaciones delictivas 

y de las personas que realizan por 

razones de necesidad. Todo eso 

respetando la normativa sobre 

protección de datos. 

 

El punto cinco, instar al Gobierno 

municipal a adoptar las medidas 

necesarias para el cumplimiento de la 

conocida como “Ley de desahucio 

exprés, ante los casos de ocupación por 

precariedad o necesidad en materia de 

servicios sociales y acceso a la vivienda, 

bien sea desde una oficina de la defensa 

de los derechos de los vecinos afectados 

por la ocupación, o redactando una 

posible ordenanza que garantice la 

convivencia y seguridad ciudadana en 

cualquier barrio de la ciudad. 

 

Y el punto seis, demandar del estado el 

incremento de la plantilla 

correspondiente a Policía Nacional para 

reforzar la seguridad en nuestra ciudad. 

 

Presidencia 
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Moi ben, moitas grazas, señora 

Martínez.  

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Ben, pois dende o Bloque Nacionalista 

Galego, anunciamos que non estamos a 

favor deste tipo de mocións, que ó final 

ó que contribúen —e aí non nos van a 

atopar— é a crear unha alarma social 

sobre cuestións que, evidentemente, 

poden acontecer na nosa cidade. Non as 

negamos, non somos negacionistas 

destes feitos, haberá ocupacións ilegais 

na nosa cidade, pero, desde logo, non é 

unha cuestión que xere unha alarma 

social. Non creemos que haxa que traer 

a Pleno este tipo de cuestións, 

incendiando determinados discursos, 

cando ademais, evidentemente, cada 

organización política ten as súas 

prioridades. E entendemos que desde o 

Grupo Municipal de Ciudadanos se 

traia este tipo de mocións, pero a nós 

realmente o que nos interesa —e no que 

cremos que se ten que centrar o 

Goberno Municipal e esta 

Corporación— é realmente a facer 

efectivo o dereito a unha vivenda digna 

na nosa cidade. Iso si que afecta á 

maioría social da nosa cidade, e desde 

logo creemos que esa ten que ser a 

prioridade deste mandato, así o 

deixamos constar no acordo de 

investidura, no acordo de mandato que 

asinamos co Partido Socialista.  

 

 

Cremos que é fundamental traballar 

nunha bolsa de aluguer municipal, 

cremos que é fundamental traballar na 

rehabilitación, cremos que é 

fundamental traballar na accesibilidade 

dos edificios, cremos que o que si que é 

verdadeiramente un problema social é 

que hai, hoxe en día, xente encerrada 

Muy bien, muchas gracias, señora 

Martínez.  

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Bien, pues desde el Bloque Nacionalista 

Galego, anunciamos que no estamos a 

favor de este tipo de mociones, que al 

final a lo que contribuyen —y ahí no nos 

van a encontrar— es a crear una alarma 

social sobre cuestiones que, 

evidentemente, pueden acontecer en 

nuestra ciudad. No las negamos, no 

somos negacionistas de estos hechos, 

habrá ocupaciones ilegales en nuestra 

ciudad, pero, desde luego, no es una 

cuestión que genere una alarma social. 

No creemos que haya que traer a Pleno 

este tipo de cuestiones, incendiando 

determinados discursos, cuando además, 

evidentemente, cada organización 

política tiene sus prioridades. Y 

entendemos que desde el Grupo 

Municipal de Ciudadanos se traiga este 

tipo de mociones, pero a nosotros 

realmente lo que nos interesa —y en lo 

que creemos que se tiene que centrar el 

Gobierno municipal y esta 

Corporación— es realmente a hacer 

efectivo el derecho a una vivienda digna 

en nuestra ciudad. Eso sí que afecta a la 

mayoría social de nuestra ciudad, y 

desde luego creemos que esa tiene que 

ser la prioridad de este mandato, así lo 

dejamos constar en el acuerdo de 

investidura, en el acuerdo de mandato 

que firmamos con el Partido Socialista.  

 

Creemos que es fundamental trabajar en 

una bolsa de alquiler municipal, creemos 

que es fundamental trabajar en la 

rehabilitación, creemos que es 

fundamental trabajar en la accesibilidad 

de los edificios, creemos que el que sí que 

es verdaderamente un problema social es 

que hay, hoy en día, gente encerrada en 
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nas súas casas como un auténtico 

cárcere porque non pode saír porque 

non ten medidas de accesibilidade. E o 

problema de convivencia neses edificios 

é que realmente a xente encerrada na 

súa casa e hai outras persoas nas 

comunidades de veciños, por exemplo, 

que non queren instalar medidas que 

favorezan a accesibilidade. Por 

exemplo, nós propoñemos —e así o 

anunciamos onte— que exista para este 

tipo de casos un servizo municipal de 

mediación, e pelexaremos porque este 

vaia co seu financiamento no orzamento 

de 2020. Creemos que ese si que é un 

verdadeiro problema social, que pode 

ser mais invisíbel, que pode non ter os 

altavoces que ten este, pero que 

realmente é un problema que está 

pasando todos os días na nosa cidade e 

que compre abordar e para nos ese é o 

verdadeiro, bueno, a verdadeira 

prioridade.  

 

Nada mais. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señora García. 

 

Señora García Gómez 

 

Si, ola, bos días a todas e a todos.  

 

Eu quero felicitar esta moción de 

Ciudadanos porque realmente descubre 

o que é a súa ideoloxía. Despois de 

moitas intervencións nas que se 

adscribe aos postulados do Partido 

Socialista ou incluso do Bloque 

Nacionalista Galego, pois vemos 

realmente cales son as súas prioridades, 

e me parece moi ben que queden de 

manifesto. 

 

É unha moción que nos imos votar en 

contra porque entendemos que mestura 

sus casas como una auténtica cárcel 

porque no puede salir porque no tiene 

medidas de accesibilidad. Y el problema 

de convivencia en esos edificios es que 

realmente la gente encerrada en su casa 

y hay otras personas en las comunidades 

de vecinos, por ejemplo, que no quieren 

instalar medidas que favorezcan la 

accesibilidad. Por ejemplo, nosotros 

proponemos —y así lo anunciamos 

ayer— que exista para este tipo de casos 

un servicio municipal de mediación, y 

pelearemos porque este vaya con su 

financiación en el presupuesto de 2020. 

Creemos que ese sí que es un verdadero 

problema social, que puede ser más 

invisible, que puede no tener los 

altavoces que tiene este, pero que 

realmente es un problema que está 

pasando todos los días en nuestra ciudad 

y que es necesario abordar y para 

nosotros ese es el verdadero, bueno, la 

verdadera prioridad. 

 

Nada más. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señora García. 

 

Señora García Gómez 

 

Sí, hola, buenos días a todas y a todos.  

 

Yo quiero felicitar esta moción de 

Ciudadanos porque realmente descubre 

lo que es su ideología. Después de 

muchas intervenciones en las que se 

adscribe a los postulados del Partido 

Socialista o incluso del Bloque 

Nacionalista Galego, pues vemos 

realmente cuáles son sus prioridades, y 

me parece muy bien que queden de 

manifiesto. 

 

Es una moción que nosotros vamos a 

votar en contra porque entendemos que 
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churras con merinas, mestura realmente 

o que é unha necesidade de emerxencia 

social, do dereito á vivenda con outro 

tipo de accións que poden ter una 

carácter delictivo, pero que dende logo 

non conforman un contexto nin hai 

unha relación causal entre unha e a 

outra, e creemos que é un xeito bastante 

preocupante de criminalizar unha 

situación de pobreza que é o que 

realmente debería preocuparlle ós 

representantes públicos, incluído 

Ciudadanos. Se Ciudadanos utiliza a 

Constitución española como ladrillo 

para petarlle na cabeza aos demais 

cando se trata de cuestións territoriais, 

creo que tamén debería esgrimir a 

Constitución española para garantir ó 

dereito á vivenda, que non só está 

recollido na Constitución española, 

senón tamén na Declaración dos 

Dereitos Humanos. 

 

 

Ante as situacións de desigualdade e de 

pobreza extrema que se poden dar en 

moitos deses contextos de okupacións 

de vivendas, Ciudadanos reacciona 

enviando á policía e enviando unha 

estratexia, dende o noso punto, 

represiva, que o que fai é, se cadra, 

acentuar pois esa exclusión social que 

debería preocuparnos a todas. Ante a 

pobreza, represión e, dende a represión, 

exclusión social. 

 

Algúns datos: os alugueres se 

encareceron ou ocupan un 16% máis da 

renda da que dispoñen as familias na 

última década; os desafiuzamentos 

hipotecarios baixaron pero subiron os 

relacionados con alugueres e 

incrementáronse tamén as persoas sen 

fogar, que ademais teñen unha 

casuística moi particular, son persoas 

sen fogar que non teñen unha 

traxectoria de estar sen fogar, senón que 

moitas veces responden a circunstancias 

puntuais. Son xente, en moitos casos, 

mezcla churras con merinas, mezcla 

realmente lo que es una necesidad de 

emergencia social, del derecho a la 

vivienda con otro tipo de acciones que 

pueden tener una carácter delictivo, pero 

que desde luego no conforman un 

contexto ni hay una relación causal entre 

una y a otra, y creemos que es una 

manera bastante preocupante de 

criminalizar una situación de pobreza 

que es lo que realmente debería 

preocuparle a los representantes 

públicos, incluido Ciudadanos. Si 

Ciudadanos utiliza la Constitución 

española como ladrillo para darle en la 

cabeza a los demás cuando se trata de 

cuestiones territoriales, creo que también 

debería esgrimir la Constitución 

española para garantizar al derecho a la 

vivienda, que no solo está recogido en la 

Constitución española, sino también en 

la Declaración de los Derechos 

Humanos. 

 

Ante las situaciones de desigualdad y de 

pobreza extrema que se pueden dar en 

muchos de esos contextos de okupaciones 

de viviendas, Ciudadanos reacciona 

enviando a la policía y enviando una 

estrategia, desde nuestro punto, 

represiva, que lo que hace es, a lo mejor, 

acentuar pues esa exclusión social que 

debería preocuparnos a todas. Ante la 

pobreza, represión y, desde la represión, 

exclusión social. 

 

Algunos datos: los alquileres se 

encarecieron o ocupan un 16% más de la 

renta de la que disponen las familias en 

la última década; los desahucios 

hipotecarios bajaron pero subieron los 

relacionados con alquileres y se 

incrementaron también las personas sin 

hogar, que además tienen una casuística 

muy particular, son personas sin hogar 

que no tienen una trayectoria de estar sin 

hogar, sino que muchas veces responden 

a circunstancias puntuales. Son gente, en 

muchos casos, menores de 25 años y en 
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menores de 25 anos e en moitos casos, 

mulleres. Ante iso, nós non 

reaccionamos con policía, nós 

reaccionamos doutra maneira, 

reaccionamos con programas sociais e 

aí está a renda social municipal, aí están 

as axudas de emerxencia social. No ano 

pasado foron mais de 2.400 e 

practicamente un terzo delas se 

corresponden con axudas para a 

vivenda. Se reacciona co programa “A 

flote”, para diminuír desafiuzamentos e 

realmente dar unha alternativa 

habitacional; se responde co programa 

“Housing first” que ofrece unha 

vivenda e un acompañamento 

socioeducativo a persoas sen teito; se 

reacciona tamén abrindo o Centro 

Abeiro, que o ano pasado atendeu a 

máis de 250 persoas; se reacciona con 

convenios coas empresas eléctricas, 

para evitar os cortes de luz en época 

estacional.  

 

E esa para nos é a nosa perspectiva: 

ante a carencia habitacional e a carencia 

de vivenda, responder con programas 

públicos e políticas públicas de benestar 

social e de vivenda.  

 

 

Nós entendemos que unha maior 

desigualdade conduce a unha maior 

inseguridade e viceversa. E unha das 

maiores políticas de igualdade que, 

insisto, para nós deben ser a prioridade, 

conducen a unha maior sensación de... 

xa non só de seguridade, se non de 

dignidade para as persoas que viven na 

nosa xeografía.  

 

Non nos parece axeitada esta moción e 

votaremos en contra. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora García.  

 

Polo Partido Popular, señor Deus. 

muchos casos, mujeres. Ante eso, 

nosotros no reaccionamos con policía, 

nosotros reaccionamos de otra manera, 

reaccionamos con programas sociales y 

ahí está la renta social municipal, ahí 

están las ayudas de emergencia social. 

En el año pasado fueron más de 2.400 y 

prácticamente, un tercio de ellas se 

corresponden con ayudas para la 

vivienda. Se reacciona con el programa 

“A flote” para disminuir desahucios y 

realmente dar una alternativa 

habitacional; se responde con el 

programa “Housing first” que ofrece una 

vivienda y un acompañamiento 

socioeducativo a personas sin techo; se 

reacciona también abriendo el Centro 

Abeiro, que el año pasado atendió a más 

de 250 personas; se reacciona con 

convenios con las empresas eléctricas, 

para evitar los cortes de luz en época 

estacional. 

 

 

Y esa para nosotras es nuestra 

perspectiva: ante la carencia 

habitacional y la carencia de vivienda, 

responder con programas públicos y 

políticas públicas de bienestar social y de 

vivienda.  

 

Nosotros entendemos que una mayor 

desigualdad conduce a una mayor 

inseguridad y viceversa. Y una de las 

mayores políticas de igualdad que, 

insisto, para nosotros deben ser la 

prioridad, conducen a una mayor 

sensación de… ya no solo de seguridad, 

si no de dignidad para las personas que 

viven en nuestra geografía.  

 

No nos parece adecuada esta moción y 

votaremos en contra. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora García.  

 

Por el Partido Popular, señor Deus. 
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Señor Deus Álvarez 

 

Grazas, señora alcaldesa. Bos días a 

todos.  

 

Debatemos hoxe unha moción sobre un 

tema que preocupa, e cada vez máis, 

pese que na nosa cidade non presenta os 

índices de problemática que se están a 

vivir en outras urbes.  

 

Dito isto, non podemos baixar a garda e 

esperar que se produzan casos máis 

alarmantes para tomar medidas, véase 

sen ir mais lonxe o ocorrido estes días 

na rúa José Baldomir, na Agra do 

Orzán, cos okupas dun edificio, que o 

levan ocupando mais de tres anos. 

Detrás de cada okupación ilegal dunha 

vivenda ou dun edificio, hai un ou 

varios propietarios afectados, que ven 

como o dereito para dispoñer da súa 

propiedade con liberdade vese coartada 

por estas accións.  

 

Señora García, nós distinguimos dous 

tipos de okupación, as que se producen 

dunha forma delituosa e que son o foco 

de conflitos que van, desde poñer en 

perigo a integridade física das persoas: 

incendios, pelexas, suciedade..., ata o 

tráfico de drogas, distorsionando a 

convivencia entre os veciños. Nin que 

dicir ten, as desfeitas vandálicas que se 

producen no mobiliario ou na propia 

estrutura do edificio.  

 

 

E por outra banda, claro, temos as 

okupacións que podemos chamar por 

necesidade ou precariedade. Persoas 

que ven abocadas a tomar esta decisión 

ao non dispoñer dos medios ou das 

axudas necesarias para poder acceder a 

unha vivenda digna. 

 

Dúas caras dunha moneda, e moi 

distintas, que deben ter un tratamento 

 

Señor Deus Álvarez 

 

Gracias, señora alcaldesa. Buenos días a 

todos. 

 

Debatimos hoy una moción sobre un 

tema que preocupa, y cada vez más, pese 

que en nuestra ciudad no presenta los 

índices de problemática que se están 

viviendo en otras urbes.  

 

Dicho esto, no podemos bajar la guardia 

y esperar que se produzcan casos más 

alarmantes para tomar medidas, véase 

sin ir más lejos lo ocurrido estos días en 

la calle José Baldomir, en el Agra del 

Orzán, con los okupas de un edificio, que 

lo llevan ocupando más de tres años. 

Detrás de cada okupación ilegal de una 

vivienda o de un edificio, hay uno o 

varios propietarios afectados, que ven 

como el derecho para disponer de su 

propiedad con libertad se ve coartada 

por estas acciones.  

 

Señora García, nosotros distinguimos 

dos tipos de okupación, las que se 

producen de una forma delictiva y que 

son el foco de conflictos que van, desde 

poner en peligro la integridad física de 

las personas: incendios, peleas, 

suciedad..., hasta el tráfico de drogas, 

distorsionando la convivencia entre los 

vecinos. Ni que decir tiene, los destrozos 

vandálicos que se producen en el 

mobiliario o en la propia estructura del 

edificio.  

 

Y por otra parte, claro, tenemos las 

okupaciones que podemos llamar por 

necesidad o precariedad. Personas que 

ven abocadas a tomar esta decisión al no 

disponer de los medios o de las ayudas 

necesarias para poder acceder a una 

vivienda digna. 

 

Dos caras de una moneda, y muy 

distintas, que deben tener un tratamiento 
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distinto por parte das administracións, 

que deben ir en paralelo e de xeito 

complementario á vía xudicial que abra 

cada perxudicado. Porque hai que 

lembrar que existe unha lei, que saíu 

adiante sen o apoio do PSOE, onde se 

colocaron os mimbres precisos para 

poñer fin á okupación ilegal de 

inmobles en determinados supostos de 

propiedade. Segundo esta lei, márcase 

un procedemento para que nun prazo 

máximo de 20 días sexa o tribunal 

correspondente quen ordee, mediante 

auto, a inmediata entrega da posesión 

da vivenda ou edificio cando así se 

xustifique. Pero esta resposta xudicial 

debe estar acompañada con medidas, en 

moitos casos necesarias, para asegurar a 

convivencia nos barrios. Como 

dixemos, no caso de okupación 

delictiva, danse casos de inseguridade 

cidadá, de hixiene en edificios, que vai 

mais aló da pura medida xudicial que 

deba ser tomada. 

 

 

En canto á okupación por necesidade, 

que debe preocuparnos, a Lei contempla 

a comunicación ós servizos sociais 

públicos competentes en materia de 

política social, para que adopten as 

medidas necesarias en caso de 

producirse o desafiuzamento dunha 

persoa ou familia en situación de 

vulnerabilidade.  

 

O Goberno municipal, tamén debe 

poñer todas os seus medios para axudar 

ás persoas que o pasan mal, para poñer 

vivendas a disposición daqueles que 

non teñen recursos e debe ser firme na 

loita contra a okupación. Espero que 

sexa sen titubeos, porque o seu socio de 

Goberno, señores do PSOE, que foi 

goberno hai nada, mirou para outro lado 

nas actuacións de todos coñecidos nesta 

cidade. Neste senso, quero destacar que 

as políticas tan insistentemente 

chamadas progresistas, lexos de 

distinto por parte de las 

administraciones, que deben ir en 

paralelo y de manera complementaria a 

la vía judicial que abra cada 

perjudicado. Porque hay que recordar 

que existe una ley, que salió adelante sin 

el apoyo del PSOE, donde se colocaron 

los mimbres precisos para poner fin a la 

okupación ilegal de inmuebles en 

determinados supuestos de propiedad. 

Según esta ley, se marca un 

procedimiento para que en un plazo 

máximo de 20 días sea el tribunal 

correspondiente quien ordene, mediante 

auto, la inmediata entrega de la posesión 

de la vivienda o edificio cuando así se 

justifique. Pero esta respuesta judicial 

debe estar acompañada con medidas, en 

muchos casos necesarias, para asegurar 

la convivencia en los barrios. Como 

dijimos, en el caso de okupación 

delictiva, se dan casos de inseguridad 

ciudadana, de higiene en edificios, que 

va más allá de la pura medida judicial 

que deba ser tomada. 

 

En cuanto a la okupación por necesidad, 

que debe preocuparnos, la Ley contempla 

la comunicación a los servicios sociales 

públicos competentes en materia de 

política social, para que adopten las 

medidas necesarias en caso de 

producirse el desahucio de una persona o 

familia en situación de vulnerabilidad.  

 

 

El Gobierno municipal, también debe 

poner todos sus medios para ayudar a las 

personas que lo pasan mal, para poner 

viviendas a disposición de aquellos que 

no tienen recursos y debe ser firme en la 

lucha contra la okupación. Espero que 

sea sin titubeos, porque su socio de 

gobierno, señores del PSOE, que fue 

gobierno hace nada, miró para otro lado 

en las actuaciones de todos conocidos en 

esta ciudad. En este sentido, quiero 

destacar que las políticas tan 

insistentemente llamadas progresistas, 
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mellorar a situación dos veciños e 

veciñas nestes últimos anos, realizaron 

unha política de vivenda absolutamente 

inexistente, cun análise na nosa cidade 

que, no mellor dos casos, pódese tildar 

de inexistente. 

 

 

Señora García, este concello non foi 

quen de ampliar o parque de vivendas 

sociais no seu mandato, non se 

adheriron ao Plan de Vivendas Baleiras 

da Xunta de Galicia e lembrar aquí que 

o único proxecto que se puxo en marcha 

foi as 40 vivendas que está executando 

no Ofimático a Xunta de Galicia.  

 

Esta falla en materia de vivenda vese 

agravada por a parálise á que se 

someteu á cidade nestes catro anos. A 

falta de promoción de vivenda nova e as 

continúas trabas na rehabilitación 

situaron á nosa cidade cos prezos mais 

altos en venda e aluguer, o que dificulta 

claramente o acceso á vivenda a moitas 

familias. Por tanto, é urxente traballar 

en dúas direccións: na mellora da 

convivencia nas rúas da nosa cidade, 

con mais vixilancia que exerza como 

elemento disuasor para os posibles 

okupas, e nun servicio de asesoramento 

para as persoas afectadas por esta 

situación, que lles faga de guía sobre os 

trámites que teñen á súa disposición no 

caso de que se vexan ante tal problema, 

ademais de reforzar o seguimento dos 

servicios sociais naqueles casos de 

especial vulnerabilidade que se poidan 

ver na necesidade de ocupar unha 

vivenda por falla de alternativa. 

 

 

 

Votaremos por tanto e apoiaremos esta 

moción presentada polo Grupo 

Ciudadanos e subscribimos tamén o que 

dixo a súa voceira en canto á 

presentación das emendas. 

 

lejos de mejorar la situación de los 

vecinos y vecinas en estos últimos años, 

realizaron una política de vivienda 

absolutamente inexistente, con un 

análisis en nuestra ciudad que, en el 

mejor de los casos, se puede tildar de 

inexistente. 

 

Señora García, este ayuntamiento no fue 

capaz de ampliar el parque de viviendas 

sociales en su mandato, no se adhirieron 

al Plan de Viviendas Vacías de la Xunta 

de Galicia y recordar aquí que el único 

proyecto que se puso en marcha fue las 

40 viviendas que está ejecutando en el 

Ofimático la Xunta de Galicia.  

 

Esta falta en materia de vivienda se ve 

agravada por la parálisis a la que se 

sometió a la ciudad en estos cuatro años. 

La falta de promoción de vivienda nueva 

y las continuas trabas en la 

rehabilitación situaron a nuestra ciudad 

con los precios más altos en venta y 

alquiler, lo que dificulta claramente el 

acceso a la vivienda a muchas familias. 

Por tanto, es urgente trabajar en dos 

direcciones: en la mejora de la 

convivencia en las calles de nuestra 

ciudad, con más vigilancia que ejerza 

como elemento disuasorio para los 

posibles okupas, y en un servicio de 

asesoramiento para las personas 

afectadas por esta situación, que les haga 

de guía sobre los trámites que tienen a su 

disposición en caso de que se vean ante 

tal problema, además de reforzar el 

seguimiento de los servicios sociales en 

aquellos casos de especial vulnerabilidad 

que se puedan ver en la necesidad de 

ocupar una vivienda por falta de 

alternativa. 

 

Votaremos por tanto y apoyaremos esta 

moción presentada por el Grupo 

Ciudadanos y suscribimos también lo que 

dijo su portavoz en cuanto a la 

presentación de las enmiendas. 

 



115 

 
 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Deus.  

 

Polo Goberno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Grazas señora alcaldesa. 

 

En primeiro lugar, agradecer á 

propoñente, á voceira do Grupo de 

Ciudadanos, a súa disposición a que 

puidéramos chegar a un acordo, un 

acordo que frutificou.  

 

A razón fundamental pola cal 

presentamos dende o noso Grupo unha 

emenda, unha emenda integral, pois non 

era nin máis nin menos que se comezara 

non a casa polo tellado, se non polos 

cimentos. 

 

Primeiro trátase de elaborar un plan e 

despois de ver as medidas que hai que 

implementar. Polo tanto, nós 

entendemos que ó longo do primeiro 

semestre do 2020 e no seo da Comisión 

de Seguridade do Concello, tendo en 

conta a opinión dos profesionais que hai 

no Concello, e, por que non, 

reclamando tamén a comparecencia de 

expertos en materia de seguridade, se 

poidan elaborar as medidas que 

contemple ese plan. Todo ten un tempo. 

O que non se pode é poñer as medidas 

antes de facer a diagnose e de ver cal e 

o camiño axeitado. 

 

 

Vaia por diante algo que eu creo que é 

fundamental, —e eu coincido con 

algunha das cousas que expuxo a señora 

Veira como voceira do BNG— Coruña 

é unha das cidades, é unha das trece 

cidades concretamente, capitais de 

provincia máis seguras de toda España. 

Polo tanto non se pode estar xerando 

coa opinión ou coa boa intención, pois, 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Deus.  

 

Por el Gobierno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Gracias señora alcaldesa. 

 

En primer lugar, agradecer a la 

proponente, a la portavoz del Grupo de 

Ciudadanos, su disposición a que 

pudiéramos llegar a un acuerdo, un 

acuerdo que fructificó.  

 

La razón fundamental por la cual 

presentamos desde nuestro Grupo una 

enmienda, una enmienda integral, pues 

no era nada más y nada menos que se 

había comenzado no la casa por el 

tejado, si no por los cimientos. 

 

Primero se trata de elaborar un plan y 

después de ver las medidas que hay que 

implementar. Por lo tanto, nosotros 

entendemos que al largo del primer 

semestre del 2020 y en el seno de la 

Comisión de Seguridad del 

Ayuntamiento, teniendo en cuenta la 

opinión de los profesionales que hay en 

el Ayuntamiento, y, por qué no, 

reclamando también la comparecencia 

de expertos en materia de seguridad, se 

puedan elaborar las medidas que 

contemple ese plan. Todo tiene un 

tiempo. Lo que no se puede es poner las 

medidas antes de hacer la diagnosis y de 

ver cuál es el camino idóneo. 

 

Vaya por delante algo que yo creo que es 

fundamental, —y yo coincido con alguna 

de las cosas que expuso la señora Veira 

como portavoz del BNG— Coruña es una 

de las ciudades, es una de las trece 

ciudades concretamente, capitales de 

provincia más seguras de toda España. 

Por lo tanto no se puede estar generando 

con la opinión o con la buena intención, 
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elementos de dúbida en torno á 

seguridade do conxunto da nosa cidade. 

A Coruña é unha cidade segura. Pero 

iso non quita que sexamos conscientes, 

que sexamos coñecedores, de que 

sexamos sensibles a situacións que se 

están producindo. O que non podemos é 

mirar cara outro lado, ter unha actitude, 

en fin, non vamos a utilizar 

cualificativos que ninguén se sinta 

violentado, pero en calquera caso, a 

responsabilidade, e máis a 

responsabilidade dun partido que 

goberna en España e que ten 

responsabilidades de goberno dende que 

se recuperou a democracia, é pensar no 

conxunto da cidadanía. Non ter 

posicións extremas que en ningún caso 

responden ó desexo da maioría da 

poboación. É unha realidade que eu 

creo que é incontestable, a defensa da 

propiedade privada. A defensa da 

propiedade privada que consagra a 

Constitución española, esa Constitución 

que non sei se é utilizada como ladrillo 

ou non, pero dende logo unha 

Constitución que impulsou e que foi 

posible creo que de todos os partidos 

que existen na actualidade, só sigue 

vixente o que ten 140 anos de historia 

que é o Partido Socialista. Esa 

Constitución á que tanto se apela para 

falar do dereito á vivenda, pois esa é a 

mesma Constitución que se impulsou 

nun momento determinado, a pesar de 

que había algúns que consideraban que 

había que acabar ca Transición e cos 

beneficios da transición e co que se 

fixera na Transición. Pois esa mesma 

Constitución é a que da todos eses 

dereitos dos que se fala. 

 

Na axenda escandinava de benestar, a 

seguridade é un piar fundamental, a 

seguridade pública. Polo tanto, por 

suposto, incrementar os recursos das 

Forzas e Corpos de Seguridade do 

Estado, e nós propoñemos demandar ó 

Estado, como non, que se incremente a 

pues, elementos de duda en torno a la 

seguridad del conjunto de nuestra 

ciudad. A Coruña es una ciudad segura. 

Pero eso no quita que seamos 

conscientes, que seamos conocedores, de 

que seamos sensibles a situaciones que se 

están produciendo. Lo que no podemos es 

mirar hacia otro lado, tener una actitud, 

en fin, no vamos a utilizar calificativos 

que nadie se sienta violentado, pero en 

cualquier caso, la responsabilidad, y más 

la responsabilidad de un partido que 

gobierna en España y que tiene 

responsabilidades de gobierno desde que 

se recuperó la democracia, es pensar en 

el conjunto de la ciudadanía. No tener 

posiciones extremas que en ningún caso 

responden al deseo de la mayoría de la 

población. Es una realidad que yo creo 

que es incontestable, la defensa de la 

propiedad privada. La defensa de la 

propiedad privada que consagra la 

Constitución española, esa Constitución 

que no sé si es utilizada como ladrillo o 

no, pero desde luego una Constitución 

que impulsó y que fue posible creo que de 

todos los partidos que existen en la 

actualidad, solo sigue vigente el que tiene 

140 años de historia que es el Partido 

Socialista. Esa Constitución a la que 

tanto se apela para hablar del derecho a 

la vivienda, pues esa es la misma 

Constitución que se impulsó en un 

momento determinado, a pesar de que 

había algunos que consideraban que 

había que acabar con la Transición y con 

los beneficios de la Transición y con lo 

que se había hecho en la transición. Pues 

esa misma Constitución es la que da 

todos esos derechos de los que se habla. 

 

 

En la agenda escandinava de bienestar, 

la seguridad es un pilar fundamental, la 

seguridad pública. Por lo tanto, por 

supuesto, incrementar los recursos de las 

Fuerzas y Cuerpos de Seguridad del 

Estado, y nosotros proponemos 

demandar al Estado, cómo no, que se 
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plantilla correspondente á Policía 

Nacional na nosa cidade para reforzar a 

seguridade, sen dúbida ningunha, sen 

ningún tipo de complexo. Por certo, 

gobernando hoxe o Partido Socialista, e 

cando lle toque, esperemos que ben 

tarde, a outras forzas políticas gobernar 

no Estado, tamén. Porque hai que ser 

coherentes. Cidades seguras. E cidades 

seguras significa non confundir con 

impulsar medidas para as bolsas de 

vivenda en aluguer ou para outro tipo 

de cuestións. Os impagos de alugueres 

ou de hipotecas, as situacións de 

exclusión social son un tema —en iso 

estamos todos de acordo— pero non se 

lle pode virar a realidade a combater a 

aqueles que facendo da ocupación unha 

actuación contra a propiedade privada, 

podan ter ningún tipo de complicidade 

por pasiva das administracións. 

Defender a propiedade privada é 

defender á maior parte da poboación da 

nosa cidade e defender a seguridade. 

 

 

Polo tanto, tódolos medios e tódolos 

profesionais da seguridade, e iso non é 

nin mais nin menos que defender tamén 

o benestar dos cidadáns. E para aqueles 

que o mellor teñan certo purismo no 

ámbito ideolóxico, si lles invitaría a ver 

o que se fai nos países escandinavos, 

onde a seguridade é un elemento 

decisivo da axenda pública.  

 

 

Polo tanto, políticas de esquerdas, sen 

dúbida, e políticas para a maioría da 

xente. Reforzo dos Corpos, sen dúbida 

ningunha, reforzo dos Corpos e tódolos 

plans que sexan necesarios. Agora ben, 

remato como comecei, A Coruña é unha 

das 13 cidades capitais de provincia 

mais seguras de toda España. 

 

Presidencia 

 

Grazas, señor Lage Tuñas.  

incremente la plantilla correspondiente a 

la Policía Nacional en nuestra ciudad 

para reforzar la seguridad, sin duda 

ninguna, sin ningún tipo de complejo. 

Por cierto, gobernando hoy el Partido 

Socialista, y cuando le toque, esperemos 

que bien tarde, a otras fuerzas políticas 

gobernar en el Estado, también. Porque 

hay que ser coherentes. Ciudades 

seguras. Y ciudades seguras significa no 

confundir con impulsar medidas para las 

bolsas de vivienda en alquiler o para otro 

tipo de cuestiones. Los impagos de 

alquileres o de hipotecas, las situaciones 

de exclusión social son un tema —en eso 

estamos todos de acuerdo—, pero no se 

le puede dar la vuelta a la realidad a 

combatir a aquellos que haciendo de la 

ocupación una actuación contra la 

propiedad privada, puedan tener ningún 

tipo de complicidad por pasiva de las 

administraciones. Defender la propiedad 

privada es defender a la mayor parte de 

la población de nuestra ciudad y 

defender la seguridad. 

 

Por lo tanto, todos los medios y todos los 

profesionales de la seguridad, y eso no es 

ni más ni menos que defender también el 

bienestar de los ciudadanos. Y para 

aquellos que a lo mejor tengan cierto 

purismo en el ámbito ideológico, sí les 

invitaría a ver lo que se hace en los 

países escandinavos, donde la seguridad 

es un elemento decisivo de la agenda 

pública.  

 

Por lo tanto, políticas de izquierdas, sin 

duda, y políticas para la mayoría de la 

gente. Refuerzo de los Cuerpos, sin duda 

ninguna, refuerzo de los Cuerpos y todos 

los planes que sean necesarios. Ahora 

bien, finalizo como comencé, A Coruña 

es una de las 13 ciudades capitales de 

provincia más seguras de toda España. 

 

Presidencia 

 

Gracias, señor Lage Tuñas.  
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Vamos a pasar á votación da moción. 

 

 

Votación da primeira moción do 

Grupo Mixto Cidadáns-Partido da 

Cidadanía 

 

Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación a primeira moción 

de Cidadáns–Partido da Cidadanía 

emendada polos Grupos municipais do 

Partido Socialista e do Partido Popular, 

para a garantía da seguridade e 

convivencia cidadá fronte á okupación 

ilegal de vivendas,  producíndose o 

seguinte resultado: 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (9 votos). 

 

Vota en contra o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota en contra o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Cidadáns–Partido da Cidadanía (1 

voto). 

 

Presidencia 

 

Prospera a moción. 

 

126.- Moción presentada polo Grupo 

Mixto Cidadáns-Partido da 

Cidadanía sobre a garantía da 

seguridade e convivencia cidadá 

fronte a okupación ilegal de vivendas 

 

Acordo 

 

1.- Dado o aumento dos delitos contra o 

patrimonio e a deterioración da 

convivencia motivados polas 

 

Vamos a pasar a la votación de la 

moción. 

 

Votación de la primera moción del 

Grupo Mixto Ciudadanos-Partido de la 

Ciudadanía 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación la primera moción de 

Ciudadanos–Partido de la Ciudadanía 

enmendada por los Grupos municipales 

del Partido Socialista y del Partido 

Popular, para la garantía de la 

seguridad y convivencia frente a la 

okupación ilegal de viviendas, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (9 votos). 

 

Vota en contra el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota en contra el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Ciudadanos–Partido de la Ciudadanía (1 

voto). 

 

Presidencia 

 

Prospera la moción. 

 

126.- Moción presentada por el Grupo 

Mixto Ciudadanos-Partido de la 

Ciudadanía sobre la garantía de la 

seguridad y convivencia ciudadana 

frente a okupación ilegal de viviendas 

 

Acuerdo 

 

1.- Dado el aumento de los delitos contra 

el patrimonio y el deterioro de la 

convivencia motivados por las 



119 

 
 

 

ocupacións ilegais, o Concello porá en 

marcha un Plan de protección da 

convivencia e seguridade veciñal que 

será elaborado pola Comisión de 

Seguridade do Concello, con 

representación de todos os grupos 

políticos. 

 

2.- O Plan de protección da convivencia 

e da seguridade veciñal terá que 

elaborarse antes de que finalice o 

primeiro semestre do ano 2020 e terá en 

conta a opinión dos profesionais do 

Concello e de expertos en materia de 

seguridade. 

 

3.- Instar o Goberno municipal e á 

Delegación do Goberno a reforzar as 

actuacións para garantir a seguridade e 

a convivencia cidadás fronte ás 

ocupacións ilegais de vivendas ante a 

alarma social existente na cidade pola 

presenza de grupos de delincuencia 

organizada que detectan pisos baleiros e 

os ocupan ilegalmente. 

 

4.- Estudar dentro do Plan a elaboración 

dun informe de vivendas ocupadas 

cuantitativo e cualificativo onde se 

indique o tipo de ocupación, 

diferenciando as ocupacións delituosas 

das das persoas que as realizan por 

razóns de necesidade. Todo iso 

respectando a normativa sobre 

protección de datos. 

 

5.- Instar o Goberno municipal a 

adoptar as medidas necesarias para o 

cumprimento da coñecida como Lei de 

desafiuzamento exprés, ante os casos de 

ocupación por precariedade ou 

necesidade en materia de servizos 

sociais e acceso á vivenda, ben sexa 

desde unha oficina da defensa dos 

dereitos dos veciños afectados pola 

ocupación ou redactando unha posible 

ordenanza que garanta a convivencia e 

seguridade cidadá en calquera barrio da 

cidade. 

ocupaciones ilegales, el Ayuntamiento 

pondrá en marcha un Plan de protección 

de la convivencia y seguridad vecinal que 

será elaborado por la Comisión de 

Seguridad del Ayuntamiento, con 

representación de todos los grupos 

políticos. 

 

2.- El Plan de protección de la 

convivencia y de la seguridad vecinal 

tendrá que elaborarse antes de que 

finalice el primer semestre del año 2020 

y tendrá en cuenta la opinión de los 

profesionales del Ayuntamiento y de 

expertos en materia de seguridad. 

 

3.- Instar al Gobierno municipal y a la 

Delegación del Gobierno a reforzar las 

actuaciones para garantizar la seguridad 

y la convivencia ciudadanas frente a las 

ocupaciones ilegales de viviendas ante la 

alarma social existente en la ciudad por 

la presencia de grupos de delincuencia 

organizada que detectan pisos vacíos y 

los ocupan ilegalmente. 

 

4.- Estudiar dentro del Plan la 

elaboración de un informe de viviendas 

ocupadas cuantitativo y cualificativo 

donde se indique el tipo de ocupación, 

diferenciando las ocupaciones delictivas 

de las de las personas que las realizan 

por razones de necesidad. Todo eso 

respetando la normativa sobre 

protección de datos. 

 

5.- Instar al Gobierno municipal a 

adoptar las medidas necesarias para el 

cumplimiento de la conocida como Ley 

de desahucio exprés, ante los casos de 

ocupación por precariedad o necesidad 

en materia de servicios sociales y acceso 

a la vivienda, bien sea desde una oficina 

de la defensa de los derechos de los 

vecinos afectados por la ocupación o 

redactando una posible ordenanza que 

garantice la convivencia y seguridad 

ciudadana en cualquier barrio de la 

ciudad. 
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6.- Demandar do Estado o incremento 

do cadro de persoal correspondente á 

Policía Nacional, para reforzar a 

seguridade na nosa cidade. 

 

Segunda.- Moción para mellorar a 

calidade de vida dos maiores e das 

persoas que viven en situación de 

soidade. 

 

Os Grupos Municipais do PSOE e da 

Marea Atlántica presentan unha 

emenda conxunta a esta segunda 

moción do Grupo Mixto Cidadáns. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Traemos a Pleno unha moción 

totalmente cunha filosofía positiva, 

pensada para poñer en valor e darlle 

protagonismo aos nosos maiores, 

especialmente a aqueles que viven sos e 

que non son dependentes, para mellorar 

a súa calidade de vida e facelos 

partícipes para que sigan achegando 

toda a súa experiencia e sabedoría. 

  

 

É por iso que analizada a emenda 

presentada por Marea e o PSOE —que 

aínda que ten unha coincidencia moi 

alta, non a vou a aceptar— non a imos 

a aceptar. Gustaríanos que a retirasen 

porque cremos que en si esa emenda é 

outra moción, outra moción totalmente 

diferente. Neste caso desvirtúa a 

filosofía positiva da que nós 

presentamos. Ademais cremos que o 

último punto, antes de instar habería 

que estudar, porque efectivamente a Lei 

de Dependencia ten moitos fallos, que 

se pode mellorar con respecto aos 

concellos e facer propostas. E, como 

lles digo, esta moción está pensada en 

positivo, para beneficiar ás persoas 

maiores, insisto, especialmente ás que 

viven soas e non son dependentes, e 

unha moción ademais traballada con 

 

6.- Demandar del Estado el incremento 

de la plantilla correspondiente a la 

Policía Nacional, para reforzar la 

seguridad en nuestra ciudad. 

 

Segunda.- Moción para mejorar la 

calidad de vida de los mayores y de las 

personas que viven en situación de 

soledad. 

 

Los Grupos Municipales del PSOE y de 

la Marea Atlántica presentan una 

enmienda conjunta a esta segunda 

moción del Grupo Mixto Ciudadanos. 
 

Señora Martínez Lema 

 

Traemos a Pleno una moción totalmente 

con una filosofía positiva, pensada para 

poner en valor y darle protagonismo a 

nuestros mayores, especialmente a 

aquellos que viven solos y que no son 

dependientes, para mejorar su calidad de 

vida y hacerlos partícipes para que sigan 

aportando toda su experiencia y 

sabiduría.  

 

 

Es por eso que analizada la enmienda 

presentada por Marea y el PSOE —que 

aunque tiene una coincidencia muy alta, 

no la voy a aceptar— no la vamos a 

aceptar. Nos gustaría que la retirasen 

porque creemos que en sí esa enmienda 

es otra moción, otra moción totalmente 

diferente. En este caso desvirtúa la 

filosofía positiva de la que nosotros 

presentamos. Además creemos que el 

último punto, antes de instar habría que 

estudiar, porque efectivamente la Ley de 

Dependencia tiene muchos fallos, que se 

puede mejorar con respecto a los 

ayuntamientos y hacer propuestas. Y, 

como les digo, esta moción está pensada 

en positivo, para beneficiar a las personas 

mayores, insisto, especialmente a las que 

viven solas y no son dependientes, y una 

moción además trabajada con 
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profesionais que se pasan 24 horas ao 

día con persoas maiores. 

 

Creo que se emendan erros e esta 

emenda é refacer unha moción cunha 

serie de puntos que xustifican a xestión 

do mandato anterior. Eu pediríalles que 

votasen en conciencia e que noutra 

ocasión presentasen esa moción 

conforme a súa xestión pasada, que eu, 

como lles digo, nós votariamos a favor 

tamén. En calquera caso, se vostedes 

van votar a emenda, non vou a..., non 

imos retirar a moción precisamente por 

todo o que comentei agora, polo 

traballo e porque creo é unha moción 

pensada en positivo. 

 

O envellecemento ligado ao avance da 

medicina e da calidade de vida é un 

éxito que debe ir acompañado de 

dereitos e de servizos para estas 

persoas. Cremos que é necesario dar un 

paso máis na política municipal de 

atención ao colectivo de maiores, 

cremos que a información lles debe de 

chegar máis e mellor, sen que sexan 

eles os que teñan que ir buscala, polo 

que, bo, paso a comentar os acordos 

que propoñemos: 

 

Desenvolver un plan municipal 

específico para mellorar a calidade de 

vida e combater a soidade non 

desexada das persoas maiores na 

Coruña, antes de que finalice o ano, co 

fin de dotar orzamentariamente dito 

plan en 2020. Este punto estariamos 

dispostos a deixalo para a negociación 

dos Orzamentos, como propoñían na 

emenda, aínda que si estamos 

convencidos que o plan pode estar listo 

antes de fin de ano, polo que explicaba 

antes, polo traballo realizado con 

persoas que se dedican a isto.  

 

Este plan podería contemplar e/ou 

combinarse coas actividades que xa se 

realizan desde servizos sociais e con 

profesionales que se pasan 24 horas al día 

con personas mayores. 

 

Creo que se enmiendan errores y esta 

enmienda es rehacer una moción con una 

serie de puntos que justifican la gestión 

del mandato anterior. Yo les pediría que 

votasen en conciencia y que en otra 

ocasión presentasen esa moción con 

arreglo a su gestión pasada, que yo, como 

les digo, nosotros votaríamos a favor 

también. En cualquier caso, si ustedes 

van a votar la enmienda, no voy a…, no 

vamos a retirar la moción precisamente 

por todo lo que he comentado ahora, por 

el trabajo y porque creo es una moción 

pensada en positivo. 

 

El envejecimiento ligado al avance de la 

medicina y de la calidad de vida es un 

éxito que debe ir acompañado de 

derechos y de servicios para estas 

personas. Creemos que es necesario dar 

un paso más en la política municipal de 

atención al colectivo de mayores, 

creemos que la información les debe de 

llegar más y mejor, sin que sean ellos los 

que tengan que ir a buscarla, por lo que, 

bueno, paso a comentar los acuerdos que 

proponemos: 

 

Desarrollar un plan municipal específico 

para mejorar la calidad de vida y 

combatir la soledad no deseada de las 

personas mayores en A Coruña, antes de 

que finalice el año, con el fin de dotar 

presupuestariamente dicho plan en 2020. 

Este punto estaríamos dispuestos a 

dejarlo para la negociación de los 

Presupuestos, como proponían en la 

enmienda, aunque sí estamos 

convencidos que el plan puede estar listo 

antes de fin de año, por lo que explicaba 

antes, por el trabajo realizado con 

personas que se dedican a esto.  

 

Este plan podría contemplar y/o 

combinarse con las actividades que ya se 

realizan desde servicios sociales y con 
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aquelas que promoven a participación 

activa dos maiores. Tamén podería 

coordinarse e buscar fórmulas de 

colaboración coas entidades que 

realizan labores relacionados, como 

Cruz Vermella, Cáritas ou multitude 

delas que hai nesta cidade. 

 

Estudar incluír, dentro deste plan, polo 

menos as seguintes medidas: 

optimización da oficina existente de 

atención ao maior que existe no 

Concello, a OMAD, en canto a horario 

e servizos que presta aos maiores de 

asesoramento e información. Podería 

exporse a posibilidade de que fose unha 

oficina itinerante co fin de dar 

cobertura nos barrios; enriquecer a 

sección dedicada na web municipal ás 

persoas maiores, que facilite de forma 

sinxela toda a información relevante 

para este colectivo, como o horario e 

localización da oficina de atención ao 

maior ou centros aos que pode acudir e 

actividades de interese; elaboración 

dun censo municipal voluntario que 

axude a determinar, localizar e 

posteriormente ofrecer un seguimento 

ás persoas maiores que residen soas no 

municipio.  

 

Consideramos que este traballo debería 

realizarse en coordinación coas 

distintas entidades, asociacións e clubs 

de maiores e centros de maiores da 

Xunta, así como compartindo 

información coas Forzas e Corpos de 

Seguridade que detectan os casos nos 

que xa ocorreu un accidente, e mesmo 

cos médicos dos ambulatorios que son, 

quizais, os que mellor coñecen o estado 

das persoas maiores. Un censo no que 

mesmo podería apuntarse 

voluntariamente a xente a proposta 

dunha carta enviada desde o Concello 

ao cumprir, por exemplo, 65 anos. 

 

 

Tamén consideramos que podería 

aquellas que promueven la participación 

activa de los mayores. También podría 

coordinarse y buscar fórmulas de 

colaboración con las entidades que 

realizan labores relacionadas, como Cruz 

Roja, Cáritas o multitud de ellas que hay 

en esta ciudad. 

 

Estudiar incluir, dentro de este plan, al 

menos las siguientes medidas: 

optimización de la oficina existente de 

atención al mayor que existe en el 

Ayuntamiento, la OMAD, en cuanto a 

horario y servicios que presta a los 

mayores de asesoramiento e información. 

Podría plantearse la posibilidad de que 

fuera una oficina itinerante con el fin de 

dar cobertura en los barrios; enriquecer la 

sección dedicada en la web municipal a 

las personas mayores, que facilite de 

forma sencilla toda la información 

relevante para este colectivo, como el 

horario y ubicación de la oficina de 

atención al mayor o centros a los que 

puede acudir y actividades de interés; 

elaboración de un censo municipal 

voluntario que ayude a determinar, 

localizar y posteriormente ofrecer un 

seguimiento a las personas mayores que 

residen solas en el municipio.  

 

Consideramos que este trabajo debería 

realizarse en coordinación con las 

distintas entidades, asociaciones y clubes 

de mayores y centros de mayores de la 

Xunta, así como compartiendo 

información con las Fuerzas y Cuerpos 

de Seguridad que detectan los casos en 

los que ya ha ocurrido un accidente, e 

incluso con los médicos de los 

ambulatorios que son, quizás, los que 

mejor conocen el estado de las personas 

mayores. Un censo en el que incluso 

podría apuntarse voluntariamente la gente 

a propuesta de una carta enviada desde el 

Concello al cumplir, por ejemplo, 65 

años. 

 

También consideramos que podría 
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estudarse a optimización dos servizos 

de axuda a domicilio e teleasistencia 

que ofrece xa o Concello, co fin de 

poder mellorar a súa calidade de vida. 

Propoñemos que o Concello sexa o que 

ofreza participar de maneira gratuíta 

aos maiores de 60 anos no servizo de 

teleasistencia, se así o desexan. En 

Galicia só un 1,8% da poboación ten 

teleasistencia, fronte ao 8% no resto de 

España. 

 

 

Desenvolvemento de campañas para 

poñer en valor o necesario 

protagonismo dos maiores na nosa 

sociedade, facelos partícipes e que eles 

dean ideas, co fin de que todos os 

coruñeses de todas as idades entendan 

que a terceira idade é unha entendan 

que a terceira idade é unha etapa máis 

dentro do proxecto vital da persoa e 

que ten un importante papel na 

sociedade. 

 

Desenvolvemento de campañas de bo 

trato aos maiores para que todos 

sexamos responsables de estar atentos, 

especialmente aos que viven sos. Temos 

que darnos conta de que tamén son a 

nosa responsabilidade porque o sistema 

non é capaz de abarcalo todo. 

Campañas para que saiban que se lles 

pasa algo estamos detrás para 

axudalos, con redes informais de apoio, 

con voluntarios nos barrios. 

 

Incremento no número de actividades 

interxeracionais e de fomento da 

actividade física a través da instalación 

de xogos biosaudables e arranxo dos 

existentes que se atopan defectuosos; 

desenvolvemento dun estudo e análise 

sobre as necesidades de atención ás 

persoas maiores, considerando a 

ampliación de espazos para este 

colectivo, tendo en conta a falta e 

necesidade de prazas residenciais. O 

estudo que se propón deberá incluír 

estudiarse la optimización de los 

servicios de ayuda a domicilio y 

teleasistencia que ofrece ya el 

Ayuntamiento, con el fin de poder 

mejorar su calidad de vida. Proponemos 

que el Ayuntamiento sea el que ofrezca 

participar de manera gratuita a los 

mayores de 60 años en el servicio de 

teleasistencia, si así lo desean. En Galicia 

solo un 1,8% de la población tiene 

teleasistencia, frente al 8% en el resto de 

España. 

 

Desarrollo de campañas para poner en 

valor el necesario protagonismo de los 

mayores en nuestra sociedad, hacerlos 

partícipes y que ellos den ideas, con el fin 

de que todos los coruñeses de todas las 

edades entiendan que la tercera edad es 

una etapa más dentro del proyecto vital 

de la persona y que tiene un importante 

papel en la sociedad. 

 

 

 

Desarrollo de campañas de buen trato a 

los mayores para que todos seamos 

responsables de estar atentos, 

especialmente a los que viven solos. 

Tenemos que darnos cuenta de que 

también son nuestra responsabilidad 

porque el sistema no es capaz de 

abarcarlo todo. Campañas para que sepan 

que si les pasa algo estamos detrás para 

ayudarlos, con redes informales de 

apoyo, con voluntarios en los barrios. 

 

Incremento en el número de actividades 

intergeneracionales y de fomento de la 

actividad física a través de la instalación 

de juegos biosaludables y arreglo de los 

existentes que se encuentran defectuosos; 

desarrollo de un estudio y análisis sobre 

las necesidades de atención a las personas 

mayores, considerando la ampliación de 

espacios para este colectivo, teniendo en 

cuenta la falta y necesidad de plazas 

residenciales. El estudio que se propone 

deberá incluir un análisis con las 
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unha análise coas posibilidades de 

financiamento e solicitude de axudas e 

subvencións para a ampliación de 

espazos. 

 

Presidencia 

 

Grazas, señora Martínez.  

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Si, se me permiten, non quero faltarlle ó 

respecto á señora Martínez, pero quería 

facer unha aclaración ao respecto do 

debate que acabamos de ter sobre a 

vivenda. A min paréceme moi ben, 

señor Lage, que faga unha defensa 

afervoada do dereito á propiedade 

privada no Estado español, e que así o 

faga como membro do Partido 

Socialista. É unha organización política 

diferente á do Bloque Nacionalista 

Galego, por suposto, pero xa que se 

puxo tan estupendo co tema dos países 

escandinavos, tamén lle digo que no 

Estado español, o 80% das vivendas 

están en mans privadas, e en Suecia só 

o 10%,  e que hai outras fórmulas de 

vivenda ben diferentes ao modelo que 

se expuxo no Estado español, acabo... 

 

Presidencia 

 

Señora, señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Acabo, acabo, xa está. 

 

Presidencia 

 

Non, si, pero agarden un momento. Eu 

lles pedín no Pleno anterior que se 

ciñeran aos puntos que se estaban a 

tratar. Vostedes me dixeron que eu era 

moi restritiva e que tiña que abrir a man 

posibilidades de financiación y solicitud 

de ayudas y subvenciones para la 

ampliación de espacios. 

 

 

Presidencia 

 

Gracias, señora Martínez.  

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Sí, si me permiten, no quiero faltarle al 

respeto a la señora Martínez, pero quería 

hacer una aclaración respecto del debate 

que acabamos de tener sobre la vivienda. 

A mí me parece muy bien, señor Lage, 

que haga una defensa apasionada del 

derecho a la propiedad privada en el 

Estado español, y que así lo haga como 

miembro del Partido Socialista. Es una 

organización política diferente a la del 

Bloque Nacionalista Galego, por 

supuesto, pero ya que se puso tan 

estupendo con el tema de los países 

escandinavos, también le digo que en el 

Estado español, el 80% de las viviendas 

están en manos privadas, y en Suecia 

solo el 10%, y que hay otras fórmulas de 

vivienda bien diferentes al modelo que se 

expuso en el Estado español, acabo... 

 

Presidencia 

 

Señora, señora Veira. 

 

Señora Veira González 

 

Acabo, acabo, ya está. 

 

Presidencia 

 

No, sí, pero esperen un momento. Yo les 

pedí en el Pleno anterior que se ciñeran 

a los puntos que se estaban tratando. 

Ustedes me dijeron que yo era muy 

restrictiva y que tenía que abrir la mano 
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para favorecer o debate político. Así o 

fixen nas seguintes mocións que se 

deron, deixando liberdade ós distintos 

voceiros e voceiras para que ampliaran 

o tema. O que no contempla esa 

ampliación e esa lasitude é que se 

utilice o turno no que estamos a debater 

outra moción para respostar ás 

intervencións do resto de voceiros do 

turno precedente, porque podemos 

entrar no bucle infinito de que os 

voceiros, na boa lóxica, pidan respostar 

por alusións. Entón, sei que o tempo do 

regulamento son 3 minutos, sei que ás 

veces a todos nos gustaría respostar, 

pero, señores concelleiros, señoras 

concelleiras, o debate é o que é, eu teño 

a obriga de ordenalo, entón lles pediría 

que, por favor, non se utilicen os turnos 

das mocións para replicar as 

intervencións anteriores do resto de 

voceiros.  

 

 

Moitas grazas. 

 

Señora Veira González 

 

Si, descúlpeme señora alcaldesa, non 

adoito facelo pero pedíamo o corpo. 

Non volverá a repetirse. 

 

Ben, en canto a esta moción presentada 

por Cidadáns, sinalar que imos votar a 

favor. Parécenos moi interesante que se 

poña enriba da mesa a cuestión da 

situación das persoas maiores na nosa 

cidade e no noso país, e que compre, 

efectivamente, dignificar a vida dos 

nosos maiores e das nosas maiores.  

 

 

De feito, tamén no programa do Bloque 

Nacionalista Galego había unha serie de 

puntos sobre programación en centros 

cívicos e tamén no Servizo Municipal 

de Deportes, dun maior número de 

actividades para un avellentamento 

activo, un programa tamén de 

para favorecer el debate político. Así lo 

hice en las siguientes mociones que se 

dieron, dejando libertad a los distintos 

portavoces para que ampliaran el tema. 

Lo que no contempla esa ampliación y 

esa laxitud es que se utilice el turno en el 

que estamos debatiendo otra moción 

para responder a las intervenciones del 

resto de portavoces del turno precedente, 

porque podemos entrar en el bucle 

infinito de que los portavoces, en buena 

lógica, pidan responder por alusiones. 

Entonces, sé que el tiempo del 

reglamento son 3 minutos, sé que a veces 

a todos nos gustaría responder, pero, 

señores concejales, señoras concejalas, 

el debate es lo que es, yo tengo el deber 

de ordenarlo, entonces les pediría que, 

por favor, no se utilicen los turnos de las 

mociones para replicar las 

intervenciones anteriores del resto de 

portavoces.  

 

 

Muchas gracias. 

 

Señora Veira González 

 

Sí, discúlpeme señora alcaldesa, no suelo 

hacerlo pero me lo pedía el cuerpo. No 

volverá a repetirse. 

 

Bien, en cuanto a esta moción presentada 

por Ciudadanos, señalar que vamos a 

votar a favor. Nos parece muy 

interesante que se ponga encima de la 

mesa la cuestión de la situación de las 

personas mayores en nuestra ciudad y en 

nuestro país, y que es necesario, 

efectivamente, dignificar la vida de 

nuestros mayores y de nuestras mayores.  

 

De hecho, también en el programa del 

Bloque Nacionalista Galego había una 

serie de puntos sobre programación en 

centros cívicos y también en el Servicio 

Municipal de Deportes, de un mayor 

número de actividades para un 

envejecimiento activo, un programa 
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cohabitación, para que a xente nova e a 

xente maior poida cohabitar, facilitando 

o acceso á vivenda á xente nova e 

tamén o coidado á xente maior.  

 

 

Tamén levábamos a eliminación do co-

pagamento do servizo de axuda a 

domicilio, porque entendemos que isto 

é un repago que está supoñendo tamén 

un lastre para o coidado das persoas 

maiores.  

 

Tamén a creación dun servizo de axuda 

a domicilio para axudar á xente, 

simplemente, a saír á rúa, porque as 

veces hai persoas que se poden valer 

por si propias, porque realmente teñen 

aínda as súas capacidades, cando menos 

intelectuais, absolutamente intactas pero 

teñen problemas de accesibilidade e 

deberían de poder ter un servizo tamén 

para axudar, axudalos a saír á rúa. 

 

 

E tamén levábamos unha cuestión que 

creemos que é fundamental tamén para 

poñer en valor toda a experiencia e toda 

a valía que teñen as persoas maiores 

que viven na nosa cidade, que é crear 

espazos de relación interxeracional en 

baixos que poidan existir nos barrios e 

que, bueno, poidan servir para estar os 

pequenos e as pequenas resgardados da 

chuvia, por exemplo, pensando no 

longo inverno que temos no noso país, e 

que tamén poidan estar, efectivamente, 

as persoas maiores convivindo con elas.  

 

 

 

Eu creo que iso é unha cuestión que se 

pode estudar. Dende logo aplaudimos 

que se centre este debate nas persoas 

maiores, que moitas veces son as 

grandes esquecidas do debate político. 

 

Presidencia 

 

también de cohabitación, para que la 

gente nueva y la gente mayor pueda 

cohabitar, facilitando el acceso a la 

vivienda a la gente joven y también el 

cuidado a la gente mayor.  

 

También llevábamos la eliminación del 

copago del servicio de ayuda a domicilio, 

porque entendemos que esto es un repago 

que está suponiendo también un lastre 

para el cuidado de las personas mayores.  

 

 

También la creación de un servicio de 

ayuda a domicilio para ayudar a la 

gente, simplemente, a salir a la calle, 

porque a veces hay personas que se 

pueden valer por sí mismas, porque 

realmente tienen aún sus capacidades, 

cuando menos intelectuales, 

absolutamente intactas pero tienen 

problemas de accesibilidad y deberían de 

poder tener un servicio también para 

ayudar, ayudarlos a salir a la calle. 

 

Y también llevábamos una cuestión que 

creemos que es fundamental también 

para poner en valor toda la experiencia y 

toda la valía que tienen las personas 

mayores que viven en nuestra ciudad, que 

es crear espacios de relación 

intergeneracional en bajos que puedan 

existir en los barrios y que, bueno, 

puedan servir para estar los pequeños y 

las pequeñas resguardados de la lluvia, 

por ejemplo, pensando en el largo 

invierno que tenemos en nuestro país, y 

que también puedan estar, efectivamente, 

las personas mayores conviviendo con 

ellas.  

 

Yo creo que eso es una cuestión que se 

puede estudiar. Desde luego aplaudimos 

que se centre este debate en las personas 

mayores, que muchas veces son las 

grandes olvidadas del debate político. 

 

Presidencia 
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Moitas grazas, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señora Cameán. 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Si, moitísimas grazas señora Rey.  

 

Eu quería explicar o sentido da nosa 

emenda. En primeiro lugar, lamentar 

que o grupo de Ciudadanos non a 

acepte porque creemos que si o título 

desta moción é “Mellorar a calidade de 

vida dos maiores”, cremos que con esta 

emenda, pois o que estábamos facendo 

era cumprir tamén con ese obxectivo. 

 

 

Dígoo por varios motivos. O primeiro, 

creemos que é completamente 

construtiva, que incluso tamén inclúe 

novas medidas, como poden ser estudar 

e valorar a instalación desas tarxetas 

dixitais, tanto en programas como en 

talón restaurante, o bono taxi, que 

sabemos que, ás veces, na xestión 

administrativa se pode retrasar, ou 

tamén, efectivamente, ter en conta a 

dependencia. Non podemos falar de 

mellorar a vida das persoas maiores 

esquecendo un apartado tan importante 

como é a materia de dependencia. Neste 

sentido, a nós si que nos parece 

relevante que a normativa da Xunta de 

Galicia se reverta. Esas normas que se 

aprobaron recollan recortes que afectan 

moi negativamente na vida das persoas 

maiores, e creemos que é unha obriga 

das representantes públicas, pois bueno, 

que se revertan eses recortes. 

 

 

E en último lugar, tampouco 

consideramos que se deba facer política 

de terra queimada. Durante o anterior 

mandato é certo que se puxeron en 

marcha medidas, medidas que 

entendemos que estaban sendo 

beneficiosas para as veciñas e para as 

Muchas gracias, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señora Cameán. 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Sí, muchísimas gracias señora Rey.  

 

Yo quería explicar el sentido de nuestra 

enmienda. En primer lugar, lamentar que 

el grupo de Ciudadanos no la acepte 

porque creemos que si el título de esta 

moción es “Mejorar la calidad de vida de 

los mayores”, creemos que con esta 

enmienda, pues lo que estábamos 

haciendo era cumplir también con ese 

objetivo. 

 

Lo digo por varios motivos. El primero, 

creemos que es completamente 

constructiva, que incluso también incluye 

nuevas medidas, como pueden ser 

estudiar y valorar la instalación de esas 

tarjetas digitales, tanto en programas 

como en talón restaurante, el bono taxi, 

que sabemos que a veces en la gestión 

administrativa se puede retrasar, o 

también, efectivamente, tener en cuenta 

la dependencia. No podemos hablar de 

mejorar la vida de las personas mayores 

olvidando un apartado tan importante 

como es la materia de dependencia. En 

este sentido, a nosotros sí que nos parece 

relevante que la normativa de la Xunta 

de Galicia se revierta. Esas normas que 

se aprobaron recojan recortes que 

afectan muy negativamente en la vida de 

las personas mayores, y creemos que es 

un deber de las representantes públicas, 

pues bueno, que se reviertan esos 

recortes. 

 

Y en último lugar, tampoco consideramos 

que se deba hacer política de tierra 

quemada. Durante el anterior mandato 

es cierto que se pusieron en marcha 

medidas, medidas que entendemos que 

estaban siendo beneficiosas para las 

vecinas y para las personas mayores, y 
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persoas maiores, e dende logo medidas 

que non poden quedar nun caixón, 

senón que son medidas que hai que 

potenciar e que hai que intensificar. 

Refírome, por poñer un exemplo, ás 

“Redeiras”. Como sabedes, “Redeiras” 

foi un programa que se puxo en marcha 

precisamente para abordar os casos de 

maiores nunha situación de illamento 

ou de soidade non desexada. Nós 

detectamos que había un problema coa 

detección destes casos e creemos e 

estamos convencidas de que, 

efectivamente, traballar dende o 

comunitario, aproveitando a rede de 

establecementos locais, aproveitando a 

rede de farmacias locais, aproveitando 

tamén as entidades que colaboran no 

territorio, pois xa non so estamos 

chegando a dar esa atención a esas 

persoas maiores e rachando con ese 

illamento e soidade, senón que imos 

máis aló e estamos dando un paso 

importante que para nós é o traballo 

comunitario. 

 

Nós creemos que abordar a soidade das 

persoas maiores témolo que facer en 

común, e dicímolo tamén por unha 

causa moi clara. É certo que os ritmos 

actuais nos levan a unhas lóxicas máis 

individuais, a pensar única e 

exclusivamente no noso e as nosas 

vidas, e creo que temos que cambiar, 

pois eses discursos, non?. 

 

Tamén nos parecía relevante dar 

continuidade ós grupos de traballo que 

xa creamos no anterior mandato. Temos 

un montón de entidades que traballan na 

nosa cidade cos maiores e que están 

moi especializadas e xa tamén no 

anterior mandato, no Consello Local de 

Saúde creamos un grupo de traballo 

específico para traballar esta temática. 

A nós nos parece que si é importante 

seguir contando con estas entidades do 

terceiro sector e por iso nos parecía 

relevante ter en conta todo isto.  

desde luego medidas que no pueden 

quedar en un cajón, sino que son 

medidas que hay que potenciar y que hay 

que intensificar. Me refiero, por poner un 

ejemplo, a las “Redeiras”. Como sabéis, 

“Redeiras” fue un programa que se puso 

en marcha precisamente para abordar 

los casos de mayores en una situación de 

aislamiento o de soledad no deseada. 

Nosotros detectamos que había un 

problema con la detección de estos casos 

y creemos y estamos convencidas de que, 

efectivamente, trabajar desde lo 

comunitario, aprovechando la red de 

establecimientos locales, aprovechando 

la red de farmacias locales, 

aprovechando también las entidades que 

colaboran en el territorio, pues ya no 

solo estamos llegando a dar esa atención 

a esas personas mayores y rompiendo 

con ese aislamiento y soledad, sino que 

vamos más allá y estamos dando un paso 

importante que para nosotros es el 

trabajo comunitario. 

 

 

Nosotros creemos que abordar la soledad 

de las personas mayores lo tenemos que 

hacer en común, y lo decimos también 

por una causa muy clara. Es cierto que 

los ritmos actuales nos llevan a unas 

lógicas más individuales, a pensar única 

y exclusivamente en lo nuestro y nuestras 

vidas, y creo que tenemos que cambiar, 

esos discursos ¿no?. 

 

También nos parecía relevante dar 

continuidad a los grupos de trabajo que 

ya creamos en el anterior mandato. 

Tenemos un montón de entidades que 

trabajan en nuestra ciudad con los 

mayores y que están muy especializadas 

y ya también en el anterior mandato, en 

el Consejo Local de Salud creamos un 

grupo de trabajo específico para trabajar 

esta temática. A nosotros nos parece que 

sí es importante seguir contando con 

estas entidades del tercer sector y por eso 

nos parecía relevante tener en cuenta 
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Grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Cameán.  

 

Polo Partido Popular, señora Gutiérrez. 

 

 

Señora Gutiérrez Roselló 

 

Grazas. 

 

Galicia sofre a peor das crises, esta de 

a que ninguén quere falar pero na que 

xa estamos inmersos: a crise 

demográfica. Galicia envellece e é a 

segunda comunidade autónoma co 

índice de envellecemento maior do 

País, por detrás de Castela e León. E 

Coruña faino en maior medida, 

alcanzando case un 25% da súa 

poboación. Isto, sen dúbida, é unha boa 

noticia, porque fala de que cada vez 

temos unha maior esperanza de vida, 

pero de forma simultánea obriga aos 

poderes públicos a reinventar as súas 

políticas e os seus servizos.  

 

Os maiores son un segmento da 

poboación moi importante, de feito, en 

Coruña convive unha poboación de 

case 60.000 mozos, con mocidade 

acumulada. É para eles, que viviron e 

viven intensamente, para os que viven 

sos, para os que precisan apoios, 

aqueles para os que o Goberno anterior 

non prestou a súa atención, é aqueles 

en os que temos que centrarnos, xa que, 

desgraciadamente, durante o último 

mandato, este colectivo foi o gran 

esquecido. 

 

Para eles non se dedicou nin un só 

servizo, nin unha nova programación 

nos centros existentes. Non se apoiou o 

servizo de bono comedor, cunhas 

todo esto.  

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Cameán.  

 

Por el Partido Popular, señora 

Gutiérrez. 

 

Señora Gutiérrez Roselló 

 

Gracias. 

 

Galicia sufre la peor de las crisis, esta de 

la que nadie quiere hablar pero en la que 

ya estamos inmersos: la crisis 

demográfica. Galicia envejece y es la 

segunda comunidad autónoma con el 

índice de envejecimiento mayor del País, 

por detrás de Castilla y León. Y Coruña 

lo hace en mayor medida, alcanzando 

casi un 25% de su población. Esto, sin 

duda, es una buena noticia, porque habla 

de que cada vez tenemos una mayor 

esperanza de vida, pero de forma 

simultánea obliga a los poderes públicos 

a reinventar sus políticas y sus servicios.  

 

 

Los mayores son un segmento de la 

población muy importante, de hecho, en 

Coruña convive una población de casi 

60.000 jóvenes, con juventud acumulada. 

Es para ellos, que han vivido y viven 

intensamente, para los que viven solos, 

para los que precisan apoyos, aquellos 

para los que el Gobierno anterior no ha 

prestado su atención, es aquellos en los 

que tenemos que centrarnos, ya que, 

desgraciadamente, durante el último 

mandato, este colectivo fue el gran 

olvidado. 

 

Para ellos no se dedicó ni un solo 

servicio, ni una nueva programación en 

los centros existentes. No se apoyó el 

servicio de bono comedor, con unas 
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inmensas listas de espera e queixas 

continuadas dos hostaleiros, aos que 

nin sequera se recibiu, a pesar das súas 

moitas peticións. Ignorouse a axuda 

para ascensores nos edificios antigos 

onde viven os nosos maiores e o que é 

peor, as axudas para servizo a 

domicilio outorgadas pola Xunta, sen 

executar na contorna de 86.000 horas, 

isto supón 313 persoas sen atención. 

 

Á vista destes datos, parece que foron 

catro anos perdidos nesta materia, 

como en tantas outras. Por todo iso, 

agora cumpre dirixirnos aos que son 

máis, ese case 25% da poboación 

coruñesa. E cumpre facelo empezando 

polos que máis nos necesitan, 

executando ao máximo o orzamento que 

a Xunta destina á dependencia da 

cidade, entregando máis e mellores 

programas de apoio nos centros 

cívicos, dos que non debemos 

esquecernos que se retiraron 

programas xerontolóxicos no anterior 

mandato.  

 

Ademais do anterior, tampouco se 

consideraron outras áreas transversais, 

por exemplo, a realización de obras na 

cidade para facilitar os paseos que 

forman parte da xestión no 

envellecemento saudable; a redución 

dos desniveis facendo escaleiras 

mecánicas que faciliten os percorridos, 

moitas veces necesarios para asistir ao 

médico ou socializarse na contorna; 

convocar axudas para que estas 

circunstancias reduzan a sensación de 

estar presos e as súas casas non se 

convertan en cárceres; e, sobre todo 

para os maiores que viven solos, máis 

aló do censo, debe redactarse un plan 

de acción específico que contemple 

medidas que fomenten o espírito 

solidario, que xa está latente nos 

coruñeses. 

 

Igualmente consideramos os programas 

inmensas listas de espera y quejas 

continuadas de los hosteleros, a los que ni 

siquiera se recibió, a pesar de sus muchas 

peticiones. Se ignoró la ayuda para 

ascensores en los edificios antiguos 

donde viven nuestros mayores y lo que es 

peor, las ayudas para servicio a domicilio 

otorgadas por la Xunta, sin ejecutar en el 

entorno de 86.000 horas, esto supone 313 

personas sin atención. 

 

A la vista de estos datos, parece que han 

sido cuatro años perdidos en esta materia, 

como en tantas otras. Por todo ello, ahora 

cumple dirigirnos a los que son más, ese 

casi 25% de la población coruñesa. Y 

cumple hacerlo empezando por los que 

más nos necesitan, ejecutando al máximo 

el presupuesto que la Xunta destina a la 

dependencia de la ciudad, entregando 

más y mejores programas de apoyo en los 

centros cívicos, de los que no debemos 

olvidarnos que se retiraron programas 

gerontológicos en el anterior mandato.  

 

 

 

Además de lo anterior, tampoco se han 

considerado otras áreas transversales, por 

ejemplo, la realización de obras en la 

ciudad para facilitar los paseos que 

forman parte de la gestión en el 

envejecimiento saludable; la reducción de 

los desniveles haciendo escaleras 

mecánicas que faciliten los recorridos, 

muchas veces necesarios para asistir al 

médico o socializarse en el entorno; 

convocar ayudas para que estas 

circunstancias reduzcan la sensación de 

estar presos y sus casas no se conviertan 

en cárceles; y, sobre todo para los 

mayores que viven solos, más allá del 

censo, debe redactarse un plan de acción 

específico que contemple medidas que 

fomenten el espíritu solidario, que ya está 

latente en los coruñeses. 

 

 

Igualmente consideramos los programas 
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de experiencia na convivencia 

interxeracional, tan enriquecedores 

para os mozos como para os maiores. 

 

Doutra banda, tamén quero aproveitar 

a ocasión para agradecer ao Grupo 

Socialista a recuperación e execución 

da iniciativa do PP para instalar 

detectores de fume nas vivendas dos 

maiores. Esta iniciativa foi entregada, 

entre outras 75, ao señor Ferreiro por 

parte do señor Negreira no ano 2015. A 

cuestión foi que ao señor Ferreiro non 

lle pareceu suficientemente interesante 

e ignorouna. É unha satisfacción para 

nós comprobar que se dea continuidade 

a esta parte do programa do PP.  

 

 

E volvendo ao obxecto da moción, 

queremos dicir que é necesario, pois, 

dotar orzamentariamente os programas 

de saúde para maiores, co obxectivo de 

previr e garantir un envellecemento 

activo para todos eles. Nos últimos 

anos púxose moito acento na 

dependencia, que sen dúbida é 

prioritaria, pero o resto dos maiores 

tamén precisan de atención. Sen dúbida 

temos un camiño que andar e é urxente 

atendelo. Estamos ante un colectivo que 

padece en silencio a falta de atención 

máis próxima e preta, que é a do seu 

Concello, e a eles deberemos darlles 

unha rápida resposta.  

 

Con todo, nós decidimos absternos.  

 

 

Grazas. 

 

Presidencia 

 

Grazas, señora Gutiérrez.  

 

Polo Goberno municipal, señora Neira. 

 

Señora Neira Fernández 

 

de experiencia en la convivencia 

intergeneracional, tan enriquecedores 

para los jóvenes como para los mayores. 

 

Por otro lado, también quiero aprovechar 

la ocasión para agradecer al Grupo 

Socialista la recuperación y ejecución de 

la iniciativa del PP para instalar 

detectores de humo en las viviendas de 

los mayores. Esta iniciativa fue 

entregada, entre otras 75, al señor 

Ferreiro por parte del señor Negreira en 

el año 2015. La cuestión fue que al señor 

Ferreiro no le pareció suficientemente 

interesante y la ignoró. Es una 

satisfacción para nosotros comprobar que 

se dé continuidad a esta parte del 

programa del PP.  

 

Y volviendo al objeto de la moción, 

queremos decir que es necesario, pues, 

dotar presupuestariamente los programas 

de salud para mayores, con el objetivo de 

prevenir y garantizar un envejecimiento 

activo para todos ellos. En los últimos 

años se ha puesto mucho acento en la 

dependencia, que sin duda es prioritaria, 

pero el resto de los mayores también 

precisan de atención. Sin duda tenemos 

un camino que andar y es urgente 

atenderlo. Estamos ante un colectivo que 

padece en silencio la falta de atención 

más próxima y cercana, que es la de su 

Ayuntamiento, y a ellos deberemos darles 

una rápida respuesta.  

 

No obstante, nosotros decidimos 

abstenernos.  

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Gracias, señora Gutiérrez.  

 

Por el Gobierno municipal, señora Neira. 

 

Señora Neira Fernández 
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Grazas, señora alcaldesa. 

 

Bo, por parte do Grupo Municipal 

Socialista preséntase de maneira 

conxunta unha emenda a esta moción 

que trae aquí o Grupo Municipal de 

Cidadáns co fin de complementala e co 

fin de profundar sobre un tema que nós 

xa anunciamos que será prioritario 

nestes catro anos de xestión. 

 

Cando a nós se nos pregunta cales van 

ser os eixos nos que traballará a 

Concellería de Servizos Sociais, 

indícase que se vai a traballar en dous 

perfís da poboación: un son os 

adolescentes, a partir dos doce anos, 

que entran no ciclo de educación 

secundaria, entran en moitas ocasións 

con once anos e entran, bo, pódense 

atopar en risco de exclusión ou de 

preexclusión social; e en segundo 

lugar, os maiores, anunciando que imos 

poñer en marcha un programa de 

atención integral aos maiores.  

 

Cando nós falamos da atención integral 

aos maiores, falamos loxicamente de 

seguir profundando en todos aqueles 

servizos que xa veñen prestando por 

parte do Concello da Coruña desde hai 

moito tempo, desde hai moitas décadas 

e que puxeron en marcha, no seu 

momento, gobernos socialistas, como é 

o caso do talón restaurante.  

 

 

Señora Gutiérrez, eu acabo de 

preguntar neste momento se existe 

algunha cita pedida por parte de 

organización de hostaleiros. Na 

Concellería non existe ningunha cita 

solicitada á concelleira actual. En 

primeiro lugar, non existe unha 

asociación de hostaleiros de talón 

restaurante, xestiónase con eles dunha 

maneira individual e neste momento 

non existe ningunha petición de cita. 

Desde logo, se hai algún dos 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

Bueno, por parte del Grupo Municipal 

Socialista se presenta de manera conjunta 

una enmienda a esta moción que trae aquí 

el Grupo Municipal de Ciudadanos con el 

fin de complementarla y con el fin de 

profundizar sobre un tema que nosotros 

ya hemos anunciado que será prioritario 

en estos cuatro años de gestión. 

 

Cuando a nosotros se nos pregunta cuáles 

van a ser los ejes en los que trabajará la 

Concejalía de Servicios Sociales, se 

indica que se va a trabajar en dos perfiles 

de la población: uno son los adolescentes, 

a partir de los doce años, que entran en el 

ciclo de educación secundaria, entran en 

muchas ocasiones con once años y 

entran, bueno, se pueden encontrar en 

riesgo de exclusión o de preexclusión 

social; y en segundo lugar, los mayores, 

anunciando que vamos a poner en marcha 

un programa de atención integral a los 

mayores.  

 

Cuando nosotros hablamos de la atención 

integral a los mayores, hablamos 

lógicamente de seguir profundizando en 

todos aquellos servicios que ya se vienen 

prestando por parte del Ayuntamiento de 

A Coruña desde hace mucho tiempo, 

desde hace muchas décadas y que 

pusieron en marcha, en su momento, 

gobiernos socialistas, como es el caso del 

talón restaurante.  

 

Señora Gutiérrez, yo acabo de preguntar 

en este momento si existe alguna cita 

pedida por parte de organización de 

hosteleros. En la Concejalía no existe 

ninguna cita solicitada a la concejala 

actual. En primer lugar, no existe una 

asociación de hosteleros de talón 

restaurante, se gestiona con ellos de una 

manera individual y en este momento no 

existe ninguna petición de cita. Desde 

luego, si hay alguno de los hosteleros que 

tenga algún problema, se hablará con 
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hostaleiros que teña algún problema, 

falarase con eles e tratarase de 

liquidar. O que si lle podo anunciar é 

que imos tratar de buscar novos 

establecementos en novas zonas que 

poidan estar menos cubertas, coa 

dificultade que conleva o prezo do talón 

restaurante. Loxicamente, este concello 

e os seus recursos non son ilimitados 

para pagar menús a 12 €, como 

nalgunhas ocasións púidose expor. 

 

Fala vostede da soidade dos maiores e 

é certo que é unha realidade. Fálase 

non soamente de maiores dependentes. 

Desgraciadamente, nunha sociedade 

como a española e nunha sociedade 

como a coruñesa, onde nos atopamos 

cun índice de poboación maior que é 

absolutamente altísimo e que se atopa á 

cabeza de España e España á cabeza 

do resto de países, loxicamente, falar de 

dependencia é unha realidade. Os 

maiores dependentes están aí, e están aí 

as cifras, que nos din que o noso 

servizo de axuda á dependencia 

estásenos quedando curto. E se nos está 

a quedar curto porque é algo que está 

aí. 

 

Para os maiores que non son 

dependentes, pois está a rede de centros 

cívicos, que eu lle convido á señora 

Gutiérrez que veña a coñecelo, as 

actividades que ademais son 

innumerables. E eu quero ademais 

poñer aquí encima da mesa o 

agradecemento a todos aqueles 

voluntarios que nos centros cívicos, 

como o do Castrillón, veñen 

organizando actividades con 

independencia das que se organizan 

desde os Servizos Sociais municipais. 

Que hai que potencialo? Si. Que hai 

que facilitar que os maiores veñan? Si. 

Que hai que, se cadra, tratar na medida 

do posible que eses maiores que están 

dedicados ao coidado dos netos ou a 

ser o sustento da familia, poidan ter 

ellos y se tratará de solventar. Lo que sí 

le puedo anunciar es que vamos a tratar 

de buscar nuevos establecimientos en 

nuevas zonas que puedan estar menos 

cubiertas, con la dificultad que conlleva 

el precio del talón restaurante. 

Lógicamente, este ayuntamiento y sus 

recursos no son ilimitados para pagar 

menús a 12 €, como en algunas ocasiones 

se pudo haber planteado. 

 

 

Habla usted de la soledad de los mayores 

y es cierto que es una realidad. Se habla 

no solamente de mayores dependientes. 

Desgraciadamente, en una sociedad como 

la española y en una sociedad como la 

coruñesa, donde nos encontramos con un 

índice de población mayor que es 

absolutamente altísimo y que se 

encuentra a la cabeza de España y España 

a la cabeza del resto de países, 

lógicamente, hablar de dependencia es 

una realidad. Los mayores dependientes 

están ahí, y están ahí las cifras, que nos 

dicen que nuestro servicio de ayuda a la 

dependencia se nos está quedando corto. 

Y se nos está quedando corto porque es 

algo que está ahí. 

 

Para los mayores que no son 

dependientes, pues está la red de centros 

cívicos, que yo le invito a la señora 

Gutiérrez que venga a conocerlo, las 

actividades que además son 

innumerables. Y yo quiero además poner 

aquí encima de la mesa el agradecimiento 

a todos aquellos voluntarios que en los 

centros cívicos, como el del Castrillón, 

vienen organizando actividades con 

independencia de las que se organizan 

desde los Servicios Sociales municipales. 

¿Qué hay que potenciarlo? Sí. ¿Qué hay 

que facilitar que los mayores vengan? Sí. 

¿Qué hay que, a lo mejor, tratar en la 

medida de lo posible que esos mayores 

que están dedicados al cuidado de los 

nietos o a ser el sustento de la familia, 

puedan tener tiempo para, no solamente 
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tempo para, non soamente ser avós e 

avoas, senón tamén para formar parte 

do que é a oferta do Concello? Si. Pero 

que, desde logo, este Concello foi 

sempre unha referencia nas políticas 

que se fan ás persoas maiores, si.  

 

Xa anuncio tamén que, dentro do que 

son as vivendas de promoción 

municipal, de promoción pública, que 

teña o Concello encima da mesa, está a 

estudarse a posibilidade —dicíamo 

agora o meu compañeiro Juan Díaz 

Villoslada— de que poidan ser vivendas 

de convivencia interxeracional. 

Anunciouse tamén a creación desa 

oficina xuvenil de voluntariado, e un 

dos eixos sobre os que temos que actuar 

vai ser o voluntariado con persoas 

maiores, sabendo que a convivencia 

entre persoas de distinta idade sempre é 

gratificante para todos, e aí sempre nos 

atoparán, desde logo, como fixemos 

sempre. 

 

 

Nada máis e moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Neira. 

 

Si, si señor Lage, diga. Quere intervir 

por alusións? 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Quero pedir a palabra por alusións, 

señora alcaldesa. 

 

Presidencia 

 

Ben, ten o mesmo tempo que a 

compañeira concelleira: un minuto 

quince segundos para respostar ás 

alusións efectuadas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

ser abuelos y abuelas, sino también para 

formar parte de lo que es la oferta del 

Ayuntamiento? Sí. Pero que, desde luego, 

este Ayuntamiento ha sido siempre una 

referencia en las políticas que se hacen a 

las personas mayores, sí.  

 

Ya anuncio también que, dentro de lo que 

son las viviendas de promoción 

municipal, de promoción pública, que 

tenga el Ayuntamiento encima de la 

mesa, se está estudiando la posibilidad —

me lo decía ahora mi compañero Juan 

Díaz Villoslada— de que puedan ser 

viviendas de convivencia 

intergeneracional. Se ha anunciado 

también la creación de esa oficina juvenil 

de voluntariado, y uno de los ejes sobre 

los que tenemos que actuar va a ser el 

voluntariado con personas mayores, 

sabiendo que la convivencia entre 

personas de distinta edad siempre es 

gratificante para todos, y ahí siempre nos 

encontrarán, desde luego, como hemos 

hecho siempre. 

 

Nada más y muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Neira. 

 

Sí, sí señor Lage, diga ¿Quiere intervenir 

por alusiones? 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Quiero pedir la palabra por alusiones, 

señora alcaldesa. 

 

Presidencia 

 

Bien, tiene el mismo tiempo que la 

compañera concejala: un minuto quince 

segundos para responder a las alusiones 

efectuadas. 

 

Señor Lage Tuñas 
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Grazas.  

 

Sen que sirva de precedente e non é por 

unha..., non é por establecer ningún tipo 

de controversia coa señora Veira, si lle 

quero dicir que, efectivamente, vostede 

ten razón, di que llo pide o corpo. Eu 

quero darlle a razón polas alusións que 

acaba de facer, para que vexa que non é 

só por unha cuestión de controversia. 

Ten razón que España é un país de 

propietarios e vostede deu unha cifra, o 

80%. Suecia, non é así, seguramente 

estea entorno ó 12, ó 13 ,ó 14% de 

propietarios. Pero iso, para que o 

entendan, esa é a realidade e iso non 

debe de impedir, en ningún caso, que 

poidamos promover un parque de 

vivenda en aluguer en mellores 

condicións; pero iso non debe de 

impedirnos combater a ocupación e 

defender a propiedade privada. E eu 

non sei que é o que lles molesta, porque 

a Constitución española, no seu artigo 

104.1 di que os Corpos e as Forzas de 

Seguridade do Estado, están 

precisamente para protexer as 

liberdades públicas e a seguridade 

cidadá. E, efectivamente, si: o 80% dos 

que teñen unha vivenda a teñen en 

propiedade. Non temos que ter ningún 

tipo de complexo en defender ós 

propietarios, en definitiva, á maioría da 

sociedade. Polo tanto, eu non entendo 

que é o que a vostede lle pide o corpo. 

A min o que me pide o corpo é defender 

a Constitución española e defender o 

dereito dos cidadáns a protexer a súa 

propiedade. 

 

Presidencia 

 

Ben, moitas grazas.  

 

Reitero o comentario que fixen antes, 

para que este tipo de situacións —que 

non é por coartar o debate— non se 

produzan, senón para que non entren en 

diálogo entre os distintos Grupos 

Gracias.  

 

Sin que sirva de precedente y no es por 

una..., no es por establecer ningún tipo 

de controversia con la señora Veira, sí le 

quiero decir que, efectivamente, usted 

tiene razón, dice que se lo pide el cuerpo. 

Yo quiero darle la razón por las 

alusiones que acaba de hacer, para que 

vea que no es solo por una cuestión de 

controversia. Tiene razón que España es 

un país de propietarios y usted dio una 

cifra, el 80%. Suecia, no es así, 

seguramente esté entorno al 12, al 13, al 

14% de propietarios. Pero eso, para que 

lo entiendan, esa es la realidad y eso no 

debe de impedir, en ningún caso, que 

podamos promover un parque de 

vivienda en alquiler en mejores 

condiciones; pero eso no debe de 

impedirnos combatir la ocupación y 

defender la propiedad privada. Y yo no 

sé qué es lo que les molesta, porque la 

Constitución española, en su artículo 

104.1 dice que los Cuerpos y las Fuerzas 

de Seguridad del Estado, están 

precisamente para proteger las 

libertades públicas y la seguridad 

ciudadana. Y, efectivamente, sí: el 80% 

de los que tienen una vivienda la tienen 

en propiedad. No tenemos que tener 

ningún tipo de complejo en defender a los 

propietarios, en definitiva, a la mayoría 

de la sociedad. Por lo tanto, yo no 

entiendo qué es lo que a usted le pide el 

cuerpo. A mí lo que me pide el cuerpo es 

defender la Constitución española y 

defender el derecho de los  ciudadanos a 

proteger su propiedad. 

 

Presidencia 

 

Bien, muchas gracias.  

 

Reitero el comentario que hice antes, 

para que este tipo de situaciones —que 

no es por  coartar el debate— no se 

produzcan, sino para que no entren en 

diálogo entre los distintos Grupos 
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municipais cando xa se teñen debatido 

as cuestións. 

 

Ben, seguimos con este punto. Hai unha 

emenda que se mantén, conxunta, do 

Grupo da Marea Atlántica e do Partido 

Socialista, e, polo tanto, a propoñente, 

mantén a súa moción ou a retira? 

 

 

Señora Martínez Lema 

 

Manteño a moción pero non acepto a 

emenda. 

 

Presidencia 

 

Ben, pois daquela vaise votar en 

primeiro lugar a emenda. 

 

Votación da emenda presentada polos 

Grupos municipais do Partido 

Socialista e da Marea Atlántica á 

segunda moción do Grupo Mixto 

Cidadáns-Partido da Cidadanía 

 

Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación a emenda conxunta 

presentada polos Grupos municipais do 

Partido socialista e da Marea Atlántica á 

segunda moción de Cidadáns–Partido 

da Cidadanía para mellorar a calidade 

de vida dos maiores e especialmente das 

persoas que viven nunha situación de 

soidade, producíndose o seguinte 

resultado: 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Abstense o Grupo Municipal do Partido 

Popular (9 abstencións). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota en contra o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 

 

municipales cuando ya se han debatido 

las cuestiones. 

 

Bien, seguimos con este punto. Hay una 

enmienda que se mantiene, conjunta, del 

Grupo de la Marea Atlántica y del 

Partido Socialista, y, por lo tanto, la  

proponente ¿mantiene su moción o la 

retira? 

 

Señora Martínez Lema 

 

Mantengo la moción pero no acepto la 

enmienda. 

 

Presidencia 

 

Bien, pues entonces se va a votar en 

primer lugar la enmienda. 

 

Votación de la enmienda presentada por 

los Grupos municipales del Partido 

Socialista y de la Marea Atlántica a la 

segunda moción del Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación la enmienda conjunta 

presentada por los Grupos municipales 

del Partido socialista y de la Marea 

Atlántica a la segunda moción de 

Ciudadanos–Partido de la Ciudadanía 

para mejorar la calidad de vida de los 

mayores y especialmente de las personas 

que viven en una situación de soledad, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Se abstiene el Grupo Municipal del 

Partido Popular (9 abstenciones). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota en contra el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 
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Vota en contra o Grupo Municipal de 

Cidadáns–Partido da Cidadanía (1 

voto). 

 

Presidencia 

 

Acadando a maioría absoluta, prospera 

a emenda e decae a moción. 

 

127.- Moción presentada polo Grupo 

Mixto Cidadáns-Partido da 

Cidadanía, emendada polos Grupos 

Municipais Socialista e Marea 

Atlántica, para mellorar a calidade 

de vida dos maiores e especialmente 

das persoas que viven nunha 

situación de soidade. 

 

Acordo 

 

Que o Pleno do Concello da Coruña 

inste ó Executivo local a: 

 

Desenvolver un Plan municipal 

específico para mellorar a calidade de 

vida e combater a soidade non desexada 

das persoas maiores na Coruña. Este 

plan podería contemplar e/ou 

combinarse coas actividades que xa se 

realizan desde a Área de Benestar 

Social, Igualdade e Participación, como 

o talón restaurante ou o Programa 

Redeiras ou a teleasistencia e con 

aquelas que promoven a participación 

activa dos maiores. 

 

Tamén podería coordinarse e buscar 

fórmulas de colaboración con entidades 

do terceiro sector especializadas na 

materia. 

 

Estudar incluír, dentro deste Plan, polo 

menos as seguintes medidas: 

 

1. Optimización da Oficina existente 

de Atención ao Maior que existe no 

Concello (OMAD), en canto a horario e 

servizos que presta aos maiores de 

asesoramento e información. Podería 

Vota en contra el Grupo Municipal de 

Ciudadanos–Partido de la Ciudadanía (1 

voto). 

 

Presidencia 
 

Consiguiendo la mayoría absoluta, 

prospera la enmienda y decae la moción. 

 

127.- Moción presentada por el Grupo 

Mixto Ciudadanos-Partido de la 

Ciudadanía, enmendada por los Grupos 

Municipales Socialista y Marea 

Atlántica, para mejorar la calidad de 

vida de los mayores y especialmente de 

las personas que viven en una situación 

de soledad. 

 

Acuerdo 

 

Que el Pleno del Ayuntamiento de A 

Coruña inste al Ejecutivo local a: 

 

Desarrollar un Plan municipal específico 

para mejorar la calidad de vida y 

combatir la soledad no deseada de las 

personas mayores en A Coruña. Este 

plan podría contemplar y/o combinarse 

con las actividades que ya se realizan 

desde el área de Bienestar Social, 

Igualdad y Participación, como el talón 

restaurante o el Programa  Redeiras o la 

teleasistencia y con aquellas que 

promueven la participación activa de los 

mayores. 

 

También podría coordinarse y buscar 

fórmulas de colaboración con entidades 

del tercer sector especializadas en la 

materia. 

 

Estudiar incluir, dentro de este Plan, por 

lo menos las siguientes medidas: 

 

1. Optimización de la Oficina existente 

de Atención al Mayor que existe en el 

Ayuntamiento (OMAD), en cuanto a 

horario y servicios que presta a los 

mayores de asesoramiento e información. 
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exporse a posibilidade de que fose unha 

“oficina itinerante” co fin de dar 

cobertura nos barrios. 

 

2. Enriquecer a sección dedicada na 

web municipal ás persoas maiores, que 

facilite de forma sinxela toda a 

información relevante para este 

colectivo, como o horario e localización 

da Oficina de Atención ao Maior 

expresada previamente ou centros aos 

que pode acudir e actividades de 

interese. 

 

3. Elaboración dun censo municipal 

voluntario que axude a determinar, 

localizar e posteriormente ofrecer un 

seguimento aos maiores que residen sos 

no municipio. Consideramos que este 

traballo debería realizarse en 

coordinación coas distintas entidades, 

asociacións e clubs de maiores e centros 

de maiores da Xunta, así como 

compartindo información coas Forzas e 

Corpos de Seguridade que detectan os 

casos nos que xa ocorreu un accidente, 

e mesmo cos médicos dos ambulatorios 

que son, quizais, os que mellor coñecen 

o estado das persoas maiores, un censo 

no que mesmo podería apuntarse 

voluntariamente a xente a proposta 

dunha carta enviada desde o Concello 

ao cumprir, por exemplo, 65 anos. 

 

 

4. Tamén consideramos que podería 

estudarse a optimización dos servizos 

de axuda a domicilio e teleasistencia 

que ofrece xa o Concello, co fin de 

poder mellorar a súa calidade de vida. 

Propoñemos que o Concello sexa o que 

ofreza participar, de maneira gratuíta, 

aos maiores de 60 anos no servizo de 

teleasistencia, se así o desexan. En 

Galicia, só un 1,8% da poboación ten 

teleasistencia, fronte ao 8% no resto de 

España. 

 

 

Podría exponerse la posibilidad de que 

fuera una “oficina itinerante” con el fin 

de dar cobertura en los barrios. 

 

2. Enriquecer la sección dedicada en la 

web municipal a las personas mayores, 

que facilite de forma sencilla toda la 

información relevante para este 

colectivo, como el horario y localización 

de la Oficina de Atención al Mayor 

expresada previamente o centros a los 

que puede acudir y actividades de 

interés. 

 

3. Elaboración de un censo municipal 

voluntario que ayude a determinar, 

localizar y posteriormente ofrecer un 

seguimiento a los mayores que residen  

solos en el municipio. Consideramos que 

este trabajo debería realizarse en 

coordinación con las distintas entidades, 

asociaciones y clubes de mayores y 

centros de mayores de la Xunta, así como 

compartiendo información con las 

Fuerzas y Cuerpos de Seguridad que 

detectan los casos en los que ya ocurrió 

un accidente, e incluso con los médicos 

de los ambulatorios que son, quizás, los 

que mejor conocen el estado de las 

personas mayores, un censo en el que 

también podría apuntarse 

voluntariamente la gente a propuesta de 

una carta enviada desde el Ayuntamiento 

al cumplir, por ejemplo, 65 años. 

 

4. También consideramos que podría 

estudiarse la optimización de los 

servicios de ayuda a domicilio y 

teleasistencia que ofrece ya el 

Ayuntamiento, con el fin de poder 

mejorar su calidad de vida. Proponemos 

que el Ayuntamiento sea el que ofrezca 

participar, de manera gratuita, a los 

mayores de 60 años en el servicio de 

teleasistencia, si así lo desean. En 

Galicia, solo un 1,8% de la población 

tiene teleasistencia, frente al 8% en el 

resto de España. 
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5. Desenvolvemento de campañas para 

poñer en valor o necesario 

protagonismo dos maiores na nosa 

sociedade, facelos partícipes e que eles 

dean ideas, co fin de que todos os 

coruñeses de todas as idades entendan 

que a terceira idade é unha etapa máis, 

dentro do proceso vital da persoa e que 

teñen un importante papel na sociedade. 

 

6. Desenvolvemento de campañas de 

bo trato aos maiores, para que todos 

sexamos responsables de estar atentos, 

especialmente aos que viven sos. Temos 

que darnos conta de que tamén son a 

nosa responsabilidade porque o sistema 

non é capaz de abarcar todo. Campañas 

para que saiban que se lles pasa algo 

estamos detrás para axudalos, con redes 

informais de apoio, con voluntarios nos 

barrios. 

 

7. Incremento no número de 

actividades interxeracionais e de 

fomento da actividade física a través da 

instalación de xogos biosaudables e 

arranxo dos existentes que se atopen 

defectuosos. 

 

8. Desenvolvemento dun estudo e 

análise sobre as necesidades de atención 

ás persoas maiores, considerando a 

ampliación de espazos para este 

colectivo, tendo en conta a falta e 

necesidade de prazas residenciais. O 

estudo que se propón deberá incluír 

unha análise coas posibilidades de 

financiamento e solicitude de axudas e 

subvencións para a ampliación de 

espazos. 

 

9. Potenciar o labor que os 

traballadores do servizo xa fan vía 

telefónica de xeito que poidan axilizarse 

algúns trámites que non esixan 

presencialidade e así mellorar a 

atención personalizada que prestan. 

 

10. Traballar na mellora das utilidades 

5. Desarrollo de campañas para poner 

en valor el necesario protagonismo de 

los mayores en nuestra sociedad, 

hacerlos partícipes y que ellos den ideas, 

con el fin de que todos los coruñeses de 

todas las edades entiendan que la tercera 

edad es una etapa más, dentro del 

proceso vital de la persona y que tienen 

un importante papel en la sociedad. 

 

6. Desarrollo de campañas de buen 

trato a los mayores, para que todos 

seamos responsables de estar atentos, 

especialmente a los que viven  solos. 

Tenemos que darnos cuenta de que 

también son nuestra responsabilidad 

porque el sistema no es capaz de abarcar 

todo. Campañas para que sepan que si 

les pasa algo estamos detrás para 

ayudarlos, con redes informales de 

apoyo, con voluntarios en los barrios. 

 

7. Incremento en el número de 

actividades intergeneracionales y de 

fomento de la actividad física a través de 

la instalación de juegos biosaludables y 

arreglo de los existentes que se 

encuentren defectuosos. 

 

8. Desarrollo de un estudio y análisis 

sobre las necesidades de atención a las 

personas mayores, considerando la 

ampliación de espacios para este 

colectivo, teniendo en cuenta la falta y 

necesidad de plazas residenciales. El 

estudio que se propone deberá incluir un 

análisis con las posibilidades de 

financiación y solicitud de ayudas y 

subvenciones para la ampliación de 

espacios. 

 

9. Potenciar la labor que los 

trabajadores del servicio ya hacen vía 

telefónica de manera que puedan 

agilizarse algunos trámites que no exijan  

presencialidad y así mejorar la atención  

personalizada que prestan. 

 

10. Trabajar en la mejora de las 
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do software CIBERSAD na Oficina 

Municipal de Maiores e Atención á 

Dependencia atendendo as suxestións 

das e dos traballadores do servizo de 

cara a mellorar a fiscalización dos 

servizos prestados polas empresas, 

reducir a carga administrativa das 

traballadoras e facilitar a xestión e a 

comunicación entro o Concello e as 

persoas usuarias. 

 

 

11. Colaborar co grupo de traballo 

constituído no Consello Local de Saúde 

para abordar conxuntamente coas 

entidades do terceiro sector da cidade a 

problemática da soidade non desexada 

nas persoas maiores e convocar este 

órgano á maior brevidade. 

 

12. Estudar a implementación de 

tarxetas dixitais de recarga para o 

programa de Talón restaurante e 

Bonotaxi, a fin de reducir as tarefas 

administrativas e permitir unha maior 

axilidade na xestión. 

 

13. Instar o Goberno da Xunta de 

Galicia a modificar o Decreto 99/2012, 

modificado polo Decreto 148/2014, así 

como as súas ordes de 

desenvolvemento, e o Decreto 

149/2013, eliminando as últimas 

modificacións que implicarán un 

retroceso nos dereitos adquiridos das 

persoas maiores en situación de 

dependencia. 

 

Terceira.- Moción para a procura 

dunha solución á inxustiza que se está 

cometendo coa Orquestra Sinfónica 

de Galicia. 

 

Presidencia 
 

Seguinte moción do Grupo municipal 

Mixto Ciudadanos relativa á Orquestra 

Sinfónica de Galicia. 

 

utilidades del software  CIBERSAD en la 

Oficina Municipal de Mayores y Atención 

a la Dependencia atendiendo las 

sugerencias de las y de los trabajadores 

del servicio de cara a mejorar la 

fiscalización de los servicios prestados 

por las empresas, reducir la carga 

administrativa de las trabajadoras y 

facilitar la gestión y la comunicación 

entre el Ayuntamiento y las personas 

usuarias. 

 

11. Colaborar con el grupo de trabajo 

constituido en el Consejo Local de Salud 

para abordar conjuntamente con las 

entidades del tercer sector de la ciudad 

la problemática de la soledad no deseada 

en las personas mayores y convocar este 

órgano a la mayor brevedad. 

 

12. Estudiar la implementación de 

tarjetas digitales de recarga para el 

programa de Talón restaurante y  

Bonotaxi, a fin de reducir las tareas 

administrativas y permitir una mayor 

agilidad en la gestión. 

 

13. Instar al Gobierno de la Xunta de 

Galicia a modificar el Decreto 99/2012, 

modificado por el Decreto 148/2014, así 

como sus órdenes de desarrollo, y el 

Decreto 149/2013, eliminando las 

últimas modificaciones que implicarán 

un retroceso en los derechos adquiridos 

de las personas mayores en situación de 

dependencia. 

 

 

Tercera.- Moción para la búsqueda de 

una solución a la injusticia que se está 

cometiendo con la  Orquesta Sinfónica 

de Galicia. 

 

Presidencia 

 

Siguiente moción del Grupo municipal 

Mixto  Ciudadanos relativa a la Orquesta 

Sinfónica de Galicia. 
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Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Si. Tras a pasada reunión do Consorcio 

para a Promoción da Música, onde se 

expuxo a débeda acumulada da Xunta 

de Galicia co devandito Consorcio, 

cremos desde Cidadáns —como 

membro ademais deste ente colexiado— 

que procede buscar unha solución á 

inxustiza que se está cometendo coa 

Orquestra Sinfónica de Galicia, á que 

se lle deben máis de 5 millóns de euros 

das transferencias entre os anos 2011 e 

2019. 

 

E vou lembrar partes do convenio 

asinado en 2004, convenio de 

colaboración entre a Xunta e o  

Concello, asinado por don Manuel 

Fraga e por don Francisco Vázquez. Na 

cláusula terceira di: para o exercicio 

2004, a Xunta de Galicia contribuirá ó 

financiamento das actividades da 

Orquestra Sinfónica de Galicia, con 

cargo á partida orzamentaria 

2301531A460, con un millón e medio 

de euros.; para o exercicio 2005, a 

cantidade a transferir a favor do 

Consorcio para a Promoción da Música, 

establecerase en tres millóns de euros; 

para os exercicios futuros, as 

transferencias a favor do Consorcio ou 

da entidade que o substitúa, 

estableceranse como subvención 

nominativa nos orzamentos de cada 

exercicio. A contía a transferir en cada 

ano non será inferior á que se establece 

para o exercicio 2005. As transferencias 

a favor do Consorcio con cargo aos 

orzamentos da Comunidade Autónoma, 

tanto para o exercicio 2005 como para 

os exercicios seguintes, non superarán 

en ningún caso a achega do Concello da 

Coruña coa mesma finalidade en cada 

exercicio. 

 

E unha cláusula cuarta: para a 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Sí. Tras la pasada reunión del Consorcio 

para la Promoción de la Música, donde se 

planteó la deuda acumulada de la Xunta 

de Galicia con dicho Consorcio, creemos 

desde Ciudadanos —como miembro 

además de este ente colegiado— que 

procede buscar una solución a la 

injusticia que se está cometiendo con la 

Orquesta Sinfónica de Galicia, a la que se 

le deben más de 5 millones de euros de 

las transferencias entre los años 2011 y 

2019. 

 

Y voy a recordar partes del convenio 

firmado en 2004, Convenio de 

colaboración entre la Xunta y el 

Concello, firmado por don Manuel Fraga 

y por don Francisco Vázquez. En la 

cláusula tercera dice: para el ejercicio 

2004, la Xunta de Galicia contribuirá a 

la financiación de las actividades de la 

Orquesta Sinfónica de Galicia, con cargo 

a la partida presupuestaria 

2301531A460, con un millón y medio de 

euros; para el ejercicio 2005, la cantidad 

a transferir a favor del Consorcio para la 

Promoción de la Música, se establecerá 

en tres millones de euros; para los 

ejercicios futuros, las transferencias a 

favor del Consorcio o de la entidad que 

lo sustituya, se establecerán como 

subvención nominativa en los 

presupuestos de cada ejercicio. La 

cuantía a transferir en cada año no será 

inferior a la que se establece para el 

ejercicio 2005. Las transferencias a favor 

del Consorcio con cargo a los 

presupuestos de la Comunidad 

Autónoma, tanto para el ejercicio 2005 

como para los ejercicios siguientes, no 

superarán en ningún caso la aportación 

del Ayuntamiento de A Coruña con la 

misma finalidad en cada ejercicio.” 

 

Y una cláusula cuarta: para la 
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interpretación de cantas dúbidas xurdan 

na aplicación do presente convenio, 

créase unha comisión mixta que estará 

integrada por dous representantes da 

Xunta de Galicia, un dos cales a 

presidirá, e outros dous do Concello da 

Coruña. 

 

A cláusula quinta di: este convenio ten 

natureza administrativa e 

correspóndelle á xurisdición 

contencioso-administrativa o 

coñecemento dos litixios do cal se 

poidan derivar. 

 

Unha modificación estatutaria o 22 de 

xullo de 2005, unha vez modificados os 

estatutos e firme o acordo relativo ao 

convenio de colaboración entre a Xunta 

de Galicia e o Concello da Coruña para 

o financiamento da Orquestra Sinfónica 

de Galicia, publicación no DOG o 8 de 

marzo de 2006,  publícase a Orde do 3 

de marzo de 2006 para a publicación 

dos estatutos do Consorcio da Música. 

 

 

Xusto hoxe hai unha entrevista na Voz, 

na Voz de Galicia, ao director da OSG, 

da Orquestra Sinfónica de Galicia, na 

que advirte, el mesmo, o director, da 

urxencia dun maior compromiso coa 

formación, pois asegura que hai 

proxectos, como as orquestras e os 

coros xuvenís nunha situación de perigo 

real. Di ademais: só con devolver eses 5 

millóns que deixaron de poñerse nun 

tempo razoable, faría a nosa vida máis 

decente. É unha parte moi importante 

do noso orzamento, é unha cantidade 

moi grande. Nos últimos anos tivemos 

que cancelar moitos proxectos debido á 

imposibilidade de conseguir apoios 

adicionais, e xa non falamos de apoios 

extra, senón de algo que se asinou por 

escrito”. 

 

 

Ás catorce horas sae do Salón de 

interpretación de cuantas dudas surjan 

en la aplicación del presente convenio, se 

crea una comisión mixta que estará 

integrada por dos representantes de la 

Xunta de Galicia, uno de los cuales la 

presidirá, y otros dos del Ayuntamiento 

de A Coruña. 

 

La cláusula quinta dice: este convenio 

tiene naturaleza administrativa y le 

corresponde a la jurisdicción 

contencioso-administrativa el 

conocimiento de los litigios del cual se 

puedan derivar. 

 

Una modificación estatutaria el 22 de 

julio de 2005, una vez modificados los 

estatutos y firme el acuerdo relativo al 

convenio de colaboración entre la Xunta 

de Galicia y el Ayuntamiento de A 

Coruña para la financiación de la 

Orquesta Sinfónica de Galicia, 

publicación en el DOG el 8 de marzo de 

2006, se publica la Orden del 3 de marzo 

de 2006 para la publicación de los 

estatutos del Consorcio de la Música. 

 

Justo hoy hay una entrevista en la Voz, 

en la Voz de Galicia, al director de la 

OSG, de la Orquesta Sinfónica de 

Galicia, en la que advierte, él mismo, el 

director, de la urgencia de un mayor 

compromiso con la formación, pues 

asegura que hay proyectos, como las 

orquestas y los coros juveniles en una 

situación de peligro real. Dice además: 

solo con devolver esos 5 millones que 

dejaron de ponerse en un tiempo 

razonable, haría nuestra vida más 

decente. Es una parte muy importante de 

nuestro presupuesto, es una cantidad muy 

grande. En los últimos años hemos tenido 

que cancelar muchos proyectos debido a 

la imposibilidad de conseguir apoyos 

adicionales, y ya no hablamos de apoyos 

extra, sino de algo que se firmó por 

escrito”. 

 

A las catorce horas sale del Salón de 
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Sesións a señora Mato Otero. 

 

Pedimos, pois, o apoio unánime á 

Corporación para que este Goberno 

proceda a buscar unha solución a esta 

inxustiza que se está cometendo coa que 

hoxe en día pode ser unha das mellores 

orquestras de España. Creo que a 

alcaldesa, como presidenta do 

Consorcio, debería defender e loitar 

polo cumprimento deste convenio. Ó 

Grupo Popular lle pediría, igual que ó 

presidente Feijoo dixo hai uns días no 

debate da Autonomía, que poñía por 

diante os intereses dos galegos ós do 

seu partido. Aquí tamén ó Grupo 

Municipal do PP lle pediría que 

antepoñan os intereses dos coruñeses ó 

seu partido. E á Marea lle pediría que 

aínda que no mandato anterior non se 

propuxeron solucionar esta anómala 

situación, que si apoien esta moción, 

que agora se poida solucionar este 

problema. Así elevamos a 

consideración os seguintes acordos: 

convocar esa comisión mixta e seguir os 

pasos ordinarios de resolución neste 

tipo de convenio, e adoptar todas as 

medidas de negociación, e, no seu caso, 

aquelas medidas legais que sexan 

necesarias para o cumprimento das 

obrigacións adquiridas neste Convenio. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Martínez.  

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

Ás catorce horas e un minutos entra 

no Salón de Sesións a señora Mato 

Otero. 

 

Señora Veira González 

 

Si. Pois como temos dito desde o 

Bloque Nacionalista Galego noutras 

ocasións, consideramos que a Orquestra 

Sesiones la señora Mato Otero. 

 

Pedimos, pues, el apoyo unánime a la 

Corporación para que este Gobierno 

proceda a buscar una solución a esta 

injusticia que se está cometiendo con la 

que hoy en día puede ser una de las 

mejores orquestas de España. Creo que 

la alcaldesa, como presidenta del 

Consorcio, debería defender y luchar por 

el cumplimiento de este convenio. Al 

Grupo Popular le pediría —igual que el 

presidente Feijoo dijo hace unos días en 

el debate de la Autonomía,  que ponía 

por delante los intereses de los gallegos a 

los de su partido. Aquí también al Grupo 

Municipal del PP le pediría, que 

antepongan los intereses de los coruñeses 

a su partido. Y a la Marea le pediría que 

aunque en el mandato anterior no se 

propusieron solucionar esta anómala 

situación, que sí apoyen esta moción, que 

ahora se pueda solucionar este 

problema. Así elevamos a consideración 

los siguientes acuerdos: convocar esa 

comisión mixta y seguir los pasos 

comunes de resolución en este tipo de 

convenio, y adoptar todas las medidas de 

negociación, y, en su caso, aquellas 

medidas legales que sean necesarias 

para el cumplimiento de las obligaciones 

adquiridas en este Convenio. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez.  

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señora Veira. 

 

A las catorce horas y un minutos entra 

en el Salón de Sesiones la señora Mato 

Otero. 

 

Señora Veira González 

 

Sí. Pues como hemos dicho desde el 

Bloque Nacionalista Galego en otras 

ocasiones, consideramos que la Orquesta 
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Sinfónica se é de Galicia, polo tanto 

terá que estar financiada con cargo ós 

Orzamentos da Xunta de Galiza. 

Parécenos unha cuestión que debería de 

caer de caixón. Xa non é a primeira vez 

que estando eu aquí, nesta Salón de 

Plenos, sae a cuestión do 

financiamento, efectivamente, da 

Orquestra Sinfónica, e xa naqueles 

momentos falaba, efectivamente, de que 

a Xunta de Galicia ten que poder 

financiar axeitadamente esta orquestra, 

porque ó final non deixa de levar o 

nome, o nome do noso país. E creemos 

tamén que ademais nalgún momento 

haberá que pensar que se é a Orquestra, 

efectivamente, Sinfónica de Galicia, 

terá tamén que, bueno, pois ser ou estar 

ó dispor do desfrute do conxunto do 

país. 

 

 Estamos absolutamente de acordo con 

que se cumpran os convenios, non 

podía ser doutra maneira. 

 

 E imos aproveitar que o Miño pasa por 

Lugo, e que estamos falando da 

Orquestra e de que estamos falando de 

música. Eu non quero esquecerme de 

que temos unha Banda Municipal de 

Música con 70 anos que tamén ten 

unhas dificultades de financiamento, 

que temos que encargarnos nesta 

Corporación, por parte de todos os 

grupos, de que teña o financiamento 

axeitado. Que ensaia nos baixos do 

Coliseum, que non ten posibilidades de 

ter músicos substitutos nin substitutas, 

que ten o seu arquivo, que tamén é 

histórico, bueno, pois nun estado que 

podía ser, cando menos, mellorable; que 

ten unhas cabinas de ensaio na que non 

entra un instrumentista co seu 

contrabaixo —co cal, moi útiles non 

son—, que ten unha sala de ensaio moi 

pequena que non lle permite facer 

colaboracións con outras bandas e que 

tamén é un referente no Estado xunto 

coa Orquestra Sinfónica.  

Sinfónica si es de Galicia, por lo tanto 

tendrá que estar financiada con cargo a 

los Presupuestos de la Xunta de Galicia. 

Nos parece una cuestión que debería de 

caer de cajón. Ya no es la primera vez 

que estando yo aquí, en este Salón de 

Plenos, sale la cuestión de la 

financiación, efectivamente, de la 

Orquesta Sinfónica, y ya en aquellos 

momentos hablaba, efectivamente, de que 

la Xunta de Galicia tiene que poder 

financiar adecuadamente esta orquesta, 

porque al final no deja de llevar el 

nombre, el nombre de nuestro país. Y 

creemos también que además en algún 

momento habrá que pensar que si es la 

Orquesta, efectivamente, Sinfónica de 

Galicia, tendrá también que,  bueno, pues 

ser o estar a disposición del disfrute del 

conjunto del país. 

 

 Estamos absolutamente de acuerdo con 

que se cumplan los convenios, no podía 

ser de otra manera.  

 

Y vamos a aprovechar que el Miño pasa 

por Lugo, y que estamos hablando de la 

Orquesta y de que estamos hablando de 

música. Yo no quiero olvidarme de que 

tenemos una Banda Municipal de Música 

con 70 años que también tiene unas 

dificultades de financiación, que tenemos 

que encargarnos en esta Corporación, 

por parte de todos los grupos, de que 

tenga la financiación idónea. Que ensaya 

en los bajos del Coliseum, que no tiene 

posibilidades de tener músicos sustitutos 

ni sustitutas, que tiene su archivo, que 

también es histórico,  bueno, pues en un 

estado que podía ser, cuando menos, 

mejorable; que tiene unas cabinas de 

ensayo en la que no entra un  

instrumentista con su contrabajo —con lo 

cual, muy útiles no son—, que tiene una 

sala de ensayo muy pequeña que no le 

permite hacer colaboraciones con otras 

bandas y que también es un referente en 

el Estado junto con la Orquesta 

Sinfónica.  
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Polo tanto, eu creo que os músicos da 

nosa cidade, que son dunha altísima 

calidade, merecen unha atención 

axeitada, por parte da Xunta de Galicia 

no caso da Orquestra Sinfónica, pero 

tamén deste Goberno e desta 

Corporación no que ten a ver coa Banda 

Municipal de Música.  

 

Nada mais. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Grazas, señora Rey.  

 

Vou intentar ser breve, que xa se 

aproxima a hora de xantar, supoño que  

de interese xeral, neste caso.  

 

Esta é unha moción minguante, que 

empezou prometendo un contencioso-

administrativo e acabou pedindo 

amablemente que se lle pida á Xunta 

que cumpra cun compromiso 

sistematicamente incumprido durante 

moitos anos, e que ascende a unha 

cantidade que é enorme, non?  

 

Mais alá de que minguase o alcance e a 

contundencia da moción, nós imos 

apoiala porque estamos de acordo. 

Oxalá a moción e as xestións que teña 

que facer o Goberno municipal en 

cumprimento da moción teñan éxito e 

reciban por parte da Xunta de Galicia 

unha reacción máis amable que a que as 

persoas presentes puidemos ver por 

parte dos representantes da 

Administración autonómica na 

xuntanza doutro día, da Xunta de 

Goberno e do Consorcio, onde ningún 

dos representantes da Administración 

 

Por lo tanto, yo creo que los músicos de 

nuestra ciudad, que son de una altísima 

calidad, merecen una atención idónea, 

por parte de la Xunta de Galicia en el 

caso de la Orquesta Sinfónica, pero 

también de este Gobierno y de esta 

Corporación en lo que tiene que ver con 

la Banda Municipal de Música.  

 

Nada más. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Veira.  

 

Pola Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Gracias, señora Rey. 

 

Voy a intentar ser breve, que ya se 

aproxima la hora de comer, supongo que 

de interés general, en este caso.  

 

Esta es una moción  menguante, que 

empezó prometiendo un contencioso-

administrativo y acabó pidiendo 

amablemente que se le pida a la Xunta 

que cumpla con un compromiso 

sistemáticamente incumplido durante 

muchos años, y que asciende a una 

cantidad que es enorme, ¿no?  

 

Más allá de que menguase el alcance y la 

contundencia de la moción, nosotros la 

vamos a apoyar porque estamos de 

acuerdo. Ojalá la moción y las gestiones 

que tenga que hacer el Gobierno 

municipal en cumplimiento de la moción 

tengan éxito  y reciban por parte de la 

Xunta de Galicia una reacción más 

amable que la que las personas presentes 

pudimos ver por parte de los 

representantes de la Administración 

autonómica en la reunión del otro día, de 

la Xunta de Gobierno y del Consorcio, 

donde ninguno de los representantes de 
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autonómica votou a favor da Conta 

Xeral, precisamente porque nos 

informes da Intervención se advertía 

que a Xunta de Galicia é a responsable 

de eventuais problemas de desequilibrio 

económico no Consorcio.  

 

 

Eu —só un apunte máis—, eu entendo o 

interese que tivo no seu momento —

agora que está tan de moda falar do 

relato—  crear o relato de que o 

Goberno da Marea Atlántica era 

incapaz de chegar a acordos coa Xunta. 

O certo é que o tempo demostrará que a 

Xunta tiña boa parte da 

responsabilidade.  

 

Van tres meses dende a investidura e xa 

temos unha reacción insultante do 

Goberno da Xunta no asunto de 

Nostián, xa temos conflitos no Colexio 

de Infantil e Primaria Labaca, tamén no 

Ramón de la Sagra e tamén reproches á 

Consellería de Política Social porque 

reclama facturas pendentes a través dos 

medios. A verdade é que para non ser 

da Marea Atlántica o Goberno 

Municipal, non está nada mal. Creo que 

neste caso probablemente se repita, e se 

repita a historia e non haxa boa 

recepción por parte da Xunta de 

Galicia.  

 

Un único apunte para rematar, a Marea 

Atlántica reclamou o cumprimento 

destes compromisos de maneira 

reiterada durante catro anos e, entre 

outras moitas probas, pode consultar as 

demandas que o alcalde Xulio Ferreiro 

lle trasladaba, ano a ano, ó presidente 

Feijóo, para os orzamentos da Xunta.  

 

 

Nada mais. Como estamos de acordo 

votaremos a favor. 

 

Presidencia 

 

la Administración autonómica votó a 

favor de la Cuenta General, 

precisamente porque en los informes de 

la Intervención se advertía que la Xunta 

de Galicia es la responsable de 

eventuales problemas de desequilibrio 

económico en el Consorcio.  

 

Yo —solo un apunte más—, yo entiendo 

el interés que tuvo en su momento —

ahora que está tan de moda hablar del 

relato— crear el relato de que el 

Gobierno de la Marea Atlántica era 

incapaz de llegar a acuerdos con la 

Xunta. Lo cierto es que el tiempo 

demostrará que la Xunta tenía buena 

parte de la responsabilidad.  

 

Van tres meses desde la investidura y ya 

tenemos una reacción insultante del 

Gobierno de la Xunta en el asunto de 

Nostián, ya tenemos conflictos en el 

Colegio de Infantil y Primaria  Labaca, 

también en el Ramón de  la  Sagra y 

también reproches a la Consellería de 

Política Social porque reclama facturas 

pendientes a través de los medios. La 

verdad es que para no ser de la Marea 

Atlántica el Gobierno Municipal, no está 

nada mal. Creo que en este caso 

probablemente se repita, y se repita la 

historia y no haya buena recepción por 

parte de la Xunta de Galicia.  

 

Un único apunte para finalizar, la Marea 

Atlántica reclamó el cumplimiento de 

estos compromisos de manera reiterada 

durante cuatro años  y, entre otras 

muchas pruebas, puede consultar las 

demandas que el alcalde Xulio Ferreiro 

le trasladaba, año a año, al presidente 

Feijóo, para los presupuestos de la 

Xunta.  

 

Nada más. Como estamos de acuerdo 

votaremos a favor. 

 

Presidencia 
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Moitas grazas, señor Martínez.  

 

Señor Coira, polo Partido Popular. 

 

(O señor Coira Andrade fala co 

micrófono pechado e non se oe o que 

di). 

 

O micrófono señor Coira, por favor. 

 

Señor Coira Andrade 

 

Grazas, perdón.  

 

Permítame, nesta primeira 

intervención, pois darlle os bos días aos 

empregados municipais, aos 

traballadores dos distintos medios de 

comunicación que hoxe nos acompañan 

e que seguen este Pleno, aos membros 

da Corporación e aos veciños da 

Coruña que nos acompañan neste Salón 

de Plenos, ou aqueles que nos seguen 

en directo onde queira que estean. 

 

En primeiro lugar quería —como non 

podería ser doutra maneira— 

manifestar o noso total apoio á 

Orquestra Sinfónica de Galicia e ao 

Consorcio para a Promoción da 

Música. O labor que realiza esta 

Orquestra Sinfónica, non só a nivel 

profesional, senón a Orquestra Xove, a 

Orquestra de Nenos, o Coro Xove, o 

Coro de Nenos, o programa educativo 

que ten, o “Proxecto Resoa” e outros 

moitos que poderiamos citar aquí, pois, 

fan, evidentemente, que toda a cidade, o 

tecido social desta cidade, pois estea 

moi involucrado, non só como 

espectador dos moitos concertos que 

leva desde anos esta orquestra 

ofrecendo aos coruñeses, senón 

participando nas súas actividades de 

formativa.  

 

Centos de rapaces obteñen grazas a 

esta orquestra unha formación 

excelente e formarán, seguro, unha 

Muchas gracias, señor Martínez.  

 

Señor Coira, por el Partido Popular. 

 

(El señor Coira Andrade habla con el 

micrófono cerrado y no se oye lo que 

dice). 

 

El micrófono señor Coira, por favor. 

 

Señor Coira Andrade 

 

Gracias, perdón.  

 

Permítame, en esta primera intervención, 

pues darle los buenos días a los 

empleados municipales, a los 

trabajadores de los distintos medios de 

comunicación que hoy nos acompañan y 

que siguen este Pleno, a los miembros de 

la Corporación y a los vecinos de La 

Coruña que nos acompañan en este Salón 

de Plenos, o aquellos que nos siguen en 

directo donde quiera que estén. 

 

En primer lugar quería —como no podría 

ser de otra manera— manifestar nuestro 

total apoyo a la Orquesta Sinfónica de 

Galicia y al Consorcio para la Promoción 

de la Música. La labor que realiza esta 

Orquesta Sinfónica, no sólo a nivel 

profesional, sino la Orquesta Joven, la 

Orquesta de Niños, el Coro Joven, el 

Coro de Niños, el programa educativo 

que tiene, el “Proyecto Resuena” y otros 

muchos que podríamos citar aquí, pues, 

hacen, evidentemente, que toda la ciudad, 

el tejido social de esta ciudad, pues esté 

muy involucrado, no sólo como 

espectador de los muchos conciertos que 

lleva desde años esta orquesta ofreciendo 

a los coruñeses, sino participando en sus 

actividades de formativa.  

 

 

 

Cientos de chavales obtienen gracias a 

esta orquesta una formación excelente y 

formarán, seguro, una cantera 
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canteira extraordinaria para anos 

futuros.  

 

Este proxecto sinfónico, probablemente, 

dos máis importantes dos últimos anos 

na Península Ibérica, pois contou desde 

o seu nacemento, sempre, co apoio da 

Xunta de Galicia. E é desexo, 

imaxínome que de todos os membros da 

Corporación, que este apoio da Xunta 

de Galicia siga por moitos anos. 

 

 

Efectivamente, este proxecto —cando se 

iniciou no ano 2004— a Xunta de 

Galicia, insisto, asinou un convenio e 

cada ano achegou cantidades sempre 

millonarias a este proxecto. Por facer 

unha referencia histórica, desde o 

2011—que é a data que fala a moción 

con respecto ás contías— a Xunta deu 

21 millóns de euros a este proxecto, e 

isto supón para a Xunta que esta 

entidade é a entidade cultural que máis 

diñeiro recibe do Goberno autonómico. 

O cal quere dicir ben ás claras que a 

Xunta si ten un interese por esta 

Orquestra Sinfónica e teno acreditado 

con achegas económicas inxentes. 

 

 

Con respecto ás mocións que sufriron 

un cambio inicial, o 30 de setembro 

presentouse unha moción que despois, 

posteriormente, 22 horas despois, o 1 

de outubro, foi modificada no que se 

refería ao momento segundo. Pois 

evidentemente, se temos un problema de 

cumprimento de obrigacións, estamos 

de acordo en sentarnos a falar e a 

negociar. Creo que é moi lóxico e moi 

serio que se reúna a comisión de 

seguimento, non entendo como non se 

reuniu ata o de agora. Eu creo que non 

está nin constituída, o cal di pouco a 

favor das partes, porque cando un ten 

un problema o primeiro que debe de 

facer é sentarse. Convenio que, por 

certo, coincide en datas co convenio do 

extraordinaria para años futuros.  

 

 

Este proyecto sinfónico, probablemente, 

de los más importantes de los últimos 

años en la Península Ibérica, pues ha 

contado desde su nacimiento, siempre, 

con el apoyo de la Xunta de Galicia. Y es 

deseo, me imagino que de todos los 

miembros de la Corporación, que este 

apoyo de la Xunta de Galicia siga por 

muchos años. 

 

Efectivamente, este proyecto —cuando se 

inició en el año 2004— la Xunta de 

Galicia, insisto, firmó un convenio y cada 

año ha aportado cantidades siempre 

millonarias a este proyecto. Por hacer una 

referencia histórica, desde el 2011—que 

es la fecha que habla la moción con 

respecto a las cuantías— la Xunta ha 

dado 21 millones de euros a este 

proyecto, y esto supone para la Xunta que 

esta entidad es la entidad cultural que 

más dinero recibe del Gobierno 

autonómico. Lo cual quiere decir bien a 

las claras que la Xunta sí tiene un interés 

por esta Orquesta Sinfónica y lo tiene 

acreditado con aportaciones económicas 

ingentes. 

 

Con respecto a las mociones que 

sufrieron un cambio inicial, el 30 de 

septiembre se presentó una moción que 

después, posteriormente, 22 horas 

después, el 1 de octubre, fue modificada 

en lo que se refería al punto segundo. 

Pues evidentemente, si tenemos un 

problema de cumplimiento de 

obligaciones, estamos de acuerdo en 

sentarnos a hablar y a negociar. Creo que 

es muy lógico y muy serio que se reúna la 

comisión de seguimiento, no entiendo 

cómo no se ha reunido hasta ahora. Yo 

creo que no está ni constituida, lo cual 

dice poco a favor de las partes, porque 

cuando uno tiene un problema lo primero 

que debe de hacer es sentarse. Convenio 

que, por cierto, coincide en fechas con el 
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2004 do Porto da Coruña, que agora 

dicimos que é tan necesario revisar, 

pois este convenio coa Sinfónica tamén 

é do 2004. Comisión de seguimento, a 

do Porto—que ese sería outro tema— 

que tampouco se reuniu, a pesar que se 

ía a reunir, segundo o Delegado do 

Goberno en outubro de 2007, e 

seguimos esperando.  

 

Cremos que si hai un problema, que si 

hai que sentarse a reunirse, que, a 

pesar de todo —esa referencia que se 

facía ás declaracións do director da 

Sinfónica, di tamén nesas declaracións 

que o balance é moi positivo desde que 

el chegou aquí, desde o ano 2013 ao 

2019— creo que hai que sentarse, 

buscar fontes de financiamento, o 

Estado tamén podería participar. Se 

cadra o señor Sánchez, se cumpre coas 

súas obrigacións coa Xunta de Galicia, 

a débeda de 700 millóns de euros, pois 

isto, que afecta á cultura, á educación e 

aos servizos sociais dos galegos, pois 

tamén nos podía axudar e que, insisto, é 

unha obrigación que é de todos buscar 

unha solución financeira a longo prazo 

para que a Orquestra Sinfónica siga 

sendo esa marabilla para os coruñeses 

e para todos os que se achegan a esta 

cidade para escoitala. E iso creo que é 

o que hai que buscar, unha solución.  

 

 

Non me gustaría nada —que é unha das 

propostas que vai na moción— que isto 

supuxese resolver o convenio, porque 

resolver o convenio, se cadra, supón 

que empezamos de cero outra vez e é 

moi difícil. Eu creo que temos un bo 

convenio, que pode haber uns 

desacordos puntuais e uns problemas 

de financiamento puntuais, pero, de 

momento, valeunos para sobrevivir e 

queremos sobrevivir, pois é mellor non 

romper un convenio. 

 

Nada máis e moitas grazas. 

convenio del 2004 del Puerto de A 

Coruña, que ahora decimos que es tan 

necesario revisar, pues este convenio con 

la Sinfónica también es el de 2004. 

Comisión de seguimiento, la del Puerto—

que ese sería otro tema— que tampoco se 

reunió, a pesar que se iba a reunir, según 

el Delegado del Gobierno en octubre de 

2007, y seguimos esperando.  

 

Creemos que sí hay un problema, que sí 

hay que sentarse a reunirse, que, a pesar 

de todo —esa referencia que se hacía a 

las declaraciones del director de la 

Sinfónica, dice también en esas 

declaraciones que el balance es muy 

positivo desde que él ha llegado aquí, 

desde el año 2013 al 2019— creo que hay 

que sentarse, buscar fuentes de 

financiación, el Estado también podría 

participar. A lo mejor el señor Sánchez, si 

cumple con sus obligaciones con la 

Xunta de Galicia, la deuda de 700 

millones de euros, pues esto, que afecta a 

la cultura, a la educación y a los servicios 

sociales de los gallegos, pues también nos 

podía ayudar y que, insisto, es una 

obligación que es de todos buscar una 

solución financiera a largo plazo para que 

la Orquesta Sinfónica siga siendo esa 

maravilla para los coruñeses y para todos 

los que se acercan a esta ciudad a 

escucharla. Y eso creo que es lo que hay 

que buscar, una solución.  

 

No me gustaría nada —que es una de las 

propuestas que va en la moción— que 

esto supusiera resolver el convenio, 

porque resolver el convenio, a lo mejor, 

supone que empezamos de cero otra vez 

y es muy difícil. Yo creo que tenemos un 

buen convenio, que puede haber unos 

desacuerdos puntuales y unos problemas 

de financiación puntuales, pero, de 

momento, nos ha valido para sobrevivir y 

queremos sobrevivir, pues es mejor no 

romper un convenio. 

 

Nada más y muchas gracias. 
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Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Coira.  

 

Polo Goberno municipal, señor 

Celemín. 

 

Señor Celemín Santos 

 

Señora alcaldesa, moitas grazas. 

Señoras e señores, un saúdo a todo o 

mundo. 

 

Agradezo o apoio de todos os Grupos 

por esta moción.  

 

Na súa serena e  mesurada 

intervención, a señora Martínez, que 

acaba de abrir unha caixa de Pandora 

na que nos atopamos coa inxustiza e a 

inxustificable actitude da Xunta de 

Galicia, co presidente Feijoo á cabeza, 

cara ao Consorcio para a Promoción 

da Música na cal está inmersa a 

Orquestra Sinfónica de Galicia.  

 

Cinco millóns de euros, cinco, é o que 

debe desde o 2011 ás arcas do 

Consorcio a Xunta de Galicia.  

 

O Consorcio é un proxecto de país, do 

país galego, único en España. Outras 

capitais de provincia están nesta liña, 

pero ningunha ten unha estrutura 

administrativa, artística e de público 

tan consolidada como a nosa. Por 

tanto, somos un exemplo e un referente 

a nivel nacional.  

 

Que engloba o Consorcio para a 

Promoción da Música? Por unha 

banda, a Orquestra Sinfónica, 

considerada das mellores de Europa 

pola crítica especializada; un director 

de orquestra, Dima  Slobodeniouk, 

unha das batutas máis prestixiosas do 

panorama internacional; contamos con 

dúas orquestras infantís, unha 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Coira.  

 

Por el Gobierno municipal, señor  

Celemín. 

 

Señor  Celemín Santos 

 

Señora alcaldesa, muchas gracias. 

Señoras y señores, un saludo a todo el 

mundo. 

 

Agradezco el apoyo de todos los Grupos 

por esta moción.  

 

En su serena y mesurada intervención, la 

señora Martínez, que acaba de abrir una 

caja de Pandora en la que nos 

encontramos con la injusticia y la 

injustificable actitud de la Xunta de 

Galicia, con el presidente Feijoo a la 

cabeza, hacia el Consorcio para la 

Promoción de la Música en la cual está 

inmersa la Orquesta Sinfónica de Galicia.  

 

Cinco millones de euros, cinco, es lo que 

debe desde el 2011 a las arcas del 

Consorcio la Xunta de Galicia.  

 

El Consorcio es un proyecto de país, del 

país gallego, único en España. Otras 

capitales de provincia están en esta línea, 

pero ninguna tiene una estructura 

administrativa, artística y de público tan 

consolidada como la nuestra. Por lo tanto, 

somos un ejemplo y un referente a nivel 

nacional.  

 

¿Qué engloba el Consorcio para la 

Promoción de la Música? Por un lado, la 

Orquesta Sinfónica, considerada de las 

mejores de Europa por la crítica 

especializada; un director de orquesta, 

Dima Slobodeniouk, una de las batutas 

más prestigiosas del panorama 

internacional; contamos con dos 

orquestas infantiles, una Orquesta Joven, 
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Orquestra Nova, un Coro de nenos e de 

nenas, un Coro de Mozos, o Coro de 

adultos da Orquestra Sinfónica de 

Galicia.  

 

Por se isto fose pouco, aínda temos a 

Escola de Música, unha programación 

de concertos didácticos —cun claro 

carácter pedagóxico e educativo— no 

que participan a maioría dos colexios e 

institutos de toda a provincia; o 

“Proxecto Resoa”, un proxecto que, a 

través da música, traballa a 

diversidade, a inclusión social e a loita 

contra a marxinalidade; as bolsas de 

excelencia musical para que os nosos 

mozos poidan cursar estudos de 

especialización fóra da nosa 

comunidade e no estranxeiro; e un 

número de abonados da Orquestra 

Sinfónica que en proporción é o maior 

número de abonados de España. 

 

A todo isto hai que engadir que os 

integrantes activos son da Coruña, de 

Lugo, de Ourense, de Pontevedra e de 

diversas cidades do territorio español, 

mesmo do estranxeiro. 

 

Hai que lembrar que este proxecto 

debémosllo á figura do mestre Víctor 

Pablo Pérez e a todas aquelas persoas 

que creceron e apostaron por este 

magnífico proxecto.  

 

E á Xunta de Galicia ponse de lado e 

quere estrangulalo economicamente, 

porque cinco millóns de euros non se 

achegaron desde o 2011 ata a data.  

 

Se falamos de financiamento temos que 

dar grazas a todos os patrocinadores 

que fan un esforzo inxente por apoiar o 

Consorcio: á Deputación, que achega 

un millón e medio de euros; a Xunta, 

achega neste momento dous millóns 

seiscentos vinte mil oitocentos 

cincuenta e dous euros, cando tería que 

dar, por convenio, tres millóns; o  

un Coro de niños y de niñas, un Coro de 

Jóvenes, el Coro de adultos de la 

Orquesta Sinfónica de Galicia.  

 

 

Por si esto fuera poco, aún tenemos la 

Escuela de Música, una programación de 

conciertos didácticos —con un claro 

carácter pedagógico y educativo— en el 

que participan la mayoría de los colegios 

e institutos de toda la provincia; el 

“Proyecto Resuena”, un proyecto que, a 

través de la música, trabaja la diversidad, 

la inclusión social y la lucha contra la 

marginalidad; las becas de excelencia 

musical para que nuestros jóvenes puedan 

cursar estudios de especialización fuera 

de nuestra comunidad y en el extranjero; 

y un número de abonados de la Orquesta 

Sinfónica que en proporción es el mayor 

número de abonados de España. 

 

 

A todo esto hay que añadir que los 

integrantes activos son de A Coruña, de 

Lugo, de Ourense, de Pontevedra y de 

diversas ciudades del territorio español, 

incluso del extranjero. 

 

Hay que recordar que este proyecto se lo 

debemos a la figura del maestro Víctor 

Pablo Pérez y a todas aquellas personas 

que han crecido y apostado por este 

magnífico proyecto.  

 

Y a la Xunta de Galicia se pone de lado y 

quiere estrangularlo económicamente, 

porque cinco millones de euros no se han 

aportado desde el 2011 hasta la fecha.  

 

Si hablamos de financiación tenemos que 

dar gracias a todos los patrocinadores que 

hacen un esfuerzo ingente por apoyar el 

Consorcio: a la Diputación, que aporta un 

millón y medio de euros; la Xunta, aporta 

en este momento dos millones seiscientos 

veinte mil ochocientos cincuenta y dos 

euros, cuando tendría que dar, por 

convenio, tres millones; el Concello de A 
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Concello da Coruña achega tres 

millóns cincocentos setenta e catro mil 

euros. A diferenza entre o  Concello e a 

Xunta é case dun millón de euros.  

 

Parécelles normal que cando este 

proxecto ten carácter autonómico, 

cunha repercusión nacional, pase o que 

está a pasar? Que clase de venda ten o 

presidente Feijoo nos ollos que non é 

capaz de ver da importancia deste 

Consorcio? Vou ilustrar cuns datos: 

noutros momentos de maior 

sensibilidade pola Xunta, no 2005, 

deron tres millóns e medio, estou a 

redondear, no 2006, tres millóns 

trescentos mil... 

 

Presidencia 

 

Señor Celemín, redondee rápido. 

 

Señor Celemín Santos 

 

E termino rapidamente, porque vexo 

que se me acaba o tempo. 

 

Por tanto, señoras e señores do Partido 

Popular, non convertamos esta 

inxustiza nunha apocalipse musical, 

non afoguemos este proxecto que tantos 

esforzos custou, por tantos anos que 

custou construír este proxecto, porque 

nos movemos nos parámetros da 

excelencia musical, e isto require un bo 

financiamento. 

 

E xa acabo. Reflexionen e  déanse conta 

de que a Orquestra Sinfónica de 

Galicia e todo o que lle rodea é un 

referente cultural sen precedentes en 

Galicia. Que del dependen profesionais, 

familias e unha masa social de miles de 

persoas que non entenderían nin 

comprenderían a diminución da súa 

calidade ou a desaparición dalgunhas 

agrupacións.  

 

Hai uns meses, a señora Mato, en 

Coruña aporta tres millones quinientos 

setenta y cuatro mil euros. La diferencia 

entre el Concello y la Xunta es casi de un 

millón de euros. 

 

¿Les parece normal que cuando este 

proyecto tiene carácter autonómico, con 

una repercusión nacional, pase lo que está 

pasando? ¿Qué clase de venda tiene el 

presidente Feijoo en los ojos que no es 

capaz de ver de la importancia de este 

Consorcio? Les voy a ilustrar con unos 

datos: en otros momentos de mayor 

sensibilidad por la Xunta, en el 2005, 

dieron tres millones y medio, estoy 

redondeando, en el 2006, tres millones 

trescientos mil... 

 

Presidencia 

 

Señor Celemín, redondee rápido. 

 

Señor Celemín Santos 

 

Y termino rápidamente, porque veo que 

se me acaba el tiempo. 

 

Por lo tanto, señoras y señores del Partido 

Popular, no convirtamos esta injusticia en 

un apocalipsis musical, no ahoguemos 

este proyecto que tantos esfuerzos ha 

costado, por tantos años que ha costado 

construir este proyecto, porque nos 

movemos en los parámetros de la 

excelencia musical, y esto requiere una 

buena financiación. 

 

Y ya acabo. Reflexionen y dense cuenta 

de que la Orquesta Sinfónica de Galicia y 

todo lo que le rodea es un referente 

cultural sin precedentes en Galicia. Que 

de él dependen profesionales, familias y 

una masa social de miles de personas que 

no entenderían ni comprenderían la 

merma de su calidad o la desaparición de 

algunas agrupaciones.  

 

 

Hace unos meses, la señora Mato, en 
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prensa, presumía de ter o mellor equipo 

de concelleiros, pois é este o momento 

de demostralo, axudando e dando a 

cara por esta cidade e a súa cultura. 

 

Se... 

 

Presidencia 

 

Grazas, señor  Celemín. 

 

Señor  Celemín Santos 

 

E nada máis. 

 

Presidencia 

 

Nada máis. 

 

Señor Celemín Santos 

 

Se me permite dous segundos... para 

unha vez que falo... (risas).  

 

Se non o fixesen, sería francamente 

decepcionante e dificilmente de 

entender pola cidadanía. Quédanme 

catro liñas. 

 

Se pola contra, a Xunta de Galicia e o 

Grupo Popular do  Concello afánanse 

na posta a punto, financeiramente 

falando, como o fan o resto dos 

partidos políticos aquí presentes, 

demostrarían que son máis  dilixentes e  

garantes da cultura deste país. 

 

Perdoe, señora alcaldesa e moitas 

grazas. 

 

Presidencia 

 

Grazas, señor  Celemín.  

 

Pasamos á votación da moción. 

 

Votación da terceira moción do 

Grupo Mixto Cidadáns-Partido da 

Cidadanía 

prensa, presumía de tener el mejor equipo 

de concejales, pues es este el momento de 

demostrarlo, ayudando y dando la cara 

por esta ciudad y su cultura. 

 

Si... 

 

Presidencia 

 

Gracias, señor Celemín. 

 

Señor Celemín Santos 

 

Y nada más. 

 

Presidencia 

 

Nada más. 

 

Señor Celemín Santos 

 

Si me permite dos segundos… para una 

vez que hablo... (risas). 

 

Si no lo hiciesen, sería francamente 

decepcionante y difícilmente de entender 

por la ciudadanía. Me quedan cuatro 

líneas. 

 

Si por el contrario, la Xunta de Galicia y 

el Grupo Popular del Concello se afanan 

en la puesta a punto, financieramente 

hablando, como lo hacen el resto de los 

partidos políticos aquí presentes, 

demostrarían que son más diligentes y 

garantes de la cultura de este país. 

 

Perdone, señora alcaldesa y muchas 

gracias. 

 

Presidencia 

 

Gracias, señor Celemín.  

 

Pasamos a la votación de la moción. 

 

Votación de la tercera moción del Grupo 

Mixto Ciudadanos-Partido de la 

Ciudadanía 
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Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación a terceira moción 

de Cidadáns–Partido da Cidadanía para 

a procura dunha solución á inxustiza 

que se está cometendo coa Orquestra 

Sinfónica de Galicia, producíndose o 

seguinte resultado: 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Cidadáns–Partido da Cidadanía (1 

voto). 

 

Presidencia 

 

Moi ben, pois queda aprobada por 

unanimidade. 

 

128.- Moción presentada polo Grupo 

Mixto Cidadáns-Partido da 

Cidadanía para a procura dunha 

solución á inxustiza que se está 

cometendo coa Orquestra Sinfónica 

de Galicia. 

 

Acordo 

 

Convocar a Comisión Mixta. 

 

Seguir os pasos ordinarios de resolución 

neste tipo de convenio e adoptar todas 

as medidas de negociación, e no seu 

caso, aquelas medidas legais que sexan 

necesarias para o cumprimento das 

obrigacións adquiridas neste convenio. 

 

Presidencia 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación la tercera moción de 

Ciudadanos–Partido de la Ciudadanía 

para la búsqueda de una solución a la 

injusticia que se está cometiendo con la 

Orquesta Sinfónica de Galicia, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Ciudadanos – Partido de la Ciudadanía 

(1 voto). 

 

Presidencia 

 

Muy bien, pues queda aprobada por 

unanimidad. 

 

128.- Moción presentada por el Grupo 

Mixto Ciudadanos-Partido de la 

Ciudadanía para la búsqueda de una 

solución a la injusticia que se está 

cometiendo con la  Orquesta Sinfónica 

de Galicia. 

 

Acuerdo 
 

Convocar la Comisión Mixta. 

 

Seguir los pasos ordinarios de resolución 

en este tipo de convenio y adoptar todas 

las medidas de  negociación, y en su 

caso, aquellas medidas legales que sean 

necesarias para el cumplimiento de las 

obligaciones adquiridas en este convenio. 

 

Presidencia 
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(Risas) Perdón. 

 

Señor Celemín Santos 

 

Ten que comprender, señora alcaldesa, 

que para unha vez que tomo a palabra 

no Pleno, pois... (risas) non teño moi 

controlada a cuestión dos tempos, e 

pido desculpas ao Pleno por excederme 

en  demasía.  

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Imos continuar co debate.  

 

Sei que o señor Martínez —recollo a 

alusión— tiña fame, eu tamén aposto 

polo horario europeo, pero si lles 

parece, debatemos unha das primeiras 

mocións do Bloque Nacionalista Galego 

ata que nos dea tempo, dúas e media, 

tres menos vinte...  

 

Señor Jorquera. 

 

MOCIÓNS PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DO BLOQUE 

NACIONALISTA GALEGO 

 

Primeira.- Moción relativa ás 

infraestruturas ferroviarias. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Grazas, señora alcaldesa.  

 

Esta moción consta de dous puntos. O 

primeiro fai referencia á necesidade de 

modernizar a liña férrea entre Ferrol e 

A Coruña e tamén a liña férrea entre 

Lugo e A Coruña; e o segundo punto fai 

referencia á necesidade de acometer xa 

a conexión ferroviaria co porto exterior. 

 

 

Pero entrando en materia, creo que 

 

(Risas) Perdón. 

 

Señor Celemín Santos 

 

Tiene que comprender, señora alcaldesa, 

que para una vez que tomo la palabra en 

el Pleno, pues… (risas) no tengo muy 

controlada la cuestión de los tiempos, y 

pido disculpas al Pleno por haberme 

excedido en demasía.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Vamos a continuar con el debate.  

 

Sé que el señor Martínez —recojo la 

alusión— tenía hambre, yo también 

apuesto por el horario europeo, pero si 

les parece,  debatimos una de las 

primeras mociones del Bloque 

Nacionalista Galego hasta que nos dé 

tiempo, dos y media, tres menos veinte...  

 

Señor Jorquera. 

 

MOCIONES PRESENTADAS POR El 

GRUPO MUNICIPAL DEL BLOQUE 

NACIONALISTA GALEGO 

 

Primera.- Moción relativa a las 

infraestructuras ferroviarias. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Gracias, señora alcaldesa.  

 

Esta moción consta de dos puntos. El 

primero hace referencia a la necesidad 

de modernizar la línea férrea entre 

Ferrol y A Coruña y también la línea 

férrea entre Lugo y A Coruña; y el 

segundo punto hace referencia a la 

necesidad de acometer ya la conexión 

ferroviaria con el puerto exterior. 

 

Pero entrando en materia, creo que todos 
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todos estaremos de acordo en que 

apostar polo tren é apostar por un medio 

de transporte colectivo e pouco 

contaminante, contribuír deste xeito á 

loita contra o cambio climático e evitar 

situacións de exclusión social tamén no 

eido da mobilidade.  

 

Pero ademais, unhas boas 

infraestruturas son tamén necesarias 

para a dinamización económica da área 

da Coruña. Nese sentido, consideramos 

un despropósito, despois do 

investimento feito, que aínda estea sen 

resolver a conexión ferroviaria co porto 

exterior. Por iso demandamos nesta 

moción que se realice esa conexión coa 

maior celeridade posíbel, asegurando 

ademais a conexión co porto interior e 

unha solución definitiva á futura 

estación de mercadorías.  

 

Pero sobre todo queremos centrar a 

nosa intervención no primeiro punto 

desta moción. Porque a situación da liña 

ferroviaria entre A Coruña e Ferrol é, 

sinxelamente, escandalosa. Dúas 

cidades distantes en liña recta a menos 

de 20 quilómetros, eixo dunha rexión, o 

Golfo Ártabro, cunha poboación 

superior ó medio millón de habitantes, 

resulta que padecen unhas 

comunicacións ferroviarias más propias 

de comezos do século XX que de 

comezos do século XXI. Porque de 

feito, dende que en 1913 entrou en 

funcionamento a liña entre Betanzos, 

Infesta e Ferrol, apenas houbo 

investimentos para mellorar as súas 

prestacións. 

 

E non moi distinta é a situación da liña 

A Coruña-Betanzos-Lugo, operativa 

dende 1875 como un tramo da liña A 

Coruña-Palencia. De feito a liña entre 

Betanzos-Infesta e Ferrol foi deseñada 

como unha variante da liña A Coruña-

Palencia, pensada para proporcionar 

tamén unha conexión a Ferrol coa 

estaremos de acuerdo en que apostar por 

el tren es apostar por un medio de 

transporte colectivo y poco 

contaminante, contribuir de este modo a 

la lucha contra el cambio climático y 

evitar situaciones de exclusión social 

también en el ámbito de la movilidad.  

 

Pero además, unas buenas 

infraestructuras son también necesarias 

para la dinamización económica del área 

de A Coruña. En ese sentido, 

consideramos un despropósito, después 

de la inversión hecha, que aún esté sin 

resolver la conexión ferroviaria con el 

puerto exterior. Por eso demandamos en 

esta moción que se realice esa conexión 

con la mayor celeridad posible, 

asegurando además la conexión con el 

puerto interior y una solución definitiva a 

la futura estación de mercancías.  

 

Pero sobre todo queremos centrar 

nuestra intervención en el primero punto 

de esta moción. Porque la situación de la 

línea ferroviaria entre A Coruña y Ferrol 

es, sencillamente, escandalosa. Dos 

ciudades distantes en línea recta a menos 

de 20 kilómetros, eje de una región, el 

Golfo Ártabro, con una población 

superior al medio millón de habitantes, 

resulta que padecen unas 

comunicaciones ferroviarias  más 

propias de comienzos del siglo  XX que 

de comienzos del siglo  XXI. Porque de 

hecho, desde que en 1913 entró en 

funcionamiento la línea entre Betanzos, 

Infesta y Ferrol, apenas hubo inversiones 

para mejorar sus prestaciones. 

 

 

Y no muy distinta es la situación de la 

línea A Coruña-Betanzos-Lugo, 

operativa desde 1875 como un tramo de 

la línea A Coruña-Palencia. De hecho la 

línea entre Betanzos-Infesta y Ferrol fue 

diseñada como una variante de la línea A 

Coruña-Palencia, pensada para 

proporcionar también una conexión a 
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meseta, pero non para conectar A 

Coruña e Ferrol entre si.  

 

Esta situación absurda, froito dun 

deseño centralista, é a que explica que 

aínda hoxe os trens da liña Coruña-

Ferrol teñan que ter dous postos de 

condución, un en cada extremo; teñan 

que parar dez minutos en Infesta para 

cambiar de posto de condución, e 

inverter o sentido da marcha para seguir 

cara a Ferrol se resulta que o punto de 

partida era A Coruña. Esta situación e a 

falta de investimentos na infraestrutura 

é a que explica que a duración media da 

viaxe entre A Coruña e Ferrol sexa 

dunha hora vinte minutos, a conexión 

máis lenta do Estado por vía de ancho 

ibérico, e a iso hai que sumar uns 

horarios e unhas frecuencias totalmente 

inaxeitadas. 

 

E na liña A Coruña-Lugo dáse unha 

situación semellante. A duración da 

viaxe oscila entre unha hora e media e 

unha hora cincuenta e seis minutos, é 

dicir, practicamente o mesmo do tempo 

que leva ir por AVE dende Madrid a 

Valencia.  

 

Pero ademais, a modernización destas 

liñas tamén é necesaria para facer 

posíbel no futuro un tren de 

proximidade que preste servizo á área 

metropolitana da Coruña. Abonda dicir 

que a liña entre Betanzos e A Coruña, si 

se moderniza, faría posíbel a conexión 

coa Coruña dende Betanzos, Guísamo, 

Cecebre, Cambre, A Barcala, O Burgo, 

Acea de Ama, Fonteculler, para, dende 

As Xubias, conectar co centro da cidade 

a través do tendido ferroviario do porto, 

ou co campus de Elviña e os polígonos 

industriais a través do ramal que vai a 

San Cristobo. 

 

Pero ademais, o itinerario ferroviario A 

Coruña-Lugo-Monforte é a saída 

natural das mercadorías con orixe na 

Ferrol con la meseta, pero no para 

conectar A Coruña y Ferrol entre sí.  

 

Esta situación absurda, fruto de un 

diseño centralista, es la que explica que 

aun hoy los trenes de la línea Coruña-

Ferrol tengan que tener dos puestos de 

conducción, uno en cada extremo; tengan 

que parar diez minutos en Infesta para 

cambiar de puesto de conducción, e 

invertir el sentido de la marcha para 

seguir hacia Ferrol si resulta que el 

punto de partida era A Coruña. Esta 

situación y la falta de inversiones en la 

infraestructura es la que explica que la 

duración media del viaje entre A Coruña 

y Ferrol sea de una hora veinte minutos, 

la conexión más lenta del Estado por vía 

de ancho ibérico, y a eso hay que sumar 

unos horarios y unas frecuencias 

totalmente  inapropiadas. 

 

Y en la línea A Coruña-Lugo se da una 

situación semejante. La duración del 

viaje oscila entre una hora y media y una 

hora cincuenta y seis minutos, es decir, 

prácticamente el mismo del tiempo que 

lleva ir por AVE desde Madrid a 

Valencia.  

 

Pero además, la modernización de estas 

líneas también es necesaria para hacer 

posible en el futuro un tren de cercanías 

que preste servicio al área metropolitana 

de A Coruña. Es suficiente decir que la 

línea entre Betanzos y A Coruña, si se 

moderniza, haría posible la conexión con 

A Coruña desde Betanzos, Guísamo, 

Cecebre, Cambre, A Barcala, O Burgo, 

Acea de Ama, Fonteculler, para, desde 

As  Xubias, conectar con el centro de la 

ciudad a través del tendido ferroviario 

del puerto, o con el campus de Elviña y 

los polígonos industriales a través del 

ramal que va a San  Cristóbal. 

 

Pero además, el itinerario ferroviario A 

Coruña-Lugo-Monforte es la salida 

natural de las mercancías con origen en 
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área da Coruña. 

 

Por todas estas razóns consideramos 

imprescindible que se atenda esta 

demanda, e por iso solicitamos apoio a 

esta moción.  

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Jorquera. 

 

Polo Grupo Mixto Ciudadanos, señora 

Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Unha parte da problemática do 

ferrocarril en Galicia ten a súa orixe nas 

políticas e normativas estatais e outra 

nas políticas autonómicas. É convinte, 

pois, analizar e profundizar no 

coñecemento desta cuestión, polo feito 

de que cada pao aguante a súa vela. 

 

 

En España o ferrocarril está 

discriminado fronte ó transporte en 

estrada, tanto para viaxeiros como de 

mercadorías. O transporte ferroviario 

soporta a peaxe por construción, 

mantemento e uso das vías que utilizan, 

fronte ó transporte por  estrada , que 

non abona ningún canon por 

construción e mantemento das redes das 

estradas, autovías e convencionais, que 

están soportadas polos contribuíntes.  

 

 

Esta é unha política de Estado que 

afecta ao equilibrio do sistema de 

transportes e ao deterioro do medio 

ambiente ao que lle debemos de buscar 

solucións.  

 

Como exemplo de aspecto autonómico, 

está probado polos anos transcorridos 

desde a  aprobación do Estatuto de 

el área de A Coruña. 

 

Por todas estas razones consideramos 

imprescindible que se atienda esta 

demanda, y por eso solicitamos apoyo a 

esta moción.  

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Jorquera. 

 

Por el Grupo Mixto  Ciudadanos, señora 

Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Una parte de la problemática del 

ferrocarril en Galicia tiene su origen en 

las políticas y normativas estatales y otra 

en las políticas autonómicas. Es 

conveniente, pues, analizar y  

profundizar en el conocimiento de esta 

cuestión, por el hecho de que cada  palo 

aguante su vela. 

 

En España el ferrocarril está 

discriminado frente al transporte en 

carretera, tanto para viajeros como de 

mercancías. El transporte ferroviario 

soporta el peaje por construcción, 

mantenimiento y uso de las vías que 

utilizan, frente al transporte por  

carretera, que no abona ningún canon 

por construcción y mantenimiento de las 

redes de las carreteras, autovías y 

convencionales, que están soportadas por 

los contribuyentes.  

 

Esta es una política de Estado que afecta 

al equilibrio del sistema de transportes y 

al deterioro del medio ambiente al que 

debemos de buscar soluciones.  

 

 

Como ejemplo de aspecto autonómico, 

está probado por los años transcurridos 

desde  la aprobación del Estatuto de 
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Autonomía, que a Xunta de Galicia nas 

súas diversas adscricións, aínda que 

maioritariamente do PP, non tivo nin 

ten a menor vontade de defender o 

transporte ferroviario de viaxeiros e 

mercadorías, mais alá de actuar como 

perenne mexericas fronte ós gobernos 

do Estado, fronte á real posibilidade de 

solicitar e exercer a competencia en 

materia ferroviaria que Galicia ten 

outorgada no seu Estatuto de 

Autonomía. De aquí derivan a ausencia 

de servicios de cercanías, a pésima 

oferta de servizos autonómicos fora do 

Eixo Atlántico, a nimia importancia do 

ferrocarril no transporte de mercancías, 

as pésimas relacións con Asturias e 

Portugal, etc., etc. 

 

Por iso é tan importante traballar en 

propostas que teñan en conta ó resto do 

territorio. Sexa a nivel estatal ou a nivel 

autonómico, o problema é que no 

deseño do ferrocarril especialmente, 

prima o factor político. En empresas 

que teñen participado en moitos 

proxectos de implantación en España, 

os criterios técnicos quedan moitas 

veces en segundo plano, e así 

encontrámonos redes abandonadas y 

estacións con cinco pasaxeiros.  

 

Ciudadanos defenderá un plan 

estratéxico a longo prazo, consensuado 

coas outras autonomías, dotado de 

recursos —se non podemos estar coma 

cos drones, táboas de cores que non 

valen para nada— e que aborde unha 

rede realista e sostible, por non falar da 

necesaria modernización de ADIF e 

RENFE, que deben acometer como 

empresas. 

 

Imos pois a apoiar esta moción pola 

evidente necesidade de mellorar a 

mobilidade na área metropolitana, aínda 

que creemos que podía ser máis 

ambiciosa, dende a Comunidade 

Autónoma tamén se poden mover. 

Autonomía, que la Xunta de Galicia en 

sus diversas adscripciones, aunque 

mayoritariamente del PP, no tuvo ni tiene 

la menor voluntad de defender el 

transporte ferroviario de viajeros y 

mercancías, más allá de actuar cómo 

perenne  pedigüeño frente a los 

gobiernos del Estado, frente a la real 

posibilidad de solicitar y ejercer la 

competencia en materia ferroviaria que 

Galicia tiene otorgada en su Estatuto de 

Autonomía. De aquí derivan la ausencia 

de  servicios de  cercanías, la pésima 

oferta de servicios autonómicos fuera del 

Eje Atlántico, la  nimia importancia del 

ferrocarril en el transporte de 

mercancías, las pésimas relaciones con 

Asturias y Portugal, etc., etc. 

 

Por eso es tan importante trabajar en 

propuestas que tengan en cuenta al resto 

del territorio. Sea a nivel estatal o a nivel 

autonómico, el problema es que en el 

diseño del ferrocarril especialmente, 

prima el factor político. En empresas que 

han participado en muchos proyectos de 

implantación en España, los criterios 

técnicos quedan muchas veces en 

segundo plano, y así nos encontramos 

redes abandonadas  y estaciones con 

cinco pasajeros.  

 

Ciudadanos defenderá un plan 

estratégico a largo plazo, consensuado 

con las otras autonomías, dotado de 

recursos —si no podemos estar como con 

los  drones, tablas de colores que no 

valen para nada— y que aborde una red 

realista y sostenible, por no hablar de la 

necesaria modernización de ADIF y 

RENFE, que deben acometer como 

empresas. 

 

Vamos pues a apoyar esta moción por la 

evidente necesidad de mejorar la 

movilidad en el área metropolitana, 

aunque creemos que podía ser más 

ambiciosa, desde la Comunidad 

Autónoma también se pueden mover. 
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Mentres non haxa un plan estatal 

traballando con tódalas autonomías, non 

teremos uns eficientes servicios 

ferroviarios en Galicia. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Martínez.  

 

Pola Marea Atlántica, señora García. 

 

Señora García Gómez 

 

Si, bo día outra vez.  

 

A Marea Atlántica vai apoiar esta 

moción relativa á mellora das 

infraestruturas ferroviarias en diferentes 

tramos, xa non só a petición do tren a 

Langosteira, que efectivamente se ten 

falado moitísimo neste Pleno, se non 

hoxe centrando a atención nese 

necesario, non só necesario, non só 

beneficioso tren a Ferrol ou a Lugo, 

senón que, eu diría, incluso prioritario.  

 

Non se entende como nunha área 

urbana na que viven mais de 600.000 

persoas, se pode atopar unha estrutura 

ferroviaria nestas condicións e con esta 

falta de investimento. Non se entende 

mais que dende a óptica do desleixo, 

non?. Desleixo cara á xente e o 

desenvolvemento socio-económico 

desta rexión urbana, desleixo cara a un 

modelo de mobilidade alternativo, polo 

que estamos pulando tódolos partidos, 

desleixo tamén fronte a esa crise 

climática, que require de medidas moi 

ambiciosas, e esta estaría moi arriba, 

realmente, na lista de prioridades. Se 

entende só dende ese contexto de 

desmantelamento do tren en Galiza, que 

salvo moi escasas excepcións —que é o 

tren Coruña-Vigo— pois a verdade é 

que se atopa en franca decadencia.  

 

É unha mágoa, ¿non?, porque despois 

de facer esa enquisa de orixe-destino na 

Mientras no haya un plan estatal 

trabajando con todas las autonomías, no 

tendremos unos eficientes  servicios 

ferroviarios en Galicia. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez.  

 

Pola Marea Atlántica, señora García. 

 

Señora García Gómez 

 

Sí, buen día otra vez.  

 

La Marea Atlántica va a apoyar esta 

moción relativa a la mejora de las 

infraestructuras ferroviarias en 

diferentes tramos, ya no solo la petición 

del tren a Langosteira, que efectivamente 

se ha hablado muchísimo en este Pleno, 

sino hoy centrando la atención en ese 

necesario, no solo necesario, no solo 

beneficioso tren a Ferrol o a Lugo, sino 

que, yo diría, incluso prioritario.  

 

No se entiende cómo en un área urbana 

en la que viven más de 600.000 personas, 

se puede encontrar una estructura 

ferroviaria en estas condiciones y con 

esta falta de inversión. No se entiende 

más que desde la óptica de la dejadez, 

¿no? Dejadez hacia la gente y el 

desarrollo socioeconómico de esta región 

urbana, dejadez hacia un modelo de 

movilidad alternativo, por el que estamos  

luchando  todos los partidos, dejadez 

también frente a esa crisis climática, que 

requiere de medidas muy ambiciosas, y 

esta estaría muy arriba, realmente, en la 

lista de prioridades. Se entiende solo 

desde ese contexto de desmantelamiento 

del tren en Galicia, que salvo muy 

escasas excepciones —que es el tren 

Coruña-Vigo— pues la verdad es que se 

encuentra en franca decadencia.  

 

Es una lástima, ¿no?, porque después de 

hacer esa encuesta de origen-destino en 
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área metropolitana e ver que temos 

practicamente 100.000 desprazamentos 

diarios con orixe ou destino na Coruña 

e que veñen de toda esta contorna que 

nos rodea, vemos realmente os efectos 

de todo iso na cidade. Os efectos na 

ocupación de espazo público, os efectos 

no ruído, os efectos na contaminación, 

os efectos realmente no cambio 

climático, no consumo de combustible, 

no desprazamento de mercadorías por 

estrada, nos accidentes en todo o que 

iso ocasiona, e temos unha solución aí o 

lado.  

 

A plataforma pola defensa do tren da 

Coruña e as Mariñas leva tempo 

traballando nisto e demanda unha 

intervención decisiva na mellora das 

liñas, na súa electrificación, na apertura 

de apeadeiros, no incremento de 

frecuencias, na adaptación de horarios... 

Realmente é que é a oportunidade, xa 

non só para A Coruña, se non para as 

persoas que viven de maneira menos 

compacta tamén na área metropolitana. 

 

 

Efectivamente, como citaba o 

compañeiro Paco Jorquera, esa liña de 

tren une moitos puntos de interese. Se 

mencionaban tamén os polígonos 

industriais, cunha conexión que non 

sería difícil, e eu deixo caer unha mais: 

pasa por debaixo dos dous hospitais. 

Así que apoiaremos a moción porque 

realmente nos parece moi beneficiosa. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora García. 

 

Polo Grupo Popular, señor Deus... non, 

señor Rodríguez. 

 

Señor Rodríguez Martínez 

 

Gracias señora alcaldesa. 

 

el área metropolitana y ver que tenemos 

prácticamente 100.000 desplazamientos 

diarios con origen o destino en A Coruña 

y que vienen de todo este entorno que nos 

rodea, vemos realmente los efectos de 

todo eso en la ciudad. Los efectos en la 

ocupación de espacio público, los efectos 

en el ruido, los efectos en la 

contaminación, los efectos realmente en 

el cambio climático, en el consumo de 

combustible, en el desplazamiento de 

mercancías por carretera, en los 

accidentes en todo lo que eso ocasiona, y 

tenemos una solución ahí al lado.  

 

La plataforma por la defensa del tren de 

A Coruña y las Mariñas lleva tiempo 

trabajando en esto y demanda una 

intervención decisiva en la mejora de las 

líneas, en su electrificación, en la 

apertura de apeaderos, en el incremento 

de frecuencias, en la adaptación de 

horarios... Realmente es que es la 

oportunidad, ya no solo para Coruña, 

sino para las personas que viven de 

manera menos compacta también en el 

área metropolitana. 

 

Efectivamente, como citaba el compañero 

Paco Jorquera, esa línea de tren une 

muchos puntos de interés. Se 

mencionaban también los polígonos 

industriales, con una conexión que no 

sería difícil, y yo dejo caer una más: pasa 

por debajo de los dos hospitales. Así que 

apoyaremos la moción porque realmente 

nos parece muy beneficiosa. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora García. 

 

Por el Grupo Popular, señor Deus… no, 

señor Rodríguez. 

 

Señor Rodríguez Martínez 

 

Gracias señora alcaldesa. 
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Dende o Partido Popular xa temos 

demandado no pasado o impulso e 

modernización da conexión ferroviaria 

entre A Coruña e Ferrol para acadar 

maiores prestacións e servizos mais 

útiles, eficientes e competitivos. Neste 

sentido, temos instado ao Goberno da 

Xunta a solicitar do Ministerio de 

Fomento unha planificación estratéxica 

para avanzar neste obxectivo 

establecendo fases sucesivas para o 

desenvolvemento destas actuacións. É 

mais, o Goberno galego xa ten 

trasladado esta demanda ó Goberno 

central, tanto ó presidido anteriormente 

por Mariano Rajoy, como ao presidido 

na actualidade por Pedro Sánchez. Co 

Goberno de Mariano Rajoy acadouse un 

compromiso de 500.000 euros para 

estudo e execución do baipás de 

Betanzos, licitado finalmente este 

verán; e catro millóns para a mellora da 

liña nos Orzamentos Xerais do Estado 

para os anos 17, 18 e 19. Con respecto 

ao Goberno de Pedro Sánchez, dicir 

que, a pesar de que no primeiro 

encontro mantido entre o presidente da 

Xunta e o entón recén elixido presidente 

Sánchez, este foi un dos asuntos 

abordados, pero non soubemos mais, 

agás de esa xa mencionada licitación do 

estudo para o baipás de Betanzos. 

 

Tamén temos solicitado e instado 

melloras na frecuencia na liña A 

Coruña-Lugo, e tamén a modernización 

da liña Lugo-Ourense a través de 

Monforte, que tamén é do noso interese 

polo que afectaría principalmente ao 

tráfico de mercadorías. Tan é así que, 

tamén estando o PP no Goberno de 

Madrid, o Ministerio de Fomento e 

Xunta chegaron a un acordo para darlle 

prioridade á modernización desa liña 

Lugo-Ourense por Monforte, 

comprometéndose un investimento de 

mais de mil millóns de euros. Non 

quedou tan mal para ser, segundo 

Cidadáns, pois unha petición dun 

Desde el Partido Popular ya hemos 

demandado en el pasado el impulso y 

modernización de la conexión ferroviaria 

entre A Coruña y Ferrol para conseguir 

mayores prestaciones y servicios más 

útiles, eficientes y competitivos. En este 

sentido, hemos instado al Gobierno de la 

Xunta a solicitar del Ministerio de 

Fomento una planificación estratégica 

para avanzar en este objetivo 

estableciendo fases sucesivas para el 

desarrollo de estas actuaciones. Es más, 

el Gobierno gallego ya ha trasladado 

esta demanda al Gobierno central, tanto 

al presidido anteriormente por Mariano 

Rajoy, como al presidido en la actualidad 

por Pedro Sánchez. Con el Gobierno de 

Mariano Rajoy se consiguió un 

compromiso de 500.000 euros para 

estudio y ejecución del  baipás de 

Betanzos, licitado finalmente este verano; 

y cuatro millones para la mejora de la 

línea en los Presupuestos Generales del 

Estado para los años 17, 18 y 19. Con 

respeto al Gobierno de Pedro Sánchez, 

decir que, a pesar de que en el primer 

encuentro mantenido entre el presidente 

de la Xunta y el entonces  recién elegido 

presidente Sánchez, este fue uno de los 

asuntos abordados, pero no supimos más, 

excepto de esa ya mencionada licitación 

del estudio para el  baipás de Betanzos. 

 

También hemos solicitado e instado 

mejoras en la frecuencia en la línea A 

Coruña-Lugo, y también la 

modernización de la línea Lugo-Ourense 

a través de Monforte, que también es de 

nuestro interés por lo que afectaría 

principalmente al tráfico de mercancías. 

Tan es así que, también estando el PP en 

el Gobierno de Madrid, el Ministerio de 

Fomento y Xunta llegaron a un acuerdo 

para darle prioridad a la modernización 

de esa línea Lugo-Ourense por Monforte, 

comprometiéndose una inversión de más 

de mil millones de euros. No quedó tan 

mal para ser, según Ciudadanos, pues 

una petición de un  pedigüeño.  
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mexericas.  

 

Coa chegada ao Goberno de Pedro 

Sánchez tampouco sabemos mais do 

tema. Bueno, perdón, si soubemos, pero 

non foron moi boas novas, porque no 

proxecto de Orzamentos do ano 19 —

por certo, aprobado en Madrid por 

PSOE e por Marea— priorizouse o Eixo 

Mediterráneo sobre o Corredor 

Atlántico, ate o punto de que o ministro 

valenciano Ábalos destinaba 1,5 

millóns por quilómetro a este último, e 

nada menos que 18 millóns por 

quilómetro ao primeiro. Quizais, ó 

mellor, tampouco estaría mal facer un 

concurso de mexericas, a ver como vai 

a cousa. 

 

 E por certo, Cidadáns, vostedes son os 

que non queren un AVE a Galicia, non? 

Pregunto, pregunto, ó mellor estou eu 

confundido e resulta que pasou algo nas 

últimas horas do que non temos 

coñecemento. 

 

E por último, tamén temos apoiado 

reiteradamente o desenvolvemento da 

dársena exterior de Punta Langosteira, e 

polo tanto, a demanda urxente da 

conexión ferroviaria. Proba deste 

compromiso foi tanto a sinatura o 

pasado ano dun protocolo entre a Xunta 

de Galicia e o Ministerio de Fomento 

coa finalidade de garantir o seu 

financiamento, sen achega económica 

por parte da Autoridade Portuaria da 

Coruña, deses 140 millóns que son 

necesarios para a finalización dese 

acceso imprescindible para a 

culminación do proceso do traslado da 

Cidade Portuaria a esas novas 

instalacións. 

 

En definitiva, que no referente ás 

cuestións que son obxecto desta moción 

que imos apoiar, o PP defende o mesmo 

hoxe que onte, goberne quen goberne. 

Non podemos dicir todos os que 

 

 

Con la llegada al Gobierno de Pedro 

Sánchez tampoco sabemos más del tema.  

Bueno, perdón, sí supimos, pero no 

fueron muy buenas noticias, porque en el 

proyecto de Presupuestos del año 19 —

por cierto, aprobado en Madrid por 

PSOE y por Marea— se priorizó el Eje 

Mediterráneo sobre el Corredor 

Atlántico, hasta el punto de que el 

ministro valenciano Ábalos destinaba 1,5 

millones por kilómetro a este último, y 

nada menos que 18 millones por 

kilómetro al primero. Quizás, a lo mejor, 

tampoco estaría mal hacer un concurso 

de  pedigüeños, a ver cómo va la cosa. 

 

 

 Y por cierto, Ciudadanos, ustedes son 

los que no quieren un AVE a Galicia, 

¿no? Pregunto, pregunto, a lo mejor 

estoy yo confundido y resulta que pasó 

algo en las últimas horas de lo que no 

tenemos conocimiento. 

 

Y por último, también hemos apoyado 

reiteradamente el desarrollo de la 

dársena exterior de Punta Langosteira, y 

por lo tanto, la demanda urgente de la 

conexión ferroviaria. Prueba de este 

compromiso fue tanto la firma el pasado 

año de un protocolo entre la Xunta de 

Galicia y el Ministerio de Fomento con la 

finalidad de garantizar su financiación, 

sin aportación económica por parte de la 

Autoridad Portuaria de A Coruña, de 

esos 140 millones que son necesarios 

para la finalización de ese acceso 

imprescindible para la culminación del 

proceso del traslado de la Ciudad 

Portuaria a esas nuevas instalaciones. 

 

 

En definitiva, que en lo referente a las 

cuestiones que son objeto de esta moción 

que vamos a apoyar, el PP defiende lo 

mismo hoy que ayer, gobierne quien 

gobierne. No podemos decir todos los 
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estamos aquí o mesmo, porque incluso 

o propio PSOE coruñés, que hoxe nos 

goberna, chegou neste mesmo Pleno a 

votar en contra do financiamento do 

tren a Punta Langosteira, da 

condonación da débeda por non 

contrariar a Pedro Sánchez. En todo 

caso, tamén é certo que, é xusto 

recoñecer, que no último Pleno mudou 

de actitude e apoiou unha moción 

iniciativa deste Grupo Municipal que 

foi obxecto de transacción e saíu 

adiante co apoio unánime de todos os 

grupos. Esperamos que sexa un camiño 

sen retorno, que non sexa como esa 

máquina da que falaba o señor Jorquera 

de que ía cambiando o maquinista 

segundo cal fora o sentido da marcha. 

 

E por último, si que antes de rematar 

pensamos que é necesario reclamar ao 

Grupo propoñente certa coherencia, 

pois xa no pasado Pleno desmarcouse 

dun procedemento apoiado polo seu 

partido no Parlamento Galego en 

relación á recuperación da Casa 

Cornide, e hoxe trae a este Pleno unha 

moción idéntica substancialmente a 

unha PNL, iniciativa do Partido 

Popular, que hai apenas un ano se 

abstivo de apoiar no Parlamento de 

Galicia, concretamente a iniciativa, a 

PNL 6339. Gustaríanos que, de ser o 

caso, en futuras ocasións mantiveran a 

postura que hoxe, co noso apoio, 

defenden.  

 

Polo tanto, imos apoiar esta moción 

porque, como xa temos exposto, vimos 

de reiterar o seu obxecto no pasado en 

distintas administracións de xeito 

indubitado. 

 

Moitas gracias. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Rodríguez.  

 

que estamos aquí lo mismo, porque 

incluso el propio PSOE coruñés, que hoy 

nos gobierna, llegó en este mismo Pleno 

a votar en contra de la financiación del 

tren a Punta Langosteira, de la 

condonación de la deuda por no  

contrariar a Pedro Sánchez. En todo 

caso, también es cierto que, es justo 

reconocer, que en el último Pleno cambió 

de actitud y apoyó una moción iniciativa 

de este Grupo Municipal que fue objeto 

de transacción y salió adelante con el 

apoyo unánime de todos los grupos. 

Esperamos que sea un camino sin 

retorno, que no sea como esa máquina de 

la que hablaba el señor Jorquera de que 

iba cambiando el maquinista según cuál 

fuera el sentido de la marcha. 

 

Y por último, sí que antes de finalizar 

pensamos que es necesario reclamar al 

Grupo  proponente cierta coherencia, 

pues ya en el pasado Pleno se desmarcó 

de un procedimiento apoyado por su 

partido en el Parlamento Gallego en 

relación a la recuperación de la Casa 

Cornide, y hoy trae a este Pleno una 

moción idéntica sustancialmente a una  

PNL, iniciativa del Partido Popular, que 

hace apenas un año se abstuvo de apoyar 

en el Parlamento de Galicia, 

concretamente la iniciativa, la  PNL 

6339. Nos gustaría que, de ser el caso, en 

futuras ocasiones mantuvieran la postura 

que hoy, con nuestro apoyo, defienden.  

 

 

Por lo tanto, vamos a apoyar esta moción 

porque, como ya hemos expuesto, 

venimos de reiterar su objeto en el 

pasado en distintas administraciones de 

manera  indubitada. 

 

Muchas  gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Rodríguez.  
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Polo Goberno municipal, señor Díaz 

Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Grazas, señora alcaldesa. 

 

Hoxe vimos, no inicio deste Pleno, de 

levar adiante unha declaración, eu creo 

que de alta relevancia sobre a 

mobilidade sostible na Coruña, e entre 

todas as medidas, entre todas as 

políticas públicas en materia de 

mobilidade sostible —porque xa non se 

trata de moda, senón que se trata dunha 

situación de crise ou de emerxencia 

climática, e polo tanto é tamén de saúde 

pública—, entre esas medidas, teñen 

que ter unha atención moi especial, 

evidentemente, as conexións 

ferroviarias. 

 

Nós, desde o Grupo Municipal imos 

apoiar sen ningún tipo de matización 

esta moción que presenta o Bloque 

Nacionalista Galego porque non pode 

ser doutra forma, e eu creo que este é o 

sentir do Pleno hoxe, neste debate desta 

moción. 

 

Certo que no noso país e no conxunto 

do Estado, o desenvolvemento das 

infraestruturas viarias baseáronse, por 

moitísimas razóns, técnicas, 

enerxéticas, económicas, etc., no 

modelo de desprazamento por estrada, 

por autovía. Foron esquecidas as 

infraestruturas ferroviarias hasta o 

momento en que se levou adiante un 

importantísimo desenvolvemento da 

alta velocidade.  

 

O que é certo tamén, é que foi un 

desenvolvemento da alta velocidade 

basicamente radial e nunha concepción 

especialmente centralista das conexións 

con carácter xeral, e non nunha 

formulación mais en malla. Agora 

falamos do necesario corredor de saída 

Por el Gobierno municipal, señor Díaz  

Villoslada. 

 

Señor Díaz  Villoslada 

 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

Hoy venimos, en el inicio de este Pleno, 

de llevar adelante una declaración, yo 

creo que de alta relevancia sobre la 

movilidad sostenible en A Coruña, y 

entre todas las medidas, entre todas las 

políticas públicas en materia de 

movilidad sostenible —porque ya no se 

trata de moda, sino que se trata de una 

situación de crisis o de emergencia 

climática, y por lo tanto es también de 

salud pública—, entre esas medidas, 

tienen que tener una atención muy 

especial, evidentemente, las conexiones 

ferroviarias. 

 

Nosotros, desde el Grupo Municipal 

vamos a apoyar sin ningún tipo de 

matización esta moción que presenta el 

Bloque Nacionalista Galego porque no 

puede ser de otra forma, y yo creo que 

este es el sentir del Pleno hoy, en este 

debate de esta moción. 

 

Cierto que en nuestro país y en el 

conjunto del Estado, el desarrollo de las 

infraestructuras viarias se basaron, por 

muchísimas razones, técnicas, 

energéticas, económicas, etc., en el 

modelo de desplazamiento por carretera, 

por autovía. Fueron olvidadas las 

infraestructuras ferroviarias hasta el 

momento en que se llevó adelante un  

importantísimo desarrollo de la alta 

velocidad.  

 

Lo que es cierto también, es que fue un 

desarrollo de la alta velocidad 

básicamente radial y en una concepción 

especialmente centralista de las 

conexiones con carácter general, y no en 

un planteamiento más en malla. Ahora 

hablamos del necesario corredor de 
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noroeste porque, precisamente, para 

tratar de superar esas concepcións 

sumamente radiais.  

 

Eu, nese sentido, apoiamos, como digo, 

absolutamente esta moción, sobre todo 

dunha forma moi particular en tres, 

catro afirmacións. Unha primeira, 

evidentemente, como é que é do 

século... de principios do XX, a 

conexión que temos vía Golfo Ártabro 

con Ferrol, Ferrol co A Coruña, porque 

estamos falando dunha rexión urbana 

importante. Aquí está ese debate 

supramunicipal, ese debate 

metropolitano, no que eu creo que en 

ese sentido —non por tratar de ir ao 

inicio dos debates da  área 

metropolitana— a Xunta de Galicia 

nunca tivo, e non ten, unha visión 

fondamente metropolitana de 

desenvolvemento dos principais núcleos 

urbanos de Galicia, e así é máis difícil, 

evidentemente, avanzar en termos 

económicos e en termos sociais.  

 

Pero para nos, aquí, no máis local, é 

unha preocupación fundamental outro 

dos puntos que se toca na moción, como 

é, precisamente, esa conexión 

ferroviaria de proximidade. É certo que 

a conexión de Betanzos co A Coruña, 

pasando por Guísamo, Cecebre, 

Cambre, A Barcala, O Burgo, 

Haciadama e Fonteculler —como 

vemos que se están desenvolvendo tal 

vez doutros proxectos paralelos de 

infraestruturas viarias— é necesario 

poñerlle coto, e precisamente, entre 

todos, goberne quen goberne e con 

independencia da cor política que teña 

cada Grupo municipal, tratar de 

conseguir que, precisamente, ese 

transporte ferroviario de proximidade 

sexa algún día unha realidade. E aí eu 

creo que todos, na medida en que en 

algún momento tivemos ou tiveron 

ocasión de gobernar, temos que entoar 

dalgunha forma un certo mea culpa pola 

salida noroeste porque, precisamente, 

para tratar de superar esas concepciones 

sumamente radiales.  

 

Yo, en ese sentido, apoyamos, como digo, 

absolutamente esta moción, sobre todo 

de una forma muy particular en tres, 

cuatro afirmaciones. Una primera, 

evidentemente, como es que es del siglo… 

de principios del  XX, la conexión que 

tenemos vía Golfo Ártabro con Ferrol, 

Ferrol con A Coruña, porque estamos 

hablando de una región urbana 

importante. Aquí está ese debate 

supramunicipal, ese debate 

metropolitano, en el que yo creo que en 

ese sentido —no por tratar de ir al inicio 

de los debates del área  metropolitana— 

la Xunta de Galicia nunca tuvo, y no 

tiene, una visión  hondamente 

metropolitana de desarrollo de los 

principales núcleos urbanos de Galicia, y 

así es más difícil, evidentemente, avanzar 

en términos económicos y en términos 

sociales.  

 

Pero para nosotros, aquí, en lo más 

local, es una preocupación fundamental 

otro de los puntos que se toca en la 

moción, como es, precisamente, esa 

conexión ferroviaria de cercanías. Es 

cierto que la conexión de Betanzos con A 

Coruña, pasando por Guísamo, Cecebre, 

Cambre, A Barcala, O Burgo,  

Haciadama y Fonteculler —como vemos 

que se están desarrollando tal vez de 

otros proyectos paralelos de 

infraestructuras viarias— es necesario 

ponerle coto, y precisamente, entre todos, 

gobierne quien gobierne y con 

independencia del color político que 

tenga cada Grupo municipal, tratar de 

conseguir que, precisamente, ese 

transporte ferroviario de cercanías sea 

algún día una realidad. Y ahí yo creo que 

todos, en la medida en que en algún 

momento tuvimos o tuvieron ocasión de 

gobernar, tenemos que entonar de alguna 

forma un cierto mea culpa por la 
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situación de absoluta parálise, ou case 

de obstrución destas infraestruturas 

ferroviarias. 

 

Por iso nós, evidentemente, temos 

clarísima a posición de apoiar sen 

ningún tipo de matiz esta moción. Si 

que nos gustaría que por parte dos 

sucesivos gobernos autonómicos, se 

loitase moito polas transferencias 

ferroviarias , que si que farían no marco 

estatutario ter un compromiso máis 

claro e máis competencias e capacidade 

de decisión política e de decisión 

económica para levar adiante a mellora 

das infraestruturas ferroviarias, sobre 

todo de cercanías e de proximidade, en 

Galicia. 

 

Por iso, tendo en conta algunhas 

consideracións do voceiro popular, 

goberne quen goberne e gobernara quen 

gobernara, eu creo que todos temos que 

ter, polo menos neste ámbito do Pleno 

Municipal, a capacidade de poñernos de 

acordo en loitar polas nosas 

infraestruturas de proximidade, porque 

é unha loita pola mobilidade mais 

sostible da nosa cidade e de toda a nosa 

contorna metropolitana. 

 

 

Grazas, mais nada. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señor Díaz Villoslada. 

 

Procedemos á votación da moción. 

 

Votación da primeira moción do 

Grupo Municipal do Bloque 

Nacionalista Galego 

 

Seguidamente pola Presidencia 

sométese a votación a primeira moción 

do Bloque Nacionalista Galego relativa 

ás infraestruturas ferroviarias, 

producíndose o seguinte resultado: 

situación de absoluta parálisis, o casi de 

obstrucción de estas infraestructuras 

ferroviarias. 

 

Por eso nosotros, evidentemente, tenemos  

clarísima la posición de apoyar sin 

ningún tipo de matiz esta moción. Sí que 

nos gustaría que por parte de los 

sucesivos gobiernos autonómicos, se 

luchara mucho por las transferencias 

ferroviarias, que sí que harían en el 

marco estatutario tener un compromiso 

más claro y más competencias y 

capacidad de decisión política y de 

decisión económica para llevar adelante 

la mejora de las infraestructuras 

ferroviarias, sobre todo de  cercanías y 

de cercanías, en Galicia. 

 

Por eso, teniendo en cuenta algunas 

consideraciones del portavoz popular, 

gobierne quien gobierne y gobernara 

quien gobernara, yo creo que todos 

tenemos que tener, por lo menos en este 

ámbito del Pleno Municipal, la 

capacidad de ponernos de acuerdo en 

luchar por nuestras infraestructuras de 

cercanías, porque es una lucha por la 

movilidad más sostenible de nuestra 

ciudad y de todo nuestro entorno 

metropolitano. 

 

Gracias, más nada. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Díaz  Villoslada. 

 

Procedemos a la votación de la moción. 

 

Votación de la primera moción del 

Grupo Municipal del Bloque 

Nacionalista Galego 

 

Seguidamente por la Presidencia se 

somete a votación la primera moción del 

Bloque Nacionalista Galego relativa a 

las infraestructuras ferroviarias, 

produciéndose el siguiente resultado: 
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Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Cidadáns–Partido da Cidadanía (1 

voto). 

 

Presidencia 

 

Moi ben, queda aprobada por 

unanimidade. 

 

129.- Moción presentada polo Grupo 

Municipal do Bloque Nacionalista 

Galego relativa ás infraestruturas 

ferroviarias. 

 

Acordo 

 

Instar o Goberno Municipal a que 

demande diante do Goberno central a 

urxente modernización da liña 

ferroviaria entre A Coruña e Lugo e A 

Coruña e Ferrol, incluíndo a realización 

dun baipás en Betanzos, adecuando a 

infraestrutura dos camiños de ferro ás 

necesidades dos servizos ferroviarios de 

media e longa distancia, servizos de 

proximidade e transporte de 

mercadorías. A actuación terá como 

obxectivo facilitar a mellora dos 

servizos, reducindo tempos de viaxe e 

intensificando frecuencias. Ademais 

esta actuación debe ter por obxecto 

facilitar o establecemento futuro de 

servizos de cercanías. 

 

Instar o Goberno municipal a que 

demande diante do Goberno central a 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (2 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Ciudadanos–Partido de la Ciudadanía (1 

voto). 

 

Presidencia 

 

Muy bien, queda aprobada por 

unanimidad. 

 

129.- Moción presentada por el Grupo 

Municipal del Bloque Nacionalista 

Galego relativa a las infraestructuras 

ferroviarias. 

 

Acuerdo 

 

Instar al Gobierno municipal a que 

demande ante el Gobierno central la 

urgente modernización de la línea 

ferroviaria entre A Coruña y Lugo y A 

Coruña y Ferrol, incluyendo la 

realización de un  baipás en Betanzos, 

adecuando la infraestructura de las vías 

a las necesidades de los servicios 

ferroviarios de media y larga distancia, 

servicios de cercanías y transporte de 

mercancías. La actuación tendrá como 

objetivo facilitar la mejora de los 

servicios, reduciendo tiempos de viaje e 

intensificando frecuencias. Además esta 

actuación debe tener por objeto facilitar 

el establecimiento futuro de servicios de  

cercanías. 

 

Instar al Gobierno municipal a que 

demande ante el Gobierno central la 
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urxente realización da conexión 

ferroviaria co porto exterior de Punta 

Langosteira, asegurando a ligazón entre 

o porto interior e o porto exterior e unha 

solución definitiva á futura estación de 

mercadorías 

 

Presidencia 

 

Interrompemos a sesión durante 45 

minutos. Retomamos ás tres e medias se 

lles parece correcto.  

 

Grazas a todos. 

 

Ás catorce horas e trinta e oito 

minutos a Presidencia resolve facer 

un receso de corenta e cinco minutos. 

 

Ás quince horas e trinta e catro 

minutos retómase a sesión coa 

asistencia das mesmas persoas 

relacionadas nesta acta ao inicio da 

sesión. 

 

Presidencia 
 

Boa tarde a todos e a todas. 

Reanudamos a sesión coa segunda das 

mocións presentadas polo Bloque 

Nacionalista Galego sobre o cárcere 

provincial da Coruña. 

 

Ten a palabra a señora Veira. 

 

Segunda.- Moción sobre o cárcere 

provincial. 

 

O Grupo Municipal de Marea 

Atlántica presenta unha emenda de 

substitución a esta segunda moción 

do Grupo Municipal do BNG. 
 

Señora Veira González  

 

Si. Hai unha emenda a esta moción, 

unha emenda presentada pola Marea 

Atlántica, aceptada por nós. Eu diría 

case xa de ler a parte dispositiva coa 

urgente realización de la conexión 

ferroviaria con el puerto exterior de 

Punta Langosteira, asegurando el enlace 

entre el puerto interior y el puerto 

exterior y una solución definitiva a la 

futura estación de mercancías. 

 

Presidencia 

 

Interrumpimos la sesión durante 45 

minutos. Retomamos a las tres y medias 

si les parece correcto.  

 

Gracias a todos. 

 

A las catorce horas y treinta y ocho 

minutos a Presidencia resuelve hacer un 

receso de cuarenta y cinco minutos. 

 

A las quince horas y treinta y cuatro 

minutos se reanuda la sesión con la 

asistencia de las mismas personas 

relacionadas en esta acta al inicio de la 

sesión. 

 

Presidencia 
 

Buenas tardes a todos y a todas. 

Reanudamos la sesión con la segunda de 

las mociones presentadas por el Bloque 

Nacionalista Galego sobre la cárcel 

provincial de A Coruña. 

 

Tiene la palabra a señora Veira. 

 

Segunda.- Moción sobre la cárcel 

provincial. 
 

El Grupo Municipal de Marea Atlántica 

presenta una enmienda de sustitución a 

esta segunda moción del Grupo 

Municipal del BNG. 

 

Señora Veira González  

 

Sí. Hay una enmienda a esta moción, una 

enmienda presentada por la Marea 

Atlántica, aceptada por nosotros. Yo 

diría casi ya de leer la parte dispositiva 
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emenda incorporada. 

 

Como digo, a parte dos acordos 

quedaría así: 

 

Que o Concello da Coruña lle solicite á 

Xunta de Galiza a declaración do antigo 

cárcere provincial, situado ó carón da 

Torre de Hércules, como ben de 

interese cultural co obxectivo de que así 

o Estado se comprometa de contado co 

seu mantemento e apertura ó público 

evitando un maior deterioro mentres 

non se negocia a súa cesión gratuíta. 

 

 

Dous. Que dita declaración leve 

aparellada a redacción dun plan director 

de conservación como prevé o artigo 

90.2 da Lei de Patrimonio Cultural de 

Galiza, que recoñeza como usos 

compatibles a posibilidade de 

realización de actividades socioculturais 

no inmóbel dinamizadas directamente 

pola cidadanía. 

 

 

E tres. Coa finalidade de frear 

urxentemente o deterioro do edificio, 

que o Concello da Coruña proceda á 

execución forzosa da resolución do 

anterior Goberno municipal que 

ordenaba ó Ministerio a execución das 

obras necesarias para garantir a 

conservación do inmoble. 

 

Cremos necesario que se aprobe esta 

moción. É certo que a parte dispositiva 

ten algún matiz introducido despois das 

conversas co Partido Socialista que ó 

final quedamos en que fose o propio 

voceiro do Partido Socialista quen 

explicase. En todo caso a nós o que nos 

importa é que se aprobe esta moción, 

que finalmente se lle solicite ó Estado a 

declaración de ben de interese 

cultural..., perdón, á Xunta de Galiza, 

que sexa ben de interese cultural o 

cárcere porque, primeiro, é un ben 

con la enmienda incorporada. 

 

Como digo, la parte de los acuerdos 

quedaría así: 

 

Que el Ayuntamiento de A Coruña le 

solicite a la Xunta de Galicia la 

declaración de la antigua cárcel 

provincial, situada a un lado de la Torre 

de Hércules, como bien de interés 

cultural con el objetivo de que así el 

Estado se comprometa de inmediato a su 

mantenimiento y apertura al público 

evitando un mayor deterioro mientras no 

se negocia su cesión gratuita. 

 

Dos. Que dicha declaración lleve 

aparejada la redacción de un plan 

director de conservación como prevé el 

artículo 90.2 de la Ley de Patrimonio 

Cultural de Galicia, que reconozca como 

usos compatibles la posibilidad de 

realización de actividades 

socioculturales en el inmueble 

dinamizadas directamente por la 

ciudadanía. 

 

Y tres. Con la finalidad de frenar 

urgentemente el deterioro del edificio, 

que el Ayuntamiento de A Coruña 

proceda a la ejecución forzosa de la 

resolución del anterior Gobierno 

municipal que ordenaba al Ministerio la 

ejecución de las obras necesarias para 

garantizar la conservación del inmueble. 

 

Creemos necesario que se apruebe esta 

moción. Es cierto que la parte dispositiva 

tiene algún matiz introducido después de 

las conversaciones con el Partido 

Socialista que al final quedamos en que 

fuera el propio portavoz del Partido 

Socialista quien explicara. En todo caso 

a nosotros lo que nos importa es que se 

apruebe esta moción, que finalmente se le 

solicite al Estado la declaración de bien 

de interés cultural..., perdón, a la Xunta 

de Galicia, que sea bien de interés 

cultural la cárcel porque, primero, es un 
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patrimonial moi, moi importante, ten 

unha historia, ben, eu diría que bonita, o 

cárcere, pese a que é un cárcere, pero 

ten unha historia patrimonial e ó final 

hai que coñecela e hai que poñela en 

valor e hai que difundir a súa historia 

tamén diante da cidadanía. 

 

 

O 2 de maio de 1925 colocouse a 

primeira pedra do cárcere provincial da 

Coruña nun acto, ademais, onde se 

homenaxeou tamén a Concepción 

Arenal. Foi nuns terreos de propiedade 

municipal que o Concello lle cedeu ó 

Ministerio da Guerra. É un edificio con 

singular valor arquitectónico e histórico 

cuxo deseño radial de construción sobre 

eixo panóptico responde ás teorías 

disciplinarias de Bentham.  

 

 

Anos antes da construción do cárcere da 

Coruña en 1914, a nosa cidade acolleu o 

Segundo Congreso Penitenciario 

Español onde a arquitectura das prisións 

estivo no centro do debate, un debate no 

que, por certo, interveu tamén 

Concepción Arenal cos seus estudos 

sobre a reinserción. 

 

 

O edificio do cárcere está próximo a 

cumprir os seus cen anos pero o 

abandono da Administración do Estado 

desde 1999 pon en risco que un dos 

poucos exemplares en pé de 

arquitectura penitenciaria panóptica 

poida cumprir o século de vida. Foron 

moitas as propostas sobre o seu uso e a 

súa xestión, mais o certo é que esta 

moción no que se centra é en poder 

conservar, efectivamente, o que é a 

infraestrutura porque é certo que é 

importante o patrimonio arquitectónico 

e o patrimonio cultural desa 

infraestrutura, pero máis importante é 

que se garde a memoria de quen estivo 

alí dentro tamén, represaliado non só na 

bien patrimonial muy, muy importante, 

tiene una historia, bien, yo diría que 

bonita, la cárcel, pese a que es una 

cárcel, pero tiene una historia 

patrimonial y al final hay que conocerla 

y hay que ponerla en valor y hay que 

difundir su historia también ante la 

ciudadanía. 

 

El 2 de mayo de 1925 se colocó la 

primera piedra de la cárcel provincial de 

A Coruña en un acto, además, donde se 

homenajeó también a Concepción 

Arenal. Fue en unos terrenos de 

propiedad municipal que el 

Ayuntamiento le cedió al Ministerio de la 

Guerra. Es un edificio con singular valor 

arquitectónico e histórico cuyo diseño 

radial de construcción sobre eje 

panóptico responde a las teorías 

disciplinarias de Bentham.  

 

Años antes de la construcción de la 

cárcel de A Coruña en 1914, nuestra 

ciudad acogió el Segundo Congreso 

Penitenciario Español donde la 

arquitectura de las prisiones estuvo en el 

centro del debate, un debate en el que, 

por cierto, intervino también Concepción 

Arenal con sus estudios sobre la 

reinserción. 

 

El edificio de la cárcel está próximo a 

cumplir sus cien años pero el abandono 

de la Administración del Estado desde 

1999 pone en riesgo que uno de los pocos 

ejemplares en pie de arquitectura 

penitenciaria panóptica pueda cumplir el 

siglo de vida. Fueron muchas las 

propuestas sobre su uso y su gestión, 

pero lo cierto es que esta moción en lo 

que se centra es en poder conservar, 

efectivamente, lo que es la 

infraestructura porque es cierto que es 

importante el patrimonio arquitectónico 

y el patrimonio cultural de esa 

infraestructura, pero más importante es 

que se guarde la memoria de quien 

estuvo allí dentro también, represaliado 
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Ditadura senón tamén despois da 

Ditadura, como foron as persoas 

insubmisas ó servizo militar 

obrigatorio, por exemplo, que tamén 

estiveron alí dentro cumprindo algunhas 

penas que se lles impuxo naquel 

momento. Cremos que reúne os valores 

esenciais para poder ser declarado ben 

de interese cultural e ademais esta 

declaración o que implicaría é que o 

Estado estaría obrigado a abrir o cárcere 

á cidadanía, abrilo ás visitas e tamén 

conservalo, que eu creo que debe ser a 

prioridade neste momento. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Veira. 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Sobre o cárcere a lei é moi clara: se un 

terreo ou ben era público e é cedido a 

unha institución neste caso pública, 

como institucións penitenciarias, 

entendemos que a reversión debería de 

ser automática se queda sen o uso e/ou 

causa inicial da cesión, e nunca debería 

de ser necesaria compensación 

económica a cargo do cedente inicial. 

Especial cando o inmoble está 

destrozado e é necesario reformar e 

conservar, para o que serán necesarios 

varios millóns de euros e non serve de 

moito só un pequeno parche, como o 

gasto real xa realizado de menos de 

200.000 € para un proxecto que tiña 

moi boa pinta pero que era inviable nas 

condicións nas que está o edificio. 

 

 

Así pois tendo presente que non 

debemos renunciar a súa cesión, 

parécenos correcta a idea de conseguir 

que o cárcere provincial pase a ser ben 

de interese cultural, pois facilitaría, 

dende logo, que por fin o Estado teña 

no solo en la Dictadura sino también 

después de la Dictadura, como fueron las 

personas insumisas al servicio militar 

obligatorio, por ejemplo, que también 

estuvieron allí dentro cumpliendo 

algunas penas que se les impuso en aquel 

momento. Creemos que reúne los valores 

esenciales para poder ser declarado bien 

de interés cultural y además esta 

declaración lo que implicaría es que el 

Estado estaría obligado a abrir la cárcel 

a la ciudadanía, abrirla a las visitas y 

también conservarla, que yo creo que 

debe ser la prioridad en este momento. 

 

Presidencia 
 

Muchas gracias, señora Veira. 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Sobre la cárcel a ley es muy clara: si un 

terreno o bien era público y es cedido a 

una institución en este caso pública, 

como Instituciones Penitenciarias, 

entendemos que la reversión debería de 

ser automática si queda sin el uso y/o 

causa inicial de la cesión, y nunca 

debería de ser necesaria compensación 

económica a cargo del cedente inicial. 

Especial cuando el inmueble está 

destrozado y es necesario reformar y 

conservar, para lo cual serán necesarios 

varios millones de euros y no sirve de 

mucho solo un pequeño parche, como el 

gasto real ya realizado de menos de 

200.000 € para un proyecto que tenía 

muy buena pinta pero que era inviable en 

las condiciones en las que está el 

edificio. 

 

Así pues teniendo presente que no 

debemos renunciar su cesión, nos parece 

correcta la idea de conseguir que la 

cárcel provincial pase a ser bien de 

interés cultural, pues facilitaría, desde 

luego, que por fin el Estado tenga que 
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que atender as urxencias e necesidades 

de conservación do edificio. 

 

O valor arquitectónico e interese 

histórico parecen incuestionables, dun 

edificio que se encontra ademais na 

contorna do Patrimonio da 

Humanidade, que a debemos coidar se 

queremos que a Torre de Hércules sexa 

considerada como tal. Sería unha 

fantástica noticia que para o seu 

centenario, como dicía Avia, dentro 

duns anos puideramos estar 

aproveitando este emblemático edificio 

cunha situación privilexiada e no que 

tantas cousas se poden facer. Unha das 

ideas que Cidadanos tiña era integrar 

definitivamente a edificación do antigo 

cárcere na cidade, redefinindo as súas 

instalacións para albergar nel un museo 

do mar, dos faros, e un centro de 

promoción da Torre de Hércules que 

permita recoñecer e potenciar 

definitivamente esa condición de 

Patrimonio da Humanidade. Pero o 

certo é que se poden estudar multitude 

de proxectos pensando nos mozos e 

tamén nos maiores.  

 

O fundamental e prioritario é recuperar 

o edificio e conseguir que non acabe 

caendo, por iso imos votar a favor da 

moción. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Martínez. 

 

Pola Marea Atlántica, señor Varela. 

 

Señor Varela Gómez 
 

Moitas grazas. 

 

É evidente que estamos a falar dun dos 

edificios máis simbólicos da cidade, 

unha xoia non solo, como dicía a señora 

Veira, polo seu valor arquitectónico e 

patrimonial, pola súa ubicación, senón 

atender las urgencias y necesidades de 

conservación del edificio. 

 

El valor arquitectónico e interés histórico 

parecen incuestionables, de un edificio 

que se encuentra además en el entorno 

del Patrimonio de la Humanidad, que la 

debemos cuidar s queremos que la Torre 

de Hércules sea considerada como tal. 

Sería una fantástica noticia que para su 

centenario, como decía Avia, dentro de 

unos años pudiéramos estar 

aprovechando este emblemático edificio 

con una situación privilegiada y en el que 

tantas cosas se pueden hacer. Una de las 

ideas que Ciudadanos tenía era integrar 

definitivamente la edificación de la 

antigua cárcel en la ciudad, redefiniendo 

sus instalaciones para albergar en él un 

museo del mar, de los faros, y un centro 

de promoción de la Torre de Hércules 

que permita reconocer y potenciar 

definitivamente esa condición de 

Patrimonio de la Humanidad. Pero lo 

cierto es que se pueden estudiar multitud 

de proyectos pensando en los chicos y 

también en los mayores.  

 

 

Lo fundamental y prioritario es 

recuperar el edificio y conseguir que no 

acabe cayéndose, por eso vamos a votar 

a favor de la moción. 

 

Presidencia 
 

Muchas gracias, señora Martínez. 

 

Pola Marea Atlántica, señor Varela. 

 

Señor Varela Gómez 
 

Muchas gracias. 

 

Es evidente que estamos hablando de uno 

de los edificios más simbólicos de la 

ciudad, una joya no solo, como decía la 

señora Veira, por su valor arquitectónico 

y patrimonial, por su ubicación, sino por 
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por todo o que supón no eido da 

memoria histórica, non? especialmente. 

 

Por desgraza, bueno, pois tamén 

estamos a falar dun edificio que leva 

vinte anos de abandono dende que no 

99 Institucións Penitenciarias deixara de 

utilizar o edificio con finalidade de 

cárcere. Vinte anos de abandono que 

sufre, no?, que está a padecer o edificio 

cun deterioro moi elevado que comeza 

xa a ser perigoso para a estabilidade do 

propio edificio. É un edificio tamén, 

non o esquezamos, que é propiedade e 

responsabilidade do Ministerio de 

Interior, xestionado, efectivamente, 

polo SIEP pero propiedade do 

Ministerio de Interior que como marca a 

lei, —a señora Martínez falaba da lei, 

efectivamente, como marca a lei— ten 

o deber legal de conservación do 

mesmo e leva vinte anos 

desentendéndose desa responsabilidade. 

 

 

A pesar de todo isto, a pesar destas 

circunstancias, dende o Concello nós 

fixemos todo o que puidemos para 

tentar frear o deterioro do edificio no 

pasado mandato e responder ó mandato 

cidadá de abrilo a uso público, e despois 

de negociacións e acordos co Ministerio 

conseguímolo durante uns meses no 

2018. Desgraciadamente o seu estado, 

moito peor do previsto despois de dúas 

décadas de abandono —como dicía 

antes— pois nos obrigou a pechalo de 

novo. E foi nese momento, ante a 

desatención do Ministerio cando lles 

ordenamos dende Rehabilitación e 

Vivenda a execución das obras 

necesarias para a conservación e 

mantemento do edificio, obras que o 

Ministerio está obrigado, como dicía, a 

realizar e polo que parece aínda non 

abordou. E por iso isto é unha das 

emendas que propuxemos ó texto do 

Bloque Nacionalista Galego. Nós 

propoñemos esta emenda á moción que 

todo lo que supone en el ámbito de la 

memoria histórica, ¿no? especialmente. 

 

Por desgracia, bueno, pues también 

estamos hablando de un edificio que 

lleva veinte años de abandono desde que 

en el 99 Instituciones Penitenciarias 

dejara de utilizar el edificio con finalidad 

de cárcel. Veinte años de abandono que 

sufre, ¿no? que está padeciendo el 

edificio con un deterioro muy elevado 

que comienza ya a ser peligroso para la 

estabilidad del propio edificio. Es un 

edificio también, no lo olvidemos, que es 

propiedad y responsabilidad del 

Ministerio de Interior, gestionado, 

efectivamente, por el SIEP pero 

propiedad del Ministerio de Interior que 

cómo marca la ley, —la señora Martínez 

hablaba de la ley, efectivamente, como 

marca la ley— tiene el deber legal de 

conservación del mismo y lleva veinte 

años desentendiéndose de esa 

responsabilidad. 

 

A pesar de todo esto, a pesar de estas 

circunstancias, desde el Ayuntamiento 

nosotros hicimos todo lo que pudimos 

para intentar frenar el deterioro del 

edificio en el pasado mandato y 

responder al mandato ciudadano de 

abrirlo a uso público, y después de 

negociaciones y acuerdos con el 

Ministerio lo conseguimos durante unos 

meses en el 2018. Desgraciadamente su 

estado, mucho peor del previsto después 

de dos décadas de abandono —como 

decía antes— pues nos obligó a cerrarlo 

de nuevo. Y fue en ese momento, ante la 

desatención del Ministerio cuando les 

ordenamos desde Rehabilitación y 

Vivienda la ejecución de las obras 

necesarias para la conservación y 

mantenimiento del edificio, obras que el 

Ministerio está obligado, como decía, a 

realizar y por lo que parece aún no 

abordó. Y por eso esto es una de las 

enmiendas que propusimos al texto del 

Bloque Nacionalista Galego. Nosotros 
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se debate: que o Concello dea o 

seguinte paso no proceso de disciplina e 

proceda á execución forzosa dos 

traballos. 

 

 

A outra emenda que propoñemos ten 

que ver cos futuros usos do edificio, que 

tamén nos preocupan. Seguimos 

pensando que o antigo cárcere 

provincial non se pode privatizar. Para 

nós isto é unha liña vermella. Eu sei que 

no pasado outros Gobernos fantasiaron 

con esta posibilidade, pero este edificio 

ten que ser público e albergar usos 

públicos e permitir que os usos 

socioculturais dinamizados pola 

cidadanía podan ter lugar. E por iso 

propoñemos a redacción dun plan 

director de conservación, como marca a 

Lei do Patrimonio e conservación de 

Galicia cando se pretende instaurar usos 

distintos ou novos usos en bens 

declarados como de interese cultural. 

 

E nos preocupa por iso a modificación á 

emenda que propón o Partido Socialista 

porque exclúe unha importante 

demanda cidadá, a de que o cárcere 

poda acoller usos dinamizados 

directamente pola cidadanía, que 

propoñíamos na nosa emenda.  

 

Nós, en calquera caso, vamos votar a 

favor da moción por responsabilidade. 

Porque —como dixemos no anterior 

mandato— entendemos que a 

prioridade absoluta é frear o deterioro 

do edificio, que está agora nun punto de 

non retorno, pero vamos a seguir 

reivindicando que o cárcere sexa o que 

a cidadanía reivindica dende hai máis 

de dez anos: un equipamento público 

onde podan ter lugar os usos 

dinamizados pola cidadanía. Nós 

entendemos que é posible e ademais é 

desexable, porque este tipo de xestión 

—do que hai distintos exemplos no 

Estado, como pode ser Cant Batlló en 

proponemos esta enmienda a la moción 

que se debate: que el Ayuntamiento dé el 

siguiente paso en el proceso de disciplina 

y proceda a la ejecución forzosa de los 

trabajos. 

 

La otra enmienda que proponemos tiene 

que ver con los futuros usos del edificio, 

que también nos preocupan. Seguimos 

pensando que la antigua cárcel 

provincial no se puede privatizar. Para 

nosotros esto es una línea roja. Yo sé que 

en el pasado otros Gobiernos 

fantasearon con esta posibilidad, pero 

este edificio tiene que ser público y 

albergar usos públicos y permitir que los 

usos socioculturales dinamizados por la 

ciudadanía puedan tener lugar. Y por eso 

proponemos la redacción de un plan 

director de conservación, como marca la 

Ley del Patrimonio y conservación de 

Galicia cuando se pretende instaurar 

usos distintos o nuevos usos en bienes 

declarados como de interés cultural. 

 

Y nos preocupa por eso la modificación a 

la enmienda que propone el Partido 

Socialista porque excluye una importante 

demanda ciudadana, la de que la cárcel 

pueda acoger usos dinamizados 

directamente por la ciudadanía, que 

proponíamos en nuestra enmienda.  

 

Nosotros, en cualquiera caso, vamos a 

votar a favor de la moción por 

responsabilidad. Porque —cómo dijimos 

en el anterior mandato— entendemos que 

la prioridad absoluta es frenar el 

deterioro del edificio, que está ahora en 

un punto de no retorno, pero vamos a 

seguir reivindicando que la cárcel sea lo 

que la ciudadanía reivindica desde hace 

más de diez años: un equipamiento 

público donde puedan tener lugar los 

usos dinamizados por la ciudadanía. 

Nosotros entendemos que es posible y 

además es deseable, porque este tipo de 

gestión —del que hay distintos ejemplos 

en el Estado, como puede ser Cant Batlló 
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Barcelona ou Harinera en Zaragoza— 

melloran a cohesión social, a 

vinculación dos proxectos aos 

territorios e a dinamización dos 

colectivos e asociacións locais. 

 

En definitiva, —xa remato— nós o que 

pretendemos e o que reivindicamos, e 

por iso traballaremos, é por un cárcere 

libre, público, vivo e aberto á xente. 

Pensamos que é de xustiza. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Varela. 

 

Polo Partido Popular, señora Gallego 

 

Señora Gallego Neira 

 

Moitas grazas, señora Alcaldesa. 

 

É bo falar un pouco de memoria 

histórica, señor Varela, xa podía 

acordarse antes. 

 

Efectivamente, en 1925 o cárcere foi 

construída en terreos municipais que se 

cederon ao Estado para prisión 

provincial mantendo o Concello a 

propiedade. En consecuencia, unha vez 

que o edificio xa non se destina a ese 

fin, debe reverter gratis no seu 

propietario, que é o Concello. 

 

Que fixo o Goberno socialista en 2005? 

Pois asinar un convenio no que o 

Concello, ademais de ter que pagar ao 

Estado 1,2 millóns de euros polo 

cárcere —que xa é súa—, cedíalle a 

parcela na que se atopa actualmente o 

centro de inserción social. 

 

Que fixo o BNG durante o Bipartito? 

Pois si, algunha exposición, algunha 

actividade moi puntual, pero nunca 

impugnou ese convenio, nunca esixiu a 

reversión gratuíta. Agora que non 

gobernan piden todo gratis. E que fixo 

en Barcelona o Harinera en Zaragoza— 

mejoran la cohesión social, la 

vinculación de los proyectos a los 

territorios y la dinamización de los 

colectivos y asociaciones locales. 

 

En definitiva, —ya finalizo— nosotros lo 

que pretendemos y lo que reivindicamos, 

y por eso trabajaremos, es por una cárcel 

libre, pública, viva y abierta a la gente. 

Pensamos que es de justicia. 

 

Presidencia 
 

Muchas gracias, señor Varela. 

 

Por el Partido Popular, señora Gallego. 

 

Señora Gallego Neira 
 

Muchas gracias, señora Alcaldesa. 

 

Es bueno hablar un poco de memoria 

histórica, señor Varela, ya podía haberse 

acordado antes. 

 

Efectivamente, en 1925 la cárcel fue 

construida en terrenos municipales que se 

cedieron al Estado para prisión provincial 

manteniendo el Ayuntamiento la 

propiedad. En consecuencia, una vez que 

el edificio ya no se destina a ese fin, debe 

revertir gratis en su propietario, que es el 

Ayuntamiento. 

 

¿Qué hizo el Gobierno socialista en 

2005? Pues firmar un convenio en el que 

el Ayuntamiento, además de tener que 

pagar al Estado 1,2 millones de euros por 

la cárcel —que ya es suya—, le cedía la 

parcela en la que se encuentra 

actualmente el centro de inserción social. 

 

¿Qué hizo el BNG durante el Bipartito? 

Pues sí, alguna exposición, alguna 

actividad muy puntual, pero nunca 

impugnó ese convenio, nunca exigió la 

reversión gratuita. Ahora que no 

gobiernan piden todo gratis. Y ¿qué hizo 
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o Bipartito en 2009? Aprobar a 

construción dos mamotretos na 

contorna da Torre. Tanta protección 

que piden agora. 

 

Que fixo o Partido Popular? Pois 

reclamar o que é da cidade e non pagar 

dúas veces polo mesmo. Era un tema 

complicado pero non podiamos pasalo 

por alto. O dereito para recuperar o 

cárcere gratis está clarísimo e a Xustiza 

deunos a razón pero era necesario 

anular o convenio que asinara o 

Partido Socialista. Así o fixemos, pero o 

asunto agora mesmo segue en mans do 

Tribunal Supremo, esperemos que xa 

por moi pouco tempo porque xa leva 

uns anos. 

 

Que fixo a Marea? Non vou lembrar 

todo o lamentable episodio do 

chiringuito da Marea, que a Marea 

montou no cárcere en 2017, que 

entregou a “Proxecto cárcere”, 

asociación da que formaron parte catro 

dos concelleiros que agora mesmo 

están sentados neste Pleno, para abrir 

unicamente 100 metros uns meses a 

unha asociación, pois efectivamente, 

amiga. Que a Marea fale de 

chiringuitos ten graza. O tema 

denunciámolo en vía contenciosa e na 

vía penal, e segue o seu curso. De 

momento Claudia Delso está imputada 

por apreciar tanto o fiscal como a xuíz 

indicios de prevaricación. Por iso 

pecharon o cárcere. 

 

O que si está claro é que o cárcere non 

se pode abrir ata que non sexa 

rehabilitada. É un perigo para a 

seguridade das persoas. As obras que 

encargou a Marea non serviron para 

nada. O informe de fin de obra é 

demoledor: pon en evidencia a 

existencia de graves deficiencias nas 

cubertas, fachadas con risco de 

desprendemento, sen a estrutura do 

inmoble, di: avanzado estado de 

el Bipartito en 2009? Aprobar la 

construcción de los mamotretos en el 

entorno de la Torre. Tanta protección que 

piden ahora. 

 

¿Qué hizo el Partido Popular? Pues 

reclamar lo que es de la ciudad y no 

pagar dos veces por lo mismo. Era un 

tema complicado pero no podíamos 

pasarlo por alto. El derecho a recuperar la 

cárcel gratis está clarísimo y la Justicia 

nos dio la razón pero era necesario anular 

el convenio que había firmado el Partido 

Socialista. Así lo hicimos, pero el asunto 

ahora mismo sigue en manos del Tribunal 

Supremo, esperemos que ya por muy 

poco tiempo porque ya lleva unos años. 

 

 

¿Qué hizo la Marea? No voy a recordar 

todo el lamentable episodio del 

chiringuito de la Marea, que la Marea 

montó en la cárcel en 2017, que entregó a 

“Proyecto cárcel”, asociación de la que 

formaron parte cuatro de los concejales 

que ahora mismo están sentados en este 

Pleno, para abrir únicamente 100 metros 

unos meses a una asociación, pues 

efectivamente, amiga. Que la Marea 

hable de chiringuitos tiene gracia. El 

tema lo hemos denunciado en vía 

contenciosa y en la vía penal, y sigue su 

curso. De momento Claudia Delso está 

imputada por apreciar tanto el fiscal 

como la juez indicios de prevaricación. 

Por eso cerraron la cárcel. 

 

 

Lo que sí está claro es que la cárcel no se 

puede abrir hasta que no sea rehabilitada. 

Es un peligro para la seguridad de las 

personas. Las obras que encargó la Marea 

no sirvieron para nada. El informe de fin 

de obra es demoledor: pone en evidencia 

la existencia de graves deficiencias en las 

cubiertas, fachadas con riesgo de 

desprendimiento, sin la estructura del 

inmueble, dice: avanzado estado de 

oxidación de armaduras y carbonatación 
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oxidación de armaduras e 

carbonatación do formigón, cuxa 

reparación programada no proxecto 

autorizado —digo literalmente— non 

foi acometida por atoparse estes 

elementos nun estado de conservación 

moito peor do que se prevía. O propio 

Xiao Varela, que coñece ben o edificio 

—agora parece que non— recoñeceu 

que hai que investir 13.000.000 € só 

para reparar muros e cuberta. Sería 

unha irresponsabilidade abrila ao 

público nestas condicións, por moi BIC 

que a queiran declarar. 

 

Agora toca esperar a que resolva o 

Tribunal Supremo. Que se vai a 

recuperar é obvio e hai que acordar un 

uso adecuado con toda a cidade e non 

cunha única asociación.  

 

O que non ten sentido é a declaración 

de BIC precisamente porque non se 

pode abrir ao público e o cárcere xa 

está catalogada no Plan Xeral 

Municipal con nivel de protección 

estrutural, está na zona de respecto do 

conxunto histórico artístico da Cidade 

Vella, e ademais está na contorna de 

protección da Torre de Hércules dentro 

do Plan Especial. Xa podían telo en 

conta no canto de facer obras sen 

autorización de Patrimonio. 

 

A declaración de BIC, repetimos, non 

ten sentido neste momento. É máis, o 

lóxico é que se produza antes a 

sentenza, que se supón que será en 

breve. Desde que se inicia un 

expediente, incóase o expediente para 

declaralo como BIC ata que se resolve 

poden pasar dous anos. Co cal, é 

marear a perdiz, é fume, é non facer 

nada e non ten absolutamente ningún 

sentido. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 

del hormigón, cuya reparación 

programada en el proyecto autorizado —

digo literalmente— no fue acometida por 

encontrarse estos elementos en un estado 

de conservación mucho peor del que se 

preveía. El propio Xiao Varela, que 

conoce bien el edificio —ahora parece 

que no— reconoció que hay que invertir 

13.000.000 € solo para reparar muros y 

cubierta. Sería una irresponsabilidad 

abrirla al público en estas condiciones, 

por muy BIC que la quieran declarar. 

 

 

 

Ahora toca esperar a que resuelva el 

Tribunal Supremo. Que se va a recuperar 

es obvio y hay que consensuar un uso 

adecuado con toda la ciudad y no con una 

única asociación.  

 

Lo que no tiene sentido es la declaración 

de BIC precisamente porque no se puede 

abrir al público y la cárcel ya está 

catalogada en el Plan General Municipal 

con nivel de protección estructural, está 

en la zona de respeto del conjunto 

histórico artístico de la Ciudad Vieja, y 

además está en el entorno de protección 

de la Torre de Hércules dentro del Plan 

Especial. Ya podían haberlo tenido en 

cuenta en vez de hacer obras sin 

autorización de Patrimonio. 

 

La declaración de BIC, repetimos, no 

tiene sentido en este momento. Es más, lo 

lógico es que se produzca antes la 

sentencia, que se supone que será en 

breve. Desde que se inicia un expediente, 

se incoa el expediente para declararlo 

como BIC hasta que se resuelve pueden 

pasar dos años. Con lo cual, es marear la 

perdiz, es humo, es no hacer nada y no 

tiene absolutamente ningún sentido. 

 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 
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Moitas grazas, señora Gallego. 

 

Polo Goberno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 
 

Grazas, señora alcaldesa. 

 

En primeiro lugar, agradecerlle á señora 

Gallego o relatorio que acaba de facer, é 

dicir, que puidera ilustrarnos con ese 

repaso á historia recente. Penso que si 

que é importante que se resolva o litixio 

xudicial ó que vostede fixo alusión. Sen 

dúbida ningunha todo o que poda ser 

lesivo para o patrimonio municipal é 

algo de máximo interese, como non 

pode ser doutro xeito.  

 

Nós entendemos que hai que buscar un 

uso axeitado, consensuado, sen dúbida 

ningunha. Que poda haber un plan 

director desde logo non inviabiliza que 

se consensúe e se acorde esa mellor 

finalidade, pero tamén entendemos o 

sentido da proposta que ten formulado o 

Bloque Nacionalista Galego, como non 

pode ser doutra maneira, o espírito 

desta proposta. Entendemos que podería 

ser moi matizable. O señor Varela facía 

alusión a unha posición que temos 

defendido, non é que nos pareza que 

non ten que participar directamente a 

cidadanía.  

 

Nos parece que non se debe de 

precipitar un modelo cando aquí xa se 

teñen cometido erros dabondo. Polo 

tanto, creo que a prudencia neste caso 

pode ir parella a un apoio decidido a 

esta iniciativa que formula o Bloque 

Nacionalista Galego, apostar por un ben 

de interese cultural. O BNG fai a 

referencia ó antigo cárcere de Oviedo, 

bueno, se poderían poñer outros 

exemplos. Eu creo que hai un valor 

histórico innegable. Creo que hai unha 

memoria, desde logo, a ter moi en 

 

Muchas gracias, señora Gallego. 

 

Por el Gobierno, señor Lage Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

En primer lugar, agradecerle a la señora 

Gallego el relatorio que acaba de hacer, 

es decir, que pudiera ilustrarnos con ese 

repaso a la historia reciente. Pienso que 

sí que es importante que se resuelva el 

litigio judicial al que usted hizo alusión. 

Sin duda ninguna todo lo que pueda ser 

lesivo para el patrimonio municipal es 

algo de máximo interés, como no puede 

ser de otro modo.  

 

Nosotros entendemos que hay que buscar 

un uso idóneo, consensuado, sin duda 

ninguna. Que pueda haber un plan 

director desde luego no inviabiliza que se 

consensue y se acuerde esa mejor 

finalidad, pero también entendemos el 

sentido de la propuesta que ha formulado 

el Bloque Nacionalista Galego, como no 

puede ser de otra manera, el espíritu de 

esta propuesta. Entendemos que podría 

ser muy matizable. El señor Varela hacía 

alusión a una posición que hemos 

defendido, no es que nos parezca que no 

tiene que participar directamente la 

ciudadanía.  

 

Nos parece que no se debe de precipitar 

un modelo cuando aquí ya se han 

cometido errores de sobra. Por lo tanto, 

creo que la prudencia en este caso puede 

ir pareja a un apoyo decidido a esta 

iniciativa que formula el Bloque 

Nacionalista Galego, apostar por un bien 

de interés cultural. El BNG hace la 

referencia a la antigua cárcel de Oviedo, 

bueno, se podrían poner otros ejemplos. 

Yo creo que hay un valor histórico 

innegable. Creo que hay una memoria, 

desde luego, a tener muy en cuenta, pero 



180 

 
 

 

conta, pero despois tamén hai as 

cuestións de conservación, de utilidade, 

a finalidade e todo iso debe estar 

incardinado nunha actuación que sexa 

global. E esa actuación global debe de 

ser pensada. Eu creo que o primeiro é 

expresar a vontade, creo que se está 

facendo, creo que é bo que haxa un 

acordo nesa dirección. Pero bueno, sen 

que sirva de precedente, —permítame a 

brincadeira, señora Gallego— paréceme 

que algunha das reflexións que ten 

aportado nesta intervención que acaba 

de facer no Pleno creo que non deben 

de caer en saco roto, entre outras 

cuestións porque estamos a falar de 

patrimonio municipal e polo tanto creo 

que deberemos pensar moi ben os pasos 

a dar. 

 

Eu boto en falta a posibilidade de que 

haxa un acordo unánime para intentar 

ter unha posición común entorno ó 

cárcere. Creo que acertariamos, se lle 

poría de algún xeito un punto e aparte a 

todas as situacións polémicas que se 

teñan producido en anos precedentes. E 

tamén teño que dicirlle unha cousa, 

señora Gallego: eu espero que ningún 

compañeiro ou compañeira de 

Corporación pola súa actividade 

municipal, por representar á veciños e 

veciñas, teña que ter ningún tipo de 

consecuencia penal. Polo tanto agardo 

que ningún concelleiro ou concelleira 

poida ter ningún tipo de consecuencia 

nese sentido. Non digo que vostede 

desexara nada, pero é certo que fixo 

unha referencia. Agardo que isto supoña 

un punto e aparte e que comecemos a 

falar do cárcere en termos de presente e 

de futuro, sendo conscientes de que 

queremos o mellor, pensando desde 

logo no seu valor histórico —sen 

dúbida ningunha— pero tamén 

pensando en que esa apertura ó público 

ten que facerse cun plan consensuado e 

pensando, como dicía con anterioridade 

o BNG, que estamos a falar tamén 

después también hay las cuestiones de 

conservación, de utilidad, la finalidad y 

todo eso debe estar incardinado en una 

actuación que sea global. Y esa 

actuación global debe de ser pensada. Yo 

creo que lo primero es expresar la 

voluntad, creo que se está haciendo, creo 

que es bueno que haya un acuerdo en esa 

dirección. Pero bueno, sin que sirva de 

precedente, —permítame la broma, 

señora Gallego— me parece que alguna 

de las reflexiones que ha aportado en 

esta intervención que acaba de hacer en 

el Pleno creo que no deben de caer en 

saco roto, entre otras cuestiones porque 

estamos hablando de patrimonio 

municipal y por lo tanto creo que 

deberemos pensar muy bien los pasos a 

dar. 

 

Yo echo en falta la posibilidad de que 

haya un acuerdo unánime para intentar 

tener una posición común entorno a la 

cárcel. Creo que acertaríamos, se le 

pondría de alguna manera un punto y 

aparte a todas las situaciones polémicas 

que se hayan producido en años 

precedentes. Y también tengo que decirle 

una cosa, señora Gallego: yo espero que 

ningún compañero o compañera de 

Corporación por su actividad municipal, 

por representar a los vecinos y vecinas, 

tenga que tener ningún tipo de 

consecuencia penal. Por lo tanto espero 

que ningún concejal o concejala pueda 

tener ningún tipo de consecuencia en ese 

sentido. No digo que usted deseara nada, 

pero es cierto que hizo una referencia. 

Espero que esto suponga un punto y 

aparte y que comencemos a hablar de la 

cárcel en términos de presente y de 

futuro, siendo conscientes de que 

queremos lo mejor, pensando desde 

luego en su valor histórico —sin duda 

ninguna— pero también pensando en que 

esa apertura al público tiene que hacerse 

con un plan consensuado y pensando, 

como decía con anterioridad el BNG, que 

estamos hablando también de una 
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dunha oportunidade. Estamos a falar 

dunha oportunidade en termos de 

cidade. Que se resolva o litixio xudicial, 

que sexa da mellor maneira posible para 

o patrimonio municipal e o que é da 

Coruña, se é posible que volva a A 

Coruña da mellor forma posible. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Lage. 

 

Procedemos á votación da moción. 

 

Votación da segunda moción 

presentada polo Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego 
 

Seguidamente por parte da Presidencia 

sométese a votación a segunda moción 

presentada polo Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego sobre o 

cárcere provincial emendada polo 

Grupo Municipal de Marea Atlántica, 

producíndose o seguinte resultado: 

 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota en contra o Grupo Municipal do 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Presidencia 
 

Apróbase a moción. 

 

oportunidad. Estamos hablando de una 

oportunidad en términos de ciudad. Que 

se resuelva el litigio judicial, que sea de 

la mejor manera posible para el 

patrimonio municipal y lo que es de A 

Coruña, a ser posible que vuelva a A 

Coruña de la mejor forma posible. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Lage. 

 

Procedemos a la votación de la moción. 

 

Votación de la segunda moción 

presentada por el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego 

 

Seguidamente por parte de la 

Presidencia se somete a votación a 

segunda moción presentada por el Grupo 

Municipal del Bloque Nacionalista 

Galego sobre la cárcel provincial 

emendada por el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica, produciéndose el 

siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota en contra el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

(Cs) (1 voto). 

 

Presidencia 

 

Se aprueba la moción. 
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130.- Moción presentada polo Grupo 

municipal do Bloque Nacionalista 

Galego emendada polo Grupo 

municipal de Marea Atlántica sobre o 

cárcere provincial. 

 

Acordo 
 

1.- Que o Concello da Coruña lle 

solicite á Xunta de Galicia a declaración 

do antigo cárcere provincial, situado a 

carón da Torre de Hércules, como Ben 

de Interese Cultural, co obxectivo de 

que así o Estado se comprometa 

decontado co seu mantemento e a súa 

apertura ao público, evitando un maior 

deterioro mentres non se negocia a súa 

cesión gratuíta. 

 

2.-Que dita declaración leve aparellada 

a redacción dun Plan Director de 

Conservación, como prevé o art. 90.2 

da LPCG, que recoñeza como usos 

compatibles a posibilidade de 

realización de actividades socioculturais 

no inmoble, dinamizadas directamente 

pola cidadanía. 

 

3.- Coa finalidade de frear 

urxentemente o deterioro do edificio, 

que o Concello da Coruña proceda á 

execución forzosa da resolución do 

anterior Goberno municipal que 

ordenaba o Ministerio a execución das 

obras necesarias para garantir a 

conservación do inmoble. 

 

Terceira.- Moción relativa á 

prevención e loita contra a ludopatía 

e outras adiccións sen substancia. 

 

O Grupo Municipal de Marea 

Atlántica presenta unha emenda a 

esta terceira moción do Grupo 

Municipal do BNG. 

 

Presidencia 

 

Seguinte moción do Bloque 

130.- Moción presentada por el Grupo 

municipal del Bloque Nacionalista 

Galego enmendada por el Grupo 

municipal de Marea Atlántica sobre la 

cárcel provincial. 

 

Acuerdo 

 

1.- Que el Ayuntamiento de A Coruña 

solicite a la Xunta de Galicia la 

declaración de la antigua cárcel 

provincial, situada al lado de la Torre de 

Hércules, como Bien de Interés Cultural, 

con el objetivo de que así el Estado se 

comprometa enseguida con su 

mantenimiento y su apertura al público, 

evitando un mayor deterioro mientras no 

se negocia su cesión gratuita. 

 

2.-Que dicha declaración lleve aparejada 

la redacción de un Plan Director de 

Conservación, como prevé el art. 90.2 de 

la LPCG, que reconozca como usos 

compatibles la posibilidad de realización 

de actividades socioculturales en el 

inmueble, dinamizadas directamente por 

la ciudadanía. 

 

3.- Con la finalidad de frenar 

urgentemente el deterioro del edificio, 

que el Ayuntamiento de A Coruña 

proceda a la ejecución forzosa de la 

resolución del anterior Gobierno 

municipal que ordenaba al Ministerio la 

ejecución de las obras necesarias para 

garantizar la conservación del inmueble. 

 

Tercera.- Moción relativa a la 

prevención y lucha contra la ludopatía y 

otras adicciones sin sustancia. 

 

El Grupo Municipal de Marea Atlántica 

presenta una enmienda la esta tercera 

moción del Grupo Municipal del BNG. 

 

 

Presidencia 

 

Siguiente moción del Bloque 
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Nacionalista Galego sobre a prevención 

e loita contra a ludopatía e outras 

adiccións sen substancia. 

 

Señora Veira. 

 

Señora Veira González  

 

Si. Esta moción tamén ten un engadido, 

vale?, a proposta da Marea Atlántica, 

que tamén aceptamos e polo tanto leo 

todo. Quedaría un novo punto que diría: 

instar ó Goberno do Estado a reformar a 

Lei Xeral de Comunicación 

Audiovisual e a Lei Xeral de 

Publicidade para que se regule a 

publicidade das casas de apostas e se 

limite que estas empresas poidan 

publicitarse para facer efectiva a 

protección do público infantil e xuvenil, 

e impulsar o real decreto de 

comunicacións comerciais das 

actividades do xogo e de xogo 

responsable co obxectivo de restrinxir a 

publicidade para xogos e apostas on 

line. 

 

E logo un segundo punto que sería: 

instar ó Goberno do Estado a aumentar 

o tipo aplicable no Imposto sobre 

Actividades do Xogo para casas de 

apostas e xogo on line. 

 

No punto 6 hai unha modificación que 

lerei despois.  

 

Tamén, tal e como figuraba na moción 

rexistrada, levamos un punto no que 

instamos á Xunta de Galiza a 

consensuar unha nova lei do xogo de 

acordo cos grupos políticos presentes 

no Parlamento galego e coas entidades 

que traballan na rehabilitación diaria de 

persoas con adicións sen substancia e 

ludopatías. 

 

Dous. Instar á Xunta de Galiza a 

considerar ás asociacións específicas 

dedicadas á rehabilitación a persoas con 

Nacionalista Galego sobre la prevención 

y lucha contra la ludopatía y otras 

adicciones sin sustancia. 

 

Señora Veira. 

 

Señora Veira González  

 

Sí. Esta moción también tiene un 

añadido, ¿vale?, a propuesta de la 

Marea Atlántica, que también aceptamos 

y por lo tanto leo todo. Quedaría un 

nuevo punto que diría: instar al 

Gobierno del Estado a reformar la Ley 

General de Comunicación Audiovisual y 

la Ley General de Publicidad para que se 

regule la publicidad de las casas de 

apuestas y se limite que estas empresas 

puedan publicitarse para hacer efectiva 

la protección del público infantil y 

juvenil, e impulsar el real decreto de 

comunicaciones comerciales de las 

actividades del juego y de juego 

responsable con el objetivo de restringir 

la publicidad para juegos y apuestas en 

línea. 

 

Y luego un segundo punto que sería: 

instar al Gobierno del Estado a aumentar 

el tipo aplicable en el Impuesto sobre 

Actividades del Juego para casas de 

apuestas y juego en línea. 

 

En el punto 6 hay una modificación que 

leeré después.  

 

También, tal y como figuraba en la 

moción registrada, llevamos un punto en 

el que instamos a la Xunta de Galicia a 

consensuar una nueva ley del juego de 

acuerdo con los grupos políticos 

presentes en el Parlamento gallego y con 

las entidades que trabajan en la 

rehabilitación diaria de personas con 

adicciones sin sustancia y ludopatías. 

 

Dos. Instar a la Xunta de Galicia a 

considerar a las asociaciones específicas 

dedicadas a la rehabilitación a personas 
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adiccións sen substancia ou ludopatías, 

nomeadamente Agalure na nosa cidade, 

como centros de referencia de 

tratamento que permitan a detección e 

derivación temperá por parte de 

facultativos e outras e outros 

profesionais a estas entidades. Estudar 

vías de colaboración entre a Policía 

Local e a Policía Nacional para que se 

realice un maior control e supervisión 

das persoas que entran nos salóns de 

xogos, nas casas de apostas ou noutro 

tipo de instalacións habilitadas para 

xogos ou apostas co fin de facer 

cumprir a lexislación en materia de 

acceso a estes lugares. Prohibir a 

publicidade sobre apostas, tanto casas 

de apostas, apostas on line e demais 

formas de xogo, nas instalacións 

municipais e demais soportes 

dependentes do Concello da Coruña. 

Iniciar desde o Concello da Coruña 

unha campaña de impacto masivo sobre 

o efecto do xogo que a ludopatía ten 

sobre a vida das persoas e a súa 

contorna. Dentro do programa “A 

Coruña educa” aumentar o número de 

charlas nos centros de ensino para a 

prevención de ludopatías e outras 

adiccións sen substancia e afondar 

noutro tipo de accións para previr este 

tipo de patoloxías na mocidade, así 

como noutros modelos de ocio e espazo 

de socialización. Elevar a taxa de 

apertura para casinos, bingos e salas de 

xogo. Aumentar a contía do convenio á 

Asociación Galega de Ludópatas 

Rehabilitados para que poida atender a 

elevada demanda de tratamento ás 

persoas con adiccións sen substancia e 

ludopatías, e trasladar este acordo ó 

Presidente da Xunta de Galiza e á 

Delegación do Goberno. 

 

 

Ben, eu creo que é un problema... e 

cremos desde o Bloque Nacionalista 

Galego que estamos diante dun 

problema social que afecta 

con adicciones sin sustancia o 

ludopatías, concretamente Agalure en 

nuestra ciudad, como centros de 

referencia de tratamiento que permitan la 

detección y derivación temprana por 

parte de facultativos y otras y otros 

profesionales la estas entidades. Estudiar 

vías de colaboración entre la Policía 

Local y la Policía Nacional para que se 

realice un mayor control y supervisión de 

las personas que entran en los salones de 

juegos, en las casas de apuestas o en otro 

tipo de instalaciones habilitadas para 

juegos o apuestas con el fin de hacer 

cumplir la legislación en materia de 

acceso a estos lugares. Prohibir la 

publicidad sobre apuestas, tanto casas de 

apuestas, apuestas en línea y demás 

formas de juego, en las instalaciones 

municipales y demás soportes 

dependientes del Ayuntamiento de A 

Coruña. Iniciar desde el Ayuntamiento de 

A Coruña una campaña de impacto 

masivo sobre el efecto del juego que la 

ludopatía tiene sobre la vida de las 

personas y su entorno. Dentro del 

programa “A Coruña educa” aumentar 

el número de charlas en los centros de 

enseñanza para la prevención de 

ludopatías y otras adicciones sin 

sustancia y ahondar en otro tipo de 

acciones para prevenir este tipo de 

patologías en la juventud, así como en 

otros modelos de ocio y espacio de 

socialización. Elevar la tasa de apertura 

para casinos, bingos y salas de juego. 

Aumentar la cuantía del convenio a la 

Asociación Gallega de Ludópatas 

Rehabilitados para que pueda atender la 

elevada demanda de tratamiento a las 

personas con adicciones sin sustancia y 

ludopatías, y trasladar este acuerdo al 

Presidente de la Xunta de Galicia y a la 

Delegación del Gobierno. 

 

Bien, yo creo que es un problema... y 

creemos desde el Bloque Nacionalista 

Galego que estamos ante un problema 

social que afecta especialmente a la 
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especialmente á mocidade, aínda que 

non só á mocidade.  

 

Eu vou dar uns pouquiños datos para 

que se entenda a dimensión social deste 

problema e tamén, evidentemente, o 

poder que ten o negocio do xogo 

actualmente. Un dos xigantes do 

negocio manexa unha cifra de negocios, 

ou manexou no ano pasado, de 

564.000.000 €, e outro grupo 

empresarial tivo de beneficio bruto de 

explotación no segundo trimestre deste 

ano 2019, 70,3 millóns de euros. Pero a 

carón desta cifra de negocios hai un 

problema social real. Na Coruña hai un 

salón de apostas por cada 10.000 

habitantes; en Galiza hai un por cada 

17.000 e no Estado un por cada 12.000. 

Polo tanto hai un problema e unha 

presenza excesiva deste tipo de 

instalacións. Non hai barrio coruñés, 

non hai barrio obreiro coruñés, sen un 

establecemento deste tipo. A idade 

media de inicio entre a xente que acude 

a pedir axuda polas ludopatías é de 18,2 

anos. É dicir, estamos falando da media, 

polo tanto hai moitísimos mozos que 

comezan sendo menores a xogar. No 

2010 xogaban on line 1,5 das persoas 

adolescentes, mentres que no 2014 esa 

cifra xa era dun 9%. Nos xogos de tipo 

presencial o gasto da poboación galega 

aumentou un 27% desde os 1.100 

millóns de euros en 2014 ós 1.400 en 

2017, e existen 3.600 máquinas de 

aposta nos locais de hostalería, un terzo 

máis das 2.400 autorizadas pola Xunta 

de Galiza nun Decreto de 2012. 

 

 

Polo tanto temos un problema social 

real, temos un problema de ludopatías.  

 

Eu quero agradecer á Asociación 

Galega de Ludópatas Rehabilitados o 

seu traballo diario, pero as 

Administracións temos que poñernos as 

pilas. Depende do Estado, depende da 

juventud, aunque no solo a la juventud.  

 

 

Yo voy a dar unos poquitos datos para 

que se entienda la dimensión social de 

este problema y también, evidentemente, 

el poder que tiene el negocio del juego 

actualmente. Uno de los gigantes del 

negocio maneja una cifra de negocios, o 

manejó en el año pasado, de 564.000.000 

€, y otro grupo empresarial tuvo de 

beneficio bruto de explotación en el 

segundo trimestre de este año 2019, 70,3 

millones de euros. Pero al lado de esta 

cifra de negocios hay un problema social 

real. En A Coruña hay un salón de 

apuestas por cada 10.000 habitantes; en 

Galicia hay uno por cada 17.000 y en el 

Estado uno por cada 12.000. Por lo tanto 

hay un problema y una presencia 

excesiva de este tipo de instalaciones. No 

hay barrio coruñés, no hay barrio obrero 

coruñés, sin un establecimiento de este 

tipo. La edad media de inicio entre la 

gente que acude a pedir ayuda por las 

ludopatías es de 18,2 años. Es decir, 

estamos hablando del promedio, por lo 

tanto hay muchísimos jóvenes que 

comienzan siendo menores a jugar. En el 

2010 jugaban en línea 1,5 de las 

personas adolescentes, mientras que en 

el 2014 esa cifra ya era de un 9%. En los 

juegos de tipo presencial el gasto de la 

población gallega aumentó un 27% desde 

los 1.100 millones de euros en 2014 a los 

1.400 en 2017, y existen 3.600 máquinas 

de apuesta en los locales de hostelería, 

un tercio más de las 2.400 autorizadas 

por la Xunta de Galicia en un Decreto de 

2012. 

 

Por lo tanto tenemos un problema social 

real, tenemos un problema de ludopatías.  

 

Yo quiero agradecer a la Asociación 

Gallega de Ludópatas Rehabilitados su 

trabajo diario, pero las Administraciones 

tenemos que ponernos las pilas. Depende 

del Estado, depende de la Xunta, pero 
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Xunta, pero tamén o Concello pode 

facer moito para loitar contra as 

ludopatías. 

 

Nada máis. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Veira. 

 

Polo Grupo Mixto, señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

A Federación Española de Xogadores 

de Azar Rehabilitados celebrou a 

semana pasada aquí na Coruña o seu 

congreso nacional co lema “Prevenir e 

concienciar”, un congreso no que se 

falaron de datos realmente alarmantes, 

sobre todo en mozos de entre 16 e 24 

anos, e no que se sacaron conclusións 

como que crece de xeito preocupante o 

número de mozos, moitos menores de 

idade, que se enganchan 

compulsivamente ás apostas e ós 

videoxogos on line. De feito no xogo on 

line as apostas deportivas son o 

principal atractivo dos ludópatas, 

seguidas moi de preto polo póquer, polo 

que a proliferación das casas de apostas, 

sobre todo cerca de colexios, supoñen 

un risco potencial para os escolares, 

porque a tendencia do xogo móvese 

nesa dirección. 

 

É que o mundo do xogo moito cambiou 

dende os máis de 30 anos que ten a 

desfasada norma que regula o xogo, de 

cando só había bingos, casinos, 

máquinas tragaperras. Internet 

provocou, sen dúbida, o incremento das 

apostas e por iso é tan urxente unha 

nova norma adecuada a este tempo. 

 

A Xunta de Galicia a finais do ano 

pasado constituíu un grupo de traballo, 

a Comisión do Xogo, que redactou o 

borrador que agora xa é un anteproxecto 

también el Ayuntamiento puede hacer 

mucho para luchar contra las ludopatías. 

 

 

Nada más. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Veira. 

 

Por el Grupo Mixto, señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

La Federación Española de Jugadores de 

Azar Rehabilitados celebró la semana 

pasada aquí en A Coruña su congreso 

nacional con el lema “Prevenir y 

concienciar”, un congreso en el que se 

hablaron de datos realmente alarmantes, 

sobre todo en jóvenes de entre 16 y 24 

años, y en el que se sacaron conclusiones 

como que crece de manera preocupante 

el número de jóvenes, muchos menores 

de edad, que se enganchan 

compulsivamente a las apuestas y a los 

videojuegos en línea. De hecho en el 

juego en línea las apuestas deportivas 

son el principal atractivo de los 

ludópatas, seguidas muy de cerca por el 

póquer, por lo que la proliferación de las 

casas de apuestas, sobre todo cerca de 

colegios, suponen un riesgo potencial 

para los escolares, porque la tendencia 

del juego se mueve en esa dirección. 

 

Es que el mundo del juego mucho cambió 

desde los más de 30 años que tiene la 

desfasada norma que regula el juego, de 

cuando solo había bingos, casinos, 

máquinas tragaperras. Internet provocó, 

sin duda, el incremento de las apuestas y 

por eso es tan urgente una nueva norma 

adecuada la este tiempo. 

 

La Xunta de Galicia a finales del año 

pasado constituyó un grupo de trabajo, la 

Comisión del Juego, que redactó el 

borrador que ahora ya es un 
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acorde, supostamente, coas demandas 

actuais e avances tecnolóxicos.  

 

 

En Cidadanos alegrámonos que nese 

anteproxecto vaian incluídas algunhas 

das propostas que lles deron traslado á 

Xunta como mocións do noso Partido 

presentadas en numerosos concellos de 

toda Galicia, propostas como a 

expresada ante a preocupación de que 

os menores accedan a actividades 

prohibidas ou a determinados locais, 

con risco de caer en condutas adictivas, 

e polo tanto prohibir a apertura de casas 

de apostas nas inmediacións de centros 

escolares, institutos, centros xuvenís e 

zonas de alto tránsito de menores de 

idade. 

 

Outra das propostas era desenvolver 

campañas de concienciación para os 

proxenitores e os menores de idade 

sobre os riscos que conleva o xogo e as 

altas cifras de ludopatía que se están 

rexistrando ente os máis novos. E tamén 

propuxemos que os concellos 

colaborasen cos Corpos e Forzas de 

Seguridade na inspección e 

funcionamento dos mecanismos de 

identificación de xogadores, e poder 

detectar así posibles menores de idade 

que poden ter accedido a eses 

establecementos. 

 

Parécenos, pois, moi importante tamén 

que as Administracións Públicas dean 

exemplo en todo o que dependa do 

Concello e que elimine calquera 

publicidade sobre apostas. Somos 

conscientes que desde aquí non 

podemos loitar contra que personaxes 

públicos, importantes referentes para 

nenos e adolescentes, publiciten ou 

prescriban este tipo de servizos, pero a 

lo menos si podemos contribuír a non 

difundilos desde os soportes 

dependentes do Concello. Incluso 

gustaríanos ir máis alá no tema da 

anteproyecto acorde, supuestamente, con 

las demandas actuales y avances 

tecnológicos.  

 

En Ciudadanos nos alegramos que en ese 

anteproyecto vayan incluidas algunas de 

las propuestas que les dieron traslado a 

la Xunta como mociones de nuestro 

Partido presentadas en numerosos 

ayuntamientos de toda Galicia, 

propuestas como la expresada ante la 

preocupación de que los menores 

accedan a actividades prohibidas o a 

determinados locales, con riesgo de caer 

en conductas adictivas, y por lo tanto 

prohibir la apertura de casas de apuestas 

en las cercanías de centros escolares, 

institutos, centros juveniles y zonas de 

alto tránsito de menores de edad. 

 

Otra de las propuestas era desarrollar 

campañas de concienciación para los 

progenitores y los menores de edad sobre 

los riesgos que conlleva el juego y las 

altas cifras de ludopatía que se están 

registrando ente los más jóvenes. Y 

también propusimos que los 

ayuntamientos colaboraran con los 

Cuerpos y Fuerzas de Seguridad en la 

inspección y funcionamiento de los 

mecanismos de identificación de 

jugadores, y poder detectar así posibles 

menores de edad que pueden haber 

accedido la esos establecimientos. 

 

Nos parece, pues, muy importante 

también que las Administraciones 

Públicas den ejemplo en todo lo que 

dependa del Ayuntamiento y que elimine 

cualquier publicidad sobre apuestas. 

Somos conscientes que desde aquí no 

podemos luchar contra que personajes 

públicos, importantes referentes para 

niños y adolescentes, publiciten o 

prescriban este tipo de servicios, pero 

por lo menos sí podemos contribuir a no 

difundirlos desde los soportes 

dependientes del Ayuntamiento. Incluso 

nos gustaría ir más allá en el tema de la 
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publicidade e que se aplicaran 

limitacións publicitarias tamén en 

calquera espazo que estea preto de 

colexios, centros xuvenís ou institutos. 

 

Por todo iso, evidentemente, imos 

apoiar esta moción. 

 

Presidencia 

 

Moitas grazas, señora Martínez. 

 

Pola Marea Atlántica, señora Delso. 

 

Señora Delso Carreira 
 

Si, moitas grazas. 

 

Vaia por diante o noso apoio a esta 

moción que pon o foco, como xa se 

comentou, nun problema social crecente 

no noso país, especialmente entre a 

xente máis nova. Creo que é importante, 

como comenta Avia, dar datos para 

darnos conta da dimensión do 

problema. Creo que todas e todos 

podemos observar como nos últimos 

anos incrementáronse substancialmente 

a presenza de casas de apostas en todas 

as cidades, incrementándose tamén a 

publicidade de apostas deportivas, 

especialmente nos medios de 

comunicación e en eventos deportivos, 

derivados, por certo, de importantes 

contratos de patrocinio con clubs 

deportivos. Especialmente, tamén, en 

retransmisións en directo, chegando a 

referenciar —como xa se dixo tamén— 

a persoeiros relevantes para animar así a 

participar destas apostas. Trátase dun 

sistema de xogo moi aditivo e invasivo 

que afecta principalmente á poboación 

máis vulnerable, que normalmente non 

pode acceder a un traballo estable, dado 

o paro crónico, tentándoa a arriscar as 

súas rendas gañadas en traballos 

precarios. Non é estraño que nos barrios 

e localidades onde menos renda hai 

sexa onde as políticas neoliberais 

publicidad y que se aplicaran 

limitaciones publicitarias también en 

cualquier espacio que esté cerca de 

colegios, centros juveniles o institutos. 

 

Por todo ello, evidentemente, vamos a 

apoyar esta moción. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez. 

 

Pola Marea Atlántica, señora Delso. 

 

Señora Delso Carreira 

 

Sí, muchas gracias. 

 

Vaya por delante nuestro apoyo a esta 

moción que pone el foco, como ya se 

comentó, en un problema social creciente 

en nuestro país, especialmente entre la 

gente más joven. Creo que es importante, 

como comenta Avia, dar datos para 

darnos cuenta de la dimensión del 

problema. Creo que todas y todos 

podemos observar cómo en los últimos 

años se incrementó sustancialmente la 

presencia de casas de apuestas en todas 

las ciudades, incrementándose también la 

publicidad de apuestas deportivas, 

especialmente en los medios de 

comunicación y en eventos deportivos, 

derivados, por cierto, de importantes 

contratos de patrocinio con clubes 

deportivos. Especialmente, también, en 

retransmisiones en directo, llegando a 

referenciar —como ya se dijo también— 

a figuras relevantes para animar así a 

participar de estas apuestas. Se trata de 

un sistema de juego muy adictivo e 

invasivo que afecta principalmente a la 

población más vulnerable, que 

normalmente no puede acceder a un 

trabajo estable, dado el paro crónico, 

tentándola a arriesgar sus rentas 

ganadas en trabajos precarios. No es 

extraño que en los barrios y localidades 

donde menos renta hay sea donde las 
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causan máis efectos negativos por mor 

das casas de apostas. Estas afectan 

especialmente á mocidade onde a falta 

de expectativa e de futuro estable é o 

caldo de cultivo perfecto para doses 

rápidas de adrenalina, onde conseguir 

cartos sen esforzo. Unha perigosa forma 

de ocio que nos casos máis graves 

deriva en adicción. 

 

 

Isto dicía un rapaz que recoñecía 

problemas co xogo nunha reportaxe 

recente: é a falta de alternativas de ocio 

que temos a mocidade que somos dun 

barrio normal. Entras na casa de 

apostas, e non só se vas a xogar, tes 

cervexa a 50 céntimos, te invitan a un 

café e podes ver o fútbol que é de pago.  

 

 

Desgraciadamente neste negocio a 

mocidade é un nicho de mercado. 

Segundo o Plan Nacional sobre Drogas 

140.000 adolescentes de entre 14 e 18 

anos apostaron on line só en 2016. Ao 

cumprir os 18 anos este dato duplícase 

ó non ter restricións para apostar e a 

facilidade de acceso dende os seus 

móbiles, ordenadores ou dende calquera 

das miles de salas de apostas que hai 

actualmente en todo o Estado. A 

porcentaxe de menores de idade con 

problemas de adicción ó xogo triplica a 

poboación en xeral, segundo datos do 

programa “Ludens” desenvolvido pola 

Universidade de Valencia. Todos os 

expertos consultados coinciden en pedir 

unha lexislación máis exixente tanto no 

referente ó acceso ós locais como no 

que respecta á publicidade. A este 

respecto, en 2018 só o gasto en 

márketing superou os 300.000 millóns 

de euros, 170 deles en publicidade. 

 

Por todo isto é fundamental, como 

recolle a moción, que dende a Xunta de 

Galicia se consensúe definitivamente 

unha nova lei do xogo, así como limitar 

políticas neoliberales causan más efectos 

negativos por mor de las casas de 

apuestas. Estas afectan especialmente a 

la juventud donde la falta de expectativa 

y de futuro estable es el caldo de cultivo 

perfecto para dosis rápidas de 

adrenalina, donde conseguir dinero sin 

esfuerzo. Una peligrosa forma de ocio 

que nos casos más graves deriva en 

adicción. 

 

Esto decía un chico que reconocía 

problemas con el juego en un reportaje 

reciente: es la falta de alternativas de 

ocio que tenemos la juventud que somos 

de un barrio normal. Entras en la casa de 

apuestas, y no solo si vas a jugar, tienes 

cerveza a 50 céntimos, te invitan a un 

café y puedes ver el fútbol que es de 

pago.  

 

Desgraciadamente en este negocio la 

juventud es un nicho de mercado. Según 

el Plan Nacional sobre Drogas 140.000 

adolescentes de entre 14 y 18 años 

apostaron en línea solo en 2016. Al 

cumplir los 18 años este dato se duplica 

al no tener restricciones para apostar y 

la facilidad de acceso desde sus móviles, 

ordenadores o desde cualquiera de las 

miles de salas de apuestas que hay 

actualmente en todo el Estado. El 

porcentaje de menores de edad con 

problemas de adicción al juego triplica 

la población en general, según datos del 

programa “Ludens” desarrollado por la 

Universidad de Valencia. Todos los 

expertos consultados coinciden en pedir 

una legislación más exigente tanto en lo 

referente al acceso a los locales como en 

lo que respecta a la publicidad. A este 

respecto, en 2018 solo el gasto en 

márquetin superó los 300.000 millones 

de euros, 170 de ellos en publicidad. 

 

Por todo esto es fundamental, como 

recoge la moción, que desde la Xunta de 

Galicia se consensue definitivamente una 

nueva ley del juego, así como limitar la 
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a publicidade do xogo, as apostas e 

reforzar a protección das persoas máis 

vulnerables fronte ás adiccións, 

especialmente dos menores. 

 

Dos documentos que podería establecer 

unha nova normativa é un real decreto 

de comunicacións comerciais das 

actividades do xogo e xogo responsable 

que leva anos durmido no caixón do 

Ministerio de Facenda. 

 

E xa para rematar dar uns pequenos 

datos no que respecta ós programas que 

desenvolve o Concello da Coruña a este 

respecto e lembrar que durante os 

últimos anos incrementáronse os 

acordos de colaboración con entidades 

sociais, entre elas Agalure, —aproveitar 

tamén para parabenizar a esta entidade 

polo seu traballo diario— e tamén se 

incrementaron as actividades incluídas 

no programa municipal de prevención 

das drogodependencias e outras 

adiccións, aumentando o número de 

talleres, tanto en centros escolares coma 

dirixidos a nais e pais, chegando a preto 

de 10.000 rapaces en 2018, e así mesmo 

aumentáronse o número de actividades 

e iniciativas de lecer saudable 

organizadas directamente pola 

mocidade a través, entre outros, do 

programa de lecer saudable 

“Nocturnia”, favorecendo e afondando 

noutros modelos de ocio. É para nós 

imprescindible tamén seguir traballando 

nesta liña. 

 

 

Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Delso. 

 

Señora Gutiérrez polo Grupo Popular. 

 

Señora Gutiérrez Roselló 
 

publicidad del juego, las apuestas y 

reforzar la protección de las personas 

más vulnerables frente a las adicciones, 

especialmente de los menores. 

 

De los documentos que podría establecer 

una nueva normativa es un real decreto 

de comunicaciones comerciales de las 

actividades del juego y juego responsable 

que lleva años dormido en el cajón del 

Ministerio de Hacienda. 

 

Y ya para finalizar dar unos pequeños 

datos en lo que respecta a los programas 

que desarrolla el Ayuntamiento de A 

Coruña a este respecto y recordar que 

durante los últimos años se 

incrementaron los acuerdos de 

colaboración con entidades sociales, 

entre las eres Agalure, —aprovechar 

también para felicitar la esta entidad por 

su trabajo diario— y también se 

incrementaron las actividades incluidas 

en el programa municipal de prevención 

de las drogodependencias y otras 

adicciones, aumentando el número de 

talleres, tanto en centros escolares como 

dirigidos a madres y padres, llegando a 

cerca de 10.000 chicos en 2018, y 

asimismo se aumentaron el número de 

actividades e iniciativas de ocio 

saludable organizadas directamente por 

la juventud a través, entre otros, del 

programa de ocio saludable 

“Nocturnia”, favoreciendo y ahondando 

en otros modelos de ocio. Es para 

nosotros imprescindible también seguir 

trabajando en esta línea. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Delso. 

 

Señora Gutiérrez por el Grupo Popular. 

 

Señora Gutiérrez Roselló 
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Grazas. 

 

Debatemos neste punto un tema sobre o 

que creo deberiamos estar todos moi de 

acordo —e parece que é así— por ser 

unha das principais preocupacións que 

están a expor pais e nais e comunidade 

educativa, polo que non podemos máis 

que aprobar a moción do BNG.  

 

 

Os motivos son elementais. En primeiro 

lugar, os datos que se achegan no 

documento son irrefutables ademais de 

moi preocupantes, e como é obvio, os 

políticos debemos de axuntar os 

esforzos para mellorar a vida dos nosos 

cidadáns e protexer os grupos 

vulnerables de todos aqueles riscos 

inherentes ao desenvolvemento da nosa 

sociedade. 

 

Doutra banda, ten unha relevancia de 

primeira orde no ámbito social e do 

lecer, que pode ocasionar problemas 

transcendentes, entre os que se atopa o 

xogo patolóxico considerado 

clinicamente como un trastorno aditivo 

co mesmo diagnóstico que a 

drogodependencia. 

 

Con todo, do mesmo xeito que ocorre 

en tantas outras actividades na nosa 

sociedade, o xogo atópase nun 

momento de evolución que está a 

transformar unha actividade lúdica na 

esfera do persoal nunha empresa 

económica de primeiro nivel.  

 

Neste marco, é preciso sinalar que non 

fai nin dous meses que o Grupo 

Popular presentaba no Parlamento 

unha proposta de resolución, e leo 

textualmente: instar á Xunta de Galicia 

a iniciar os traballos para a 

elaboración dunha nova lei de xogo que 

substitúa a normativa en vigor, 

solicitando que se actualicen os seus 

preceptos e recóllanse as necesidades 

Gracias. 

 

Debatimos en este punto un tema sobre el 

que creo deberíamos estar todos muy de 

acuerdo —y parece que es así— por ser 

una de las principales preocupaciones que 

están planteando padres y madres y 

comunidad educativa, por lo que no 

podemos más que aprobar la moción del 

BNG.  

 

Los motivos son elementales. En primer 

lugar, los datos que se aportan en el 

documento son irrefutables además de 

muy preocupantes, y como es obvio, los 

políticos debemos de aunar los esfuerzos 

para mejorar la vida de nuestros 

ciudadanos y proteger los grupos 

vulnerables de todos aquellos riesgos 

inherentes al desarrollo de nuestra 

sociedad. 

 

Por otro lado, tiene una relevancia de 

primer orden en el ámbito social y del 

ocio, que puede ocasionar problemas 

trascendentes, entre los que se encuentra 

el juego patológico considerado 

clínicamente como un trastorno adictivo 

con el mismo diagnóstico que la 

drogodependencia. 

 

No obstante, al igual que ocurre en tantas 

otras actividades en nuestra sociedad, el 

juego se encuentra en un momento de 

evolución que está transformando una 

actividad lúdica en la esfera de lo 

personal en una empresa económica de 

primer nivel.  

 

En este marco, es preciso señalar que no 

hace ni dos meses que el Grupo Popular 

presentaba en el Parlamento una 

propuesta de resolución, y leo 

textualmente: instar a la Xunta de Galicia 

a iniciar los trabajos para la elaboración 

de una nueva ley de juego que sustituya 

la normativa en vigor, solicitando que se 

actualicen sus preceptos y se recojan las 

necesidades de la sociedad actual, 
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da sociedade actual, mantendo os 

controis necesarios que corresponden á 

Administración para obter unha 

conciencia xeral do xogo responsable. 

Curiosamente a reacción dos grupos foi 

a seguinte: o PSOE abstívose e Mareas 

votou en contra, moito máis 

preocupado polo que pasa en Europa 

que da obrigación que temos de 

xestionar aquí os nosos problemas. 

Parece incrible que ás veces non 

sexamos capaces de distinguir entre a 

necesidade de aprobar iniciativas que 

acheguen solidez encamiñadas a 

resolver os problemas da cidadanía das 

necesidades e intereses partidistas. 

 

É evidente que a Xunta xa tomou 

conciencia desta preocupación social 

contorna ao xogo, polo que se está 

traballando a través dun grupo que 

elaborará as propostas 

correspondentes. Neste grupo están 

representados todos os sectores cuxas 

contribucións son importantes para 

previr as consecuencias desta conduta 

aditiva. Forman parte do grupo de 

traballo a Universidade de Santiago, a 

Consellería de Sanidade, de Educación, 

de Política Social, a Dirección Xeral de 

Emerxencia e Interior e, como non pode 

ser doutra maneira, as asociacións que 

loitan contra a ludopatía.  

 

 

O Goberno galego está plenamente 

comprometido coa prevención da 

ludopatía, por iso comezou a traballar 

nesta lei que garanta un xogo 

responsable, establecendo límites e 

controis no seu desenvolvemento. 

Incidirase ademais especialmente no 

control de acceso de menores aos 

establecementos de xogo e nas medidas 

limitativas da publicidade. 

 

A actual normativa de xogo en Galicia 

xa prohibe o acceso de menores a todos 

os establecementos de xogo e fixa unha 

manteniendo los controles necesarios que 

corresponden a la Administración para 

obtener una conciencia general del juego 

responsable. Curiosamente la reacción de 

los grupos fue la siguiente: el PSOE se 

abstuvo y Mareas votó en contra, mucho 

más preocupado por lo que pasa en 

Europa que de la obligación que tenemos 

de gestionar aquí nuestros problemas. 

Parece increíble que a veces no seamos 

capaces de distinguir entre la necesidad 

de aprobar iniciativas que aporten solidez 

encaminadas a resolver los problemas de 

la ciudadanía de las necesidades e 

intereses partidistas. 

 

 

Es evidente que la Xunta ya ha tomado 

conciencia de esta preocupación social 

entorno al juego, por lo que se está 

trabajando a través de un grupo que 

elaborará las propuestas 

correspondientes. En este grupo están 

representados todos los sectores cuyas 

contribuciones son importantes para 

prevenir las consecuencias de esta 

conducta adictiva. Forman parte del 

grupo de trabajo la Universidad de 

Santiago, la Consellería de Sanidad, de 

Educación, de Política Social, la 

Dirección General de Emergencia e 

Interior y, como no puede ser de otra 

manera, las asociaciones que luchan 

contra la ludopatía.  

 

El Gobierno gallego está plenamente 

comprometido con la prevención de la 

ludopatía, por eso ha comenzado a 

trabajar en esta ley que garantice un 

juego responsable, estableciendo límites 

y controles en su desarrollo. Se incidirá 

además especialmente en el control de 

acceso de menores a los establecimientos 

de juego y en las medidas limitativas de 

la publicidad. 

 

La actual normativa de juego en Galicia 

ya prohíbe el acceso de menores a todos 

los establecimientos de juego y fija una 
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distancia mínima aos centros oficiais 

que imparten ensino regrado a menores 

de idade. 

 

Por último, será necesario considerar 

que toda estratexia de xogo responsable 

debe implicar tanto á Administración 

como ás empresas do sector e os 

xogadores, polo que será necesario ter 

en conta que os intereses dos diferentes 

axentes non poden coincidir. Todo iso 

obriga a que sexa a Administración 

quen conxugue estes intereses civís e 

económicos, salvagardando en todo 

momento o dereito á saúde e ao 

benestar dos cidadáns. Esta é a razón 

de ser dos protocolos de xogo 

responsable e o motivo polo cal deben 

cumprirse de forma eficiente, evitando 

que se convertan simplemente nunha 

forma de dar unha boa imaxe social. 

 

Finalmente, desde o Concello 

deberemos avanzar rapidamente nos 

compromisos inherentes ás nosas 

competencias tanto en materia de 

colaboración policial como nas 

limitacións de publicidade nas 

instalacións municipais. 

 

Grazas. 

 

(Óese ruído dun golpe no escano do 

señor Celemín Santos) 

 

Presidencia 
 

(Risas) Perdón. Señora Neira. 

 

Señor Celemín Santos 

 

As miñas desculpas (Risas) 

 

Presidencia 

 

Señora Neira, a súa quenda.  

 

Señor Celemín Santos 

 

distancia mínima a los centros oficiales 

que imparten enseñanza reglada a 

menores de edad. 

 

Por último, será necesario considerar que 

toda estrategia de juego responsable debe 

implicar tanto a la Administración como 

a las empresas del sector y los jugadores, 

por lo que será necesario tener en cuenta 

que los intereses de los diferentes agentes 

no pueden coincidir. Todo ello obliga a 

que sea la Administración quien conjugue 

estos intereses civiles y económicos, 

salvaguardando en todo momento el 

derecho a la salud y al bienestar de los 

ciudadanos. Esta es la razón de ser de los 

protocolos de juego responsable y el 

motivo por el cual deben cumplirse de 

forma eficiente, evitando que se 

conviertan simplemente en una forma de 

dar una buena imagen social. 

 

Finalmente, desde el Concello deberemos 

avanzar rápidamente en los compromisos 

inherentes a nuestras competencias tanto 

en materia de colaboración policial como 

en las limitaciones de publicidad en las 

instalaciones municipales. 

 

 

Gracias. 

 

(Se oye ruido de un golpe en el escaño 

del señor Celemín Santos) 

 

Presidencia 
 

(Risas) Perdón. Señora Neira. 

 

Señor Celemín Santos 
 

Mis disculpas (Risas) 

 

Presidencia 
 

Señora Neira, su turno.  

 

Señor Celemín Santos 
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Coñécese que o mobiliario xa ten certa 

antigüidade (risas) e non soporta a 

presión do Pleno (risas). 

 

Descúlpeme. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Moitas grazas, señora Alcaldesa. 

 

Quérome poñer seria a pesar de que o 

señor Celemín pónnolo realmente 

difícil, porque o tema ben o merece e 

ademais é unha cuestión na que eu creo 

que ten que aplaudirse a unanimidade 

entre os grupos políticos, e así ten que 

seguir sendo. 

 

A ninguén se nos escapa, bo pois que as 

realidades dos números que plasman 

negro sobre branco na exposición de 

motivos que fai o BNG na súa moción é 

loxicamente unha situación que podería 

estar en situación de alerta. É certo que 

temos unha Lei do Xogo que vén do ano 

85, é certo que agora se está 

modificando e é verdade que a 

conciencia que neste momento existe 

sobre as adiccións ao xogo, sobre a 

ludopatía, pois son consecuencia dunha 

realidade que seguramente asociacións 

como Agalure ou federacións como a de 

FEJAR levan anos alertando que é as 

idades cada vez máis temperás nas que 

os nenos empezan a introducirse nunha 

senda perigosa, ante o descoñecemento 

en moitas ocasións dos seus pais e nais. 

 

 

 

Ás dezaseis horas e dez minutos sae do 

Salón de Sesións o señor Martínez 

Durán. 

 

Desde o Grupo municipal e desde o 

Partido Socialista, desde logo é unha 

cuestión temos na nosa axenda e así llo 

trasladamos a Agalure. Incrementarase 

a achega que se lle fai a esta 

Se conoce que el mobiliario ya tiene 

cierta antigüedad (risas) y no soporta la 

presión del Pleno (risas). 

 

Discúlpeme. 

 

Señora Neira Fernández 
 

Muchas gracias, señora Alcaldesa. 

 

Me quiero poner seria a pesar de que el 

señor Celemín nos lo pone realmente 

difícil, porque el tema bien lo merece y 

además es una cuestión en la que yo creo 

que tiene que aplaudirse la unanimidad 

entre los grupos políticos, y así tiene que 

seguir siendo. 

 

A nadie se nos escapa, bueno pues que 

las realidades de los números que 

plasman negro sobre blanco en la 

exposición de motivos que hace el BNG 

en su moción es lógicamente una 

situación que podría estar en situación de 

alerta. Es cierto que tenemos una Ley del 

Juego que viene del año 85, es cierto que 

ahora se está modificando y es verdad 

que la conciencia que en este momento 

existe sobre las adicciones al juego, sobre 

la ludopatía, pues son consecuencia de 

una realidad que seguramente 

asociaciones como Agalure o 

federaciones como la de FEJAR llevan 

años alertando que es las edades cada vez 

más tempranas en las que los niños 

empiezan a adentrarse en una senda 

peligrosa, ante el desconocimiento en 

muchas ocasiones de sus padres y 

madres. 

 

A las dieciséis horas y diez minutos sale 

del Salón de Sesiones el señor Martínez 

Durán. 

 

Desde el Grupo municipal y desde el 

Partido Socialista, desde luego es una 

cuestión tenemos en nuestra agenda y así 

se lo hemos trasladado a Agalure. Se 

incrementará la aportación que se le hace 
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asociación, tendo en conta que é unha 

asociación que leva anos loitando pola 

visibilización, —que o fai e faio ben— e 

que ademais é en moitas ocasións quen 

veu adiantándose á realidade social 

que acaba enredadas en operacións, 

como a “Operación Arcade” o outro 

día, e que empeza a iluminar a lámpada 

de quen estou á fronte das 

Administracións Públicas. 

 

 

Eu non podo estar máis que de acordo 

en todo o que se expón, tanto no que se 

inste ao Goberno do Estado, goberne 

quen goberne, como o que se establece 

do que ten que ser o compromiso deste 

Goberno municipal, e o compromiso 

deste Goberno municipal é que 

indubidablemente imos esperar a esa 

lei do xogo, pero se esa lei do xogo 

atrasásese teriamos que ser nós os que 

establecésemos —a través dunha 

modificación nas nosas ordenanzas— 

que evidentemente para conceder unha 

licenza… sei que a Lei de 

Emprendemento establece que as salas 

de xogo e apostas pódense abrir cunha 

comunicación previa, pero aí terán que 

estar os nosos servizos xurídicos para 

que se estableza se se pode facer dunha 

maneira máis restritiva, tendo en conta 

a distancia, non soamente aos centros 

educativos, senón tamén aos centros 

que son de lecer e esparexemento 

xuvenil —que os hai— e tamén a 

distancia entre eles. 

 

 

Nós esta semana solicitaremos á Xunta 

de Galicia, que é quen concede eses 

permisos antes de que se efectúe a 

comunicación previa, para que nos dea 

unha listaxe de todos aqueles permisos 

que hai concedidos no noso termo 

municipal, co fin de que os Servizos 

Municipais poidan facernos ese mapa 

de cantas casas de xogo e apostas 

temos. E aínda así estariamos a atallar, 

a esta asociación, teniendo en cuenta que 

es una asociación que lleva años 

luchando por la visibilización, —que lo 

hace y lo hace bien— y que además es en 

muchas ocasiones quien ha venido 

adelantándose a la realidad social que 

acaba enredadas en operaciones, como la 

“Operación Arcade” el otro día, y que 

empieza a iluminar la bombilla de 

quienes estamos al frente de las 

Administraciones Públicas. 

 

Yo no puedo estar más que de acuerdo en 

todo lo que se plantea, tanto en lo que se 

inste al Gobierno del Estado, gobierne 

quien gobierne, como lo que se establece 

de lo que tiene que ser el compromiso de 

este Gobierno municipal, y el 

compromiso de este Gobierno municipal 

es que indudablemente vamos a esperar a 

esa ley del juego, pero si esa ley del 

juego se retrasase tendríamos que ser 

nosotros los que estableciéramos —a 

través de una modificación en nuestras 

ordenanzas— que evidentemente para 

conceder una licencia… sé que la Ley de 

Emprendimiento establece que las salas 

de juego y apuestas se pueden abrir con 

una comunicación previa, pero ahí 

tendrán que estar nuestros servicios 

jurídicos para que se establezca si se 

puede hacer de una manera más 

restrictiva, teniendo en cuenta la 

distancia, no solamente a los centros 

educativos, sino también a los centros 

que son de ocio y esparcimiento juvenil 

—que los hay— y también la distancia 

entre ellos. 

 

Nosotros esta semana solicitaremos a la 

Xunta de Galicia, que es quien concede 

esos permisos antes de que se efectúe la 

comunicación previa, para que nos dé un 

listado de todos aquellos permisos que 

hay concedidos en nuestro término 

municipal, con el fin de que los Servicios 

Municipales puedan hacernos ese mapa 

de cuántas casas de juego y apuestas 

tenemos. Y aún así estaríamos atajando, o 
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ou polo menos cortando, ou polo menos 

poñendo no punto de mira para que os 

pais e as nais soubesen que estamos 

diante dunha situación que é de grave 

risco para os nosos fillos, estariamos a 

atacar soamente unha parte pequena do 

problema, porque loxicamente 

atopámonos con todo o que é o xogo 

por internet, con todo o que son as 

adiccións dixitais que en ocasións son 

difíciles de detectar. 

 

Desde o ámbito local nosa capacidade 

está na de concienciar e educar, e imos 

tratar de que as AMPAS responden —

que sempre o fan— pero que tamén o 

fagan os centros educativos, non 

soamente os centros educativos de 

secundaria, aos que xa se está indo. 

Quizais é necesario que adiantemos 

esas charlas, adaptadas, loxicamente, á 

linguaxe de cada idade, para que os 

nenos e as nenas tamén de educación 

primaria e os pais en escolas de pais, 

en todas esas charlas que se poden dar, 

ou simplemente en campañas de 

publicidade. Hai moitos pais e nais que 

non acoden ás escolas por falta de 

tempo, por falta de interese ou por falta 

de motivación.  

 

Que sexamos capaces de ser 

conscientes do perigo que está a axexar 

aos nosos fillos, que xa non soamente é 

o consumo de substancias, senón que 

temos unha realidade ao alcance da súa 

man que pode ter consecuencias 

absolutamente devastadoras. Aí estará 

o Goberno local, aí estará, desde logo, 

esta concelleira e estará o Partido 

Socialista. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Neira. 

 

Pasamos á votación da moción. 

por lo menos cortando, o por lo menos 

poniendo en el punto de mira para que los 

padres y las madres supieran que estamos 

ante una situación que es de grave riesgo 

para nuestros hijos, estaríamos atacando 

solamente una parte pequeña del 

problema, porque lógicamente nos 

encontramos con todo lo que es el juego 

por internet, con todo lo que son las 

adicciones digitales que en ocasiones son 

difíciles de detectar. 

 

Desde el ámbito local nuestra capacidad 

está en la de concienciar y educar, y 

vamos a tratar de que las AMPAS 

responden —que siempre lo hacen— 

pero que también lo hagan los centros 

educativos, no solamente los centros 

educativos de secundaria, a los que ya se 

está yendo. Quizás es necesario que 

adelantemos esas charlas, adaptadas, 

lógicamente, al lenguaje de cada edad, 

para que los niños y las niñas también de 

educación primaria y los padres en 

escuelas de padres, en todas esas charlas 

que se pueden dar, o simplemente en 

campañas de publicidad. Hay muchos 

padres y madres que no acuden a las 

escuelas por falta de tiempo, por falta de 

interés o por falta de motivación.  

 

Que seamos capaces de ser conscientes 

del peligro que está acechando a nuestros 

hijos, que ya no solamente es el consumo 

de sustancias, sino que tenemos una 

realidad al alcance de su mano que puede 

tener consecuencias absolutamente 

devastadoras. Ahí estará el Gobierno 

local, ahí estará, desde luego, esta 

concejala y estará el Partido Socialista. 

 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Neira. 

 

Pasamos a la votación de la moción. 
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Votación da terceira moción 

presentada polo Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego 
 

Seguidamente por parte da Presidencia 

sométese a votación a terceira moción 

do Grupo Municipal do Bloque 

Nacionalista Galego relativa á 

prevención e loita contra a ludopatía e 

outras adiccións sen substancia, 

producíndose o seguinte resultado. 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (5 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Contabilízase a abstención de don Iago 

Martínez Durán (MA), de acordo co 

artigo 100.1 do ROF, por ausentarse do 

Salón de Sesións unha vez iniciada a 

deliberación e non estar presente no 

momento da votación. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Queda aprobada por unanimidade. 

 

131.- Moción presentada polo Grupo 

municipal do Bloque Nacionalista 

Galego relativa á prevención e loita 

contra a  ludopatía e outras adiccións 

sen substancia. 

 

Votación de la tercera moción 

presentada por el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego 

 

Seguidamente por parte de la 

Presidencia se somete a votación la 

tercera moción del Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego relativa a la 

prevención y lucha contra la ludopatía y 

otras adicciones sin sustancia, 

produciéndose el siguiente resultado. 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (5 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

(Cs) (1 voto). 

 

Se contabiliza la abstención de don Iago 

Martínez Durán (MA), de acuerdo con el 

artículo 100.1 del ROF, por ausentarse 

del Salón de Sesiones una vez iniciada la 

deliberación y no estar presente en el 

momento de la votación. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Queda aprobada por unanimidad. 

 

131.- Moción presentada por el Grupo 

municipal del Bloque Nacionalista 

Galego relativa a la prevención y lucha 

contra la ludopatía y otras adicciones 

sin sustancia. 
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Acordo 
 

1.- Instar o Goberno do Estado a 

reformar a Lei xeral de comunicación 

audiovisual e a Lei xeral de publicidade 

para que se regule a publicidade das 

casas de apostas e se limite que estas 

empresas poidan publicitarse para facer 

efectiva a protección do público infantil 

e xuvenil e impulsar o Real decreto de 

comunicacións comerciais das 

actividades de xogo e de xogo 

responsable co obxectivo de restrinxir a 

publicidade para xogos e apostas online. 

 

 

 

2.- Instar o Goberno do Estado a 

aumentar o tipo aplicable no Imposto 

sobre actividades do xogo para casas de 

apostas e xogo online. 

 

3.- Instar a Xunta de Galiza a 

consensuar unha nova Lei do xogo de 

acordo cos grupos políticos presentes 

no Parlamento galego e coas entidades 

que traballan na rehabilitación diaria de 

persoas con adiccións sen substancia e 

ludopatías. 

 

4.- Instar a Xunta de Galiza a considerar 

ás asociacións específicas dedicadas á 

rehabilitación a persoas con adiccións 

sen substancia e ludopatías, 

nomeadamente Agalure na nosa cidade, 

como centros de referencia de 

tratamento que permitan a detección e 

derivación temperá por parte dos 

facultativos e outras/os profesionais a 

estas entidades. 

 

5.- Estudar vías de colaboración entre a 

Policía Local e a Policía Nacional para 

que se realice un maior control e 

supervisión das persoas que entran nos 

salóns de xogos, casas de apostas ou 

outros tipos de instalacións habilitadas 

para xogos ou apostas co fin de facer 

 

Acuerdo 
 

1.- Instar al Gobierno del Estado a 

reformar la Ley general de comunicación 

audiovisual y la Ley general de 

publicidad para que se regule la 

publicidad de las casas de apuestas y se 

limite que estas empresas puedan 

publicitarse para hacer efectiva la 

protección del público infantil y juvenil e 

impulsar el Real decreto de 

comunicaciones comerciales de las 

actividades de juego y de juego 

responsable con el objetivo de restringir 

la publicidad para juegos y apuestas 

online. 

 

2.- Instar al Gobierno del Estado a 

aumentar el tipo aplicable en el Impuesto 

sobre actividades del juego para casas de 

apuestas y juego online. 

 

3.- Instar a la Xunta de Galicia a 

consensuar una nueva Ley del juego de 

acuerdo con los grupos políticos 

presentes en el Parlamento gallego y con 

las entidades que trabajan en la 

rehabilitación diaria de personas con 

adicciones sin sustancia y ludopatías. 

 

4.- Instar a la Xunta de Galicia a 

considerar a las asociaciones específicas 

dedicadas a la rehabilitación a personas 

con adicciones sin sustancia y 

ludopatías, nombradamente Agalure en 

nuestra ciudad, como centros de 

referencia de tratamiento que permitan la 

detección y derivación temprana por 

parte de los facultativos y otras/os 

profesionales a estas entidades. 

 

5.- Estudiar vías de colaboración entre la 

Policía Local y la Policía Nacional para 

que se realice un mayor control y 

supervisión de las personas que entran 

en los salones de juegos, casas de 

apuestas u otros tipos de instalaciones 

habilitadas para juegos o apuestas con el 
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cumprir a lexislación en materia de 

acceso a estes lugares. 

 

6.- Prohibir a publicidade sobre apostas 

(tanto casas de apostas, apostas online e 

demais formas de xogo) nas 

instalacións municipais e demais 

soportes dependentes do Concello da 

Coruña. 

 

7.-Iniciar desde o Concello da Coruña 

unha campaña de impacto masivo sobre 

o efecto que o xogo e a ludopatía ten 

sobre a vida das persoas e a súa 

contorna. 

 

8.- Dentro do programa A Coruña-

Educa aumentar o número de charlas 

nos centros de ensino para a prevención 

de ludopatías e outras adiccións sen 

sustancia e afondar noutro tipo de 

accións para previr este tipo de 

patoloxías na mocidade, así como 

noutros modelos de ocio e espazos de 

socialización. 

 

9.- Elevar a Taxa municipal de apertura 

para casinos, bingos e salas de xogo. 

 

10.- Aumentar a contía do convenio á 

Asociación Galega de Ludópatas 

Rehabilitados para que poida atender a 

elevada demanda de tratamento ás 

persoas con adiccións sen substancia e 

ludopatías. 

 

11.- Trasladar este acordo ó presidente 

da Xunta de Galiza e á Delegación do 

Goberno. 

 

Presidencia 
 

Moción presentada pola Marea 

Atlántica. 

 

MOCIÓN PRESENTADA POLO 

GRUPO MUNICIPAL DE MAREA 

ATLÁNTICA 

 

fin de hacer cumplir la legislación en 

materia de acceso a estos lugares. 

 

6.- Prohibir la publicidad sobre apuestas 

(tanto casas de apuestas, apuestas online 

y demás formas de juego) en las 

instalaciones municipales y demás 

soportes dependientes del Ayuntamiento 

de A Coruña. 

 

7.- Iniciar desde el Ayuntamiento de A 

Coruña una campaña de impacto masivo 

sobre el efecto que el juego y la ludopatía 

tiene sobre la vida de las personas y su 

entorno. 

 

8.- Dentro del programa A Coruña-

Educa aumentar el número de charlas en 

los centros de enseñanza para la 

prevención de ludopatías y otras 

adicciones sin sustancia y ahondar en 

otro tipo de acciones para prevenir este 

tipo de patologías en la juventud, así 

como en otros modelos de ocio y espacios 

de socialización. 

 

9.- Elevar la Tasa municipal de apertura 

para casinos, bingos y salas de juego. 

 

10.- Aumentar la cuantía del convenio a 

la Asociación Galega de Ludópatas 

Rehabilitados para que pueda atender la 

elevada demanda de tratamiento a las 

personas con adicciones sin sustancia y 

ludopatías. 

 

11.- Trasladar este acuerdo al presidente 

de la Xunta de Galicia y a la Delegación 

del Gobierno. 

 

Presidencia 

 

Moción presentada por la Marea 

Atlántica. 

 

MOCIÓN PRESENTADA POR El 

GRUPO MUNICIPAL DE MAREA 

ATLÁNTICA 
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Moción sobre pago da factura das 

obras do Parrote. 
 

O Grupo Municipal Socialista 

presenta unha emenda a esta moción 

do Grupo Municipal de Marea 

Atlántica. 

 

Presidencia 
 

Señor Varela. 

 

Señor Varela Gómez 
 

Si. Vou a... para acortar vou a ler 

directamente, eu creo, a emenda 

presentada polo Partido Socialista, 

posteriormente a nosa moción que 

respecta a cuestión principal da moción, 

que, efectivamente, é seguir defendendo 

o interese municipal e recorrer a 

sentencia, aínda que elimina algunha 

cuestión das que propoñiamos, pero 

entendemos que é asumible e a vamos a 

aceptar. Polo tanto, leo directamente a 

emenda. Sería o primeiro punto da parte 

resolutiva: instar ó Goberno municipal a 

recorrer en apelación a sentencia 

xudicial do 16 do 9 de 2019; e o 

segundo punto sería: instar ó Goberno 

municipal para que unha vez recibidas 

as obras de urbanización da superficie 

da Mariña e do Parrote e formalizada a 

cesión do uso por parte da Autoridade 

Portuaria se solicite a cesión da 

titularidade destes terreos. Estes 

acordos deberán de ser tratados no 

grupo de traballo permanente entre o 

Concello e a Autoridade Portuaria 

establecido na moción plenaria 

aprobada o pasado día 12 de setembro 

de 2019. 

 

 

Fago unha breve xustificación da nosa 

moción. Eu creo que as obras da Mariña 

e o Parrote foron un campo de batalla, 

por desgracia, o pasado mandato, e eu 

creo que o foron porque foi... bueno, 

Moción sobre pago de la factura de las 

obras del Parrote. 

 

El Grupo Municipal Socialista presenta 

una enmienda a esta moción del Grupo 

Municipal de Marea Atlántica. 

 

 

Presidencia 

 

Señor Varela. 

 

Señor Varela Gómez 
 

Sí. Voy a... para acortar voy a leer 

directamente, yo creo, la enmienda 

presentada por el Partido Socialista, 

posteriormente nuestra moción que 

respeta la cuestión principal de la 

moción, que, efectivamente, es seguir 

defendiendo el interés municipal y 

recurrir la sentencia, aunque elimina 

alguna cuestión de las que proponíamos, 

pero entendemos que es asumible y la 

vamos a aceptar. Por lo tanto, leo 

directamente la enmienda. Sería el 

primer punto de la parte resolutiva: 

instar al Gobierno municipal a recurrir 

en apelación la sentencia judicial del 16 

del 9 de 2019; y el segundo punto sería: 

instar al Gobierno municipal para que 

una vez recibidas las obras de 

urbanización de la superficie de la 

Marina y del Parrote y formalizada la 

cesión del uso por parte de la Autoridad 

Portuaria se solicite la cesión de la 

titularidad de estos terrenos. Estos 

acuerdos deberán de ser tratados en el 

grupo de trabajo permanente entre el 

Ayuntamiento y la Autoridad Portuaria 

establecido en la moción plenaria 

aprobada el pasado día 12 de septiembre 

de 2019. 

 

Hago una breve justificación de nuestra 

moción. Yo creo que las obras de la 

Marina y el Parrote fueron un campo de 

batalla, por desgracia, el pasado 

mandato, y yo creo que lo fueron porque 
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para nós é un símbolo do “ti vai 

facendo” que se viviu nesta cidade no 

pasado, dos atallos nos procedementos 

de contratación e da mala execución das 

obras. Un exercicio de alquimia 

urbanística que retorceu todos os 

procedementos para reducir os prazos e 

tentar inaugurar a obra antes do fin de 

mandato, cuestión que, por outro lado, o 

Grupo Popular non conseguiu. Unhas 

obras de urbanización multimillonarias 

executadas como obras ordinarias, 

como se fora unha reposición de 

beirarrúas nunha rúa calquera, para 

acelerar os prazos, sen exposición 

pública de ningún tipo, realizadas por 

outra Administración en solo non 

municipal, obras sen licenza, sen título 

habilitante e que barreron ademais un 

edificio simbólico como era o antigo 

edificio de Sanidade. 

 

Ás dezaseis horas e dezaseis minutos 

entra no Salón de Plenos o señor 

Martínez Durán. 

 

Por todo isto, no seu momento Marea 

Atlántica remitiu o proxecto presentado 

no Concello pola Autoridade Portuaria 

da Coruña á Axencia de Protección da 

Legalidade Urbanística da Xunta, para 

que restaurase a legalidade urbanística 

vulnerada, pois as obras executadas 

carecían de licenza. O Concello todavía 

a día de hoxe —non teño outras 

noticias— está a esperar das súas 

actuacións, da Axencia para a 

Protección da Legalidade Urbanística. 

Unhas obras, ademais, que entendemos 

que estiveron mal executadas, feitas ás 

présas e que sufriron patoloxías moi 

serias pouco despois de poñerse en uso. 

Eu creo que todo o mundo recorda 

aquelas graves filtracións de auga de 

mar que exixiron novas obras no túnel. 

Falamos ademais dunhas obras que 

foron adxudicadas por 14,6 millóns de 

euros pero que finalmente custaron 17,3 

millóns de euros, un sobrecusto 

fue... bueno, para nosotros es un símbolo 

del “tú ve haciendo” que se vivió en esta 

ciudad en el pasado, de los atajos en los 

procedimientos de contratación y de la 

mala ejecución de las obras. Un ejercicio 

de alquimia urbanística que retorció 

todos los procedimientos para reducir los 

plazos e intentar inaugurar la obra antes 

del fin de mandato, cuestión que, por otro 

lado, el Grupo Popular no consiguió. 

Unas obras de urbanización 

multimillonarias ejecutadas como obras 

ordina, como si fuera una reposición de 

aceras en una calle cualquiera, para 

acelerar los plazos, sin exposición 

pública de ningún tipo, realizadas por 

otra Administración en suelo no 

municipal, obras sin licencia, sin título 

habilitante y que barrieron además un 

edificio simbólico como era el antiguo 

edificio de Sanidad. 

 

A las dieciséis horas y dieciséis minutos 

entra en el Salón de Plenos el señor 

Martínez Durán. 

 

Por todo esto, en su momento Marea 

Atlántica remitió el proyecto presentado 

en el Ayuntamiento por la Autoridad 

Portuaria de A Coruña a la Agencia de 

Protección de la Legalidad Urbanística 

de la Xunta, para que restaurara la 

legalidad urbanística vulnerada, pues las 

obras ejecutadas carecían de licencia. El 

Ayuntamiento todavía a día de hoy —no 

tengo otras noticias— está esperando de 

sus actuaciones, de la Agencia para la 

Protección de la Legalidad Urbanística. 

Unas obras, además, que entendemos que 

estuvieron mal ejecutadas, hechas aprisa 

y que sufrieron patologías muy serias 

poco después de ponerse en uso. Yo creo 

que todo el mundo recuerda aquellas 

graves filtraciones de agua de mar que 

exigieron nuevas obras en el túnel. 

Hablamos además de unas obras que 

fueron adjudicadas por 14,6 millones de 

euros pero que finalmente costaron 17,3 

millones de euros, un sobrecoste 
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recoñecido dun 18% sen xustificación 

pública de ningún tipo, un sobrecusto 

de 2,6 millóns despachado pola 

Autoridade Portuaria da Coruña. Cando 

eu era conselleiro no Consello de 

Administración o propio presidente 

presentou a memoria de xestión e 

despachou aquel sobrecusto de 2,6 

millóns como resto de actuacións. Esa 

foi a súa xustificación. 

 

Bueno, nós no seu momento tomamos a 

decisión de denegar o pago da factura 

que nos ocupa pois os Servizos 

Municipais entenderon que a 

Autoridade Portuaria non acreditara 

debidamente os gastos adicionais nin 

achegara todos os documentos exixidos 

pola Lei de Subvencións, que foi o 

mecanismo que se buscou naquel 

momento para sufragar os gastos dende 

o Concello, pois non existían nin 

certificación de obra, nin xustificante de 

pago ao contratista, ni factura. Nós 

entendemos que estes informes seguen 

vixentes e son abondo para xustificar 

que continúe lo litixio, e por iso cremos 

que hai que esgotar todas as vías na 

defensa do interese xeral e recorrer a 

sentenza. 

 

Grazas.  

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Varela. 

 

Señora Martínez por Ciudadanos. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Señora Martínez Lema 

 

Cústanos crer os motivos que a Marea 

esgrime nesta moción. Parece 

imposible que non haxa certificacións 

de obra, nin facturas. Iso non pasa hoxe 

en día na obra máis pequena nin no 

concello máis pequeno. Calquera 

reconocido de un 18% sin justificación 

pública de ningún tipo, un sobrecoste de 

2,6 millones despachado por la 

Autoridad Portuaria de A Coruña. 

Cuando yo era consejero en el Consejo 

de Administración el propio presidente 

presentó la memoria de gestión y 

despachó aquel sobrecoste de 2,6 

millones como resto de actuaciones. Esa 

fue su justificación. 

 

Bueno, nosotros en su momento tomamos 

la decisión de denegar el pago de la 

factura que nos ocupa pues los Servicios 

Municipales entendieron que la 

Autoridad Portuaria no había acreditado 

debidamente los gastos adicionales ni 

había aportado todos los documentos 

exigidos por la Ley de Subvenciones, que 

fue el mecanismo que se buscó en aquel 

momento para sufragar los gastos desde 

el Ayuntamiento, pues no existían ni 

certificación de obra, ni justificante de 

pago al contratista, ni factura. Nosotros 

entendemos que estos informes siguen 

vigentes y son suficientes para justificar 

que continúe el litigio, y por eso creemos 

que hay que agotar todas las vías en la 

defensa del interés general y recurrir la 

sentencia. 

 

Gracias.  

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Varela. 

 

Señora Martínez por Ciudadanos. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Señora Martínez Lema 

 

Nos cuesta creer los motivos que la 

Marea esgrime en esta moción. Parece 

imposible que no haya certificaciones de 

obra, ni facturas. Eso no pasa hoy en día 

en la obra más pequeña ni en el 

ayuntamiento más pequeño. Cualquier 



203 

 
 

 

modificación substancial no proxecto, e 

consecuentemente no orzamento, é 

imposible que salga adiante sen a 

aprobación das partes implicadas.  

 

Por outra banda, que vostedes, por 

unha banda expoñan que son terreos de 

dominio público portuario querendo 

eludir responsabilidades, parécenos un 

argumento moi pobre e insuficiente. Aí 

había un contrato que todas as partes 

aceptaran.  

 

E, por certo, chámanos tamén a 

atención que para finalizar a moción 

reclamen que eses terreos pasen a ser 

propiedade municipal. En que 

quedamos? Iso é teu, encárgache ti e 

quero que sexa meu. 

 

Miren, máis aló da análise da 

documentación, en canto a contratos, 

firmas, certificados e facturas, hai un 

feito innegable: a Marea non conseguiu 

entenderse coa Autoridade Portuaria 

durante eses catro anos de mandato, e 

unha relación fluída e positiva coa 

Autoridade Portuaria e entre o 

Concello é fundamental para a cidade. 

Esta guerra non beneficia a ninguén e é 

que non se pode estar pelexado con 

todo aquilo que poida traer riqueza e 

traballo. Outra cousa é, e iso non 

impide nada en absoluto, que se deba 

controlar e supervisar todo proxecto. 

 

E volvendo ao Parrote, eu non coñezo a 

ningún enxeñeiro —e coñezo a uns 

cuantos— que execute obras sen 

certificacións mensuais, que execute un 

modificado sen a aprobación do 

mesmo. Nin aquí nin en Dubai, nin en 

Zas. Sendo o Concello una das partes 

do contrato, teno que ser na 

modificación do mesmo tamén, e 

vólveme a parecer imposible que non 

asinasen a aprobación do mesmo. 

 

Nós non imos cuestionar a sentenza, 

modificación sustancial en el proyecto, y 

consecuentemente en el presupuesto, es 

imposible que salga adelante sin la 

aprobación de las partes implicadas.  

 

Por otra parte, que ustedes, por un lado 

expongan que son terrenos de dominio 

público portuario queriendo eludir 

responsabilidades, nos parece un 

argumento muy pobre e insuficiente. Ahí 

había un contrato que todas las partes 

habían aceptado.  

 

Y, por cierto, nos llama también la 

atención que para finalizar la moción 

reclamen que esos terrenos pasen a ser 

propiedad municipal. ¿En qué quedamos? 

Eso es tuyo, encárgate tú y quiero que sea 

mío. 

 

Miren, más allá del análisis de la 

documentación, en cuanto a contratos, 

firmas, certificados y facturas, hay un 

hecho innegable: la Marea no consiguió 

entenderse con la Autoridad Portuaria 

durante esos cuatro años de mandato, y 

una relación fluida y positiva con la 

Autoridad Portuaria y entre el Concello 

es fundamental para la ciudad. Esta 

guerra no beneficia a nadie y es que no se 

puede estar peleado con todo aquello que 

pueda traer riqueza y trabajo. Otra cosa 

es, y eso no impide nada en absoluto, que 

se deba controlar y supervisar todo 

proyecto. 

 

Y volviendo al Parrote, yo no conozco a 

ningún ingeniero —y conozco a unos 

cuantos— que ejecute obras sin 

certificaciones mensuales, que ejecute un 

modificado sin la aprobación del mismo. 

Ni aquí ni en Dubai, ni en Zas. Siendo el 

Ayuntamiento una de las partes del 

contrato, lo tiene que ser en la 

modificación del mismo también, y me 

vuelve a parecer imposible que no hayan 

firmado la aprobación del mismo. 

 

Nosotros no vamos a cuestionar la 
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outra cousa é que os Servizos Xurídicos 

do Concello vexan viable a posibilidade 

de recorrer. 

 

Grazas. 

 

Presidencia 
 

Grazas, señora Martínez. 

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, señor 

Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Grazas. 

 

Ben, o BNG xa naquel momento, en 

plena crise económica, cunha cidade 

que naquela altura tiña 20.000 persoas 

paradas, considerou máis que discutíbel 

que a actuación prioritaria daquel 

Goberno municipal fose a construción 

do túnel da Mariña e o Parrote. E non só 

o consideramos discutíbel senón 

abertamente criticábel que o Concello e 

a Xunta de Galiza tivesen que asumir 

grande parte do seu financiamento 

cando estamos a falar dunha actuación 

executada pola Autoridade Portuaria e 

en terreos da súa titularidade. Quero 

lembrar que o Concello tivo que pedir 

un préstamo de 12.000.000 € para 

custear a construción, é dicir, o 

equivalente a case o 5% do seu 

Orzamento anual, e agora resulta que ós 

10.500.000 € que o Concello tivo que 

aportar poden sumarse 1.650.000 € en 

concepto de sobrecustos na execución 

das obras. Cal é o problema? O 

problema é que os acordos que 

subscribe un Goberno municipal, por 

moi criticables que sexan, acaban 

vencellando tamén os seguintes 

Gobernos municipais. Mais en calquera 

caso, como o que se trata é defender o 

interese público, e como contra a 

sentenza cabe interpoñer recurso, 

consideramos que se debe esgotar esta 

sentencia, otra cosa es que los Servicios 

Jurídicos del Ayuntamiento vean viable 

la posibilidad de recurrir. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Gracias, señora Martínez. 

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Gracias. 

 

Bien, el BNG ya en aquel momento, en 

plena crisis económica, con una ciudad 

que a esas alturas tenía 20.000 personas 

paradas, consideró más que discutible 

que la actuación prioritaria de aquel 

Gobierno municipal fuera la 

construcción del túnel de la Marina y el 

Parrote. Y no solo lo consideramos 

discutible sino abiertamente criticable 

que el Ayuntamiento y la Xunta de 

Galicia tuvieran que asumir gran parte 

de su financiación cuando estamos 

hablando de una actuación ejecutada por 

la Autoridad Portuaria y en terrenos de 

su titularidad. Quiero recordar que el 

Ayuntamiento tuvo que pedir un préstamo 

de 12.000.000 € para costear la 

construcción, es decir, el equivalente a 

casi el 5% de su Presupuesto anual, y 

ahora resulta que a los 10.500.000 € que 

el Ayuntamiento tuvo que aportar pueden 

sumarse 1.650.000 € en concepto de 

sobrecostes en la ejecución de las obras. 

¿Cuál es el problema? El problema es 

que los acuerdos que suscribe un 

Gobierno municipal, por muy criticables 

que sean, acaban vinculando también los 

siguientes Gobiernos municipales. Pero 

en cualquier caso, como de lo que se 

trata es de defender el interés público, y 

como contra la sentencia cabe interponer 

recurso, consideramos que se debe 
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vía.  

 

E ademais cremos que é absolutamente 

escandaloso que uns terreos que foron 

desafectados do dominio público hai 20 

anos, e que forman parte a todos os 

efectos do entramado urbano da cidade, 

aínda non fosen cedidos ó Concello, 

razón pola que subscribimos tamén 

plenamente o punto terceiro desta 

moción. 

 

Ofrécenos máis dúbidas, iso si, o punto 

segundo. Este punto insta ó Goberno 

municipal a abrir un proceso de 

investigación co obxecto de avaliar, e 

no seu caso depurar responsabilidades 

en caso de non prosperar o recurso. A 

nosa dúbida ten unha motivación: se 

non prospera o recurso e por tanto por 

vía xudicial non se demostra que se 

incorrese en ilegalidade, dificilmente a 

través dun proceso de investigación 

aberto polo Goberno municipal se 

poden depurar responsabilidades. Pero 

en calquera caso, como o voceiro do 

Grupo propoñente, do Grupo da Marea 

Atlántica, xa anunciou que ía aceptar a 

emenda do Grupo Socialista, que obvia 

este punto, anuncio o voto favorable do 

Bloque Nacionalista Galego a esta 

moción. 

 

Moitas Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Jorquera. 

 

Polo Partido Popular, señor Rodríguez. 

 

Señor Rodríguez Martínez 
 

Grazas, señora Alcaldesa. 

 

Vaia, precisamente falaba esta mañá o 

señor Martínez de se as relacións do 

Goberno da Marea con outras 

Administracións, se a culpa podería ser 

agotar esta vía.  

 

Y además creemos que es absolutamente 

escandaloso que unos terrenos que 

fueron desafectados del dominio público 

hace 20 años, y que forman parte a todos 

los efectos del entramado urbano de la 

ciudad, aun no fueran cedidos al 

Ayuntamiento, razón por la que 

suscribimos también plenamente el punto 

tercero de esta moción. 

 

Nos ofrece más dudas, eso sí, el punto 

segundo. Este punto insta al Gobierno 

municipal a abrir un proceso de 

investigación con el objeto de evaluar, y 

en su caso depurar responsabilidades en 

caso de no prosperar el recurso. Nuestra 

duda tiene una motivación: si no 

prospera el recurso y por tanto por vía 

judicial no se demuestra que se 

incurriera en ilegalidad, difícilmente a 

través de un proceso de investigación 

abierto por el Gobierno municipal se 

pueden depurar responsabilidades. Pero 

en cualquier caso, como el portavoz del 

Grupo proponente, del Grupo de la 

Marea Atlántica, ya anunció que iba a 

aceptar la enmienda del Grupo 

Socialista, que obvia este punto, anuncio 

el voto favorable del Bloque Nacionalista 

Galego a esta moción. 

 

Muchas Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Jorquera. 

 

Por el Partido Popular, señor Rodríguez. 

 

Señor Rodríguez Martínez 

 

Gracias, señora Alcaldesa. 

 

Vaya, precisamente hablaba esta mañana 

el señor Martínez de si las relaciones del 

Gobierno de la Marea con otras 

Administraciones, si la culpa podría ser 
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dos outros. Mira que casualidade que 

esta tarde temos que debater esta 

moción, porque ó Grupo Municipal do 

PP non lle sorprende en absoluto esta 

moción, porque a Marea sempre viu á 

Autoridade Portuaria como un inimigo. 

O certo é que viu a todas as 

Administracións como inimigos, e así 

lle foi á cidade nestes catro anos e así 

lle foi tamén á Marea no pasado mes de 

maio. 

 

Sobre o recurso? Nós entendemos que 

non corresponde ó Pleno decidir si se 

recorre ou non unha sentenza en asuntos 

que non son, ademais, da súa 

competencia. Haberá que esperar ós 

informes da Asesoría Xurídica e que 

quen corresponda tome a decisión en 

función deses informes. Pero 

obviamente o que si entendemos é que 

debe de ser unha decisión baseada en 

criterios xurídicos, e non políticos. E 

isto tamén vale para esa emenda que 

propón o Partido Socialista e que vén de 

aceptar o Grupo da Marea. O PSOE, 

que cando se fixo público o fallo da 

sentenza comentaba que habería que 

miralo, que habería que analizalo. Xa o 

miraron? Porque non o entendemos. 

Tanto tempo para poder contratar unha 

asesora xurídica... déanlle bola, deixen 

que analice a sentenza. 

 

O certo é que ó Grupo propoñente eu 

entendo que lle debe dar moita vergoña 

a lectura dos fundamentos xurídicos da 

sentenza que queren recorrer a toda 

costa, e leo textualmente apenas unha 

escolma deles: os argumentos que 

esgrime o informe da Asesoría Xurídica 

nos seus puntos dous e tres parten do 

mesmo erro: considerar que a relación 

entre a Autoridade Portuaria e Copasa 

é de natureza contractual. No caso da 

concesión outorgada no seu día a 

Copasa, a modificación do seu obxecto 

para incorporar a obra de urbanización 

en superficie á zona do Parrote estaba 

de los otros. Mira qué casualidad que 

esta tarde tenemos que debatir esta 

moción, porque al Grupo Municipal del 

PP no le sorprende en absoluto esta 

moción, porque la Marea siempre vio a 

la Autoridad Portuaria como un 

enemigo. Lo cierto es que vio a todas las 

Administraciones como enemigos, y así le 

fue a la ciudad en estos cuatro años y así 

le fue también a la Marea en el pasado 

mes de mayo. 

 

¿Sobre el recurso? Nosotros entendemos 

que no corresponde al Pleno decidir si se 

recurre o no una sentencia en asuntos 

que no son, además, de su competencia. 

Habrá que esperar a los informes de la 

Asesoría Jurídica y que quien 

corresponda tome la decisión en función 

de esos informes. Pero obviamente lo que 

sí entendemos es que debe de ser una 

decisión basada en criterios jurídicos, y 

no políticos. Y esto también vale para esa 

enmienda que propone el Partido 

Socialista y que ha aceptado el Grupo de 

la Marea. El PSOE, que cuando se hizo 

público el fallo de la sentencia 

comentaba que habría que mirarlo, que 

habría que analizarlo ¿Ya lo miraron? 

Porque no lo entendemos. Tanto tiempo 

para poder contratar una asesora 

jurídica... denle bola, dejen que analice 

la sentencia. 

 

Lo cierto es que al Grupo proponente yo 

entiendo que le debe dar mucha 

vergüenza la lectura de los fundamentos 

jurídicos de la sentencia que quieren 

recurrir a toda costa, y leo textualmente 

apenas una selección de ellos: los 

argumentos que esgrime el informe de la 

Asesoría Jurídica en sus puntos dos y tres 

parten del mismo error: considerar que la 

relación entre la Autoridad Portuaria y 

Copasa es de naturaleza contractual. En 

el caso de la concesión otorgada en su día 

a Copasa, la modificación de su objeto 

para incorporar la obra de urbanización 

en superficie a la zona del Parrote estaba 
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xustificada. O argumento da suposta 

falta de xustificación do gasto pola 

Autoridade Portuaria parte tamén do 

erro de considerar que devanditos 

documentos tiñan que consistir nun 

proxecto de urbanización redactado 

pola Autoridade Portuaria seguido 

dunha licitación por procedemento 

aberto. Non hai que redactar un 

proxecto modificado nin convocar unha 

licitación, senón modificar o obxecto da 

concesión. A execución e medición da 

obra referida no proxecto foi 

comprobada na comisión de seguimento 

do convenio a través da inspección 

encomendada a unha asistencia técnica 

externa. En definitiva, non cabe manter 

que non existe xustificación das obras 

executadas. Manifesta o Concello que o 

sobrecusto da urbanización non foi 

aprobado nin asumido polo Concello. 

Dita alegación non pode prosperar, 

pola contra habería un enriquecemento 

inxusto do Concello que esixe unha 

variación no pactado nun primeiro 

momento, pero non quere asumir o 

incremento do gasto que iso supón e a 

cuxo gasto se comprometeu. 

 

 

Pero por se isto non lles parece 

dabondo, logo do parágrafo que lles vou 

ler, o que deberían facer —se lles 

quedara un mínimo de dignidade e 

respecto polas responsabilidades que 

exerceron nos últimos catro anos—, 

deberían retirar esta moción e pedir 

desculpas: É pouco presentable —cito a 

sentenza— que o Concello aduza agora 

que a xustificación que se fai da acta da 

comisión de seguimento é escura e 

afastada do principio de transparencia. 

Por outra banda, tal apreciación non 

deixa de ser unha opinión moi persoal 

da asesora xurídica, que carece de 

cualificación para axuizar a 

documentación técnica da obra. 

 

E para concluír, xa que... bueno, nós 

justificada. El argumento de la supuesta 

falta de justificación del gasto por la 

Autoridad Portuaria parte también del 

error de considerar que dichos 

documentos tenían que consistir en un 

proyecto de urbanización redactado por la 

Autoridad Portuaria seguido de una 

licitación por procedimiento abierto. No 

hay que redactar un proyecto modificado 

ni convocar una licitación, sino modificar 

el objeto de la concesión. La ejecución y 

medición de la obra referida en el 

proyecto fue comprobada en la comisión 

de seguimiento del convenio a través de 

la inspección encomendada a una 

asistencia técnica externa. En definitiva, 

no cabe mantener que no existe 

justificación de las obras ejecutadas. 

Manifiesta el Ayuntamiento que el 

sobrecoste de la urbanización no ha sido 

aprobado ni asumido por el 

Ayuntamiento. Dicha alegación no puede 

prosperar, de lo contrario habría un 

enriquecimiento injusto del 

Ayuntamiento que exige una variación en 

lo pactado en un primer momento, pero 

no quiere asumir el incremento del gasto 

que ello supone y a cuyo gasto se había 

comprometido. 

 

Pero por si esto no les parece suficiente, 

después del párrafo que les voy a leer, lo 

que deberían hacer —si les quedase un 

mínimo de dignidad y respeto por las 

responsabilidades que ejercieron en los 

últimos cuatro años—, deberían retirar 

esta moción y pedir disculpas: Es poco 

presentable —cito la sentencia— que el 

Concello aduzca ahora que la 

justificación que se hace del acta de la 

comisión de seguimiento es oscura y 

alejada del principio de transparencia. 

Por otra parte, tal apreciación no deja de 

ser una opinión muy personal de la 

asesora jurídica, que carece de 

cualificación para enjuiciar la 

documentación técnica de la obra. 

 

Y para concluir, ya que... bueno, nosotros 
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pensamos que xa cesara esa guerra que 

tiñan contra os funcionarios, 

pensabamos incluso que o señor 

Martínez tamén se tiña corrixido e no 

primeiro Pleno tiña alabado incluso o 

traballo dos funcionarios desta Casa...  

 

 

No segundo punto falan de investigar e 

exixir responsabilidades, gustaríame 

animalos, pero home, non se queden 

aquí. Presenten posibles futuras 

mocións exixindo responsabilidades. 

Espero que que vostedes presidan a 

Comisión de Transparencia non vaia a 

ser un impedimento para isto. 

 

Responsabilidades quizá haxa que 

exixilas a vostedes polos 450.000 € de 

todos os coruñeses malgastados en 

procesos relacionados coa fachada 

marítima que foron de fracaso en 

fracaso ata a votación final que acadou 

738 votos. Fagan vostedes a conta de 

canto lle custou ós coruñeses cada voto. 

 

 

Responsabilidades quizá haxa que 

exixilas a vostedes polo sobre custo dun 

millón de euros na cuberta do Estadio 

de Riazor, que lle branqueou... si, señor 

Lage, sabe que isto de branquear non é 

unha teima persoal da señora Gallego, 

eu tamén o opino... que lle branqueou o 

PSOE no modificativo do mes de xullo. 

Por certo, señor Varela, cando vostede 

fala dese sobre custo do dez e pico por 

cento, se estaba a referir á cuberta de 

Riazor? Porque eu non me lembro que 

no modificativo de xullo fixera esa 

precisión. 

 

 

Responsabilidades quizá haxa que 

pedilas a vostedes por incumprir os seus 

propios acordos e non remitir ó 

Consello Consultivo para revisión de 

oficio os acordos de Someso, e non 

abrir investigación polas irregularidades 

pensamos que ya había cesado esa 

guerra que tenían contra los 

funcionarios, pensábamos incluso que el 

señor Martínez también se había 

corregido y en el primer Pleno había 

incluso alabado el trabajo de los 

funcionarios de esta Casa...  

 

En el segundo punto hablan de investigar 

y exigir responsabilidades, me gustaría 

animarlos, pero hombre, no se queden 

aquí. Presenten posibles futuras 

mociones exigiendo responsabilidades. 

Espero que ustedes presidan la Comisión 

de Transparencia no vaya a ser un 

impedimento para esto. 

 

Responsabilidades quizá haya que 

exigírselas a ustedes por los 450.000 € de 

todos los coruñeses malgastados en 

procesos relacionados con la fachada 

marítima que fueron de fracaso en 

fracaso hasta la votación final que 

consiguió 738 votos. Hagan ustedes la 

cuenta de cuánto le costó a los coruñeses 

cada voto. 

 

Responsabilidades quizá haya que 

exigírselas a ustedes por el sobrecoste de 

un millón de euros en la cubierta del 

Estadio de Riazor, que le blanqueó... sí, 

señor Lage, sabe que esto de blanquear 

no es una manía personal de la señora 

Gallego, yo también lo opino... que le 

blanqueó el PSOE en el modificativo del 

mes de julio. Por cierto, señor Varela, 

cuando usted habla de ese sobrecoste del 

diez y pico por ciento, ¿se estaba 

refiriendo a la cubierta de Riazor? 

Porque yo no recuerdo que en el 

modificativo de julio haya hecho esa 

precisión. 

 

Responsabilidades quizá haya que 

pedírselas a ustedes por incumplir sus 

propios acuerdos y no remitir al Consello 

Consultivo para revisión de oficio los 

acuerdos de Someso, y no abrir 

investigación por las irregularidades del 
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do edificio do Conde de Fenosa que 

custaron bastantes millóns de euros ás 

arcas municipais. 

 

E responsabilidades quizá haxa que 

pedilas a vostedes polos 185.000 € de 

todos os coruñeses que utilizaron para 

comprar irregularmente dous pisiños a 

un amigo seu e que aínda non temos 

noticias de si se van a reintegrar e 

cando. 

 

Confiamos e insistimos en que que 

vostedes presidan a Comisión de 

Transparencia, é dicir que puxeramos ó 

zorro a coidar das galiñas non sei se é 

impedimento para que continúen 

vostedes con esta actividade 

inquisitorial. 

 

E remato xa. Nós... 

 

Presidencia 
 

Remate, señor Rodríguez. 

 

Señor Rodríguez Martínez 
 

...imos absternos...Si, tentarei non facer 

un Celemín. Prométoo. 

 

Imos absternos, e simplemente imos 

explicar por que. Por unha cuestión 

procedimental, porque pensamos que 

non é o correcto que sexa este Pleno 

quen decida se hai que recorrer ou non, 

porque ten que haber uns informes, ten 

que haber unha decisión por parte de 

quen teña que tomar esa decisión, a 

quen lle corresponda, e logo xa 

falaremos. E insisto, por favor, criterios 

técnicos. Con criterios políticos e 

enemistades e confrontacións buscadas 

porque si con outras Administracións 

sabemos onde temos chegado. 

 

 

Máis nada, moitas grazas. 

 

edificio del Conde de Fenosa que 

costaron bastantes millones de euros a 

las arcas municipales. 

 

Y responsabilidades quizá haya que 

pedírselas a ustedes por los 185.000 € de 

todos los coruñeses que utilizaron para 

comprar irregularmente dos pisitos a un 

amigo suyo y que aún no tenemos 

noticias de sí se van a reintegrar y 

cuándo. 

 

Confiamos e insistimos en que que 

ustedes presidan la Comisión de 

Transparencia, es decir que pusiéramos 

al zorro a cuidar de las gallinas no sé si 

es impedimento para que continúen 

ustedes con esta actividad inquisitorial. 

 

 

Y finalizo ya. Nosotros... 

 

Presidencia 

 

Finalice, señor Rodríguez. 

 

Señor Rodríguez Martínez 

 

...nos vamos a abstener...Sí, intentaré no 

hacer un Celemín. Lo prometo. 

 

Nos vamos a abstener, y simplemente 

vamos a explicar por qué. Por una 

cuestión procedimental, porque 

pensamos que no es lo correcto que sea 

este Pleno quien decida si hay que 

recurrir o no, porque tiene que haber 

unos informes, tiene que haber una 

decisión por parte de quien tenga que 

tomar esa decisión, a quién le 

corresponda, y luego ya hablaremos. E 

insisto, por favor, criterios técnicos. Con 

criterios políticos y enemistades y 

confrontaciones buscadas porque sí con 

otras Administraciones sabemos donde 

hemos llegado. 

 

Nada más, muchas gracias. 
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Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Rodríguez. 

 

Polo Goberno Municipal, señor Díaz 

Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Si, grazas.  

 

Vou empezar polo final, porque eu creo, 

señor Rodríguez, que se ten equivocado 

radicalmente neste posicionamento do 

Grupo do Partido Popular, porque 

vostede apelaba precisamente a que este 

Pleno non se ten que pronunciar, que 

ten que respectar os informes técnico-

xurídicos e vostede fai, non vou dicir 

que unha interpretación, porque non foi 

unha interpretación, pero invoca 

fundamentos da sentencia que son os 

que teñen que tratar precisamente os 

servizos técnicos xurídicos. Entón eu 

pediríalle unha certa coherencia á hora 

de defender un postulado e por outra 

parte actuar en senso absolutamente 

contrario. 

 

 

Nós, para clarificar, o recurso de 

apelación ten unha data de interposición 

que é o día 9 de outubro, deste mes. 

Este Pleno está para posicionarse 

politicamente sobre as diferentes 

mocións que libremente poden 

presentar os diferentes Grupos 

Municipais, e nese sentido temos que 

tomar unha posición política. 

Libremente calquera Grupo a posición 

política que considere. E nós, na 

emenda que presentamos, e en virtude 

dos informes técnicos e xurídicos que 

estamos coñecendo, recomendan, como 

en calquera outro pleito, defender os 

intereses municipais. E na defensa dos 

intereses municipais vai o sentido da 

nosa emenda que si que busca impulsar, 

se os servizos xurídicos así o consideran 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Rodríguez. 

 

Por el Gobierno Municipal, señor Díaz 

Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Sí, gracias.  

 

Voy a empezar por el final, porque yo 

creo, señor Rodríguez, que se ha 

equivocado radicalmente en este 

posicionamiento del Grupo del Partido 

Popular, porque usted apelaba 

precisamente a que este Pleno no se tiene 

que pronunciar, que tiene que respetar 

los informes técnico-jurídicos y usted 

hace, no voy a decir que una 

interpretación, porque no fue una 

interpretación, pero invoca fundamentos 

de la sentencia que son los que tienen 

que tratar precisamente los servicios 

técnicos jurídicos. Entonces yo le pediría 

una cierta coherencia a la hora de 

defender un postulado y por otra parte 

actuar en sentido absolutamente 

contrario. 

 

Nosotros, para clarificar, el recurso de 

apelación tiene una fecha de 

interposición que es el día 9 de octubre, 

de este mes. Este Pleno está para 

posicionarse políticamente sobre las 

diferentes mociones que libremente 

pueden presentar los diferentes Grupos 

Municipales, y en ese sentido tenemos 

que tomar una posición política. 

Libremente cualquier Grupo la posición 

política que considere. Y nosotros, en la 

enmienda que presentamos, y en virtud 

de los informes técnicos y jurídicos que 

estamos conociendo, recomiendan, como 

en cualquier otro pleito, defender los 

intereses municipales. Y en la defensa de 

los intereses municipales va el sentido de 

nuestra enmienda que sí que busca 

impulsar, si los servicios jurídicos así lo 
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procesualmente, impulsar ese recurso 

de apelación. Pero se a Asesoría 

Xurídica non se pronunciara nese 

sentido, —e por iso creo que vostede 

non debería ter invocado a sentencia— 

nós non estariamos forzando unha 

presentación dun recurso de apelación 

que non procedera, pero se procede, 

evidentemente presentaremos ese 

recurso, insisto, única e exclusivamente 

en defensa dos intereses municipais. 

 

Podemos compartir algunhas 

consideracións da parte expositiva da 

emenda que agora comentamos. Non 

compartimos outras. Non vou entrar 

nese debate, o que si creo que non é 

procedente nin conveniente tratar de 

forma case sistemática de xeneralizar, 

ou de sembrar, ou de establecer 

sombras permanentemente de dúbida 

sobre todo o que se fixo con 

anterioridade, porque ese risco ou 

actuar así pode facer que calquera que 

teña traballado ata o día de onte ten 

unha sombra encima. Entón, nese 

sentido eu creo que deberiamos actuar 

coa máxima prudencia e aténdonos ós 

pronunciamentos xudiciais. Por iso nós, 

insisto, na nosa emenda o que 

propugnamos é, efectivamente, desde o 

punto de vista do tratamento dunha 

moción, recorrer en apelación se 

efectivamente procede en términos 

técnico-xurídicos.  

 

En segundo lugar, nesa emenda nós 

estariamos eliminando —como tamén 

se comentou por parte dalgún Grupo 

Municipal anterior— ese argumentario 

relativo a esas outras investigacións, 

porque consideramos que temos que 

respectar a acción da Xustiza. E en 

segundo lugar o que si estariamos 

establecendo un procedemento lóxico 

de recepción, de cesión de uso e de 

cesión de titularidade, precisamente, 

destes terreos da Mariña e do Parrote 

que hoxe forman parte realmente da 

consideran procesalmente, impulsar ese 

recurso de apelación. Pero si la Asesoría 

Jurídica no se pronunciara en ese 

sentido, —y por eso creo que usted no 

debería haber invocado la sentencia— 

nosotros no estaríamos forzando una 

presentación de un recurso de apelación 

que no procediese, pero si procede, 

evidentemente presentaremos ese 

recurso, insisto, única y exclusivamente 

en defensa de los intereses municipales. 

 

Podemos compartir algunas 

consideraciones de la parte expositiva de 

la enmienda que ahora comentamos. No 

compartimos otras. No voy a entrar en 

ese debate, lo que sí creo es que no es 

procedente ni conveniente tratar de 

forma casi sistemática de generalizar, o 

de sembrar, o de establecer sombras 

permanentemente de duda sobre todo lo 

que se hizo con anterioridad, porque ese 

riesgo o actuar así puede hacer que 

cualquiera que haya trabajado hasta el 

día de ayer tiene una sombra encima. 

Entonces, en ese sentido yo creo que 

deberíamos actuar con la máxima 

prudencia y ateniéndonos a los 

pronunciamientos judiciales. Por eso 

nosotros, insisto, en nuestra enmienda lo 

que propugnamos es, efectivamente, 

desde el punto de vista del tratamiento de 

una moción, recurrir en apelación si 

efectivamente procede en términos 

técnico-jurídicos.  

 

En segundo lugar, en esa enmienda 

nosotros estaríamos eliminando —como 

también se comentó por parte de algún 

Grupo Municipal anterior— ese 

argumentario relativo a esas otras 

investigaciones, porque consideramos 

que tenemos que respetar la acción de la 

Justicia. Y en segundo lugar lo que sí 

estaríamos estableciendo es un 

procedimiento lógico de recepción, de 

cesión de uso y de cesión de titularidad, 

precisamente, de estos terrenos de la 

Marina y del Parrote que hoy forman 
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trama urbana, do desfrute da cidade, e 

para iso si temos no pasado Pleno de 12 

de setembro constituído un grupo de 

traballo a instrumentar coa Autoridade 

Portuaria, pois será dos temas que 

evidentemente teñamos que acordar aí. 

Pero insisto, centrémonos nas cuestións, 

neste caso técnico-xurídicas e non 

estendamos sobras de dúbida 

xeneralizadas que a calquera lle poden 

coller. Neste sentido creo que debemos 

ser máximamente prudentes. 

 

 

Máis nada. Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas.  

 

Procedemos á votación da moción. 

 

Votación da moción presentada polo 

Grupo Municipal de Marea Atlántica 
 

Seguidamente por parte da Presidencia 

sométese a votación a moción 

presentada polo Grupo Municipal de 

Marea Atlántica coa emenda do Grupo 

Municipal do Partido Socialista, sobre o 

pago da factura das obras do Parrote, 

producíndose o seguinte resultado: 

 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Abstense o Grupo Municipal do Partido 

Popular (PP) (9 abstencións). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Abstense o Grupo Mixto Cidadáns-

parte realmente de la trama urbana, del 

disfrute de la ciudad, y para eso sí 

tenemos en el pasado Pleno de 12 de 

septiembre constituido un grupo de 

trabajo a instrumentar con la Autoridad 

Portuaria, pues será de los temas que 

evidentemente tengamos que acordar ahí. 

Pero insisto, centrémonos en las 

cuestiones, en este caso técnico-jurídicas 

y no extendamos sobras de duda 

generalizadas que a cualquiera le pueden 

coger. En este sentido creo que debemos 

ser máximamente prudentes. 

 

Nada más. Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Procedemos a la votación de la moción. 

 

Votación de la moción presentada por el 

Grupo Municipal de Marea Atlántica 

 

Seguidamente por parte de la 

Presidencia se somete a votación a 

moción presentada por el Grupo 

Municipal de Marea Atlántica con la 

enmienda del Grupo Municipal del 

Partido Socialista, sobre el pago de la 

factura de las obras del Parrote, 

produciéndose el siguiente resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Se abstiene el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 abstenciones). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Se abstiene el Grupo Mixto Ciudadanos-
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Partido da Cidadanía (Cs) (1 

abstención). 

 

Presidencia 
 

Moi ben, queda aprobada. Moitas 

grazas. 

 

132.- Moción presentada polo Grupo 

municipal de Marea Atlántica 

emendada polo Grupo municipal do 

Partido Socialista relativa ao  pago da 

factura das obras do Parrote. 

 

Acordo 

 

1. Instar ao Goberno municipal a 

recorrer en apelación a sentenza 

xudicial do 16/09/2019. 

 

2. Instar ao Goberno municipal para 

que, unha vez recibidas as obras de 

urbanización da superficie da Mariña e 

do Parrote e formalizada a cesión do 

seu uso por parte da Autoridade 

Portuaria, se solicite a cesión da 

titularidade destes terreos. Estes 

acordos deberán de ser tratados no 

Grupo de Traballo Permanente entre o 

Concello e a Autoridade Portuaria 

establecido na Moción plenaria 

aprobada o pasado día 12 de setembro 

de 2019. 

 

 

MOCIÓNS PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DO 

PARTIDO POPULAR 

 

Primeira.- Moción sobre o centro de 

saúde e o mercado de Santa Lucía. 

 

Os Grupos Municipais Socialista, de 

Marea Atlántica e Bloque 

Nacionalista Galego presentan 

emendas a esta moción do Grupo 

Municipal do Partido Popular. 

 

Presidencia 

Partido de la Ciudadanía (Cs) (1 

abstención). 

 

Presidencia 

 

Muy bien, queda aprobada. Muchas 

gracias. 

 

132.- Moción presentada por el Grupo 

municipal de Marea Atlántica 

enmendada por el Grupo municipal del 

Partido Socialista relativa al  pago de la 

factura de las obras del Parrote. 

 

Acuerdo 
 

1. Instar al Gobierno municipal a 

recurrir en apelación la sentencia 

judicial del 16/09/2019. 

 

2. Instar al Gobierno municipal para 

que, una vez recibidas las obras de 

urbanización de la superficie de la 

Marina y del Parrote y formalizada la 

cesión de su uso por parte de la 

Autoridad Portuaria, se solicite la cesión 

de la titularidad de estos terrenos. Estos 

acuerdos deberán de ser tratados en el 

Grupo de Trabajo Permanente entre el 

Ayuntamiento y la Autoridad Portuaria 

establecido en la Moción plenaria 

aprobada el pasado día 12 de septiembre 

de 2019. 

 

 

MOCIONES PRESENTADAS POR El 

GRUPO MUNICIPAL DEL PARTIDO 

POPULAR 

 

Primera.- Moción sobre el centro de 

salud y el mercado de Santa Lucía. 

 

Los Grupos Municipales Socialista, de 

Marea Atlántica y Bloque Nacionalista 

Galego presentan enmiendas la esta 

moción del Grupo Municipal del Partido 

Popular. 

 

Presidencia 
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A primeira das mocións, sobre o centro 

de saúde e o mercado de Santa Lucía. 

 

 

Señor Deus, ten a palabra. 

 

Señor Deus Álvarez 
 

Antes do tempo, señora Alcaldesa, 

quixera dicir que aceptamos a emenda 

presentada polo Grupo Socialista, dos 

tres puntos que substitúen ós nosos pero 

foi transaccionada e emendada no punto 

segundo, onde di que se debe acordar 

unha modificación do proxecto, axilizar 

todos os trámites administrativos 

necesarios para que o novo 

equipamento sexa unha realidade neste 

mandato. Nós propoñemos que debería 

dicirse que se debe redactar o proxecto 

necesario e axilizar os trámites 

administrativos necesarios para que o 

novo equipamento sexa realidade neste 

mandato. 

 

 

Presidencia 
 

A ver, un momento. Está emendando a 

emenda? 

 

Señor Deus Álvarez 
 

Transaccionamos, o falamos antes e é 

aceptada. 

 

Presidencia 
 

O Grupo emendante, que é o Grupo 

Socialista, señor Díaz Villoslada, acepta 

a transacción? 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Si. Imos ver, hai unha emenda nosa, hai 

unha emenda de Marea Atlántica e unha 

emenda do Bloque Nacionalista Galego. 

 

 

La primera de las mociones, sobre el 

centro de salud y el mercado de Santa 

Lucía. 

 

Señor Deus, tiene la palabra. 

 

Señor Deus Álvarez 

 

Antes del tiempo, señora Alcaldesa, 

quisiera decir que aceptamos la 

enmienda presentada por el Grupo 

Socialista, de los tres puntos que 

sustituyen a los nuestros pero fue 

transaccionada y emendada en el punto 

segundo, donde dice que se debe acordar 

una modificación del proyecto, agilizar 

todos los trámites administrativos 

necesarios para que el nuevo 

equipamiento sea una realidad en este 

mandato. Nosotros proponemos que 

debería decirse que se debe redactar el 

proyecto necesario y agilizar los trámites 

administrativos necesarios para que el 

nuevo equipamiento sea realidad en este 

mandato. 

 

Presidencia 

 

A ver, un momento ¿Está emendando la 

enmienda? 

 

Señor Deus Álvarez 

 

Transamos, lo hablamos antes y es 

aceptada. 

 

Presidencia 

 

El Grupo enmendador, que es el Grupo 

Socialista, señor Díaz Villoslada, 

¿acepta la transacción? 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Sí. Vamos a ver, hay una enmienda 

nuestra, hay una enmienda de Marea 

Atlántica y una enmienda del Bloque 

Nacionalista Galego. 
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Presidencia 
 

Si, pero entendo que o señor Deus a 

única emenda que quere transaccionar, 

é a do Grupo Socialista? ou son as tres? 

 

 

Señor Deus Álvarez 
 

A do Bloque Nacionalista Galego a 

aceptamos xa desde un principio, a 

incorporación do punto que dicía ó 

principio, o punto catro que ía ser 

engadido ás nosas propostas. Pero 

bueno, as nosas propostas queren ser 

substituídas por esas propostas que 

propón o Partido Socialista con ese leve 

matiz que acabo de comentarlle. 

 

Presidencia 
 

E aínda hai outra emenda máis da 

Marea? 

 

Señor Lema Suárez 
 

Cal sería entón a redacción final do 

punto que propón o señor Deus? 

 

Señor Deus Álvarez 
 

O punto segundo. Está aceptada. 

 

Presidencia 
 

Miren, si, a catro bandas non podo. 

Cidadanos non ten nada que dicir sobre 

todo isto? Non. Ben. Imos facer un 

receso de cinco minutos para que se 

aclaren entre vostedes e así eu o teña 

aínda máis claro.  

 

Grazas. 

 

Ás dezaseis horas e trinta e seis 

minutos a Presidencia resolve facer 

un receso retomándose a sesión as 

dezaseis horas e corenta e seis 

 

Presidencia 

 

Sí, pero entiendo que el señor Deus la 

única enmienda que quiere transar ¿es la 

del Grupo Socialista o son las tres? 

 

 

Señor Deus Álvarez 

 

La del Bloque Nacionalista Galego la 

aceptamos ya desde un principio, la 

incorporación del punto que decía al 

principio, el punto cuatro que iba a ser 

añadido a nuestras propuestas. Pero 

bueno, nuestras propuestas quieren ser 

sustituidas por esas propuestas que 

propone el Partido Socialista con ese 

leve matiz que acabo de comentarle. 

 

Presidencia 

 

¿Y aún hay otra enmienda más de la 

Marea? 

 

Señor Lema Suárez 

 

¿Cuál sería entonces la redacción final 

del punto que propone el señor Deus? 

 

Señor Deus Álvarez 

 

El punto segundo. Está aceptada. 

 

Presidencia 

 

Miren, sí, a cuatro bandas no puedo. 

¿Ciudadanos no tiene nada que decir 

sobre todo esto? No. Bien. Vamos a 

hacer un receso de cinco minutos para 

que se aclaren entre ustedes y así yo lo 

tenga aún más claro.  

 

Gracias. 

 

A las dieciséis horas y treinta y seis 

minutos a Presidencia resuelve hacer un 

receso retomándose la sesión las 

dieciséis horas y cuarenta y seis 
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minutos. Encóntranse presentes as 

persoas relacionadas ó inicio desta 

acta. 

 

Presidencia 
 

Ben. Parece que hai acordo coa moción. 

Me comunican que están redactando o 

texto definitivo. 

 

Para non retrasar máis o Pleno, se lles 

parece saltamos esta moción e pasamos 

a... non, non podemos porque falta a 

señora Gallego, que é a que vai 

defender a moción do Partido Popular 

sobre a transferencia ás entidades 

locais.  

 

Aí está, si, si. 

 

Señora Gallego, estaba a dicir que como 

están redactando os servizos municipais 

a emenda á moción, ou a moción xa 

transaccionada coas respectivas 

emendas, imos alterar a orde do día e 

para non perder máis tempo pasamos á 

moción número dous do Grupo Popular 

que lle toca defender a vostede, sobre a 

transferencia ás entidades locais dos 

recursos derivados da participación nos 

ingresos do Estado. 

 

 

Señora Gallego Neira  
 

Bo, moitas grazas. 

 

Imos ver, primeiro preséntase unha 

emenda do BNG con sete puntos, 

daquela unha da Marea con seis, logo 

una do PSOE con cinco, agora 

acábanos de entrar, asinada por todos 

os Grupos, a do PSOE, que son 

exactamente once puntos. 

Evidentemente non imos aceptar esta 

emenda porque o que queremos é 

debater o que queremos debater, e é 

que o Goberno de Pedro Sánchez pague 

á Xunta os 700.000.000 que lle debe, 

minutos. Se encuentran presentes las 

personas relacionadas al inicio de esta 

acta. 

 

Presidencia 

 

Bien. Parece que hay acuerdo con la 

moción. Me comunican que están 

redactando el texto definitivo. 

 

Para no retrasar más el Pleno, si les 

parece saltamos esta moción y pasamos 

a... no, no podemos porque falta la 

señora Gallego, que es la que va a 

defender la moción del Partido Popular 

sobre la transferencia a las entidades 

locales.  

 

Ahí está, sí, sí. 

 

Señora Gallego, estaba diciendo que 

como están redactando los servicios 

municipales a enmienda a la moción, o la 

moción ya transaccionada con las 

respectivas enmiendas, vamos a alterar 

la orden del día y para no perder más 

tiempo pasamos a la moción número dos 

del Grupo Popular que le toca defender a 

usted, sobre la transferencia a las 

entidades locales de los recursos 

derivados de la participación en los 

ingresos del Estado. 

 

Señora Gallego Neira 
 

Bueno, muchas gracias. 

 

Vamos a ver, primero se presenta una 

enmienda del BNG con siete puntos, 

luego una de la Marea con seis, luego una 

del PSOE con cinco, ahora nos acaba de 

entrar, firmada por todos los Grupos, la 

del PSOE, que son exactamente once 

puntos. Evidentemente no vamos a 

aceptar esta enmienda porque lo que 

queremos es debatir lo que queremos 

debatir, y es que el Gobierno de Pedro 

Sánchez pague a la Xunta los 

700.000.000 que le debe, a los 
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aos concellos galegos os 100.000.000 

que lles debe e os máis de 6 que 

calculamos que lle pode deber a este 

Concello. Cremos que é un tema de 

emerxencia, que é de suficiente 

entidade e importancia como para 

debatelo como punto único e só. Outro 

día podemos debater, que é un tema 

interesante, que é importante, sobre o 

financiamento autonómico. 

Evidentemente agora mesmo Sánchez 

levounos a eleccións porque non soubo 

pactar con quen sexa e vémonos 

abocados a unhas novas eleccións. As 

Cortes están disoltas, non hai cambio 

lexislativo que valla porque non se pode 

aprobar. O que si se pode é pagar o que 

se debe, e iso é o que queremos esixir. 

 

En canto aos incentivos por cumprir, 

hai que lembrarlle ao señor Jorquera 

que aínda se están pagando as 

liquidacións negativas, que sumaban un 

montante de dous mil millóns de euros 

cando o PP chegou á Xunta en 2009 

Quen deixou o desaxuste? O Bipartito 

do que vostedes eran socios. Igual que 

este Concello. Segue pagando máis de 

24.000.000 en 2008 e 2009 polo mal 

cálculo de Zapatero. Pois igual que 

pagamos o que debemos, temos que 

esixir o que nos deben.  

 

Desde logo, bo, a Marea xa pedía na 

súa moción varra libre para todos e 

todo isto era un batiburrillo que agora 

mesmo substitúennolo pola emenda que 

presentaba o Partido Socialista. 

 

Como dicimos, son once puntos que non 

cremos que sexan obxecto de debate 

agora mesmo. O que queremos é que a 

ministra, que durante dous meses estivo 

a dicir que non se podía pagar porque 

estaba o Goberno en funcións e tiña un 

Orzamento prorrogado, que a 

continuación convocan eleccións e de 

súpeto pódese pagar, iso si, a metade 

do que se debe, pero pódese pagar… 

ayuntamientos gallegos los 100.000.000 

que les debe y los más de 6 que 

calculamos que le puede deber a este 

Ayuntamiento. Creemos que es un tema 

de emergencia, que es de suficiente 

entidad e importancia como para 

debatirlo como punto único y solo. Otro 

día podemos debatir, que es un tema 

interesante, que es importante, sobre la 

financiación autonómica. Evidentemente 

ahora mismo Sánchez nos ha llevado a 

elecciones porque no ha sabido pactar 

con quien sea y nos vemos abocados a 

unas nuevas elecciones. Las Cortes están 

disueltas, no hay cambio legislativo que 

valga porque no se puede aprobar. Lo que 

sí se puede es pagar lo que se debe, y eso 

es lo que queremos exigir. 

 

En cuanto a los incentivos por cumplir, 

hay que recordarle al señor Jorquera que 

todavía se están pagando las 

liquidaciones negativas, que sumaban un 

montante de dos mil millones de euros 

cuando el PP llegó a la Xunta en 2009 

¿Quién dejó el desajuste? El Bipartito del 

que ustedes eran socios. Igual que este 

Ayuntamiento. Sigue pagando más de 

24.000.000 en 2008 y 2009 por el mal 

cálculo de Zapatero. Pues igual que 

pagamos lo que debemos, tenemos que 

exigir lo que nos deben.  

 

Desde luego, bueno, la Marea ya pedía en 

su moción barra libre para todos y todo 

esto era un batiburrillo que ahora mismo 

nos lo sustituyen por la enmienda que 

presentaba el Partido Socialista. 

 

Como decimos, son once puntos que no 

creemos que sean objeto de debate ahora 

mismo. Lo que queremos es que la 

ministra, que durante dos meses estuvo 

diciendo que no se podía pagar porque 

estaba el Gobierno en funciones y tenía 

un Presupuesto prorrogado, que a 

continuación convocan elecciones y de 

repente se puede pagar, eso sí, la mitad 

de lo que se debe, pero se puede pagar… 
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Ou sexa, o argumento que tiña agora xa 

non lle vale. O señor Sánchez onte nun 

mitin —en Valencia, por suposto, que é 

un Goberno socialista— di que van 

aprobar as entregas a conta ás 

Comunidades Autónomas antes do 10 

de novembro, tomando o pelo ás 

Comunidades Autónomas e ás 

Entidades Locais, e causando un grave 

prexuízo porque si hai que subirlle o 

soldo aos funcionarios e hai que asumir 

os servizos básicos e esenciais. E como 

pode dicir onte mesmo que se non 

houbese un Goberno en funcións non 

habería ningún problema?, isto é 

literal, e continúe dicindo: pero mirade, 

aínda así, con todo, este Goberno en 

funcións vai cumprir coas Comunidades 

Autónomas e imos actualizar as 

entregas a conta antes do 10 de 

novembro. En que quedamos? pódese? 

non se pode? o problema é o Goberno 

en funcións? é a prórroga do 

Orzamento? Claro que se pode, claro 

que se pode pagar o que se cobrou de 

máis e devolvelo claro que se pode 

facer, igual que se pode traballar nun 

Goberno en funcións, non quere dicir 

que non teña funcións. Pode seguir 

traballando e de feito é a súa 

obrigación. Gustaríame que lle 

preguntásemos canto debe a este 

Concello, se é que non o sabemos, que 

supoño que si e esixirlle o pago. 

 

O sábado vén a esta cidade o señor 

Sánchez. Que momento máis oportuno 

para esixir o pago de todo o que nos 

debe. Supoño que estarán aquí máis 

dun dos concelleiros socialistas, incluso 

a alcaldesa, pois que se comprometa 

publicamente e non que se comprometa, 

senón que diga que vai facer a 

transferencia xa. Iso é o que queremos. 

 

Por suposto, non imos aceptar a 

emenda e no caso de que se vaia a 

votar, obviamente, retiraremos a 

moción. 

O sea, el argumento que tenía ahora ya no 

le vale. El señor Sánchez ayer en un mitin 

—en Valencia, por supuesto, que es un 

Gobierno socialista— dice que van a 

aprobar las entregas a cuenta a las 

Comunidades Autónomas antes del 10 de 

noviembre, tomando el pelo a las 

Comunidades Autónomas y a las 

Entidades Locales, y causando un grave 

perjuicio porque sí hay que subirle el 

sueldo a los funcionarios y hay que 

asumir los servicios básicos y esenciales. 

Y ¿cómo puede decir ayer mismo que si 

no hubiese un Gobierno en funciones no 

habría ningún problema?, esto es literal, y 

continúe diciendo: pero mirad, aun así, 

con todo, este Gobierno en funciones va a 

cumplir con las Comunidades Autónomas 

y vamos a actualizar las entregas a cuenta 

antes del 10 de noviembre. ¿En qué 

quedamos? ¿se puede? ¿no se puede? ¿el 

problema es el Gobierno en funciones? 

¿es la prórroga del Presupuesto? Claro 

que se puede, claro que se puede pagar lo 

que se ha cobrado de más y devolverlo 

claro que se puede hacer, igual que se 

puede trabajar en un Gobierno en 

funciones, no quiere decir que no tenga 

funciones. Puede seguir trabajando y de 

hecho es su obligación. Me gustaría que 

le preguntásemos cuánto debe a este 

Ayuntamiento, si es que no lo sabemos, 

que supongo que sí y exigirle el pago. 

 

 

El sábado viene a esta ciudad el señor 

Sánchez. Qué momento más oportuno 

para exigir el pago de todo lo que nos 

debe. Supongo que estarán aquí más de 

uno de los concejales socialistas, incluso 

la alcaldesa, pues que se comprometa 

públicamente y no que se comprometa, 

sino que diga que va a hacer la 

transferencia ya. Eso es lo que queremos. 

 

Por supuesto, no vamos a aceptar la 

enmienda y en caso de que se vaya a 

votar, obviamente, retiraremos la moción. 
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Presidencia 
 

Moi ben, moitas grazas, señora Gallego. 

 

 

Perdón? 

 

Señora Gallego Neira 

 

Que se se vota a emenda, se non retiran 

a emenda, retiramos a moción. 

 

Presidencia 
 

Bueno, pero si retira a moción non hai 

debate. 

 

Señora Gallego Neira  

 

Pois no hai debate. 

 

Presidencia 
 

Non, claro, pero é que vostede xa 

iniciou o debate, señora Gallego. 

 

Señora Gallego Neira 

 

Bo, eu estou a dicir o que queremos: a 

moción que presentamos. 

 

 

Presidencia 
 

Mire, claro, imos ver. A moción pódese 

retirar ata o inicio do debate sobre a 

mesma. 

 

Señora Gallego Neira 

 

Non, non, non. Aquí hai antecedentes. 

Mesmo me acordo do IBI, as 

ordenanzas fiscais… unha vez debatido 

retiráronse porque non querían votar o 

IBI. 

 

Presidencia 

 

 

Presidencia 

 

Muy bien, muchas gracias, señora 

Gallego. 

 

¿Perdón? 

 

Señora Gallego Neira 

 

Que si se vota la enmienda, si no retiran 

la enmienda, retiramos la moción. 

 

Presidencia 

 

Bueno, pero si retira la moción no hay 

debate. 

 

Señora Gallego Neira  
 

Pues no hay debate. 

 

Presidencia 

 

No, claro, pero es que usted ya inició el 

debate, señora Gallego. 

 

Señora Gallego Neira 
 

Bueno, yo estoy diciendo lo que 

queremos: la moción que hemos 

presentado. 

 

Presidencia 

 

Mire, claro, vamos a ver. La moción se 

puede retirar hasta el inicio del debate 

sobre la misma. 

 

Señora Gallego Neira 
 

No, no, no. Aquí hay antecedentes. 

Incluso me acuerdo del IBI, las 

ordenanzas fiscales… una vez debatido 

se retiraron porque no querían votar el 

IBI. 

 

Presidencia 
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Bo, pero mire... 

 

Señora Gallego Neira  

 

Non, non, bo, refírome... e que onde 

di?... 

 

Presidencia 

 

Non, non discutan, non discutan porque 

ao final... 

 

Señora Gallego Neira  

 

Antes da votación pódese retirar a 

moción. 

 

Presidencia 
 

Ben, pois imos continuar co debate. 

 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Sobre o reclamo de recursos das 

transferencias, de recursos ás entidades 

locais, desde Cidadáns apostamos por 

defender a autonomía local e dotar a 

esta Administración dun maior número 

de recursos. Ademais, está claro, 

defendemos o modelo autonómico de 

descentralización política e apostamos 

por reformalo para mellorar o seu 

funcionamento.  

 

Non podemos obviar que un modelo de 

financiamento autonómico é 

basicamente un modelo de ingresos e 

gastos. Son ingresos e por tanto son 

impostos. Nós, efectivamente, estamos a 

favor de reformar un sistema de 

financiamento autonómico que fallou 

moito, no sentido de que hai uns déficits 

de financiamento moi importantes e non 

hai unha adecuada corresponsabilidade 

fiscal nas Comunidades Autónomas, e 

iso é algo que temos que resolver para 

Bueno, pero mire... 

 

Señora Gallego Neira  

 

No, no, bueno, me refiero... es que 

¿dónde dice...? 

 

Presidencia 
 

No, no discutan, no discutan porque al 

final... 

 

Señora Gallego Neira  

 

Antes de la votación se puede retirar la 

moción. 

 

Presidencia 

 

Bien, pues vamos a continuar con el 

debate. 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Sobre el reclamo de recursos de las 

transferencias, de recursos a las entidades 

locales, desde Ciudadanos apostamos por 

defender la autonomía local y dotar a esta 

Administración de un mayor número de 

recursos. Además, claro está, defendemos 

el modelo autonómico de 

descentralización política y apostamos 

por reformarlo para mejorar su 

funcionamiento.  

 

No podemos obviar que un modelo de 

financiación autonómica es básicamente 

un modelo de ingresos y gastos. Son 

ingresos y por tanto son impuestos. 

Nosotros, efectivamente, estamos a favor 

de reformar un sistema de financiación 

autonómica que ha fallado mucho, en el 

sentido de que hay unos déficits de 

financiación muy importantes y no hay 

una adecuada corresponsabilidad fiscal 

en las Comunidades Autónomas, y eso es 

algo que tenemos que resolver para tener 
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ter un sistema máis xusto e máis 

responsable.  

 

No caso de que a moción seguise nós 

votariamos a favor. 

 

Un sistema de financiamento non só 

debe buscar a efectividade dos 

principios de autonomía e suficiencia 

financeira no ámbito dos concellos, 

senón que somos nós mesmos, os 

propios poderes locais, os responsables 

de alcanzalas en colaboración co 

Estado e as Comunidades Autónomas. 

A participación nos tributos do Estado 

son un baúl dos impostos estatais e 

unha transparencia financeira do 

Estado, o fondo complementario de 

financiamento. 

 

Ao igual cremos que a reforma do 

financiamento autonómico é urxente 

porque a actual resulta excesivamente 

complicada e é pouco transparente, 

xera unha repartición de recursos por 

habitante axustado desigual sen unha 

xustificación clara, desincentiva a 

responsabilidade fiscal das 

Comunidades Autónomas polo lado dos 

ingresos e carece de mecanismos 

estabilizadores eficaces. Por iso cremos 

que o novo sistema de financiamento 

autonómico debería configurarse 

contorna aos principios de igualdade, 

equidade, transparencia, suficiencia e 

corresponsabilidade. 

 

Presidencia 
 

Grazas, señora Martínez. 

 

Señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Grazas, señora alcaldesa. 

 

Señora Gallego, como vostedes coa 

presentación desta moción decretaron 

un sistema más justo y más responsable.  

 

 

En caso de que la moción siguiese 

nosotros votaríamos a favor. 

 

Un sistema de financiación no solo debe 

buscar la efectividad de los principios de 

autonomía y suficiencia financiera en el 

ámbito de los ayuntamientos, sino que 

somos nosotros mismos, los propios 

poderes locales, los responsables de 

alcanzarlas en colaboración con el Estado 

y las Comunidades Autónomas. La 

participación en los tributos del Estado 

son un baúl de los impuestos estatales y 

una transparencia financiera del Estado, 

el fondo complementario de financiación. 

 

 

Al igual creemos que la reforma de la 

financiación autonómica es urgente 

porque la actual resulta excesivamente 

complicada y es poco transparente, 

genera un reparto de recursos por 

habitante ajustado desigual sin una 

justificación clara, desincentiva la 

responsabilidad fiscal de las 

Comunidades Autónomas por el lado de 

los ingresos y carece de mecanismos 

estabilizadores eficaces. Por eso creemos 

que el nuevo sistema de financiación 

autonómica debería configurarse entorno 

a los principios de igualdad, equidad, 

transparencia, suficiencia y 

corresponsabilidad. 

 

Presidencia 

 

Gracias, señora Martínez. 

 

Señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

Señora Gallego, como ustedes con la 

presentación de esta moción decretaron 
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xa o inicio da campaña das eleccións 

xerais, pese a que o período oficial de 

campaña aínda non empezou e desta 

volta vai durar nada máis que oito días, 

permítanme que faga o propio contando 

algunhas anécdotas que vivín ó longo 

da miña vida, tanto no Congreso dos 

Deputados como no Parlamento galego. 

E para que a alcaldesa non me chame ó 

tema aclaro que estas anécdotas son 

importantes para ilustrar a nosa 

posición ó respecto desta moción. 

 

 

Primeira anécdota. Congreso. 

Presidencia de Rodríguez Zapatero. 

Moción do BNG sobre o sector naval. 

Vota en contra o PSOE e votan a favor 

o resto dos Grupos incluído o PP. 

 

Congreso. Presidencia de Mariano 

Rajoy. Moción do BNG sobre o sector 

naval. Exactamente a mesma moción da 

lexislatura anterior. Agora quen vota en 

contra é o PP, votan a favor o resto dos 

Grupos, incluído o PSOE. 

 

Parlamento galego. Proposición de lei 

do BNG para elevar ó Congreso dos 

Deputados para garantir a devolución 

íntegra do valor nominal das 

participacións preferentes ás persoas 

estafadas. Apróbase por unanimidade, 

tamén co apoio do PP. Ese mesmo día, 

horas máis tarde, o BNG defende no 

Congreso a mesma proposición pero é 

rexeitada porque vota en contra o PP. 

 

 

Ben, por que conto todo isto? Porque 

creo que estes feitos son ilustrativos do 

dobre xogo dalgúns partidos dicindo 

unha cousa aquí e outra en Madrid, ou 

pasando de defender unha cousa a 

defender exactamente a contraria en 

función de se gobernan ou non en 

Madrid.  

 

Por iso, señora Gallego, e entrando 

ya el inicio de la campaña de las 

elecciones generales, pese la que el 

período oficial de campaña aun no 

empezó y en esta ocasión va a durar 

nada más que ocho días, permítanme que 

haga lo propio contando algunas 

anécdotas que viví al largo de mi vida, 

tanto en el Congreso de los Diputados 

como en el Parlamento gallego. Y para 

que la alcaldesa no me llame al tema 

aclaro que estas anécdotas son 

importantes para ilustrar nuestra 

posición respecto a esta moción. 

 

Primera anécdota. Congreso. 

Presidencia de Rodríguez Zapatero. 

Moción del BNG sobre el sector naval. 

Vota en contra el PSOE y votan a favor 

el resto de los Grupos incluido el PP. 

 

Congreso. Presidencia de Mariano 

Rajoy. Moción del BNG sobre el sector 

naval. Exactamente la misma moción de 

la legislatura anterior. Ahora quien vota 

en contra es el PP, votan a favor el resto 

de los Grupos, incluido el PSOE. 

 

Parlamento gallego. Proposición de ley 

del BNG para elevar al Congreso de los 

Diputados para garantizar la devolución 

íntegra del valor nominal de las 

participaciones preferentes a las 

personas estafadas. Se aprueba por 

unanimidad, también con el apoyo del 

PP. Ese mismo día, horas más tarde, el 

BNG defiende en el Congreso la misma 

proposición pero es rechazada porque 

vota en contra el PP. 

 

Bien, ¿por qué cuento todo esto? Porque 

creo que estos hechos son ilustrativos del 

doble juego de algunos partidos diciendo 

una cosa aquí y otra en Madrid, o 

pasando de defender una cosa a defender 

exactamente la contraria en función de si 

gobiernan o no en Madrid.  

 

 

Por eso, señora Gallego, y entrando 
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agora de verdade ó tema, parécenos moi 

ben que agora vostedes se poñan tan 

reivindicativos. Fan no Concello o 

mesmo que fan na Xunta, exixindo ó 

Estado que desbloquee as entregas a 

conta á Comunidade Autónoma, 

demanda que o BNG comparte 

totalmente. Non quero dúbidas ó 

respecto. Pero o único que lamentamos 

é que esa mesma pulsión reivindicativa 

non a tivesen durante o período do 

Goberno do señor Mariano Rajoy e que 

non aproveiten esta ocasión para 

demandar tamén que se reformen 

moitas das leis e normas das que 

vostedes son responsábeis —ou cando 

menos corresponsabeis— que limitan a 

autonomía municipal ou restrinxen a 

capacidade investidora e de prestación 

de servizos por parte dos concellos. E 

dado que esta moción non deixa de ser 

unha translación ó ámbito municipal da 

posición da Xunta ó respecto das 

entregas a conta, tamén lamentamos que 

non aproveiten a ocasión para que este 

concello inste á Xunta a demandar do 

Goberno do Estado o pago de todo o 

que se nos debe, débedas moitas delas 

que se arrastran dende os Gobernos de 

Mariano Rajoy. Ese é o sentido da nosa 

emenda.  

 

En calquera caso, dado que presentaron 

tamén unha emenda o Grupo Socialista 

e o Grupo da Marea Atlántica, os tres 

Grupos emendantes —se se me permite 

esa expresión puxémonos de acordo 

para finalmente subscribir unha emenda 

conxunta, e esa é a posición á que nos 

vinculamos: a defensa desa emenda 

conxunta. Se vostedes finalmente optan 

por retirar a moción, non temos nada 

que dicir, pero se se somete a votación a 

emenda conxunta, por suposto 

votaremos a emenda. 

 

 

Presidencia 
 

ahora de verdad en el tema, nos parece 

muy bien que ahora ustedes se pongan 

tan reivindicativos. Hacen en el 

Ayuntamiento lo mismo que hacen en la 

Xunta, exigiendo al Estado que 

desbloquee las entregas a cuenta a la 

Comunidad Autónoma, demanda que el 

BNG comparte totalmente. No quiero 

dudas al respecto. Pero lo único que 

lamentamos es que esa misma pulsión 

reivindicativa no la tuvieran durante el 

período del Gobierno del señor Mariano 

Rajoy y que no aprovechen esta ocasión 

para demandar también que se reformen 

muchas de las leyes y normas de las que 

ustedes son responsables —o cuando 

menos corresponsables— que limitan la 

autonomía municipal o restringen la 

capacidad inversora y de prestación de 

servicios por parte de los ayuntamientos. 

Y dado que esta moción no deja de ser 

una traslación al ámbito municipal de la 

posición de la Xunta respecto a las 

entregas a cuenta, también lamentamos 

que no aprovechen la ocasión para que 

este ayuntamiento inste a la Xunta a 

demandar del Gobierno del Estado el 

pago de todo lo que se nos debe, deudas 

muchas de ellas que se arrastran desde 

los Gobiernos de Mariano Rajoy. Ese es 

el sentido de nuestra enmienda.  

 

En cualquier caso, dado que presentaron 

también una enmienda el Grupo 

Socialista y el Grupo de la Marea 

Atlántica, los tres Grupos enmendadores 

—si se me permite esa expresión— nos 

pusimos de acuerdo para finalmente 

suscribir una enmienda conjunta, y esa es 

la posición a la que nos vinculamos: la 

defensa de esa enmienda conjunta. Si 

ustedes finalmente optan por retirar la 

moción, no tenemos nada que decir, pero 

si se somete a votación la enmienda 

conjunta, por supuesto votaremos la 

enmienda. 

 

Presidencia 
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Moitas grazas, señor Jorquera. 

 

Pola Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Grazas, señora Rey. 

 

Entendo que se mantén o debate, se 

mantén a moción e se manteñen as 

emendas. 

 

Señora Gallego, esa maneira de 

referirse ás emendas dos Grupos da 

Corporación e a iso que se chama 

negociar —falar e chegar a acordos—, 

esa maneira tan despectiva de referirse a 

todo iso, creo que retrata a maneira de 

proceder do Partido Popular tamén nas 

Administracións Públicas, e de aí os 

problemas para chegar a acordos con 

vostedes cando gobernan. 

 

Antes estiven tentado de empregar o 

dereito de intervención por alusións. 

Non o utilicei porque non acabei de 

entender moi ben a intervención do 

señor Rodríguez, non sei se por un 

problema no micro. Sei que mencionou 

algo de funcionarios, non sei se se 

refería á reclasificación da Policía, e me 

pareceu entender que falaba do raposo e 

as galiñas, e non sei se se refería a 

exvaledora do Pobo.  

 

Indo á cuestión que discutimos agora, a 

verdade é que neste mandato estamos 

vendo cousas que nunca víramos antes. 

Esta tamén é nova: resulta que o Partido 

Popular era unha organización 

municipalista, que cre nas 

Administracións de proximidade, que 

cre na autonomía local, que cre na 

suficiencia financeira dos gobernos 

locais. Mire, o de Pedro Sánchez será 

—como din na moción— un paradoxo 

intelectual, pero o seu é dun cinismo de 

aquí a Lima e enriba non ten ningún 

contido intelectual. Pedro Sánchez ten 

Muchas gracias, señor Jorquera. 

 

Por la Marea Atlántica, señor Martínez. 

 

Señor Martínez Durán 

 

Gracias, señora Rey. 

 

Entiendo que se mantiene el debate, se 

mantiene la moción y se mantienen las 

enmiendas. 

 

Señora Gallego, esa manera de referirse 

a las enmiendas de los Grupos de la 

Corporación y a eso que se llama 

negociar —hablar y llegar a acuerdos—, 

esa manera tan despectiva de referirse a 

todo eso, creo que retrata la manera de 

proceder del Partido Popular también en 

las Administraciones Públicas, y de ahí 

los problemas para llegar a acuerdos con 

ustedes cuando gobiernan. 

 

Antes estuve tentado de emplear el 

derecho de intervención por alusiones. 

No lo utilicé porque no acabé de 

entender muy bien la intervención del 

señor Rodríguez, no sé si por un 

problema en el micro. Sé que mencionó 

algo de funcionarios, no sé si se refería a 

la reclasificación de la Policía, y me 

pareció entender que hablaba del zorro y 

las gallinas, y no sé si se refería la 

exvaledora do Pobo.  

 

Yendo a la cuestión que discutimos 

ahora, la verdad es que en este mandato 

estamos viendo cosas que nunca 

habíamos visto antes. Esta también es 

nueva: resulta que el Partido Popular 

era una organización municipalista, que 

cree en las Administraciones de 

proximidad, que cree en la autonomía 

local, que cree en la suficiencia 

financiera de los gobiernos locales. Mire, 

lo de Pedro Sánchez será —cómo dicen 

en la moción— una paradoja intelectual, 

pero lo suyo es de un cinismo de aquí a 

Lima y encima no tiene ningún contenido 
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xa quen o defenda neste Salón de 

Sesións —non vou ser eu quen o faga— 

pero é que o compromiso do Partido 

Popular co municipalismo, cos 

concellos e coa autonomía municipal é 

tan consistente como un máster de 

Pablo Casado. 

 

 

Señores e señoras do Partido Popular, 

dos concellos hai que lembrarse todos 

os días, non só cando hai campaña 

electoral e calquera cousa vale para 

traela ó Salón de Plenos sen que llo 

pedise ninguén, por outro lado. Da 

Constitución tamén hai que acordarse 

todos os días, todos os días e en toda a 

súa extensión. Porque está moi ben 

escoller aquí á carta un artigo ou outro, 

pero hai algúns que pensamos que o do 

135 foi unha traizón e que o do 140 é un 

escándalo diario. 

 

Nós fixemos achegas en forma de 

emenda a esta moción porque 

entendiamos que era unha boa 

oportunidade para poñer outras 

cuestións sobre a mesa e sobre todo 

para sinalar o fundamental, e é que a nai 

de todos os problemas, a normativa de 

estabilidade orzamentaria, a Lei 

Montoro, debe ser derrogada. Nese 

sentido tamén nos resultaban asumibles 

as propostas do Bloque Nacionalista 

Galego e as do Partido Socialista, que 

en boa medida estaban recollidas xa nun 

acordo previo na Deputación da 

Coruña. Así que falamos e chegamos a 

un acordo, e nós —toda vez que se 

incorpora nesa emenda conxunta a 

derrogación da Lei Montoro, da Lei de 

Sostibilidade da Administración 

Local— estaremos de acordo e 

apoiaremos esa emenda. 

 

Nada máis. Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

intelectual. Pedro Sánchez tiene ya quien 

lo defienda en este salón de sesiones —no 

voy a ser yo quien lo haga— pero es que 

el compromiso del Partido Popular con 

el municipalismo, con los ayuntamientos 

y con la autonomía municipal es tan 

consistente como un máster de Pablo 

Casado. 

 

Señores y señoras del Partido Popular, 

de los ayuntamientos hay que acordarse 

todos los días, no solo cuando hay 

campaña electoral y cualquier cosa vale 

para traerla al Salón de Plenos sin que 

se lo pidiera nadie, por otro lado. De la 

Constitución también hay que acordarse 

todos los días, todos los días y en toda su 

extensión. Porque está muy bien escoger 

aquí a la carta un artículo u otro, pero 

hay algunos que pensamos que lo del 135 

fue una traición y que lo del 140 es un 

escándalo diario. 

 

Nosotros hicimos aportaciones en forma 

de enmienda la esta moción porque 

entendíamos que era una buena 

oportunidad para poner otras cuestiones 

sobre la mesa y sobre todo para señalar 

lo fundamental, y es que la madre de 

todos los problemas, la normativa de 

estabilidad presupuestaria, la Ley 

Montoro, debe ser derogada. En ese 

sentido también nos resultaban asumibles 

las propuestas del Bloque Nacionalista 

Galego y las del Partido Socialista, que 

en buena medida estaban recogidas ya en 

un acuerdo previo en la Diputación de A 

Coruña. Así que hablamos y llegamos a 

un acuerdo, y nosotros —toda vez que se 

incorpora en esa enmienda conjunta la 

derogación de la Ley Montoro, de la Ley 

de Sostenibilidad de la Administración 

Local— estaremos de acuerdo y 

apoyaremos esa enmienda. 

 

Nada más. Muchas gracias. 

 

Presidencia 
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Moitas grazas, señor Martínez. 

 

Polo Grupo Socialista, señor Lage 

Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 
 

Grazas, señora alcaldesa. 

 

Señora Gallego, hai que ver, eh? Hai 

que ver. Propoñemos un 60% das súas 

ideas, propostas na emenda acordada 

conxuntamente co Bloque Nacionalista 

Galego e co Grupo Municipal da Marea 

e vostede: a pelota é miña e lévoa para 

casa. Non lle gusta que xoguemos todos 

coa pelota.  

 

A ver, estamos diante dunha emenda 

que non retira nada do que vostede 

puxo sobre a mesa, non retira nada. Nós 

exixímoslle ó Goberno de España o que 

faga falta exixir sendo razoables e 

sendo conscientes que facer efectivas as 

obrigas económico-financeiras vai de 

seu. 

 

Por certo, non sei por que lle parece mal 

a vostede que o señor presidente do 

Goberno anuncie que vai a facer as 

entregas a conta que están demandadas. 

Como? Non o anunciou? E vaise facer. 

Pero mire, vostede na moción que 

presentou fala dunha cousa pero na súa 

intervención falou dos setecentos 

millóns, que ese é o mantra do seu 

Partido entorno á Xunta de Galicia e a 

entrega en discusión, pero en calquera 

caso a que sexa necesario para Galicia, 

por suposto e máis, eh? e máis. Agora, 

vostede das entidades locais non falou 

nada. Sabe vostede que... —

seguramente o saiba e o está 

obviando— vostede sabe cando foi a 

última liquidación da participación nos 

ingresos do Estado? É do exercicio 

2016 con respecto ó Concello da 

Coruña. Ó Concello da Coruña e a todas 

as entidades, non pensará que só aquí. 

Muchas gracias, señor Martínez. 

 

Por el Grupo Socialista, señor Lage 

Tuñas. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

Señora Gallego, hay que ver, ¿eh? Hay 

que ver. Proponemos un 60% de sus 

ideas, propuestas en la enmienda 

acordada conjuntamente con el Bloque 

Nacionalista Galego y con el Grupo 

Municipal de la Marea y usted: la pelota 

es mía y la llevo para casa. No le gusta 

que juguemos todos con la pelota.  

 

A ver, estamos ante una enmienda que no 

retira nada del que usted puso sobre la 

mesa, no retira nada. Nosotros le 

exigimos al Gobierno de España lo que 

haga falta exigir siendo razonables y 

siendo conscientes de que hacer efectivas 

los deberes económico-financieros ve de 

por sí. 

 

Por cierto, no sé por qué le parece mal a 

usted que el señor presidente del 

Gobierno anuncie que va a hacer las 

entregas a cuenta que están demandadas. 

¿Cómo? ¿No lo anunció? Y se va a 

hacer. Pero mire, usted en la moción que 

presentó habla de una cosa pero en su 

intervención habló de los setecientos 

millones, que ese es el mantra de su 

Partido entorno a la Xunta de Galicia y 

la entrega en discusión, pero en 

cualquier caso la que sea necesaria para 

Galicia, por supuesto y más, ¿eh? y más. 

Ahora, usted de las entidades locales no 

habló nada. Sabe usted que... —

seguramente lo sepa y lo está obviando— 

¿usted sabe cuándo fue la última 

liquidación de la participación en los 

ingresos del Estado? Es del ejercicio 

2016 con respecto al Ayuntamiento de A 

Coruña. Al Ayuntamiento de A Coruña y 

a todas las entidades, no pensará que 
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Entre outras cousas o que está previsto 

no artigo 99 da Lei no ano 18, que 

ademais o problema que temos é que 

cos instrumentos de financiación que 

hai, a día de hoxe non temos un dato 

exacto de cal é o que se poida adebedar 

ou non. Vostede teno? Non, vostede veu 

aquí a facer, bueno pois a precampaña e 

bueno, varra libre. Pero vostede quere 

facer un xogo, en fin, non quero dicir 

onanista, pero dende logo é un xogo de 

solitario. Se debatemos, debatemos 

todos.  

 

Por certo, nós falamos de algo que é 

importante. Que tal se comentamos as 

Comunidades Autónomas e as 

Entidades Locais que tipo de relación 

teñen?. Porque vostede esqueceuse por 

completo do papel das Comunidades 

Autónomas en relación ás Entidades 

Locais. É fundamental 

economicamente, tamén dende a 

defensa do municipalismo e da 

autonomía local, falar da reforma das 

facendas locais, e da participación nos 

ingresos das Comunidades Autónomas. 

Diso non falamos, só falamos de que 

agora hai que pedirlle ó Goberno... 

Pidámoslle ó Goberno de España o que 

temos que pedirlle, pero ó mellor a 

propia Xunta de Galicia debería de 

tomar exemplo das Deputacións 

Provinciais da Coruña, de Lugo e de 

Pontevedra no que é na provisión 

obxectiva dos fondos ós concellos a 

través de plans únicos de cooperación. 

Porque iso que se dixo aquí á mañá, a 

maioría de idade dos concellos, non fai 

falta que ninguén os tutele... Non, non 

fai falta, o que fai falta é a suficiencia 

financeira. E polo tanto que a Xunta de 

Galicia non siga actuando e operando 

como actúa. Só lle poño un exemplo, 

mire, veñen de colarse literalmente, de 

colarse por parte do Goberno galego 

falando de que lle endebedábamos por 

parte do Concello unha cantidade que 

non vou repetir, sobre as escolas 

solo aquí. Entre otras cosas lo que está 

previsto en el artículo 99 de la Ley en el 

año 18, que además el problema que 

tenemos es que con los instrumentos de 

financiación que hay, a día de hoy no 

tenemos un dato exacto de cuál es lo que 

se pueda adeudar o no ¿Usted lo tiene? 

No, usted vino aquí a hacer, bueno pues 

la precampaña y bueno, barra libre. Pero 

usted quiere hacer un juego, en fin, no 

quiero decir onanista, pero desde luego 

es un juego de solitario. Si debatimos, 

debatimos todos.  

 

Por cierto, nosotros hablamos de algo 

que es importante ¿Qué tal si 

comentamos las Comunidades 

Autónomas y las Entidades Locales qué 

tipo de relación tienen? Porque usted se 

olvidó por completo del papel de las 

Comunidades Autónomas en relación a 

las Entidades Locales. Es fundamental 

económicamente, también desde la 

defensa del municipalismo y de la 

autonomía local, hablar de la reforma de 

las haciendas locales, y de la 

participación en los ingresos de las 

Comunidades Autónomas. De eso no 

hablamos, solo hablamos de que ahora 

hay que pedirle al Gobierno... Pidámosle 

al Gobierno de España lo que tenemos 

que pedirle, pero a lo mejor la propia 

Xunta de Galicia debería de tomar 

ejemplo de las Diputaciones Provinciales 

de A Coruña, de Lugo y de Pontevedra en 

lo que es en la provisión objetiva de los 

fondos a los ayuntamientos a través de 

planes únicos de cooperación. Porque 

eso que se dijo aquí por la mañana, la 

mayoría de edad de los ayuntamientos, 

no hace falta que nadie los tutele... No, 

no hace falta, lo que hace falta es la 

suficiencia financiera. Y por lo tanto que 

la Xunta de Galicia no siga actuando y 

operando como actúa. Solo le pongo un 

ejemplo, mire, acaban colarse 

literalmente, de colarse por parte del 

Gobierno gallego hablando de que le 

adeudábamos por parte del 
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municipais infantís. Menos mal que 

foron conscientes que se colaron. 

Porque hai que falar con rigor, iso o 

primeiro. 

 

 

Segundo, se quere falamos de como 

reparten os fondos e como nun concello 

de 5.200 habitantes que está moi preto 

de nós, se constrúen tantas escolas 

infantís como constrúe a 

Administración Autonómica na cidade 

da Coruña. Iso, non sei se me explico, 

ten algo que ver con entender as 

demandas, con entender as demandas da 

poboación, con saber da suficiencia 

financeira ou ten que ver con actuar con 

criterios arbitrarios, partidistas e porque 

esta cidade foi gobernada no 90% do 

tempo por Gobernos socialistas se 

discriminou financeiramente? 

 

 

Presidencia 
 

Vaia rematando, señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 
 

Non é necesario que falen do que pasa 

na Comisión Europea, que tamén 

podemos falar se é necesario, senón 

podemos falar do que pasa cos fondos 

da propia Administración Autonómica. 

Cal é a súa proposta para a 

participación na financiación dos 

tributos autonómicos? coñecémola? 

Non. Ó Goberno de España pedirlle 

todo o que sexa xusto, aí imos estar 

sempre, sempre. E si lle digo unha 

cousa: poden entrar na controversia do 

que se vota e do que non se vota, agora 

ben, é terrible que primeiro empecen o 

debate e despois porque ó mellor non 

lles guste o que pase no debate deciden 

saírse do debate. Non é moi 

democrático. 

 

Presidencia 

Ayuntamiento una cantidad que no voy a 

repetir, sobre las escuelas municipales 

infantiles. Menos mal que fueron 

conscientes de que se colaron. Porque 

hay que hablar con rigor, eso lo primero. 

 

Segundo, si quiere hablamos de cómo 

reparten los fondos y como en un 

ayuntamiento de 5.200 habitantes que 

está muy cerca de nosotros, se 

construyen tantas escuelas infantiles 

como construye la Administración 

Autonómica en la ciudad de A Coruña. 

Eso, no sé si me explico, ¿tiene algo que 

ver con entender las demandas, con 

entender las demandas de la población, 

con saber de la suficiencia financiera o 

tiene que ver con actuar con criterios 

arbitrarios, partidistas y porque esta 

ciudad fue gobernada en el 90% del 

tiempo por Gobiernos socialistas se 

discriminó financieramente? 

 

Presidencia 

 

Vaya finalizando, señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

No es necesario que hablen de lo que 

pasa en la Comisión Europea, que 

también podemos hablar si es necesario, 

sino podemos hablar de lo que pasa con 

los fondos de la propia Administración 

Autonómica ¿Cuál es su propuesta para 

la participación en la financiación de los 

tributos autonómicos? ¿la conocemos? 

No. Al Gobierno de España pedirle todo 

lo que sea justo, ahí vamos a estar 

siempre, siempre. Y sí le digo una cosa: 

pueden entrar en la controversia de lo 

que se vota y del que no se vota, ahora 

bien, es terrible que primero empiecen el 

debate y después porque a lo mejor no 

les guste lo que pase en el debate deciden 

salirse del debate. No es muy 

democrático. 

 

Presidencia 
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Remate xa, señor Lage. Grazas. 

 

Ben, existe unha emenda por parte do 

Grupo da Marea Atlántica, Grupo 

Socialista e Bloque Nacionalista 

Galego. Entendo que se mantén esa 

emenda. 

 

Señora Gallego, quere manter ou retirar 

a moción? 

 

Señora Gallego Neira  

 

Imos ver, esta emenda ninguén nos 

chamou, porque están a falar de 

diálogo… Nós presentamos unha 

moción que temos dereito a retirala se 

non nos gusta… 

 

Presidencia 

 

Esa é a pregunta, señora Gallego. 

 

Señora Gallego Neira  

 

…o que se votou. 

 

Presidencia 

 

Esa é a pregunta: mantén ou retira a 

moción? 

 

Señora Gallego Neira  

 

Ninguén nos chamou. Eu, máis que un 

debate, xustifiquei por que non debatín, 

por que non debatín sobre se nos deben 

ou non nos deben, pero bo, si que se 

reclame, que era o importante, o máis 

importante porque de Sánchez fiámonos 

cero pataqueiro… 

 

Presidencia 

 

Señora Gallego, señora Gallego, mire... 

 

Señora Gallego Neira  

 

 

Finalice ya, señor Lage. Gracias. 

 

Bien, existe una enmienda por parte del 

Grupo de la Marea Atlántica, Grupo 

Socialista y Bloque Nacionalista Galego. 

Entiendo que se mantiene esa enmienda. 

 

 

Señora Gallego, ¿quiere mantener o 

retirar la moción? 

 

Señora Gallego Neira  

 

Vamos a ver, esta enmienda nadie nos 

llamó, porque están hablando de 

diálogo… Nosotros presentamos una 

moción que tenemos derecho a retirarla si 

no nos gusta… 

 

Presidencia 
 

Esa es la pregunta, señora Gallego. 

 

Señora Gallego Neira  
 

…lo que se ha votado. 

 

Presidencia 
 

Esa es la pregunta: ¿mantiene o retira la 

moción? 

 

Señora Gallego Neira  
 

Nadie nos ha llamado. Yo, más que un 

debate, justifiqué por qué no debatí, por 

qué no debatí sobre si nos deben o no nos 

deben, pero bueno, sí que se reclame, que 

era lo importante, lo más importante 

porque de Sánchez nos fiamos cero 

patatero… 

 

Presidencia 
 

Señora Gallego, señora Gallego, mire... 

 

Señora Gallego Neira  
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…como con Zapatero, vale. Asinan os 

tres Grupos unha emenda a unha 

moción que presentamos nós sen 

dicirnos nada, que nola acaban de 

plantar aquí. Eu subindo case polas 

escaleiras, eh? E logo din que non hai 

diálogo. Non hai diálogo co Partido 

Popular. 

 

Presidencia 
 

Señora Gallego, a pregunta é: mantén 

ou retira a moción? 

 

Señora Gallego Neira  

 

Nós queremos unha moción tal e como 

a presentamos pedindo que se pague 

aos concellos o que se lles debe, e… 

 

 

Presidencia 

 

Señora Gallego, señora Gallego... 

 

Señora Gallego Neira  

 

…se non a retiramos, obviamente… 

 

Presidencia 

 

...señora Gallego... non, non.  

 

Señora Gallego Neira  

 

...xa o dixen antes. 

 

Presidencia 
 

Señora Gallego, mire, a pregunta é para 

primeiro de Primaria: mantén ou retira a 

moción presentada? 

 

Señora Gallego Neira  

 

Mire, eu serei de Infantil. Retiro a 

moción, claro que a retiramos… 

 

Presidencia 

…como con Zapatero, vale. Firman los 

tres Grupos una enmienda a una moción 

que presentamos nosotros sin decirnos 

nada, que nos la acaban de plantar aquí. 

Yo subiendo casi por las escaleras, eh? Y 

luego dicen que no hay diálogo. No hay 

diálogo con el Partido Popular. 

 

 

Presidencia 
 

Señora Gallego, la pregunta es: 

¿mantiene o retira la moción? 

 

Señora Gallego Neira  
 

Nosotros queremos una moción tal y 

como la hemos presentado pidiendo que 

se pague a los ayuntamientos lo que se 

les debe, y… 

 

Presidencia 
 

Señora Gallego, señora Gallego... 

 

Señora Gallego Neira  
 

…si no la retiramos, obviamente… 

 

Presidencia 
 

...señora Gallego... no, no. 

 

Señora Gallego Neira  
 

...ya lo dije antes. 

 

Presidencia 

 

Señora Gallego, mire, la pregunta es 

para primero de Primaria: ¿mantiene o 

retira la moción presentada? 

 

Señora Gallego Neira  
 

Mire, yo seré de Infantil. Retiro la 

moción, claro que la retiramos… 

 

Presidencia 
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Ben, pois pasamos... 

 

Señora Gallego Neira  

 

…xa o dixemos antes. 

 

Presidencia 
 

...Ben, non hai máis debate, retira a 

moción. Tres veces lle tiven que 

preguntar. 

 

Retirada a moción, decae polo tanto a 

emenda e non se vota nada. 

 

Primeira.- Moción presentada polo 

Grupo Municipal do Partido Popular 

sobre o centro de saúde e o mercado 

de Santa Lucía. 

 

Presidencia 

 

Pasamos á primeira das mocións 

presentadas polo Partido Popular onde 

hai unha transacción co resto de forzas 

que presentaron as súas emendas, que 

se concreta en catro puntos que paso a 

ler para dar logo o turno de palabra ó 

propoñente e ó resto de voceiros e 

voceiras. 

 

A moción, a parte dispositiva quedaría 

do seguinte xeito: 

 

Un. Recuperar para uso público 

dotacional o actual edificio do mercado 

de Santa Lucía, obra do arquitecto 

Manuel Gallego Jorreto, estudando as 

diferentes posibilidades de implantación 

de novos usos, garantindo a localización 

no edificio dun novo centro de saúde 

para o barrio. 

 

Dous. Reunirse cos representantes da 

Consellería de Sanidade para acordar o 

proxecto a realizar e axilizar todos os 

trámites administrativos necesarios para 

que o novo equipamento sexa realidade 

 

Bien, pues pasamos... 

 

Señora Gallego Neira  
 

…ya lo dijimos antes. 

 

Presidencia 

 

...Bien, no hay más debate, retira la 

moción. Tres veces le tuve que preguntar. 

 

 

Retirada la moción, decae por lo tanto la 

enmienda y no se vota nada. 

 

Primera.- Moción presentada por el 

Grupo Municipal del Partido Popular 

sobre el centro de salud y el mercado de 

Santa Lucía. 

 

Presidencia 

 

Pasamos a la primera de las mociones 

presentadas por el Partido Popular 

donde hay una transacción con el resto 

de fuerzas que presentaron sus 

enmiendas, que se concreta en cuatro 

puntos que paso a leer para dar luego el 

turno de palabra al proponente y al resto 

de portavoces. 

 

La moción, la parte dispositiva quedaría 

de la siguiente manera: 

 

Uno. Recuperar para uso público 

dotacional el actual edificio del mercado 

de Santa Lucía, obra del arquitecto 

Manuel Gallego Jorreto, estudiando las 

diferentes posibilidades de implantación 

de nuevos usos, garantizando la 

localización en el edificio de un nuevo 

centro de salud para el barrio. 

 

Dos. Reunirse con los representantes de 

la Consellería de Sanidad para acordar 

el proyecto a realizar y agilizar todos los 

trámites administrativos necesarios para 

que el nuevo equipamiento sea realidad 
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neste mandato. 

 

Tres. Reunirse cos representantes da 

Asociación de Veciños e Comerciantes 

da Falperra para coñecer de primeira 

man as súas demandas. 

 

Catro. Demandar ante a Xunta de 

Galicia unha asignación orzamentaria 

específica para o ano 2020, e con 

dotación económica suficiente, co fin de 

acometer a construción do Centro de 

Saúde de Santa Lucía. 

 

Inicia o debate o propoñente, señor 

Deus. 

 

Señor Deus Álvarez 
 

Moitas grazas, señora alcaldesa. 

 

Miren, o sucedido co centro de saúde de 

Santa Lucía nos últimos catro anos só 

pode ser cualificado de xestión nefasta e 

vergoñenta. Son as palabras que mellor 

definen os feitos ocorridos na Falperra 

co Goberno da Marea, que se dedicou 

durante todo este tempo a pór trabas e 

torpedear as posibilidades de que este 

barrio tivera un centro de saúde á altura 

das necesidades e adaptado ó século 

XXI. 

 

En lugar de tentar ese investimento, o 

único que fixo foi tentar premiar ós seus 

amigos, torpedear o traballo realizado 

anos atrás e que tiña sido consensuado 

coa Consellería de Sanidade, encargada 

de financiar este centro de saúde. Non 

fixeron caso nin ás firmas, nin ás 

distintas propostas que facían posible 

compatibilizar os usos de mercado con 

centro de saúde no inmoble que hoxe 

ocupa o mercado. 

 

A situación vivida pode resumirse en 

falta de diálogo, inexistencia de 

participación —por moito que 

presuman dela— e moito, moito 

en este mandato. 

 

Tres. Reunirse con los representantes de 

la Asociación de Vecinos y Comerciantes 

de la Falperra para conocer de primera 

mano sus demandas. 

 

Cuatro. Demandar ante la Xunta de 

Galicia una asignación presupuestaria 

específica para el año 2020, y con 

dotación económica suficiente, con el fin 

de acometer la construcción del Centro 

de Salud de Santa Lucía. 

 

Inicia el debate el proponente, señor 

Deus. 

 

Señor Deus Álvarez 

 

Muchas gracias, señora alcaldesa. 

 

Miren, lo sucedido con el centro de salud 

de Santa Lucía en los últimos cuatro años 

solo puede ser calificado de gestión 

nefasta y vergonzosa. Son las palabras 

que mejor definen los hechos ocurridos 

en la Falperra con el Gobierno de la 

Marea, que se dedicó durante todo este 

tiempo a poner trabas y torpedear las 

posibilidades de que este barrio tuviera 

un centro de salud a la altura de las 

necesidades y adaptado al siglo XXI. 

 

En lugar de intentar esa inversión, lo 

único que hizo fue intentar premiar a sus 

amigos, torpedear el trabajo realizado 

años atrás y que había sido consensuado 

con la Consellería de Sanidad, 

encargada de financiar este centro de 

salud. No hicieron caso ni a las firmas, ni 

a las distintas propuestas que hacían 

posible compatibilizar los usos de 

mercado con centro de salud en el 

inmueble que hoy ocupa el mercado. 

 

La situación vivida puede resumirse en 

falta de diálogo, inexistencia de 

participación —por mucho que presuman 

de ella— y mucho, mucho sectarismo. 
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sectarismo. 

 

Temos a esperanza de que eses tempos 

teñan pasado e que ese diálogo do que 

fai gala este Goberno sexa real, máis alá 

de falar cos seus socios de goberno.  

 

 

Temos un barrio que presenta moitas 

carencias, non só pola perda case total 

da actividade do mercado que viu como 

ano a ano ían morrendo un pouco máis. 

Xa sabemos que ó Goberno anterior non 

lle interesou nin o pequeno comercio 

nin os mercados municipais e a súa 

remodelación. Aí están os demais 

mercados municipais de Monte Alto, 

Durmideiras e San Agustín. Pero tamén 

pola carencia de melloras e ausencia de 

investimentos durante catro anos. 

 

 

Desde este Grupo Municipal do Partido 

Popular queremos trasladar á 

Corporación a necesidade de cumprir o 

protocolo asinado no ano 2014 entre o 

Concello e a Xunta para instalar o 

centro de saúde no actual edificio do 

mercado de Santa Lucía. Somos 

conscientes de que a maioría dos 

Grupos municipais apoiaron esta opción 

con múltiples iniciativas apoiadas neste 

Pleno. Desgraciadamente o Goberno 

anterior gardou estas iniciativas nun 

caixón, como fixo con tantos outros 

temas. 

 

Tampouco foi escoitada a iniciativa 

popular apoiada por 3.200 firmas de 

veciños e veciñas recollidas no barrio. 

Pero estamos nunha nova andadura e 

por iso urxe retomar este tema que tanto 

retraso leva. Debemos remontarnos ó 

ano 2015 coa existencia dun programa 

de necesidades e un prego que permitía 

sacar un novo concurso aberto, con 

todas as garantías, no que poidan 

participar todos os profesionais que o 

desexen.  

 

 

Tenemos la esperanza de que esos 

tiempos hayan pasado y que ese diálogo 

del que hace gala este Gobierno sea real, 

más allá de hablar con sus socios de 

gobierno.  

 

Tenemos un barrio que presenta muchas 

carencias, no solo por la pérdida casi 

total de la actividad del mercado que vio 

como año a año iban muriendo un poco 

más. Ya sabemos que al Gobierno 

anterior no le interesó ni el pequeño 

comercio ni los mercados municipales y 

su remodelación. Ahí están los demás 

mercados municipales de Monte Alto, 

Adormideras y San Agustín. Pero 

también por la carencia de mejoras y 

ausencia de inversiones durante cuatro 

años. 

 

Desde este Grupo Municipal del Partido 

Popular queremos trasladar a la 

Corporación la necesidad de cumplir el 

protocolo firmado en el año 2014 entre el 

Ayuntamiento y la Xunta para instalar el 

centro de salud en el actual edificio del 

mercado de Santa Lucía. Somos 

conscientes de que la mayoría de los 

Grupos municipales apoyaron esta 

opción con múltiples iniciativas 

apoyadas en este Pleno. 

Desgraciadamente el Gobierno anterior 

guardó estas iniciativas en un cajón, 

como hizo con tantos otros temas. 

 

Tampoco fue escuchada la iniciativa 

popular apoyada por 3.200 firmas de 

vecinos y vecinas recogidas en el barrio. 

Pero estamos en una nueva andadura y 

por eso urge retomar este tema que tanto 

retraso lleva. Debemos remontarnos al 

año 2015 con la existencia de un 

programa de necesidades y un pliego que 

permitía sacar un nuevo concurso 

abierto, con todas las garantías, en el 

que puedan participar todos los 

profesionales que lo deseen.  
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Recordar as dúbidas que temos sobre 

este proceso no que a proposta gañadora 

xa se tiña presentado antes de 

publicarse o concurso. Ó final resultou 

ser unha firmante do manifesto 

fundacional da Marea Atlántica. 

 

Non podemos ser cómplices do 

acontecido estes catro anos e non 

podemos branquear, concelleiros do 

PSOE, a tramitación desbocada da 

Marea co pago o día anterior ás 

eleccións municipais dun proxecto sen 

contemplar a instalación do centro de 

saúde. 

 

Polo tanto, os culpables desta desfeita 

non deben ser nin os que nos dean 

leccións nin os que nos indiquen como 

buscar unha solución. Por iso 

entendemos que para que todo saia ben, 

avancemos de xeito real e rápido na 

convocatoria deste concurso.  

 

Como se ten posto de manifesto en 

numerosas declaracións, hai múltiples 

solucións para afrontar con garantías un 

proxecto que compatibilice os usos que 

demandan os veciños do barrio, e creo 

que nisto a maior parte dos Partidos que 

compoñemos este Pleno imos estar de 

acordo. Todos menos un, claro.  

 

 

Deixemos que os técnicos da cidade, e 

os de fóra tamén, poidan facer as súas 

propostas libremente. Non temos tempo 

que perder. Debemos tomar decisións 

consensuadas e rápidas. Os veciños e 

comerciantes da Falperra están 

esperando boas novas a esta espera que, 

créanme, está sendo moi longa. 

 

 

Esperamos que este Goberno cumpra o 

dito tras o encontro entre a alcaldesa e o 

presidente Feijóo e que se dean todos os 

pasos necesarios para que ese centro de 

 

Recordar las dudas que tenemos sobre 

este proceso en el que la propuesta 

ganadora ya se había presentado antes 

de publicarse el concurso. Al final resultó 

ser una firmante del manifiesto 

fundacional de la Marea Atlántica. 

 

No podemos ser cómplices de lo sucedido 

estos cuatro años y no podemos 

blanquear, concejales del PSOE, la 

tramitación desbocada de la Marea con 

el pago el día anterior a las elecciones 

municipales de un proyecto sin 

contemplar la instalación del centro de 

salud. 

 

Por lo tanto, los culpables de este 

destrozo no deben ser ni los que nos den 

lecciones ni los que nos indiquen cómo 

buscar una solución. Por eso entendemos 

que para que todo salga bien, avancemos 

de manera real y rápido en la 

convocatoria de este concurso.  

 

Como se ha puesto de manifiesto en 

numerosas declaraciones, hay múltiples 

soluciones para afrontar con garantías 

un proyecto que compatibilice los usos 

que demandan los vecinos del barrio, y 

creo que en esto la mayor parte de los 

Partidos que componemos este Pleno 

vamos a estar de acuerdo. Todos menos 

uno, claro.  

 

Dejemos que los técnicos de la ciudad, y 

los de fuera también, puedan hacer sus 

propuestas libremente. No tenemos 

tiempo que perder. Debemos tomar 

decisiones consensuadas y rápidas. Los 

vecinos y comerciantes de la Falperra 

están esperando buenas nuevas a esta 

espera que, créanme, está siendo muy 

larga. 

 

Esperamos que este Gobierno cumpla lo 

dicho tras lo encuentro entre la alcaldesa 

y el presidente Feijóo y que se den todos 

los pasos necesarios para que ese centro 
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saúde e o novo mercado sexa unha 

realidade máis pronto que tarde. 

Esperemos que así sexa e que os que 

ocasionaron este retraso non volvan a 

ser a causa de impedimentos porque o 

barrio da Falperra merece máis e 

mellores servizos. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Deus. 

 

Polo Grupo Mixto Ciudadanos, señora 

Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Imos apoiar esta moción porque 

coincidimos plenamente cos acordos. 

Os veciños e comerciantes da Falperra 

levan demasiados anos esperando unha 

solución, pedindo que se aborde a 

reforma do mercado e nela se reserve 

un espazo para ese centro de saúde que 

resolva os problemas de capacidade e 

mantemento do ambulatorio de 

Federico Tapia. É momento xa de pasar 

á acción. 

 

As reunións coas asociacións de 

veciños á hora de tomar decisións son 

tan importantes para eles como o é 

dispoñer de todas as garantías técnicas 

e de viabilidade das propostas. Ponse 

de manifesto a necesidade e a dun 

centro de saúde por parte dos veciños e 

hai que entenderse entre 

Administracións, o que leva anos 

reclamando. O que é evidente é que o 

mercado languidece e darlle vida a este 

espazo comercial tradicional, situando 

alí o centro de saúde, no corazón deste 

barrio da cidade, ademais de dar un 

servizo de saúde —coa deficiencia que 

temos— contribuirá seguro a 

devolverlle dinamismo. 

 

de salud y el nuevo mercado sea una 

realidad más pronto que tarde. 

Esperemos que así sea y que los que 

ocasionaron este retraso no vuelvan a ser 

la causa de impedimentos porque el 

barrio de la Falperra merece más y 

mejores servicios. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Deus. 

 

Por el Grupo Mixto Ciudadanos, señora 

Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Vamos a apoyar esta moción porque 

coincidimos plenamente con los 

acuerdos. Los vecinos y comerciantes de 

la Falperra llevan demasiados años 

esperando una solución, pidiendo que se 

aborde la reforma del mercado y en ella 

se reserve un espacio para ese centro de 

salud que resuelva los problemas de 

capacidad y mantenimiento del 

ambulatorio de Federico Tapia. Es 

momento ya de pasar a la acción. 

 

Las reuniones con las asociaciones de 

vecinos a la hora de tomar decisiones son 

tan importantes para ellos como lo es 

disponer de todas las garantías técnicas y 

de viabilidad de las propuestas. Se pone 

de manifiesto la necesidad y la de un 

centro de salud por parte de los vecinos y 

hay que entenderse entre 

Administraciones, lo que se lleva años 

reclamando. Lo que es evidente es que el 

mercado languidece y darle vida a este 

espacio comercial tradicional, situando 

allí el centro de salud, en el corazón de 

este barrio de la ciudad, además de dar un 

servicio de salud —con la deficiencia que 

tenemos— contribuirá seguro a 

devolverle dinamismo. 
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Acabamos de debater esta mañá un 

punto anterior: a sustentabilidade do 

urbanismo ao servizo das persoas. 

Busquemos un desenvolvemento 

creativo que adapte ao espazo 

privilexiado que ten Santa Lucía. 

Cremos que a moción expón estudar 

solucións específicas. 

 

Desde Cidadáns apostamos pola 

reactivación dos mercados tradicionais. 

Santa Lucía pode crecer 

economicamente. Fará seguro un labor 

social e presenta moitas oportunidades 

de dar protagonismo aos veciños, e é 

moita hora xa. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Martínez. 

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, señor 

Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Moitas grazas. 

 

Creo que a posición do BNG neste tema 

sempre foi clara. Cremos que é 

necesario potenciar os mercados 

municipais para revitalizar os barrios, o 

comercio de proximidade, pór en valor 

os produtos locais e tamén para 

favorecer un modelo de consumo máis 

responsábel. Por iso rehabilitar o 

mercado de Santa Lucía debe de ser 

unha actuación prioritaria.  

 

Este mercado no seu momento foi unha 

referencia en toda A Coruña. Era o 

auténtico corazón e motor dese barrio e 

hoxe, por desgracia, é unha pantasma 

con case todos os postos pechados e as 

instalacións en avanzado estado de 

degradación, degradación ademais que 

se vai estendendo ás rúas veciñas. 

Acabamos de debatir esta mañana un 

punto anterior: la sostenibilidad del 

urbanismo al servicio de las personas. 

Busquemos un desarrollo creativo que 

adapte al espacio privilegiado que tiene 

Santa Lucía. Creemos que la moción 

plantea estudiar soluciones específicas. 

 

 

Desde Ciudadanos apostamos por la 

reactivación de los mercados 

tradicionales. Santa Lucía puede crecer 

económicamente. Hará seguro una labor 

social y presenta muchas oportunidades 

de dar protagonismo a los vecinos, y es 

mucha hora ya. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez. 

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Muchas gracias. 

 

Creo que la posición del BNG en este 

tema siempre fue clara. Creemos que es 

necesario potenciar los mercados 

municipales para revitalizar los barrios, 

el comercio de proximidad, poner en 

valor los productos locales y también 

para favorecer un modelo de consumo 

más responsable. Por eso rehabilitar el 

mercado de Santa Lucía debe de ser una 

actuación prioritaria.  

 

Este mercado en su momento fue una 

referencia en toda A Coruña. Era el 

auténtico corazón y motor de ese barrio y 

hoy, por desgracia, es una fantasma con 

casi todos los puestos cerrados y las 

instalaciones en avanzado estado de 

degradación, degradación además que se 

va extendiendo a las calles vecinas. Es 
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Abonda con visitar a zona para 

comprobar como cada vez hai máis 

locais pechados e as rúas van perdendo 

vida ó perderse o efecto tractor que tiña 

o mercado. 

 

Dende o noso punto de vista é 

compatíbel que nun mesmo espazo 

convivan o mercado e o centro de 

saúde. Esta diversidade de usos no 

mesmo espazo de feito é un xeito de 

atraer visitantes e potenciais 

compradores ó novo mercado. É un 

xeito tamén de reforzar a función de 

centralidade no barrio que ten que ter o 

mercado, ademais de que con esta 

solución o centro de saúde estaría en 

pleno corazón de barrio, evitando os 

prexuízos que tería para os veciños 

alternativas como algunha que se 

plantexou no seu momento, como 

ubicalo no Paseo das Pontes. 

 

Simplemente tiñamos unha obxección 

inicial a esta moción, que o centro de 

saúde de Santa Lucía sexa unha 

realidade non depende só do Concello, 

depende tamén da Xunta de Galiza, por 

iso dende o noso punto de vista non 

abondaba con poñerlle deberes ó 

Goberno municipal, tamén había que 

llos pór ó Goberno galego, e esa foi a 

razón pola que presentamos unha 

emenda de adición co texto seguinte: 

demandar ante a Xunta de Galiza unha 

asignación orzamentaria específica para 

o ano 2020 e con dotación económica 

suficiente co fin de acometer a 

construción do centro de saúde de Santa 

Lucía. 

 

Ben, este punto que propúñamos está 

incorporado á transacción, á que se deu 

lectura ó inicio do debate. Polo tanto, o 

BNG vai votar a favor desta moción. 

 

 

Presidencia 
 

suficiente con visitar la zona para 

comprobar cómo cada vez hay más 

locales cerrados y las calles van 

perdiendo vida al perderse el efecto 

tractor que tenía el mercado. 

 

Desde nuestro punto de vista es 

compatible que en un mismo espacio 

convivan el mercado y el centro de salud. 

Esta diversidad de usos en el mismo 

espacio de hecho es una manera de 

atraer visitantes y potenciales 

compradores al nuevo mercado. E una 

manera también de reforzar la función de 

centralidad en el barrio que tiene que 

tener el mercado, además de que con esta 

solución el centro de salud estaría en 

pleno corazón de barrio, evitando los 

perjuicios que tendría para los vecinos 

alternativas como alguna que se planteó 

en su momento, como ubicarlo en el 

Paseo de los Puentes. 

 

Simplemente teníamos una objeción 

inicial a esta moción, que el centro de 

salud de Santa Lucía sea una realidad no 

depende solo del Ayuntamiento, depende 

también de la Xunta de Galicia, por eso 

desde nuestro punto de vista no era 

suficiente con ponerle deberes al 

Gobierno municipal, también había que 

ponérselos al Gobierno gallego, y esa fue 

la razón por la que presentamos una 

enmienda de adición con el texto 

siguiente: demandar ante la Xunta de 

Galicia una asignación presupuestaria 

específica para el año 2020 y con 

dotación económica suficiente con el fin 

de acometer la construcción del centro 

de salud de Santa Lucía. 

 

Bien, este punto que proponíamos está 

incorporado a la transacción, a la que se 

dio lectura al inicio del debate. Por lo 

tanto, el BNG va a votar a favor de esta 

moción. 

 

Presidencia 
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Moitas grazas, señor Jorquera. 

 

Pola Marea Atlántica, señor Lema. 

 

Señor Lema Suárez 
 

Ben, boa tarde. 

 

Permítanme que empece a miña 

intervención expresando a solidariedade 

do noso Grupo Municipal cos 

traballadores de Alcoa que foron 

inxustamente multados na 

manifestación legal e pacífica que tivo 

lugar en Madrid o pasado 28 de marzo. 

 

Agora, por ocuparnos deste asunto. 

Ben, chegamos aquí, sen dúbida, a un 

dos grandes buracos negros da política 

local durante o pasado mandato. Niso é 

no único que estou de acordo co señor 

Deus. O único co que estou de acordo é 

con que desde logo perdemos todos. O 

único que gañou neste conflito foi 

vostede, señor Antonio Deus. O único 

que gañou foi vostede. Grazas a ese 

conflito vostede está sentado onde está 

sentado. Vostede foi o único que gañou 

neste conflito. 

 

Fagamos un pouco de memoria neste 

asunto. Mire, o outro día, no debate 

parlamentario do estado da Autonomía, 

o señor Pedro Puy, teoricamente o 

ideólogo que da bancada Popular sabe 

defender as súas posicións con máis 

elegancia, citaba a Andreotti, dicía 

“manca finezza”, dicindo que ás veces 

nos atopamos en situacións nas que do 

outro lado non existe —que sería 

agardable— lealdade institucional, 

entendendo que hai cuestións que están 

por riba da loita partidaria que 

simplemente debe ser o trato normal 

entre institucións.  

 

Eu creo que foi un lapsus. Eu creo que o 

señor Puy non se daba conta das 

implicacións que tiña citar a Andreotti. 

Muchas gracias, señor Jorquera. 

 

Por Marea Atlántica, señor Lema. 

 

Señor Lema Suárez 

 

Bien, buenas tardes. 

 

Permítanme que empiece mi intervención 

expresando la solidaridad de nuestro 

Grupo Municipal con los trabajadores de 

Alcoa que fueron injustamente multados 

en la manifestación legal y pacífica que 

tuvo lugar en Madrid el pasado 28 de 

marzo. 

 

Ahora, por ocuparnos de este asunto. 

Bien, llegamos aquí, sin duda, a un de los 

grandes agujeros negros de la política 

local durante el pasado mandato. En eso 

es en lo único que estoy de acuerdo con 

el señor Deus. Lo único con lo que estoy 

de acuerdo es con que desde luego 

perdemos todos. El único que ganó en 

este conflicto fue usted, señor Antonio 

Deus. El único que ganó fue usted. 

Gracias a ese conflicto usted está 

sentado donde está sentado. Usted fue el 

único que ganó en este conflicto. 

 

Hagamos un poco de memoria en este 

asunto. Mire, el otro día, en el debate 

parlamentario del estado de la 

Autonomía, el señor Pedro Puy, 

teóricamente el ideólogo que de la 

bancada Popular sabe defender sus 

posiciones con más elegancia, citaba a 

Andreotti, decía “manca finezza”, 

diciendo que a veces nos encontramos en 

situaciones en las que del otro lado no 

existe —que sería esperable— lealtad 

institucional, entendiendo que hay 

cuestiones que están por encima de la 

lucha partidaria que simplemente debe 

ser el trato normal entre instituciones.  

 

Yo creo que fue un lapsus. Yo creo que el 

señor Puy no se daba cuenta de las 

implicaciones que tenía citar a Andreotti. 
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Refírome ó final de Andreotti, que 

vostede coñecerá, o caso 

“Tangentópoli”, refírome ás 

semellanzas que garda iso, por 

exemplo, con certo final tamén moi 

recente de Rajoy vinculado, por 

exemplo a trama “Gürtel”. Eu creo que 

hai aí cuestións de escola, que aínda que 

sexan en países distintos hai formas de 

facer que parece que son semellantes.  

 

Tamén, por facer un pouquiño de 

memoria histórica un pouco máis 

recente, a semana pasada na prensa 

local informábase da continuidade, de 

como segue Agromán, novas probas 

dese proceso “Pokémon” que tivo lugar 

aquí, na Coruña, o que sucedía, como se 

contrataba. Por certo, señora Mónica 

Martínez Lema, saiba vostede que no 

Concello da Coruña, en contratación 

pasaban cousas moi curiosas e moi 

orixinais, como que se modificaban os 

pregos a petición dos propios 

contratistas. Iso sucedía, iso era unha 

trama que existía e que, por certo, pola 

cal xa están algúns dos que están 

sentados no outro lado dando hoxe 

leccións de transparencia. Pois xa está, 

eu creo, posta en dúbida cando menos a 

lexitimidade das súas palabras. 

 

A verdade é que eu diría que de 

momento, señores do Partido Popular, 

lección ningunha, lección ningunha. 

 

Insisto, “manca finezza”, efectivamente. 

É unha mágoa que o Concello da 

Coruña, os veciños da Falperra tiveran 

que pagar a mera ansiedade dalgúns de 

crear un conflito onde non tiña por que 

habelo. Nós intentamos reunirnos varias 

veces coa conselleira de Sanidade, 

Rocío Mosquera, creo que se chamaba, 

efectivamente. Tamén tivo un final 

característico do seu Partido, se se 

lembran, aquela cuestión do Álvaro 

Cunqueiro, despois un xerente dun 

hospital que gardaba unha relación 

Me refiero al final de Andreotti, que 

usted conocerá, el caso “Tangentópoli”, 

me refiero a las semejanzas que guarda 

eso, por ejemplo, con cierto final también 

muy reciente de Rajoy vinculado, por 

ejemplo la trama “Gürtel”. Yo creo que 

hay ahí cuestiones de escuela, que 

aunque sean en países distintos hay 

formas de hacer que parece que son 

semejantes.  

 

También, por hacer un poquito de 

memoria histórica un poco más reciente, 

la semana pasada en la prensa local se 

informaba de la continuidad, de cómo 

sigue Agromán, nuevas pruebas de ese 

proceso “Pokémon” que tuvo lugar aquí, 

en A Coruña, lo que sucedía, como se 

contrataba. Por cierto, señora Mónica 

Martínez Lema, sepa usted que en el 

Ayuntamiento de A Coruña, en 

contratación pasaban cosas muy curiosas 

y muy originales, como que se 

modificaban los pliegos a petición de los 

propios contratistas. Eso sucedía, eso era 

una trama que existía y que, por cierto, 

por la cual ya están algunos de los que 

están sentados en el otro lado dando hoy 

lecciones de transparencia. Pues ya está, 

yo creo, puesta en entredicho cuando 

menos la legitimidad de sus palabras. 

 

La verdad es que yo diría que de 

momento, señores del Partido Popular, 

lección ninguna, lección ninguna. 

 

Insisto, “manca finezza”, efectivamente. 

Es una lástima que el Ayuntamiento de A 

Coruña, los vecinos de la Falperra 

tuvieran que pagar la mera ansiedad de 

algunos de crear un conflicto donde no 

tenía por qué haberlo. Nosotros 

intentamos reunirnos varias veces con la 

conselleira de Sanidad, Rocío Mosquera, 

creo que se llamaba, efectivamente. 

También tuvo un final característico de 

su Partido, si se acuerdan, aquella 

cuestión del Álvaro Cunqueiro, después 

un gerente de un hospital que guardaba 
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familiar directa con ela, finalmente 

dimitida. Todo foi moi complicado. Ás 

veces nos queremos reunir con vostedes 

pero é difícil ás veces porque vostedes 

están ocupados levando ou intentando 

saír dos marróns nos que se meten. 

 

 

E xa digo, señor Antonio Deus, nós 

apoiamos esta resolución porque é 

exactamente o que sempre pretendimos 

que sucedese en Santa Lucía: que 

houbese esa compatibilidade de usos 

entre o mercado e o centro de saúde, 

como se recolle aquí, e esa foi a liña de 

actuación que tivo sempre este 

Goberno. Vostede estivo sempre do 

outro lado intentando tirar proveito 

político desta situación. E digo, á vista 

dos feitos e da súa presenza aquí hoxe, 

que tivo vostede moito éxito porque a 

única solución, o único que sucedeu en 

limpo deste conflito de Santa Lucía é a 

súa presenza aquí hoxe. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Lema. 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Eu creo que hoxe, máis alá dos trazos 

grosos dalgúns debates políticos que 

pode ser que nos interese á clase 

política, pero estamos a abordar un 

tema que lle interesa realmente ós 

veciños, ás veciñas, máis alá da liturxia 

política. E por iso creo que hoxe con 

este acordo que transaccionamos entre 

os catro Grupos Políticos e que tamén 

por parte creo que de Cidadáns está en 

condicións de apoiar, despois de non 

catro, senón despois de seis anos, polo 

menos podemos estar en condicións de 

dicir que parece ser que nos poñemos 

una relación familiar directa con ella, 

finalmente dimitida. Todo fue muy 

complicado. A veces nos queremos reunir 

con ustedes pero es difícil a veces porque 

ustedes están ocupados llevando o 

intentando salir de los marrones en los 

que se meten. 

 

Y ya digo, señor Antonio Deus, nosotros 

apoyamos esta resolución porque es 

exactamente lo que siempre pretendimos 

que sucediera en Santa Lucía: que 

hubiera esa compatibilidad de usos entre 

el mercado y el centro de salud, como se 

recoge aquí, y esa fue la línea de 

actuación que tuvo siempre este 

Gobierno. Usted estuvo siempre del otro 

lado intentando tirar provecho político 

de esta situación. Y digo, a la vista de los 

hechos y de su presencia aquí hoy, que 

tuvo usted mucho éxito porque la única 

solución, lo único que sucedió en limpio 

de este conflicto de Santa Lucía es su 

presencia aquí hoy. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Lema. 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Yo creo que hoy, más allá de los trazos 

gruesos de algunos debates políticos que 

puede ser que nos interese a la clase 

política, pero estamos abordando un 

tema que le interesa realmente a los 

vecinos, a las vecinas, más allá de la 

liturgia política. Y por eso creo que hoy 

con este acuerdo que transaccionamos 

entre los cuatro Grupos Políticos y que 

también por parte creo que de 

Ciudadanos está en condiciones de 

apoyar, después no de cuatro, sino 

después de seis años, por lo menos 

podemos estar en condiciones de decir 
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de acordo en darlle unha saída, por fin, 

ós veciños da Falperra á hora de atender 

a demanda principal que existe 

actualmente, porque con datos da 

Consellería de Sanidade si que preto do 

60% dos usuarios na zona sanitaria da 

instalación actual de Federico Tapia —

que é unha situación que non pode 

aguantar máis tempo como prestador de 

servizos de primaria— pois podemos 

estar en condicións de dicirlle que 

parece ser que nos estamos poñendo de 

acordo en darlle unha saída. 

 

 

Nese sentido, eu creo que a partir de 

hoxe, creo que deberíamos tratar de 

fuxir de utilizar trazo groso neste tema, 

polo menos neste equipamento, e a 

partir de agora traballar conxuntamente 

e traballar conxuntamente, 

evidentemente, coa Administración 

Autonómica e esperemos que tamén por 

parte da Xunta de Galicia se asuma ese 

compromiso e non xoguemos a outras 

cousas, para que durante este mandato 

—e ese é un compromiso que inclúe a 

nosa emenda a esta moción neste 

texto— que neste mandato se leve 

adiante por fin esta posta en valor —por 

dicilo dalgunha forma— dun edificio 

que hai que recoñecer a autoría do 

arquitecto Gallego Jorreto e que hai que 

someter a un novo proxecto, de acordo 

coas estipulacións que acordemos coa 

Xunta de Galicia, onde é certo —e 

benvida a emenda aportada polo BNG 

de que ten que asumir a Xunta de 

Galicia un compromiso orzamentario 

claro para 2020, para facer este 

equipamento— onde haberá que 

analizar os usos complementarios pero 

onde o uso principal vai ser centro de 

saúde.  

 

Saúdo por iso que, despois deses seis 

anos onde o único que fai o mercado de 

Santa Lucía é languidecer máis, 

abramos esta nova etapa. 

que parece ser que nos ponemos de 

acuerdo en darle una salida, por fin, a 

los vecinos de la Falperra a la hora de 

atender la demanda principal que existe 

actualmente, porque con datos de la 

Consellería de Sanidad sí que cerca del 

60% de los usuarios en la zona sanitaria 

de la instalación actual de Federico 

Tapia —que es una situación que no 

puede aguantar más tiempo como 

prestador de servicios de primaria— 

pues podemos estar en condiciones de 

decirle que parece ser que nos estamos 

poniendo de acuerdo en darle una salida. 

 

En ese sentido, yo creo que a partir de 

hoy, creo que deberíamos tratar de huir 

de utilizar trazo grueso en este tema, por 

lo menos en este equipamiento, y a partir 

de ahora trabajar conjuntamente y 

trabajar conjuntamente, evidentemente, 

con la Administración Autonómica y 

esperemos que también por parte de la 

Xunta de Galicia se asuma ese 

compromiso y no juguemos a otras cosas, 

para que durante este mandato —y ese es 

un compromiso que incluye nuestra 

enmienda a esta moción en este texto— 

que en este mandato se lleve adelante por 

fin esta puesta en valor —por decirlo de 

alguna forma— de un edificio que hay 

que reconocer la autoría del arquitecto 

Gallego Jorreto y que hay que someter a 

un nuevo proyecto, de acuerdo con las 

estipulaciones que acordemos con la 

Xunta de Galicia, donde es cierto —y 

bienvenida la enmienda aportada por el 

BNG de que tiene que asumir la Xunta de 

Galicia un compromiso presupuestario 

claro para 2020, para hacer este 

equipamiento— donde habrá que 

analizar los usos complementarios pero 

donde el uso principal va a ser centro de 

salud.  

 

Saludo por eso que, después de esos seis 

años donde lo único que hace el mercado 

de Santa Lucía es languidecer más, 

abramos esta nueva etapa. 
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Reivindicamos un compromiso claro e 

transparente por parte da Xunta de 

Galicia, Consellería de Sanidade e do 

Sergas neste equipamento, e por 

suposto que trataremos o proxecto que 

se leve adiante, sobre todo o estudo de 

usos complementarios, coa Asociación 

de Veciños, nunha parte do corazón da 

cidade onde é importante levalo adiante. 

 

 

Entón, neste sentido, eu creo que 

deixemos de utilizar esta cuestión 

porque por hache ou por be, por be ou 

por hache, durante todos estes anos non 

saíu adiante este equipamento e nós 

queremos asumir o compromiso de que 

neste mandato este equipamento sexa 

unha realidade para a Falperra. 

 

Máis nada. Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Pasamos á votación da moción. 

 

Votación da primeira moción 

presentada polo Grupo Municipal do 

Partido Popular 
 

Seguidamente por parte da Presidencia 

sométese a votación a primeira moción 

presentada polo Grupo Municipal do 

Partido Popular transaccionada cos 

Grupos Municipais Socialista, Marea 

Atlántica e Bloque Nacionalista Galego, 

sobre o centro de saúde e o mercado de 

Santa Lucía, producíndose o seguinte 

resultado: 

 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

Reivindicamos un compromiso claro y 

transparente por parte de la Xunta de 

Galicia, Consellería de Sanidad y del 

Sergas en este equipamiento, y por 

supuesto que trataremos el proyecto que 

se lleve adelante, sobre todo el estudio de 

usos complementarios, con la Asociación 

de Vecinos, en una parte del corazón de 

la ciudad donde es importante llevarlo 

adelante. 

 

Entonces, en este sentido, yo creo que 

dejemos de utilizar esta cuestión porque 

por haches o por be, por be o por hache, 

durante todos estos años no salió 

adelante este equipamiento y nosotros 

queremos asumir el compromiso de que 

en este mandato este equipamiento sea 

una realidad para la Falperra. 

 

Más nada. Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Pasamos a la votación de la moción. 

 

Votación de la primera moción 

presentada por el Grupo Municipal del 

Partido Popular 

 

Seguidamente por parte de la 

Presidencia se somete a votación la 

primera moción presentada por el Grupo 

Municipal del Partido Popular 

transaccionada con los Grupos 

Municipales Socialista, Marea Atlántica 

y Bloque Nacionalista Galego, sobre el 

centro de salud y el mercado de Santa 

Lucía, produciéndose el siguiente 

resultado: 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 votos). 
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Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Presidencia 
 

Moi ben, moitas grazas. 

 

Queda aprobada por unanimidade 

  

133.- Moción presentada polo Grupo 

Municipal do Partido Popular  

transaccionada cos Grupos 

Municipais Socialista, Marea 

Atlántica e Bloque Nacionalista 

Galego, sobre o centro de saúde e o 

mercado de Santa Lucía. 

 

Acordo 
 

1.- Recuperar para uso público 

dotacional o actual edificio do mercado 

de Santa Lucía, obra do arquitecto 

Manuel Gallego Jorreto, estudando as 

diferentes posibilidades de implantación 

de novos usos garantindo a localización 

no edificio dun novo centro de saúde 

para o barrio. 

 

2.- Reunirse cos representantes da 

Consellería de Sanidade para acordar o 

proxecto a realizar e axilizar todos os 

trámites administrativos necesarios para 

que o novo equipamento sexa realidade 

neste mandato. 

 

3.- Reunirse cos representantes da 

Asociación de Veciños e Comerciantes 

da Falperra para coñecer de primeira 

man as súas demandas. 

 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

(Cs) (1 voto). 

 

Presidencia 
 

Muy bien, muchas gracias. 

 

Queda aprobada por unanimidad. 

 

133.- Moción presentada por el Grupo 

Municipal del Partido Popular 

transaccionada con los Grupos 

Municipales Socialista, Marea Atlántica 

y Bloque Nacionalista Galego, sobre el 

centro de salud y el mercado de Santa 

Lucía. 

 

Acuerdo 
 

1.- Recuperar para uso público 

dotacional el actual edificio del mercado 

de Santa Lucía, obra del arquitecto 

Manuel Gallego Jorreto, estudiando las 

diferentes posibilidades de implantación 

de nuevos usos garantizando la 

localización en el edificio de un nuevo 

centro de salud para el barrio. 

 

2.- Reunirse con los representantes de la 

Consellería de Sanidade para acordar el 

proyecto a realizar y agilizar todos los 

trámites administrativos necesarios para 

que el nuevo equipamiento sea realidad 

en este mandato. 

 

3.- Reunirse con los representantes de la 

Asociación de Vecinos y Comerciantes de 

la Falperra para conocer de primera 

mano sus demandas. 
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4.- Demandar, ante a Xunta de Galicia 

unha asignación orzamentaria 

específica para o ano 2020, e con 

dotación económica suficiente, co fin de 

acometer a construción do Centro de 

Saúde de Santa Lucía. 

 

Terceira.- Moción para a elaboración 

dun plan de choque de recuperación 

do espazo público. 
 

Presidencia 
 

Terceira e última moción do Partido 

Popular, señora Mato, moción para a 

elaboración dun plan de choque de 

recuperación do espazo público. 

 

Señora Mato Otero 
 

Pois moitísimas grazas, señora Rey. 

 

O primeiro de todo que quero dicir é 

que o primeiro Goberno que se quere 

quedar cos cartos dos galegos, o 

primeiro de todos, é o Goberno do señor 

Sánchez. Sánchez é o que ten que pagar 

o que debe porque a Xunta de Galicia, 

todos os Gobernos, pagaron as contas, 

todos, do ano 2016, do ano 2017, do 

ano 2018. Se non lle teñen pagado as 

contas ó Concello da Coruña, 

pregúntome que fixo o Goberno... 

 

 

Presidencia 
 

Señor... un momento, un momento. 

 

Señor Lage, non interrompa.  

 

Señora Mato, eu utilizo frases sinxelas: 

suxeito, verbo e predicado. Trato de non 

abusar das subordinadas. Creo que 

deixei bastante claro antes que non se 

utilizara o tempo das mocións para 

respostar ás intervencións previas dos 

Grupos municipais que falaron antes. Se 

non quedou claro eu o repito tantas 

4.- Demandar, ante la Xunta de Galicia 

una asignación presupuestaria específica 

para el año 2020, y con dotación 

económica suficiente, con el fin de 

acometer la construcción del Centro de 

Salud de Santa Lucía. 

 

Tercera.- Moción para la elaboración 

de un plan de choque de recuperación 

del espacio público. 

 

Presidencia 

 

Tercera y última moción del Partido 

Popular, señora Mato, moción para la 

elaboración de un plan de choque de 

recuperación del espacio público. 

 

Señora Mato Otero 

 

Pues muchísimas gracias, señora Rey. 

 

Lo primero de todo que quiero decir es 

que el primer Gobierno que se quiere 

quedar con el dinero de los gallegos, el 

primero de todos, es el Gobierno del 

señor Sánchez. Sánchez lo que tiene que 

hacer es pagar lo que debe porque la 

Xunta de Galicia, todos los Gobiernos, 

pagaron las cuentas, todos, del año 2016, 

del año 2017, del año 2018. Si no le han 

pagado las cuentas al Ayuntamiento de A 

Coruña, me pregunto qué hizo el 

Gobierno... 

 

Presidencia 

 

Señor... un momento, un momento. 

 

Señor Lage, no interrumpa.  

 

Señora Mato, yo utilizo frases sencillas: 

sujeto, verbo y predicado. Trato de no 

abusar de las subordinadas. Creo que 

dejé bastante claro antes que no se 

utilizara el tiempo de las mociones para 

responder a las intervenciones previas de 

los Grupos municipales que hablaron 

antes. Si no quedó claro yo lo repito 
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veces como fora necesario, pero ten 

vostede tres minutos para defender a 

terceira das mocións, que é a moción 

para a elaboración dun plan de choque 

de recuperación do espazo público.  

 

A moción sobre as transferencias ás 

entidades locais retirárona vostedes, 

retirouna a señora Gallego. Se non 

quería retirala e seguir insistindo no 

debate, poderían facelo. Esa moción 

decaeu, se debateu e polo tanto eu 

reitero que son flexible nos tempos, que 

deixo espazo aberto ó debate, pero, por 

favor, non intenten torear á Presidencia 

cando eu xa dixen que non se utilizaran 

as mocións para tratar temas xa 

debatidos, porque se non o señor Lage 

vai volver pedir as alusións, e isto é un 

bucle infinito.  

 

Entón, ten tres minutos... señora 

Gallego..., ten tres minutos para falar da 

moción, se quere, da recuperación do 

espazo público, por favor. 

 

 

Señora Mato Otero 
 

Pois falando da moción, efectivamente 

nós queremos traer a este Pleno a 

necesidade que temos de levar adiante 

un plan de choque, un plan de choque 

que podería ser perfectamente 

financiado cos cartos que o Goberno de 

Sánchez lle debe a esta cidade, onde xa 

vén de confirmar o concelleiro que non 

fixo absolutamente nada nestes tres 

meses para demandarlle ó Goberno de 

Sánchez o que nos debe a todos os 

coruñeses.  

 

Ás dezasete horas e vinte e nove 

minutos sae do Salón de Sesións a 

señora Veira González. 

 

Evidentemente, despois de ver o 

transcorrer desta tarde, eu ó señor Lema 

lle diría que efectivamente non estamos 

tantas veces como fuera necesario, pero 

tiene usted tres minutos para defender la 

tercera de las mociones, que es la moción 

para la elaboración de un plan de choque 

de recuperación del espacio público.  

 

La moción sobre las transferencias a las 

entidades locales la retiraron ustedes, la 

retiró la señora Gallego. Si no quería 

retirarla y seguir insistiendo en el debate, 

podrían haberlo hecho. Esa moción 

decayó, se debatió y por lo tanto yo 

reitero que soy flexible en los tiempos, 

que dejo espacio abierto al debate, pero, 

por favor, no intenten torear a la 

Presidencia cuando yo ya dije que no se 

utilizaran las mociones para tratar temas 

ya debatidos, porque si no el señor Lage 

va a volver pedir las alusiones, y esto es 

un bucle infinito.  

 

Entonces, tiene tres minutos... señora 

Gallego..., tiene tres minutos para hablar 

de la moción, si quiere, de la 

recuperación del espacio público, por 

favor. 

 

Señora Mato Otero 

 

Pues hablando de la moción, 

efectivamente nosotros queremos traer a 

este Pleno a necesidad que tenemos de 

llevar adelante un plan de choque, un 

plan de choque que podría ser 

perfectamente financiado con el dinero 

que el Gobierno de Sánchez le debe a 

esta ciudad, donde ya acaba de 

confirmar el concejal que no hizo 

absolutamente nada en estos tres meses 

para demandarle al Gobierno de Sánchez 

lo que nos debe a todos los coruñeses.  

 

A las diecisiete horas y veintinueve 

minutos sale del Salón de Sesiones la 

señora Veira González. 

 

Evidentemente, después de ver el 

transcurrir de esta tarde, yo al señor 

Lema le diría que efectivamente no 
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aquí para dar leccións de nada. E 

mesmo tamén —polas intervencións 

que acabo de escoitar— non 

cuestionaría en ningún momento a 

capacidade intelectual de ninguén, 

aínda que use predicado e suxeito, use 

as frases moi sinxelas, porque eu creo 

que todos os que estamos aquí estamos 

perfectamente capacitados e, como 

digo, non para dar leccións de nada.  

 

E como non quero dar leccións e a 

imaxe vale máis que mil palabras se 

queremos falar deste plan de choque, 

trouxen aquí unhas fotografías que son 

de onte, e por suposto sen insultar a 

ninguén, eh? A imaxe é simplemente 

ilustrativa da situación na que se atopa a 

cidade da Coruña o día de onte en canto 

a súa limpeza, en canto ó seu 

mantemento (a señora Mato amosa 

unhas fotografías). De feito tentei traer 

aquí, non unha fotografía da sucidade, 

senón tamén unha fotografía da falta de 

mantemento que ten esta cidade. E, por 

que o fago? Bueno, pois porque a 

sensación que teño é que o Partido 

Socialista ten mudado moi rápido dende 

que colleu o sillón do Goberno, e da súa 

postura en canto á situación de 

abandono e de sucidade, e de parálise, 

na que está sometida a cidade da 

Coruña. E o digo porque en plena 

campaña, no fragor do debate da 

campaña, a que hoxe é a nosa alcaldesa 

utilizaba unha frase dun informe que foi 

absolutamente vergoñento para a 

cidade, da OCU, na que dicía —coas 

súas verbas— o informe da OCU sobre 

a limpeza confirma o que os coruñeses 

sabemos dende hai anos: que a Coruña 

de Xulio está sucia, a limpeza non entra 

nos seus plans. Repito: sucia, 

abandonada e parada. Así estaba a 

cidade e así sigue a estar o día de hoxe. 

Así que lle podería dicir á señora Rey o 

mesmo que a señora Rey lle dicía ó 

señor Ferreiro: a limpeza non entra nos 

seus plans. 

estamos aquí para dar lecciones de nada. 

E incluso tampoco —por las 

intervenciones que acabo de escuchar— 

cuestionaría en ningún momento la 

capacidad intelectual de nadie, aunque 

use predicado y sujeto, use las frases muy 

sencillas, porque yo creo que todos los 

que estamos aquí estamos perfectamente 

capacitados y, como digo, no para dar 

lecciones de nada.  

 

Y como no quiero dar lecciones y la 

imagen vale más que mil palabras si 

queremos hablar de este plan de choque, 

traje aquí unas fotografías que son de 

ayer, y por supuesto sin insultar a nadie, 

¿eh? La imagen es simplemente 

ilustrativa de la situación en la que se 

encuentra la ciudad de A Coruña el día 

de ayer en cuanto a su limpieza, en 

cuanto a su mantenimiento (la señora 

Mato muestra unas fotografías). De 

hecho intenté traer aquí, no una 

fotografía de la suciedad, sino también 

una fotografía de la falta de 

mantenimiento que tiene esta ciudad. Y, 

¿por qué lo hago? Bueno, pues porque la 

sensación que tengo es que el Partido 

Socialista ha cambiado muy rápido desde 

que cogió el sillón del Gobierno, y de su 

postura en cuanto a la situación de 

abandono y de suciedad, y de parálisis, a 

la que está sometida la ciudad de A 

Coruña. Y lo digo porque en plena 

campaña, en el fragor del debate de la 

campaña, la que hoy es nuestra alcaldesa 

utilizaba una frase de un informe que fue 

absolutamente vergonzoso para la 

ciudad, de la OCU, en la que decía —con 

sus palabras— el informe de la OCU 

sobre la limpieza confirma lo que los 

coruñeses sabemos desde hace años: que 

la Coruña de Xulio está sucia, la 

limpieza no entra en sus planes. Repito: 

sucia, abandonada y parada. Así estaba 

la ciudad y así sigue estando el día de 

hoy. Así que le podría decir a la señora 

Rey lo mismo que la señora Rey le decía 

al señor Ferreiro: la limpieza no entra 
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Coa Marea e co PSOE o resultado vai 

ser o mesmo, e hai un refrán, un dito 

moi popular que di o un polo outro a 

casa sen barrer. E A Coruña non se 

merece estar así, non se merece este 

estado de abandono e non o merece, 

non polos visitantes senón mesmo por 

todos nós. 

 

O que teño claro —e por iso o motivo 

das fotografías— é que isto non se 

arregla con chorros a presión, nin se 

arregla con limpezas intensivas, porque 

estou a falar de baldosas levantadas, 

estou a falar de mobiliario urbano que 

temos aquí nos xardíns ou estou a falar 

de ratas. Esa que non lles gusta escoitar 

moito ó Partido Popular, pois escoiten 

hoxe mesmo unha noticia da Federación 

de Vecinos que vén a dicir que a falta 

de limpeza de todos estes últimos anos 

ten conquerido unha cantidade de 

pragas, entre elas as ratas, que xa non é 

unha cuestión de limpeza senón que é 

unha cuestión de saúde.  

 

E polo tanto, o que teño clarísimo é que 

isto non é unha prioridade para este 

Goberno. Nin o é nin o quere ser. E o 

digo porque ese plan de choque que é 

urxente levar adiante debería de estar xa 

incluído en calquera dos modificados 

que trouxo este Goberno a este Pleno. 

Trouxo dous, o primeiro de todo, o máis 

importante, utilizando a versión Rosa 

Gallego, o branqueo. Bueno, o primeiro 

de todo foi 1.000.000 € para pagar esa 

cuberta do Estadio de Riazor que aínda 

todavía a día de hoxe temos que ver se a 

temos que pagar os coruñeses ou non a 

temos que pagar. O segundo, 

evidentemente, vén xustificado tamén 

pola renda social. Pero non se trouxo 

absolutamente nada para poder facer 

brillar a nosa cidade, e polo tanto nós 

cremos que é importante deixarse de 

chorros, deixarse de manguerazos e 

nos sus planes. 

 

Con la Marea y con el PSOE el resultado 

va a ser el mismo, y hay un refrán, un 

dicho muy popular que dice el uno por el 

otro la casa sin barrer. Y A Coruña no se 

merece estar así, no se merece este 

estado de abandono y no lo merece, no 

por los visitantes sino incluso por todos 

nosotros. 

 

Lo que tengo claro —y por eso el motivo 

de las fotografías— es que esto no se 

arregla con chorros a presión, ni se 

arregla con limpiezas intensivas, porque 

estoy hablando de baldosas levantadas, 

estoy hablando de mobiliario urbano que 

tenemos aquí en los jardines o estoy 

hablando de ratas. Esa que no les gusta 

escuchar mucho al Partido Popular, pues 

escuchen hoy mismo una noticia de la 

Federación de Vecinos que viene a decir 

que la falta de limpieza de todos estos 

últimos años ha conseguido una cantidad 

de plagas, entre ellas las ratas, que ya no 

es una cuestión de limpieza sino que es 

una cuestión de salud.  

 

Y por lo tanto, lo que tengo clarísimo es 

que esto no es una prioridad para este 

Gobierno. Ni lo es ni lo quiere ser. Y lo 

digo porque ese plan de choque que es 

urgente llevar adelante debería de estar 

ya incluido en cualquiera de los 

modificados que trajo este Gobierno a 

este Pleno. Trajo dos, el primero de todo, 

el más importante, utilizando la versión 

Rosa Gallego, el blanqueo. Bueno, el 

primero de todo fue 1.000.000 € para 

pagar esa cubierta del Estadio de Riazor 

que aún todavía a día de hoy tenemos 

que ver si la tenemos que pagar los 

coruñeses o no la tenemos que pagar. El 

segundo, evidentemente, viene justificado 

también por la renta social. Pero no se 

trajo absolutamente nada para poder 

hacer brillar nuestra ciudad, y por lo 

tanto nosotros creemos que es importante 

dejarse de chorros, dejarse de 
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facer realmente un plan multidisciplinar 

que abrangue o mantemento, que 

abrangue tamén a limpeza de pintadas e 

que abrangue, por suposto, a limpeza 

das rúas. Unha brigada que estea a 

traballar, dispoñible as 24 horas os 365 

días do ano.  

 

Nós esperamos, non só que esta moción 

se aprobe, senón que ademais estaremos 

moi vixiantes nesa capacidade de 

diálogo á que tanto se nos apela agora, 

para debater os Presupostos, que nos 

Presupostos do ano 2020 haxa unha 

partida xenerosa para este plan de 

choque. 

 

Nada máis. Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Mato. 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Nós imos apoiar a moción para que se 

poña en marcha un plan de choque, ou o 

que sexa, para a recuperación do espazo 

público. A cidade segue moi sucia. Si é 

certo que nalgúns barrios xa se levaron 

a cabo unha maior actuación, pero 

cómpre facelo máis intensamente 

porque o estado do que partimos cando 

chegamos aquí non é, dende logo, o que 

se espera dunha cidade como A Coruña. 

 

 

Non me gustaría tampouco seguir 

falando moito deste tema porque xa está 

bastante falado. 

 

Si cremos que pode ser útil unha 

brigada de mantemento integral non só 

para a sucidade, para as pintadas, para 

os carteis que se pegan onde non se 

deben pegar unha e outra vez, o 

problema das malas herbas... Moitos 

manguerazos y hacer realmente un plan 

multidisciplinar que abarque el 

mantenimiento, que abarque también la 

limpieza de pintadas y que abarque, por 

supuesto, la limpieza de las calles. Una 

brigada que esté trabajando, disponible 

las 24 horas los 365 días del año.  

 

Nosotros esperamos, no solo que esta 

moción se apruebe, sino que además 

estaremos muy vigilantes en esa 

capacidad de diálogo a la que tanto se 

nos apela ahora, para debatir los 

Presupuestos, que en los Presupuestos 

del año 2020 haya una partida generosa 

para este plan de choque. 

 

Nada más. Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Mato. 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Nosotros vamos a apoyar la moción para 

que se ponga en marcha un plan de 

choque, o lo que sea, para la 

recuperación del espacio público. La 

ciudad sigue muy sucia. Sí es cierto que 

en algunos barrios ya se llevó a cabo una 

mayor actuación, pero hace falta hacerlo 

más intensamente porque el estado del 

que partimos cuando llegamos aquí no 

es, desde luego, lo que se espera de una 

ciudad como A Coruña. 

 

No me gustaría tampoco seguir hablando 

mucho de este tema porque ya está 

bastante hablado. 

 

Sí creemos que puede ser útil una 

brigada de mantenimiento integral no 

solo para la suciedad, para las pintadas, 

para los carteles que se pegan donde no 

se deben pegar una y otra vez, el 

problema de las malas hierbas... Muchos 
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parques seguen descoidados, moitos nos 

que ultimamente encontramos 

xeringuillas, aínda que si é certo que os 

veciños que chaman para avisar e que 

se retiren, os servizos acoden 

inmediatamente. Pero en xeral, o que se 

está facendo cremos que non é 

suficiente, aínda que é certo tamén que 

con todo o mal que está a cidade, por 

moito que se faga, de momento é moi 

difícil que se note tanto como 

quixeramos. 

 

Si cremos tamén que para os 

Orzamentos do ano que vén debería ir 

unha partida ben importante para este 

plan de choque, e como dicía antes, 

para calquera outro que teña que ver 

con deixar esta cidade como se merece 

e para despois mantela en boas 

condicións, porque tamén é moi 

importante o mantemento. 

 

Imos votar a favor. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Martínez. 

 

Polo Bloque Nacionalista Galego, señor 

Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Moitas grazas. 

 

Señoras e señores do Partido Popular, 

teño que admitir que me ilusionei moito 

ó ler o título desta moción. Falan 

vostedes da elaboración dun plan de 

choque para a recuperación do espazo 

público. Mire, pensei que vostedes 

querían opoñerse á privatización do 

espazo público, pensei que se referían a 

evitar que os terreos do porto que 

fiquen desocupados sexan pasto da 

especulación, asegurar que sexan 

terreos de dominio público concibidos 

para o uso e desfrute de todos. Pensei 

parques siguen descuidados, muchos en 

los que últimamente encontramos 

jeringuillas, aunque sí es cierto que los 

vecinos que llaman para avisar y que se 

retiren, los servicios acuden 

inmediatamente. Pero en general, lo que 

se está haciendo creemos que no es 

suficiente, aunque es cierto también que 

con todo lo mal que está la ciudad, por 

mucho que se haga, de momento es muy 

difícil que se note tanto como 

quisiéramos. 

 

Sí creemos también que para los 

Presupuestos del año que viene debería 

ir una partida bien importante para este 

plan de choque, y como decía antes, para 

cualquier otro que tenga que ver con 

dejar esta ciudad como se merece y para 

después mantenerla en buenas 

condiciones, porque también es muy 

importante el mantenimiento. 

 

Vamos a votar a favor. 

 

Presidencia 
 

Muchas gracias, señora Martínez. 

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, 

señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Muchas gracias. 

 

Señoras y señores del Partido Popular, 

tengo que admitir que me ilusioné mucho 

al leer el título de esta moción. Hablan 

ustedes de la elaboración de un plan de 

choque para la recuperación del espacio 

público. Mire, pensé que ustedes querían 

oponerse a la privatización del espacio 

público, pensé que se referían a evitar 

que los terrenos del puerto que queden 

desocupados sean pasto de la 

especulación, asegurar que sean terrenos 

de dominio público concebidos para el 

uso y disfrute de todos. Pensé que quizá 
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que quizá o que pasara é que visitaran 

Pontevedra e Allariz e por iso se 

referían á necesidade dunha cidade 

pensada para as persoas, que evite a 

ocupación do espazo público polos 

vehículos privados, porque non deixa de 

ser unha forma de apropiación do 

espazo público, do espazo común, do 

que é de todas e de todos. Pensei tamén 

que podían referirse á necesidade de 

poñer orde nas terrazas para evitar a 

apropiación privada de beirarrúas ou 

rúas peonís. Pero non, para vostedes a 

recuperación do espazo público é 

simplemente a limpeza das rúas e 

acabar coas pintadas. Con todos os 

respectos e con todo o cariño, de 

verdade, señora Bea Mato, son vostedes 

total e absolutamente mono temáticos.  

 

Pero mire, en calquera caso o BNG non 

nega que se pode mellorar 

sensiblemente a limpeza desta cidade. 

Non negamos tamén a necesidade de 

acabar coa proliferación de pintadas, 

pero cremos que baixar tanto ó detalle, 

como propoñen vostedes nesta moción, 

non é apropiado, entre outras cousas 

porque —como vostede sabe— o 

servizo de limpeza acaba de saír a 

concurso, o concurso aínda non está 

resolto e entre outras cousas a 

resolución do concurso debe de servir 

para mellorar de xeito efectivo a 

limpeza desta cidade.  

 

Polo tanto o BNG non nega que haxa 

que mellorar a limpeza da cidade, que 

haxa que acabar coa proliferación de 

pintadas. O que si negamos é que este 

sexa o problema central neste momento. 

Cremos que, desde logo, a recuperación 

do espazo público abarca moitas outras 

cousas, pero cremos impropio dunha 

moción que se baixe tanto ó detalle 

como fan vostedes nesta proposta 

concreta. Esas son as consideracións 

que motivan as nosas reservas ao 

respecto do que propón o Grupo 

lo que había pasado es que habían 

Visitado Pontevedra y Allariz y por eso 

se referían a la necesidad de una ciudad 

pensada para las personas, que evite la 

ocupación del espacio público por los 

vehículos privados, porque no deja de ser 

una forma de apropiación del espacio 

público, del espacio común, del que es de 

todas y de todos. Pensé también que 

podían referirse a la necesidad de poner 

orden en las terrazas para evitar la 

apropiación privada de aceras o calles 

peatonales. Pero no, para ustedes la 

recuperación del espacio público es 

simplemente la limpieza de las calles y 

acabar con las pintadas. Con todos los 

respetos y con todo el cariño, de verdad, 

señora Bea Mato, son ustedes total y 

absolutamente monotemáticos.  

 

Pero mire, en cualquier caso el BNG no 

niega que se puede mejorar 

sensiblemente la limpieza de esta ciudad. 

No negamos también la necesidad de 

acabar con la proliferación de pintadas, 

pero creemos que bajar tanto al detalle, 

como proponen ustedes en esta moción, 

no es apropiado, entre otras cosas 

porque —cómo usted sabe— el servicio 

de limpieza acaba de salir a concurso, el 

concurso aún no está resuelto y entre 

otras cosas la resolución del concurso 

debe de servir para mejorar de manera 

efectiva la limpieza de esta ciudad.  

 

 

Por lo tanto el BNG no niega que haya 

que mejorar la limpieza de la ciudad, que 

haya que acabar con la proliferación de 

pintadas. Lo que sí negamos es que este 

sea el problema central en este momento. 

Creemos que, desde luego, la 

recuperación del espacio público abarca 

muchas otras cosas, pero creemos 

impropio de una moción que se baje 

tanto al detalle cómo hacen ustedes en 

esta propuesta concreta. Esas son las 

consideraciones que motivan nuestras 

reservas respecto de lo que propone el 
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Popular. 

 

Presidencia 
 

Moi ben, moitas grazas, señor 

Porqueira. 

 

Pola Marea Atlántica, señora García. 

 

Señora García Gómez 
 

Si, grazas. 

 

A Marea Atlántica vai apoiar a moción 

presentada polo Partido Popular, xa non 

tanto porque compartamos esa visión 

apocalíptica que nos acompañou 

durante catro anos de mandato nun 

Pleno tras Pleno, todos os plenos, aquí 

amosando realmente o desastre que 

estaba invadindo a cidade, e a 

apocalipse que se aveciñaba. Imos 

apoiar a moción simplemente porque o 

Partido Socialista fixo bandeira da 

cuestión da limpeza durante a campaña 

electoral —e non só durante a campaña 

electoral, senón durante todo o 

mandato—, e teño que lembrar as 

plataformas antipintadas organizadas 

por concelleiros que agora se sentan 

neste Salón de Plenos, que saían coa 

brocha e co trapo a limpar os muros da 

cidade acompañados da súa parroquia, e 

teño que lembrar á hoxe alcaldesa 

ensinando as fotos dos contenedores 

cheos de lixo en pleno conflito laboral, 

e teño que lembrar as ratas que 

superpoboaban... eu non sei se 

superpoboaban a cidade, pero 

superpoboaban as intervencións do 

voceiro do Partido Socialista aquí no 

Salón de Plenos. Entón, eu creo que por 

coherencia, xa que ía ser a primeira 

medida, a máis inmediata, a máis 

urxente e a máis necesaria desta cidade, 

si que lles conmino a que poñan en 

marcha ese plan de choque de coidado 

do espazo público que ata agora 

realmente non saíu á luz. O único que 

Grupo Popular. 

 

Presidencia 
 

Muy bien, muchas gracias, señor 

Jorquera. 

 

Pola Marea Atlántica, señora García. 

 

Señora García Gómez 
 

Sí, gracias. 

 

La Marea Atlántica va a apoyar la 

moción presentada por el Partido 

Popular, ya no tanto porque 

compartamos esa visión apocalíptica que 

nos acompañó durante cuatro años de 

mandato en un pleno tras pleno, todos los 

plenos, aquí mostrando realmente el 

desastre que estaba invadiendo la 

ciudad, y el apocalipsis que se 

avecinaba. Vamos a apoyar la moción 

simplemente porque el Partido Socialista 

hizo bandera de la cuestión de la 

limpieza durante la campaña electoral —

y no solo durante la campaña electoral, 

sino durante todo el mandato—, y tengo 

que recordar las plataformas 

antipintadas organizadas por concejales 

que ahora se sientan en este Salón de 

Plenos, que salían con la brocha y con el 

trapo a limpiar los muros de la ciudad 

acompañados de su parroquia, y tengo 

que recordar a la hoy alcaldesa 

enseñando las fotos de los contenedores 

llenos de basura en pleno conflicto 

laboral, y tengo que recordar las ratas 

que superpoblaban... yo no sé se 

superpoblaban la ciudad, pero 

superpoblaban las intervenciones del 

portavoz del Partido Socialista aquí en el 

Salón de Plenos. Entonces, yo creo que 

por coherencia, ya que iba a ser la 

primera medida, la más inmediata, la 

más urgente y la más necesaria de esta 

ciudad, sí que les conmino a que pongan 

en marcha ese plan de choque de cuidado 

del espacio público que hasta ahora 
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saíu á luz foi o plan “A pé de barrio” 

con outro nome que, efectivamente, 

pasa por todas as rúas da cidade de 

maneira intensiva, non só a 

concesionaria da limpeza viaria senón a 

de parques e xardíns e outras moitas, e 

que efectivamente se basea en 

inspeccións previas que fan técnicos 

contratados a tal efecto. 

 

 

Temos ganas de ver o plan de choque, 

temos ganas de ver outras moitas cousas 

pero teñan coidado porque hai unha 

cousa interesante que se chama a Lei de 

Contratos, vale?, que a Lei de Contratos 

establece que é o que se pode contratar 

e que é o que non se pode contratar. 

Entón eu simplemente lles recomendo 

que se pola Lei de Contratos se volven a 

ver con falta de medios antes de que se 

poña en vigor o contrato que quedou en 

licitación dende o mandato anterior, que 

simplemente volvan a organizar un par 

de concelleiros e concelleiras que polo 

menos nas fotos se lles vía que tiñan 

moito xeito dándolle á cidade. 

  

 

Ou sexa, que bueno, simplemente dicir 

que apoiaremos esta moción. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora García. 

 

Polo Goberno Municipal, señora 

Fontán. 

 

Señora Fontán Prado 
 

Lamento, en primeiro termo, que a 

señora Mato utilizara a meirande parte 

da súa intervención para falar dun 

problema —si, existente, e o cal non 

vou a negar— que é a limpeza da 

cidade, para falar doutros temas que 

non tiñan que ver con esta situación. 

 

realmente no salió a la luz. Lo único que 

salió a la luz fue el plan “A pie de 

barrio” con otro nombre que, 

efectivamente, pasa por todas las calles 

de la ciudad de manera intensiva, no solo 

la concesionaria de la limpieza viaria 

sino la de parques y jardines y otras 

muchas, y que efectivamente se basa en 

inspecciones previas que hacen técnicos 

contratados la tal efecto. 

 

Tenemos ganas de ver el plan de choque, 

tenemos ganas de ver otras muchas cosas 

pero tengan cuidado porque hay una 

cosa interesante que se llama la Ley de 

Contratos, ¿vale?, que la Ley de 

Contratos establece que es lo que se 

puede contratar y que es lo que no se 

puede contratar. Entonces yo 

simplemente les recomiendo que si por la 

Ley de Contratos se vuelven a ver con 

falta de medios antes de que se ponga en 

vigor el contrato que quedó en licitación 

desde el mandato anterior, que 

simplemente vuelvan a organizar un par 

de concejales y concejales que por lo 

menos en las fotos se les veía que tenían 

mucho estilo dándole a la ciudad. 

  

O sea, que bueno, simplemente decir que 

apoyaremos esta moción. 

 

Presidencia 
 

Muchas gracias, señora García. 

 

Por el Gobierno Municipal, señora 

Fontán. 

 

Señora Fontán Prado 
 

Lamento, en primer término, que la 

señora Mato haya utilizado la mayor 

parte de su intervención para hablar de 

un problema —sí, existente, y lo cual no 

voy a negar— que es la limpieza de la 

ciudad, para hablar de otros temas que 

no tenían que ver con esta situación. 
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Evidentemente subscribo case na súa 

totalidade a intervención do señor 

Jorquera, pero tamén me gustaría facer 

algún tipo de puntualización ao respecto 

da moción presentada polo Partido 

Popular, aínda que no se atinxa ao que 

falou a señora Bea Mato. 

 

Efectivamente, nós xa na campaña 

electoral e mesmo nas primeiras 

semanas deste Goberno se falou do plan 

de choque. Un plan de choque de 

limpeza que non foi ao modificativo 

porque xa se adoptou o camiño 

administrativo propio de calquera outro 

tipo de contrato e namentras se están 

facendo limpezas intensivas, das que 

por certo non sei ben se está a favor ou 

en contra o Partido Popular, posto que 

na mesma exposición de motivos di 

textualmente: non se trata de facer 

limpezas intensivas, e logo no primeiro 

apartado das medidas que plantexa a 

curto prazo sinala: acordará coas 

concesionarias de limpeza viaria... 

reforzos dos traballos de forma 

intensiva, para seguir dicindo no 

segundo apartado das medidas a longo 

prazo: programará actuacións 

periódicas de limpeza intensiva. Entón, 

si ou non a limpeza intensiva? señora 

Mato, si ou non? 

 

Por certo, direille que neses programas 

de limpeza intensiva que vostede apoia, 

ou non, nestes cen días xa levamos 

desbrozadas innumerables zonas da 

cidade, máis que noutros anos no 

mesmo período. Estamos a desenvolver 

unha activa limpeza de herbas, léase 

todo o Paseo Marítimo, zonas do centro, 

Ramón y Cajal, Catro Camiños, 

baldeado de áreas importantes como a 

Agra do Orzán, entorno das prazas de 

abastos, zonas comerciais ou de lecer, e 

por suposto todos e cada un dos días 

deste verán na zona centro, coincidindo 

coas festas e coas visitas dos turistas, ou 

mesmo a limpeza intensiva desta 

Evidentemente suscribo casi en su 

totalidad a intervención del señor 

Jorquera, pero también me gustaría 

hacer algún tipo de puntualización 

respecto a la moción presentada por el 

Partido Popular, aunque no se ajuste a lo 

que habló la señora Bea Mato. 

 

Efectivamente, nosotros ya en la 

campaña electoral y también en las 

primeras semanas de este Gobierno se 

habló del plan de choque. Un plan de 

choque de limpieza que no fue al 

modificativo porque ya adoptó el camino 

administrativo propio de cualquier otro 

tipo de contrato y mientras se están 

haciendo limpiezas intensivas, de las que 

por cierto no sé bien si está a favor o en 

contra el Partido Popular, puesto que en 

la misma exposición de motivos dice 

textualmente: no se trata de hacer 

limpiezas intensivas, y luego en el primer 

apartado de las medidas que plantea a 

corto plazo señala: acordará con las 

concesionarias de limpieza viaria... 

refuerzos de los trabajos de forma 

intensiva, para seguir diciendo en el 

segundo apartado de las medidas a largo 

plazo: programará actuaciones 

periódicas de limpieza intensiva. 

Entonces, ¿sí o no la limpieza intensiva? 

señora Mato, ¿sí o no? 

 

Por cierto, le diré que en esos programas 

de limpieza intensiva que usted apoya, o 

no, en estos cien días ya llevamos 

desbrozadas innumerables zonas de la 

ciudad, más que en otros años en el 

mismo período. Estamos desarrollando 

una activa limpieza de hierbas, léase 

todo el Paseo Marítimo, zonas del centro, 

Ramón y Cajal, Cuatro Caminos, 

baldeado de áreas importantes como el 

Agra del Orzán, entorno de las plazas de 

abastos, zonas comerciales o de ocio, y 

por supuesto todos y cada uno de los días 

de este verán en la zona centro, 

coincidiendo con las fiestas y con las 

visitas de los turistas, o la limpieza 
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semana en Monte Alto. E podería 

contarlle ademais as actuacións, por 

exemplo —tan de moda estes días— 

intensiva tamén de desratización que se 

están levando a cabo aparte nos xardíns, 

parques e medianas. E todo isto a 

pesares da situación tan en precario 

respecto dos medios que contamos, que 

vostedes deberían coñecer, porque 

supoño que saberán que temos un 

contrato de limpeza pendente de 

adxudicación, o que significa que a 

maquinaria con que contamos nestes 

intres non está nin nas mellores 

condicións nin é máis axeitada para 

acometer novas necesidades que ten a 

cidade, como por exemplo a limpeza do 

carril bici ou determinados tipos de 

baldosas ou muros ornamentais.  

 

 

Supoño que tamén saberán que os 

contratos de recollida e contenerización 

están recorridos, por non falar das 

malas prestacións do vixente contrato 

de mantemento de xardíns, algo que 

está, por certo, estamos a revisar. 

 

Pois así e todo vaise facendo e a bo 

ritmo, e mal que lles pese coa 

satisfacción de moitos barrios que nos 

están dando a noraboa. 

 

No tocante ós grafitis e ás pintadas que 

vostede ensina por aí, xa está prevista 

unha programación de concienciación e 

mesmo de colaboración dos máis novos 

a través do noso programa de educación 

medioambiental que en breve se 

remitirá a todos os colexios e institutos, 

así como unha ordenanza de pintadas e 

graffitis —coido que a primeira que 

haberá neste país— na que xa está a 

traballar os técnicos de Medio 

Ambiente. 

 

Que se pode mellorar? Sen dúbida, e o 

faremos, pero o faremos cando todos 

eses contratos xa estean adxudicados. 

intensiva de esta semana en Monte Alto. 

Y podría contarle además las 

actuaciones, por ejemplo —tan de moda 

estos días— intensiva también de 

desratización que se están llevando a 

cabo aparte en los jardines, parques y 

medianas. Y todo esto a pesar de la 

situación tan en precario respecto de los 

medios que contamos, que ustedes 

deberían conocer, porque supongo que 

sabrán que tenemos un contrato de 

limpieza pendiente de adjudicación, lo 

que significa que la maquinaria con que 

contamos en estos momentos no está ni 

en las mejores condiciones ni es la más 

adecuada para acometer nuevas 

necesidades que tiene la ciudad, como 

por ejemplo la limpieza del carril bici o 

determinados tipos de baldosas o muros 

ornamentales.  

 

Supongo que también sabrán que los 

contratos de recogida y contenerización 

están recurridos, por no hablar de las 

malas prestaciones del vigente contrato 

de mantenimiento de jardines, algo que 

está, por cierto, estamos revisando. 

 

Pues así y todo se va haciendo y a buen 

ritmo, y mal que les pese con la 

satisfacción de muchos barrios que nos 

están dando la enhorabuena. 

 

En lo tocante a los grafitis y a las 

pintadas que usted enseña por ahí, ya 

está prevista una programación de 

concienciación y de colaboración de los 

más jóvenes a través de nuestro 

programa de educación medioambiental 

que en breve se remitirá a todos los 

colegios e institutos, así como una 

ordenanza de pintadas y grafitis —creo 

que la primera que habrá en este país— 

en la que ya está trabajando los técnicos 

de Medio Ambiente. 

 

¿Que se puede mejorar? Sin duda, y lo 

haremos, pero lo haremos cuando todos 

esos contratos ya estén adjudicados. 
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Pero mire, precisamente a existencia 

deses contratos é a que invalida a súa 

proposta posto que para o traballo que 

vostede plantexa estarán precisamente 

as concesionarias deses servizos ás que 

—xa llo adianto— poremos a 

desenrolar as súas tarefas en 

coordinación e lles exixiremos moi de 

preto un bo traballo para acadar non só 

o cumprimento do que vostedes chaman 

un compromiso electoral senón moito 

máis que iso: a obriga de devolver a 

imaxe e limpeza, e beleza que 

caracterizou tantos e tantos anos a 

cidade da Coruña.  

 

Así pois, pola imposibilidade 

administrativa, e mesmo técnica, 

derivada dos novos contratos de 

limpeza e recollida, así como a 

transversalidade con outras concellerías 

a pesar de todo o que se está a facer, así 

como porque xa temos en marcha 

algunha das medidas propostas polo seu 

Grupo, é polo que nos vemos na obriga 

de non apoiar a súa moción. 

 

Nada máis e moitas grazas, señora 

alcaldesa. 

 

Presidencia 
 

Grazas, señora Fontán. 

 

Pasamos á votación da moción. 

 

Votación da terceira moción 

presentada polo Grupo Municipal do 

Partido Popular 
 

Seguidamente por parte da Presidencia 

sométese a votación a terceira moción 

presentada polo Grupo Municipal do 

Partido popular para a elaboración dun 

plan de choque de recuperación do 

espazo público, co seguinte resultado: 

 

 

Vota en contra o Grupo Municipal do 

Pero mire, precisamente la existencia de 

esos contratos es lo que invalida su 

propuesta puesto que para el trabajo que 

usted plantea estarán precisamente las 

concesionarias de esos servicios a las 

que —ya se lo adelanto— pondremos a 

desarrollar sus tareas en coordinación y 

les exigiremos muy de cerca un buen 

trabajo para conseguir no solo el 

cumplimiento de lo que ustedes llaman 

un compromiso electoral sino mucho más 

que eso: el deber de devolver la imagen y 

limpieza, y belleza que caracterizó tantos 

y tantos años a ciudad de A Coruña.  

 

 

Así pues, por la imposibilidad 

administrativa, e incluso técnica, 

derivada de los nuevos contratos de 

limpieza y recogida, así como la 

transversalidad con otras concejalías a 

pesar de todo lo que se está haciendo, así 

como porque ya tenemos en marcha 

alguna de las medidas propuestas por su 

Grupo, es por lo que nos vemos en el 

deber de no apoyar su moción. 

 

Nada más y muchas gracias, señora 

alcaldesa. 

 

Presidencia 
 

Gracias, señora Fontán. 

 

Pasamos a la votación de la moción. 

 

Votación de la tercera moción 

presentada por el Grupo Municipal del 

Partido Popular 
 

Seguidamente por parte de la 

Presidencia se somete a votación la 

tercera moción presentada por el Grupo 

Municipal del Partido Popular para la 

elaboración de un plan de choque de 

recuperación del espacio público, con el 

siguiente resultado: 

 

Vota en contra el Grupo Municipal del 
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Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal do 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor o Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Abstense o Grupo Municipal do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG) (2 

abstencións). 

 

Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-

Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 

 

 

Presidencia 
 

Prospera a moción. 

 

134.- Moción presentada polo Grupo 

Municipal do Partido Popular para a 

elaboración dun plan de choque de 

recuperación do espazo público. 

 

Acordo 
 

Instar o Goberno municipal a poñer en 

marcha un Plan de choque para a 

recuperación do espazo público que: 

 

A curto prazo: 

 

-Abranguerá a todos os barrios da 

cidade. 

 

-Actuará sobre todos os elementos e 

servizos que conforman o espazo 

público. 

 

-Conterá unha Brigada de Mantemento 

Integral de actuación inmediata e 

continuada (24 horas ao día, 7 días á 

semana) para reparar de xeito 

transversal todos os desperfectos 

urxentes do espazo público). 

 

 

Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 

votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal del 

Partido Popular (PP) (9 votos). 

 

Vota a favor el Grupo Municipal de 

Marea Atlántica (MA) (6 votos). 

 

Se abstiene el Grupo Municipal del 

Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 

abstenciones). 

 

Vota a favor el Grupo Mixto 

Ciudadanos-Partido de la Ciudadanía 

(Cs) (1 voto). 

 

Presidencia 
 

Prospera la moción. 

 

134.- Moción presentada por el Grupo 

Municipal del Partido Popular para la 

elaboración de un plan de choque de 

recuperación del espacio público. 

 

Acuerdo 
 

Instar al Gobierno municipal a poner en 

marcha un Plan de choque para la 

recuperación del espacio público que: 

 

A corto plazo: 

 

-Abarcará a todos los barrios de la 

ciudad. 

 

-Actuará sobre todos los elementos y 

servicios que conforman el espacio 

público. 

 

-Contendrá una Brigada de 

Mantenimiento Integral de actuación 

inmediata y continuada (24 horas al día, 

7 días a la semana) para reparar de 

manera transversal todos los 

desperfectos urgentes del espacio 

público). 
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-Acordará coas concesionarias de 

limpeza viaria, recollida de residuos, 

mantemento de xardíns etc, o reforzo 

dos traballos de forma intensiva e 

urxente. 

 

A medio prazo: 

 

-Elaborará unha estratexia para prever, 

evitar, e, no seu caso, eliminar as 

pintadas que incluirá campañas de 

sensibilización en centros educativos, 

formación en arte urbano, selección de 

espazos para grafiteiros e contratos para 

a realización de murais. 

 

-Programará actuacións periódicas de 

limpeza intensiva. 

 

-Elaborará unha guía de boas prácticas 

en peches de terreos e soares vacíos, 

eliminación de postes, cableados e 

baixantes que vertan á beirarrúa. 

 

Presidencia 
 

Rematado o debate das mocións, 

pasamos xa as preguntas orais. 

 

3º.- Preguntas de resposta oral 

 

PREGUNTAS DE RESPOSTA 

ORAL PRESENTADAS POLO 

GRUPO MIXTO CIDADÁNS-

PARTIDO DA CIDADANÍA (CS) 

 

Primeira.- Pregunta de resposta oral 

sobre a ubicación dos pasos peonís 

desta cidade. 

 

Ás dezasete horas e corenta e cinco 

minutos saen do Salón de Sesións as 

señoras Mato Otero e García Gómez, 

e os señores Martínez Durán e 

Jorquera Caselas. 

 

Presidencia 
 

É o turno do Grupo Mixto Ciudadanos, 

-Acordará con las concesionarias de 

limpieza viaria, recogida de residuos, 

mantenimiento de jardines etc., el 

refuerzo de los trabajos de forma 

intensiva y urgente. 

 

A medio plazo: 

 

-Elaborará una estrategia para prever, 

evitar, y, en su caso, eliminar las 

pintadas que incluirá campañas de 

sensibilización en centros educativos, 

formación en arte urbano, selección de 

espacios para grafiteros y contratos para 

la realización de murales. 

 

-Programará actuaciones periódicas de 

limpieza intensiva. 

 

-Elaborará una guía de buenas prácticas 

en cierres de fincas y solares vacíos, 

eliminación de postes, cableados y 

bajantes que viertan a la acera. 

 

Presidencia 

 

Finalizado el debate de las mociones, 

pasamos ya las preguntas orales. 

 

3º.- Preguntas de respuesta oral 

 

PREGUNTAS DE RESPUESTA ORAL 

PRESENTADAS POR El GRUPO 

MIXTO CIUDADANOS-PARTIDO DE 

LA CIUDADANÍA (CS) 

 

Primera.- Pregunta de respuesta oral 

sobre la ubicación de los pasos 

peatonales de esta ciudad. 

 

A las diecisiete horas y cuarenta y cinco 

minutos salen del Salón de Sesiones las 

señoras Mato Otero y García Gómez, y 

los señores Martínez Durán y Jorquera 

Caselas. 

 

Presidencia 

 

E el turno del Grupo Mixto Ciudadanos, 
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señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

A primeira pregunta é se está disposta 

a localización dos pasos de peóns desta 

cidade en base a algún estudo de fluxos 

de peóns, vehículos, bicicletas e 

patinetes, ou en base a algún estudo de 

análise de risco dos pasos de peóns. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Polo Goberno, señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Si. Señora Martínez, evidentemente 

todos os proxectos que levan adiante a 

incorporación de pasos de peóns teñen 

un compoñente, evidentemente, técnico 

de estudos de tráfico. As diferencias son 

entre se estamos ante a apertura de 

novas urbanizacións, os criterios parten 

de cero, por dicilo dalgunha forma é 

máis fácil prever todas as necesidades 

actuais de mobilidade, polo tanto de 

seguridade vial, fronte ás zonas xa 

consolidadas onde, evidentemente, se 

tratan de axustar ás novas 

circunstancias de mobilidade os pasos 

de peóns. 

 

Presidencia 
 

Grazas. 

 

Señora Martínez 

 

Formulámoslle esta pregunta porque 

cremos que temos un grave problema 

coa xestión das marcas viarias que se 

fai máis patente cos pasos de peóns. 

Cremos que hai un problema de deseño 

e de localización dos mesmos. En 

moitos paso de peóns desta cidade hai á 

beira contedores ou zonas de carga e 

señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

La primera pregunta es si está dispuesta 

la ubicación de los pasos de peatones de 

esta ciudad en base a algún estudio de 

flujos de peatones, vehículos, bicicletas y 

patinetes, o en base a algún estudio de 

análisis de riesgo de los pasos de cebra. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Por el Gobierno, señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Sí. Señora Martínez, evidentemente todos 

los proyectos que llevan adelante la 

incorporación de pasos de peatones 

tienen un componente, evidentemente, 

técnico de estudios de tráfico. Las 

diferencias son entre si estamos ante la 

apertura de nuevas urbanizaciones, los 

criterios parten de cero, por decirlo de 

alguna forma es más fácil prever todas 

las necesidades actuales de movilidad, 

por lo tanto de seguridad vial, frente a 

las zonas ya consolidadas donde, 

evidentemente, se tratan de ajustar a las 

nuevas circunstancias de movilidad los 

pasos de peatones. 

 

Presidencia 

 

Gracias. 

 

Señora Martínez 

 

Le formulamos esta pregunta porque 

creemos que tenemos un grave problema 

con la gestión de las marcas viales que se 

hace más patente con los pasos de 

peatones. Creemos que hay un problema 

de diseño y de ubicación de los mismos. 

En muchos paso de cebra de esta ciudad 

hay al lado contenedores o zonas de carga 
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descarga, ou mesmo paradas de 

autobús que dificultan bastante a 

visibilidade e complican moito o paso 

do peón. 

 

Detectamos tamén que non hai estudos 

recentes de percorridos e de pasos de 

peóns, uns percorridos que ultimamente 

ademais complicáronse coa aparición 

dos patinetes. Pola falta dese estudo 

recente hai semáforos e pasos de peóns 

que non teñen sentido. Non sabemos se 

pasan 200 persoas de 8 a 10 da mañá e 

despois xa non hai moito movemento. 

Creo que é necesario coñecer o fluxo 

que teñen, como estudar esa 

localización dos pasos de peóns para, 

insisto, estudar o fluxo dos pasos de 

coches, de bicicletas, tamén de 

patinetes, que se pode facer con 

cámaras de visión artificial pero moito 

máis fácil e quizais máis rápido podía 

ser reunirse coas asociacións de 

veciños e que sexan eles mesmos os que 

fagan un inventario dos que hai en cada 

barrio. Eles saben perfectamente cales 

son os que están peor situados ou os 

que máis lles complican a eles o paso, 

os que teñen mala visibilidade e sobre 

todo tamén os que están xa bastante 

deteriorados, que son moitos nesta 

cidade. 

 

Creo que se debería de facer un 

inventario xenérico de pasos de peóns e 

unha análise de risco tamén dos pasos. 

Moitos deles atópanse nun estado 

lamentable —como dicía— de 

conservación e mantemento. A escasa 

pintura antideslizante atenúa os 

resbalóns das persoas coas choivas que 

dun momento a outro van aparecer, 

ademais de que a pintura pode ser 

pouco efectiva. Cando o peón cae, o 

risco de atropelo mentres estea no chan 

é moito maior, e do que si hai 

estatísticas recentes é da cantidade de 

atropelos que se producen nos pasos de 

peóns.  

y descarga, o incluso paradas de autobús 

que dificultan bastante la visibilidad y 

complican mucho el paso del peatón. 

 

 

Hemos detectado también que no hay 

estudios recientes de recorridos y de 

pasos de peatones, unos recorridos que 

últimamente además se han complicado 

con la aparición de los patinetes. Por la 

falta de ese estudio reciente hay 

semáforos y pasos de cebra que no tienen 

sentido. No sabemos si pasan 200 

personas de 8 a 10 de la mañana y 

después ya no hay mucho movimiento. 

Creo que es necesario conocer el flujo 

que tienen, como estudiar esa ubicación 

de los pasos de peatones para, insisto, 

estudiar el flujo de los pasos de coches, 

de bicicletas, también de patinetes, que se 

puede hacer con cámaras de visión 

artificial pero mucho más fácil y quizás 

más rápido podía ser reunirse con las 

asociaciones de vecinos y que sean ellos 

mismos los que hagan un inventario de 

los que hay en cada barrio. Ellos saben 

perfectamente cuáles son los que están 

peor situados o los que más les complican 

a ellos el paso, los que tienen mala 

visibilidad y sobre todo también los que 

están ya bastante deteriorados, que son 

muchos en esta ciudad. 

 

Creo que se debería de hacer un 

inventario genérico de pasos de peatones 

y un análisis de riesgo también de los 

pasos. Muchos de ellos se encuentran en 

un estado lamentable —como decía— de 

conservación y mantenimiento. La escasa 

pintura antideslizante atenúa los 

resbalones de las personas con las lluvias 

que de un momento a otro van a aparecer, 

además de que la pintura puede ser poco 

efectiva. Cuando el peatón cae, el riesgo 

de atropello mientras esté en el suelo es 

mucho mayor, y de lo que sí hay 

estadísticas recientes es de la cantidad de 

atropellos que se producen en los pasos 

de peatones.  
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Cremos que é obrigación do Concello 

manter o bo estado dos pasos de peóns, 

como tamén o é elaborar un plan para 

a súa reparación ou substitución 

adaptándoos ás novas necesidades dos 

peóns e dos vehículos, pois os deseños 

actuais son de hai moitas décadas e 

algúns non se adaptan ás necesidades. 

Hai alternativas, como os novos pasos 

dixitais, que hai un xa, creo, nas 

Paxarelas, ou pinturas con relevo ou 

con textura que reducen os 

deslizamentos e poderíase estudar onde 

encaixar uns ou outros. 

 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Adiante. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Ás dezasete horas e corenta e nove 

minutos entra no Salón de Sesións a 

señora Mato Otero. 
 

Si, señora Martínez. Nas diferentes 

xuntanzas —que xa temos celebradas 

bastantes pero serán sistemáticas— coas 

diferentes asociacións de veciños dos 

diferentes barrios, unha das cuestións 

que nos formulan de forma tamén 

sistemática, aparte doutras necesidades 

de infraestruturas, son as problemáticas 

de seguridade vial e entre elas as dos 

pasos de peóns. Aí teño que dicirlle 

que, evidentemente, a cidade está viva, 

a cidade ten pasado, a cidade ten novas 

zonas de urbanización e trataremos, 

evidentemente, de ir planificando coas 

maiores novidades técnicas a estrutura 

de pasos de peóns máis axeitadas, como 

pasos sobreelevados, etcétera, etcétera. 

Neste sentido, tanto os servizos técnicos 

de Mobilidade e Infraestruturas, como 

os servizos técnicos da Policía Local 

 

Creemos que es obligación del 

Ayuntamiento mantener el buen estado 

de los pasos de cebra, como también lo es 

elaborar un plan para su reparación o 

sustitución adaptándolos a las nuevas 

necesidades de los peatones y de los 

vehículos, pues los diseños actuales son 

de hace muchas décadas y algunos no se 

adaptan a las necesidades. Hay 

alternativas, como los nuevos pasos 

digitales, que hay uno ya, creo, en las 

Pajaritas, o pinturas con relieve o con 

textura que reducen los deslizamientos y 

se podría estudiar dónde encajar unos u 

otros. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Adelante. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

A las diecisiete horas y cuarenta y nueve 

minutos entra en el Salón de Sesiones a 

señora Mato Otero. 

 

Sí, señora Martínez. En las diferentes 

reuniones —que ya hemos celebrado 

bastantes pero serán sistemáticas— con 

las diferentes asociaciones de vecinos de 

los diferentes barrios, una de las 

cuestiones que nos formulan de forma 

también sistemática, aparte de otras 

necesidades de infraestructuras, son las 

problemáticas de seguridad vial y entre 

ellas las de los pasos de peatones. Ahí 

tengo que decirle que, evidentemente, la 

ciudad está viva, la ciudad tiene pasado, 

la ciudad tiene nuevas zonas de 

urbanización y trataremos, 

evidentemente, de ir planificando con las 

mayores novedades técnicas la estructura 

de pasos de peatones más idóneas, como 

pasos sobreelevados, etcétera, etcétera. 

En este sentido, tanto los servicios 

técnicos de Movilidad e Infraestructuras, 
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pasan permanentemente partes da 

situación dos diferentes pasos de peóns, 

sobre todo nas zonas de maior 

complicación. 

 

 

Nós pensamos que a próxima 

constitución dunha mesa de traballo de 

mobilidade onde tamén traballemos 

coas entidades do sector e da 

problemática de accesibilidade, tennos 

que axudar moito tamén a, 

progresivamente, mellorar esta 

situación de seguridade. 

 

Eu, para rematar, e non me estendo 

máis, o outro día nun foro de traballo 

sobre mobilidade houbo unha frase coa 

que creo que nos quedamos todos os 

que alí estabamos, dunha das entidades 

do sector da accesibilidade, que resumía 

moi ben as necesidades que ten esta e 

calquera outra cidade que é o dereito do 

peón a pasear ou a camiñar despistado. 

Nese sentido eu creo que esa é unha 

guía para poder traballar mellor en 

seguridade vial, que hai moito que 

avanzar. 

 

Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Díaz Villoslada. 

 

Segunda.- Pregunta de resposta oral 

sobre que medidas ten pensado tomar 

o Goberno ante o repunte do 

consumo de droga na cidade. 
 

Presidencia 
 

A seguinte pregunta oral da señora 

Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Neste caso deixo a pregunta para o 

final. Vou facer unha mínima 

como los servicios técnicos de la Policía 

Local pasan permanentemente partes de 

la situación de los diferentes pasos de 

peatones, sobre todo en las zonas de 

mayor complicación. 

 

Nosotros pensamos que la próxima 

constitución de una mesa de trabajo de 

movilidad donde también trabajemos con 

las entidades del sector y de la 

problemática de accesibilidad, nos tiene 

que ayudar mucho también a, 

progresivamente, mejorar esta situación 

de seguridad. 

 

Yo, para finalizar, y no me extiendo más, 

el otro día en un foro de trabajo sobre 

movilidad hubo una frase con la que creo 

que nos quedamos todos los que allí 

estábamos, de una de las entidades del 

sector de la accesibilidad, que resumía 

muy bien las necesidades que tiene esta y 

cualquier otra ciudad que es el derecho 

del peatón a pasear o a caminar 

despistado. En ese sentido yo creo que 

esa es una guía para poder trabajar 

mejor en seguridad vial, que hay mucho 

que avanzar. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Díaz Villoslada. 

 

Segunda.- Pregunta de respuesta oral 

sobre qué medidas ha pensado tomar el 

Gobierno ante el repunte del consumo 

de droga en la ciudad. 

 

Presidencia 

 

La siguiente pregunta oral de la señora 

Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

En este caso dejo la pregunta para el 

final. Voy a hacer una mínima exposición 
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exposición en canto ó repunte da droga. 

 

A aparición de xiringas case a diario en 

determinados lugares de barrios como o 

Castrillón ou o de Oza —como así nos 

comentaron os veciños, que mesmo nos 

aportaron imaxes das mesmas— ten 

bastante preocupados ós veciños, sobre 

todo por medo a que os máis pequenos 

ou os cans se poidan pinchar.  

 

Liamos hai uns días na prensa que hoxe 

en día bastan 5€ para comprar unha 

dose de heroína, sen dúbida un dos 

motivos do repunte do consumo de 

droga que estamos a vivir. 

 

No caso do incremento no consumo de 

heroína, que en todos os barrios da 

cidade o están comprobando, ante —

como dicía— a aparición dun tempo a 

esta parte das xiringas en parques, 

xardíns, portais ou calquera 

descampado, débese principalmente a 

toxicómanos de longa duración, 

segundo apuntaba nesa mesma 

publicación o psicólogo clínico Alfredo 

Roel, da Asociación Coruñesa de Loita 

contra a Droga (ACLAD).  

 

Algúns dos veciños que se puxeron en 

contacto con nós coméntannos que 

agradecen —comentábao antes tamén— 

agradecen a rapidez con que o Concello 

acode ante as chamadas para a retirada 

das xiringas que aparecen. Pero o 

problema non é a limpeza, o asunto é 

tentar erradicar este evidente aumento 

de consumo. 

 

Ás dezasete horas e cincuenta e dous 

minutos entran no Salón de Sesións a 

señora García Gómez e o señor 

Martínez Durán. 

 

No caso dos veciños de Oza, mesmo 

nos achegaron as súas ideas —igual, 

coido, que ó resto dos Grupos— e entre 

elas propoñían aumento de presenza 

en cuanto al repunte de la droga. 

 

La aparición de jeringuillas casi a diario 

en determinados lugares de barrios como 

el Castrillón o el de Oza —como así nos 

comentaron los vecinos, que incluso nos 

aportaron imágenes de las mismas— 

tiene bastante preocupados a los vecinos, 

sobre todo por miedo a que los más 

pequeños o los perros se puedan pinchar.  

 

Leíamos hace unos días en la prensa que 

hoy en día bastan 5€ para comprar una 

dosis de heroína, sin duda uno de los 

motivos del repunte del consumo de 

droga que estamos viviendo. 

 

En el caso del incremento en el consumo 

de heroína, que en todos los barrios de la 

ciudad lo están comprobando, ante —

cómo decía— la aparición de un tiempo a 

esta parte de las jeringas en parques, 

jardines, portales o cualquier 

descampado, se debe principalmente a 

toxicómanos de larga duración, según 

apuntaba en esa misma publicación el 

psicólogo clínico Alfredo Roel, de la 

Asociación Coruñesa de Lucha contra la 

Droga (ACLAD).  

 

Algunos de los vecinos que se pusieron 

en contacto con nosotros nos comentan 

que agradecen —lo comentaba antes 

también— agradecen la rapidez con que 

el Ayuntamiento acude ante las llamadas 

para la retirada de las jeringuillas que 

aparecen. Pero el problema no es la 

limpieza, el asunto es intentar erradicar 

este evidente aumento de consumo. 

 

A las diecisiete horas y cincuenta y dos 

minutos entran en el Salón de Sesiones 

la señora García Gómez y el señor 

Martínez Durán. 

 

En el caso de los vecinos de Oza, incluso 

nos aportaron sus ideas —igual, 

entiendo, que al resto de los Grupos— y 

entre ellas proponían aumento de 
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policial con máis axentes a patrullar por 

zonas onde se ten coñecemento de que 

se reúnen para consumir droga, con 

vixilancia nos parques e nas saídas dos 

colexios, realizar campañas para 

sensibilizar á sociedade en xeral e para 

reducir a tolerancia social cara ás 

drogas, ou a través de diferentes 

actividades de enfoque biopsicosocial e 

multidisciplinar dirixidas a colectivos 

sensibles da nosa contorna: alumnado 

da ESO, universitarios e poboación en 

xeral. Son algunhas das medidas que 

nos pasaban os veciños de Oza.  

 

 

Cando Penamoa se disolveu, a venta de 

heroína repartiuse pola cidade. Barrios 

como o de Monelos, os Mallos, Monte 

Alto, Birloque, Labañou, Barrio das 

Flores, O Castrillón, Os Castros ou A 

Agra, viron como o mercado ocupou as 

súas rúas, de aí esa proliferación de 

xiringas onde antes non as había. Son 

moitos os puntos conflitivos da cidade 

que están perfectamente localizados 

polos veciños, por iso a pregunta: que 

medidas ten pensado tomar o Goberno 

ante este evidente repunte de consumo 

de droga na cidade? 

 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Polo Goberno, señora Neira. 

 

Señora Neira Fernández 
 

Grazas, señora alcaldesa. 

 

As medidas que ten previsto adoptar 

este Goberno local en relación á 

exposición que vostede expón son, en 

primeiro lugar, incidir nas campañas 

de concienciación e de educación 

exactamente no mesmo sentido en que 

se comentou anteriormente na moción 

presencia policial con más agentes a 

patrullar por zonas donde se tiene 

conocimiento de que se reúnen para 

consumir droga, con vigilancia en los 

parques y en las salidas de los colegios, 

realizar campañas para sensibilizar a la 

sociedad en general y para reducir la 

tolerancia social hacia las drogas, o a 

través de diferentes actividades de 

enfoque biopsicosocial y multidisciplinar 

dirigidas a colectivos sensibles de 

nuestro entorno: alumnado de la ESO, 

universitarios y población en general. 

Son algunas de las medidas que nos 

pasaban los vecinos de Oza.  

 

Cuando Penamoa se disolvió, la venta de 

heroína se repartió por la ciudad. 

Barrios como el de Monelos, los Mallos, 

Monte Alto, Birloque, Labañou, Barrio 

de las Flores, El Castrillón, Los Castros 

o el Agra, vieron como el mercado ocupó 

sus calles, de ahí esa proliferación de 

jeringuillas donde antes no las había. 

Son muchos los puntos conflictivos de la 

ciudad que están perfectamente 

localizados por los vecinos, por eso la 

pregunta: ¿qué medidas ha pensado 

tomar el Gobierno ante este evidente 

repunte de consumo de droga en la 

ciudad? 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Por el Gobierno, señora Neira. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

Las medidas que tiene previsto adoptar 

este Gobierno local en relación a la 

exposición que usted plantea son, en 

primer lugar, incidir en las campañas de 

concienciación y de educación 

exactamente en el mismo sentido en que 

se comentó anteriormente en la moción 
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relacionada co xogo, instar á 

colaboración, á convocatoria desa 

Xunta Local de Seguridade e por tanto 

instar á colaboración entre a Policía 

Local e o Corpo Nacional de Policía, e 

volvo repetir e reitérome na primeira 

das nosas medidas, en concienciar e 

educar. 

 

Presidencia 
 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Terceira pregunta. Vou facer o mesmo, 

tamén. 

 

Presidencia 
 

Ah! Terceira pregunta? 

 

Señora Martínez Lema 
 

Si, si, xa. 

 

Presidencia 
 

Vale, perfecto. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Xa me dou por satisfeita das medidas 

que vai tomar o Goberno. 

 

Terceira.- Pregunta de resposta oral 

sobre medidas para revitalizar os 

mercados da cidade despois das 

últimas baixas de postos en diversos 

mercados. 

 

Presidencia 
 

Ben, pois terceira pregunta. 

 

Señora Martínez Lema 
 

Sobre os mercados, é esta pregunta. 

 

relacionada con el juego, instar a la 

colaboración, a la convocatoria de esa 

Junta Local de Seguridad y por lo tanto 

instar a la colaboración entre la Policía 

Local y el Cuerpo Nacional de Policía, y 

vuelvo a repetir y me reitero en la 

primera de nuestras medidas, en 

concienciar y educar. 

 

Presidencia 

 

Señora Martínez. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Tercera pregunta. Voy a hacer lo mismo, 

también. 

 

Presidencia 

 

Ah! ¿Tercera pregunta? 

 

Señora Martínez Lema 

 

Sí, sí, ya. 

 

Presidencia 

 

Vale, perfecto. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Ya me doy por satisfecha de las medidas 

que va a tomar el Gobierno. 

 

Tercera.- Pregunta de respuesta oral 

sobre medidas para revitalizar los 

mercados de la ciudad después de las 

últimas bajas de puestos en diversos 

mercados. 

 

Presidencia 

 

Bien, pues tercera pregunta. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Sobre los mercados, es esta pregunta. 
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A realidade desta cidade en canto aos 

mercados é bastante desoladora. En 

cada Xunta de Goberno dáse de baixa 

algún posto, pero nos mesmos 

mercados é onde nos atopamos coa 

realidade, unha realidade ademais con 

distintas caras. Hai un mercado que 

funciona perfectamente en canto a 

venda de produtos, ou case, que é o da 

praza de Lugo, que ademais se 

complementa con ideas de empresas 

privadas de venda en liña e repartición 

a domicilio que axudan enormemente a 

revitalizar o mercado, pero se nos 

saímos desa zona todos os demais 

mercados necesitan unha urxente 

revisión. Por poñer tres exemplos: 

temos o mercado de San Agustín, 

emprazado nun lugar turístico e no que 

aproveitando esa condición poderíase 

dar a volta ao concepto e convertelo 

nun mercado dinámico, con postos de 

hostalería ao estilo do mercado de San 

Miguel de Madrid, porque o que temos 

agora é un mercado con moitos postos 

baleiros e desaproveitado para todo o 

potencial que ofrece a zona na que está 

situado. 

 

Temos outra realidade no mercado das 

Conchiñas, nun dos barrios con maior 

densidade de poboación da cidade. 

Podería alí tamén diversificarse a 

dedicación dos postos, non só de 

produtos alimenticios, nun barrio que, 

por certo, posúe fóra do mercado 

moitos servizos respecto diso. 

 

E por último, outro exemplo, outra 

realidade diferente dos problemas que 

adoecen aos mercados atopámolo nun 

barrio ben diferente ao das Conchiñas, 

un barrio afastado do centro da cidade 

e con escasas ou nulas oportunidades 

de servizos. Refírome ao mercado de 

Palavea, no que actualmente só están 

activos dous postos, unha panadería e 

unha frutería, a pesar da reforma que 

se lle fixo. Un barrio no que ademais 

La realidad de esta ciudad en cuanto a los 

mercados es bastante desoladora. En cada 

Junta de Gobierno se da de baja algún 

puesto, pero en los mismos mercados es 

donde nos encontramos con la realidad, 

una realidad además con distintas caras. 

Hay un mercado que funciona 

perfectamente en cuanto a venta de 

productos, o casi, que es el de la plaza de 

Lugo, que además se complementa con 

ideas de empresas privadas de venta on 

line y reparto a domicilio que ayudan 

enormemente a revitalizar el mercado, 

pero si nos salimos de esa zona todos los 

demás mercados necesitan una urgente 

revisión. Por poner tres ejemplos: 

tenemos el mercado de San Agustín, 

emplazado en un lugar turístico y en el 

que aprovechando esa condición se 

podría dar la vuelta al concepto y 

convertirlo en un mercado dinámico, con 

puestos de hostelería al estilo del 

mercado de San Miguel de Madrid, 

porque lo que tenemos ahora es un 

mercado con muchos puestos vacíos y 

desaprovechado para todo el potencial 

que ofrece la zona en la que está 

enclavado. 

 

Tenemos otra realidad en el mercado de 

Las Conchiñas, en uno de los barrios con 

mayor densidad de población de la 

ciudad. Podría allí también diversificarse 

la dedicación de los puestos, no solo de 

productos alimenticios, en un barrio que, 

por cierto, posee fuera del mercado 

muchos servicios al respecto. 

 

Y por último, otro ejemplo, otra realidad 

diferente de los problemas que adolecen a 

los mercados lo encontramos en un barrio 

bien diferente al de Las Conchiñas, un 

barrio alejado del centro de la ciudad y 

con escasas o nulas oportunidades de 

servicios. Me refiero al mercado de 

Palavea, en el que actualmente solo están 

activos dos puestos, una panadería y una 

frutería, a pesar de la reforma que se le ha 

hecho. Un barrio en el que además vive 
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vive bastante xente maior que se atopa 

coa dificultade engadida de ter que saír 

do barrio para atopar, por exemplo, un 

caixeiro ou un servizo de correos. 

 

 

Ás dezasete horas e cincuenta e cinco 

minutos entra no Salón de Sesións o 

señor Jorquera Caselas. 

 

É evidente que as necesidades destes 

tres mercados son diferentes, unha zona 

turística, un barrio con moita densidade 

de poboación e un barrio nos arredores 

de cidade, por iso a pregunta é: que 

medidas pretende adoptar o Goberno 

para revitalizar os mercados da cidade 

despois das últimas baixas de postos en 

diversos mercados e os postos que 

existen sen cubrir? 

 

Presidencia 
 

Grazas, señora Martínez. 

 

Señora Cabanas. 

 

Señora Sobral Cabanas 
 

Grazas, señora alcaldesa 

 

Señora Martínez, este Goberno 

adoptará as medidas necesarias, 

adxudicando as concesións 

administrativas para a explotación dos 

postos baleiros nos mercados 

municipais segundo o procedemento 

establecido na Lei 9/2017, de Contratos 

do Sector Público.  

 

Actualmente hai un procedemento 

administrativo iniciado polo anterior 

Goberno Municipal e que sairá 

proximamente a licitación pública, 

segundo os prazos que marca a Lei de 

contratación, e será antes de que 

finalice este ano, mediante un concurso 

no que se pretende cubrir os 21 postos 

vacantes nos diferentes mercados da 

bastante gente mayor que se encuentra 

con la dificultad añadida de tener que 

salir del barrio para encontrar, por 

ejemplo, un cajero o un servicio de 

correos. 

 

 A las diecisiete horas y cincuenta y 

cinco minutos entra en el Salón de 

Sesiones el señor Jorquera Caselas. 

 

Es evidente que las necesidades de estos 

tres mercados son diferentes, una zona 

turística, un barrio con mucha densidad 

de población y un barrio en las afueras de 

ciudad, por eso la pregunta es: ¿qué 

medidas pretende adoptar el Gobierno 

para revitalizar los mercados de la ciudad 

después de las últimas bajas de puestos 

en diversos mercados y los puestos que 

existen sin cubrir? 

 

Presidencia 

 

Gracias, señora Martínez. 

 

Señora Cabanas. 

 

Señora Sobral Cabanas 
 

Gracias, señora alcaldesa 

 

Señora Martínez, este Gobierno adoptará 

las medidas necesarias, adjudicando las 

concesiones administrativas para la 

explotación de los puestos vacíos en los 

mercados municipales según el 

procedimiento establecido en la Ley 

9/2017, de Contratos del Sector Público.  

 

 

Actualmente hay un procedimiento 

administrativo iniciado por el anterior 

Gobierno Municipal y que saldrá 

próximamente a licitación pública, según 

los plazos que marca la Ley de 

contratación, y será antes de que finalice 

este año, mediante un concurso en el que 

se pretende cubrir los 21 puestos vacantes 

en los diferentes mercados de la ciudad. 
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cidade. 

 

Finalizado ese proceso o Goberno 

municipal analizará o seu resultado e 

este determinará os futuros 

procedementos nos que se licitarán as 

postos vacantes debidamente 

actualizados para poder cubrir as 

necesidades que se xeren nos mercados, 

facéndoos así máis atractivos para os 

usuarios, favorecendo a inserción 

laboral, o acceso a pemes e a 

asociacións e empresas de economía 

social. 

 

Os postos que saen a licitación son 21 

en total, e a relación dos mesmos por 

mercado é a seguinte: 11 postos no 

mercado Eusebio da Garda, 1 posto no 

mercado de Palavea, 1 posto no 

mercado de Ramón Cabanillas, 8 

postos no mercado de San Agustín.  

 

Ademais da ocupación de postos, o 

Goberno municipal revitalizará os 

mercados con diferentes accións, como 

campañas en redes sociais, folletos 

informativos e publicidade, espazos de 

dinamización para a degustación de 

produtos gastronómicos, apoio ao 

mercado ecolóxico, “gastrotalleres”, 

visitas guiadas aos mercados e 

consolidación dos eventos 

gastronómicos da nosa cidade. 

Recentemente tivemos o “Peque 

petisco” e proximamente teremos “ 

Bocatis”. 

 

Todas estas accións consideramos que 

son fundamentais para a posta en valor 

dos nosos mercados. 

 

Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

PREGUNTAS DE RESPOSTA 

 

 

Finalizado ese proceso el Gobierno 

municipal analizará su resultado y éste 

determinará los futuros procedimientos 

en los que se licitarán los puestos 

vacantes debidamente actualizados para 

poder cubrir las necesidades que se 

generen en los mercados, haciéndolos así 

más atractivos para los usuarios, 

favoreciendo la inserción laboral, el 

acceso a pymes y a asociaciones y 

empresas de economía social. 

 

 

Los puestos que salen a licitación son 21 

en total, y la relación de los mismos por 

mercado es la siguiente: 11 puestos en el 

mercado Eusebio da Guarda, 1 puesto en 

el mercado de Palavea, 1 puesto en el 

mercado de Ramón Cabanillas, 8 puestos 

en el mercado de San Agustín.  

 

Además de la ocupación de puestos, el 

Gobierno municipal revitalizará los 

mercados con diferentes acciones, como 

campañas en redes sociales, folletos 

informativos y publicidad, espacios de 

dinamización para la degustación de 

productos gastronómicos, apoyo al 

mercado ecológico, gastrotalleres, visitas 

guiadas a los mercados y consolidación 

de los eventos gastronómicos de nuestra 

ciudad. Recientemente tuvimos el “Peque 

pincho” y próximamente tendremos 

“Bocatis”. 

 

 

Todas estas acciones consideramos que 

son fundamentales para la puesta en valor 

de nuestros mercados. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

PREGUNTAS DE RESPUESTA ORAL 
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ORAL PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DO BLOQUE 

NACIONALISTA GALEGO (BNG) 
 

Primeira.- Pregunta de resposta oral 

sobre parque da Agra. 

 

Presidencia 
 

Polo Bloque Nacionalista Galego, a 

primeira das preguntas. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Moitas grazas.  

 

Señor concelleiro: cales son as posíbeis 

solucións urbanísticas que está 

estudando o Goberno local para dotar ó 

barrio da Agra do Orzán dunha zona 

verde proporcionada a súa densidade de 

poboación e ás súas necesidades no 

espazo denominado “Parque da Agra”? 

 

Presidencia 
 

Grazas. 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Señor concelleiro, o 4 de setembro a 

Dirección Xeral de Calidade Ambiental 

e de Cambio Climático remitiu a 

resolución pola que se formula o 

informe ambiental estratéxico á 

modificación puntual do Plan Xeral de 

Ordenación Municipal no ámbito do 

Polígono M22,  Parque da Agra, do 

Concello da Coruña e que estamos a 

estudar co equipo e redactar para a súa 

implementación. 

 

Presidencia 
 

Señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 

PRESENTADAS POR El GRUPO 

MUNICIPAL DEL BLOQUE 

NACIONALISTA GALEGO (BNG) 

 

Primera.- Pregunta de respuesta oral 

sobre parque da Agra. 

 

Presidencia 

 

Por el Bloque Nacionalista Galego, la 

primera de las preguntas. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Muchas gracias.  

 

Señor concejal: ¿cuáles son las posibles 

soluciones urbanísticas que está 

estudiando o Gobierno local para dotar 

al barrio del Agra del Orzán de una zona 

verde proporcionada su densidad de 

población y a sus necesidades no espacio 

denominado “Parque da Agra”? 

 

Presidencia 

 

Gracias. 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Señor concejal, el 4 de septiembre la 

Dirección General de Calidad Ambiental 

y de Cambio Climático remitió la 

resolución por la que se formula el 

informe ambiental estratégico a la 

modificación puntual del Plan General 

de Ordenación Municipal en el ámbito 

del Polígono M22,  Parque da Agra, del 

Ayuntamiento da Coruña y que estamos 

estudiando con el equipo y redactar para 

su implementación. 

 

Presidencia 

 

Señor Jorquera. 

 

Señor Jorquera Caselas 
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Grazas. 

 

Obxectivo 11.7, “Acceso a zonas verdes 

e espazos públicos seguros”, de aquí ao 

2030 proporcionar acceso universal a 

zonas verdes e espazos públicos 

seguros, inclusivos e accesíbeis, en 

particular para as mulleres e os nenos, 

as persoas de idade e as persoas con 

discapacidade. 

 

Mire, o que acabo de facer é dar lectura 

textual a un dos obxectivos de 

desenvolvemento sostíbel das Nacións 

Unidas incorporados á Axenda 2030 

subscrita polo Estado Español, e creo 

lembrar que este Concello asinou un 

convenio co Goberno central para ser 

pioneiro no desenvolvemento desta 

axenda. Pois se algún barrio na Coruña 

necesita con urxencia da realización 

deste obxectivo, ese barrio é o barrio da 

Agra do Orzán. Estamos a falar dun 

barrio moi populoso, o barrio máis 

densamente urbanizado da cidade, un 

barrio que padeceu dende as súas orixes 

as consecuencias dun urbanismo 

salvaxe e depredador, froito do cal 

segue a padecer unha grande carencia 

de zonas verdes e espazos públicos. 

Abonda dicir que o único espazo 

público existente no barrio, As 

Conchiñas, existe porque a resistencia 

veciñal fixo que fose o único que se 

puidese salvar da voracidade 

especuladora. 

 

Ás dezaoito horas sae do Salón de 

Sesións o señor Lema Suárez. 

 

O “Parque da Agra” é unha actuación 

longamente demandada pola veciñanza 

do barrio e pode contribuír a paliar esta 

situación. E quero dicirlle que non 

estamos de acordo coa solución 

inicialmente proposta para dar 

cumprimento á sentenza xudicial 

relativa á parcela das Adoratrices. Co 

 

Gracias. 

 

Objetivo 11.7, “Acceso a zonas verdes y 

espacios públicos seguros”, de aquí al 

2030 proporcionar acceso universal a 

zonas verdes y espacios públicos seguros, 

inclusivos y accesibles, en particular 

para las mujeres y los niños, las personas 

de edad y las personas con discapacidad. 

 

 

Mire, lo que acabo de hacer es dar 

lectura textual a uno de los objetivos de 

desarrollo sostenible de las Naciones 

Unidas incorporados a la Agenda 2030 

suscrita por el Estado Español, y creo 

recordar que este Ayuntamiento firmó un 

convenio con el Gobierno central para 

ser pionero en el desarrollo de esta 

agenda. Pues si algún barrio en A 

Coruña necesita con urgencia de la 

realización de este objetivo, ese barrio es 

el barrio del Agra del Orzán. Estamos 

hablando de un barrio muy populoso, el 

barrio más densamente urbanizado de la 

ciudad, un barrio que padeció desde sus 

orígenes las consecuencias de un 

urbanismo salvaje y depredador, fruto 

del cual sigue padeciendo una gran 

carencia de zonas verdes y espacios 

públicos. Es suficiente decir que el único 

espacio público existente en el barrio, 

Las Conchiñas, existe porque la 

resistencia vecinal hizo que fuera el 

único que se pudiese salvar de la 

voracidad especuladora. 

 

A las dieciocho horas sale del Salón de 

Sesiones el señor Lema Suárez. 

 

El “Parque del Agra” es una actuación 

largamente demandada por el vecindario 

del barrio y puede contribuir a paliar 

esta situación. Y quiero decirle que no 

estamos de acuerdo con la solución 

inicialmente propuesta para dar 

cumplimiento a la sentencia judicial 

relativa a la parcela das Adoratrices. 
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novo proxecto a superficie redúcese 

nunha cuarta parte no que ía ser o 

grande pulmón verde do barrio. A 

propia Dirección Xeral do Patrimonio 

considera que a mellor opción é crear 

un grande parque urbano que ademais 

sirva de transición entre unha zona de 

baixa densidade, como é a Cidade 

Xardín, e a alta densidade edificatoria 

da Agra do Orzán, e alerta de que a 

previsión de novos volumes en altura 

próximos ó edificio do Observatorio 

supón un impacto importante e unha 

mingua para a observación dun edificio 

que ademais é un referente 

arquitectónico.  

 

Por iso creemos que hai outras opcións. 

Pedimos ó Goberno municipal que non 

as desbote. Por exemplo mercar 

parcelas sobre as que hai dereitos de 

edificabilidade ou negociar para 

compensar con dereitos de 

edificabilidade en zonas menos densas 

da cidade. Pero ademais, como vostede 

ben sabe, hai xestións imprescindíbeis 

para que o “Parque da Agra” chegue a 

ser unha realidade, como iniciar —tal e 

como vimos de acordar co Grupo 

Municipal Socialista— as negociacións 

co Goberno do Estado para demandar a 

cesión ou permuta dos terreos do 

Observatorio e transformar a súa 

edificabilidade en zonas verdes. Porque 

sen estes terreos, señor concelleiro, non 

pode haber un parque merecente dese 

nome. 

 

Por iso pedímoslle que teña en conta 

todas estas consideracións. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señor Jorquera. 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Con el nuevo proyecto la superficie se 

reduce en una cuarta parte en lo que iba 

a ser el gran pulmón verde del barrio. La 

propia Dirección General del Patrimonio 

considera que la mejor opción es crear 

un gran parque urbano que además sirva 

de transición entre una zona de baja 

densidad, como es la Ciudad Jardín, y la 

alta densidad edificatoria del Agra del 

Orzán, y alerta de que la previsión de 

nuevos volúmenes en altura próximos al 

edificio del Observatorio supone un 

impacto importante y una merma para la 

observación de un edificio que además es 

un referente arquitectónico.  

 

 

Por eso creemos que hay otras opciones. 

Pedimos al Gobierno municipal que no 

las descarte. Por ejemplo comprar 

parcelas sobre las que hay derechos de 

edificabilidad o negociar para 

compensar con derechos de 

edificabilidad en zonas menos densas da 

ciudad. Pero además, como usted bien 

sabe, hay gestiones imprescindibles para 

que el “Parque del Agra” llegue a ser 

una realidad, como iniciar —tal y como 

acabamos de acordar con el Grupo 

Municipal Socialista— las negociaciones 

con el Gobierno del Estado para 

demandar la cesión o permuta de los 

terrenos del Observatorio y transformar 

su edificabilidad en zonas verdes. Porque 

sin estos terrenos, señor concejal, no 

puede haber un parque merecedor de ese 

nombre. 

 

Por eso le pedimos que tenga en cuenta 

todas estas consideraciones. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señor Jorquera. 

 

Señor Díaz Villoslada. 
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Señor Díaz Villoslada 
 

Señor Jorquera, como ben saben, na 

alternativa 4, que era a que se estaba a 

traballar no documento de modificación 

puntual, a nova edificación limitábase 

—e limítase até o de agora— a pechar 

as medianeiras existentes coa excepción 

dun bloque de baixo e catro alturas na 

rúa Observatorio. Diminúese a 

edificabilidade a un metro cadrado por 

metro cadrado, co que supón unha 

redución de case 6.000 metros cadrados 

edificables, e a proposta conserva o 

estándar das zonas verdes previstas polo 

Plan así como o arboredo existente e da 

un tratamento de calzada continua á 

nova rúa, que terá que comunicar as 

rúas Páramo e Observatorio para 

garantir a continuidade das zonas 

verdes propostas no ámbito. 

 

 

 

Coa intención de conservar o maior 

número de elementos existentes no 

ámbito, ademais do edificio principal do 

Observatorio —para o que se está a 

tramitar, por certo, a súa catalogación— 

consérvase como equipamento local un 

pequeno edificio de instalación situado 

no ámbito do cuarteirón das rúas 

Páramo e Observatorio. 

 

Pero a intención deste Goberno, señor 

Jorquera, é tramitar coa maior 

brevidade a modificación puntual da 

que estamos a falar do Plan Xeral, co 

fin de que os espazos libres e 

dotacionais do ámbito podan ser 

desfrutados pola cidadanía. Pero é certo 

que á vista das diferentes observacións 

emitidas polas Administracións e polos 

veciños da contorna, ben a través de 

asociacións ou ben das suxestións 

particulares, dende a Concellería de 

Urbanismo estamos a traballar nunha 

ordenación que permita aumentar máis 

as zonas verdes, negociando incluso co 

Señor Díaz Villoslada 

 

Señor Jorquera, como bien saben, en la 

alternativa 4, que era a que se estaba 

trabajando en documento de 

modificación puntual, la nueva 

edificación se limitaba —y se limita hasta 

ahora— a cerrar las medianeras 

existentes con la excepción de un bloque 

de bajo y cuatro alturas en la calle 

Observatorio. Se disminuye la 

edificabilidad a un metro cuadrado por 

metro cuadrado, con lo que supone una 

reducción de casi 6.000 metros 

cuadrados edificables, y la propuesta 

conserva el estándar de las zonas verdes 

previstas por el Plan así como el 

arbolado existente y da un tratamiento de 

calzada continua a la nueva calle, que 

tendrá que comunicar las calles Páramo 

y Observatorio para garantizar la 

continuidad de las zonas verdes 

propuestas en el ámbito. 

 

Con la intención de conservar el mayor 

número de elementos existentes en el 

ámbito, además del edificio principal del 

Observatorio —para el que se está 

tramitando, por cierto, su catalogación— 

se conserva como equipamiento local un 

pequeño edificio de instalación situado 

en el ámbito del cuarterón de las calles 

Páramo y Observatorio. 

 

Pero la intención de este Gobierno, señor 

Jorquera, es tramitar con la mayor 

brevedad la modificación puntual de la 

que estamos hablando del Plan General, 

con el fin de que los espacios libres y 

dotacionales del ámbito puedan ser 

disfrutados por la ciudadanía. Pero es 

cierto que a la vista de las diferentes 

observaciones emitidas por las 

Administraciones y por los vecinos del 

entorno, bien a través de asociaciones o 

bien de las sugerencias particulares, 

desde la Concejalía de Urbanismo 

estamos trabajando en una ordenación 

que permita aumentar más las zonas 
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Goberno do Estado algunha cuestión 

relativa á edificabilidade que supón o 

Observatorio Meteorolóxico co fin de 

reducir máis esa edificabilidade. 

 

 

Dada a iniciativa pública, por certo, do 

ámbito do Polígono M22, o Goberno 

municipal comprométese a que unha 

vez se tramite esta modificación puntual 

do Plan se executarán as zonas libres e 

os viais necesarios para poñer ó servizo 

da cidadanía este espazo. 

 

Presidencia 
 

Moi ben, moitas grazas. 

 

Segunda.- Pregunta de resposta oral 

sobre o carril bici. 

 

Presidencia 
 

Seguinte pregunta do Bloque 

Nacionalista Galego. 

 

Señora Veira González  

 

Cando e onde ten pensado o Goberno 

local implantar o carril bus? 

 

Presidencia 
 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

A previsión que temos é levar e 

presentar unha proposta diante da mesa 

de mobilidade que imos constituír antes 

de que termine este ano 2019 para que 

se podan empezar a implantar en 2020. 

 

Grazas. 

 

Presidencia 
 

Señora Veira. 

 

verdes, negociando incluso con el 

Gobierno del Estado alguna cuestión 

relativa a la edificabilidad que supone el 

Observatorio Meteorológico con el fin de 

reducir más esa edificabilidad. 

 

Dada la iniciativa pública, por cierto, del 

ámbito del Polígono M22, el Gobierno 

municipal se compromete a que una vez 

se tramite esta modificación puntual del 

Plan se ejecutarán las zonas libres y los 

viales necesarios para poner al servicio 

de la ciudadanía este espacio. 

 

Presidencia 

 

Muy bien, muchas gracias. 

 

Segunda.- Pregunta de respuesta oral 

sobre el carril bici. 

 

Presidencia 

 

Siguiente pregunta del Bloque 

Nacionalista Galego. 

 

Señora Veira González  

 

¿Cuándo y dónde ha pensado el 

Gobierno local implantar el carril bus? 

 

Presidencia 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

La previsión que tenemos es llevar y 

presentar una propuesta ante la mesa de 

movilidad que vamos a constituir antes 

de que termine este año 2019 para que se 

puedan empezar a implantar en 2020. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Señora Veira. 

 



273 

 
 

 

Señora Veira González  

 

Pois como saben todas e todos vostedes, 

en agosto de 2008 inaugúrase na 

Coruña o carril bus, e logo de tres anos 

de polémica ficticia e sen informes 

técnicos de ningún tipo, o Goberno do 

señor Negreira, por puro capricho 

electoral, retira da cidade unha 

infraestrutura que permite ó autobús 

mellorar os seus tempos en percorridos 

e prioriza o transporte público fronte ó 

privado. 

 

O certo é que cando o Goberno da 

Marea Atlántica entra en María Pita 

tendo no seu programa electoral o 

compromiso de reimplantar o carril bus, 

a expectativa estaba servida. Máis catro 

anos non serviron, non foron abondo 

para reimplantalo, nin tampouco para 

tocar outras cuestións fundamentais que 

farían máis útil o transporte público na 

nosa cidade e permitirían á xente deixar 

o coche onde as súas casas. Trátase, 

evidentemente, desa reordenación das 

liñas de autobús que tamén nos gustaría 

que nos aclarase o concelleiro de 

Mobilidade, se se vai executar ou non, 

dados os titulares que están a saír estes 

días. 

 

Tampouco foron suficientes as 

innumerábeis ocasións en que neste 

Salón de Plenos desde o BNG 

preguntamos polas intencións do 

anterior Goberno de implantar o carril 

bus. Así é que hoxe en día na cidade da 

Coruña aínda non contamos con esta 

infraestrutura cando si existe noutras 

cidades do Estado, como Vigo, 

Donostia, Granada, Barcelona ou 

Madrid. 

 

Desconxestionar o tráfico nas vías 

urbanas para priorizar o paso do 

transporte público é unha medida que, 

non só permite maior fluidez e 

axilidade, senón que permite tamén algo 

Señora Veira González  

 

Pues como saben todas y todos ustedes, 

en agosto de 2008 se inaugura en A 

Coruña el carril bus, y después de tres 

años de polémica ficticia y sin informes 

técnicos de ningún tipo, el Gobierno del 

señor Negreira, por puro capricho 

electoral, retira de la ciudad una 

infraestructura que permite al autobús 

mejorar sus tiempos en recorridos y 

prioriza el transporte público frente al 

privado. 

 

Lo cierto es que cuando el Gobierno de 

la Marea Atlántica entra en María Pita 

teniendo en su programa electoral el 

compromiso de reimplantar el carril bus, 

la expectativa estaba servida. Pero 

cuatro años no sirvieron, no fueron 

bastante para reimplantarlo, ni tampoco 

para tocar otras cuestiones 

fundamentales que harían más útil el 

transporte público en nuestra ciudad y 

permitirían a la gente dejar el coche en 

sus casas. Se trata, evidentemente, de esa 

reordenación de las líneas de autobús 

que también nos gustaría que nos 

aclarara el concejal de Movilidad, si se 

va a ejecutar o no, dados los titulares que 

están saliendo estos días. 

 

Tampoco fueron suficientes las 

innumerables ocasiones en que en este 

Salón de Plenos desde el BNG 

preguntamos por las intenciones del 

anterior Gobierno de implantar el carril 

bus. Así es que hoy en día en la ciudad de 

A Coruña aún no contamos con esta 

infraestructura cuando sí existe en otras 

ciudades del Estado, como Vigo, 

Donostia, Granada, Barcelona o Madrid. 

 

 

Descongestionar el tráfico en las vías 

urbanas para priorizar el paso del 

transporte público es una medida que, no 

solo permite mayor fluidez y agilidad, 

sino que permite también algo tan 
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tan sinxelo como que os autobuses se 

poidan achegar ás paradas e así 

facilitarlle ás persoas con diversidade 

funcional a súa vida, e que os 

autobuses, efectivamente, poidan 

acceder ás paradas, achegarse 

axeitadamente ás beirarrúas. 

 

Ás dezaoito horas e catro minutos 

entra no Salón de Sesións o señor 

Lema Suárez. 

 

Hai unhas semanas, a alcaldesa Inés 

Rey, a señora alcaldesa, xunto con 

vostede, señor concelleiro, anunciou 

este feito, que van implantar o carril 

bus, pero a nós gustaríanos saber tamén 

por que vías e exactamente en que 

prazos se ten pensado facer. Porque o 

certo é que o acordo de investidura é 

bastante claro, porque se refire a que as 

medidas de mobilidade se teñen que 

executar na primeira parte do mandato. 

Sabemos ben —como dixen ó 

comezo— que son bastante dadas á 

demagoxia algunhas medidas, que 

poden ser polémicas, e queremos saber 

se se van a implantar, en que momento 

exacto, que planificación manexa o 

Goberno municipal. 

 

E para rematar quixera facer neste 

Salón de Plenos unha referencia a ese 

momento en que vostedes anuncian o 

carril bus, porque é durante a 

inauguración da “Semana Europea da 

Mobilidade”, e quero facer neste Salón 

de Plenos, como fixemos publicamente, 

trasladarlle a nosa crítica pola presenza 

de empresas petrolíferas e tamén de 

grandes corporacións do sector 

automobilístico que pouco teñen a ver 

coas medidas que están recollidas tanto 

no acordo de investidura como o que 

deberían de ser eses obxectivos de 

desenvolvemento sostible e esa 

mobilidade sostible que debemos 

impulsar desde o Concello da Coruña. 

 

sencillo como que los autobuses se 

puedan acercar a las paradas y así 

facilitarle a las personas con diversidad 

funcional su vida, y que los autobuses, 

efectivamente, puedan acceder a las 

paradas, acercarse adecuadamente a las 

aceras. 

 

A las dieciocho horas y cuatro minutos 

entra en el Salón de Sesiones el señor 

Lema Suárez.  

 

Hace unas semanas, la alcaldesa Inés 

Rey, la señora alcaldesa, junto con usted, 

señor concejal, anunció este hecho, que 

van a implantar el carril bus, pero a 

nosotros nos gustaría saber también por 

qué vías y exactamente en qué plazos se 

ha pensado hacer. Porque lo cierto es 

que el acuerdo de investidura es bastante 

claro, porque se refiere a que las 

medidas de movilidad se tienen que 

ejecutar en la primera parte del mandato. 

Sabemos bien —como dije al comienzo— 

que son bastante dadas a la demagogia 

algunas medidas, que pueden ser 

polémicas, y queremos saber si se van a 

implantar, en qué momento exacto, qué 

planificación maneja el Gobierno 

municipal. 

 

Y para finalizar quisiera hacer en este 

Salón de Plenos una referencia a ese 

momento en que ustedes anuncian el 

carril bus, porque es durante la 

inauguración de la “Semana Europea de 

la Movilidad”, y quiero hacer en este 

Salón de Plenos, como hicimos 

públicamente, trasladarle nuestra crítica 

por la presencia de empresas petrolíferas 

y también de grandes corporaciones del 

sector automovilístico que poco tienen 

que ver con las medidas que están 

recogidas tanto en el acuerdo de 

investidura como lo que deberían de ser 

esos objetivos de desarrollo sostenible y 

esa movilidad sostenible que debemos 

impulsar desde el Ayuntamiento de A 

Coruña. 
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Nada máis. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Veira. 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Os cambios de motorización máis 

eficientes, señora Veira, tamén son 

necesarios no transporte privado e no 

transporte público, pero, evidentemente, 

do que se trata é nos novos plans de 

mobilidade de gañar espazo público, de 

gañar espazo público a ese 60, 70% que 

está ocupado polo vehículo particular, 

pero sobre todo para garantir unha 

mellor mobilidade. Por certo, esa 

mobilidade dos autobuses e do 

transporte público en xeral tamén ten 

que ser garantida cun comportamento 

cívico correcto respecto dos 

aparcamentos en dobre fila, e esa é unha 

campaña que como xa se ten anunciado 

imos levar adiante con absoluta 

convicción e con absoluta comprensión 

por parte da cidadanía, porque en 

materia de mobilidade, fronte ó que 

viña ocorrendo anos anteriores e as 

decisións que si que creo que foron 

certamente irresponsábeis, a 

receptividade social das medidas de 

mobilidade diante do reto climático e o 

reto de saúde públicos son moi 

distintas, e creo que falando e 

consensuando as medidas pero sendo 

valentes á hora de establecelas, teñen 

que ir adiante porque A Coruña nin é 

máis nin é menos que outras cidades 

que si avanzaron en materia de 

mobilidade. 

 

Por iso, en canto a calendario, reitérolle 

que presentaremos en mesa de 

mobilidade antes de que remate este ano 

unha proposta de traballo.  

 

Nada más. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Veira. 

 

Señor Díaz Villoslada. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Los cambios de motorización más 

eficientes, señora Veira, también son 

necesarios en el transporte privado y en 

el transporte público, pero, 

evidentemente, de lo que se trata es en 

los nuevos planes de movilidad de ganar 

espacio público, de ganar espacio 

público a ese 60, 70% que está ocupado 

por el vehículo particular, pero sobre 

todo para garantizar una mejor 

movilidad. Por cierto, esa movilidad de 

los autobuses y del transporte público en 

general también tiene que ser 

garantizada con un comportamiento 

cívico correcto respecto a los 

aparcamientos en doble fila, y esa es una 

campaña que como ya se ha anunciado 

vamos a llevar adelante con absoluta 

convicción y con absoluta comprensión 

por parte de la ciudadanía, porque en 

materia de movilidad, frente a lo que 

venía ocurriendo años anteriores y las 

decisiones que sí que creo que fueron 

ciertamente irresponsables, la 

receptividad social de las medidas de 

movilidad ante el reto climático y el reto 

de salud públicos son muy distintas, y 

creo que hablando y consensuando las 

medidas pero siendo valientes a la hora 

de establecerlas, tienen que ir adelante 

porque A Coruña ni es más ni es menos 

que otras ciudades que sí avanzaron en 

materia de movilidad. 

 

Por eso, en cuanto a calendario, le 

reitero que presentaremos en mesa de 

movilidad antes de que finalice este año 

una propuesta de trabajo.  
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É certo que hai propostas de traballo, 

dous documentos en materia de 

mobilidade que se fixeron en anos 

anteriores que poden estar establecendo 

determinados tramos de carril bus, pero 

que queremos tratar de concretar 

tecnicamente para presentalos, pero 

teña por seguro que é un compromiso 

que levaremos adiante, e son 

compromisos en materia de mobilidade 

que eu creo que non poden ter marcha 

atrás como tiveron en algunha ocasión. 

 

Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Segunda.- Pregunta de resposta oral 

sobre os terreos do Campo da 

Estrada. 

 

Presidencia 
 

Seguinte pregunta do Bloque 

Nacionalista Galego. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Moitas grazas. 

 

Diante da inminente caducidade do 

acordo de suspensión de licenzas no 

Campo da Estrada, cales son os planes 

do Goberno local para estes terreos? 

 

 

Presidencia 
 

Si, adiante. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Señor Jorquera, efectivamente, o 11 de 

outubro levántase a suspensión de 

licenzas iniciada no Plan Especial da 

Maestranza e na Área PEPRI sinalada 

 

Es cierto que hay propuestas de trabajo, 

dos documentos en materia de movilidad 

que se hicieron en años anteriores que 

pueden estar estableciendo determinados 

tramos de carril bus, pero que queremos 

tratar de concretar técnicamente para 

presentarlos, pero tenga por seguro que 

es un compromiso que llevaremos 

adelante, y son compromisos en materia 

de movilidad que yo creo que no pueden 

tener marcha atrás como tuvieron en 

alguna ocasión. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Segunda.- Pregunta de respuesta oral 

sobre los terrenos del Campo de A 

Estrada. 

 

Presidencia 

 

Siguiente pregunta del Bloque 

Nacionalista Galego. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Muchas gracias. 

 

Ante de la inminente caducidad del 

acuerdo de suspensión de licencias en el 

Campo de A Estrada, ¿cuáles son los 

planes del Gobierno local para estos 

terrenos? 

 

Presidencia 

 

Sí, adelante. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Señor Jorquera, efectivamente, el 11 de 

octubre se levanta la suspensión de 

licencias iniciada en el Plan Especial de 

la Maestranza y en el Área PEPRI 
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no informe de arqueoloxía de agosto de 

2018. Toda vez que transcorrido o 

prazo non hai posibilidade de prórroga e 

que os documentos de modificación 

puntual iniciados durante o mandato 

anterior aínda non estaban aprobados 

nin finalizados nin aprobados —aínda 

que estamos continuando con eles— o 

Concello non pode continuar con esa 

suspensión de licenzas concretamente, 

pero estase a xestionar por parte da 

Concellería de Urbanismo, reunións 

tamén coa Delegación de Defensa, co 

fin de tratar a situación, non só dos 

terreos da Maestranza, que son os que 

máis nos preocupan neste punto 

concreto, senón do conxunto de 

propiedades, para analizar a cuestión 

global dos terreos que ten Defensa na 

Coruña. 

 

Os plans do Goberno local neste ámbito 

pasan por continuar a tramitación ante a 

Dirección Xeral de Patrimonio Cultural, 

da ampliación do ámbito declarado ben 

de interese cultural das murallas da 

cidade, co fin de garantir a 

conservación tanto dos bens, da súa 

contorna, e nese sentido esta 

declaración de ir adiante levaría unha 

nova suspensión de licenzas. 

 

 

Grazas. 

 

Señor Jorquera Caselas 
 

Grazas, señor concelleiro. 

 

Mire, pídolle que teña presente que en 

Barcelona dous espazos emblemáticos 

como son a Ciudadela e Montjuic eran 

espazos militares que foron doados á 

cidade, ou que Madrid presume de ser 

unha das cidades de Europa con máis 

zonas verdes, grazas a que propiedades 

da Coroa ou coutos de caza da realeza, 

como a Casa de Campo ou o Retiro 

foron cedidos ó pobo de Madrid. E por 

señalada en el informe de arqueología de 

agosto de 2018. Toda vez que 

transcurrido el plazo no hay posibilidad 

de prórroga y que los documentos de 

modificación puntual iniciados durante el 

mandato anterior aun no estaban 

aprobados ni finalizados ni aprobados —

aunque estamos continuando con ellos— 

el Ayuntamiento no puede continuar con 

esa suspensión de licencias 

concretamente, pero se está gestionando 

por parte de la Concejalía de Urbanismo, 

reuniones también con la Delegación de 

Defensa, con el fin de tratar la situación, 

no solo de los terrenos de la Maestranza, 

que son los que más nos preocupan en 

este punto concreto, sino del conjunto de 

propiedades, para analizar la cuestión 

global de los terrenos que tiene Defensa 

en A Coruña. 

 

Los planes del Gobierno local en este 

ámbito pasan por continuar la 

tramitación ante la Dirección General de 

Patrimonio Cultural, de la ampliación 

del ámbito declarado bien de interés 

cultural de las murallas de la ciudad, con 

el fin de garantizar la conservación tanto 

de los bienes, de su entorno, y en ese 

sentido esta declaración de ir adelante 

llevaría una nueva suspensión de 

licencias. 

 

Gracias. 

 

Señor Jorquera Caselas 

 

Gracias, señor concejal. 

 

Mire, le pido que tenga presente que en 

Barcelona dos espacios emblemáticos 

como son la Ciudadela y Montjuic eran 

espacios militares que fueron donados a 

la ciudad, o que Madrid presume de ser 

una de las ciudades de Europa con más 

zonas verdes, gracias a que propiedades 

de la Corona o cotos de caza de la 

realeza, como la Casa de Campo o el 

Retiro fueron cedidos al pueblo de 
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tanto non nos parece de recibo que 

mentres tanto na Coruña o Ministerio de 

Defensa, en vez de reverter para 

desfrute público os terreos dos que se 

apropiou, pretenda dar pelotazos 

urbanísticos con terreos que forman 

parte do noso patrimonio. 

 

É importante que teña presente todo isto 

á hora de buscar unha solución 

definitiva porque estes terreos eran 

comunais, eran terreos de todas as 

coruñesas e de todos os coruñeses, e 

foron ocupados polas monarquías 

absolutistas para a construción de 

instalacións militares, e máis tarde 

usufrutuados polo daquela Ministerio da 

Guerra. Xa no ano 1858 o Concello de 

Coruña demandou a súa devolución, 

como volveu facelo no anterior 

mandato coa aprobación de dúas 

mocións, o 11 de abril de 2016 e o 11 

de xuño de 2018, nas que entre outras 

cousas demandábase a devolución 

gratuíta. Porque ademais salvándose 

estes terreos da especulación estamos 

preservando o noso patrimonio. Nos 

terreos do Campo da Estrada 

construíronse primeiro o sistema 

defensivo das murallas, logo no século 

XVIII a Real Maestranza e despois no 

XVIV o Cuartel de Atocha. Están 

situados, pois, no ámbito de protección 

de bens de interese cultural de alto valor 

patrimonial, o sistema defensivo 

medieval e barroco da nosa cidade, 

sistemas que están definidos como BIC 

no Catálogo de Edificios e Conxuntos 

do PEPRI da Cidade Vella e Pescadería. 

 

 

Polo tanto, tendo en conta esta 

situación, parécenos ben que vostede 

utilice esta ferramenta, polo tanto que 

recorra tamén a ampliación do BIC, 

utilice estas ferramentas se é preciso 

para evitar calquera operación 

especulativa, pero sobre todo 

pedímoslle a vostede e pedímoslle ó 

Madrid. Y por tanto no nos parece de 

recibo que mientras tanto en A Coruña el 

Ministerio de Defensa, en vez de revertir 

para disfrute público los terrenos de los 

que se apropió, pretenda dar pelotazos 

urbanísticos con terrenos que forman 

parte de nuestro patrimonio. 

 

Es importante que tenga presente todo 

esto a la hora de buscar una solución 

definitiva porque estos terrenos eran 

comunales, eran terrenos de todas las 

coruñesas y de todos los coruñeses, y 

fueron ocupados por las monarquías 

absolutistas para la construcción de 

instalaciones militares, y más tarde 

usufrutuados por el entonces Ministerio 

de la Guerra. Ya en el año 1858 el 

Ayuntamiento de Coruña demandó su 

devolución, como volvió a hacerlo en el 

anterior mandato con la aprobación de 

dos mociones, el 11 de abril de 2016 y el 

11 de junio de 2018, en las que entre 

otras cosas se demandaba la devolución 

gratuita. Porque además salvándose 

estos terrenos de la especulación estamos 

preservando nuestro patrimonio. En los 

terrenos del Campo de A Estrada se 

construyeron primero el sistema 

defensivo de las murallas, luego en el 

siglo XVIII la Real Maestranza y después 

en el XVIV el Cuartel de Atocha. Están 

ubicados, pues, en el ámbito de 

protección de bienes de interés cultural 

de alto valor patrimonial, el sistema 

defensivo medieval y barroco de nuestra 

ciudad, sistemas que están definidos 

como BIC en el Catálogo de Edificios y 

Conjuntos del PEPRI de la Ciudad Vieja 

y Pescadería. 

 

Por lo tanto, teniendo en cuenta esta 

situación, nos parecen bien que usted 

utilice esta herramienta —por lo tanto 

que recurra también la ampliación del 

BIC— utilice estas herramientas si es 

preciso para evitar cualquier operación 

especulativa, pero sobre todo le pedimos 

a usted y le pedimos al Gobierno 
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Goberno municipal que sexan firmes. 

Que sexan firmes, que non admitan 

ningunha cesión que conleve usos 

especulativos, porque estamos exixindo 

algo tan simple como que se nos 

devolva o que é noso, porque estamos a 

falar de terreos que eran de todos os 

coruñeses e coruñesas. 

 

Ás dezaoito horas e catorce minutos 

sae do Salón de Sesións o señor Lage 

Tuñas. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Como lle dicía, señor Jorquera, estamos 

a retomar os dous instrumentos que 

temos que poñer en marcha. Por un 

lado, aínda que non produce 

actualmente unha suspensión 

automática, como é rematar os traballos 

para a modificación puntual do PEPRI, 

que motivara a suspensión que 

remataría o día 11 e que será un 

documento que presentemos á 

Comisión Especial do PEPRI para obter 

o informe de todos os expertos que 

están integrados nela. E por outra parte, 

témoslle reiterado estes días, ou 

presentado á Xunta de Galicia, estes 

días, unha consulta sobre, precisamente, 

a declaración ou a ampliación da 

declaración BIC do entorno das 

murallas que arrancara no ano 1944 

para que nos de a súa contestación nesta 

tramitación, porque debo lembrarlles 

que conforme ó artigo 17.5 da Lei do 

2016 de Patrimonio Cultural de Galicia 

suporía precisamente esta suspensión. 

 

 

En todo caso, señor Jorquera, a 

intención deste Goberno local é reducir 

ó máximo a edificabilidade prevista, 

evitando a construción de novas 

edificacións nas parcelas onde si que se 

atoparon ou previstos restos 

arqueolóxicos, apostando por unha 

ordenación onde primen as zonas 

municipal que sean firmes. Que sean 

firmes, que no admitan ninguna cesión 

que conlleve usos especulativos, porque 

estamos exigiendo algo tan simple como 

que se nos devuelva lo que es nuestro, 

porque estamos hablando de terrenos que 

eran de todos los coruñeses y coruñesas. 

 

 

A las dieciocho horas y catorce minutos 

sale del Salón de Sesiones el señor Lage 

Tuñas. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Como le decía, señor Jorquera, estamos 

retomando los dos instrumentos que 

tenemos que poner en marcha. Por un 

lado, aunque no produce actualmente 

una suspensión automática, como es 

finalizar los trabajos para la 

modificación puntual del PEPRI, que 

había motivado la suspensión que 

finalizaría el día 11 y que será un 

documento que presentemos a la 

Comisión Especial del PEPRI para 

obtener el informe de todos los expertos 

que están integrados en ella. Y por otra 

parte, le hemos reiterado estos días, o 

presentado a la Xunta de Galicia, estos 

días, una consulta sobre, precisamente, 

la declaración o la ampliación de la 

declaración BIC del entorno de las 

murallas que había arrancado en el año 

1944 para que nos dé su contestación en 

esta tramitación, porque debo 

recordarles que conforme al artículo 

17.5 de la Ley de 2016 de Patrimonio 

Cultural de Galicia supondría 

precisamente esta suspensión. 

 

En todo caso, señor Jorquera, la 

intención de este Gobierno local es 

reducir al máximo a edificabilidad 

prevista, evitando la construcción de 

nuevas edificaciones en las parcelas 

donde sí que se encontraron o están 

previstos restos arqueológicos, 

apostando por una ordenación donde 
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verdes e as dotacións que poidan dar 

mellor e máis servizo á Cidade Vella e 

tendo sempre en conta a necesidade de 

conservación dos bens arqueolóxicos do 

ámbito, pero sabendo, evidentemente, 

que hai unhas titularidades e que hai 

que falar, xestionar institucional e 

xuridicamente as titularidades que están 

sobre determinados terreos que sendo 

de Defensa temos que tratar de 

recuperar. Niso estamos e están 

activados estes momentos. 

 

 

Máis nada. Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Rematan as preguntas orais do Bloque 

Nacionalista Galego. 

 

É a quenda da Marea Atlántica. 

 

PREGUNTAS DE RESPOSTA 

ORAL PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DE MAREA 

ATLÁNTICA (MA) 
 

Primeira.- Pregunta de resposta oral 

sobre a eliminación do copagamento 

no SAF. 

 

Señora Cameán Calvete 
 

Grazas, señora Rey. 

 

Ten pensado o actual Goberno 

municipal continuar cos trámites que 

foron iniciados durante o anterior 

mandato para a eliminación do 

copagamento no servizo de axuda no 

fogar e en que prazos? 

 

Ás dezaoito horas e dezaoito minutos 

sae do Salón de Sesións o señor Deus 

Álvarez. 
 

primen las zonas verdes y las dotaciones 

que puedan dar mejor y más servicio a la 

Ciudad Vieja y teniendo siempre en 

cuenta a necesidad de conservación de 

los bienes arqueológicos del ámbito, pero 

sabiendo, evidentemente, que hay unas 

titularidades y que hay que hablar, 

gestionar institucional y jurídicamente 

las titularidades que están sobre 

determinados terrenos que siendo de 

Defensa tenemos que tratar de recuperar. 

En eso estamos y están activados estos 

momentos. 

 

Nada más. Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Finalizan las preguntas orales del Bloque 

Nacionalista Galego. 

 

Es el turno de la Marea Atlántica. 

 

PREGUNTAS DE RESPUESTA ORAL 

PRESENTADAS POR El GRUPO 

MUNICIPAL DE MAREA 

ATLÁNTICA (MA) 

 

Primera.- Pregunta de respuesta oral 

sobre la eliminación del copago en el 

SAF. 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Gracias, señora Rey. 

 

¿Ha pensado el actual Gobierno 

municipal continuar con los trámites que 

fueron iniciados durante lo anterior 

mandato para la eliminación del copago 

en el servicio de ayuda en el hogar y en 

qué plazos? 

 

A las dieciocho horas y dieciocho 

minutos sale del Salón de Sesiones el 

señor Deus Álvarez. 
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Señora Neira Fernández 
 

O actual Goberno municipal neste 

momento está a realizar unha 

valoración e unha cuantificación 

económica actual e real do que 

supoñería ao Concello afrontar este 

copagamento. 

 

Señora Cameán Calvete 
 

Ben, pois a ver se temos máis sorte na 

segunda quenda e nos pode dar unha 

resposta máis clara.  

 

É certo que durante o anterior mandato 

e dende a Marea Atlántica iniciamos os 

trámites para a eliminación do 

copagamento no servizo de axuda no 

fogar. Foi algo que nos levou moitísimo 

tempo e un gran esforzo. Neste 

momento no Concello eses datos, 

señora Neira, xa os teñen dispoñibles. 

Están nunha memoria económica que 

fixo o Servizo de Xustiza Social onde 

aparece o custe, e o custe para o 

Concello son 500.000 €.  

 

 

Dende logo a nós nos parece que 

desperdiciar un expediente tan rigoroso, 

que levou tanto tempo, pois é 

absolutamente intolerable. Este 

expediente consta neste momento de 

dous informes xurídicos, dous informes 

xurídicos que avalan que é competencia 

municipal a eliminación do 

copagamento no servizo de axuda no 

fogar por tratarse, primeiro dunha taxa e 

en segundo lugar por tratarse dun 

servizo esencial e básico. Informes 

xurídicos, por certo, realizados por unha 

xurista desta cidade de recoñecido 

prestixio como é a señora García. 

 

Consta tamén neste expediente unha 

memoria económica con ese custe que 

xa lle comentei. Consta este expediente 

tamén cunha memoria xustificativa 

Señora Neira Fernández 

 

El actual Gobierno municipal en este 

momento está realizando una valoración 

y una cuantificación económica actual y 

real de lo que supondría al Ayuntamiento 

afrontar este copago. 

 

 

Señora Cameán Calvete 

 

Bien, pues a ver si tenemos más suerte en 

el segundo turno y nos puede dar una 

respuesta más clara.  

 

Es cierto que durante el anterior 

mandato y desde la Marea Atlántica 

iniciamos los trámites para la 

eliminación del copago en el servicio de 

ayuda en el hogar. Fue algo que nos 

llevó muchísimo tiempo y un gran 

esfuerzo. En este momento en el 

Ayuntamiento esos datos, señora Neira, 

ya los tienen disponibles. Están en una 

memoria económica que hizo el Servicio 

de Justicia Social donde aparece el coste, 

y el coste para el Ayuntamiento son 

500.000 €.  

 

Desde luego a nosotros nos parece que 

desperdiciar un expediente tan riguroso, 

que llevó tanto tiempo, pues es 

absolutamente intolerable. Este 

expediente consta en este momento de 

dos informes jurídicos, dos informes 

jurídicos que avalan que es competencia 

municipal la eliminación del copago en 

el servicio de ayuda en el hogar por 

tratarse, primero de una tasa y en 

segundo lugar por tratarse de un servicio 

esencial y básico. Informes jurídicos, por 

cierto, realizados por una jurista de esta 

ciudad de reconocido prestigio como es 

la señora García. 

 

Consta también en este expediente una 

memoria económica con ese coste que ya 

le comenté. Consta este expediente 

también con una memoria justificativa 
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onde se analiza cales son os perfís das 

persoas beneficiarias no servizo de 

axuda no fogar. Como xa comentei 

noutra intervención o 73% son 

mulleres, e como xa comentei tamén hai 

rendas absolutamente moi baixas, que 

se atopan incluso por debaixo do limiar 

da pobreza.  

 

Este informe consta tamén cun informe-

proposta de Facenda. Consta tamén este 

expediente cun informe favorable do 

Tribunal Económico Administrativo 

Municipal e o último que fixo o anterior 

Goberno da Marea Atlántica foi manter 

xuntanzas coa Xunta de Galicia e ter 

aberto un grupo de traballo. 

 

 

Ás dezaoito horas e vinte minutos 

entra no Salón de Sesións o señor 

Lage Tuñas. 

 

Vostedes dixeron en moitas ocasións 

que gobernaban para todos, e é unha 

evidencia que unha vez que se está no 

goberno se goberna para todo o mundo. 

O importante para nós dun goberno é 

cales son as súas prioridades, se as 

prioridades son as persoas, se as 

prioridades son —como dixeron noutros 

momentos e cando estaban na 

oposición— a eliminación do 

copagamento, hoxe teñen outras 

prioridades diferentes. 

 

Moito se dixo durante o anterior 

mandato tamén cando aprobamos a 

renda social municipal. Se dicía que 

non había competencia, se dicía que era 

ilegal e creo que actuamos con enorme 

valentía e hoxe pois xa é unha realidade 

que a renda social municipal é unha 

ferramenta que serve a moitísimas 

familias na nosa cidade, aínda que 

temos que lamentar que todavía seguen 

agardando máis de 100 familias para 

cobrar a renda social municipal. 

 

donde se analiza cuáles son los perfiles 

de las personas beneficiarias en el 

servicio de ayuda en el hogar. Como ya 

comenté en otra intervención el 73% son 

mujeres, y como ya comenté también hay 

rentas absolutamente muy bajas, que se 

encuentran incluso por debajo del 

umbral de la pobreza.  

 

Este informe consta también con un 

informe-propuesta de Hacienda. Consta 

también este expediente con un informe 

favorable del Tribunal Económico 

Administrativo Municipal y lo último que 

hizo el anterior Gobierno de la Marea 

Atlántica fue a mantener reuniones con 

la Xunta de Galicia y haber abierto un 

grupo de trabajo. 

 

A las dieciocho horas y veinte minutos 

entra en el Salón de Sesiones el señor 

Lage Tuñas. 

 

Ustedes dijeron en muchas ocasiones que 

gobernaban para todos, y es una 

evidencia que una vez que se está en el 

gobierno se gobierna para todo el 

mundo. Lo importante para nosotros de 

un gobierno es cuáles son sus 

prioridades, si las prioridades son las 

personas, si las prioridades son —cómo 

dijeron en otros momentos y cuando 

estaban en la oposición— la eliminación 

del copago, hoy tienen otras prioridades 

diferentes. 

 

Mucho se dijo durante el anterior 

mandato también cuando aprobamos la 

renta social municipal. Se decía que no 

había competencia, se decía que era 

ilegal y creo que actuamos con enorme 

valentía y hoy pues ya es una realidad 

que la renta social municipal es una 

herramienta que sirve a muchísimas 

familias en nuestra ciudad, aunque 

tenemos que lamentar que todavía siguen 

esperando más de 100 familias para 

cobrar la renta social municipal. 
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Recordamos tamén que xa no anterior 

mandato o gasto social si foi unha 

prioridade, no anterior Goberno. 

Recordamos que fomos a primeira 

cidade de Galicia con maior gasto 

social, concretamente 114 € por 

habitante, e agardamos, pois bueno, ter 

unha resposta clara deste Goberno de si 

ou non vai a continuar con estes 

trámites.  

 

Grazas. 

 

Señora Neira Fernández 

 

Bo, señora Cameán, loxicamente e para 

ser realistas, eu que non afago dicir 

cuestións que non son, nin a xogar coas 

banalidades, nin a xogar tampouco coa 

maquillaxe das cifras, vou dicir o 

seguinte: en relación á eliminación do 

copagamento, é verdade que neste 

Salón de Plenos defendeuse por parte 

deste Grupo municipal moitas veces a 

necesidade da eliminación do 

copagamento. Efectivamente, porque se 

asumiu ata que chegou o Partido 

Popular ao Goberno local, que se 

empezou, efectivamente, a facer un 

cumprimento máis estrito do que era a 

normativa e empezouse a solicitar o 

copagamento. E esa é a historia, e está 

aí. 

 

Se vostede pregúntame agora se é unha 

prioridade a eliminación do 

copagamento no servizo de axuda a 

domicilio, desde logo voulle dicir que si 

é unha prioridade. E eu téñolle que 

preguntar a vostede, como lle terei que 

preguntar ao resto dos Grupos políticos 

se sentados encima dunha mesa e cos 

datos económicos encima da mesa… Eu 

quérolle lembrar que, efectivamente, 

vostedes fixeron un informe, un informe 

que se nos pasou no último mes ou no 

último mes e medio antes das eleccións 

locais —estiveron catro anos vostedes 

gobernando— e que ese informe 

Recordamos también que ya en el 

anterior mandato el gasto social sí fue 

una prioridad, en el anterior Gobierno. 

Recordamos que fuimos la primera 

ciudad de Galicia con mayor gasto 

social, concretamente 114 € por 

habitante, y esperamos, pues bueno, 

tener una respuesta clara de este 

Gobierno de sí o no va a continuar con 

estos trámites.  

 

Gracias. 

 

Señora Neira Fernández 
 

Bueno, señora Cameán, lógicamente y 

para ser realistas, yo que no acostumbro a 

decir cuestiones que no son, ni a jugar 

con las banalidades, ni a jugar tampoco 

con el maquillaje de las cifras, le voy a 

decir lo siguiente: en relación a la 

eliminación del copago, es verdad que en 

este Salón de Plenos se ha defendido por 

parte de este Grupo municipal muchas 

veces la necesidad de la eliminación del 

copago. Efectivamente, porque se asumió 

hasta que llegó el Partido Popular al 

Gobierno local, que se empezó, 

efectivamente, a hacer un cumplimiento 

más estricto de lo que era la normativa y 

se empezó a solicitar el copago. Y esa es 

la historia, y está ahí. 

 

 

Si usted me pregunta ahora si es una 

prioridad la eliminación del copago en el 

servicio de ayuda a domicilio, desde 

luego le voy a decir que sí es una 

prioridad. Y yo le tengo que preguntar a 

usted, como le tendré que preguntar al 

resto de los Grupos políticos si sentados 

encima de una mesa y con los datos 

económicos encima de la mesa… Yo le 

quiero recordar que, efectivamente, 

ustedes hicieron un informe, un informe 

que se nos pasó en el último mes o en el 

último mes y medio antes de las 

elecciones locales —estuvieron cuatro 

años ustedes gobernando— y que ese 
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económico ten que ser cuantificado. 

Desde logo nas bases de datos ou o que 

é unha tramitación administrativa non 

existe nada. Vostede é certo que 

empezou a facer ese estudo, pero non 

existe un procedemento iniciado. 

 

Ás dezaoito horas e vinte e un 

minutos entra no Salón de Sesións o 

señor Deus Álvarez. 

 

Hai que facer unha valoración a día de 

hoxe, de como está o servizo de axuda a 

domicilio, porque cada día —e vostede 

que foi responsable de Servizos Sociais 

sábeo ben— cada día sobe o número de 

persoas que acoden á axuda a 

domicilio, cada vez é maior. Por tanto, 

hai que facer unha cuantificación e hai 

que priorizar. Se no momento en que 

nós nos atopamos cunha determinada 

cantidade de orzamento, a prioridade 

van ser as escolas infantís e a súa 

gratuidade. Ou por exemplo, a 

prioridade vai ser a gratuidade do 

servizo de axuda a domicilio. Se 

vostede pregúntame a min de maneira 

absolutamente persoal, desde logo a 

miña prioridade sería a gratuidade do 

servizo de axuda a domicilio. Por 

suposto que sería a gratuidade do 

servizo de axuda a domicilio, como 

tamén creo que ten que ser unha 

prioridade para a Administración 

autonómica, para a Administración 

estatal. Porque é certo que están a 

recaer encima do peso das 

administracións locais a asunción duns 

servizos e unhas competencias que nos 

veñen grandes no plano económico. E 

aí poderiamos ir á área de benestar 

como poderiamos ir seguramente a 

outras áreas que vostedes tamén 

coñecen ben, que catro anos dá para 

iso, no que se asumen cuestións que 

están absolutamente por encima das 

posibilidades reais.  

 

Pero puñámonos encima da mesa. 

informe económico tiene que ser 

cuantificado. Desde luego en las bases de 

datos o lo que es una tramitación 

administrativa no existe nada. Usted es 

cierto que empezó a hacer ese estudio, 

pero no existe un procedimiento iniciado. 

 

A las dieciocho horas y veintiún minutos 

entra en el Salón de Sesiones el señor 

Deus Álvarez. 

 

Hay que hacer una valoración a día de 

hoy, de cómo está el servicio de ayuda a 

domicilio, porque cada día —y usted que 

ha sido responsable de Servicios Sociales 

lo sabe bien— cada día sube el número 

de personas que acuden a la ayuda a 

domicilio, cada vez es mayor. Por lo 

tanto, hay que hacer una cuantificación y 

hay que priorizar. Si en el momento en 

que nosotros nos encontramos con una 

determinada cantidad de presupuesto, la 

prioridad van a ser las escuelas infantiles 

y su gratuidad. O por ejemplo, la 

prioridad va a ser la gratuidad del 

servicio de ayuda a domicilio. Si usted 

me pregunta a mí de manera 

absolutamente personal, desde luego mi 

prioridad sería la gratuidad del servicio 

de ayuda a domicilio. Por supuesto que 

sería la gratuidad del servicio de ayuda a 

domicilio, como también creo que tiene 

que ser una prioridad para la 

Administración autonómica, para la 

Administración estatal. Porque es cierto 

que están recayendo encima del peso de 

las administraciones locales la asunción 

de unos servicios y unas competencias 

que nos vienen grandes en el plano 

económico. Y ahí podríamos ir al área de 

bienestar como podríamos ir seguramente 

a otras áreas que ustedes también 

conocen bien, que cuatro años da para 

eso, en el que se asumen cuestiones que 

están absolutamente por encima de las 

posibilidades reales.  

 

 

Pero pongámonos encima de la mesa. 
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Queda moito tempo para velo e 

establecer cales son as prioridades. 

Fagamos unha cuantificación real, uns 

tempos que poidan ser reais, vémolo e 

desde logo na nosa disposición está 

estudalo e se é factible, e se é posible e 

se isto é sustentable no tempo, desde 

logo que a nosa prioridade será esta. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Neira. 

 

Segunda.- Pregunta de resposta oral 

sobre a revisión das liñas do bus. 

 

Presidencia 
 

Segunda pregunta da Marea Atlántica. 

 

Señor Varela. 

 

Señor Varela Gómez 
 

En que estado se atopa a revisión da 

rede de liñas de bus comprometida polo 

actual Goberno municipal? 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

É unha boa pregunta. Estamos 

traballando precisamente en analizar os 

documentos que recibimos de anos 

anteriores e que non tiñan establecido 

un nivel de concreción técnica 

suficiente para levar adiante esa 

redistribución global, pero si que 

estamos estudando a implantación de 

determinadas melloras máis rápidas que 

se poidan establecer en liñas máis 

críticas. 

 

Señor Varela Gómez 
 

Moi ben. Bueno, a ver si consigo, 

bueno, que a seguinte quenda pois 

detalle un pouquiño máis, como está a 

situación, non? Bueno tamén quería 

empezar facendo mención á declaración 

Queda mucho tiempo para verlo y 

establecer cuáles son las prioridades. 

Hagamos una cuantificación real, unos 

tiempos que puedan ser reales, lo vemos 

y desde luego en nuestra disposición está 

estudiarlo y si es factible, y si es posible 

y si esto es sostenible en el tiempo, desde 

luego que nuestra prioridad será esta. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Neira. 

 

Segunda.- Pregunta de respuesta oral 

sobre la revisión de las líneas del bus. 

 

Presidencia 

 

Segunda pregunta de la Marea Atlántica. 

 

Señor Varela. 

 

Señor Varela Gómez 

 

¿En qué estado se encuentra la revisión 

de la red de líneas de bus comprometida 

por el actual Gobierno municipal? 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Es una buena pregunta. Estamos 

trabajando precisamente en analizar los 

documentos que recibimos de años 

anteriores y que no habían establecido 

un nivel de concreción técnica suficiente 

para llevar adelante esa redistribución 

global, pero sí que estamos estudiando la 

implantación de determinadas mejoras 

más rápidas que se puedan establecer en 

líneas más críticas. 

 

 

Señor Varela Gómez 

 

Muy bien. Bueno, a ver si consigo, bueno, 

que el siguiente turno pues detalle un 

poquito más, como está la situación, 

¿no? Bueno también quería empezar 

haciendo mención a la declaración 
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institucional, como dicía a señora Veira. 

Eu creo que é unha moi boa nova esta 

declaración institucional sobre 

mobilidade, unha moi boa nova. Eu 

creo que este consenso que nos resultou 

imposible conseguir a pesar dos 

distintos intentos e espazos que 

fixemos, como foi o foro ou a propia 

declaración que propuxemos, non? e 

que os seus compañeiros do Grupo 

Socialista pasado, pois non tiveron a 

ben asinar, bueno, eu creo que esta vez 

o conseguíramos e o conseguíramos por 

consenso, bueno, é unha boa nova que 

temos que celebrar. 

 

Como ven, connosco para este desafío, 

para o grande desafío da cidade, do 

modelo urbano que ten que afectar á 

Coruña, poden contar. Tamén 

recordarlle, señor Villoslada, que a 

Mesa da Mobilidade —como 

incorporamos nesa declaración— xa 

está constituída. Eu creo que tamén me 

alegra que, bueno, que aproveiten e que 

se apoien naqueles espazos de traballo 

que xa están creados, non? Esa 

mobilidade sostible, como dicía, que é 

un dos grandes desafíos da cidade. 

Unha cidade que ten unhas 

características moi determinadas, cunha 

orografía peninsular na que entran... 

bueno, ten un tráfico pendular no que 

entran e saen máis de 100.000 vehículos 

ó día, e que polo tanto, pois bueno, 

todos sabemos o importante, non? que é 

a mobilidade para o modelo urbano. E 

por iso, bueno, nós intentamos traballar 

en distintos eidos intentando evitar a 

prevalencia do coche privado, 

traballando para incentivar outros 

modos de mobilidade sostible, 

empezando polo peón, seguindo pola 

bicicleta e por suposto o transporte 

colectivo, que é o que nos ocupa. E 

fixemos esas actuacións iniciais, como 

foi a baixada da tarifa de bus, 

implementando a gratuidade para tamén 

menores de 13 anos, o cal conseguiu 

institucional, como decía la señora Veira. 

Yo creo que es una muy buena noticia 

esta declaración institucional sobre 

movilidad, una muy buena noticia. Yo 

creo que este consenso que nos resultó 

imposible conseguir a pesar de los 

distintos intentos y espacios que hicimos, 

como fue el foro o la propia declaración 

que propusimos, ¿no? y que sus 

compañeros del Grupo Socialista pasado, 

pues no tuvieron a bien firmar, bueno, yo 

creo que esta vez lo conseguiríamos y lo 

conseguiríamos por consenso. Bueno, es 

una buena noticia que tenemos que 

celebrar. 

 

Como ven, con nosotros para este 

desafío, para el gran desafío de la 

ciudad, del modelo urbano que tiene que 

afectar a la Coruña, pueden contar. 

También recordarle, señor Villoslada, 

que la Mesa de la Movilidad —como 

incorporamos en esa declaración— ya 

está constituida. Yo creo que también me 

alegra que, bueno, que aprovechen y que 

se apoyen en aquellos espacios de 

trabajo que ya están creados, ¿no? Esa 

movilidad sostenible, como decía, que es 

uno de los grandes desafíos de la ciudad. 

Una ciudad que tiene unas 

características muy determinadas, con 

una orografía peninsular en la que 

entran... bueno, tiene un tráfico pendular 

en el que entran y salen más de 100.000 

vehículos al día, y que por lo tanto, pues 

bueno, todos sabemos lo importante, 

¿no? que es la movilidad para el modelo 

urbano. Y por eso, bueno, nosotros 

intentamos trabajar en distintos ámbitos 

intentando evitar la prevalencia del 

coche privado, trabajando para 

incentivar otros modos de movilidad 

sostenible, empezando por el peatón, 

siguiendo por la bicicleta y por supuesto 

el transporte colectivo, que es lo que nos 

ocupa. E hicimos esas actuaciones 

iniciales, como fue la bajada de la tarifa 

de bus, implementando la gratuidad para 

también menores de 13 años, lo cual 
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que houbese 400.000 novas viaxes no 

primeiro período do ano. Gustaríame 

tamén saber, non? Eu creo que eses 

datos estaría ben que os difundiran, 

saber que repercusión está tendo na 

segunda metade do ano. 

 

Pero aínda e todo isto, e efectivamente, 

tendo en conta que fixemos o boceto 

para a rede de liñas de bus pero non 

conseguimos implementalo, bueno, nós 

estamos preocupados por como recollen 

os medios de comunicación as súas 

declaracións dos últimos días. A min 

me gustaría estar equivocado e ter 

entendido mal, pero dende logo o que 

lin é que parece que se van facer 

pequenos axustes na rede de bus. Iso é o 

que lin nos medios de comunicación, e 

como lle digo espero ter entendido mal, 

porque a rede de bus —isto falamos, se 

falou moito neste Pleno— non necesita 

de máis parches. Necesita dunha 

revisión en profundidade porque é unha 

rede de bus que responde a unha 

realidade da cidade de fai trinta anos, 

que non responde á realidade 

metropolitana da cidade, que non 

responde ós grandes fluxos de 

poboación e de consumo, os grandes 

centros comerciais, o Complexo 

Hospitalario, os polígonos industriais... 

E todo iso é algo que hai que resolver 

para mellorar a eficiencia da rede, para 

mellorar as frecuencias, para a mellor 

xestión dos recursos da propia rede de 

buses. Iso é algo que hai que abordar na 

súa totalidade, non a través de parches. 

 

 

Insistir nesta idea, señor Villoslada, eu 

creo que para isto, para os grandes 

desafíos da cidade van a contar con nós. 

Nós non tivemos esa sorte, nós non 

tivemos unha oposición que nos 

acompañara nestas cuestións. Insisto, 

recordar ese foro no que ó final non 

conseguimos que se asinara aquela 

declaración. A señora Neira estaba nese 

consiguió que hubiera 400.000 nuevos 

viajes en el primero periodo del año. Me 

gustaría también saber, ¿no? Yo creo que 

esos datos estaría bien que los 

difundieran, saber qué repercusión está 

teniendo en la segunda mitad del año. 

 

Pero aún y todo esto, y efectivamente, 

toda vez que hicimos el boceto para la 

red de líneas de bus pero no conseguimos 

implementarlo, bueno, nosotros estamos 

preocupados por cómo recogen los 

medios de comunicación sus 

declaraciones de los últimos días. A mí 

me gustaría estar equivocado y haber 

entendido mal, pero desde luego lo que 

leí es que parece que se van a hacer 

pequeños ajustes en la red de bus. Eso es 

lo que leí en los medios de comunicación, 

y como le digo espero haber entendido 

mal, porque la red de bus —esto 

hablamos, se habló mucho en este 

Pleno— no necesita de más parches. 

Necesita de una revisión en profundidad 

porque es una red de bus que responde a 

una realidad de la ciudad de hace treinta 

años, que no responde a la realidad 

metropolitana de la ciudad, que no 

responde a los grandes flujos de 

población y de consumo, los grandes 

centros comerciales, el Complejo 

Hospitalario, los polígonos industriales... 

Y todo eso es algo que hay que resolver 

para mejorar la eficiencia de la red, para 

mejorar las frecuencias, para la mejor 

gestión de los recursos de la propia red 

de buses. Eso es algo que hay que 

abordar en su totalidad, no a través de 

parches. 

 

Insistir en esta idea, señor Villoslada, yo 

creo que para esto, para los grandes 

desafíos de la ciudad van a contar con 

nosotros. Nosotros no tuvimos esa suerte, 

nosotros no tuvimos una oposición que 

nos acompañara en estas cuestiones. 

Insisto, recordar ese foro en el que al 

final no conseguimos que se firmara 

aquella declaración. La señora Neira 
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mesmo foro, se non lembro mal, que 

vexo que nega coa cabeza. Bueno, pois 

nós, para ese tipo de cousas van a 

contar connosco, para os grandes 

desafíos pero facéndoos dunha maneira 

valente e en profundidade. 

 

Grazas. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Si, señor Varela, coincido —e 

coincidimos todos porque así o 

asumimos— en que a declaración 

institucional que levamos adiante nese 

Pleno esta mañá é realmente un novo 

marco, un novo pacto político da cidade 

pola mobilidade sostible na Coruña. Por 

iso digo que ante esta nova etapa 

supoño que todos arrimaremos o 

necesario ombreiro para tratar de sacar 

adiante as políticas de mobilidade. 

 

 

Tamén é certo que en materia de 

xestión do transporte público colectivo 

en autobús, o escenario de conflito que 

nos encontramos non é o máis proclive 

para tratar de levar adiante unha serie 

de modificacións. Iso non quere dicir 

que non as vaiamos levar adiante, pero 

hai algúns pleitos que van condicionar 

unha serie de decisións e nese sentido 

temos tamén que estar a expensas disto. 

 

 

Cando eu... bueno, eu non respondo a 

titulares de prensa, eu o que si podo 

afirmar é que nós, evidentemente, 

temos a pretensión de mellorar con 

carácter xeral as liñas de bus urbano 

nesta cidade. Aí si que tamén é 

necesario un compromiso 

metropolitano, porque temos zonas de 

interferencia ou de solapamento que 

temos que corrixir coa Xunta de Galicia 

en materia de entrada, non só de 

transporte metropolitano na cidade, que 

é o que ten que entrar, pero si de 

estaba en ese mismo foro, si no recuerdo 

mal, que veo que niega con la cabeza. 

Bueno, pues nosotros, para ese tipo de 

cosas van a contar con nosotros, para los 

grandes desafíos pero haciéndolos de 

una manera valiente y en profundidad. 

 

Gracias. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Sí, señor Varela, coincido —y 

coincidimos todos porque así lo 

asumimos— en que la declaración 

institucional que llevamos adelante en 

ese Pleno esta mañana es realmente un 

nuevo marco, un nuevo pacto político de 

la ciudad por la movilidad sostenible en 

A Coruña. Por eso digo que ante esta 

nueva etapa supongo que todos 

arrimaremos el necesario hombro para 

tratar de sacar adelante las políticas de 

movilidad. 

 

También es cierto que en materia de 

gestión del transporte público colectivo 

en autobús, el escenario de conflicto que 

nos encontramos no es el más proclive 

para tratar de llevar adelante una serie 

de modificaciones. Eso no quiere decir 

que no las vayamos a llevar adelante, 

pero hay algunos pleitos que van a 

condicionar una serie de decisiones y en 

ese sentido tenemos también que estar a 

expensas de esto. 

 

Cuando yo... bueno, yo no respondo la 

titulares de prensa, yo lo que sí puedo 

afirmar es que nosotros, evidentemente, 

tenemos la pretensión de mejorar con 

carácter general las líneas de bus urbano 

en esta ciudad. Ahí sí que también es 

necesario un compromiso metropolitano, 

porque tenemos zonas de interferencia o 

de solapamiento que tenemos que 

corregir con la Xunta de Galicia en 

materia de entrada, no solo de transporte 

metropolitano en la ciudad, que es el que 

tiene que entrar, pero sí de transporte 
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transporte interurbano que igual non 

tería que entrar ata a parada de 

Entrexardíns, pero como digo, nese 

sentido queremos levar adiante unha 

reformulación global, pero o que 

queremos é ir tomando medidas 

concretas. Por exemplo, sen ir máis 

lonxe, pode haber unhas necesidades 

moi específicas e perentorias en materia 

de atención de liñas a determinados 

barrios concretos, ou a determinadas 

instalacións de polígonos empresariais, 

ou a determinadas instalacións 

hospitalarias. Iso é ó que me refiro. 

 

En todo caso, en canto presentemos as 

propostas na Mesa de Mobilidade 

trataremos velas coa necesaria 

documentación técnica —que non sei se 

se facilitou en todos os casos á que se 

refería anteriormente á hora de facer 

outro tipo de debates durante o mandato 

anterior— para tratar de sacalas adiante. 

 

 

Eu creo que neste como noutros temas, 

se as cuestións técnicas están claras e os 

compromisos políticos están tan claros 

como a declaración institucional desta 

mañá, nos será a todos moito máis fácil 

convencer á cidadanía de que as 

medidas que queremos levar adiante 

son as mellores medidas por unha 

mobilidade sostible na nosa cidade e na 

nosa contorna metropolitana inmediata. 

 

 

Grazas. 

 

Presidencia 
 

Moi ben, moitas grazas. 

 

Terceira.- Pregunta de resposta oral 

sobre os espazos naturais de interese 

local de San Pedro e da Torre de 

Hércules. 
 

Presidencia 

interurbano que igual no tendría que 

entrar hasta a parada de Entrejardines, 

pero como digo, en ese sentido queremos 

llevar adelante una reformulación global, 

pero lo que queremos es ir tomando 

medidas concretas. Por ejemplo, sin ir 

más lejos, puede haber unas necesidades 

muy específicas y acuciantes en materia 

de atención de líneas a determinados 

barrios concretos, o a determinadas 

instalaciones de polígonos 

empresariales, o a determinadas 

instalaciones hospitalarias. Eso es al que 

me refiero. 

 

En todo caso, en cuanto presentemos las 

propuestas en la Mesa de Movilidad 

trataremos verlas con la necesaria 

documentación técnica —que no sé si se 

facilitó en todos los casos a la que se 

refería anteriormente a la hora de hacer 

otro tipo de debates durante el mandato 

anterior— para tratar de sacarlas 

adelante. 

 

Yo creo que en este como en otros temas, 

si las cuestiones técnicas están claras y 

los compromisos políticos están tan 

claros como la declaración institucional 

de esta mañana, nos será a todos mucho 

más fácil convencer a la ciudadanía de 

que las medidas que queremos llevar 

adelante son las mejores medidas por 

una movilidad sostenible en nuestra 

ciudad y en nuestra entorno 

metropolitano inmediato. 

 

Gracias. 

 

Presidencia 

 

Muy bien, muchas gracias. 

 

Tercera.- Pregunta de respuesta oral 

sobre los espacios naturales de interés 

local de San Pedro y de la Torre de 

Hércules. 

 

Presidencia 
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Terceira pregunta da Marea Atlántica. 

 

Señora García. 

 

Señora García Gómez 
 

Grazas. 

 

Ás dezaoito horas e trinta minutos 

sae do Salón de Sesións a señora 

Veira González. 
 

En que estado de tramitación se 

encontran os espazos naturais de 

interese local das illas de San Pedro e a 

Torre de Hércules? 

 

Señora Fontán Prado 
 

Neste intre, feitas todos os 

requirimentos e exixencias por parte da 

Concellería de Medio Ambiente, 

estamos agardando as declaracións 

definitiva e provisional, 

respectivamente, por parte da Xunta de 

Galicia. 

 

Señora García Gómez 
 

Grazas. 

 

No último Pleno se presentaba unha 

proposta apoiada por diferentes 

colectivos sociais para declarar A 

Coruña en emerxencia climática. O 

Partido Popular abstívose daquela e 

empezou a falar de cambio climático e 

rematou falando, como non, de limpeza 

viaria, como fai cando tamén se lle 

pregunta por festas, por espazo público 

e etcétera, etcétera, o cal denota, para 

min unha preocupación bastante baixa 

pola cuestión do medio ambiente, o cal 

sería anecdótico se non fora porque a 

Xunta de Galicia ostenta a meirande 

parte das competencias en protección 

medioambiental, de feito temos aquí á 

exconselleira de Medio Ambiente. 

 

Tercera pregunta de la Marea Atlántica. 

 

Señora García. 

 

Señora García Gómez 

 

Gracias. 

 

A las dieciocho horas y treinta minutos 

sale del Salón de Sesiones a señora 

Veira González. 

 

¿En qué estado de tramitación se 

encuentran los espacios naturales de 

interés local de las islas de San Pedro y 

la Torre de Hércules? 

 

Señora Fontán Prado 

 

En este momento, hechas todos los 

requerimientos y exigencias por parte de 

la Concejalía de Medio Ambiente, 

estamos esperando las declaraciones 

definitiva y provisional, respectivamente, 

por parte de la Xunta de Galicia. 

 

 

Señora García Gómez 

 

Gracias. 

 

En el último Pleno se presentaba una 

propuesta apoyada por diferentes 

colectivos sociales para declarar A 

Coruña en emergencia climática. El 

Partido Popular se abstuvo en aquel 

momento y empezó a hablar de cambio 

climático y finalizó hablando, como no, 

de limpieza viaria, como hace cuando 

también se le pregunta por fiestas, por 

espacio público y etcétera, etcétera, lo 

cual denota, para mí una preocupación 

bastante baja por la cuestión del medio 

ambiente, lo cual sería anecdótico si no 

fuera porque la Xunta de Galicia ostenta 

la mayor parte de las competencias en 

protección medioambiental, de hecho 

tenemos aquí a la exconselleira de Medio 



291 

 
 

 

 

 

A emerxencia climática decaeu tamén 

cos votos en contra de PSOE e 

Ciudadanos porque consideraban que 

estaba pouco adaptada á realidade local 

e, por exemplo, non había silvicultura 

na Coruña, ou gandería. Eu 

convidaríalles a pasear pola zona de 

Novo Mesoiro, pola zona da Zapateira, 

pola zona de Feáns, para corroborar se 

hai silvicultura ou non hai silvicultura. 

Hai silvicultura e hai risco de incendios, 

entre outras cousas, pero ben. 

 

Falando de cambio climático, e 

realmente se queremos levar a cabo 

medidas, temos que movernos en dúas 

estratexias. Unha é o aforro enerxético e 

iso implica mobilidade, residuos e 

outras áreas de xestión. E por outro lado 

o manexo da vexetación, a conservación 

da vexetación e dos hábitats naturais e a 

expansión do arborado, 

fundamentalmente, tanto como 

estratexia de mitigación como de 

adaptación ó cambio climático. 

 

Dende 2016 este Concello tenta 

declarar como protexidas as zonas máis 

valiosas da cidade, e empeza polas illas 

de San Pedro e continúa pola Torre de 

Hércules. A día de hoxe seguimos 

agardando, e a verdade é que estamos 

preocupados porque a declaración 

provisional que ostentan as illas de San 

Pedro decaia despois de dous anos de 

inacción. A declaración provisional de 

espazo protexido das illas de San Pedro 

caduca o vindeiro mes de novembro, 

cando había dous anos para que a Xunta 

respondera cunha declaración 

definitiva. Hai que aclarar que á Xunta 

isto non lle vai costar diñeiro, que a 

responsabilidade pasa a ser 

responsabilidade municipal. 

 

Coa Torre de Hércules pasa algo 

parecido, nin sequera se declarou de 

Ambiente. 

 

La emergencia climática decayó también 

con los votos en contra de PSOE y 

Ciudadanos porque consideraban que 

estaba poco adaptada a la realidad local 

y, por ejemplo, no había silvicultura en A 

Coruña, o ganadería. Yo les invitaría a 

pasear por la zona de Nuevo Mesoiro, 

por la zona de la Zapateira, por la zona 

de Feáns, para corroborar si hay 

silvicultura o no hay silvicultura. Hay 

silvicultura y hay riesgo de incendios, 

entre otras cosas, pero bien. 

 

Hablando de cambio climático, y 

realmente si queremos llevar a cabo 

medidas, tenemos que movernos en dos 

estrategias. Una es el ahorro energético 

y eso implica movilidad, residuos y otras 

áreas de gestión. Y por otro lado el 

manejo de la vegetación, la conservación 

de la vegetación y de los hábitats 

naturales y la expansión del arbolado, 

fundamentalmente, tanto como estrategia 

de mitigación como de adaptación al 

cambio climático. 

 

Desde 2016 este Ayuntamiento intenta 

declarar como protegidas las zonas más 

valiosas de la ciudad, y empieza por las 

islas de San Pedro y continúa por la 

Torre de Hércules. A día de hoy 

seguimos esperando, y la verdad es que 

estamos preocupados porque la 

declaración provisional que ostentan las 

islas de San Pedro decaiga después de 

dos años de inacción. La declaración 

provisional de espacio protegido de las 

islas de San Pedro caduca el próximo 

mes de noviembre, cuando había dos 

años para que la Xunta respondiera con 

una declaración definitiva. Hay que 

aclarar que a la Xunta esto no le va 

costar dinero, que la responsabilidad 

pasa a ser responsabilidad municipal. 

 

Con la Torre de Hércules pasa algo 

parecido, ni siquiera se declaró de 
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maneira provisional espazo protexido, 

aínda que todos e todas somos 

conscientes de que é a xoia da coroa do 

noso espazo natural aquí na Coruña. E 

despois dun calvario burocrático onde 

incluso se nos obrigou a traducir ó 

español a documentación necesaria por 

parte do Concello para emitir os 

ditames e os informes, a día de hoxe 

seguimos sen declarar o entorno natural 

da Torre de Hércules como espazo 

protexido. 

 

A min me gustaría aproveitar que está 

aquí a exconselleira de Medio 

Ambiente, Bea Mato, e que seguro que 

ten os seus contactos aínda na 

Consellería de Medio Ambiente para 

pedir que avise ós seus compañeiros, 

por favor, de que en novembro caduca a 

declaración provisional das illas de San 

Pedro e que estamos todos os que 

iniciamos o expediente e os que o 

continuaron esperando para poder 

protexer os nosos espazos naturais. A 

min me gustaría, bueno pois que isto 

fora un síntoma de que a Xunta se 

implica nestas cuestións, que ó fin e ó 

cabo pasan a ser de xestión municipal, 

non é un lastre para a Xunta nin nada 

polo estilo, simplemente de notar un 

pouquiño de interese real pola 

conservación da natureza protexendo o 

medio ambiente e a loita contra o 

cambio climático. 

 

Moitas grazas. 

 

Señora Fontán Prado 
 

Non vou facer un histórico da 

declaración do ENIL das illas de San 

Pedro nin da Torre de Hércules dado 

que a señora García xa se adiantou. Si 

que é verdade que a falla de resposta 

por parte da Dirección Xeral de 

Patrimonio Natural, da declaración 

definitiva, fixo que esta mesma semana 

e dado que o prazo para a declaración 

manera provisional espacio protegido, 

aunque todos y todas somos conscientes 

de que es la joya de la corona de nuestro 

espacio natural aquí en A Coruña. Y 

después de un calvario burocrático 

donde incluso se nos obligó a traducir al 

español la documentación necesaria por 

parte del Ayuntamiento para emitir los 

dictámenes y los informes, a día de hoy 

seguimos sin declarar el entorno natural 

de la Torre de Hércules como espacio 

protegido. 

 

A mí me gustaría aprovechar que está 

aquí la exconselleira de Medio Ambiente, 

Bea Mato, y que seguro que tiene sus 

contactos aún en la Consellería de Medio 

Ambiente para pedir que avise a sus 

compañeros, por favor, de que en 

noviembre caduca la declaración 

provisional de las islas de San Pedro y 

que estamos todos los que iniciamos el 

expediente y los que lo continuaron 

esperando para poder proteger nuestros 

espacios naturales. A mí me gustaría, 

bueno pues que esto fuera un síntoma de 

que la Xunta se implica en estas 

cuestiones, que al fin y al cabo pasan a 

ser de gestión municipal, no es un lastre 

para la Xunta ni nada por el estilo, 

simplemente de notar un poquito de 

interés real por la conservación de la 

naturaleza protegiendo el medio 

ambiente y la lucha contra el cambio 

climático. 

 

Muchas gracias. 

 

Señora Fontán Prado 

 

No voy a hacer un histórico de la 

declaración del ENIL de las islas de San 

Pedro ni de la Torre de Hércules dado 

que la señora García ya se adelantó. Sí 

que es verdad que la falta de respuesta 

por parte de la Dirección General de 

Patrimonio Natural, de la declaración 

definitiva, hizo que esta misma semana y 

dado que el plazo para la declaración 
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está a punto, como ela mesma apuntaba, 

de concluír, esta mesma semana nos 

diriximos de novo con outro oficio 

requiríndolle unha explicación, dado 

que o único requisito que podía faltar 

para elo está feito, que é a consignación 

presupostaria para garantir a 

conservación do espazo e acometer as 

medidas de xestión necesarias. Ou sexa, 

que a día de hoxe non hai requisito, nin 

moito menos, para que a Consellería 

non proceda a facer a declaración, no 

que se refire á definitiva do ENIL de 

San Pedro. 

 

E do ENIL da Torre de Hércules, está 

publicada a declaración provisional no 

DOG o 9 de xullo. 

 

As alegacións finalizaron o 7 de agosto 

e tamén acabamos de remitir, unha vez 

máis, un oficio á Dirección Xeral de 

Patrimonio Natural para que informe do 

estado de tramitación. 

 

Así pois, está pendente de que dita 

Dirección faga a declaración de 

provisionalidade marcando as 

características para que nós, dende a 

Concellería de Medio Ambiente, 

fagamos o plan de conservación, aínda 

que así e todo e dados os prazos como 

os manexa a Xunta, xa nos estamos 

adiantando nun avance de borrador.  

 

 

Nada máis. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Remata a quenda da Marea Atlántica. 

 

PREGUNTAS DE RESPOSTA 

ORAL PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DO 

PARTIDO POPULAR (PP) 

 

está a punto, como ella misma apuntaba, 

de concluir, esta misma semana nos 

dirigimos de nuevo con otro oficio 

requiriéndole una explicación, dado que 

el único requisito que podía faltar para 

ello está hecho, que es la consignación 

presupuestaria para garantizar la 

conservación del espacio y acometer las 

medidas de gestión necesarias. O sea, 

que a día de hoy no hay requisito, ni 

mucho menos, para que la Consellería no 

proceda a hacer la declaración, en lo que 

se refiere a la definitiva del ENIL de San 

Pedro. 

 

Y del ENIL de la Torre de Hércules, está 

publicada la declaración provisional en 

el DOG el 9 de julio. 

 

Las alegaciones finalizaron el 7 de 

agosto y también acabamos de remitir, 

una vez más, un oficio a la Dirección 

General de Patrimonio Natural para que 

informe del estado de tramitación. 

 

Así pues, está pendiente de que dicha 

Dirección haga la declaración de 

provisionalidad marcando las 

características para que nosotros, desde 

la Concejalía de Medio Ambiente, 

hagamos el plan de conservación, 

aunque así y todo y dados los plazos 

como los maneja la Xunta, ya nos 

estamos adelantando en un avance de 

borrador.  

 

Nada más. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Finaliza el turno de la Marea Atlántica. 

 

PREGUNTAS DE RESPUESTA ORAL 

PRESENTADAS POR El GRUPO 

MUNICIPAL DEL PARTIDO 

POPULAR (PP) 
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Primeira.- Pregunta de resposta oral 

sobre xestión administrativa. 

 

Presidencia 
 

Turno para o Partido Popular. Primeira 

pregunta. 

 

Señora Gallego. 

 

Señora Gallego Neira  

 

Que novas medidas adoptou o Goberno 

municipal nos seus primeiros cen días 

para axilizar a xestión administrativa? 

 

Presidencia 
 

Señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 
 

Señora Gallego, o Goberno adoptou 

decisións todas elas relevantes, pero a 

primeira e máis decisiva foi facer una 

diagnose, ademais dunha primeira fase 

de elaboración do plan de reforma dos 

procedementos que permitan axilizar a 

xestión administrativa. 

 

Ás dezaoito horas e trinta e sete 

minutos saen do Salón de Sesións a 

señora Cendán Gayoso e o señor 

Varela Gómez. 

 

Señora Gallego Neira  

 

Si, é que escoitamos que o balance dos 

primeiros cen días redúcese realmente 

a dous puntos: diálogo e axilización 

administrativa. Bo, agora vemos que 

decisións relevantes, que agora nos 

contará, e unha diagnose, diagnose que 

tamén nos explicará, supoñemos. 

 

 

Sobre a axilización administrativa 

queremos saber que medidas concretas 

adoptáronse, porque non nos consta 

Primera.- Pregunta de respuesta oral 

sobre gestión administrativa. 

 

Presidencia 

 

Turno para el Partido Popular. Primera 

pregunta. 

 

Señora Gallego. 

 

Señora Gallego Neira  

 

¿Qué nuevas medidas adoptó el Gobierno 

municipal en sus primeros cien días para 

agilizar la gestión administrativa? 

 

Presidencia 

 

Señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Señora Gallego, el Gobierno adoptó 

decisiones todas ellas relevantes, pero la 

primera y más decisiva fue a hacer una 

diagnosis, además de una primera fase 

de elaboración del plan de reforma de los 

procedimientos que permitan agilizar la 

gestión administrativa. 

 

A las dieciocho horas y treinta y siete 

minutos salen del Salón de Sesiones la 

señora Cendán Gayoso y el señor Varela 

Gómez. 

 

Señora Gallego Neira  
 

Sí, es que hemos escuchado que el 

balance de los primeros cien días se 

reduce realmente a dos puntos: diálogo y 

agilización administrativa. Bueno, ahora 

vemos que decisiones relevantes, que 

ahora nos contará, y una diagnosis, 

diagnosis que también nos explicará, 

suponemos. 

 

Sobre la agilización administrativa 

queremos saber qué medidas concretas se 

han adoptado, porque no nos consta 



295 

 
 

 

ningunha, ningún cambio na 

tramitación da tarxeta millenium, nin 

no Rexistro Municipal, nin no pago de 

taxas, nin en nada. Ningún outro. O que 

si nos consta son atrasos. Atrasos nas 

bolsas comedor —que seguen sen 

adxudicar—, nos pagos da renda e a 

emerxencia social —que aínda se 

aprobou o modificativo o outro día—, 

convocatorias de subvencións como a 

de Deportes que está sen convocar, ou 

a de Rehabilitación, na execución de 

investimentos, colas no Rexistro, 

etcétera. 

 

O colmo da axilidade administrativa é 

que o pasado 26 de setembro decenas 

de persoas pasáronse toda a 

madrugada facendo cola na porta do 

Palacio dos Deportes para conseguir 

unha praza nas actividades deportivas 

municipais, rodeando parte do Estadio 

ata o cruzamento das Escravas. Ou 

sexa, non era unha broma. Cidadáns 

ten dous rogos orais que coinciden 

precisamente con este tema, tampouco é 

unha cousa do PP. 

 

Ao que xa dixen únese a necesidade de 

adoptar medidas para axilizar o pago a 

provedores. Si que hai que axilizar esa 

tramitación administrativa, é urxente. 

Desde xaneiro deste ano o período 

medio de pago aumentou mes tras mes 

e incumpriuse no últimos sete meses de 

forma escandalosa. O último publicado 

é o de agosto, que son sesenta días, 

sesenta días. Nin a Marea. O dobre do 

legalmente permitido, que son trinta, xa 

lle digo. Pero mesmo que o mesmo mes 

do ano anterior coa Marea foron 52,75, 

este mes 60, agosto. Desde abril do ano 

pasado, cando cambiou o sistema de 

cálculo, só cumpriuse o período medio 

de pago en dous meses de 16. Pero ese 

non é o motivo. A Xunta, por exemplo, 

cumpría antes e segue cumprindo 

agora. A media do período medio de 

pago da Xunta en 2019 é de 17,56 días. 

ninguna, ningún cambio en la tramitación 

de la tarjeta millenium, ni en el Registro 

Municipal, ni en el pago de tasas, ni en 

nada. Ningún otro. Lo que sí nos consta 

son retrasos. Retrasos en las becas 

comedor —que siguen sin adjudicar—, 

en los pagos de la renta y la emergencia 

social —que aún se aprobó el 

modificativo el otro día—, convocatorias 

de subvenciones como la de Deportes, 

que está sin convocar, o la de 

Rehabilitación, en la ejecución de 

inversiones, colas en el Registro, etcétera. 

 

 

El colmo de la agilidad administrativa es 

que el pasado 26 de septiembre decenas 

de personas se pasaron toda la madrugada 

haciendo cola en la puerta del Palacio de 

los Deportes para conseguir una plaza en 

las actividades deportivas municipales, 

rodeando parte del Estadio hasta el cruce 

de las Esclavas. O sea, no era una broma. 

Ciudadanos tiene dos ruegos orales que 

coinciden precisamente con este tema, 

tampoco es una cosa del PP. 

 

 

A lo que ya he dicho se une la necesidad 

de adoptar medidas para agilizar el pago 

a proveedores. Sí que hay que agilizar esa 

tramitación administrativa, es urgente. 

Desde enero de este año el periodo medio 

de pago ha aumentado mes tras mes y se 

ha incumplido en los últimos siete meses 

de forma escandalosa. El último 

publicado es el de agosto, que son sesenta 

días, sesenta días. Ni la Marea. El doble 

de lo legalmente permitido, que son 

treinta, ya le digo. Pero incluso que el 

mismo mes del año anterior con la Marea 

fueron 52,75, este mes 60, agosto. Desde 

abril del año pasado, cuando cambió el 

sistema de cálculo, solo se cumplió el 

periodo medio de pago en dos meses de 

16. Pero ese no es el motivo. La Xunta, 

por ejemplo, cumplía antes y sigue 

cumpliendo ahora. La media del periodo 

medio de pago de la Xunta en 2019 es de 
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Veremos a ver agora, se non lles pagan 

os 700 millóns que lles debe o señor 

Sánchez, se poden seguir cumprindo 

como ata o de agora e non hai un 

problema de tesourería. 

 

Ás dezaoito horas e corenta minutos 

entra no Salón de Sesións a señora 

Veira González. 

 

A media deste Concello: 41,35 días, sen 

contar agosto que non me deu tempo a 

facer o cálculo. Por certo, a do Estado 

34,76 días. É dicir, Concello e Estado, 

co mesmo sistema de cálculo, 

incumpren, e a Xunta cumpre.  

 

 

Urxen medidas para axilizar a xestión 

administrativa nos pagos a provedores 

por dous motivos: uno o atraso dos 

pagos a empresas provoca problemas 

de liquidez e pon en perigo moitos 

empregos, e porque tamén están en 

perigo os investimentos 

financeiramente sustentables. Non imos 

lembrar outra vez —que si o imos a 

lembrar, imos— os 15 millóns que 

perdemos o ano pasado por incumprir o 

período medio de pago, e houbo que 

destinar aos bancos. Pois hai que 

traballar e baixar dos 30 días para 

poder aplicar o superávit a 

investimentos financeiramente 

sustentables, porque de momento van 

polo mesmo camiño que a Marea, 

estanse mimetizando demasiado. 

 

Grazas. 

 

Señor Lage Tuñas 
 

Xa fixo vostede a comparativa co 

Goberno do Estado, co Goberno da 

Xunta. Xa se autoalabou, xa se redimiu 

da moción que tivo que retirar. A 

verdade é que mete todo nun paquete, 

válelle para un roto e máis para un 

descosido preguntar, facer unha 

17,56 días. Veremos a ver ahora, si no les 

pagan los 700 millones que les debe el 

señor Sánchez, si pueden seguir 

cumpliendo como hasta ahora y no hay 

un problema de tesorería. 

 

A las dieciocho horas y cuarenta 

minutos entra en el Salón de Sesiones 

la señora Veira González. 

 

La media de este Ayuntamiento: 41,35 

días, sin contar agosto que no me ha dado 

tiempo a hacer el cálculo. Por cierto, la 

del Estado 34,76 días. Es decir, 

Ayuntamiento y Estado, con el mismo 

sistema de cálculo, incumplen, y la Xunta 

cumple.  

 

Urgen medidas para agilizar la gestión 

administrativa en los pagos a proveedores 

por dos motivos: uno el retraso de los 

pagos a empresas provoca problemas de 

liquidez y pone en peligro muchos 

empleos, y porque también están en 

peligro las inversiones financieramente 

sostenibles. No vamos a recordar otra vez 

—que sí lo vamos a recordar, vamos— 

los 15 millones que perdimos el año 

pasado por incumplir el periodo medio de 

pago, y hubo que destinar a los bancos. 

Pues hay que trabajar y bajar de los 30 

días para poder aplicar el superávit a 

inversiones financieramente sostenibles, 

porque de momento van por el mismo 

camino que la Marea, se están 

mimetizando demasiado. 

 

 

Gracias. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

Ya hizo usted la comparativa con el 

Gobierno del Estado, con el Gobierno de 

la Xunta. Ya se autoalabó, ya se redimió 

de la moción que tuvo que retirar. La 

verdad es que mete todo en un paquete, le 

vale para un roto y un descosido 

preguntar, hacer una pregunta tan 
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pregunta tan xenérica.  

 

Vostede pode preguntar o que 

considere. Se o que me pregunta é que 

se fixo ata o de agora, eu o que lle podo 

dicir é que se concentraron trámites 

administrativos. Por poñer un exemplo, 

de entrada xa nas propias mesas de 

contratación. Se incorporaron as 

valoracións aritméticas nas propias 

sesións. Como supoño que vostede veu 

as últimas ás que puidera asistir, cando 

se abren as ofertas xa se están facendo 

as valoracións aritméticas. 

 

Ás dezaoito horas e corenta e dous 

minutos entra no Salón de Sesións a 

señora Cendán Gayoso. 

 

Ante o drama que supón a falta de 

persoal —Ley Montoro, non quero 

recordarlle de onde vimos— pois o que 

se fixo foi convocar prazas de interinos, 

como técnicos de Administración Xeral. 

Para que? Pois para dispoñer de 

efectivos en servizos críticos. Como 

cales? Pois como Licenzas, por 

exemplo. Sen ir máis lonxe adxudicar 

os concursos do Expediente 1/2018. 

Non vou entrar en por que non se fixo 

antes, ou por que non o deixaron de 

facer os que estiveran, o que si lle digo 

é que se fixo. E vostede fala de 100 

días, non estamos a falar de catro anos.  

 

 

Se está facendo un inventario de todos 

os expedientes contractuais que, aínda 

que lle sorprenda, non existía como tal. 

 

Se están cubrindo diversos postos. 

Onde? En Xestión Tributaria, nos 

Rexistros, nos Servizos Sociais. Con 

quen? Con interinos por acumulación 

de tarefas. Para que? Pois para 

desatascar a situación en que nos 

atopamos, —non lle vou contar as 

penas porque se vostede aparte de 

intentar ser un elemento de demolición 

genérica.  

 

Usted puede preguntar lo que considere. 

Si lo que me pregunta es qué se hizo 

hasta ahora, yo lo que le puedo decir es 

que se concentraron trámites 

administrativos. Por poner un ejemplo, 

de entrada ya en las propias mesas de 

contratación. Se incorporaron las 

valoraciones aritméticas en las propias 

sesiones. Como supongo que usted vino 

las últimas a las que pudiera asistir, 

cuando se abren las ofertas ya se están 

haciendo las valoraciones aritméticas. 

 

A las dieciocho horas y cuarenta y dos 

minutos entra en el Salón de Sesiones la 

señora Cendán Gayoso. 

 

Ante el drama que supone la falta de 

personal —Ley Montoro, no quiero 

recordarle de donde venimos— pues lo 

que se hizo fue convocar plazas de 

interinos, como técnicos de 

Administración General ¿Para qué? 

Pues para disponer de efectivos en 

servicios críticos ¿Como cuáles? Pues 

como Licencias, por ejemplo. Sin ir más 

lejos adjudicar los concursos del 

Expediente 1/2018. No voy a entrar en 

por qué no se hizo antes, o por qué no lo 

dejaron de hacer los que habían estado, 

lo que sí le digo es que se hizo. Y usted 

habla de 100 días, no estamos hablando 

de cuatro años.  

 

Se está haciendo un inventario de todos 

los expedientes contractuales que, 

aunque le sorprenda, no existía como tal. 

 

Se están cubriendo diversos puestos 

¿Dónde? En Gestión Tributaria, en los 

Registros, en los Servicios Sociales ¿Con 

quién? Con interinos por acumulación de 

tareas ¿Para qué? Pues para desatascar 

la situación en que nos encontramos, —

no le voy a contar las penas porque si 

usted aparte de intentar ser un elemento 

de demolición permanente fuera 
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permanente fose construtiva, sería 

consciente da situación na que nos 

atopamos— seleccionando o persoal de 

bombeiros e poñendo a disposición da 

Corporación, tramitando novos postos 

para reforzar á Policía Local, para 

cubrilos por mobilidade, aparte dos que 

xa está previsto que tomen posesión 

antes de que remate o ano, usando o 

recurso das entidades propias como é 

Emalcsa para colaborar co Concello e 

axilizar trámites, sen ir máis lonxe no 

propio contrato da limpeza viaria onde 

ata o momento podemos ver o que se 

fixo noutras ocasións e o tempo que 

levou. Tamén, efectivamente, se está 

diagnosticando e avaliando a situación 

en postos que son estratéxicos, en 

puntos neurálxicos como Contratación, 

Licenzas, Persoal.  

 

Pero tamén lle podo dicir que xa hai 

algún resultado, señora Gallego. Se 

quere podemos comparar o 2015 co 

2019. No 2015 a estas alturas se 

concederan 21 licenzas. Neste tempo 

120. Quite vostede as súas conclusións. 

Nunca é suficiente, sempre hai que 

mellorar. Agora, multiplicar por 6 o que 

fixo o anterior Goberno, —xa non vou 

falar no que estivo vostede, pois supoño 

que o coñece en detalle— multiplicar 

por 6 as licenzas concedidas en menos 

de 100 días, bueno, penso que é unha 

pequena sinal. 

 

 

Están licitadas e en fase de 

adxudicación 15 obras, obras que 

estaban no Plan de Obras e Servizos da 

Deputación Provincial, obras que 

quedaron pendentes e que levaban, 

algunhas delas, máis de ano e medio, 

máis de ano e medio, por tramitar.  

 

Supoño que vostede o que non me vai 

pedir é que resolvamos en 100 días 

aquelo que, pois ten unha resolución 

non de 100 días, senón que leva 

constructiva, sería consciente de la 

situación en la que nos encontramos— 

seleccionando el personal de bomberos y 

poniendo a disposición de la 

Corporación, tramitando nuevos puestos 

para reforzar a la Policía Local, para 

cubrirlos por movilidad, aparte de los 

que ya está previsto que tomen posesión 

antes de que finalice el año, usando el 

recurso de las entidades propias como es 

Emalcsa para colaborar con el 

Ayuntamiento y agilizar trámites, sin ir 

más lejos en el propio contrato de la 

limpieza viaria donde hasta el momento 

podemos ver lo que se hizo en otras 

ocasiones y el tiempo que llevó. También, 

efectivamente, se está diagnosticando y 

evaluando la situación en puestos que 

son estratégicos, en puntos neurálgicos 

como Contratación, Licencias, Personal.  

 

Pero también le puedo decir que ya hay 

algún resultado, señora Gallego. Si 

quiere podemos comparar el 2015 con el 

2019. En el 2015 a estas alturas se 

habían concedido 21 licencias. En este 

tiempo 120. Saque usted sus 

conclusiones. Nunca es suficiente, 

siempre hay que mejorar. Ahora, 

multiplicar por 6 lo que hizo el anterior 

Gobierno, —ya no voy a hablar en el que 

estuvo usted, pues supongo que lo conoce 

en detalle— multiplicar por 6 las 

licencias concedidas en menos de 100 

días, bueno, creo que es una pequeña 

señal. 

 

Están licitadas y en fase de adjudicación 

15 obras, obras que estaban en el Plan 

de Obras y Servicios de la Diputación 

Provincial, obras que quedaron 

pendientes y que llevaban, algunas de 

ellas, más de año y medio, más de año y 

medio, por tramitar.  

 

Supongo que usted lo que no me va a 

pedir es que resolvamos en 100 días 

aquello que, pues tiene una resolución no 

de 100 días, sino que lleva bastantes días 
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bastantes días máis.  

 

O que si lle podo asegurar é que o 

período medio de pago a proveedores 

tampouco será o que vostede acaba de 

anunciar. Estamos traballando a fondo, 

e eu o que lle podo asegurar é que este 

mes será o primeiro mes onde vexa que 

a curva cambia a tendencia. E iso é 

porque leva tempo e traballo pero que 

hai constancia. Porque, señora Gallego, 

traballo abunda bastante e hai bastantes 

cousas que facer. Non vou entrar en 

como quedou... 

 

Presidencia 
 

Grazas, señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 
 

...a xestión administrativa do Concello, 

o que si lle podo asegurar é que non nos 

detemos un só día para intentar volver a 

facer que este barco vaia a bo porto e 

que os 8 anos que houbo de Gobernos 

que non foron socialistas, pois desde 

logo non contribuíron a mellorar o que 

foi sempre un exemplo de 

funcionamento. 

 

Destrúese en moi pouco tempo. 

Construír leva bastante máis. 

 

Nada máis e moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Grazas, señor Lage. 

 

Segunda.- Pregunta de resposta oral 

sobre o polideportivo do Castrillón. 
 

Presidencia 
 

Segunda pregunta do Grupo Popular. 

 

Señor Coira. 

 

más.  

 

Lo que sí le puedo asegurar es que el 

período medio de pago a proveedores 

tampoco será lo que usted acaba de 

anunciar. Estamos trabajando a fondo, y 

yo lo que le puedo asegurar es que este 

mes será el primer mes donde vea que la 

curva cambia la tendencia. Y eso es 

porque lleva tiempo y trabajo pero que 

hay constancia. Porque, señora Gallego, 

trabajo abunda bastante y hay bastantes 

cosas que hacer. No voy a entrar en 

cómo quedó... 

 

Presidencia 

 

Gracias, señor Lage. 

 

Señor Lage Tuñas 

 

...la gestión administrativa del 

Ayuntamiento, lo que sí le puedo 

asegurar es que no nos detenemos un 

solo día para intentar volver a hacer que 

este barco vaya a buen puerto y que los 8 

años que hubo de Gobiernos que no 

fueron socialistas, pues desde luego no 

contribuyeron a mejorar lo que fue 

siempre un ejemplo de funcionamiento. 

 

Se destruye en muy poco tiempo. 

Construir lleva bastante más. 

 

Nada más y muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Gracias, señor Lage. 

 

Segunda.- Pregunta de respuesta oral 

sobre el polideportivo del Castrillón. 

 

Presidencia 

 

Segunda pregunta del Grupo Popular. 

 

Señor Coira. 
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Señor Coira Andrade 

 

Moitas grazas. 

 

Cando ten previsto o Goberno 

Municipal licitar a obra para finalizar 

o polideportivo do Castrillón? 

 

Ás dezaoito horas e corenta e cinco 

minutos saen do Salón de Sesións as 

señoras Neira Fernández, Delso 

Carreira e Martínez Acón. 

 

Señor Borrego Vázquez 

 

Boas tardes. 

 

Non sei que esperar da pregunta 

porque, en concordancia co meu máis 

que compañeiro o señor Celemín, vou 

falar pouco no Pleno pero vou ser 

incluso conciso. 

 

Vou respostar en dúas palabras: fíxose 

onte. 

 

Señor Coira Andrade 

 

O polideportivo do Castrillón está 

exactamente igual como o deixou o 

Goberno do Partido Popular. A Marea 

paralizou a finalización do 

equipamento —como tantas outras 

cousas durante o seu mandato— e en 

catro anos non moveu nin un ladrillo, 

privando aos veciños do Castrillón 

dunha infraestrutura deportiva que 

levaría xa case catro anos funcionando. 

 

Como chegaron as eleccións municipais 

e entroulles un pouco de pudor aos 

antigos mandatarios deste Concello, 

compañeiros da Marea, convocaron ás 

présas e correndo o 15 de abril un 

consello de administración de EMVSA 

para tentar meter na orde do día, —

metérono de mala maneira— tentar 

levar este punto e que se conseguise un 

acordo e polo menos ir ás eleccións con 

Señor Coira Andrade 
 

Muchas gracias. 

 

¿Cuándo tiene previsto el Gobierno 

Municipal licitar la obra para finalizar el 

polideportivo del Castrillón? 

 

A las dieciocho horas y cuarenta y 

cinco minutos salen del Salón de 

Sesiones las señoras Neira Fernández, 

Delso Carreira y Martínez Acón. 

 

Señor Borrego Vázquez 
 

Buenas tardes. 

 

No sé qué esperar de la pregunta porque, 

en concordancia con mi más que 

compañero el señor Celemín, voy a 

hablar poco en el Pleno pero voy a ser 

incluso conciso. 

 

Voy a responder en dos palabras: se hizo 

ayer. 

 

Señor Coira Andrade 
 

El polideportivo del Castrillón está 

exactamente igual como lo dejó el 

Gobierno del Partido Popular. La Marea 

paralizó la finalización del equipamiento 

—como tantas otras cosas durante su 

mandato— y en cuatro años no movió ni 

un ladrillo, privando a los vecinos del 

Castrillón de una infraestructura 

deportiva que llevaría ya casi cuatro años 

funcionando. 

 

Como llegaron las elecciones 

municipales y les entró un poco de pudor 

a los antiguos mandatarios de este 

Ayuntamiento, compañeros de la Marea, 

convocaron aprisa y corriendo el 15 de 

abril un consejo de administración de 

EMVSA para intentar meter en el orden 

del día, —lo metieron de mala manera— 

intentar llevar este punto y que se 

consiguiera un acuerdo y por lo menos ir 
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esa pequena lavada de cara e con ese 

proxecto polo menos formalmente 

aprobado. Que pasa? Que non 

coincidía o punto da orde do día coa 

documentación achegada, que se 

pretendía aprobar unha licitación 

cando non se aprobou o proxecto, que 

non había diñeiro porque se estaba 

tramitando un modificativo que incluía 

esa partida. Co cal, todo un 

despropósito que apuntou nesa mesma 

reunión o asesor xurídico de EMVSA, 

que chegou a falar de enxeñería legal, e 

tamén que apuntou as malas maneiras e 

malas formas de tramitar o señor 

secretario do Pleno deste Concello, que 

tamén actúa como secretario no 

Consello de Administración de EMVSA, 

como todos sabemos. 

 

En fin, todo un exemplo de tramitación 

—de mala tramitación, diría eu— dun 

expediente. 

 

Vostedes son un novo Goberno desde 

hai máis de 100 días. Chegaron e tiñan 

o diñeiro e o proxecto aprobado, e 

tiveron que esperar a que o Partido 

Popular rexistrase o día 25 esta 

pregunta para convocar 

inmediatamente, o día 26, un Consello 

de Administración para poder chegar a 

este Pleno e contestar o que vostede me 

acaba de contestar a esta pregunta. 

 

Realmente eu atópome moi satisfeito, 

obxectivo cumprido. Realmente 

vostedes reaccionan ante as preguntas 

do Partido Popular e poderiamos dicir 

que os veciños do Castrillón teñen a 

sorte de que alguén na oposición 

preocúpase, que alguén fai oposición á 

inacción que teñen —e que 

demostraron e está acreditada— de 

máis de 100 días de goberno. 

 

En resumo, que están a coller vostedes 

os vicios da Marea. Non só non 

convocan as comisións de forma 

a las elecciones con esa pequeña lavada 

de cara y con ese proyecto por lo menos 

formalmente aprobado ¿Qué pasa? Que 

no coincidía el punto del orden del día 

con la documentación aportada, que se 

pretendía aprobar una licitación cuando 

no se había aprobado el proyecto, que no 

había dinero porque se estaba tramitando 

un modificativo que incluía esa partida. 

Con lo cual, todo un despropósito que 

apuntó en esa misma reunión el asesor 

jurídico de EMVSA, que llegó a hablar 

de ingeniería legal, y también que apuntó 

las malas maneras y malas formas de 

tramitar el señor secretario del Pleno de 

este Ayuntamiento, que también actúa 

como secretario en el Consejo de 

Administración de EMVSA, como todos 

sabemos. 

 

En fin, todo un ejemplo de tramitación —

de mala tramitación, diría yo— de un 

expediente. 

 

Ustedes son un nuevo Gobierno desde 

hace más de 100 días. Llegaron y tenían 

el dinero y el proyecto aprobado, y han 

tenido que esperar a que el Partido 

Popular registrara el día 25 esta pregunta 

para convocar inmediatamente, el día 26, 

un Consejo de Administración para poder 

llegar a este Pleno y contestar lo que 

usted me acaba de contestar a esta 

pregunta. 

 

Realmente yo me encuentro muy 

satisfecho, objetivo cumplido. Realmente 

ustedes reaccionan ante las preguntas del 

Partido Popular y podríamos decir que 

los vecinos del Castrillón tienen la suerte 

de que alguien en la oposición se 

preocupa, que alguien hace oposición a la 

inacción que tienen —y que han 

demostrado y está acreditada— de más 

de 100 días de gobierno. 

 

En resumen, que están cogiendo ustedes 

los vicios de la Marea. No solo no 

convocan las comisiones de forma 
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normal e coa documentación adecuada, 

senón todas con urxencia cando non 

teñen que selo, a documentación mal 

presentada, fóra de tempo e fóra de 

forma. Todas as comisións urxentes 

cando non era en absoluto necesario 

nin se tería que facer así.  

 

En fin, temémonos que isto poida 

acabar tan mal como foi para a cidade 

os catro anos de xestión da Marea, que 

foi a inacción total e absoluta. Si nos 

alegra que cando nós falamos dun 

tema, pois vostedes tenten preocuparse 

por ese tema e, como sexa, pois 

solucionalo ou tentar impulsalo e 

inicialo. 

 

Por certo, a señora Inés Rey presume 

moito de oito anos de inacción e de 

parálises. Eu entendo que, bo, que 

agora está branqueando a xestión da 

Marea e que os oito anos de inacción, 

pois son insostibles. Só para a súa 

memoria máis recente, dos últimos anos 

vou poñer un par de exemplos: no 

mandato da Marea, cero novas escolas 

infantís. O Partido Popular: Agra do 

Orzán e Pai Rubinos. No mandato da 

Marea, cero centros de día. Co Partido 

Popular: Novoboandanza. Co mandato 

da Marea, cero centros cívicos. Co 

Partido Popular: Cidade Vella. Co 

mandato da Marea, menos un campo de 

fútbol, que xa é para nota o tema, 

mentres que co PP… 

 

Presidencia 
 

Remate xa, señor Coira. 

 

Señor Coira Andrade 

 

…dous… Termino agora, alcalde…dous 

campos de fútbol: San Pedro de Visma 

e Novo Mesoiro. Coa Marea, cero 

melloras en mobilidade. Co Partido 

Popular un plan de ascensores que foi 

unha axuda fantástica para que moita 

normal y con la documentación 

adecuada, sino todas con urgencia cuando 

no tienen que serlo, la documentación 

mal presentada, fuera de tiempo y fuera 

de forma. Todas las comisiones urgentes 

cuando no era en absoluto necesario ni se 

tendría que haber hecho así.  

 

En fin, nos tememos que esto pueda 

acabar tan mal como fue para la ciudad 

los cuatro años de gestión de la Marea, 

que fue la inacción total y absoluta. Sí 

nos alegra que cuando nosotros hablamos 

de un tema, pues ustedes intenten 

preocuparse por ese tema y, como sea, 

pues solucionarlo o intentar impulsarlo e 

iniciarlo. 

 

Por cierto, la señora Inés Rey presume 

mucho de ocho años de inacción y de 

parálisis. Yo entiendo que, bueno, que 

ahora está blanqueando la gestión de la 

Marea y que los ocho años de inacción, 

pues son insostenibles. Solo para su 

memoria más reciente, de los últimos 

años le voy a poner un par de ejemplos: 

en el mandato de la Marea, cero nuevas 

escuelas infantiles. El Partido Popular: 

Agra del Orzán y Padre Rubinos. En el 

mandato de la Marea, cero centros de día. 

Con el Partido Popular: Novoboandanza. 

Con el mandato de la Marea, cero centros 

cívicos. Con el Partido Popular: Ciudad 

Vieja. Con el mandato de la Marea, 

menos un campo de fútbol, que ya es para 

nota el tema, mientras que con el PP… 

 

Presidencia 

 

Finalice ya, señor Coira. 

 

Señor Coira Andrade 
 

…dos… Termino ahora, alcalde…dos 

campos de fútbol: San Pedro de Visma y 

Novo Mesoiro. Con la Marea, cero 

mejoras en movilidad. Con el Partido 

Popular un plan de ascensores que fue 

una ayuda fantástica para que mucha 
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xente puidese facer unha vida normal e 

saír con normalidade da súa casa. 

 

Témome que se vostedes seguen así —

aínda que este Grupo de verdade que 

non o desexa— podemos ter realmente 

non catro, senón oito anos de inacción. 

 

Ás dezaoito horas e cincuenta 

minutos entran no Salón de Sesións 

as señoras Neira Fernández e Delso 

Carreira, e o señor Varela Gómez. 

 

Señor Borrego Vázquez 

 

Grazas, señora alcaldesa. 

 

Eu creo que por respecto ao tema que 

nos ocupa, o interesante para os 

veciños é que o concelleiro de Deportes 

neste caso responda a unha pregunta 

relativa a deportes que ten máis que ver 

coa xestión do Goberno actual 

municipal que coas xestións doutros 

gobernos. Eu entendo que se cadra a 

pregunta responde a que non se 

coordinaron para coñecer que, aínda 

que están vostedes presentes no 

Consello de EMVSA, non se decatan 

ben de que se aproba a licitación. 

Entendo tamén que se cadra se perdan, 

que posteriormente hai unha nota de 

prensa onde se explica o que se vai a 

facer e entendo tamén que se cadra pois 

non lembren os inicios deste proxecto 

ou non saiban de onde vén, como 

naceu, onde vai e como queda. 

Encoméndaa inicial é en 2012. Os 

proxectos apróbanse en 2014, 

modifícanse no 16. Bo, ao final resulta 

que o que era un polideportivo licítase 

como polideportivo, piscina, spa e pista 

polideportiva, unha cuestión que 

segundo os prazos en canto publíquese 

o anuncio de licitación estará en 

execución para 12 meses, e que é o que 

lle interesa aos veciños, tanto do 

Castrillón como aos usuarios e 

usuarias das instalacións deportivas 

gente pudiera hacer una vida normal y 

salir con normalidad de su casa. 

 

Me temo que si ustedes siguen así —

aunque este Grupo de verdad que no lo 

desea— podemos tener realmente no 

cuatro, sino ocho años de inacción. 

 

A las dieciocho horas y cincuenta 

minutos entran en el Salón de Sesiones 

las señoras Neira Fernández y Delso 

Carreira, y el señor Varela Gómez. 

 

Señor Borrego Vázquez 
 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

Yo creo que por respeto al tema que nos 

ocupa, lo interesante para los vecinos es 

que el concejal de Deportes en este caso 

responda a una pregunta relativa a 

deportes que tiene más que ver con la 

gestión del Gobierno actual municipal 

que con las gestiones de otros gobiernos. 

Yo entiendo que a lo mejor la pregunta 

responde a que no se han coordinado para 

conocer que, aunque están ustedes 

presentes en el Consejo de EMVSA, no 

se enteran bien de que se aprueba la 

licitación. Entiendo también que a lo 

mejor se pierdan, que posteriormente hay 

una nota de prensa en donde se explica lo 

que se va a hacer y entiendo también que 

a lo mejor pues no recuerden los inicios 

de este proyecto o no sepan de dónde 

viene, cómo nació, a dónde va y cómo 

queda. La encomienda inicial es en 2012. 

Los proyectos se aprueban en 2014, se 

modifican en el 16. Bueno, al final resulta 

que lo que era un polideportivo se licita 

como polideportivo, piscina, spa y pista 

polideportiva, una cuestión que según los 

plazos en cuanto se publique el anuncio 

de licitación estará en ejecución para 12 

meses, y que es lo que le interesa a los 

vecinos, tanto del Castrillón como a los 

usuarios y usuarias de las instalaciones 

deportivas que, por cierto, para dejar de 

alimentar un cierto mantra que a lo mejor 
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que, por certo, para deixar de alimentar 

un certo mantra que se cadra algúns 

dos seus compañeiros están a tentar 

irradiar polas redes sociais, non é que 

falten horas, ou se repartan mal as 

horas nas cuestións deportivas, é que 

faltan instalacións, e home, desde logo 

non se fan en 100 días. Algunhas 

tentaremos proxectar en menos tempo.  

 

Pero pola nosa banda dicir que o 

asunto está licitado xa, que se anuncia 

precisamente para sacar a concurso e 

en 12 meses que se execute e a partir de 

aí os veciños do Castrillón, os veciños 

da cidade e os practicantes das 

actividades deportivas pois me imaxino 

que estarán bastante máis satisfeitos 

agora, nestes 12 meses, cando esa 

instalación póñase en marcha. 

 

O demais, podemos falar aquí do sexo 

dos anxos, pero eu vou cinguirme ao 

asunto que nos preocupa, que non é 

máis que instalar e proxectar que poida 

haber máis infraestruturas, incluso as 

que viñan proxectadas e levaban un 

percorrido certo de parálise, para que 

se poñan en marcha canto antes. 

 

Moitas grazas. 

 

Presidencia 
 

Moitas grazas. 

 

Terceira.- Pregunta de resposta oral 

sobre seguridade viaria. 
 

Presidencia 
 

Última pregunta do Partido Popular. 

 

Señor Deus. 

 

Señor Deus Álvarez 
 

Gracias, señora alcaldesa. 

 

algunos de sus compañeros están 

intentando irradiar por las redes sociales, 

no es que falten horas, o se repartan mal 

las horas en las cuestiones deportivas, es 

que faltan instalaciones, y hombre, desde 

luego no se hacen en 100 días. Algunas 

intentaremos proyectar en menos tiempo.  

 

 

 

Pero por nuestra parte decir que el asunto 

está licitado ya, que se anuncia 

precisamente para sacar a concurso y en 

12 meses que se ejecute y a partir de ahí 

los vecinos del Castrillón, los vecinos de 

la ciudad y los practicantes de las 

actividades deportivas pues me imagino 

que estarán bastante más satisfechos 

ahora, en estos 12 meses, cuando esa 

instalación se ponga en marcha. 

 

Lo demás, podemos hablar aquí del sexo 

de los ángeles, pero yo voy a ceñirme al 

asunto que nos preocupa, que no es más 

que instalar y proyectar que pueda haber 

más infraestructuras, incluso las que 

venían proyectadas y llevaban un 

recorrido cierto de parálisis, para que se 

pongan en marcha cuanto antes. 

 

Muchas gracias. 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias. 

 

Tercera.- Pregunta de respuesta oral 

sobre seguridad vial. 

 

Presidencia 

 

Última pregunta del Partido Popular. 

 

Señor Deus. 

 

Señor Deus Álvarez 

 

Gracias, señora alcaldesa. 
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Que actuacións ten previstas o Goberno 

municipal para mellorar a seguridade 

viaria na cidade? 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Si, señor Deus. Pois sen ir máis lonxe, 

aparte dalgunhas cuestións que lle 

comentarei logo, poñer en marcha 

inmediatamente unha campaña de 

control específico e intensivo do 

estacionamento irregular nesta cidade 

que é altamente grave. 

 

Señor Deus Álvarez 
 

Decenas de colexios na cidade reciben 

cada mañá miles de nenos. Se nos 

fixamos nos minutos anteriores á 

entrada e saída deses colexios 

comprobaremos que ademais dun 

problema cos atascos, que seguen sen 

resolverse, na Coruña hai outro 

problema máis serio de mobilidade, un 

que este Goberno, ou ben ignora, ou 

ben non está interesado en resolver 

porque as súas prioridades son outras. 

 

Eu pregúntome: que asunto pode ser 

máis prioritario que a seguridade dos 

nosos nenos e nenas? Porque esa 

seguridade non é total e absoluta, como 

tería que ser. Na contorna de varios 

destes centros os coches deixan 

inutilizadas as beirarrúas aparcando 

nelas e expoñendo ós alumnos para 

circular pola estrada. Este é un dos 

moitos problemas que pais e nais e 

mesmo a Federación de Asociacións de 

Pais e Nais de alumnos están a 

transmitir un ano máis: a preocupación 

pola inseguridade viaria que se vive nas 

entradas e saídas dos centros. 

 

 

Preocúpanos a despreocupación deste 

Goberno porque actualmente só 14 

centros escolares contan con 

dispositivos especiais de tráfico. E que 

¿Qué actuaciones tiene previstas el 

Gobierno municipal para mejorar la 

seguridad viaria en la ciudad? 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Sí, señor Deus. Pues sin ir más lejos, 

aparte de algunas cuestiones que le 

comentaré luego, poner en marcha 

inmediatamente una campaña de control 

específico e intensivo del 

estacionamiento irregular en esta ciudad 

que es altamente grave. 

 

Señor Deus Álvarez 

 

Decenas de colegios en la ciudad reciben 

cada mañana miles de niños. Si nos 

fijamos en los minutos anteriores a la 

entrada y salida de esos colegios 

comprobaremos que además de un 

problema con los atascos, que siguen sin 

resolverse, en A Coruña hay otro 

problema más serio de movilidad, uno 

que este Gobierno, o bien ignora, o bien 

no está interesado en resolver porque sus 

prioridades son otras. 

 

Yo me pregunto ¿qué asunto puede ser 

más prioritario que la seguridad de 

nuestros niños y niñas? Porque esa 

seguridad no es total y absoluta, como 

tendría que ser. En el entorno de varios 

de estos centros los coches dejan 

inutilizadas las aceras aparcando en 

ellas y exponiendo a los alumnos a 

circular por la carretera. Este es uno de 

los muchos problemas que padres y 

madres y también la Federación de 

Asociaciones de Padres y Madres de 

alumnos están transmitiendo un año más: 

la preocupación por la inseguridad 

viaria que se vive en las entradas y 

salidas de los centros. 

 

Nos preocupa la despreocupación de este 

Gobierno porque actualmente solo 14 

centros escolares cuentan con 

dispositivos especiales de tráfico ¿Y qué 
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pasa co resto? Están a realizarse estudos 

para coñecer en cales é máis necesario? 

A que estamos a esperar para implantar 

máis dispositivos especiais de policía 

alí onde sexa necesario? Ou sexa, que 

os nenos que estudan nos centros da 

contorna da Zapateira, Matogrande e na 

área de Catro Camiños, non merecen a 

atención dun Goberno municipal que se 

preocupe pola súa seguridade? 

 

 

Pedimos a este Goberno altitude de 

miras e que non escatime medios, que 

non escatime na seguridade dos nosos 

menores. Temos que garantizar a 

seguridade de todos os colexios neses 

horarios de entrada e saída dos mesmos. 

Porque ademais todos sabemos que se 

trata de momentos puntuais nesas 

entradas e saídas que tería unha fácil 

cobertura. 

 

E xa que falamos de mobilidade, un 

asunto que a señora Rey converteu en 

bandeira da súa campaña e que entón lle 

preocupaba moito, aproveito a ocasión 

para preguntar que se está facendo para 

controlar ós vehículos que teñen que ir 

polo carril bici pero que se están a saltar 

a normativa. Lembro que a principios 

deste mes dúas persoas de avanzada 

idade foron atropeladas por un ciclista 

de 15 anos no Paseo Marítimo, á altura 

do Milenium. O ciclista circulaba a 

unha velocidade bastante elevada fóra 

do carril bici, segundo publicou a 

prensa.  

 

E logo ese outro tan importante que está 

aí na actualidade, o patinete eléctrico. 

Un medio de transporte que ten 

invadidas as beirarrúas e que chegou 

para quedar. Por iso non podemos 

esperar para regular. Xa se produciu un 

accidente: o pasado xullo un usuario de 

patinete atropelou unha muller de 62 

anos que saía do portal da súa casa, na 

rúa Naturalista Víctor Seoane. A señora 

pasa con el resto? ¿Están realizándose 

estudios para conocer en cuáles es más 

necesario? ¿A qué estamos esperando 

para implantar más dispositivos 

especiales de policía allí donde sea 

necesario? O sea, que los niños que 

estudian en los centros del entorno de la 

Zapateira, Matogrande y en el área de 

Cuatro Caminos ¿no merecen la atención 

de un Gobierno municipal que se 

preocupe por su seguridad? 

 

Pedimos a este Gobierno altitud de miras 

y que no escatime medios, que no 

escatime en la seguridad de nuestros 

menores. Tenemos que garantizar la 

seguridad de todos los colegios en esos 

horarios de entrada y salida de los 

mismos. Porque además todos sabemos 

que se trata de momentos puntuales en 

esas entradas y salidas que tendría una 

fácil cobertura. 

 

Y ya que hablamos de movilidad, un 

asunto que la señora Rey convirtió en 

bandera de su campaña y que entonces le 

preocupaba mucho, aprovecho la ocasión 

para preguntar qué se está haciendo 

para controlar a los vehículos que tienen 

que ir por el carril bici pero que se están 

saltando la normativa. Recuerdo que a 

principios de este mes dos personas de 

avanzada edad fueron atropelladas por 

un ciclista de 15 años en el Paseo 

Marítimo, a la altura del Milenium. El 

ciclista circulaba a una velocidad 

bastante elevada fuera del carril bici, 

segundo publicó la prensa.  

 

Y luego ese otro tan importante que está 

ahí en la actualidad, el patinete eléctrico. 

Un medio de transporte que tiene 

invadidas las aceras y que llegó para 

quedarse. Por eso no podemos esperar 

para regular. Ya se produjo un 

accidente: el pasado julio un usuario de 

patinete atropelló una mujer de 62 años 

que salía del portal de su casa, en la 

calle Naturalista Víctor Seoane. La 
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sufriu feridas leves. Non esperemos a 

que se produza un incidente aínda máis 

grave. Temos que actuar antes de que 

teñamos que lamentar algún accidente 

que poida ser irreversible.  

 

 

Por tanto é importante esa ordenanza 

que regule o uso do patinete e das bicis, 

e que non se produzan máis accidentes 

de peóns por culpa da circulación deses 

vehículos. Por iso pedimos a este 

Goberno que axilice a elaboración 

dunha nova ordenanza de circulación. 

Lembremos que a actual é do ano 2003. 

Convirán comigo en que a mobilidade 

evolucionou moito desde entón ata 

hoxe. 

 

Temos a obriga de regular a 

convivencia dos peóns coas bicicletas, 

patinetes eléctricos e outros vehículos 

de mobilidade persoal, e temos que 

facelo canto antes. Espero, por tanto, 

que se cumpra un dos anuncios deste 

Goberno: ter aprobada a normativa 

antes de que remate o ano. Estaremos 

atentos e vixiantes para que así sexa. 

 

 

Moitas grazas. 

 

Señor Díaz Villoslada 
 

Si. Dareille contestación, señor Deus, 

tanto á pregunta como a especie de 

moción que aproveitou para presentar e 

que xa trataríamos noutra ocasión, non?  

 

O estacionamento indebido e irregular 

de forma case masiva en determinadas 

zonas da cidade en dobre fila, ocupando 

zonas de transporte urbano, zonas de 

carga e descarga, de reserva de persoas 

con diversidade funcional, en lugares 

prohibidos, zonas peatonales, lugares 

onde se diminúe a visibilidade, é case 

un leitmotiv de moitas dos ámbitos de 

circulación da nosa cidade, e por ende, 

señora sufrió heridas leves. No 

esperemos a que se produzca un 

incidente aún más grave. Tenemos que 

actuar antes de que tengamos que 

lamentar algún accidente que pueda ser 

irreversible.  

 

Por tanto es importante esa ordenanza 

que regule el uso del patinete y de las 

bicis, y que no se produzcan más 

accidentes de peatones por culpa de la 

circulación dieras vehículos. Por eso 

pedimos a este Gobierno que agilice la 

elaboración de una nueva ordenanza de 

circulación. Recordemos que la actual es 

del año 2003. Convendrán conmigo en 

que la movilidad evolucionó mucho desde 

entonces hasta hoy. 

 

Tenemos el deber de regular la 

convivencia de los peatones con las 

bicicletas, patinetes eléctricos y otros 

vehículos de movilidad personal, y 

tenemos que hacerlo lo antes posible. 

Espero, por tanto, que se cumpla uno de 

los anuncios de este Gobierno: tener 

aprobada la normativa antes de que 

finalice el año. Estaremos atentos y 

vigilantes para que así sea. 

 

Muchas gracias. 

 

Señor Díaz Villoslada 

 

Sí. Le daré contestación, señor Deus, 

tanto a la pregunta como la especie de 

moción que aprovechó para presentar y 

que ya trataríamos en otra ocasión, ¿no?  

 

El estacionamiento indebido e irregular 

de forma casi masiva en determinadas 

zonas de la ciudad en doble fila, 

ocupando zonas de transporte urbano, 

zonas de carga y descarga, de reserva de 

personas con diversidad funcional, en 

lugares prohibidos, zonas peatonales, 

lugares donde disminuye la visibilidad, 

es casi un leitmotiv de muchos de los 

ámbitos de circulación de nuestra 
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evidentemente, de determinados, ou de 

moitos, dos centros educativos que nos 

teñen que preocupar porque é certo que 

é un punto sensible en determinadas 

horas do día nos que temos que 

mellorar progresivamente. Pero as 

medidas que se están a tomar tamén 

teñen que incidir neses ámbitos. 

 

 

Xa digo, tanto a loita contra a chamada 

dobre fila como as diferentes medidas 

de calmado de tráfico, con pasos de 

peóns sobreelevados, establecemento de 

zonas 30, incluso novos ámbitos de 

peatonalización ou semipeatonalización 

teñen que contribuír a unha mellora 

progresiva da nosa seguridade vial.  

 

Estamos tratando de mellorar, por 

suposto, para os Orzamentos 2020, as 

capacidades de traballo en sinalización 

horizontal e vertical, e mantemento dos 

semáforos e en medidas que inciden 

sobre todo na seguridade vial dos 

peóns, con novas cámaras que, por 

certo, aquí deberíamos preguntarnos por 

que determinados proxectos de Smart 

City daquela establecidos non estaban 

hasta agora operativos.  

 

Pero, señores do Partido Popular, que 

nos pregunten sobre seguridade vial 

cando precisamente neses proxectos 

non se implicaron a fondo, ou cando 

levantaron o carril bus —porque eu creo 

que iso foi emblemático— ou cando 

colapsaron a praza de Ourense con 

medidas de túnel que non teñen 

alternativas e que temos que tratar de 

resolver, é algo paradóxico en relación 

con esta pregunta. Pero estou 

convencido de que se a súa pregunta se 

centra na seguridade vial da entrada e 

saída dos centros educativos, é unha 

preocupación que temos todos e na que 

temos que tratar de mellorar. 

 

Máis nada. Grazas. 

ciudad, y por ende, evidentemente, de 

determinados, o de muchos, de los 

centros educativos que nos tienen que 

preocupar porque es cierto que es un 

punto sensible en determinadas horas del 

día en los que tenemos que mejorar 

progresivamente. Pero las medidas que 

se están tomando también tienen que 

incidir en esos ámbitos. 

 

Ya digo, tanto la lucha contra la llamada 

doble fila como las diferentes medidas de 

calmado de tráfico, con pasos de 

peatones sobreelevados, establecimiento 

de zonas 30, incluso nuevos ámbitos de 

peatonalización o semipeatonalización 

tienen que contribuir a una mejora 

progresiva de nuestra seguridad vial.  

 

Estamos tratando de mejorar, por 

supuesto, para los Presupuestos 2020, las 

capacidades de trabajo en señalización 

horizontal y vertical, y mantenimiento de 

los semáforos y en medidas que inciden 

sobre todo en la seguridad vial de los 

peatones, con nuevas cámaras que, por 

cierto, aquí deberíamos preguntarnos por 

qué determinados proyectos de Smart 

City en aquel entonces ya establecidos no 

estaban hasta ahora operativos.  

 

Pero, señores del Partido Popular, que 

nos pregunten sobre seguridad vial 

cuando precisamente en esos proyectos 

no se implicaron a fondo, o cuando 

levantaron el carril bus —porque yo creo 

que eso fue emblemático— o cuando 

colapsaron la plaza de Ourense con 

medidas de túnel que no tienen 

alternativas y que tenemos que tratar de 

resolver, es algo paradójico en relación 

con esta pregunta. Pero estoy convencido 

de que se su pregunta se centra en la 

seguridad vial de la entrada y salida de 

los centros educativos, es una 

preocupación que tenemos todos y en la 

que tenemos que tratar de mejorar. 

 

Más nada. Gracias. 
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Presidencia 
 

Moitas grazas.  

 

Rematan as preguntas orais. 

 

As preguntas escritas serán respostadas 

antes do próximo Pleno. 

 

4º.- Preguntas de resposta escrita. 

 

PREGUNTAS DE RESPOSTA 

ESCRITA PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DO BLOQUE 

NACIONALISTA GALEGO (BNG) 

 

Primeira.- Pregunta de resposta 

escrita sobre lixo que se amorea na 

zona da Silva e de Bens. 

 

- É coñecedor o Goberno municipal 

desta situación? 

 

- Requiriu o Goberno local aos 

propietarios dos terreos a retirar o lixo 

presente nestas zonas que ademais 

poden ser un perigo en caso de 

incendio? 

 

- Cal é o motivo de que non se estea a 

realizar a correspondente limpeza viaria 

no traxecto da avenida de Fisterra até 

Bens?  

 

Segunda.- Pregunta de resposta 

escrita sobre as actuacións previstas a 

respecto dos edificios coñecidos como 

“Casas modernistas de Oza”, sitos 

nos número 130 e 132 da Avenida de 

Oza. 

 

- Como valora o estado dos inmobles 

sitos nos números 130 e 132 da 

Avenida de Oza? 

 

- Que accións ten previsto realizar para 

esixir a súa rehabilitación? 

 

 

Presidencia 

 

Muchas gracias.  

 

Finalizan las preguntas orales. 

 

Las preguntas escritas serán respondidas 

antes del próximo Pleno. 

 

4º.- Preguntas de respuesta escrita. 

 

PREGUNTAS DE RESPUESTA 

ESCRITA PRESENTADAS POR El 

GRUPO MUNICIPAL DEL BLOQUE 

NACIONALISTA GALEGO (BNG) 

 

Primera.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre basura que se acopia en la zona de 

la Silva y de Bens. 

 

- ¿Es conocedor el Gobierno municipal 

de esta situación? 

 

- ¿Requirió el Gobierno local a los 

propietarios de los terrenos a retirar la 

basura presente en estas zonas que 

además pueden ser un peligro en caso de 

incendio? 

 

- ¿Cuál es el motivo de que no se esté 

realizando la correspondiente limpieza 

viaria en el trayecto de la avenida de 

Fisterra hasta Bens?  

 

Segunda.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre las actuaciones previstas respecto 

a los edificios conocidos como “Casas 

modernistas de Oza”, sitos en los 

número 130 y 132 de la Avenida de Oza. 

 

 

- ¿Cómo valora el estado de los 

inmuebles sitos en los números 130 y 132 

de la Avenida de Oza? 

 

- ¿Qué acciones ha previsto realizar 

para exigir su rehabilitación? 
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- Contempla o Goberno Municipal a 

posibilidade de decretar a rehabilitación 

forzosa dos inmobles, ben de xeito 

directo ou a través dun particular, 

denominado axente edificador? 

 

Terceira.- Pregunta de resposta 

escrita sobre o impacto das descargas 

no porto no barrio dos Castros. 

 

- Como valora que o pasado 5 de 

setembro unha gran nube de fume 

cubrise boa parte do barrio dos Castros? 

 

 

- De que información dispón o Concello 

sobre os niveis de contaminación 

atmosférica nesta zona da cidade ao 

longo do presente ano? 

 

- Supervisa o Concello o cumprimento 

por parte da Autoridade Portuaria dos 

protocolos medioambientais? 

 

 

- Vai demandar perante a Autoridade 

Portuaria que todas as descargas 

susceptíbeis de provocar a emisión de 

partículas en suspensión se realicen por 

medio dun circuíto pechado? 

 

PREGUNTAS DE RESPOSTA 

ESCRITA PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DE MAREA 

ATLÁNTICA (MA) 
 

Primeira.- Pregunta de resposta 

escrita sobre espazo de diversidades 

sexuais e identidades de xénero no 

centro cívico da Cidade Vella. 

 

1.- En que estado de licitación se atopa 

o expediente 237/2018/188? 

 

2.- Ten previsto o Goberno municipal 

manter este espazo, como referente 

municipal, sobre as diversidades 

sexuais e identidades de xénero? 

 

- ¿Contempla el Gobierno Municipal la 

posibilidad de decretar la rehabilitación 

forzosa de los inmuebles, bien de manera 

directa o a través de un particular, 

denominado agente edificador? 

 

Tercera.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre el impacto de las descargas en el 

puerto en el barrio de los Castros. 

 

- ¿Cómo valora que el pasado 5 de 

septiembre una gran nube de humo 

cubriera buena parte del barrio de los 

Castros? 

 

- ¿De qué información dispone el 

Ayuntamiento sobre los niveles de 

contaminación atmosférica en esta zona 

de la ciudad a lo largo del presente año? 

 

- ¿Supervisa el Ayuntamiento el 

cumplimiento por parte de la Autoridad 

Portuaria de los protocolos 

medioambientales? 

 

- ¿Va a demandar ante la Autoridad 

Portuaria que todas las descargas 

susceptibles de provocar la emisión de 

partículas en suspensión se realicen por 

medio de un circuito cerrado? 

 

PREGUNTAS DE RESPUESTA 

ESCRITA PRESENTADAS POR El 

GRUPO MUNICIPAL DE MAREA 

ATLÁNTICA (MA) 

 

Primera.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre espacio de diversidades sexuales e 

identidades de género en el centro cívico 

de la Ciudad Vieja. 

 

1.- ¿En qué estado de licitación se 

encuentra el expediente 237/2018/188? 

 

2.- ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mantener este espacio, como referente 

municipal, sobre las diversidades 

sexuales e identidades de género? 
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Segunda.- Pregunta de resposta 

escrita sobre programa “Housing 

First”. 

 

1.- Ten previsto o Goberno municipal 

manter e ampliar este programa en 

colaboración coa Asociación 

Provivenda e a Fundación Rais? 

 

2.- En data actual, cal é o número de 

persoas beneficiarias deste programa? 

 

 

Terceira.- Pregunta de resposta 

escrita sobre programa “Redeiras”. 

 

1.- Ten previsto o Goberno municipal 

manter este programa? En caso 

negativo, cales son os motivos? 

 

2.- Cal foi o número de visitas que se 

realizaron aos establecementos durante 

os meses de xullo, agosto e setembro?  

 

3.- Cal é o número de adhesións actuais 

a este programa? 

 

Cuarta.- Pregunta de resposta escrita 

sobre servizo de axuda no fogar. 

 

1.- Comunicouse ás persoas usuarias do 

SAF e as súas familias a existencia 

desta canle de comunicación directa cos 

propios servizos municipais? En caso 

negativo, cando teñen previsto facelo? 

 

 

2.- Cal foi o número de incidencias 

xurdidas coas concesionarias do SAF e 

cales foron os principais motivos? 

 

Quinta.- Pregunta de resposta escrita 

sobre apoio movemento feminista. 

 

1.- Ten pensado o Goberno municipal 

manifestar o seu apoio ao movemento 

feminista na declaración de emerxencia 

feminista para o 20-S? En caso 

afirmativo, vai sumar o Goberno 

Segunda.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre programa “Housing First”. 

 

 

1.- ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mantener y ampliar este programa en 

colaboración con la Asociación 

Provivenda y la Fundación Rais? 

 

2.- En fecha actual, ¿cuál es el número 

de personas beneficiarias de este 

programa? 

 

Tercera.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre programa “Redeiras”. 

 

1.- ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mantener este programa? En caso 

negativo, ¿cuáles son los motivos? 

 

2.- ¿Cuál fue el número de visitas que se 

realizaron a los establecimientos durante 

los meses de julio, agosto y septiembre?  

 

3.- ¿Cuál es el número de adhesiones 

actuales la este programa? 

 

Cuarta.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre servicio de ayuda en el hogar. 

 

1.- ¿Se comunicó a las personas usuarias 

del SAF y sus familias a existencia de 

este canal de comunicación directo con 

los propios servicios municipales? En 

caso negativo, ¿cuándo han previsto 

hacerlo? 

 

2.- ¿Cuál fue el número de incidencias 

surgidas con las concesionarias del SAF 

y cuáles fueron los principales motivos? 

 

Quinta.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre apoyo movimiento feminista. 

 

1.- ¿Ha pensado el Gobierno municipal 

manifestar su apoyo al movimiento 

feminista en la declaración de 

emergencia feminista para el 20-S? En 

caso afirmativo, ¿va a sumar el Gobierno 
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municipal algunha actuación para dar 

apoio a esta convocatoria? 

 

2.- Vai manter o Goberno municipal o 

apoio e visibilización ao movemento 

feminista que sostivo o anterior 

executivo municipal? 

 

Sexta.- Pregunta de resposta escrita 

sobre eliminación da Concellaría de 

Igualdade e Diversidade. 

 

1.- Por que decidiu o Goberno local 

eliminar explicitamente a Concellaría 

de Igualdade e Diversidade? 

 

2.- Considera o Goberno local correcto 

que non se colocase a bandeira do Arco 

da Vella no balcón do Pazo de María 

Pita como apoio ás persoas LGTBQI+? 

 

 

3.- Cales son as medidas que se van a 

levar a cabo dende a Concellaría de 

Servizos Sociais e Participación para 

visibilizar aos colectivos LGTBQI+ 

ademais do acto festivo anteriormente 

mencionado? 

 

4.- Organizarase dende o Goberno local 

algún tipo de acto reivindicativo ou 

deixarase a celebración do día do 

Orgullo na man de determinados locais 

de hostalaría da cidade, sendo polo 

tanto un evento de organización privada 

e non pública? 

 

Sétima.- Pregunta de resposta escrita 

sobre subvencións e convenios da 

Área de Turismo, Comercio e 

Mercados. 

 

Cal é o estado de execución das 

subvencións e convenios da Área de 

Turismo, Comercio e Mercados durante 

o ano 2019? 

 

Oitava.- Pregunta de resposta escrita 

sobre orzamentos participativos. 

municipal alguna actuación para dar 

apoyo a esta convocatoria? 

 

2.- ¿Va a mantener el Gobierno 

municipal el apoyo y visibilización al 

movimiento feminista que sostuvo el 

anterior ejecutivo municipal? 

 

Sexta.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre eliminación de la Concejalía de 

Igualdad y Diversidad. 

 

1.- ¿Por qué decidió el Gobierno local 

eliminar explícitamente la Concejalía de 

Igualdad y Diversidad? 

 

2.- ¿Considera el Gobierno local 

correcto que no se colocara la bandera 

del Arcoiris en el balcón del Palacio de 

María Pita como apoyo a las personas 

LGTBQI+? 

 

3.- ¿Cuáles son las medidas que se van a 

llevar a cabo desde la Concejalía de 

Servicios Sociales y Participación para 

visibilizar a los colectivos LGTBQI+ 

además del acto festivo anteriormente 

mencionado? 

 

4.- ¿Se organizará desde el Gobierno 

local algún tipo de acto reivindicativo o 

se dejará la celebración del día del 

Orgullo en manos de determinados 

locales de hostelería de la ciudad, siendo 

por lo tanto un evento de organización 

privada y no pública? 

 

Séptima.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre subvenciones y convenios del Área 

de Turismo, Comercio y Mercados. 

 

 

¿Cuál es el estado de ejecución de las 

subvenciones y convenios del Área de 

Turismo, Comercio y Mercados durante 

el año 2019? 

 

Octava.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre presupuestos participativos. 
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1.- Cal é a razón pola que o Goberno 

municipal fixo desaparecer toda 

referencia aos tres millóns de euros que 

se deciden a través dos orzamentos 

participativos? 

 

2.- Cales serán os prazos de votación do 

programa de orzamentos participativos 

este ano? 

 

Novena.- Pregunta de resposta escrita 

sobre espazo de dinamización xuvenil 

de Sagrada Familia. 

 

1.- Ten pensado o Goberno municipal 

continuar co programa de dinamización 

xuvenil no barrio da Sagrada Familia?  

 

 

2.- Cando ten previsto o Goberno 

municipal sacar a licitación o contrato 

de dinamización xuvenil da Sagrada 

Familia? 

 

Décima.- Pregunta de resposta escrita 

sobre Alvedro. 

 

Que medidas desenvolveu o Goberno 

da Coruña para atraer novas rutas a 

Alvedro segundo o exposto na 

devandita medida do seu programa? 

 

Décimo primeira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre problemática 

de convivencia no barrio de Labañou. 

 

1.- Ten previsto o Goberno municipal 

continuar co plan de mellora de 

convivencia no barrio de Labañou que 

se iniciou conxuntamente durante o 

anterior mandato entre as áreas de 

Servizos Sociais, Vivenda, Seguridade e 

Medio Ambiente? En caso negativo, por 

que motivo e que medidas ten previsto 

aplicar? 

  

2.- Ten previsto o goberno municipal 

manter o programa de “Educación en 

 

1.- ¿Cuál es la razón por la que el 

Gobierno municipal hizo desaparecer 

toda referencia a los tres millones de 

euros que se deciden a través de los 

presupuestos participativos? 

 

2.- ¿Cuáles serán los plazos de votación 

del programa de presupuestos 

participativos este año? 

 

Novena.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre espacio de dinamización juvenil de 

Sagrada Familia. 

 

1.- ¿Ha pensado el Gobierno municipal 

continuar con el programa de 

dinamización juvenil en el barrio de la 

Sagrada Familia?  

 

2.- ¿Cuándo ha previsto el Gobierno 

municipal sacar la licitación el contrato 

de dinamización juvenil de la Sagrada 

Familia? 

 

Décima.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre Alvedro. 

 

¿Qué medidas desarrolló el Gobierno de 

A Coruña para atraer nuevas rutas a 

Alvedro según lo expuesto en dicha 

medida de su programa? 

 

Décimo primera.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre problemática de 

convivencia en el barrio de Labañou. 

 

1.- ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

continuar con el plan de mejora de 

convivencia en el barrio de Labañou que 

se inició conjuntamente durante el 

anterior mandato entre las áreas de 

Servicios Sociales, Vivienda, Seguridad y 

Medio Ambiente? En caso negativo, ¿por 

qué motivo y qué medidas ha previsto 

aplicar? 

  

2.- ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mantener el programa de “Educación en 
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rúa” no barrio de Labañou co fin de 

abordar a problemática da xuventude en 

situación de vulnerabilidade social? 

 

 

Décimo segunda.- Pregunta de 

resposta escrita sobre eliminación de 

plantas invasoras. 

 

Ten previsto o Goberno local aplicar 

medidas de control e eliminación a estas 

especies? En caso afirmativo, de que 

maneira? 

 

Décimo terceira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre ferry entre a 

Coruña e Inglaterra ou Irlanda. 

 

Que medidas desenvolveu o Goberno 

da Coruña para poñer en marcha un 

ferry entre A Coruña e Inglaterra ou 

Irlanda? 

 

Décimo cuarta.- Pregunta de resposta 

escrita sobre plan de expansión do 

arborado. 

 

Ten previsto o Goberno local continuar 

coa expansión do arborado urbano? Se é 

así, onde se efectuarán as novas 

plantacións? 

 

Décimo quinta.- Pregunta de resposta 

escrita sobre reforma do Frontón de 

Riazor. 

 

1.- Visitou o concelleiro de Deportes a 

obra de reforma do frontón de Riazor? 

En que data?  

 

2.- Quen supervisou a realización de 

esta obra?  

 

3.- Supervisouse a realización desta 

obra e comprobouse se cumpre con 

todas as normativas de seguridade e 

accesibilidade?  

 

4.- Foi recepcionada a obra de reforma 

calle” en el barrio de Labañou con el fin 

de abordar la problemática de la 

juventud en situación de vulnerabilidad 

social? 

 

Décimo segunda.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre eliminación de 

plantas invasoras. 

 

¿Ha previsto el Gobierno local aplicar 

medidas de control y eliminación la estas 

especies? En caso afirmativo, ¿de qué 

manera? 

 

Décimo tercera.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre ferry entre la Coruña e 

Inglaterra o Irlanda. 

 

¿Qué medidas desarrolló el Gobierno de 

A Coruña para poner en marcha un ferry 

entre A Coruña e Inglaterra o Irlanda? 

 

 

Décimo cuarta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre plan de expansión del 

arbolado. 

 

¿Ha previsto el Gobierno local continuar 

con la expansión del arbolado urbano? 

Si es así, ¿dónde se efectuarán las nuevas 

plantaciones? 

 

Décimo quinta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre reforma del Frontón de 

Riazor. 

 

1.- ¿Visitó el concejal de Deportes la 

obra de reforma del frontón de Riazor? 

¿En qué fecha?  

 

2.- ¿Quién supervisó la realización de 

esta obra?  

 

3.- ¿Se supervisó la realización de esta 

obra y se comprobó si cumple con todas 

las normativas de seguridad y 

accesibilidad?  

 

4.- ¿Fue recepcionada la obra de 
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do frontón de Riazor? En que data?  

 

 

5.- Está satisfeito o Goberno municipal 

co resultado de esta obra de reforma tan 

demandada polos usuarios? 

 

 

Décimo sexta.- Pregunta de resposta 

escrita sobre as hortas urbanas de 

Oza. 

 

1.- En que estado se atopan as obras de 

execución das hortas? 

 

2.- Cando e como se producirá a entrega 

a persoas ou entidades interesadas? 

 

 

3.- Cando se prevé que poderán ser 

utilizadas? 

 

Décimo sétima.- Pregunta de resposta 

escrita sobre titularidade do Teatro 

Colón. 

 

1.- É certo que o Goberno municipal 

“descarta” facerse coa titularidade do 

Teatro Colón? 

 

2.- En caso afirmativo, por que? 

 

3.- Existe diálogo entre o Concello e a 

Deputación da Coruña para prorrogar a 

cesión actual? En que termos? 

 

 

Décimo oitava.- Pregunta de resposta 

escrita sobre persoal da Concellería 

de Deportes. 

 

1.- É coñecedor o Goberno municipal 

da existencia dunha persoa que en nome 

da Concellaría de Deportes está 

mantendo xuntanzas co tecido deportivo 

da cidade sen, que saibamos, ningunha 

relación laboral que o ampare? 

 

2.- Cando ten previsto o Goberno 

reforma del frontón de Riazor? ¿En qué 

fecha?  

 

5.- ¿Está satisfecho el Gobierno 

municipal con el resultado de esta obra 

de reforma tan demandada por los 

usuarios? 

 

Décimo sexta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre las huertas urbanas de 

Oza. 

 

1.- ¿En qué estado se encuentran las 

obras de ejecución de las huertas? 

 

2.- ¿Cuándo y cómo se producirá la 

entrega a personas o entidades 

interesadas? 

 

3.- ¿Cuándo se prevé que podrán ser 

utilizadas? 

 

Décimo séptima.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre titularidad del Teatro 

Colón. 

 

1.- ¿Es cierto que el Gobierno municipal 

“descarta” hacerse con la titularidad del 

Teatro Colón? 

 

2.- En caso afirmativo, ¿por qué? 

 

3.- ¿Existe diálogo entre el Ayuntamiento 

y la Diputación de A Coruña para 

prorrogar la cesión actual? ¿En qué 

términos? 

 

Décimo octava.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre personal de la Concejalía 

de Deportes. 

 

1.- ¿Es conocedor el Gobierno municipal 

de la existencia de una persona que en 

nombre de la Concejalía de Deportes 

está manteniendo reuniones con el tejido 

deportivo de la ciudad sin, que sepamos, 

ninguna relación laboral que lo ampare? 

 

2.- ¿Cuándo ha previsto el Gobierno 
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municipal regularizar e nomear ao 

persoal eventual da Concellaría de 

Deportes?  

 

3.- É coñecedor o Goberno municipal 

dos criterios que esixe o COLEF e a Lei 

do Deporte de Galicia para a 

contratación de persoal responsable de 

actividades físico-deportivas nos 

Concellos?  

 

4.- Cumpre o persoal da Concellaría de 

Deportes cos criterios que esixe o 

COLEF e a Lei do Deporte de Galicia 

para a contratación de persoal 

responsable de actividades físico-

deportivas nos Concellos? 

 

Décimo novena.- Pregunta de 

resposta escrita sobre políticas de 

memoria histórica. 

 

1.- Cando prevé o concelleiro convocar 

o Consello Municipal da Memoria 

Democrática? 

 

2.- A quen se lle encargou, e mediante 

que procedemento de contratación, o 

informe para a declaración da Casa 

Cornide como BIC? Con que custo e 

con que finalidade? 

 

3.- É coñecedor o Goberno municipal 

das xestións realizadas polo executivo 

da Marea Atlántica para a creación da 

cátedra de memoria histórica na 

Universidade da Coruña e a oficina de 

atención ás vítimas? Prevé darlle 

continuidade? Que xestións se 

realizaron a tal efecto dende a 

investidura? 

 

4.- Cantos traballadores e cantas 

traballadoras municipais están adscritas 

exclusivamente á área de Memoria 

Histórica? Considera suficiente esa 

dotación de persoal? Prevé ampliala ou 

reducila? 

 

municipal regularizar y nombrar al 

personal eventual de la Concejalía de 

Deportes?  

 

3.- ¿Es conocedor el Gobierno municipal 

de los criterios que exige el COLEF y la 

Ley del Deporte de Galicia para la 

contratación de personal responsable de 

actividades físico-deportivas en los 

Ayuntamientos?  

 

4.- ¿Cumple el personal de la Concejalía 

de Deportes con los criterios que exige el 

COLEF y la Ley del Deporte de Galicia 

para la contratación de personal 

responsable de actividades físico-

deportivas en los Ayuntamientos? 

 

Décimo novena.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre políticas de memoria 

histórica. 

 

1.- ¿Cuándo prevé el concejal convocar 

el Consejo Municipal de la Memoria 

Democrática? 

 

2.- ¿A quién se le encargó, y mediante 

qué procedimiento de contratación, el 

informe para la declaración de la Casa 

Cornide como BIC? ¿Con qué coste y 

con qué finalidad? 

 

3.- ¿Es conocedor el Gobierno municipal 

de las gestiones realizadas por el 

ejecutivo de la Marea Atlántica para la 

creación de la Cátedra de Memoria 

Histórica en la Universidad de A Coruña 

y la oficina de atención a las víctimas? 

¿Prevé darle continuidad? ¿Qué 

gestiones se realizaron a tal efecto desde 

la investidura? 

 

4.- ¿Cuántos trabajadores y cuantas 

trabajadoras municipales están adscritas 

exclusivamente al área de Memoria 

Histórica? ¿Considera suficiente esa 

dotación de personal? ¿Prevé ampliarla 

o reducirla? 
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Vixésima.- Pregunta de resposta 

escrita sobre plan estratéxico de 

turismo. 

 

1.- Ten previsto o Goberno municipal 

seguir avanzando na posta en marcha 

das medidas contempladas no Plan 

Estratéxico de Turismo (PET)? 

  

2.- Entre as medidas contempladas no 

PET atópase a conversión do Consorcio 

de Turismo nun ente xestor cunha 

tipoloxía xurídica diferente, como unha 

empresa pública. Ten previsto o 

Goberno iniciar durante este mandato o 

proceso para a conversión do Consorcio 

de Turismo nun ente xestor diferente? 

De ser así, cando ten previsto iniciar 

este proceso? 

 

Vixésimo primeira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre zona de 

running no Paseo Marítimo. 

 

1.- Mantén o Goberno municipal a 

intención de desenvolver un roteiro 

brando de running no Paseo Marítimo? 

En caso afirmativo, que ubicacións se 

están valorando?  

 

2.- Cal sería o seu custo? 

 

3.- Que prazos manexa o Goberno 

municipal para a súa posta en marcha? 

 

Vixésimo segunda.- Pregunta de 

resposta escrita sobre servicios 

complementarios nos recintos que 

dependen do IMCE. 

 

1.- É coñecedor o Goberno municipal 

da situación de precariedade na que se 

están a prestar estes servizos e da 

incerteza que afecta aos traballadores e 

ás traballadoras? 

 

2.- Está en contacto o Goberno 

municipal con algunha representación 

dos traballadores e as traballadoras? En 

Vigésima.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre plan estratégico de turismo. 

 

 

1.- ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

seguir avanzando en la puesta en marcha 

de las medidas contempladas en el Plan 

Estratégico de Turismo (PET)? 

  

2.- Entre las medidas contempladas en el 

PET se encuentra la conversión del 

Consorcio de Turismo en un ente gestor 

con una tipología jurídica diferente, 

como una empresa pública. ¿Ha previsto 

el Gobierno iniciar durante este mandato 

el proceso para la conversión del 

Consorcio de Turismo en un ente gestor 

diferente? De ser así, ¿cuándo ha 

previsto iniciar este proceso? 

 

Vigésimo primera.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre zona de 

“running” en el Paseo Marítimo. 

 

1.- ¿Mantiene el Gobierno municipal la 

intención de desarrollar una ruta blanda 

de “running” en el Paseo Marítimo? En 

caso afirmativo, ¿qué ubicaciones se 

están valorando?  

 

2.- ¿Cuál sería su coste? 

 

3.- ¿Qué plazos maneja el Gobierno 

municipal para su puesta en marcha? 

 

Vigésimo segunda.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre servicios 

complementarios en los recintos que 

dependen del IMCE. 

 

1.- ¿Es conocedor el Gobierno municipal 

de la situación de precariedad en la que 

se están prestando estos servicios y de la 

incertidumbre que afecta a los 

trabajadores y a las trabajadoras? 

 

2.- ¿Está en contacto el Gobierno 

municipal con alguna representación de 

los trabajadores y las trabajadoras? En 
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caso negativo, por que? 

 

3.- Cando e como prevé o Goberno 

municipal regularizar a situación? 

 

Vixésimo terceira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre a concesión do 

campo de golf da Torre. 

 

1.- Cando remata a concesión do campo 

de golf da Torre? 

 

2.- Que ten pensado o Goberno 

municipal facer cando remate esta 

concesión?  

 

2.- Valora o Goberno municipal a 

remunicipalización deste servizo? 

 

Vixésimo cuarta.- Pregunta de 

resposta escrita sobre as actividades 

socioculturais no centro cívico de 

Palavea. 

 

Ten previsto o Goberno municipal 

reforzar as actividades dirixidas á 

infancia no centro cívico de Palavea e 

atender esta demanda veciñal? En caso 

negativo, por que motivo? En caso 

afirmativo, en que prazo ten pensado 

reforzar a oferta e cales serán as novas 

actividades? 

 

Vixésimo quinta.- Pregunta de 

resposta escrita sobre concesión do 

complexo polideportivo de San Diego. 

 

1.- Cando remata a concesión do 

complexo polideportivo de San Diego? 

 

2.- Que ten pensado o Goberno 

municipal facer cando remate esta 

concesión?  

 

2.- Valora o Goberno municipal a 

remunicipalización deste servizo? 

 

Vixésimo sexta.- Pregunta de 

resposta escrita sobre eliminación do 

caso negativo, ¿por qué? 

 

3.- ¿Cuándo y como prevé el Gobierno 

municipal regularizar la situación? 

 

Vigésimo tercera.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre la concesión del 

campo de golf de la Torre. 

 

1.- ¿Cuándo finaliza la concesión del 

campo de golf de la Torre? 

 

2.- ¿Qué ha pensado el Gobierno 

municipal hacer cuándo finalice esta 

concesión?  

 

2.- ¿Valora el Gobierno municipal la 

remunicipalización de este servicio? 

 

Vigésimo cuarta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre las actividades 

socioculturales en el centro cívico de 

Palavea. 

 

¿Ha previsto el Gobierno municipal 

reforzar las actividades dirigidas a la 

infancia en el centro cívico de Palavea y 

atender esta demanda vecinal? En caso 

negativo, ¿por qué motivo? En caso 

afirmativo, ¿en qué plazo ha pensado 

reforzar la oferta y cuáles serán las 

nuevas actividades? 

 

Vigésimo quinta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre concesión del complejo 

polideportivo de San Diego. 

 

1.- ¿Cuándo finaliza la concesión del 

complejo polideportivo de Sano Diego? 

 

2.- ¿Qué ha pensado el Gobierno 

municipal hacer cuándo finalice esta 

concesión?  

 

2.- ¿Valora el Gobierno municipal a 

remunicipalización de este servicio? 

 

Vigésimo sexta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre eliminación del botellón. 
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botellón. 

 

1.- Cales son as medidas concretas que 

desenvolverá o Goberno municipal para 

a eliminación do botellón? En que data 

teñen previsto poñelas en marcha? 

  

 

2.- Cales son as alternativas de ocio á 

xuventude que ten previsto implementar 

o Goberno municipal? 

  

3.- Ten pensado o Goberno municipal 

dar continuidade ao programa 

municipal de permuta de sancións por 

consumo de alcol denominado “Non 

pases un mal trago”? En caso negativo, 

por que motivo e que accións ten 

previsto desenvolver no eido 

socioeducativo? 

  

4.- Considera o Goberno municipal que 

coa prohibición poida trasladarse a 

actual ubicación do botellón a outras 

zonas da cidade? En caso afirmativo, 

que medidas ten previstas? 

 

Vixésimo sétima.- Pregunta de 

resposta escrita sobre APP para a 

reserva de instalacións deportivas 

municipais. 

 

1.- En que estado de desenvolvemento 

se atopa o proxecto de 

desenvolvemento dunha APP de reserva 

das instalacións deportivas municipais?  

 

2.- Que tipo de software se está 

utilizando para o seu desenvolvemento? 

Optouse por algunha solución baseada 

no software libre?  

 

2.- Cando ten pensado o Goberno 

municipal a posta en marcha da APP de 

reserva das instalacións deportivas 

municipais? 

 

Vixésimo oitava.- Pregunta de 

resposta escrita sobre carreira 

 

 

1.- ¿Cuáles son las medidas concretas 

que desarrollará el Gobierno municipal 

para la eliminación del botellón? ¿En 

qué fecha han previsto ponerlas en 

marcha? 

  

2.- ¿Cuáles son las alternativas de ocio a 

la juventud que ha previsto implementar 

el Gobierno municipal? 

  

3.- ¿Ha pensado el Gobierno municipal 

dar continuidad al programa municipal 

de permuta de sanciones por consumo de 

alcohol denominado “No pases un mal 

trago”? En caso negativo, ¿por qué 

motivo y qué acciones ha previsto 

desarrollar en el ámbito socioeducativo? 

  

 

4.- ¿Considera el Gobierno municipal 

que con la prohibición pueda trasladarse 

la actual ubicación del botellón a otras 

zonas de la ciudad? En caso afirmativo, 

¿qué medidas tiene previstas? 

 

Vigésimo séptima.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre APP para la 

reserva de instalaciones deportivas 

municipales. 

 

1.- ¿En qué estado de desarrollo se 

encuentra el proyecto de desarrollo de 

una APP de reserva de las instalaciones 

deportivas municipales?  

 

2.- ¿Qué tipo de software se está 

utilizando para su desarrollo? ¿Se optó 

por alguna solución basada en el 

software libre?  

 

2.- ¿Cuándo ha pensado el Gobierno 

municipal la puesta en marcha de la APP 

de reserva de las instalaciones deportivas 

municipales? 

 

Vigésimo octava.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre carrera popular “Nos 
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popular “Querémonos vivas”. 

 

Ten previsto o goberno municipal 

continuar realizando a carreira popular 

“Quéremonos vivas”? En caso negativo, 

por que motivo? 

 

Vixésimo novena.- Pregunta de 

resposta escrita sobre local 

sociocomunitario do barrio do 

Campanario. 

 

1.- Cando ten previsto o actual Goberno 

municipal abrir e poñer a disposición da 

cidadanía o local sociocomunitario do 

barrio do Campanario? 

 

 

2.- Cal será o réxime de uso do mesmo, 

horarios e dotación de persoal 

municipal? 

 

3.- Cal será a oferta de actividades que 

se realizarán no mesmo? 

 

Trixésima.- Pregunta de resposta 

escrita sobre subvencións á 

rehabilitación. 

 

Cando ten pensado o actual Goberno 

municipal lanzar a convocatoria de 

axudas municipais? 

 

Trixésimo primeira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre futuro do 

Festival Noroeste. 

 

1.- Como valora o Goberno municipal a 

proposta realizada pola Marea 

Atlántica? 

 

2.- Contempla o Goberno municipal a 

posibilidade de aceptar esta proposta e 

convocar este concurso público, coa 

debida dotación orzamentaria, en tempo 

para que poida estar en vigor na 

próxima edición do festival? 

 

3.- En caso afirmativo, terá en conta o 

queremos vivas”. 

 

¿Ha previsto el gobierno municipal 

continuar realizando la carrera popular 

“Nos queremos vivas”? En caso 

negativo, ¿por qué motivo? 

 

Vigésimo novena.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre local 

sociocomunitario del barrio del 

Campanario. 

 

1.- ¿Cuándo ha previsto el actual 

Gobierno municipal abrir y poner a 

disposición de la ciudadanía el local 

sociocomunitario del barrio del 

Campanario? 

 

2.- ¿Cuál será el régimen de uso del 

mismo, horarios y dotación de personal 

municipal? 

 

3.- ¿Cuál será la oferta de actividades 

que se realizarán en el mismo? 

 

Trigésima.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre subvenciones a la 

rehabilitación. 

 

¿Cuándo ha pensado el actual Gobierno 

municipal lanzar la convocatoria de 

ayudas municipales? 

 

Trigésimo primera.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre futuro del 

Festival Noroeste. 

 

1.- ¿Cómo valora el Gobierno municipal 

la propuesta realizada por la Marea 

Atlántica? 

 

2.- ¿Contempla el Gobierno municipal la 

posibilidad de aceptar esta propuesta y 

convocar este concurso público, con la 

debida dotación presupuestaria, en 

tiempo para que pueda estar en vigor en 

la próxima edición del festival? 

 

3.- En caso afirmativo, ¿tendrá en cuenta 
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Goberno municipal as achegas que 

poida realizar o sector da música ao 

vivo? 

 

Trixésimo segunda.- Pregunta de 

resposta escrita sobre informe de 

viabilidade de novas rutas aéreas. 

 

1.- A que empresa lle foi contratado o 

devandito informe e por que importe? 

 

2.- Cales son as conclusións dese 

informe? 

 

PREGUNTAS DE RESPOSTA 

ESCRITA PRESENTADAS POLO 

GRUPO MUNICIPAL DO 

PARTIDO POPULAR (PP) 
 

Primeira.- Pregunta de resposta 

escrita sobre biblioteca do Instituto 

de Estudos Locais. 

 

Cal é o “motivo organizativo” polo que 

a biblioteca do Instituto de Estudos 

Locais, sita na rúa Durán Loriga, estea 

pechada polas tardes “ata novo aviso”?  

 

 

Segunda.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Conde de Fenosa. 

 

1.- En que estado administrativo se 

atopa o expediente para esixir 

responsabilidades polas indemnizacións 

municipais derivadas da licencia ilegal 

do edificio Conde de Fenosa?  

 

 

2.- Que pasos se deron, en que datas e 

como van os trámites das 

indemnizacións a denunciantes e 

propietarios, e das actuacións 

urbanísticas, etc., recollidas no acordo 

xudicial? 

 

Terceira.- Pregunta de resposta 

escrita sobre emprendemento. 

 

el Gobierno municipal las aportaciones 

que pueda realizar el sector de la música 

en vivo? 

 

Trigésimo segunda.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre informe de 

viabilidad de nuevas rutas aéreas. 

 

1.- ¿A qué empresa le fue contratado 

dicho informe y por qué importe? 

 

2.- ¿Cuáles son las conclusiones de ese 

informe? 

 

PREGUNTAS DE RESPUESTA 

ESCRITA PRESENTADAS POR El 

GRUPO MUNICIPAL DEL PARTIDO 

POPULAR (PP) 

 

Primera.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre biblioteca del Instituto de Estudios 

Locales. 

 

¿Cuál es el “motivo organizativo” por el 

que la biblioteca del Instituto de Estudios 

Locales, sita en la calle Durán Loriga, 

esté cerrada por las tardes “hasta nuevo 

aviso”?  

 

Segunda.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre Conde de Fenosa. 

 

1.- ¿En qué estado administrativo se 

encuentra el expediente para exigir 

responsabilidades por las 

indemnizaciones municipales derivadas 

de la licencia ilegal del edificio Conde de 

Fenosa?  

 

2.- ¿Qué pasos se dieron, en qué fechas y 

cómo van los trámites de las 

indemnizaciones a denunciantes y 

propietarios, y de las actuaciones 

urbanísticas, etc., recogidas en el 

acuerdo judicial? 

 

Tercera.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre emprendimiento. 
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1. Como van mellorar as trabas ao 

emprendemento por parte do Concello? 

 

 

2. Que medidas se están a tomar e 

prazo de implementación para acadar 

unha maior axilización nas licenzas de 

xeito que poidan impulsar o 

emprendemento? 

 

Cuarta.- Pregunta de resposta escrita 

sobre “Coruña suma”. 

 

Como se fará o seguimento do 

programa Coruña Suma e con que 

medios para medir a adecuación do 

programa e saber se a súa 

implementación é a correcta? 

 

Quinta.- Pregunta de resposta escrita 

relativa a Os Mallos. 

 

1. Ten previsto o Goberno municipal 

acometer a reforma da Praza José 

Rubinos instalando un novo parque 

biosaudable, e en que prazo? 

 

2. Que actuacións ten previstas, e en 

que prazo, o Goberno municipal para 

mellorar o Parque da Sardiñeira? 

 

3. Que actuacións ten previstas, e en 

que prazo, o Goberno municipal para 

humanizar a Avenida dos Mallos? 

 

4. Vai proceder o Goberno municipal a 

reurbanizar a Praza da rúa Monforte e 

cando? 

 

5. Que medidas ten previstas o 

Goberno municipal para a mellora da 

iluminación pública do barrio dos 

Mallos en xeral, e da Avenida dos 

Mallos en particular, e en que prazo? 

 

6. Que medidas ten previsto poñer en 

marcha o Goberno municipal para 

dinamizar o comercio no barrio dos 

Mallos? 

1. ¿Cómo van a mejorar las trabas al 

emprendimiento por parte del 

Ayuntamiento? 

 

2. ¿Qué medidas se están tomando y 

plazo de implementación para conseguir 

una mayor agilización en las licencias de 

manera que puedan impulsar el 

emprendimiento? 

 

Cuarta.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre “Coruña suma”. 

 

¿Cómo se hará el seguimiento del 

programa Coruña Suma y con qué 

medios para medir la adecuación del 

programa y saber si su implementación 

es la correcta? 

 

Quinta.- Pregunta de respuesta escrita 

relativa a Los Mallos. 

 

1. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

acometer la reforma de la Plaza José 

Rubinos instalando un nuevo parque 

biosaludable, y en qué plazo? 

 

2. ¿Qué actuaciones tiene previstas, y en 

qué plazo, el Gobierno municipal para 

mejorar el Parque de la Sardiñeira? 

 

3. ¿Qué actuaciones tiene previstas, y en 

qué plazo, el Gobierno municipal para 

humanizar la Avenida de los Mallos? 

 

4. ¿Va a proceder el Gobierno 

municipal a reurbanizar la Plaza de la 

calle Monforte y cuándo? 

 

5. ¿Qué medidas tiene previstas el 

Gobierno municipal para la mejora de la 

iluminación pública del barrio de los 

Mallos en general, y de la Avenida de los 

Mallos en particular, y en qué plazo? 

 

6. ¿Qué medidas ha previsto poner en 

marcha el Gobierno municipal para 

dinamizar el comercio en el barrio de los 

Mallos? 
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Sexta.- Pregunta de resposta escrita 

sobre a Ronda de Nelle. 

 

1.-Existe algún estudo de mobilidade 

que avale a retirada do viaduto da 

Ronda de Nelle e como afectará esta 

medida á contorna?  

 

2.-Como prevé este estudo, en caso de 

existir, que quede ese cruce despois da 

retirada? 

 

3.-Quen elaborou dito estudio de 

mobilidade e cal foi o seu custo? 

 

Séptima.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Feáns. 

 

1. Ten previsto o Goberno municipal 

acometer a renovación dos camiños 

interiores do núcleo de Feáns, en que 

prazo? 

 

2. Vai o Goberno municipal, e de ser o 

caso cando, instalar no entorno do 

Centro Cívico de Feáns un parque de 

infantil adaptado e unha zona de 

biosaudable? 

 

3. Ten previsto o Goberno municipal, e 

cando, retirar o cableado que cruza el 

campo da festa a carón do Centro 

Cívico? 

 

4. Cando ten previsto o Goberno 

municipal arranxar o camiño dende rúa 

Rufana en dirección a Carretera de 

Uxes? 

 

5. Vai o Goberno municipal proceder 

ao asfaltado do Camiño do Veneirón, e 

en que prazo? 

 

Oitava.- Pregunta de resposta escrita 

sobre “Accede Papagaio”. 

 

1. Con que medios tanto humanos 

como materiais e que servizos ofrecen 

 

Sexta.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre la Ronda de Nelle. 

 

1.- ¿Existe algún estudio de movilidad 

que avale la retirada del viaducto de la 

Ronda de Nelle y cómo afectará esta 

medida al entorno?  

 

2.- ¿Cómo prevé este estudio, en caso de 

existir, que quede ese cruce después de la 

retirada? 

 

3.- ¿Quién elaboró dicho estudio de 

movilidad y cuál fue su coste? 

 

Séptima.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre Feáns. 

 

1. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

acometer la renovación de los caminos 

interiores del núcleo de Feáns, en qué 

plazo? 

 

2. ¿Va el Gobierno municipal, y de ser 

el caso cuándo, a instalar en el entorno 

del Centro Cívico de Feáns un parque de 

infantil adaptado y una zona de 

biosaludable? 

 

3. ¿Ha previsto el Gobierno municipal, 

y cuándo, retirar el cableado que cruza 

el campo de la fiesta al lado del Centro 

Cívico? 

 

4. ¿Cuándo ha previsto el Gobierno 

municipal arreglar el camino desde calle 

Rufana en dirección a Carretera de 

Uxes? 

 

5. ¿Va el Gobierno municipal proceder 

al asfaltado del Camino del Veneirón, y 

en qué plazo? 

 

Octava.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre “Accede Papagaio”. 

 

1. ¿Con qué medios tanto humanos 

como materiales y qué servicios ofrecen 
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para o asesoramento a emprendedores? 

 

2. Cantos emprendedores utilizaron 

este servicio no ano 2019? 

 

3. Que seguimento se ten realizado e 

como se fixo para saber se o seu 

proxecto é viable? Cantos se chegaron a 

emprender? 

 

4. Cantas empresas ou autónomos 

están ocupando actualmente as 

instalacións? 

 

5. Cal ten sido a rotación anual destas 

instalacións desde a súa inauguración? 

 

 

6. Das empresas que deixaron as 

instalacións cantas seguen 

emprendendo e cantas teñen cerrado? 

 

7. Que tipo de reunións se teñen 

realizado en Accede Papagaio no ano 

2019 fóra dos emprendedores que 

estaban ocupando o centro? 

 

8. Que obradoiros sobre plans e 

constitución de empresas se teñen 

realizado, quen os impartiu, cantos 

teñen sido e cantos se teñen realizado 

un seguimento sobre a eficacia dos 

mesmos baseada na actual vida deses 

proxectos? 

 

Novena.- Pregunta de resposta escrita 

sobre Centro Igresario da Grela. 

 

1. Cantos emprendedores usaron este 

servicio no ano 2019? 

 

2. Cantas empresas ou autónomos 

están a ocupar actualmente as 

instalacións? 

 

3. Cal foi a rotación anual destas 

instalacións dende a súa inauguración? 

 

4. Das empresas que deixaron as 

para el asesoramiento a emprendedores? 

 

2. ¿Cuántos emprendedores utilizaron 

este servicio en el año 2019? 

 

3. ¿Qué seguimiento se ha realizado y 

cómo se hizo para saber si su proyecto es 

viable? ¿Cuántos se llegaron a 

emprender? 

 

4. ¿Cuántas empresas o autónomos 

están ocupando actualmente las 

instalaciones? 

 

5. ¿Cuál ha sido la rotación anual de 

estas instalaciones desde su 

inauguración? 

 

6. De las empresas que dejaron las 

instalaciones ¿cuántas siguen 

emprendiendo y cuántas han cerrado? 

 

7. ¿Qué tipo de reuniones se han 

realizado en Accede Papagayo en el año 

2019 aparte de los emprendedores que 

estaban ocupando el centro? 

 

8. ¿Qué talleres sobre planes y 

constitución de empresas se han 

realizado, quién los impartió, cuántos 

han sido y cuántos se han realizado un 

seguimiento sobre la eficacia de los 

mismos basada en la actual vida de esos 

proyectos? 

 

Novena.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre Centro Iglesario de la Grela. 

 

1. ¿Cuántos emprendedores usaron este 

servicio en el año 2019? 

 

2. ¿Cuántas empresas o autónomos 

están ocupando actualmente las 

instalaciones? 

 

3. ¿Cuál fue la rotación anual de estas 

instalaciones desde su inauguración? 

 

4. De las empresas que dejaron las 
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instalacións, cantas seguen 

emprendendo e cantas pecharon? 

 

Décima.- Pregunta de resposta escrita 

sobre parques biosaudábeis. 

 

Que medidas ten previsto adoptar, e en 

que prazo, o Goberno municipal para 

aumentar o número de parques 

biosaudábeis? 

 

Décimo primeira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre infraestruturas 

para a infancia. 

 

Que medidas ten previsto adoptar, e en 

que prazo, o Goberno municipal para 

aumentar o número de parques de xogos 

infantís de 0 a 12 anos con zona de 

xogos adaptada? 

 

Décimo segunda.- Pregunta de 

resposta escrita sobre pista de chave. 

 

Que accións se realizaron neste novo 

mandato nas instalacións da práctica 

deportiva da chave do Birloque, da 

Leyma, do Barrio das Flores, do Parque 

de Eirís e da Cidade Deportiva da 

Torre? 

 

Décimo terceira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre a Gaiteira-Os 

Castros.  

 

1. Ten previsto o Goberno municipal 

mellorar a accesibilidade do barrio 

mediante a instalación de escaleiras 

mecánicas nas galerías comerciais da 

rúa Merced, e cando? 

 

2. Ten previsto o Goberno municipal 

mellorar a accesibilidade do barrio 

mediante a instalación dunha rampla 

mecánica na Avenida dos Caídos, e 

cando? 

 

3. Ten previsto o Goberno municipal 

mellorar a accesibilidade do barrio 

instalaciones, ¿cuántas siguen 

emprendiendo y cuántas cerraron? 

 

Décima.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre parques biosaludables. 

 

¿Qué medidas ha previsto adoptar, y en 

qué plazo, el Gobierno municipal para 

aumentar el número de parques 

biosaudabeis? 

 

Décimo primera.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre infraestructuras para la 

infancia. 

 

¿Qué medidas ha previsto adoptar, y en 

qué plazo, el Gobierno municipal para 

aumentar el número de parques de 

juegos infantiles de 0 a 12 años con zona 

de juegos adaptada? 

 

Décimo segunda.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre pista de llave. 

 

¿Qué acciones se realizaron en este 

nuevo mandato en las instalaciones de la 

práctica deportiva de la llave del 

Birloque, de la Leyma, del Barrio de las 

Flores, del Parque de Eirís y de la 

Ciudad Deportiva de la Torre? 

 

Decimotercera.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre la Gaiteira-Los Castros.  

 

 

1. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mejorar la accesibilidad del barrio 

mediante la instalación de escaleras 

mecánicas en las galerías comerciales de 

la calle Merced, y cuándo? 

 

2. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mejorar la accesibilidad del barrio 

mediante la instalación de una rampa 

mecánica en la Avenida de los Caídos, y 

cuándo? 

 

3. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mejorar la accesibilidad del barrio 
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mediante a instalación dun ascensor na 

rúa Jacinto Benavente, e cando? 

 

4. Vai o Goberno municipal instalar 

unha zona de xogos infantís adaptados 

na Praza Claudio Sanmartín, e en que 

prazo? 

 

5. Ten pensado o Goberno municipal 

acometer a instalación dunha área 

biosaudable no parque de San Diego, e 

en que prazo? 

 

6. Vai proceder o Goberno municipal a 

acometer obras de humanización e 

mellora da Praza da Cubela, e no seu 

caso en que prazo? 

 

7. Vai o Goberno municipal acometer 

obras de humanización e mellora na 

Ronda de Outeiro, e nos seu caso en 

que prazo? 

 

8. Vai o Goberno municipal acometer 

obras de humanización e mellora da 

Avenida do Exército, e no seu caso en 

que prazo? 

 

Décimo cuarta.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Eirís. 

 

1. Que medidas ten previsto executar o 

Goberno municipal para reahabilitar o 

núcleo rural de Lamadosa-Eirís, e en 

que prazo? 

 

2. Vai a proceder o Goberno municipal 

a mellorar a zona infantil do Parque de 

Eirís, e en que prazo? 

 

3. Ten previsto o Goberno municipal 

proceder ao asfaltado das pistas de A 

Vedra por O Foxo, Monte Mero e 

Pedralonga e en que prazo? 

 

4. Vai o Goberno municipal abrir a 

prolongación da rúa Terranova de Eirís 

hacia a Avenida de Monelos, e en que 

prazo? 

mediante la instalación de un ascensor 

en la calle Jacinto Benavente, y cuándo? 

 

4. ¿Va el Gobierno municipal instalar 

una zona de juegos infantiles adaptados 

en la Plaza Claudio Sanmartín, y en qué 

plazo? 

 

5. ¿Ha pensado el Gobierno municipal 

acometer la instalación de un área 

biosaludable en el parque de Sano Diego, 

y en qué plazo? 

 

6. ¿Va a proceder el Gobierno 

municipal a acometer obras de 

humanización y mejora de la Plaza de la 

Cubela, y en su caso en qué plazo? 

 

7. ¿Va el Gobierno municipal acometer 

obras de humanización y mejora en la 

Ronda de Outeiro, y en su caso en qué 

plazo? 

 

8. ¿Va el Gobierno municipal acometer 

obras de humanización y mejora de la 

Avenida del Ejército, y en su caso en qué 

plazo? 

 

Decimocuarta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Eirís. 

 

1. ¿Qué medidas ha previsto ejecutar el 

Gobierno municipal para rehabilitar el 

núcleo rural de Lamadosa-Eirís, y en qué 

plazo? 

 

2. ¿Va a proceder el Gobierno 

municipal a mejorar la zona infantil del 

Parque de Eirís, y en qué plazo? 

 

3. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

proceder al asfaltado de las pistas de la 

Vedra por O Foxo, Monte Mero y 

Pedralonga y en qué plazo? 

 

4. ¿Va el Gobierno municipal abrir la 

prolongación de la calle Terranova de 

Eirís hacia la Avenida de Monelos, y en 

qué plazo? 
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5. Ten previsto o Goberno municipal 

abrir o Parque de Eirís hacia 

Casablanca, e cando? 

 

6. Que medidas e en que prazo, ten 

previsto executar o Goberno municipal 

para adecentar o entorno do depósito de 

auga de Eirís? 

 

7. Ten previsto o Goberno municipal, e 

de ser o caso cando, declarar o barrio de 

Eirís área de rehabilitación integral para 

a obtención de axudas á rehabilitación 

no barrio? 

 

Décimo quinta.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Castrillón. 

 

1. Cando vai o Goberno municipal 

completar a urbanización das rúas do 

barrio do Castrillón eliminando os 

tapóns urbanísticos existentes na 

actualidade (Plan Conecta Castrillón 2ª 

fase)? 

 

2. Ten previsto o Goberno municipal 

axardinar o espazo en desuso na rúa 

José María Hernansáez, e de ser así, 

cando? 

 

3. Ten previsto o Goberno municipal 

executar o cruce da rúa Javier López 

coa rúa Fariña Ferreño, e de ser así, en 

que prazo? 

 

4. Vai o Goberno municipal proceder á 

instalación dunha pérgola no Parque de 

Oza, e de ser así, cando? 

 

5. Ten previsto o Goberno municipal, e 

de ser así, en que prazo, executar un 

espazo axardinado cun parque infantil 

entre as rúas Antonio Ríos e Cerca? 

 

 

6. Cando ten previsto o Goberno 

municipal acometer a mellora das pistas 

deportivas da Praza Pablo Iglesias? 

 

5. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

abrir el Parque de Eirís hacia 

Casablanca, y cuándo? 

 

6. ¿Qué medidas y en qué plazo, ha 

previsto ejecutar el Gobierno municipal 

para adecentar el entorno del depósito de 

agua de Eirís? 

 

7. ¿Ha previsto el Gobierno municipal, 

y de ser el caso cuándo, declarar el 

barrio de Eirís área de rehabilitación 

integral para la obtención de ayudas a la 

rehabilitación en el barrio? 

 

Decimoquinta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Castrillón. 

 

1. ¿Cuándo va el Gobierno municipal 

completar la urbanización de las calles 

del barrio del Castrillón eliminando los 

tapones urbanísticos existentes en la 

actualidad (Plan Conecta Castrillón 2ª 

fase)? 

 

2. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

ajardinar el espacio en desuso en la calle 

José María Hernansáez, y de ser así, 

cuándo? 

 

3. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

ejecutar el cruce de la calle Javier López 

con la calle Fariña Ferreño, y de ser así, 

en qué plazo? 

 

4. ¿Va el Gobierno municipal proceder 

a la instalación de una pérgola en el 

Parque de Oza, y de ser así, cuándo? 

 

5. ¿Ha previsto el Gobierno municipal, 

y de ser así, en qué plazo, ejecutar un 

espacio ajardinado con un parque 

infantil entre las calles Antonio Ríos y 

Cerca? 

 

6. ¿Cuándo ha previsto el Gobierno 

municipal acometer la mejora de las 

pistas deportivas de la Plaza Pablo 
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7. Vai o Goberno municipal, e no seu 

caso cando, proceder a plantar árbores 

na zona de xogos infantís sita na parte 

superior do Parque de Oza a fin de 

dotala de sombra? 

 

Décimo sexta.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Birloque-As Rañas. 

 

1. Vai o Goberno acometer, e de ser 

así en que prazo, a remodelación 

integral da Plaza Agustin Díaz 

incorporando un novo parque infantil e 

biosaludable? 

 

2. Ten previsto o Goberno municipal 

promover un centro socio cultural para 

maiores no barrio do Birloque? 

 

3. Vai o Goberno municipal acometer 

a reforma e rehabilitación do edificio 

municipal no que se ubican a 

Asociación Diapasón, Agalure e la 

Asociación de Vecinos, e de ser así, en 

que prazo? 

 

4. Vai o Goberno municipal a executar 

obras de mellora no local da Federación 

de AA.VV. de A Coruña, e de ser así en 

que prazo? 

 

5. Ten previsto o Goberno municipal 

axardinar e mellorar o espazo público 

no entorno do trazado do oleoduto ao 

seu paso polo Birloque? 

 

6. Vai o Goberno municipal proceder 

ao asfaltado dos camiños interiores das 

As Rañas, e en que prazo? 

 

 

7. Ten previsto o Goberno municipal, e 

en que prazo, mellorar as aceras no 

lugar do Martinete? 

 

Décimo sétima.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Catro Camiños. 

Iglesias? 

 

7. ¿Va el Gobierno municipal, y en su 

caso cuándo, proceder a plantar árboles 

en la zona de juegos infantiles sita en la 

parte superior del Parque de Oza a fin de 

dotarla de sombra? 

 

Decimosexta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Birloque-Las Rañas. 

 

1. ¿Va el Gobierno acometer, y de ser 

así en qué plazo, la remodelación 

integral de la Plaza Agustin Díaz 

incorporando un nuevo parque infantil y 

biosaludable?.  

 

2. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

promover un centro sociocultural para 

mayores en el barrio del Birloque? 

 

3. ¿Va el Gobierno municipal acometer 

la reforma y rehabilitación del edificio 

municipal en el que se ubican la 

Asociación Diapasón, Agalure y la 

Asociación de Vecinos, y de ser así, en 

qué plazo? 

 

4. ¿Va el Gobierno municipal a ejecutar 

obras de mejora en el local de la 

Federación de AA.VV. de A Coruña, y de 

ser así en qué plazo? 

 

5. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

ajardinar y mejorar el espacio público en 

el entorno del trazado del oleoducto a su 

paso por el Birloque? 

 

6. ¿Va el Gobierno municipal a 

proceder al asfaltado de los caminos 

interiores de las Las Rañas, y en qué 

plazo? 

 

7. ¿Ha previsto el Gobierno municipal, 

y en qué plazo, mejorar las aceras en el 

lugar del Martinete? 

 

Décimo séptima.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Cuatro Caminos. 



329 

 
 

 

 

1. Vai o Goberno municipal construír 

un centro cívico municipal no antigo 

Remanso, e en que prazo? 

 

2. Ten previsto o Goberno municipal 

construír unha escola infantil ampliando 

o edificio do Fórum no Parque Europa, 

e de ser así en que prazo? 

 

3. Cando vai proceder o Goberno 

municipal á humanización da rúa 

Benito Blanco-Rajoy? 

 

4. Vai o Goberno municipal acometer 

a mellora dos xardíns da rúa 

Caballeros? 

 

5. Cando ten previsto o Goberno 

municipal acometer a renovación das 

zonas axardinadas das rúas Posse? 

 

6. Cando ten previsto o Goberno 

municipal acometer a renovación das 

zonas axardinadas da Praza González 

Dopeso? 

 

7. Cando ten previsto o Goberno 

municipal acometer a renovación das 

zonas axardinadas da Praza do Oito de 

Marzo? 

 

Décimo oitava.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Someso. 

 

1.- Remitiu o Goberno municipal o 

expediente dos acordos de Someso ao 

Consello Consultivo para a súa revisión 

de oficio, en cumprimento do acordo 

adoptado en Xunta de Goberno en xullo 

de 2015?  

 

2.- En caso de que aínda non, cal é o 

motivo da tardanza e cando conta 

facelo? 

 

Décimo novena.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Fútbol. 

 

 

1. ¿Va el Gobierno municipal construir 

un centro cívico municipal en el antiguo 

Remanso, y en qué plazo? 

 

2. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

construir una escuela infantil ampliando 

el edificio del Fórum en el Parque 

Europa, y de ser así en qué plazo? 

 

3. ¿Cuándo va a proceder el Gobierno 

municipal a la humanización de la calle 

Benito Blanco-Rajoy? 

 

4. ¿Va el Gobierno municipal acometer 

la mejora de los jardines de la calle 

Caballeros? 

 

5. ¿Cuándo ha previsto el Gobierno 

municipal acometer la renovación de las 

zonas ajardinadas de las calles Posse? 

 

6. ¿Cuándo ha previsto el Gobierno 

municipal acometer la renovación de las 

zonas ajardinadas de la Plaza González 

Dopeso? 

 

7. ¿Cuándo ha previsto el Gobierno 

municipal acometer la renovación de las 

zonas ajardinadas de la Plaza de Ocho 

de Marzo ? 

 

Decimoctava.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Someso. 

 

1.- ¿Remitió el Gobierno municipal el 

expediente de los acuerdos de Someso al 

Consello Consultivo para su revisión de 

oficio, en cumplimiento del acuerdo 

adoptado en Junta de Gobierno en julio 

de 2015?  

 

2.- En caso de que aún no, ¿cuál es el 

motivo de la tardanza y cuando cuenta 

hacerlo? 

 

Décimo novena.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Fútbol. 
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1.- Que custo ten para o concello a 

organización do partido de fútbol 

feminino do día 4 de outubro entre 

España e Azerbaián?  

 

2.- Quen organiza este evento 

deportivo? 

 

Vixésima.- Pregunta de resposta 

escrita sobre Mesoiro Vello. 

 

1. Vai o Goberno municipal executar 

obras de humanización da carretera da 

Deputación ao seu paso por Vello 

Mesoiro, e cando? 

 

2. Ten previsto o Goberno municipal a 

creación dunha área de ocio e recreo no 

entorno do río Mesoiro, e de ser o caso 

en que prazo? 

 

Vixésimo primeira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Matogrande-

Ofimático. 

 

1. Ten prevista o Goberno municipal a 

construción dunha nova escola infantil 

no Ofimático e, de ser o caso, en que 

prazo ten previsto executala? 

 

 

2. Vai o Goberno municipal acometer 

a construción dun Centro Cívico no 

barrio de Matogrande, e cando? 

 

3. En que prazo ten previsto o Goberno 

municipal completar a urbanización do 

Parque Ofimático e executar os accesos 

a Matogrande? 

 

4. Vai o Goberno municipal, e cando, 

dotar a Praza Enrique Mariñas dun 

parque biosaudable? 

 

Vixésimo segunda.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Falperra. 

 

1. Vai o Goberno municipal proceder, 

e en que prazo, á remodelación integral 

1.- ¿Qué coste tiene para el ayuntamiento 

la organización del partido de fútbol 

femenino del día 4 de octubre entre 

España y Azerbaiyán?  

 

2.- ¿Quién organiza este evento 

deportivo? 

 

Vigésima.- Pregunta de respuesta escrita 

sobre Mesoiro Viejo. 

 

1. ¿Va el Gobierno municipal ejecutar 

obras de humanización de la carretera de 

la Diputación a su paso por Viejo 

Mesoiro, y cuándo? 

 

2. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

la creación de un área de ocio y recreo 

en el entorno del río Mesoiro, y de ser el 

caso en qué plazo? 

 

Vigésimo primera.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre Matogrande-

Ofimático. 

 

1. ¿Tiene prevista el Gobierno 

municipal la construcción de una nueva 

escuela infantil en el Ofimático y, de ser 

el caso, en qué plazo ha previsto 

ejecutarla? 

 

2. ¿Va el Gobierno municipal acometer 

la construcción de un Centro Cívico en el 

barrio de Matogrande, y cuándo? 

 

3. ¿En que plazo ha previsto el 

Gobierno municipal completar la 

urbanización del Parque Ofimático y 

ejecutar los accesos a Matogrande? 

 

4. ¿Va el Gobierno municipal, y cuándo, 

dotar la Plaza Enrique Mariñas de un 

parque biosaludable? 

 

Vigésimo segunda.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre Falperra. 

 

1. ¿Va el municipal a proceder, y en qué 

plazo, a la remodelación integral calle 



331 

 
 

 

rúa Pla y Cancela? 

 

2. Que medidas ten previsto executar o 

Goberno municipal para a 

humanización do entorno da rúa 

Industrial, e en que prazo? 

 

3. Ten previsto o Goberno municipal 

crear un aparcamento na rúa Falperra 

con accesibilidade mecánica dende a 

Ronda de Nelle, e de ser así, en que 

prazo? 

 

4. Vai o Goberno municipal instalar, e 

en que prazo, unha escaleira mecánica 

de baixada na rúa do Pozo? 

 

Vixésimo terceira.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Ensanche. 

 

1. Ten previsto o Goberno municipal 

mellorar a accesibilidade vertical do 

barrio mediante a instalación dun 

ascensor que conecte as rúas Costa Rica 

e Historiador Vedía, e en que prazo? 

 

 

2. Que medidas ten previsto acometer 

o Goberno municipal para remodelación 

e humanización da Praza de 

Pontevedra? 

 

3. Que medidas, e en que prazo, ten 

previsto acometer o Goberno municipal 

para mellorar os Xardíns de Méndez 

Núñez? 

 

4. Que medidas, e en que prazo, ten 

previsto acometer o Goberno municipal 

para mellorar a Rosaleda? 

 

Vixésimo cuarta.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Elviña. 

 

1. Que medidas ten previsto acometer 

o municipal, e en que prazo, para 

renovar a Praza Isaac Díaz Pardo? 

 

2. Que medidas ten previsto acometer 

Pla y Cancela? 

 

2. ¿Qué medidas ha previsto ejecutar el 

Gobierno municipal para la 

humanización del entorno de la calle 

Industrial, y en qué plazo? 

 

3. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

crear un aparcamiento en la calle 

Falperra con accesibilidad mecánica 

desde la Ronda de Nelle, y de ser así, en 

qué plazo? 

 

4. ¿Va el Gobierno municipal instalar, y 

en qué plazo, una escalera mecánica de 

bajada en la calle del Pozo? 

 

Vigésimo tercera.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre Ensanche. 

 

1. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

mejorar la accesibilidad vertical del 

barrio mediante la instalación de un 

ascensor que conecte las calles Costa 

Rica y Historiador Vedía, y en qué 

plazo? 

 

2. ¿Qué medidas ha previsto acometer 

el Gobierno municipal para 

remodelación y humanización de la Plaza 

de Pontevedra? 

 

3. ¿Qué medidas, y en qué plazo, ha 

previsto acometer el Gobierno municipal 

para mejorar los Jardines de Méndez 

Núñez? 

 

4. ¿Qué medidas, y en qué plazo, ha 

previsto acometer el Gobierno municipal 

para mejorar a Rosaleda? 

 

Vigésimo cuarta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Elviña. 

 

1. ¿Qué medidas ha previsto acometer 

el Gobierno municipal, y en qué plazo, 

para renovar la Plaza Isaac Díaz Pardo? 

 

2. ¿Qué medidas ha previsto acometer 
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o Goberno municipal, e en que prazo, 

para renovar a Praza Pintor Laxeiro? 

 

3. Que medidas ten previsto acometer 

o Goberno municipal, e en que prazo, 

para renovar a Praza Pintor Manuel 

Colmeiro? 

 

4. Que medidas ten previsto acometer 

o Goberno municipal, e en que prazo, 

para renovar a Praza Escultor Mon 

Vasco? 

 

5. Ten previsto o Goberno municipal 

renovar o asfaltado da rúa General San 

Martín, e en que prazo? 

 

6. Que medidas ten previstas o 

Goberno municipal, e en que prazo, 

para mellorar e rehabilitar o Centro 

Cívico de Elviña? 

 

Vixésimo quinta.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Deportes. 

 

1.- Que tipo de accións se están a facer 

dende o Concello en relación a 

confeccionar un plan director de 

mantemento de instalacións deportivas? 

Cando ten previsto realizar estas 

accións? 

 

4.- Que accións están a realizar no que 

respecta ao uso das instalacións 

deportivas de cara ao exercicio 2020? 

Tanto para pavillóns deportivos, 

ximnasios coma campos de fútbol. 

 

5.- Cando sairán as bases da 

convocatoria de axudas para entidades 

deportivas? Que criterios terán? De que 

partida orzamentaria disporán? 

 

Vixésimo sexta.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Labañou. 

 

1. Vai impulsar o Goberno municipal 

actuación de rehabilitación das vivendas 

do Grupo María Pita, e cando? 

el Gobierno municipal, y en qué plazo, 

para renovar la Plaza Pintor Laxeiro? 

 

3. ¿Qué medidas ha previsto acometer 

el Gobierno municipal, y en qué plazo, 

para renovar la Plaza Pintor Manuel 

Colmeiro? 

 

4. ¿Qué medidas ha previsto acometer 

el Gobierno municipal, y en qué plazo, 

para renovar la Plaza Escultor Mon 

Vasco? 

 

5. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

renovar el asfaltado de la calle General 

Sano Martín, y en qué plazo? 

 

6. ¿Qué medidas tiene previstas el 

gobierno municipal, y en qué plazo, para 

mejorar y rehabilitar el Centro Cívico de 

Elviña? 

 

Vigésimo quinta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Deportes. 

 

1.- ¿Qué tipo de acciones se están 

haciendo desde el Ayuntamiento en 

relación a confeccionar un plan director 

de mantenimiento de instalaciones 

deportivas? ¿Cuándo ha previsto realizar 

estas acciones? 

 

4.- ¿Qué acciones están realizando en lo 

que respecta al uso de las instalaciones 

deportivas de cara a el ejercicio 2020? 

Tanto para pabellones deportivos, 

gimnasios como campos de fútbol. 

 

5.- ¿Cuándo saldrán las bases de la 

convocatoria de ayudas para entidades 

deportivas? ¿Qué criterios tendrán? ¿De 

qué partida presupuestaria dispondrán? 

 

Vigésimo sexta.- Pregunta de respuesta 

escrita sobre Labañou. 

 

1. ¿Va a impulsar el Gobierno 

municipal actuación de rehabilitación de 

las viviendas del Grupo María Pita, y 
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2. Ten previsto o Goberno municipal 

acometer obras de humanización e 

mellora das prazas e xardíns do Grupo 

María Pita? 

 

3. Vai o Goberno municipal impulsar 

algún tipo de colaboración coa 

Fundación Padre Rubinos coa fin de 

recuperar o seu antigo edificio para usos 

sociais e de ser así, que prazos manexa? 

 

Vixésimo sétima.- Pregunta de 

resposta escrita sobre Agra do Orzán. 
 

1. Ten previsto o Goberno municipal 

dotar ao barrio do Agra dunha zona 

verde abrindo ao público o xardín do 

Observatorio e dotalo dun parque 

infantil e un parque biosaudable para 

maiores, e de ser así, en que prazo? 

 

2. Que medidas ten previstas o 

Goberno municipal para ampliar e 

mellorar as zonas de xogos infantís, 

biosaudables e de sombra na Praza de 

las Conchiñas, e de ser o caso, en que 

prazo?  

 

3. Como ten previsto o Goberno 

municipal, e en que prazo, mellorar as 

condicións de seguridade vial da Ronda 

de Outeiro? 

 

5ª Rogos 

 

Intervencións 

 

Presidencia 
 

Pasamos xa ó último punto que son os 

rogos.  

 

ROGO ESCRITO PRESENTADO 

POLO GRUPO MIXTO 

CIDADÁNS-PARTIDO DA 

CIDADANÍA (CS) 

 

cuándo? 

 

2. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

acometer obras de humanización y 

mejora de las plazas y jardines del Grupo 

María Pita? 

 

3. ¿Va el Gobierno municipal a 

impulsar algún tipo de colaboración con 

la Fundación Padre Rubinos con el fin de 

recuperar su antiguo edificio para usos 

sociales y de ser así, qué plazos maneja? 

 

Vigésimo séptima.- Pregunta de 

respuesta escrita sobre Agra del Orzán. 

 

1. ¿Ha previsto el Gobierno municipal 

dotar al barrio del Agra de una zona 

verde abriendo al público el jardín del 

Observatorio y dotarlo de un parque 

infantil y un parque biosaludable para 

mayores, y de ser así, en qué plazo? 

 

2. ¿Qué medidas tiene previstas el 

Gobierno municipal para ampliar y 

mejorar las zonas de juegos infantiles, 

biosaludables y de sombra en la Plaza de 

las Conchiñas, y de ser el caso, en qué 

plazo?  

 

3. ¿Cómo ha previsto el Gobierno 

municipal, y en qué plazo, mejorar las 

condiciones de seguridad vial de la 

Ronda de Outeiro? 

 

 

5ª Ruegos 

 

Intervenciones 

 

Presidencia 

 

Pasamos ya al último punto que son los 

ruegos.  

 

RUEGO ESCRITO PRESENTADO 

POR El GRUPO MIXTO 

CIUDADANOS-PARTIDO DE La 

CIUDADANÍA (CS) 
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Rogo escrito para o aumento da 

vixilancia policial nas zonas con 

refugallos que xera a 

drogodependencia. 

 

Que o Concello da Coruña proceda á 

máxima urxencia posible a dotar de 

maior vixilancia policial a esta zona da 

Coruña, para evitar que, sobre todo os 

máis pequenos, poidan ter algún 

contratempo cos refugallos que a 

drogodependencia xera e que se 

extreme a limpeza, a propósito de que o 

problema persiste. 

 

ROGOS ESCRITOS 

PRESENTADOS POLO GRUPO 

MUNICIPAL DO PARTIDO 

POPULAR (PP) 

 

Primeiro.- Rogo escrito relativo ó 

mercado de Monte Alto. 

 

Que o Goberno municipal adopte, á 

maior brevidade posible, as medidas 

necesarias para garantir o normal 

desenvolvemento da actividade 

comercial no Mercado de Monte Alto, 

informado con carácter inmediato das 

medidas a adoptar aos comerciantes 

asinantes do escrito no que se 

denuncian tales feitos 

 

Segundo.- Rogo escrito relativo as 

terrazas da rúa Gaiteira. 

 

Que o Goberno municipal leve a cabo, o 

antes posible, o control da colocación 

das terrazas neste espazo de uso 

público, en aras ao cumprimento da 

Ordenanza reguladora da Instalación de 

Terrazas de Uso Público, aprobada no 

Pleno municipal con data 6 de maio de 

2013. 

 

Presidencia 

 

Constan rogos presentados polo Grupo 

Mixto Ciudadanos e polo Grupo do 

 

Ruego escrito para el aumento de la 

vigilancia policial en las zonas con 

desechos que genera la 

drogodependencia. 

 

Que el Ayuntamiento de A Coruña 

proceda a la máxima urgencia posible a 

dotar de mayor vigilancia policial a esta 

zona de A Coruña, para evitar que, sobre 

todo los más pequeños, puedan tener 

algún percance con los desechos que la 

drogodependencia genera y que se 

extreme la limpieza, a sabiendas de que 

el problema persiste. 

 

RUEGOS ESCRITOS PRESENTADOS 

POR El GRUPO MUNICIPAL DEL 

PARTIDO POPULAR (PP) 

 

 

Primero.- Ruego escrito relativo al 

mercado de Monte Alto. 

 

Que el Gobierno municipal adopte, a la 

mayor brevedad posible, las medidas 

necesarias para garantizar el normal 

desarrollo de la actividad comercial en el 

Mercado de Monte Alto, informado con 

carácter inmediato de las medidas a 

adoptar a los comerciantes firmantes del 

escrito en el que se denuncian tales 

hechos 

 

Segundo.- Ruego escrito relativo las 

terrazas de la calle Gaiteira. 

 

Que el Gobierno municipal leve a cabo, 

lo antes posible, el control de la 

colocación de las terrazas en este 

espacio de uso público, en aras al 

cumplimiento de la Ordenanza 

reguladora de la Instalación de Terrazas 

de Uso Público, aprobada en el Pleno 

municipal con fecha 6 de mayo de 2013. 

 

Presidencia 
 

Constan ruegos presentados por el 
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Partido Popular.  

 

Se lle parece, señora Martínez, facelos 

todos seguidos, os dous rogos. Grazas 

 

ROGOS ORAIS PRESENTADOS 

POLO GRUPO MIXTO 

CIDADÁNS-PARTIDO DA 

CIDADANÍA (CS) 

 

Primeiro.- Rogo oral para que o 

Concello dote ó Servizo Municipal de 

Deportes de medios telemáticos para 

evitar la espera dos cidadáns. 

 

 

 

Señora Martínez Lema 
 

O primeiro, que o Concello da Coruña 

proceda á máxima urxencia a dotar ao 

Servizo Municipal de Deportes das 

ferramentas adecuadas, de sistemas 

informáticos, de tecnoloxías básicas 

para que os cidadáns non teñan que 

sufrir as colas como as vividas a 

pasada semana e poidan realizar 

telematicamente as inscricións. 

 

 

Segundo.- Rogo oral relativo a 

terminais da tarxeta Millenium. 

 

Señora Martínez Lema 

 

E o outro, que o Concello da Coruña 

proceda coa máxima celeridade á posta 

en funcionamento dos terminais que 

prestan o servizo da tarxeta Millenium 

para que os usuarios poidan dispoñer 

dos tres puntos dispoñibles para obter a 

mesma, dadas as distancias existentes 

entre uns e outros, ademais da 

saturación que conleva a carencia dun 

deles. Refírome en concreto á terminal 

que hai aquí, no Rexistro de María 

Pita, que leva sen funcionar desde o 

mes de xaneiro. 

 

Grupo Mixto Ciudadanos y por el Grupo 

del Partido Popular.  

 

Si le parece, señora Martínez, hacerlos 

todos seguidos, los dos ruegos. Gracias. 

 

RUEGOS ORALES PRESENTADOS 

POR El GRUPO MIXTO 

CIUDADANOS-PARTIDO DE LA 

CIUDADANÍA (CS) 

 

Primero.- Ruego oral para que el 

Ayuntamiento dote al Servicio 

Municipal de Deportes de medios 

telemáticos para evitar la espera de los 

ciudadanos. 

 

Señora Martínez Lema 

 

El primero, que el Ayuntamiento de A 

Coruña proceda a la máxima urgencia a 

dotar al Servicio Municipal de Deportes 

de las herramientas adecuadas, de 

sistemas informáticos, de tecnologías 

básicas para que los ciudadanos no 

tengan que sufrir las colas como las 

vividas la pasada semana y puedan 

realizar telemáticamente las 

inscripciones. 

 

Segundo.- Ruego oral relativo a 

terminales de la tarjeta Millenium. 

 

Señora Martínez Lema 

 

Y el otro, que el Ayuntamiento de A 

Coruña proceda con la máxima celeridad 

a la puesta en funcionamiento de los 

terminales que prestan el servicio de la 

tarjeta Millenium para que los usuarios 

puedan disponer de los tres puntos 

disponibles para obtener la misma, dadas 

las distancias existentes entre unos y 

otros, además de la saturación que 

conlleva la carencia de uno de ellos. Me 

refiero en concreto a la terminal que hay 

aquí, en el Registro de María Pita, que 

lleva sin funcionar desde el mes de enero. 
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Presidencia 
 

Moitas grazas, señora Martínez. 

 

ROGOS ORAIS PRESENTADOS 

POLO GRUPO MUNICIPAL DO 

PARTIDO POPULAR (PP) 

 

Primeiro.- Rogo oral relativo a 

Deportes. 

 

Presidencia 
 

Polo Partido Popular. 

 

Señor García Fernández 
 

Boas tardes a todos. 

 

O rogo que fai o Partido Popular, que o 

Goberno municipal leve a cabo o antes 

posible a reparación dos marcadores 

electrónicos do Palacio de Deportes de 

Riazor e da polideportiva do Barrio das 

Flores, xa que ademais de que non se 

poidan utilizar correctamente para as 

distintas modalidades deportivas nos 

seus encontros oficiais, ás entidades lles 

supón unha sanción económica 

sobrevinda por non cumprir o 

regulamento das federacións 

respectivas. 

 

 

Segundo.- Rogo oral relativo a pistas 

de chave. 
 

Señor García Fernández 
 

O seguinte rogo: dado a necesidade de 

mellorar as instalacións deportivas da 

cidade nas que se inclúen as pistas de 

chave e a situación na que se encontra a 

do Birloque, tal e como nos trasladaron 

os seus usuarios rogamos ó Goberno 

Municipal leve a cabo as accións 

necesarias para a mellora da instalación 

deportiva de chave situada no Birloque, 

utilizada actualmente pola Agrupación 

Presidencia 

 

Muchas gracias, señora Martínez. 

 

RUEGOS ORALES PRESENTADOS 

POR El GRUPO MUNICIPAL DEL 

PARTIDO POPULAR (PP) 

 

Primero.- Ruego oral relativo a 

Deportes. 

 

Presidencia 

 

Por el Partido Popular. 

 

Señor García Fernández 

 

Buenas tardes a todos. 

 

Él ruego que hace el Partido Popular, 

que el Gobierno municipal leve a cabo lo 

antes posible la reparación de los 

marcadores electrónicos del Palacio de 

Deportes de Riazor y de la polideportiva 

del Barrio de las Flores, ya que además 

de que no se puedan utilizar 

correctamente para las distintas 

modalidades deportivas en sus 

encuentros oficiales, a las entidades les 

supone una sanción económica 

sobrevenida por no cumplir el 

reglamento de las federaciones 

respectivas. 

 

Segundo.- Ruego oral relativo a pistas 

de llave. 

 

Señor García Fernández 

 

El siguiente ruego: dada la necesidad de 

mejorar las instalaciones deportivas de 

la ciudad en las que se incluyen las pistas 

de llave y la situación en la que se 

encuentra la del Birloque, tal y como nos 

trasladaron sus usuarios rogamos al 

Gobierno Municipal lleve a cabo las 

acciones necesarias para la mejora de la 

instalación deportiva de llave ubicada en 

el Birloque, utilizada actualmente por la 
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Deportiva Peña de Chaves San 

Cristóbal con dous equipos federados 

na Federación Galega. 

 

Terceiro.- Rogo oral relativo a 

instalacións deportivas. 

 

Señor García Fernández 
 

E o último rogo: dado o estado de 

utilización masivo e constante das 

distintas instalacións deportivas, o 

mantemento e limpeza das mesmas 

debería ser proporcional ao seu uso das 

mesmas, e polo tanto rogamos ó 

Goberno municipal que leve a cabo o 

antes posible a modificación das tarefas 

a realizar no contrato de limpeza das 

instalacións deportivas municipais en 

proporción das horas de uso, xa que 

existen numerosas reclamacións e 

queixas sobre o estado en que se atopan 

pistas, vestiarios e servizos nas últimas 

horas de uso destas mesmas. Polo tanto 

é necesario unha modificación das 

accións de limpeza das mesmas 

instalacións. 

 

Moitas grazas, señora alcaldesa. 

 

Presidencia 
 

Moi ben, pois moitas grazas a todos e a 

todas. 

 

Damos por rematado este Pleno. 

 

Agradecerlles unha vez máis a súa 

colaboración e boa disposición nun 

Pleno que terá momentos memorables 

para a memoria colectiva desta 

Corporación. 

 

Boa tarde. 

 

Ao non haber máis asuntos que tratar, 

ás dezanove horas e dous minutos, a 

Presidencia remata a sesión, e redáctase 

a presente acta que asinan e autorizan a 

Agrupación Deportiva Peña de Llaves 

San Cristóbal con dos equipos federados 

en la Federación Gallega. 

 

Tercero.- Ruego oral relativo a 

instalaciones deportivas. 

 

Señor García Fernández 

 

Y el último ruego: dado el estado de 

utilización masivo y constante de las 

distintas instalaciones deportivas, el 

mantenimiento y limpieza de las mismas 

debería ser proporcional a su uso de las 

mismas, y por lo tanto rogamos al 

Gobierno municipal que lleve a cabo lo 

antes posible la modificación de las 

tareas a realizar en el contrato de 

limpieza de las instalaciones deportivas 

municipales en proporción de las horas 

de uso, ya que existen numerosas 

reclamaciones y quejas sobre el estado 

en que se encuentran pistas, vestuarios y 

servicios en las últimas horas de uso de 

estas mismas. Por lo tanto es necesario 

una modificación de las acciones de 

limpieza de las mismas instalaciones. 

 

Muchas gracias, señora alcaldesa. 

 

Presidencia 

 

Muy bien, pues muchas gracias a todos y 

a todas. 

 

Damos por finalizado este Pleno. 

 

Agradecerles una vez más su 

colaboración y buena disposición en un 

Pleno que tendrá momentos memorables 

para la memoria colectiva de esta 

Corporación. 

 

Buenas tardes. 

 

Al no haber más asuntos que tratar, a las 

diecinueve horas y dos minutos, la 

Presidencia finaliza la sesión, y se 

redacta la presente acta que firman y 
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Alcaldía Presidencia e o secretario 

xeral; todo iso de conformidade co 

disposto no artigo 110.2 do Real 

decreto 2568/86, do 28 de novembro, 

polo que se aproba o Regulamento de 

organización, funcionamento e réxime 

xurídico das entidades locais. 

 

 

autorizan la  Alcaldía Presidencia y el 

secretario general; todo ello de 

conformidad con lo dispuesto en el 

artículo 110.2 del Real decreto 2568/86, 

de 28 de noviembre, por el que se 

aprueba el Reglamento de organización, 

funcionamiento y régimen jurídico de las 

entidades locales. 

 

 

 


